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ע"י לימוד פר' בא.  מובא בעטרת מנחם אמר הרה"ק  סגולה 
רבי מנחם מענדיל מרימנוב זיע"א: "מי שאינו יכול 
להישמר מלהסיח דעתו בתפילין, ילמוד כל המצוות שבפרשת 

בא". 

הסדרה בתפילין. הגה"ק ה"חת"ם סופר" זיע"א היה  העברת 
נוהג בעש"ק פרשת בא להעביר את הסדרה שנים 
מקרא ואחד תרגום כשהוא עטור בתפילין, מחשש שמץ עדות 

שקר )ראה ברכות יד:( בקראו פרשות "קדש" "והיה כי יביאך". 

מעוררת הזמן. מובא באהבת ישראל ידוע מספרי  הקריאה 
יראים שהקריאה מעוררת את הזמן, והראיה לכך 
ממ"ש חז"ל בברכות )ט:( "הקורא מכאן ואילך לא הפסיד, כאדם 
הקורא בתורה", מכאן, שהקריאה מעוררת את הזמן גם לאחר 
עבור הזמן, כי גם לאחר זמן קריאת שמע לא הפסיד את חובת 
המצוה, וע"י קריאת פרשת שמע בתורה, הוי כאילו הוא זמן 
קריאת שמע עתה. והובאו הדברים בספר "בוצינא דנהורא" 
בשם הרה"ק רבי ברוך ממעז'יבוז' זי"עא עיי"ש. והנה כעת 
קוראים אנו פרשת בא, בה קוראים את פרשיות החודש וחג 

הפסח, והרי זה מעורר את הזמן של ימי ניסן ופסח.

כתוב בתפארת מנחם צדיקים אומרים אשר השבת הזה על ידי 
הקריאה הוא ימים טובים הראשונים של פסח. הקריאה 
מעורר הזמן, וכשבא הזמן הוא מעורר, החילוק הוא כשהזמן 
מעורר הוא מעורר במחשבה דיבור ובמעשה, וכשמעוררים 
על ידי הקריאה את הזמן הוא רק במחשבה ובדיבור, וזה "חשב 
לעשות מצוה ונאנס – על ידי הזמן, ולא עשאה הוי כאילו 
עשה" )ברכות ו.(. וזהו "מה שיעשה הזמן יעשה השכל", על ידי  
הקריאה בתורה שהוא "שכל טוב לכל עושיהם, וזה כאילו 

עשאה וכו'. 

כתוב בעירין קדישין תליתאה ואחר זה אמר: בפרשה זו מדבר 
מפסח, ופרשת בשלח מדבר משביעי של פסח ופרשת 
יתרו, והמתין מעט ואמר: פרשת בא בשלח ויתרו הם פסח 

ושביעי של פסח ושבועות" ע"כ.

מובא בפחד יצחק "דער עיקר זאג איך דארף מען זיך ממשיך 
זיין חיות מיט לעכטיגקייט פון שבת, בפרט אין די ימי 

השובבי"ם".   

פרשת בא. מובא בחיים ושלום כעין ימים ראשונים  מעלת 
דפסח. "הנודע והמקובל בשם רבינו הקדוש ה'חוזה' 
מלובלין זי"ע, שאמר ברמז על הפרשיות: בא – הוא ימים 
הראשונים של פסח. בשלח – הוא ימים אחרונים ז' וח' של 
פסח. יתרו – מתן תורה, הוא שבועות. משפטים – הוא ראש 
השנה ויום הכיפורים ימי המשפט. תרומה – הוא רמז לסוכות 
שהוא אהל המשכן, סוכה דירת עראי. תצוה – חנוכה, שמן זית 

זך. תשא – פורים, וכמו שאמרו חז"ל במגילה )יג:( 'הקדמתי 
שקליכם לשקליו של המן', עד כאן דבריו הקדושים". 

אמירת ה'תורה' של הרבי ר' אלימלך בפרשת בא. "הרה"ק רבי 
יצחק אייזיק מקאלוב זיע"א היה בליזענסק על שבת 
קודש פרשת בא, וביקש אותו הרה"ק ר' אלימלך, שבעת שיאמר 
תורה בל יהא הוא שם, מפני טעם הכמוס עמו. אולם הוא לא 
רצה לילך משם. אך כאשר פתח הרה"ק הרבי ר' אלימלך לומר 
תורה, קפץ הרבי ר' יצחק אייזיק מלפני השולחן, ורץ בבית 
אנה ואנה, וצעק בקול את ההלל. והיה תמוה להאנשים שם, 
עד שסיפר הרה"ק רבי יצחק אייזיק: 'שהרה"ק באמירת הדברי 
תורה מפרשת השבוע, משך עליו כל כך התלהבות קדושה, 
עד שנדמה לו שכעת הוא מקריב את הקרבן פסח, ואמר הלל'. 

והוא דבר פלא".

מובא במאיר החיים ציפיה והשתוקקות. השבוע שקוראים בו 
פרשת בא, אשר בו מספרת התורה על יציאת מצרים 
וחג הפסח, היה אצל כ"ק מרן אדמו"ר זיע"א מיוחד במינו – 
מלא התרגשות. אומר היה מרן, שהוא ממתין בהשתוקקות 
ליום שלישי פרשת בא, כי באותו יום מובא בזוהר הקדוש 
שב"חק לישראל", הקטע "פקודא בתר דא לספר בשבחא דיציאת 
מצרים" וכו', שנוהגים לומר בליל הסדר בפתיחה ל"מגיד" – 
אזי היה בבחינת "מי יתן לי אבר כיונה, אעופה ואשכונה" לליל 
הסדר, למצה הקדושה ויתר העבודות של אותו לילה, אשר 
כיום יאיר. באחת השנים שיום הראשון דפסח עמד לחול ביום 
ד' – באור ליום ד' שבפרשת בא, הפטיר מרן בחדוה: "מעתה 
בעוד עשרה שבועות נערוך אי"ה את ה'סדר'!" כרגיל היה מרן 
זיע"א נקרא לעלות לתורה 'שישי' בשב"ק. בש"ק פרשת בא, 
היו קוראים לפניו את פרשת "החודש הזה לכם ראש חדשים". 
פעם בשובו למקומו, מלא כיסופין דקדושה, העיר: "הנכם 
יודעים מדוע קראו לפני פרשה זו? כי הם יודעים שאני אוהב 
את הפסח!" ופעם בעת קריאת התורה בפרשת בא, בין גברא 
לגברא, התבטא: "לבי מתעורר בשמחה בהזכרי מה'סדר' 

הקדוש".

כתוב בעדות ביהוסף 'נוסח' יו"ט. שנה אחת בתפילת ערבית 
של ליל ש"ק פר' בא, בסיום התפילה "ואמונה כל זאת", 
אמר רבנו בעל "אמרי חיים" זיע"א "ומלכותו ברצון" וגו' ב'נוסח' 

שאומרים בתפילת ערבית של יו"ט.

מובא בחידושי הרמ"ל "אשר פסח על בתי בני ישראל". כששבת 
הרה"ק מסאסוב זיע"א בפעם הראשונה אצל הרה"ק 
הרבי ר' אלימלך מליז'ענסק זיע"א, והיה זה בש"ק פרשת בא, 
כיבדו הרה"ק רר"א לומר תורה. פתח הרה"ק מסאסוב ואמר: 
כתיב "ואמרתם זבח פסח הוא לד' אשר פסח על בתי בני ישראל". 
ויש לדקדק, האיך שייך לומר שהקב"ה פסח, הלא לית אתר 
פנוי מיניה? ועוד, איך שייך לומר "על" בתי בני ישראל, הלא 
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אם אחד רוצה להיות במקום אחד, ואחר כך רוצה להיות במקום 
אחר, ויש מפסיק ביניהם, צריך הוא לפסוח מעל הדבר המפסיק, 
ולפ"ז הוה ליה לומר "מעל" בתי בני ישראל. וי"ל, היות שכשבא 
הקב"ה למצרים, וראה אותה מלאה גילולים והיא כולה דינים, 
אזי כשבא אחר כך לבתי בני ישראל היה לו חדוה גדולה, ופסח 
ומרקד, כביכול, מחמת שמחה וחדוה שבא לו: "דא וואוינט 
א-יוד!" )כאן מתגורר יהודי(, "דא וואוינט א-יוד!" וז"ש "אשר 
פסח על בתי בני ישראל". ותוך כדי דיבורו עלה הרה"ק מסאסוב 
על שולחנו של הרבי ר' אלימלך זיע"א ורקד וזימר פעמים 
רבות: "דא וואוינט א-יוד!", "דא וואוינט א-יוד!" )צדיקים אמרו, 

שכוונתו היתה על הרבי ר' אלימלך זיע"א(.

מובא בילקוט מהרי"א, אמירת הלל בשב"ק. "סיפר הרב הצדיק 
מוהרי"מ מספינקא זצ"ל ששמע מרבינו מוה"ר יצחק 
אייזיק זצוקללה"ה מזידיטשוב, שסיפר מהגאון הקדוש רבי 
משה לייב מסאסוב זצוקללה"ה, שפעם אחת בשבת פ' בא, 
שהפרשה מלאה מיציאת מצרים, בא לבהירות גדול כל כך, 
עד שאחר תפילת י"ח דשחרית אמר הלל, וה'עולם' אמרו ג"כ 
אתו עמו, ולא ידעו בשעת אמירה שעושים דבר משונה, כי 
באו כולם למדריגה והשגה גבוהה שהרגישו קדושת הפסח".

כתוב בעטרת מנחם אמירת הלל במשך כל השבוע. "פעם אחת 
בפרשת בא, אמר )הרה"ק רבי מנחם מענדיל מרימנוב זיע"א( 
כל השבעה ימים הלל עם הקהל בבית הכנסת, בלא ברכה. 
ובשעת מעשה לא היה הדבר לפלא, רק אחר כך כשעברו הז' 

ימים, תמהו על הראשונות, עיי"ש.

ד' כוסות. מובא בשיח זקנים חסיד אחד נכנס פעם  שתיית 
בפרשת בא להרה"ק רבי צבי אלימלך מבלאזוב זיע"א. 
שאל לו הרב: "וועלכע סדרה גייט די וואך?" ואח"כ אמר לו: 
"הינען )פה( ווייסט מען וועלכע סדרה ס'גייט די וואך". וסיים: 
"אויפען שווער )הרה"ק רבי משה מראזוואדוב זיע"א( האט מען 
דערקענט וועלכע סדרה ס'גייט" )בראזוואדוב שתו ארבע כוסות 
בפרשת בא(. ואח"כ סיפר, שהרה"ק רבי משה לייב סאסובער 

זי"ע אמר פעם הלל בפרשת בא, ולשנה האחרת באו התלמידים 
בזה השבוע, וחשבו שכן יתנהגו בכל שנה, אמנם לא כן היה. 

מובא בשיחות ומאמרי קודש א פסח'דיגע וואך. במוצאי שב"ק 
פרשת וארא תשל"ה, כשניגש אחד מחשובי אנ"ש לברכת 
'א גוטע וואך' לכ"ק אדמו"ר בעל הישועות משה מויז'ניץ 
זי"ע, אמר לו מרן: "עס קומט יעצט א פסח'דיגע וואך. כל 
עניני הפסח, וסדר עבודת קרבן פסח, מופיעים בפרשת השבוע 
הבעל"ט. יהודי כמוך, בודאי מתרומם בשבוע כזה..." בשולחן 
הטהור בליל שב"ק פרשת בא תשל"ה, אחר ששרו את הזמר 
"מנוחה ושמחה", הורה רבינו שליט"א לשיר את הניגון "חסל 
סידור פסח". ב'צווייטער טיש' שרו ,והיא שעמדה", "קרב 
יום", ו"הודו" בניגון של 'הלל' בליל הסדר. בסיום עריכת 

ה'שולחן', כשהלך מרן שליט"א לביתו, פיזם את הנוסח של 
"עבדים היינו", וכן את התיבות: "שהיו מסובין בבני ברק" 
עד... "רבותינו, הגיע זמן קריאת שמע של שחרית". והוסיף: 
התנאים הקדושים לא ידעו אז כלל מעצמם, כל כולם היו 
דבוקים בד'. הם היו מלאים "חיות", ושינה היא אחד משישים 
במיתה, על כן לא נתנו שינה לעיניהם, ולעפעפיהם תנומה.  

כתוב בשפת אמת )תרמ"ח(. בענין מצוה הראשונה שנצטוו בנ"י 
שלא הי' בידם מצות ערום וערי'. ונתן להם מצות פסח 
כמ"ש רש"י ז"ל דכ' משכו דרשו חז"ל משכו ידיכם מע"ז וקחו 
צאן של מצוה. דאיתא מאן דכפית באחרא א"י לקבל עמ"ש 
כראוי כמ"ש בזוה"ק בהר בפסוק א"נ במצרים חנם בלי מצות 
ע"ש. עכ"ז איתא במשנה המקבל עליו עול תורה מעבירין 
ממנו עול מלכות וד"א. א"כ מוכרחין לקבל עול תורה ומצות 
אפי' בשעדיין כפופים תחת עול מלכות וד"א. אע"פ שאין 
הקבלה בשלימות. וזה הי' כח מצוה הראשונה משכו ידיכם 
בע"כ. וזהו השבח הגדול שמזכירין תמיד כמ"ש זכרתי לך כו' 
לכתך אחרי. פי' אע"פ שלא היו עדיין בדעת השלימות כמ"ש 
כבהמה נמשכנו אחריך. וזה הוא בחי' מצה לחם עוני כמ"ש 
בזוה"ק מצה מריבה וקטטה בסט"א נק' לחם עוני ובתוס' וא"ו 
היא מצוה. והיא בחי' עבודת ימי המעשה שנק' ימי מלחמה. 
ובש"ק יום מנוחה יום שנתנה בו תורה. ואלה הב' הם בחי' 
תורה ומצות. שקיבלו בנ"י מקודם עול מצות אח"כ זכו לתורה. 
והם בחי' תש"י ותש"ר. תש"י ליישר הלב וע"ז מבקשין ודבק 
לבנו במצותיך. ותש"ר הוא בחי' והאר עינינו בתורתך. ועל ב' 
אלו כתיב עבדי אתה כו' אשר בך אתפאר הוא תש"ר כמ"ש 
בר"מ פ' זו ע"ש שדורש הישר והטוב על התפילין. שתש"י הם 
ליישר הלב ואז זוכין להארת תש"ר. וע"ז כ' ולישרי לב שמחה. 
ובוודאי פרשיות אלו שציונו הש"י לקשר ביד ובראש הם 
אותיות ושמות השייכים לנפשות בנ"י. רק שא"י להיות נגלים 
בגוף. צריכין להתדבק בהם בכח אלה המצות. ולכן בש"ק שיש 
התגלות נשמה יתירה מאירין אותיות אלו בפועל ממש. וא"צ 
לתפילין כמ"ש חז"ל שהם עצמם אות. וז"ש חז"ל המניח תפילין 
כקורא בתורה. דכ' למען תהי' תורת ה' בפיך. פי' התגלות 
הארת האותיות בנפש ישראל הוא ממש כקורא בתורה. וגם 
דרשו חז"ל הוקשה כל התורה לתפילין. ונראה כי התפילין הם 
מתקנים נפשות בנ"י להיות מוכנים לתורה. כמ"ש למען תהי' 
תורת ה' כו' דאיתא התקן עצמך ללמוד תורה. וכמו שהי' 
בכללות בנ"י גלות מצרים הכנה להיות מתוקנים לקבל התורה. 
כדאיתא במד' שמות ג' מתנות ע"י יסורין כו'. כן הוא בכל נפש 
ישראל שצריכין יסורין להיות מוכן לתורה. אך הקב"ה 
וב"ש הקדים לנו גלות מצרים וגאלנו משם להיות הסיפור 
ביצ"מ במקום היסורים. כדכ' ולמען תספר כו' וידעתם כי אני 
ה'. פי' כמו שצריך להיות גלות קודם שזוכין לידיעת ה' שהוא 
התורה אכן ע"י הסיפור ביצ"מ זוכין לתורה בלא יסורין בפועל 
ממש. וזהו שנעשה תורה מכל מעשה מצרים שכן הוא בחי' 
התורה לעולם כדאיתא זאת התורה לעולה כו' כל העוסק 



בא

ה

בפרשת עולה חטאת כאילו הקריב. כן הוא בפרשיות סיפורי 
יציאת מצרים שהעוסק בהם כאילו עבר עליו הגלות. וז"ש 
והי' כו' לאות כו' ולזכרון כו' למען תהי' תורת ה' בפיך כנ"ל. 
וגם פי' למען שצריך האדם לכוון במצוה שעי"ז יהי' כלי לקבל 
תורת ה' שלא לעשות המצוה בדרך הרגל בלבד. כי המצוה 
תלוי' בכוונת עשייתה. ומצינו באבותינו שנגאלו ממצרים 
בזכות מצות הפסח. וכ' ויעשו בנ"י כאשר צוה כו' כן עשו. 
ופרשנו שהגם שידעו שהגאולה תלוי' בזה. אך הם עשו רק 
לקיים רצונו ית'. ומה"ט הי' הכנה לגאולה. כי אם הי' הכוונה 

כדי להגאל. לא הי' הכנה לגאולה כלל:

הרמז הנפלא בפרשיות אלו! מקובל הוא הדבר בשם הרה״ק 
החוזה מלובלין זי״ע שמפרשת ״בא״ ועד פרשת ״כי 
תשא״ - ועד בכלל, הם מכוונים כנגד כל המועדים ואפשר 
להשיג את קדושתם ואורם שבא עמם יחד עם פרשיות אלו, 
כלהלן: ״בא״ -הוא ימים הראשונים של פסח. ״בשלח״ - הוא 
ימים האחרונים ז׳ וח׳ של פסח. ״יתרו״ - מתן תורה, שבועות. 
״משפטים״ - הוא ראש השנה ויום הכיפורים ימי המשפט. 
״תרומה״ - הוא רמז לסוכות שהוא אהל המשכן, סוכה דירת 
עראי. ״תצוה״ - חנוכה שמן זית זך. ״תשא״ - פורים, וכמו 
שאמרו חז״ל במגילה )יג:( ״הקדמתי שקליכם לשקליו של 
המן״... ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי 
במצרים ואת אתתי אשר שמתי בם וידעתם כי אני הי )י.ב( 
פירוש נפלא ע״י דיוק בפסוקים הנ״ל - פירש הרה״ק רבי 
יהושע מבעלזא זי״ע, היה זה כשחלה את חוליו האחרון )נסתלק 
ביום כ״ג שבט תרנ״ו( אז הוא נסע לווינה לדרוש ברופאים, נתקבל 

שם בבית החולים בווינה, אך נצחו אראלים את המצוקים 
והובילהו את מיטתו לבעלזא שם הוא נטמן. בהיותו בבית 
החולים שמע הגה״ק רבי שאול בראך גאב״ד קאשוי זי״ע שהרבי 
נמצא בוינה, נסע ממאגנדארף שם התגורר, בכדי לבקרו, ונשאר 
לשבות שם בשבת פרשת בא. היה הגאון הנ״ל תמיד נזכר 
בערגה מאותה שבת ואף הרבה לספר עליה ועל האווירה הק׳ 
ששרתה שם. באחת הפעמים סיפר: כי ביום ראשון שלאחר 
אותה שבת נודע לי שהגה״ק בעל השבט סופר מפרשבורג 
זי״ע נמצא ג״כ בוינה לדרוש ברופאים. הלכתי לבקר את הרב 
מפרשבורג, הוא שאלני על מעשי בוינה, עניתי לו שהרבי 
מבעלזא נמצא כאן ובאתי אליו לשבת קודש. על זה שאלני 
הרב מפרשבורג: האם מניחים הרבצת תורה דרבים ונוסעים 
אל רבי?... )לגאב״ד קאשוי היה ישיבה גדולה במאגנדארף שם הרביץ 
תורה(, אמרתי להרב מפרשבורג: ״הגמרא אומרת )עירובין יג( 

אמר רבי דמחדדנא מחבראי דחזיתיה לרבי מאיר מאחוריו 
- זה שאני יותר מחודד מחברי, הוא מכיון שכשלמדתי אצלו 
- ישבתי מאחוריו וראיתי את זיו פניו. וא״כ אני נסעתי לראות 
את הרבי מבעלזא... אך התבוננתי וראיתי שהרב מפרשבורג 
לא הבין אותי ולא נחה דעתו. רציתי בכל זאת להפיס את דעתו 
ושאלתי אותו אם הוא רוצה לשמוע ממני מה שחידש הרבי 
בשב״ק בסעודה שלישית. אחרי הסכמתו מסרתי לו שהרבי 

ובן בנך את אשר  ״ולמען תספר באזני בנך  דקדק בפסוק 
התעללתי במצרים ואת אתתי אשר שמתי בם וידעתם כי אני 
ה׳״. התחיל בלשון יחיד - ״ולמען תספר באזני בנך״. וסיים 
בלשון רבים ״וידעתם כי אני ה׳? אלא ההסבר הוא: שהרי 
מצוות סיפור יציאת מצרים והגדת לבנך חלה על ישראל מיד 
בשנה הראשונה כשיצאו ממצרים, ומי מכל ישראל יכול היה 
אז לקיים מצוה זו, הלא כולם היו שם וכולם יצאו ממצרים, 
נמצא שנשאר רק משה רבנו היחידי שאשתו ובניו היו אז מחוץ 
למצרים, ורק הוא יכל לספר לבניו ולקיים והגדת לבנך גם 
בשנה הראשונה. ומכיון שבנשמת משה רבנו נכללו כל שמות 
ישראל כידוע, הוציא הוא את ישראל במצוה זו. והשתא נבין 
היטב את דיוק הפסוק: הקב״ה אומר למשה ״ולמען תספר 
׳אתה דווקא׳ באזני בנך״, ועי״ז ״וידעתם ׳כולכם׳ כי אני ה׳״, 
כי הוא יוציא בזה את כל ישראל... כשגמרתי להגיד בפני הרב 
מפרשבורג את דברי התורה הנפלאים שחידש הרבי, ראיתי 
נהרה של שמחה על פניו, ואז פנה הרב מפרשבורג ואמר 
למשמשו: לך מיד תזמין כרכרה, גם אנו נוסעים אל הרבי 

מבעלזא...

בא פרעה חוטף בעקשנותו ג' מכות: ארבה, חושך  בפרשת 
ומכת בכורות. אם נחשב את תאריכי המכות נראה 
דבר מדהים. כל מכה ארכה חודש ימים. שלשה שבועות התראה 
שבוע ימים המכה עצמה. כמו כן ידוע שמכת בכורות הייתה 
בליל טו' בניסן. יוצא אם כן, שמכת חושך היתה בטו' באדר 
ומכת ארבה בטו' בשבט. ומזה קיבלנו לדורות ג' ימים טובים: 
ממכת ה"ארבה" שאירעה בטו' בשבט ובה נאמר על הארבה 
"ויאכל את כל פרי העץ אשר הותיר הברד" קיבלנו את "טו 
בשבט" שהוא ראש השנה לאילן ובו עם ישראל לדורות אוכלים 
את פרי העץ... ממכת ה"חושך" שאירעה בטו' באדר ובה נאמר 
"ולכל בני ישראל היה אור במושבותם" קיבלנו את "חג פורים" 
שבו נאמר "ליהודים היתה אורה ושמחה..." ומ"מכת בכורות" 
שאירעה בטו' בניסן ובה נאמר "ופסח ה' על הפתח" קיבלנו 

את "חג הפסח". 

בפרשתנו מתוארות שלוש המכות האחרונות שהטיח הקב"ה 
על מצרים, מכות שבסופן גרש פרעה את ישראל 
ממצרים. קודם מכת בכורות שחתמה את עשרת המכות, מצווה 
הקב"ה למשה: "דבר נא באזני העם וישאלו...כלי כסף וכלי 
נא´ אלא לשון בקשה,  זהב", ומביא רש"י את מדרש חז"ל: "אין́ 
בבקשה ממך הזהירם על כך, שלא יאמר אותו צדיק, אברהם, 
´ועבדום ועינו אותם´ – קיים בהם, ´ואחרי כן יצאו ברכוש 
גדול´ – לא קיים בהם". במבט ראשון, המשפט הזה לא מובן. 
האם הקב"ה חפץ לעמוד בהבטחתו רק כדי שאברהם לא יתלונן? 
וכי בלי תלונת אברהם לא יקיים הקב"ה את הבטחתו? כדי 
לענות על שאלה זו, מביא המגיד מדובנא את המשל הבא: שני 
מלכי מדינות הסתכסכו זמן רב מי הבעלים של שטח אדמה 
הנמצא ביניהם. פעם אחת שלח אחד מהמלכים שליח לרעהו 



דברים טובים

ו

ואמר: עד מתי נשאר מסוכסכים בגלל פיסת אדמה?  נחפור 
בור גדול, כל אחד מאיתנו ישלח את החייל החזק ביותר שלו, 
וניתן להם להיאבק. מי שיצליח להפיל את חברו לבור, מלכו 
יזכה בשטח המריבה. המלך השני קיבל את הרעיון, ואכן כך 
היה. המלך שהציע את הפתרון שלח את החייל המובחר ביותר 
שלו, אך הופתע כאשר ראה את המתמודד של הצד השני. 
מדובר היה ב´הר אדם´, חייל חסון וגבוה. נעמדו שני החיילים 
זה מול זה, כאשר בור גדול נחפר במרחק של 100 מטרים מהם. 
מיד כשנפתחה התחרות, הרים החייל גדול-המימדים את 
רעהו, ודהר לעבר הבור. המלך ההמום כבר היה בטוח שאיבד 
את הקרקע, אולם רקע לפני שהגיעו לפי התהום, שמט החייל 
את עצמו מידי החייל הגדול, והחל להיאבק בו. כעבור מספר 
שניות הצליח להדוף אותו אל תוך הבור, לקול תרועות בני 
מדינתו. כמובן שהמלך בעל הרעיון, שמח שמחה גדולה על 
כך שחיילו ניצח את המתמודד השני, וערך מסיבה גדולה 
לכבודו. באמצע המסיבה, פנה אליו ואמר לו: דע לך, ששמחתי 
אינה שלימה היום. אמנם ניצחת לבסוף, אך מדוע בכל הדרך 
אל הבור, מרחק 100 מטרים, לא ניסית כלל להיאבק בחייל 
השני? ענה לו החייל: ברגע הראשון שראיתי מי עומד מולי, 
הבנתי שאין לי סיכוי לגבור עליו. לכן ניסיתי לעייף את הבחור, 
לתת לו לסחוב אותי עד לפתח הבור. אז, כשהיינו בפי הבור, 
החייל היה עייף ותשוש. או-אז, הפלאתי בו את מכותי, ובמירב 
הכוחות נלחמתי עד שניצחתי. לולא זה, לא הייתי מסוגל 
לנצח... במשל זה עונה המגיד מדובנא על שאלתנו: התכנית 
האלוקית היתה לתת לעם ישראל את הרכוש הגדול שהובטח 
להם – לאחר שהמצרים יטבעו בים. "גדולה ביזת הים מביזת 
מצרים", לימדונו חז"ל. אולם אברהם יכול היה להתפלא שעם 
ישראל יוצא בינתיים בידיים ריקות ממצרים, ולכן צריך הקב"ה 
לבקש מעם ישראל לקחת מכלי הכסף והזהב כבר עכשיו, 
ואילו רק למראית עין, שלא יחשוב אברהם חלילה שלא 
התקיימה הבטחת ה´. היסוד הזה מלמד אותנו מוסר השכל: 
כאשר אנו נתקלים בקשיים מסוימים בחיים, אין לנו לבוא 
בתמיהות ושאלות, אלא יש להתחזק ולדעת שהכל בסופו של 
דבר מתגלגל לטובה. יש טוב הטמון בקושי התחלתי, המוביל 
בסופו של דבר לעושר גשמי, ויש קשיים המעניקים לאדם 
את עושרו הרוחני. בכל הרגשה של נפילה או קושי – יש מישהו 
למעלה שמשגיח עלינו ודואג לנו – גם אם כעת הדבר אינו 

נראה לעין. 

ליציאת מצרים. המסעדה הייתה אותה המסעדה, אבל  זכר 
משהו בשלט הגדול שתלה בחוץ היה שונה ומוזר. 'אתה 
בטוח שאכלנו כאן בשנה שעברה?' שאל הרב. 'בטוח, כבוד 
הרב', אמר העוזר שלו, 'אכלנו פה בשנה שעברה וגם לפני 
שנתיים, וגם לפני חמש, בכל פעם שאנחנו כאן בעיר אנחנו 
אוכלים במסעדה הזאת. בעל הבית הוא בחור טוב, בן אדם 
דתי עם זקן ארוך וכיפה גדולה, והכול פה כשר למהדרין גלאט'. 
'אבל לא כתוב שזה כשר'? התעקש הרב.  'בטח נפל השלט'. 

נכנסו וחיפשו את בעל הבית, בחור טוב עם זקן ארוך וכיפה 
גדולה. את הבחור הם מצאו בקושי, אחרי חיפושים ובירורים, 
את הזקן והכיפה לא. 'זה אתה?' שאל הרב, 'אתה, שניהלת כאן 
מסעדה כשרה למהדרין? זה אתה אותו האיש שהיה כאן בשנה 
שעברה?' 'אני, אני', הודה האיש בחצי פה, 'אבל עכשיו זה 
לא מקום מתאים בשבילך, כבוד הרב, האוכל פה לא בדיוק 
כשר, בעצם בכלל לא כשר, אוכלים פה בשר 'לבן', כבוד הרב, 
זה לא מתאים בשבילך, יש פה גם פירות ים, אולי תלך לרחוב 
הסמוך, יש שם פיצרייה חדשה למהדרין'. הרב היה בהלם. 
'אבל למה? אתה חייב להסביר לי מה קרה!' 'יישב כבודו!' 
אמר האיש באנחה כבדה והושיב את הרב ליד שולחן נקי 
משרימפסים. 'לפני קצת פחות משנה', פתח האיש בסיפורו, 
'נכנס לכאן לחנות, בן דוד שלי, יהודי מתבולל, איש שהיה 
פעם דתי כמוני, ]סליחה, כמו שהייתי פעם[ ויום אחד, לטענתו 
הוא 'גילה את האמת'. האיש הזה אוהב תמיד להתווכח איתי, 
ובפעם הזאת הוא נכנס לחנות שלי כשבידו צלחת עם נתח 
בשר חזיר מהחנות שמעבר לכביש. אתה לא נורמלי, אמרתי 
לו, יסירו לי את תעודת הכשרות. אבל הוא לא הקשיב לי, הוא 
לקח את נתח החזיר שהיה בצלחת ואמר לי: אם יש בורא 
לעולם, אז אני אמות עכשיו, אני אחנק תוך כדי שאני אוכל 
את בשר החזיר הזה. ואם אני לא אמות, סימן שאין. ומה אני 
אגיד לך כבוד הרב, הקדוש ברוך הוא אכזב אותי קשות, האמנתי 
בו בכל ליבי, האמנתי שהאיש הזה ימות אחת ולתמיד, אבל 
הוא רק לעס ובלע את החזיר, ניגב את השפתיים, חייך ולקח 
לי את הכיפה. למחרת גזרתי את הזקן. הוא הרי הוכיח לי שאין 
אלוהים'. 'אבא, אבא!' קפצה פתאום פנימה בתו של האיש 
בצהלה, 'קיבלתי תעודת הצטיינות במוזיקה'. 'זה נפלא!' שמח 
האיש בשמחת בתו, 'תיכף נשתה לחיים'. 'רגע, רגע', אמר 
הרב וקטע את השמחה, 'אני רוצה לשמוע, בבקשה תנגני לנו 
קטע על הפסנתר, משהו של מוצרט, או באך, שנדע שאת אכן 
יודעת לנגן'. היא נעלבה עמוקות 'אבל יש לי תעודה! אני לא 
צריכה להשתגע ולהראות לכל אחד שאני יודעת לנגן. במבחן 
שנערך אתמול בבית הספר למוזיקה כולם ראו שאני יודעת 
לנגן, והנה, זאת התעודה שלי. אני לא צריכה לנגן לכל אחד 
שמפקפק'. 'היא צודקת!', הנהן האב בראשו. 'נכון, היא צודקת', 
הסכים גם הרב, 'מי שמוכיח פעם אחת חזקה, לא צריך להוכיח 
פעמים נוספות. וכאן אני שואל אותך ידידי, למה מהקדוש 
ברוך הוא אתה מבקש להוכיח פעם נוספת? אחרי שהקדוש 
ברוך הוא הוכיח את כוחו במצרים, כשכולם ראו שהוא שולט 
ומנהיג את העולם, שיש לו כוח במים באוויר וביבשה, בצומח 
בחי ובדומם. עשר מכות הם די והותר כדי להוציא מלבו של 
כל ספקן. קריעת ים סוף היא תעודה חתומה על שליטתו של 
הקדוש ברוך הוא בעולם ועל נוכחותו. לא כל ספקן, כופר, או 
אפיקורס מתחיל, יכול לתבוע הוכחה נוספת. אלו היו דבריו 
של רבי ישראל מסלנט, מחולל שיטת המוסר. והנה דבריו של 
הרמב'ן )רבי משה בן נחמן, מגדולי הראשונים( בביאורו לפרשה זו: 
וכאשר ירצה האלהים בעדה או ביחיד, ויעשה עמהם מופת 
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בשנוי מנהגו של עולם וטבעו, יתברר לכל בטול הדעות 
)הכפרניות( האלה כולם, כי המופת הנפלא מורה שיש לעולם 

אלוה מחדשו, ויודע ומשגיח ויכול... ובעבור כי הקדוש ברוך 
הוא לא יעשה אות ומופת בכל דור לעיני כל רשע או כופר, 
יצווה אותנו שנעשה תמיד זכרון ואות לאשר ראו עינינו, 
ונעתיק הדבר אל בנינו, ובניהם לבניהם, ובניהם לדור אחרון...' 
זהו 'זכר ליציאת מצרים' שאנו מזכירים תמיד, לזכור שהייתה 
הוכחה וכולם ראו, והתעודה חתומה ומאושרת. וכל מי שיש 
לו שאלות וספקות ותהיות מוזמן לפתוח את התעודה שבספר 

התורה, לקרוא, ללמוד ולהפנים.

פעולה מעשית – מוכיחה על הכוונות. כשרוצים לזכות לצאת 
ממצרים, צריכים לעשות פעולות המוכיחות את הרצון 
ההירואי הזה. לכולנו יש את המיצרים העכשווים, אשר לוחצים 
אותנו, כאלו שהיינו רוצים חירות מהם. אבל בשביל זה , צריך 
לעשות את המעשה הטוב. במכת בכורות הבורא יתברך מצווה 
את עם ישראל לעשות פעולות מעשיות כדי להינצל. מעניין, 
עד כה התפרסם הבידול במתחם האימפריה המצרית בכח 
עליון. האלקים הבדיל בין הרובע היהודי לרובעים האחרים 
במרחב. בכל המכות, יש הפרדה ברורה, היהודים לא סובלים 
מהמכות. כשיש בכל האזור עלטה וחושך, רק ליהודים התאורה 
לא מתקלקלת. יש להם אור. כשבורא עולם העניש את מצרים, 
היהודים לא הצטוו על שום מצווה. זה ענין של חשבון מסוג 
אחר. אבל עכשיו, כשרוצים כולם לצאת מארץ מצרים - צריכים 
להוכיח את הרצון. החודש הזה לכם! מתחילים לספור את 
הימים!. כי יש לנו אחריות לומר שאנחנו רוצים לצאת ממצרים. 
ההבדלה והסימון על המזוזות והפתחים – היא לא סימן בשביל 
המלאכים. המצוות שבהם מצטווים ישראל הן לא כדי לסמן 
לעליונים אלא כדי לסמן לנו. כדי שאנחנו נהיה חלק מהגאולה. 
כמובא בזוהר הקדוש: כל המקדש עצמו מלמטה מקדשין אותו 
מלמעלה. אתה עוזר לעצמך תקדש את עצמך מלמטה ולמעלה 

גם מקדישים אותך.
נפתח בסיפור בעלה של הגברת בלה שמיוביץ היה חולה מאוד. 
שניהם ניצולי שואה, אשר אין להם קרוב. והנה נפל 
האיש הזקן בבית. ואין מי אשר ירימנו. שוכב האיש בצורה 
אומללה על רצפת החדר הקטן ונאנח וגונח. יצאה הגברת בלה 
לרחובה של עיר לחפש עזרה. באותו בוקר, בשעה שמונה 
ועשרה, אין נפש חיה ברחוב. כל התלמידים כבר הלכו לבית 
ספרם, כל האמהות נחפזות להשלים משימות בוקר עמוס. 
וגב' בלה המקסימה, נושאת עיניה לשמים ומתחננת אל השם 
הטוב: אנא תשלח עזרתך". והנה חלף עבר שם במרוצה איש 
אחד. ספריו בידיו והוא ממהר מאוד. היא קראה אליו: "אנא 
ממך, התחננה, צריך להרים את בעלי שנפל אל הרצפה". 
"סליחה!, התגמגם האיש. אמנם אני מאוד אוהב לעזור, אבל 
עכשיו זה פשוט לא שייך. אני צריך לתת הרצאה בצפון . והרכבת 
לחיפה יוצאת. אין לי אפילו רגע מיותר". התבוננה בו הגברת 
בלה בפליאה ואמרה: "לא הבנתי. ושוב חזרה ואמרה: איני 

יודעת מה אתה אומר לגבי שיעור או הרצאה. מדובר בסכנת 
חיים של איש זקן וחולה". או-אז התעשת האיש, תפס את 
עצמו בטעותו. מיהר בחפזה לעלות בגרם המדרגות וסייע 
והרים את החולה העיוור המסכן. ואחר מיהר להפליג לדרכו. 
המעשה הטוב מוכיח את הרצון הטוב, למחרת עם בוקר נשמעו 
נקישות על הדלת. פתחה הגברת בלה את הדלת. עמד שם אותו 
איש מאתמול בבוקר. הוא עמד שם נרגש. אמרה לו בלה בחיוך: 
לא בכל בוקר בעלי נופל. ברוך ד' היום הכל בסדר. לא בגלל 
זה הגעתי, אמר האיש. באתי להגיד תודה. תודה? כן! אתם 
הצלתם את חיי!. האם לא שמעת? כך אמר בריגשה. ניצלתי 
מתאונת הרכבת הקטלנית של אתמול. הרכבת שהפסדתי, 
הרוויחה את חיי". "לא אני הצלתי את חייך! מחתה הגברת 
הצדקנית והחכמה, אתה הצלת את עצמך! עשית מעשה טוב 

– וזה עמד לך לזכות".

פרשת בא. חברו הטוב ביותר של מרקו היה הבקבוק. את הבוקר 
הוא היה פותח בכוסית אלכוהול, ומיד כשהיה חוזר 
מעבודתו כעובד ניקיון בעירייה, הוא היה מתחיל בסבב שני 
של שתייה, כוסית אחר כוסית. ערבים שלמים היה מרקו 
מסתובב בשכונה שיכור כלוט, כשהוא מבזה את עצמו והורס 
את בריאותו. אשתו עזבה אותו וילדיו התרחקו ממנו. מנהל 
העבודה בעירייה הזהיר אותו שאם ימשיך לשתות הוא יפוטר, 
וגם השכנים הסתכסכו איתו לאחר שאמר להם ישר בפרצוף 
מה הוא חושב עליהם כשהיה בגילופין. היחידים שדאגו לו 
היו אחיו שראו כיצד הוא מידרדר מיום ליום, ומתמכר להרס 
העצמי. יום אחד התכנסה אסיפה משפחתית בביתו של מרקו. 
האחים ניסו לדבר על ליבו ואמרו לו שאם יפסיק לשתות, 
אשתו תחזור אליו והילדים לא יתביישו בו. מרקו התעשת, 
וברגע של חשבון נפש הבין לאיזו תהום הוא נפל. הוא אמר 
לאחיו שהוא מסכים שעליו להפסיק עם השתייה, אבל קשה 
לעשות זאת בבת אחת וצריך לעשות זאת בהדרגה. האחים 
הציעו כמה רעיונות, אך בסופו של דבר הוחלט שמרקו יתחייב 
לא לשתות יותר ביחידות, אלא רק בחברת מישהו נוסף. האחים 
היו מרוצים וחשבו: לא תמיד מרקו ימצא שותף לשתייה, וגם 
כשישתה, השני יפקח עליו שלא יגזים, וכך הוא יתרגל לשלוט 
בעצמו ולאט לאט ייגמל. כדי לחגוג את המאורע ביקש מרקו 
מאחיו להרים איתו כוסית. אחיו הסכימו בחוסר חשק, אבל 
חשבו שזה דווקא סימן טוב, שמרקו עומד בהחלטתו ולא 
שותה לבד. מרקו הלך לישון כשהוא מתחיל לחוש את הצימאון 
בגרונו, אך זכר את הבטחתו והצליח להירדם בלי לשתות 
אפילו טיפה אחת. למחרת בבוקר הוא התעורר מוקדם יותר 
מאי פעם. שעות ארוכות חלפו מאז הפעם האחרונה ששתה, 
והצורך באלכוהול בער בכל גופו. הוא ניגש מתוך הרגל לארון 
המטבח כדי להוציא בקבוק, אבל אז נזכר ונרתע לאחור. הוא 
הבטיח שלא ישתה לבד! עליו למצוא מישהו כדי לשתות איתו! 
מרקו לא חשב הרבה, וחייג לאחיו הגדול. אחיו ענה בבהלה: 
'קרה משהו?' 'אני חייב לשתות ואסור לי לבד', הזכיר לו מרקו. 
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'אולי בא לך לקפוץ אלי לכוסית או שתיים?' 'תגיד לי, אתה 
השתגעת?' זעם אחיו. 'אתה יודע מה השעה עכשיו? שש 
בבוקר!' מרקו הסתובב במטבח הלוך ושוב בעצבנות. הוא 
השתוקק בכל מאודו לשתות, אבל פחד להפר את הבטחתו. 
'אולי השכן יהיה מוכן לשתות איתי', חשב. מרקו יצא מביתו 
ודפק על דלת הדירה ממול. השכן פתח לו כשקורי שינה על 
פניו. כששמע מה מרקו מציע - לבוא לשתות כוסית עראק 
בשעה שש ורבע, הוא טרק לו את הדלת בפרצוף מרוב כעס. 
מרקו חזר לביתו כשכולו בוער מרוב תאווה לאלכוהול. מה 
עושים? אף אחד לא רוצה לשתות איתו. הוא לא יכול להפר 
את ההבטחה על היום הראשון... ואז עלה בראשו רעיון נוסף. 
הוא יביט מהחלון עד שיראה מישהו מוכר, ואז יקרא לו לעלות 
לדירתו כדי לשתות כוסית בצוותא. וכדי לא לגזול את זמנו 
של האיש שיעלה לשתות, החליט מרקו להכין הכול מראש. 
הוא אמנם התחייב שלא לשתות לבד, אבל אין בעיה להוציא 
את הבקבוק מהארון ולהניח אותו על השולחן... מרקו הציץ 
אל הרחוב, אבל הדקות חלפו באיטיות ושום אדם מוכר לא 
עבר. 'אולי כבר אמזוג את המשקה לכוסות, כדי שהאדם שיגיע 
לא יצטרך להתעכב', עלה בראשו רעיון נוסף - ועד מהרה 
המתינו על השולחן שתי כוסות מלאות במשקה חריף מפיץ 
ריח משכר. ניחוח האלכוהול הגיע לנחיריו של מרקו ושיגע 
אותו. הוא כבר לא יכול להתאפק והביט אל הרחוב בקוצר רוח. 
'נו, שמישהו מוכר כבר יעבור כדי שאוכל לשתות איתו', 
התפלל מרקו בליבו. אבל הרחוב נותר ריק. מרקו הביט במבט 
עורג בשתי כוסות האלכוהול הממתינות לו ולשותפו לשתייה. 
לפתע התעופף בחדר זבוב. הזבוב נחת על שפת אחת הכוסות, 
וטעם ממנה קלות. מרקו לא היה צריך יותר. הוא תפס את הכוס 
השנייה ורוקן אותה בלגימה אחת לגרונו. 'לחיים, זבוב יקר', 
קרא בשמחה. 'תודה רבה שבאת לשתות איתי. בזכותך אני לא 
שותה לבד – בדיוק כפי שהתחייבתי'. בינינו לבין עצמנו - יש 
דברים שליליים שאנחנו רוצים להימנע מהם, אבל לא פעם 
אנחנו נופלים ונכשלים בהם. הסיבה היא שככל שאנו מתקרבים 
אל הדבר האסור - כך רב הסיכוי שלא נעמוד בפיתוי וניכשל. 
הדרך שחכמינו התוו לנו היא להתרחק לא רק מהעבירה עצמה, 
אלא להציב גדרות ומחסומים במרחק  רב מהעבירה, כדי לא 
להביא את עצמנו לידי ניסיון. כאשר שתי כוסות האלכוהול 
מפיצות הריח כבר עומדות ומחכות לנו על השולחן, מספיק 
תירוץ עלוב כמו זבוב תועה כדי להיכשל. אבל אם הבקבוק 
היה נשאר בארון, רחוק יותר מהישג יד, רב הסיכוי שנצליח 
להתגבר על התאווה ועל הפיתוי, ולהצליח במשימת חיינו 

– השליטה העצמית.

כיצד תרם שיעבוד מצרים לכל יהודי לאורך כל הדורות? משל 
למלך שהיה לו בן יחיד, ורצה המלך שבנו ילמד ויהיה 
בקי בכל החכמות כדי שיוכל לרשת את מקומו, ולכן מסר את 
בנו ביד חכם אחד שילמדו את כל החכמות, ובפרט דברים 
שנוגעים לתכסיסי המלוכה. החכם לימד את הבן במשך מספר 

שנים, ולאחר סיום הלימודים שלח אותו אצל אביו המלך כדי 
שיבחן אותו. בחן אותו המלך ומצא אותו שלם בכל החכמות 
ושמח שמחה גדולה, וציוה המלך לתת לאותו חכם מאה אלף 
זהובים מקופת האוצר, וגם נתן לו אות כבוד והצטיינות. אמר 
החכם למלך נשאר עוד דבר אחד שצריך אני ללמדו, ודי לזה 
זמן של שעה אחת בלבד, תשלח את בנך אלי כדי שאלמדו, 
המלך שלח את בנו לבית החכם והחכם סגר את הדלת, והכה 
את בן המלך חמישים מכות על רגליו עד כי התחיל הדם להיות 
שותת, והבן צועק ואין מושיע לו, לאחר מכן הניח החכם את 
בן המלך בעגלה ושלח אותו אל אביו. כשהגיע הבן לאביו 
והמלך ראה את בנו צועק וגונח והדם שותת מרגליו, שאל אותו 
מה קרה, והבן סיפר לאביו את כל מה שקרה, מיד נתמלא המלך 
חימה וגזר לתלות את החכם על העץ, אך צוה שלפני התלייה 
יביאו את החכם אצלו שיסביר לו את פשר הענין, כשהביאו 
את החכם לפני המלך אמר לו המלך כבר גזרתי לתלות אותך, 
רק תאמר לי מה השטות הזאת שעשית להרע לבני ואיבדת 
בידיים את השכר והכבוד שהיית מקבל?. השיב לו החכם אני 
נאמן במלאכתי ולא אעשה רמיה, לכן השלמתי את מלאכתי, 
כי הרי אתה מסרת לי את בנך שאלמדו תכסיסי מלכות, ומכיון 
שמלך במשפט יעמיד ארץ וכל אדם שעושה דבר רע יביאו 
משפטו לפניו, אך העונש צריך להיות כפי מדרגת החטא, 
ולפעמים יזדמן שיביאו לפניו אדם שגנב מאה דינרים והוא 
יחרוץ עליו משפט להכותו אלף מכות, ומכיון שהמלך מימיו 
לא עקץ אותו אפילו פרעוש מחמת השמירה ששומרים עליו, 
לכן אינו יודע כמה הוא שיעור צער המכות, ויתכן שאם יכוהו 
שלש מאות מכות ימות, ואם חמש מאות יהיה גופו חתיכות 
חתיכות, אך כיון שגזר המלך אלף מכות דבר המלך אין להשיב, 
ויכו אותו וימות מיתה משונה על גניבת מאה דינרים, ויש כאן 
עוול במשפט, ולכן הכיתי אותו מכות, שיעור שיוכל לסבול, 
כדי שיוכל לשער צער המכות עד כמה מגיע בעשר, ועד כמה 
מגיע בחמישים, ואז ידע לגזור העונש הראוי לפי העוון. 
כששמע המלך את דברי החכם שמח מאד על דבריו והוסיף 
לו מתנה יותר על מתנתו. והנמשל לכל אחד מאיתנו להבין 
את הצער שהיה לנו במצרים וההבנה לכאב של האחים שלנו 
הוא הכרחי כדי להביא לתיקון אמיתי של העולם. כהות חושים 
היא מחלה של הדויים ואסור לנו להידבק בה ולאבד את הדרך 

לחיבור של כלל ישראל.

בא אל פרעה )י, א(. הרבי מקוצק אומר, "ויאמר ה' אל משה בא 
אל פרעה", לא כתוב לך אל פרעה, כי מהקב"ה לא הולכים. 
אי אפשר להתרחק ממנו, הוא נמצא בכל מקום, מלוא כל הארץ 

כבודו. לכן אמר "בא" איתי, הנני איתך בכל אשר תלך.

מובא בחיי צבי בא אל פרעה )י, א(. ובזוהר הק' ר"י פתח ואמר 
אשרי העם יודעי תרועה ד' באור פניך יהלכון )תהלים 
פט-טז(. בדרך צחות יש לומר על פי שמביא בספר ויחי יוסף 

העובדא דלהלן וז"ל, וע"ד שמספרין עובדא ששר גדול ממדינת 



בא

ט

פולין שמע שבעיר בעלזא יש רב גדול בישראל ואלפים נוהרים 
אליו לחסות בצלו, והתענין לראות מחזה הנפלאה הלז והחליט 
לבקר אותו, וקבע מועד לילך שם ביום ראש השנה בשעה 
שלישית אחר צהרים, ולהחסידים היצר הדבר מאד לפי שבשעה 
זו עומדים באמצע התפלה, אם יבוא השר יהי' בלבול גדול כי 
מהראוי לכבד שר גדול, ויהי היום בראש השנה והשר התחיל 
לנסוע לדרכו, וכשהיה על אם הדרך אירע לו אונס בעגלה 
ונשתהה בדרך זמן רב והגיע בבית המדרש אחרי התפלה. 
ואמר כ"ק מרן מהר"א מבעלזא זי"ע דהיה טובה גדולה שנזדמן 
שדייקא ביום זה של ראש השנה יבוא השר לכאן דכיון שביום 
זה הוא יום הדין, אשר כל באי עולם עוברין לפניו כבני מרון, 
ויכול לצמוח מזה תועלת שיעריכו בשמים החילוק בין ישראל 
לעמים דבני ישראל עומדים כל היום בפחד ובתפלה לד', 
והמה הולכין אחר התוהו ומאבדים ימיהם לבטלה לראות מה 
שעולה על רוחם ובוודאי ידונו אותנו בשמים לזכות עכ"ל. 
ויש לומר בדרך צחות, כי משה רבינו ראה תהלוכות פרעה 
ועבדיו וראה החילוק מהם ולהבדיל עם קדושו על כן למד 
זכות שיהיה לנו ביום הדין, וזה שאמר אשרי העם שיודעים 
לרצות ד' בתרועה, כי בזכות זה שהם טובים מן האומות ירצו 

את בוראם.

מובא בילקוט האורים בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו וגו' 
למען שיתי אותותי אלה בקרבו ובמד׳ כי אני הכבדתי 
את לבו ככבד ותמוה למה ככבד דייקא. ונ"ל הצעיר עפי״ד 
בחולין כבד שהתליע אפי׳ נשאר רק כזית במקום מרה כשר, 
לב שהתליע םריפה ולענין טריפה סי׳ איירינן שם עי״ש והנה 
כ' בך ובעבדך ועלו הצפרדעים ופירש״י בתוך בני מעים נכנסין 
ומקרקרין את לבו עיי״ש והנה ברצון השי״ת היה להחיות את 
פרעה למען יספר לבאי עולם את הנסים והנפלאות שעשה 
הקב״ה עמו כדאי׳ בדחז"ל וא״כ אם נכנסו הצפרדי׳ בתוך בני 
מעיו של פרעה ויאכלו מלבו ויהי׳ טריפה וטריפה אינו חי׳ 
וא״כ אין יוכל אח״כ להודיע הנסים בעולם ע״כ קאמר כי אני 
הכבדתי את לבו אשים את לבו ככבד שהדין שאפי׳ לא נשאר 
רק כזית במקום מרה כשר וכ״ז למה למען שיתי אותותי אלה 
בקרבו שהרי נכנסו הצפרדעים בקרבו וקרקרו בתוך מעיו ואף 
על פי כן תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים 

שתוכל לחיות ולספר הנסים ונכון.

מובא בשער בת רבים ויאמר ד' אל משה בא אל פרעה כי אני 
הכבדתי את לבו ואת לב עבדיו למען שתי אתתי אלה 
בקרבו )י, א(. בא אל פרעה, כי אני הכבדתי את לבו וגו', שני 
דבורים אלו נראים כסותרים, כי אם הכביד ד׳ את לבו, למה 
איפוא ישגר אליו שליח, ובפרט, אין דרך העולם לומר לשליח 
שילך בשליחות, ולבשרו מתחלה כי שליחותו נועדה להיכשל 
ולא תפעל מאומה. אבל תכלית ביאתו של משה אל פרעה, וכן 
תכלית כל המופתים, לא נועדה בשביל פרעה, רק בשביל 
ישראל, למען תשתרש ע״י זה האמונה בלבם, לכן באמת לא 

חכה משה לתשובתו של פרעה, ותיכף אחר ההתראה, ויפן 
ויצא מעם פרעה, לא כמו שעשה עד כעת. ובזה נבין למה שלח 
השי״ת בכל פעם מכה אחרת, והלא גם מכה אחת לו עמדה 
בתוקפה כמה חדשים היתה פועלת על פרעה להכניעו, אמנם 
היות כי עיקר תכלית המכות היה בשביל ישראל, ולא כל אדם 
מתפעל מדבר אחד וממכה בודדת, ואפילו תתמיד ותכניע את 
פרעה, מכל מקום אין בכחה להפליא כ״כ. אבל מכח מכלול 
המכות השונות שניתכו על מצרים אכן נתרשמו ונתפעלו 
כולם. ואם תשאל: היתכן שלמטרת החדרת אמונה בישראל 
יתעלל ויכה ד׳ את פרעה חזור ושוב, התשובה לזה שבאמת 
תיכף אחר ביאתו של משה אל פרעה, נאמר ויאמן העם, ורק 
אחר שהכביד פרעה אז עליהם העבודה, נתרופפה האמונה 
אצלם. נמצא שהוא גרם חוסר אמונת ישראל, לכן בצדק נלקה 
גם הוא. להביאם על ידו לאמונה. כמשל למינקת, שאם חלה 
התינוק נותנים לה סממים שונים לשתות לרפואה, והטעם 
הוא מפני שקלקלה היא ע״י מאכלים רעים את חלבה, לכן 
מוכרחת היא לשתות תרופות לתקן את חלבה, ומזה תצמח 

רפואה לתינוק.

מובא בילקוט מאמרים כי אני הכבדתי את לבו )י, א(. מפרשים 
רבים התקשו: כיצד הכביד ה' את לב פרעה, הרי בכך 
נטל ממנו את הבחירה לשלוח את בני ישראל מארצו. ויש 
לתרץ בדרך משל: יהודי אחד היה בסכסוך עם גוי, והדבר 
הגיע לכלל משפט בפני שופט גוי. עמד היהודי ושלח לשופט 
מתן נאה בסתר. שאל אותו השופט: "כיצד הנך שולח לי שוחד, 
הלא בתורתכם כתוב שאסור לתת שוחד לדין ויש סברא בדבר, 
שהרי לב הדין יטה אחרי הנותן שוחד, והדין שיוציא לא יוכל 
להיות דין אמת, מכיון שיהיה נוגע בדבר". ענה היהודי ואמר: 
"אילו היית יהודי, והיו באים לפניך ושמעון לדין, הרי דעתך 
על שניהם שקולה ושווה היא, ואין לבך נוטה לזה יותר מאשר 
לזה, והדין יכול להיות דין אמת. ולכן אם צד אחד יתן שוחד, 
הרי הוא מכריע בכך את לבו של הדין לצידו, וכף מאזני הדין 
תטה לטובתו. לא כן הדבר כאשר באים יהודי וגוי לדון בפני 
שופט גוי. כאן דעתו של השופט אינה שקולה ושווה לגבי 
שניהם. לבו של השופט כבר מלכתחילה נוטה לצד הגוי, וכדי 
לאזן דעתך, שלחתי לך שוחד. כנגד נטית לבך לצד בעל-דיני, 
תבוא נטית הלב אל השוחד, וכפות המאזניים של המשפט 
תהיינה שקולות והדין יצא מתוקן". רצונו האמיתי של פרעה 
היה שלא לשלח את בני ישראל. ברם, מתוך הסבל הגדול שהיה 
לו ולעמו מהמכות, עמד לפעול נגד רצונו. יציאה בתנאים אלו 
לא היתה נחשבת לפרעה כזכות, הואיל ומה שנעשה בהכרח 
אינו אלא אונס ולא נחשב למאומה. חיזוק לבו על ידי ה' היה 
איפוא לא כדי לשלול ממנו את הבחירה. אלא אדרבא, כדי 
להסיר ממנו את יראת המכה. על ידו שב פרעה לרצונו העצמי, 

שהוא כאמור לא לשלח.



דברים טובים

י

מובא מהחיד"א כי אני הכבדתי את לבו ואת לב. א'ת ל'בו ו'את 
ל'ב -ר"ת אלול, לרמז - כי אפילו מי שכבד בעבירות 
כשחוזר בתשובה הקב"ה מקבלו בתנאי שיעסוק בתורה, כמו 
שנאמר: "למען שתי אותותי אלה בקרבו" אל תקרא "אותותי" 
אלא "אותיותי" והכוונה לאותיות התורה, וגם אלה אותיות 

"אהל" למות באהלה של תורה.

ומובא בספרים וגם רומז "אותיותי אלה בקרבו" כמו שכתבו 
התוס' )כתובות קד.( בשם המדרש, עד שיתפלל אדם 
שיכנסו דברי תורה לגופו יתפלל שלא יכנסו מעדנים לגופו. 
וזשה"כ "בקרבו" שיכנסו אותיות התורה בקרבו ולא יכנסו 

מעדנים בקרבו.

אמר הרה"ק רבי יחיאל מיכל מזלאטשוב זי"ע כי אני הכבדתי 
את לבו. איתא )תענית ז.( שהעוסקין בתורה לבד סופן 
שמטפשין, היות שאין דואגים שאחרים ג"כ ילמדו ויתנהגו 
בדרך התורה אלא כל ירא ה' ידאג שגם אחרים יקיימו התורה. 
וזשה"כ "כי אני" מי שדואג רק ל"אני" )לעצמו( ואינו דואג 
לאחרים, אזי "הכבדתי את לבו" סופו שלבו נעשה כבד מלהבין 

התורה.

מובא ביכהן פאר בא אל פרעה )י, א(. זוגתי הרבנית פייגא )בתו 
של ה"שפת אמת"( זאת אומרת. למה נאמר "בא אל פרעה" 

ולא "לך אל פרעה". שהשם יתברך כביכול אמר לו למשה, בא 
אתי יחד, אני הולך עמך.

בניצוצי שמשון  למען שתי אותותי אלה בקרבו )י, א(.  מובא 
איתא בזוהר הק' 'בא אל פרעה' רמז ליה למכת ארבה, 
והוא תמוה ואין לו פירוש כלל. ובשם גליא רזיא שמעתי שפירוש 
בא ר"ת במכת ארבה. ולי השפל נראה כך, כי ידוע שחמשה 
מוצאות הפה מתחלפין, והם אחה"ע בומ"ף, והנה אם תחליף 
הפ' של פרעה בב', וע' של פרעה בא', נעשה מאותיות פרעה 
ארב"ה, וכך פירושו, בא אל פרעה, רצונו לומר תן אותיות ב"א 
בחילוף אל פרעה, ותמצא רמז למכת ארבה, ע"כ למען שת"י 
אותותי אלה, שתי חסר כתיב, ורצונו לומר שתי אותיות אלה 

ב"א כנ"ל, תתן בקרבו ויהיה ארבה. 

מובא בטיב לבב בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו ואת לב 
עבדיו ובו׳ ולמען תספר באזני בנך ובן בנך וכו׳ )י׳, א׳ - ב׳( 
כבר דקדקו על אומרו בא ולא אמר לך אל פרעה, גם הנתינת 
טעם שאמר כי אני הכבדתי אינו מובן כלל. ואפ״ל עפי״ד 
הישמח משה זי׳׳ע )פ׳ בהעלותך( לפרש הכתוב ״וזרח השמש 
ובא השמש ואל מקומו שואף זורח״ על פי הטעם שנקרא 
השקיעה ביאה לפי אומרם ז׳׳ל )סנהדרין צ׳׳א( שהולכת למערב 
שהשכינה במעריב והוא עיקר חשקה, וזה שאמר ׳וזרח השמש 
ובא השמש׳, ומפרש למה נקרא שקיעת השמש בא, לזה אמר 
׳׳ואל מקומו שואף׳׳ היינו אל מקומו מקור כל העולמות זורח 

הוא שם היינו השכינה לכך נקרא ביאה עד כאן דבריו הקדושים. 
והנה פרעה, שהי׳ מקור הטומאה רחמנא ליצלן והכעיס את 
בוראו יתברך שמו ואמר מי ד׳ אשר אשמע בקולו, אם כן לא 
הי׳ אפשרות לקרות את ההליכה אליו בשם ביאה, כי ביאה 
נקרא התקרבות אל השכינה ואצלו הי׳ ההיפך התרחקות עד 
קצה האחרון. אמנם מאת שהתחיל הכבדת הלב מאתו יתברך 
שמו וקיים את רצון הבורא ברוך הוא במה שלא שילח את העם 
למען יתקדש שם שמים על ידו, לכן הי׳ האפשרות לקרות את 
ההליכה אליו בשם ביאה, כי גם שם מצא כח השכינה הקדושה, 
וזה שאמר בא אל פרעה ומפרש הטעם שקרא הליכה אל פרעה 
בשם ׳בא׳, יען כי אני הכבדתי את לבו, ואם כן הוא מכוחו 
יתברך שמו ויש בזה קיום רצונו ושפיר לקרותו בשם ביאה. 

מובא בזרע קודש עויל׳פ, דהנה משה הי׳ קשה עליו ליכנס 
בביתו של פרעה מלא טינופת וגילולים, ולזה אמר לו 
הקב׳ה כי גם הוא נכנס לשם מדי פעם להכביד את לבו... ולימד 
אותו בדרך משל היאך לגשת לדבר זה בדעתו, כי כמו שאדם 
גדול מצמצם את שכלו ללמוד עם ילד קטן, כן הקב׳ה, כמו 
שהוא נכנס לביתו של פרעה ומדבר עמו שם ומצמצם את שכלו 
כדי ליכנס ללבו של פרעה, כן יכול משה רבינו ליכנס לשם 
ולדבר עמו. וז׳ש ׳בא אל פרעה׳, וכי תימא שזהו דבר שאי 
אפשר, הרי ׳כי אני הכבדתי את לבו ואת לב עבדיו׳ וגם אני 
נכנסתי לשם, וכי תחשוב אכן היאך זה אפשר ליכנס לשם, 
תקח לך דוגמא ׳׳ולמען תספר באזני בנך ובן בנך וכדו' שכמו 

שם יכולין לצמצם את עצמו בשירצה האדם, כן הוא הכא. 

מובא בעלינו לשבח ויאמר ה' אל משה בא אל פרעה וכו'. ופרש״י: 
״בא אל פרעה והתרה בו״. והנה, על הפסוק ״ויסר מעלי 
רק את המות הזה״ )להלן, פסוק יז(, כתב בעל הטורים שהמילה 
״ויסר״ מופיעה בתורה 3 פעמים. האחת - בפסוקנו, השנייה 
-״ויסר הצפרדעים״, והשלישית - ״ויסר מעלינו את הנחש״. 
וזו לשונו: ״מלמד שעם הצפרדעים ועם הארבה היו נחשים, 
והיו ממיתים בהם, על כן אמר ויסר מעלי את המות״. וצ״ע, 
אם כן, הרי היה משה צריך להתרות בפרעה גם בעניין זה של 
הנחשים, ולהודיע לפרעה על ה'אורחים' שיצטרפו לצפרדעים. 
כיצד זה שמשה רבינו התעלם מכך והתרה בפרעה רק על 
הצפרדעים, כמו שנאמר ״הנה אנכי נגף את כל גבולך בצפרדעים״ 
)לעיל, פ״ז פכ״ז( וי״ל, מלכותא דשמיא כעין מלכותא דארעא, 

ומנהג השלטונות כאן בעוה״ז שאם צריך לשלוח פקידים 
לגביית מס, שולחים עמהם שוטרים עם כלי זיין, כדי לשמור 
על הפקידים, ומי שמפריע להם, מקבל טיפול מיידי מהשוטרים. 
וכך הוא הדבר גם במלכותא דשמיא. הקב״ה שלח את הצפרדעים 
להכות את מצרים, ויחד עמהן נישלחו נחשים בדמות 'שוטרים', 
ויתכן שהאנשים שניסו להפריע לצפרדעים למלא את תפקידן, 
הוכשו על ידי הנחשים. ולכן לא היה צורך להתרות בפרעה 
במיוחד גם על בואם של הנחשים, משום שעיקר המכה היתה 

על ידי הצפרדע, והנחשים באו רק 'לאבטח' אותן. 



בא
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ה' אל משה בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו ואת  ויאמר 
לב עבדיו... )י, א(. ותימה דהא לא הוכבד לב עבדיו 
במכה זו, שהרי עבדיו אמרו בהתראה זו להיפוך, כמש"כ בפסוק 
ז' "ויאמרו עבדי פרעה אליו ער מתי יהיה זה לנו למוקש שלח 
את האנשים". ונראה, דהכבדתי קאי על העבר שהסכימו לפרעה 
לחזור בו מהבטחתו לשלוח את בנ"י, מפני שסברו שנצח פרעה, 
כיון שבמכת ברד הקודמת נאמר בהתראה כי בפעם הזאת אני 
שולח את "כל" מגפתי וגו', ואולם בעבור זאת העמדתיך בעבור 
הראתך את כחי וגו. ולכך חשבו עבדי פרעה שזו היא המכה 
האחרונה, ואחר שראו שפרעה הבטיח לשלוח את בנ"י ולא 
קיים זאת, סברו שפרעה נצח את משה ברמאותו, והוכבד לבם 
לא לשלוח את בנ"י. אבל כשהתרה בהם על מכת ארבה ראו 
העבדים כי הם טעו, שהרי עדיין לא נגמרו המכות, ואין לדבר 
סוף עד שיסכים פרעה, לכן שינו דעתם ואמרו לפרעה שלח 
את האנשים וגו' שנוכחו עתה לדעת שלא יפטרו מהמכות רק 

ע"י שילוח בנ"י.

מובא בעוד יוסף חי כי אני הכבדתי את לבו ואת לב עבדיו למען 
שתי אותותי אלה בקרבו. המפרשים שאלו מדוע השם 
יתברך הכביד את לב פרעה בכל פעם להרבות בנסים, והרי 
די היה שיתן לו מכה אחת זמן מרובה, עד שילאה ולא יוכל 
לסבול אותו, ובעל כרחו יצטרך לשלוח את ישראל? והענין 
יתבאר על פי משל: אדם אחד היה הולך במדבר ומצא מציאה 
בסך עשרת אלפים דינרי זהב בבת אחת, ושמח על כך שמחה 
גדולה. וחבירו היה הולך במדבר ומצאה מציאה של אלף זהובים, 
ושמח שמחה גדולה, והלך עוד ומצא שוב אלף ושוב שמח 
שמחה גדולה, וכן הלאה שבכל כמה זמן מצא אלף, עד שכאשר 
הגיע לביתו היה בידו עשרת אלפים דינרי זהב, כי מצא עשר 
פעמים מציאה של אלף דינרים בכל פעם. יוצא מכך, שאף על 
פי שביד שניהם יש סכום שוה של עשרת אלפים דינרים, מכל 
מקום הטובה של השני היא יותר גדולה, כי הראשון שמח רק 
שמחה אחת, אבל השני שמח עשר שמחות. וכן הדבר לגבי 
מצרים, אם היה השם יתברך נותן להם רק מכה אחת במשך 
זמן מרובה, היה פרעה משלחם תיכף, וישראל היו שמחים 
רק שמחה אחת, אבל עתה שעשה להם עשרה נסים על ידי 

שהביא על מצרים עשר מכות שמחו ישראל עשר שמחות. 

מובא בשארית מנחם בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו וגו' 
למען שיתי אותותי אלה בקרבו )י, א(. ובמדרש עשיתי 
לבו ככבד, ואפשר לומר בדרך צחות דידוע מש"ס )חולין קיא( 
דטבע של הכבד דאינה פולטת על ידי מליחה רק על ידי אש 
)עי' ביו"ד סי' ע"ג( וכן לב פרעה לא פלט הכפירה דהרי אמר מי 

ד', עד אש מתלקחת של מכת ברד דאז הודה ד' הצדיק. וכיון 
דעל פי ההלכה נצרך קריעת שתי וערב קודם צליית אש 
וכשנקבה כמה פעמים הוי כמו קריעת שתי וערב על כן באו 

עליו כמה פעמים מכות הללו לנקבו שיהיה נורא )כלומר אש של 
מכת ברד( משאב שאב ומבטל הדעות הנפסדות שלו.

כי אני הכבדתי את לבו מבאר ה"חתם סופר" זצ"ל שהסיבה 
של הכבדת הלב הוא צריך לגרום לא ללכת לפרעה, ולמה 
אמר הקב"ה למשה ללכת, אלא הסיבה שאמר הקב"ה כי אני 

הכבדתי אם אני עשיתי אז אתה יכול ללכת כי הכל תלוי בי.

יסוד אמונתנו. הרמב"ן בסוף פרשתינו וז"ל, ומן הנסים הגדולים 
המפורסמים אדם מודה בנסים הנסתרים שהם יסוד התורה 
כלה, שאין לאדם חלק בתורת משה רבינו עד שנאמין בכל 
דברינו ומקרינו שכולם נסים אין בהם טבע ומנהגו של עולם, 
בין ברבים בין ביחיד, אלא אם יעשה המצות יצליחנו שכרו, 

ואם יעבור עליהם יכריתנו ענשו, הכל בגזרת עליון.
ה"בית אהרן" זי"ע היה מצווה לעבור בכל יום.

יציאת מצרים יש זכירה פעמיים בתפילה, אם לא נעיין בזה 
אז לא יפעל, כמו אחד שהלך לרופא ונתן לו תרופה 
למצוץ כי היה לו בגרונו משהו חידק, והנה הוא לקח את זה 
אבל בולעו, וזה לא עזר לו, אז חזר לרופא אמר לו הרופא למה 
לא מצצת את זה, והנה גם יציאת מצרים צריכים למצוץ ולא 

לאומרו סתם, אלא מפנימות הלב.

עם שמחה הכל מבטלים אפילו מחלה. במשלי )פרק יח פסוק יד( 
רוח איש יכלכל מחלהו ורוח נכאה מי ישאנה, אומר הגר"א 
"רוח איש וגו'" כמ"ש למעלה שהשמחה בא ע"י הרוח וזהו 
רוח איש כשהאיש תמיד בשמחה הוא יכלכל מחלהו אף שיבוא 
עליו מחלה ח"ו הוא יכלכל מחלהו בשמחתו יבטלנה אבל מי 

שיש לו רוח נכאה והוא עצבון מי יכול לישא את זאת.

הודיענו נא את דרכיך הנה מקום ונצבת איתי על הצור. משה 
רבינו שאל את הקב"ה למה צדיק ורע לו ורשע וטוב 
לו, אמר לו הקב"ה תבוא אלי כמו ממטוס רואים ללמטה אחרת, 
ואמר לו הקב"ה "ונצבת איתי על הצור" תבוא איתי לידי אז 
תבין הכל, אבל מתפקידנו להיות כאן למטה ולהאמין כי הכל 

עם חשבון ומדוקדק בהשגחה פרטית.

חייב אדם לברך על הרעה כשם שמברך על הטובה. סיפר ר' 
נטע ציינווירט שראה את ר' נחום יאסער ז"ל מנקיי הדעת 
שבירושלים, שפעם בתו היחידה היתה במצב קשה, והרופא 
אמר שזה מצב קשה, אז הוא הלך למקוה שבימי אבלות לא 
יוכל ללכת והנה למד הלכות קבורה וכו' וכו', ואח"כ בדרך 
שכח את הסכין של קריעה וחזר לקחת זאת ועל הדרך אמר 
לר' נטע ציינווירט שצריך להכין את עצמו לומר ברוך דין 
האמת א"כ אם אני חייב לברך על זה, התבוננתי שאמת הוא 
שהכל מאבא בשמים א"כ אני כל כך בשמחה שהקב"ה מדבר 
ממני ומתעסק עמי, והתחיל לקפוץ משמחה מדברים ממנו 



דברים טובים
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בשמים מתעסקים דייקא איתי, רק כשהגיעו לבית החולים 
היה צריך להתאפק כדי שאשתו לא תדע מה הולך איתו ועל 
כן התאפק מלהראות את השמחה, והנה איך שהגיע לשם, בא 
אליו ד"ר וולך ואמר לו בתך היתה לוה שינוי לטובה ויצאת 
מכלל סכנה, והנה היא העמידה דור שלם, ואמר ר' נחום, לר' 
נטע, אני באמת הייתי עכשיו צריך לברך את דיין האמת 
בשמחה, והנה אם לא הייתי מקבל בשמחה אז היה קורה הדבר 
הכי גרוע, אבל היות וכבר קבלתי בשמחה אז כבר מחלו לי על 
הכל. כל ההסתר כדי שלא יראה, אבל ברגע שהוא רואה זה 

כבר לא הסתר.

האמונה לדעת באמת ולהפנים בתוכינו שאבא בשמים  ענין 
עשה לנו רק טוב. אמר ר' מענדל פוטרפאסער ז"ל שהיה 
גוי אחד שהלך בין שני הרים ומתח חבל מצד אחד של הר, לצד 
השני של ההר השני, והנה הגוי שאל לציבור שהסתכלו מה 
שהוא עושה, האם הם מאמינים שהוא יכול ללכת על החוט 
ולא ליפול הם אמרו שהם לא מעוניינים להסתכל איך שהוא 
נופל לתוך העמק ומתרסק לחלקי חלקים, אמר שהוא מתחיל 
ללכת, והנה ראו פלא הוא עבר בשלום ואח"כ חזר על זה, ואז 
האמינו שהוא מסוגל אח"כ אמר אני אעלה לכאן עגלה ואני 
ילך עם זה בהתחלה לא האמינו בו, אבל כשהוא עבר עם העגלה 
אז האמינו, ושאל האם מישהו רוצה ליכנס בתוך העגלה ואני 
אעביר אותו על החבל, ואף אחד לא הסכים חוץ מאיזה ילדה 
קטנה והיא נכנסה ועברה, ושאלו מיהו הילדה שלא פיחדה, 
אז גילו שזה בתה של המעביר, אז הבינו כולם אפילו שאומרים 
אני מאמין שאתה עובר אבל לבד אף אחד לא רוצה לנסות אבל 
בת יודעת שאביה לא ח"ו יעשה לה רע, אז מאמינה ועוברת, 
ולכן אנו צריכים להחדיר בנו את האמונה בכל גופינו כדי 
שנרגיש על באמת שאבינו שבשמים הוא עושה לנו רק טוב. 
ר' מענדל שאל את הגוי איך הוא עושה את זה, אמר הגוי כשאני 
הולך למעלה אין עולם, לא לפני ולא לאחרי אני מתמקד 
רק על הנקודה שאני הולך ואז אני לא נופל, ואמר ר' מענדל 
שבזה למדתי עם מתעמקים ומתמקדים רק בנקודה הפנימית 

שהכל מאבא לא נופלים. 

ר' אלימלך מליזענסק זי"ע היה אצל בעל אכסניא,  הרה"ק 
ושמע איך שהוא אומר לזוגתו עד מתי נאכל קאשע, 
בא ונאכל לאקשין, פירושו קאשע מלשון קשיות במקום שיהיה 
לנו קושיות על הנהגת השי"ת בוא ונאכל לא קשין, ששום דבר 

לא קשה. ולהפסיק לשאול קשיות.

אין לדאוג. אומרים שכל החתולים מגרשים אותם מכל פח 
אשפה, והנה עוד לא מצינו חתולה שמתה מרעב, ועל כן 
אם החתולים יש להם השגחה בוודאי על בשר ודם, א"כ אין 

לנו לדאוג אלא להתחזק באמונה בבורא עולם.

השגחה פרטית. היה יהודי שהיה לו כסף משה פרידמן )שם 
בדוי( היה לו כסף והיה לו גמ"ח, והנה כשהיה המשבר 

בעולם הפסיד כל כספו, אבל מה הפריע לו מאוד מכל המשבר, 
שהגמ"ח לא יכל להתנהל הלאה, על כן החליט להסתובב בעולם 
להתרים אנשים למען הגמ"ח, והנה יצא לחו"ל ונסע עם נהג 
ואסף פרוטה לפרוטה, ובאיזה אחד מן הבתים היפים אמר 
הנהג, לבית זה אל תלך, כי בית הזה מי שנכנס לא מקבל פחות 
ממאה וחמישים אלף דולר, אבל הוא לא נותן לכולם רק למי 

שיש לו מוסדות וכו'. 
אמר משה לנהג אני הולך לעשות נסיון ויעזרוהו ד', ודפק על 
הדלת ושאלו מי זה אמר משה פרידמן, פתחו את הדלת 
והבעל הבית אמר שיכניסו הביתה ויביאו פירות, והנה הבעל 
הבית יורד אליו והנה הבעל הבית עומד ומתמיה, שאלו איך 
קוראים לך: ענה משה פרידמן, אמר הבעל הבית  תשמע כאן 
היה צריך ליכנס אחד בשם משה פרידמן שצריך לגמור איתי 
עסקה גדולה, והנה בדיוק אתה נכנס עם אותו שם, ואם אתה 
כבר כאן, מה מעשיך וסיפר לו שפעם גם היייתי כמוך עושר, 
אבל נתהפך עלי הגלגל, ומה שמפריע לי שאני צריך להפסיק 
את הגמ"ח וע"כ באתי להתרים אנשים, מיד הוציא סכום של 

מאה וחמישים אלף דולר.
מכאן רואים עושר שרק נותן למוסדות והנה הקב"ה צירף את 
הדברים עם אותו שם שיכנס ופתחו לו את הדלת בלי 

תיאום מראש.

אמונה אמתית. במסכת שבת )לא.( "בשעה שמכניסין אדם לדין 
אומרים לו: נשאת ונתת באמונה, קבעת עתים לתורה, 
עסקת בפריה ורבייה, צפית לישועה. היה אב שהדריך את בנו 
בהקשר למקום עבודתו בבית הדואר וכך אמר לו: בית הדואר 
הרי זה עניני ממונות ולכן ודאי שבעת שאתה נמצא במקום 
עבודתך ואתה בתוך עניני העבודה צריך אתה לחשוב טוב 
בשימת לב מרבית בכל פרטי עניני עבודתך - אבל לא לפני 
כן ולא לאחרי כן! כל עוד לא הגעת למקום עבודתך אל לך 
לחשוב כלל בעניני העבודה, אבל ברגע כניסתך למקום עבודתך 
שמור והזהר והקשב טוב לכל פרטי עבודה כי הרי בממונות 
מדובר! להעביר כסף, מכתבים, וכדו'. אבל כל זה רק כשאתה 
עוסק ומדבר עם אנשי העבודה בקשר לפרטי העבודה! מיד 
כשאתה עוזב את מקום עבודתך שוב אל לך לחשוב כלל בעניני 

העבודה - תמשיך להיות דבוק בעניני עבודת השי"ת.
לתאוות ממון יש כזה מין כח שהוא לוקח את המוח של האדם 
גם לפני עבודתו וגם לאחרי עבודתו - חולם הוא לו 
חלומות בעניני הכסף! זה כזה סוג קליפה! זה עונש! זה עונש 
שמענישים אותו כבר מלמעלה שהוא נשאר בלי מח ובלי לב! 

הוא כבר לא יכול לעשות כלום נשאת ונתת באמונה?
אומרת שבתוך השאלות שישאלו את האדם לעתיד  הגמרא 
לבוא ישאלו גם: האם נשאת ונתת באמונה? - מתוך 
דברי הגמרא מובן ששאלה זו ישאלו לכל אדם ואדם, ונשאלת 
השאלה, שמובנת השאלה הזאת לגבי 'סוחר', אבל אדם שאף 
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פעם בחייו הוא לא היה 'סוחר', מה לו ולשאלה שישאלו אותו: 
האם נשאת ונתת באמונה? 

עומק הענין בזה: כל אחד ואחד יש לו את עניני המשא ומתן 
שלו, לכל אחד ואחד יש את המשא ומתן שלו הפרטי, 
הביתי, ההוצאות וההכנסות הפרטיות של חיי היום-יום שלו! 
גם זה כבר נחשב משא-ומתן! כל ההלוך-ילך של הנהגת הבית 

נכללת בענין השאלה: נשאת ונתת באמונה?! 
היום-יום של כל אחד מלאים בהנהגות של משא-ומתן,  חיי 
הנה כאן צריך האדם לערוך בר-מצוה לילד, וכאן הוא כבר 
צריך לערוך חתונה לילד - תנהל משא-ומתן! את זה ישאלו 
לכל אחד ואחד: את המשא-ומתן שלך, שכל ימי חייך היית 
צריך לנהל בניהול ביתך, גם אם לא היית 'סוחר', אבל גם אתה 
ניהלת משא-ומתן, לגדל ילדים, לערוך שמחות לילדים, טסת 

לכאן ונסעת לשם - האם כל זה היה באמונה! באמונה!.
נישואי ילדים - באמונה ובשלווה ניקח את הדוגמא הפשוטה 
הזאת: הנה מגיע הזמן והקב"ה עוזר לו לאדם להשיא 
את אחד מצאצאיו שיחי', ברור הדבר שדרוש לו לאדם במצב 
כזה יותר כסף, אין ספק שמוטל עליו במצב זה לעשות כל 
מיני השתדלויות, בכל זאת כל המשא-ומתן הפרטי שלו שהוא 
צריך כעת לנהל בכדי לחתן את בנו/בתו - גם בתוך ניהול משא 
ומתן כזה יש הרבה חילוקים, יכול הוא לנהל את המשא-ומתן 
הזה באמונה, והוא גם יכול לנהל את המשא-ומתן בצורה כזאת 
שהוא יהיה ממש מבולבל ומטורף עד שאינו יודע כלל מה 
קורה לו ומה הולך אתו. ברור הדבר שהקב"ה לא יתנהג עם 
האדם בדרך שכזאת שכשהוא צריך לחתן את אחד מילדיו כבר 
נהיה קץ וסוף לתורה ולתפילה, ח"ו, זה הרי לא יכול להיות 
דבר כזה. הקב"ה לא ישלח לאדם נסיון שלא יוכל בשום אופן 
לעמוד בו, מובא בספרים שמשפט כזה אסור גם לומר כי זה 
סוג כפירה רח"ל. אלא ודאי שגם שם, גם אז, יש הנהגה של 
משא ומתן באמונה! אני יכול לחתן את הבן/הבת ובכל זאת 
להמשיך לשמור על סדרי תורה ותפילה, להמשיך לשמור 
תמידין כסדרן על ה'ישוב הדעת', להמשיך להרבות בתפלה 
ובתחנונים על זה שהקב"ה יעזור לי לחתן בכבוד ובקלות 

ובנחת.
זה נקרא: נשאת ונתת באמונה! את המשא-ומתן שלו בניהול 
נישואי בניו ובנותיו הוא ניהל באמונה! הוא כסדר נשאר 
קשור להקב"ה, והקב"ה אכן עוזר לו. וכמו שאמרו בספה"ק, 

"מי שיש לו אמונה חייו חיים".
אולי יש לפרש "כששואלים את האדם את השאלות  והנה 
הקשות האלו, פירושו כך, האם כמו שעסקת בביזנעס 
לקחת את כל הראש כדי להרויח היה עסק שלם והתעסקת 
יום ולילה אם זה האם ככה גם עסקת באמונה, נשאת ונתת 
באמונה, והנה כשהגיע שעת הנסיון לבדוק אמונתך האם קבעת 
עיתים לתורה, או פתאום היה נסיון קטן אמרתי לחברותא 
הראש שלי לא במקום איני יכול ללמוד, או הלך החשק כי 
כספי אינו נמצא מיד במקום שאני צריך אז האדם מיד מתייאש 
ואז כל הקביעות'ן שלו, והאם כשהגיע שעת נסיון האם אמרת 

אוי מתי כבר משיח בא, כאילו שאם הוא יבוא הכל יסתדר, או 
התחזקת שעכשיו ברגע עכשיו זוהי מהקב"ה ולא רצית לברוח 
שמשיח יבוא העיקר שאתפטר מהצרה, וזהו נשאת ונתת 
באמונה צפית לישועה, האם רק כשהגיע נסיון באמונה אז 
ציפת לישועה. והנה אכן אמנם זה דרגה גבוהה אבל זוהי האמת.

יש מנהיג לבירה מובא ב'אריה שאג' )פורים פסח( הסיפור הבא 
התרחש ב'סמינר קירוב' שהתקיים בארצות הברית. הסמינר 
נפתח ביום חמישי, והיה אמור להמשך כמה ימים. ביום שישי 
בבוקר נגש אלי בחור ואמר לי: "כבוד הרב, אני חייב לנסוע 
הביתה". "מי קבע שאתה חייב,"? שאלתי קצרות. "כבוד הרב,"! 
התפרץ הבחור, "אספר לך את הסיפור שלי ואתה תקבע אם 
אני חייב או לא חייב."! "הגעתי לארצות הברית לפני כאחד 
-עשר חודשים. חברים שלי ספרו לי כי ה'ירוקים' מתגלגלים 
פה ברחובות. טסתי לארצות הברית, ולא רק שלא מצאתי את 
ה'ירוקים', אלא שלאחר שהחברים שלי קלטו שבאתי בלי 
אגורה שחוקה, גם אותם לא מצאתי. נשארתי לבד, בלי כסף 
למלון או לדירה, ובלא שיהיה לי מושג קלוש מה אני עושה 
ולהיכן אני פונה. במשך כמה ימים הסתובבתי סהרורי ותעיתי 
ברחובות בחוסר מעש, בלי קורת גג לראשי. "בשלב מסוים 
גיליתי שאפשר להסתנן לרכבת התחתית בלי לשלם פרוטה. 
ברכבת יש מזג אוויר נפלא! בקיץ קריר ובחורף חמים. הרכבת 
התחתית על תחנותיה הפכה להיות הבית שלי. בכל תחנה 
הרכבת עוצרת, ומידי כמה דקות מגיעה רכבת חדשה. הייתי 
יורד בתחנות הממוקמות באזורים עשירים, מחטט בפחי 
האשפה, מאתר כמה שקיות נילון ומלקט לתוכן שיירי מזון 
שהעוברים והשבים השליכו במהלך היום. כשהייתי רוצה 
לשאוף מעט אוויר צח, הייתי עולה לרחובות, משוטט מעט 
על פני האדמה ומשתחל חזרה למקום המבטחים, במנהרות 
הרכבת התחתית. למותר לציין כי בכל אותה תקופה נותרתי 
עם מעט הבגדים שלגופי, לא הסתפרתי ולא התקלחתי. חייתי 
כמו נווד במשך תשעה חודשים תמימים, עד שביום בהיר 
נתקלתי בבחור ששם עלי עין ושאל אותי: 'אתה לא ישראלי.'!? 
'"כן, נכון, אני ישראלי,'! פלטתי במבוכה קלה. הבחור נעץ 
מבט מופתע בשערי המגודל ובפני המזוהמות. 'מה אתה עושה 
פה? אתה נראה כמו כושי.'! "גוללתי את קורותיי באזני הבחור 
שהתנער וקרא בפאתוס: 'באה ישועתך! בוא, התלווה אלי, 
מהיום אתה עובד איתי.'! "הבחור לקח אותי אליו הביתה. 
הייתי צריך להתקלח עשר פעמים כדי להפטר מהלכלוך 
שצברתי במשך תשעה חודשים. המים שנגרו מגופי היו שחורים 
כזפת! "הבחור, שבינתיים נודע לי כי שמו מיכאל, נתן לי 
בגדים נקיים, וסידר עבורי דירה קטנה ונחמדה בת שני חדרים 
עם כיריים, מקרר ומכשיר טלפון. מיכאל נתן לי כמה ימים 
להתמקם, ולאחר מכן התחלנו לעבוד יחד במלוא המרץ. 
בבעלותו ישנה משאית סמיטריילר ענקית, גדושה בסחורה. 
מזמן לזמן אנו יוצאים לנסיעות ומשווקים את מרכולתנו, 
כשעיקר העבודה מתרכז בשבתות ובימי ראשון."! הבחור 
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סיים לפרט את גלגוליו, ושאל בקדחתנות: "כבוד הרב, אם אני 
היום לא חוזר הביתה לשבת וליום ראשון, ביום שני אצטרך 
לחזור לשוטט בתחנות הרכבת התחתית. מה אתה אומר? מה 
אתה פוסק? מה עלי לעשות."!? אחזתי בחום בידי הבחור, 
הגדולות  בדמעות  לחוש  בלי  בהתרגשות,  בו  והתבוננתי 
המתגלגלות מעיניי. "כבוד הרב, למה אתה בוכה,"? התפלא 
הבחור. "אני מקנא בך כל כך," השבתי לו בהתרגשות, והסברתי 
לו גם במה, ולמה אני מקנא: "אחרי שהקב"ה הכה את המצרים 
בתשע מכות נסיות, והראה להם מיהו בעל הבית על העולם, 
הוא ניסה את עם ישראל בניסיון קשה מנשוא: 'ויאמר ה' אל 
משה ואל אהרן... דברו אל כל עדת ישראל לאמר בעשור 
לחודש הזה ויקחו להם איש שה לבית אבות... והיה לכם 
למשמרת עד ארבעה עשר יום לחודש הזה שחטו אותו כל 
קהל עדת ישראל' (שמות י"ב א' -ו') . הקב"ה צווה את בני 
ישראל: קחו לכם שה וקשרו אותו לכרעי המיטה. במשך ארבעה 
ימים תשמרו עליו, ואז, בי"ד ניסן, בערב פסח, תקריבו אותו 
לקרבן. איפה הניסיון? בנקודה אחת: זו היתה העבודה - זרה 
של המצרים! אמנם בהבנה השכלית כבר לא היתה להם סיבה 
לפחד מהמצרים . תש ע מכות הוכיחו לכו לם שהקב"ה מנהל 
את העולם, ושהוא שומר על עמו. אבל מבחינה רגשית - עדיין 
היה קושי עצום. למצרים היתה שליטה חסרת תקדים על 
עבדיה. חז"ל אומרים שלעבד לא היה שום סיכוי לצאת ממצרים; 
רוסיה של הקג"ב היתה משחק ילדים לעומתה... בני ישראל 
חיו באימה נוראה שכזו מפני המצרים, עד שגם אחרי הנסים 
הגדולים והגלויים שראו במשך תשע מכות, עדין פחדו לעשות 
מעשה שיעורר עליהם את חמתו של העם המצרי. "הקב"ה 
מעמיד אותך במבחן שבו הוא העמיד את יוצאי מצרים," 
אמרתי לבחור. "אתה מבין למה אני מקנא בך? מי יודע איזו 
נשמה גדולה יש לך שראויה למבחן כזה... מבחינה רגשית, 
אתה חש משועבד למיכאל, וזוהי תחושה טבעית, בשביל מי 
שעבר תשעה חדשים של גיהנום, ואחר כך קיבל חודשיים 
של גן עדן. אבל בוא נפעיל את השכל, כי כאן המבחן. אתה 
יודע, בכתה א' עוברים מבחנים של כתה א', בכתה ח' - של 
תואר  לקראת  מבחנים  עוברים  ובאוניברסיטה,  ח',  כתה 
'דוקטור'... המבחן הזה הוא מבחן עצום, שבו אתה מכריע מי 
מבחינתך הוא בעל הבית על העולם: הקב"ה או מיכאל. כעת, 
הבה נתבונן: מיכאל - במקרה הטוב היום פה ומחר פה, ורק 
הסחורה שלו בקבר. במקרה הגרוע, חלילה, גם מיכאל בעצמו 
כבר לא כאן. אבל הקב"ה חי וקיים לעולם, המצוות שלו הן 
ציוויים ישירים מבעל הבית של העולם כולו. "אם כן מי הבוס 
שלך, מיכאל או הקב"ה? מבחינה רגשית, אין ספק כי אתה 
צריך לחזור למיכאל. אבל מבחינה שכלית עליך להחליט, מי 
הבוס של העולם, מיכאל או הקב"ה? מיכאל יכול להיות היום 
כאן ומחר חלילה, בקבר, אבל הקב"ה חי וקיים לעד ולעולמי 
עולמים. נתנו לך משמים את הזכות הנדירה להחליט אחרי 
מי אתה צועד, אחרי מיכאל או אחרי ה' יתברך. אל תפספס 
את הרכבת."! הבחור נעמד דום, הצדיע כמו חייל בטרם קרב, 

וזעק בקול: "כבוד הרב, אני כבר החלטתי! ה' הוא הבוס, אני 
נשאר. בסופו של דבר, גם אחרי שבת הבחור לא שב למיכאל, 
והוא נשאר. הוא לא חזר למיכאל, וגם לא לסאב-ווי. כשהסתיים 
הסמינר ביום שלישי, הוא נסע לישיבה של הרב בכרך שליט"א 
במונסי, והתחיל ללמוד שם. שם הוא למד במשך שנתיים וחצי 
וזכה לאוכל, לשתיה וללינה, ובעיקר להגות בתורה הקדושה. 
מעת לעת היה מגיע לישיבה במונסי יהודי אמיד, שהתקרב 
לארחות היהדות. הוא היה מבקר בישיבה לפרקים ומשוחח 
עם הבחורים, ובעיקר עם הבחור 'בוגר הרכבת התחתית', 
שמצא חן בעיניו באופן מיוחד. לבסוף הוא לקח את הבחור 
כחתן לבתו, והעניק לו דירה בת חמשה חדרים עם מכונית 
יוקרה. הוא הבטיח לפרנס אותו במשך חמש -עשרה שנה, 
כדי שיוכל לשבת וללמוד בנחת בלי עול פרנסה ודאגות... 
פעמים רבות אנו עומדים לפני ניסיון. באותם רגעים נראה 
לנו כי על פי דרך הטבע ישנו רק מוצא אחד שאינו עולה בקנה 
אחד על הדרך המסורה. אולם עלינו לשום אל לבנו כי העולם 
אינו הפקר, אלא מונהג ומושגח בכל רגע על ידי מלך המלכים 
המציב בפנינו את הבחירה, ונותן לנו את ההזדמנות והזכות 
להכריע ולהצהיר כי יש מנהיג לבירה. וכאשר בטוחים בקב"ה 
על אף החששות והלבטים, ניתן לזכות לשני העולמות גם 

יחד! 

מובא בשארית מנחם בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו וגו' 
למען תספר וגו'. י"ל דאם פרעה היה שולח אותנו מרצונו, 
אז הוי כמו נדבה והיה בושה לנו לספר, אך כיון שבחוזק יד 
הוציאנו ה', אין בושה ולכך חוב עלינו לספר, וז"ש בא אל 
פרעה כי אני הכבדתי את לבו וממילא היציאה לא הוי כנדבה, 
ולכך למען תספר, וז"ש בעל ההגדה עבדים היינו וכו' ויוציאנו 

ה' משם ביד חזקה, על כן מצוה לספר ביציאת מצרים.

אל פרעה מובא בטיב התורה: איש עסקים אחד הוצרך  בא 
ליסוע למדינה נידחת לרגל עסקה מיוחדת שתוציא לו 
רווחים גדולים ונאים, הוא הוזהר ע"י חבריו שהמקום מלא 
סכנות ובנסיעתו הוא מסכן את חייו, אבל היות ולא רצה לוותר 
על העסקה המיוחדת החליט לקחת עמו שומרים שישמרו 
עליו מכל פגע. פרשתנו פותחת בהוראת הקב"ה למשה רבנו 
'בא אל פרעה' וכולם כבר שואלים מדוע נאמר 'בא' ולא 'לך' 
הרי הקב"ה שולח אותו לשליחות ולכאורה היה צריך להיות 
כתוב 'לך' אל פרעה? לעתים אנו נצרכים להתעסק עם אנשים 
שאינם הגונים, שאינם שומרי תורה ומצוות, או שאינם מזרע 
ישראל, ולפעמים אפילו רשעים ממש, אם לצורך עסקים או 
כדי לנסות לקרב את לבות הרחוקים מתורה ומצוות לאביהם 
שבשמים, אך לא תמיד יודעים שאנו עלולים להינזק מכך, 
ולא על נזק גשמי אנו מדברים אלא על נזק רוחני, נזק שאפשר 
שאין לו תקנה, מה נעשה אם כן, כיצד נשמור על עצמנו מאותם 
נזקים, שלא יצא שכרנו בהפסדנו? ההבדל בין 'לך' ל'בא' הוא 
ש'לך' פירושו לך לבדך, ואילו 'בא' פירושו לך אבל לא לבד 



בא

טו

אלא יחד עמי, וכך אמר לו הקב״ה למשה רבנו, 'בא' יחד עמי 
אל פרעה כדי שלא תנזק בכניסתך לארמונו של פרעה הרשע, 
ולמרות שהיה זה משה רבנו, אמר לו הקב״ה שהוא צריך שמירה 
עליונה! על אחת כמה וכמה שכאשר אנו נצרכים להתקרב אל 
אותם הרשעים, אנו צריכים שמירה עליונה וגדולה, ועלינו 
ללכת יחד עם הקב״ה ולהרבות בתפילה שלא ננזק מדיבורנו 
עמם ואפילו אם הולכים לשם מצוה, וכ״ש שאם אין מוכרחים 
לכך כדאי מאוד להמנע מלדבר ולהתעסק עם הרשעים שכל 

שיגם ושיחם הינו נזק לדורי דורות. 

ה' אל משה בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו ואת  ויאמר 
לב עבדיו למען שיתי אותותי אלה בקרבו ולמען תספר 
באוזני בנך ובן בנך )ט, לד( סיפר ר' שלום שבדרון בדרשתו 
שחותנו זצ"ל, שב הביתה מחו"ל לאחר שהאניה עגנה בנמל 
יפו. הוא סיפר על מראה מדהים שראה שם. אולי הסיפור שלו, 
יבאר פסוק מפרשת השבוע: "ויאמר ה' אל משה בא אל פרעה 
כי אני הכבדתי את לבו". נשאלת שאלה "הכבדתי את לבו" מה 
הכונה? יד כבדה, רגל כבדה, היינו שקשה להגביה, המשקל 
מכביד, אבל לב כבד -מאי האי? איך הלב נהיה כבד? מה זה 
בכלל? הרבי שלי ביאר פעם את המושג הזה - אמר רבי שלום, 
והשיחה בביתו בשערי חסד )לתלמידי ישיבת חברון( החלה: עוד 
שאלה. אם היה ברור כי לבו של פרעה קשה כאבן וכבד, וממילא 
ימאן לשלוח את בני ישראל בכל מחיר, לשם מה כל הבקשות 
והאזהרות שביקשו ממנו, שיתנו לו שפטים ומכות, וזהו? יש 
להדגיש, כי לא כתוב כי אני לקחתי את לבו, אלא הכבדתי. 
היינו שהיה לו לב, אבל שהוא כבד... אוי כבד!. ראיתם פעם 
ילדים קטנים כיצד הם זורקים כלים, שוברים ומשחיתים - 
למה? הם נולדים בטבע רע "כי יצר לב האדם רע מנעוריו" 
כשנולדו באו עם יצה"ר וביום בר המצוה כאשר מגיע יצר 
הטוב - הוא צעיר בן שלוש עשרה שנה, אינו חולה או חלש, 
אבל צעיר, יש הבדל בין ילד קטנצ'יק שעכשיו נולד לבחור 
בן שלוש עשרה... ולכן יש נסיונות בחיים. במעט מאמץ 
מתגברים. אבל בוודאי יש צורך במאמץ! כמו למשל, מי שזקוק 
להגביה אבן כבידה, ביכולתו להגביה, אבל לפעמים זקוק 
למאמץ... כך ליבו של אדם. זו כוונת התורה "הכבדתי את לבו" 
-שיש צורך במאמץ להזיזו, כמו דבר כבד. נביא כמה דוגמאות 
הגורמות לאדם מאמץ. וזה מה שחותני ראה ביפו לפני יותר 
מחמישים שנה. באותה תקופה, רק בין הערבים היה מפורסם 
ה'חשיש'. בין תל אביב ליפו דאז היתה מסעדה בה הערבים 
היו יושבים ומעשנים נרגילות, בנרגילה היו גחלים ועליהם 
עלי חשיש... חמי זצ"ל לא ידע מהדברים הללו )מהחשיש( הוא 
פשוט חלף ליד מסעדה, בשובו מחו"ל, וכאשר שב לביתו 
בשערי חסד סיפר בהתפעלות: "עברתי ביפו, ראית בית 
התבשיל עמוס בערבים. אוכלים ומעשנים. לפתע קפץ ערבי 
אחד - פלאח, נעמד ברגליו על הספסל וקרא: "אוהו, אני מלך! 
אוהו אני מלך!" כל הסועדים עמדו בכסאותיהם, נפלו והשתחוו 
על הארץ... לא פחות ולא יותר. לאחר כמה דקות, הוא נעמד 

שוב וקרא בקול ניחר "אני המלך"!, הכל הזדעזעו קמו ביראת 
הכבוד השתטחו על הארץ. מלך, וכולם משתחווים. מה קרה 
להם?". עישנו נגילה... מפנטזים להם. הוא בדמיונו שהוא 
מלך, וכולם עונים אחריו )הקהל צוחק( אנו צוחקים מעצמנו... 
כך נראה העולם שלנו: דיברו כבר בפרשת וישלח כי בשעה 
שיעקב אבינו ניצח את המלאך, ביקש ממנו יעקב לגלות לו 
את הסוד למה ואיך רוב אנשי העולם נמשכים אחריו "משך 
אבירים בכוחו" )איוב פרק יד( אבירים - גיבורים גדולים הוא 
מושך אחריו, איך, באילו כלי נשק הוא משתמש? "ויאמר לו" 
השיב לו המלאך, שמי וכל כוחי הוא "למה זה תשאל לשמי" 
לא לשאול שאלות. לחיות בדמיונות )פנטזיות(, הכח שלו הוא 
החשיש. היצר הרע אינו צריך לרכוש בכסף את החבילות 
האסורות )חשיש( יש לו די והותר בכיסו, ונותן לכל אחד ככל 
שיחפוץ - תפנטז לך נסיעה לקפריסין, אח"כ תקנה אוטו חדש 
- שמונים ושלוש, שמונים וחמש.. בעל שלוש דלתות , מפנטז 
לו שהוא מלך, חולם שהוא אין כמוהו, רוכש דירה גדולה ומפנטז 
לו עוד כמה דברים, עד שזוכה ומגיע לימי הזיקנה )לא כל אחד 
זוכה( מטמינים אותו במושב זקנים, מה נותר ממנו?... אז מה 

שהכל  לדעת  ראשון,  דבר  הללו?  הדמיונות  כנגד  עושים 
דמיונות!. רבותי, יכולנו לדבר היום דברים חדשים על פרשת 
בא ויציאת מצרים, אבל מסתמא מן השמים יודעים כי כדאי 
לדבר על ענין זה: כאשר הייתי בלונדון לפני יותר משלושים 
שנה, אמרו לי, בעלי האכסניה, כי הם מעוניינים להראות לי 
דברים יפים שקיימים בלונדון: "ר' שלום יש כאן בלונדון 
ארמון המלכה, חיילי המשמר לבושים באדום עם ספודיק. 
יש לנו גם מוזיאון. "מה יש במוזיאון?" שאלתי. והם הסבירו 
לי: אשה אחת, יצרה דמויות מכל המלכים שהיו - מפרעה עד 
ג'רג' החמישי - את כולם עשתה משעוה. אינני יודע את 
ההסטוריה. אבל בקיצור היא בנתה ועיצבה צורותיהם משעוה, 
גם המלכים האחרונים - ממש כצורתם. כלומר, עשתה את 
הפנטזיה הזו - איך שהיו נראים בחייהם: הכובע הלבוש, החרב 
על ירכו ויושב על כסא מלכותו, כמאתיים וחמישים מלכים, 
שרים ורוזנים. נכנסתי. ראיתי שלושה מלכים וביקשתי מהם 
שזה כבר מספיק בשבילי. ויצאתי. בקיצור היא עשתה מוזיאון 
משעוה. וכיון שהיום אוהבים בידור, הכל מעוניינים להתבדר... 
לצחוק, אז עושים שם גם בידור. בכניסה למוזיאון עומד לו 
שוטר אנגלי תשעה אינצ', התיישב שם על עומדו - עם כובע 
הפרווה הגבוה, הכנפיים וכו', כאשר מתקרבים לכניסה פונים 
אליו בשאלה: "וואר אי גו? לאן אתה הולך?" והוא לא עונה. 
למה? מפני שגם הוא משעווה... כלומר, המוזיאון מבפנים 
וגם מבחוץ שעוה. ועתה התבוננו ותבינו: שעוה! פנטזיות! 
הוא לובש כתר על הראש. הכתר משעוה החרב משעוה, וגם 
המלך עצמו משעוה... השוטרים של יצר הרע משעוה, רק 
שצובעים להם לחיים אדומות ומניחים בידם חרב איומה 
משעוה. מפחיד. הוא מפנטז לבני אדם ומפחיד אנשים: טנקים, 
מטוסים פצצות - מדמיון. חיילים? משעוה. רובים? משעוה. 
ראיתם פעם משחק שח מט, מלך מלכה ממש גיוואלדיג. זכורני 



דברים טובים

טז

מתקופת המלחמה, כיום אינני יודע אם זה קיים, מול בנין 
המשטרה בירושלים - במעלה החמישה בשדה הפתוח, הוצבו 
אווירונים גדולים בנויים מעץ, קרשים ועצים שמרחוק נראים 
כמטוסים, כדי שאם יבוא האויב להפציץ מהאוויר שיטיל את 
הפצצות על האוירונים בשדה. ביקשו לרמות את האויב 
בפנטזיות. כך גם היצר הרע. וכיון שהפנטזיה כל כך יפה, אי 
אפשר להבחין, לא יודעים, ולכן פוחדים מאד. מה עושה האיש 
המסכן? אותו חכם בסך הכל יודע כי הכל משעוה. אין לו 
למסכן חרב, כי איננו זקוק לחרב, לטנקים ומטוסים, יש לו 
בכיסו בסך הכל מקלות של גפרורים, חפיסה קטנה של גפרורים 
קטנים. הוא משליך על הכובע של המלך גפרור בוער, והכל 
נופל: אין מדליות אין כובע! נעלם המלך! לא היה ולא נברא... 
נפלא מאד. אך הצרה היא, שאח"כ, בא שוב יצר הרע ומפנטז 
שנית, האדם שוכח שהנשק שרואה משעוה, העולם נראה 
לפניו ממש אמיתי, ופוחד. תשמעו את הנמשל: הנה. צריכים 
לקום בבוקר בשעה שבע ללכת לתפילה "תפילה לעני כי 
יעטוף ולפני ה' ישפוך שיחו" - להתפלל! פלאי פלאים. נו, בא 
יצר הרע ואומר לו: "מה?! מה?! כבר הגיעה שעה שבע בבוקר?!, 
אוי, כואב לי פה ושם, נראה שיש לי דלקת ראות, ממש קר, 
וכי מותר לי לקום עכשיו?!" הוא מסתובב לצד השני וישן לו... 
ומאידך גיסא, יצר הטוב אומר לו: "פנטזיות! לא דלקת ולא 
ראות, מה אתה מבלבל! אם רק תקום על הקרקע תפסע כמה 
פסיעות והכל יעלם". כן, כן, רק היום בבוקר הבחנתי בכך: 
כאשר התעוררתי כאבו לי כל האיברים, ואח"כ כאשר צעדתי 
כמה פסיעות מהמיטה, הכאבים חלפו הלכו: "התגבר כארי 
לעבודת הבורא!" טוב, ב"ה, הכל טוב, אותו אחד, התגבר, הבין 
שהכאבים הם דמיונות משעוה, ניעור משנתו בזריזות - אמר 
'מודה אני לפניך מלך חי וקים שהחזרת בי נשמתי', קם ממיטתו 
ואמר ליצר הרע: בנדיט, שקרן, כזבן, התגבר וגמרנו. הלך 
להתפלל, אח"כ גם ללמוד או לקבוע עיתים לתורה, בקיצור, 
כל היום התנהל טוב מאד, ובאמת, לא קרה לו מאומה - בריא 
ושלם... למחרת בבוקר? המטוסים מגיעים שוב... אומרים 
לו האברים: "אוי, יש לו אולקוס איך אתה מסוגל לצאת עתה 
מהמיטה?" מצודות וחרמים, טנקים, מטוסים ופצצות. רבונו 
של עולם! הרי ראית אתמול שהכל פנטזיה! לא הוא לא זוכר, 
ממשיך לישון וחושב לעצמו: "היום לא כאתמול, היום באמת 
אני לא יכול". אל תשכח! תזכור הכל דמיונות. תשליך גפרור. 
והכל יעלם. "כי כבד לב פרעה" נתנו לו מכות והוא הבין לכמה 
דקות ואמר "ה' הצדיק ואני ועמי הרשעים" וכאשר המכה 
חלפה הוא חזר בו – מיאן לשלח את העם. הרי ראית אתמול 
שאתה מקבל כמו שצריך... מה אתה שב ומתעקש?! כי כאשר 
הלב היה כבד הוא פנטז לעצמו שעוד יהיה טוב וינצל מהמכות, 

וכך קיבל - עוד ועוד. 

מובא במאור ושמש למען שתי אותותי אלה בקרבו )י, א(. על 
ידי יציאת מצרים זכו בני ישראל לשני אותות, אות של 
שבת, 'כי אות הוא ביני וביניכם', ואות של תפילין 'והיה לאות 

על ידך'. אצל שבת ואצל תפילין אמרה תורה, כי יהיו אות 
וזכר ליציאת מצרים, לפיכך אומר הקב"ה 'למען שתי אותתי 
אלה בקרבו', על ידי יציאת מצרים אתן לבני ישראל את שתי 

אותתי, של שבת ושל תפילין.

מובא בחתם סופר ויאמר ה' אל משה בא אל פרעה כי אני הכבדתי 
את לבו ואת לב עבדיו למען שתי אותותי אלה בקרבו, 
ולמען תספר באזני בנך וגו' )י, א - ב(. לולי דמסתפינא הוה 
אמינא דהקב"ה לא אמר למשה שום מכה מה יכה את פרעה, 
אלא נתן רשות למשה רבינו ע"ה בפעם הזאת לומר לו מה 
שירצה, והקב"ה ימלא רצון עבדיו ועצתו ישלים, למען תספר 
אתה משה לבנך ולבן בנך כי השלמתי עצתך ורצונך כתגזר 

אומר ויקם לך )איוב כב, כח; תענית כג, א(. 

אמר הרה"ק בעל הישמח משה זי"ע בא אל פרעה כי אני הכבדתי 
את לבו וגו' למען שתי אותתי וגו' ולמען תספר )י, א(.  עוד 
נ"ל לפרש, כי השי"ת רצה להשריש בלבות ישראל שהיו אז 
נעדרי אמונה, אמונת השגחה שידעו שהוא ית' משגיח עליהם 
בין בגלות בין בגאולה. וידוע כי ההשגחה מתחלקת לשתים, 
השגחה ניגלית בשדוד הטבע והשתנות המצאים, והשגחה 
נסתרת, ולא ראי זה כראי זה, כי גילוי הוא שינוי הטבע וזו 
אינה שינוי הטבע, ולעומת זה היא אמונה יותר גדולה להאמין 
אף ששעת הישועה סגור ומסוגר לפי הראות, מכל מקום 
ההשגחה מתפלשת בכל רגע בכל נקודה ונקודה, ויותר נפלא 
השגחה בעת הגלות מהשגחה בעת הגאולה, כאמרם האיך שה 
אחת יכולה להתקיים בין ע' זאבים. ולכך הכביד הקב"ה את 
לבם להראות רשעתם ושנאתם לעם ה' מאד מאד, והם ביניהם 
ובידם כחומר ביד היוצר, ואף על פי כן מתקיימין, וגם השגחה 
גלויה יתפרסם בעת עשיית הניסים. והיינו בא אל פרעה, כי 
בין אם מכביד לבו להרע יותר, ובין שיעשה נס, הכל נצרך 
ולא דבר ריק הוא. והיינו כי אני  הכבדתי וגו' למען שיתי 
אותותי אלה, ר"ל אותות שמורה עלי ועל השגחה, בקרבו היינו 
כשעדיין אתם בקרבו דייקא היינו השגחה מסותרת, )שמות יב( 

ולמען תספר וגו' היינו השגחה גלויה, והבן.

למען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים... 
וידעתם כי אני ד' )(. ולכאורה היה צריך לכתוב "וידעו )הבנים( 
כי אני ד'", ויש לומר כי אדם הרוצה לשרש ולקבוע אמונת ה' 
בזרעו אחריו צריך הוא מקודם לקבוע בלבבו כיתד שלא תמוט, 
ואז יהיו דברים היוצאים מן הלב שיכנסו בלבבות אחרים. 
וזשה"כ "למען תספר באזני בנך" כדי לקבוע אמונת ה' אזי 
צריך מקודם "וידעתם כי אני ה'." שמקודם תהיה קבועה בלבכם 

אמונת ה'. 
ובדרך אחר: )בפרשת בשלח( עה"פ "ואכבדה בפרעה" פרש"י 
וכן )בפרשת וארא( עה"פ "ואני אקשה" כשהקב"ה נוקם 
ברשעי אומות העולם אזי שמו של הקב"ה מתגדל ומתעלה 
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אצל בני ישראל. וזשה"כ כאן זה שהקב"ה התעלל במצרים 
הכל היה למען "וידעתם" אתם בני ישראל "כי אני ה' ".

בכתבי הרמ"מ – בתורת אבות בא אל פרעה וגו' כי אני  כתוב 
הכבדתי את לבו )י, א(. ה"אני" היינו גיאות מכביד את 
הלב, גיאות פארגרעבט די הארץ, מי שיש לו גיאות, אם לומד 
סתרי תורה אין לזה קיום, אבל זה שיש לו לב נשבר ונדכה, 
אצלו תהיה תורה זה בקיום, כי הדברים נכנסים לפנימיות 
לבבו. איש יהודי צריך לשבר את עצמו לרסיסים לפניו יתברך 

שמו.

מובא בקול שמחה, הגה"ק רבי שמחה בונים מפרשיסחא זצ"ל 
ויאמר ה' אל משה בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו 
ואת לב עבדיו למען שתי אותותי אלה בקרבו וגו' )י, א(. נראה 
פירושו, דהנה לכאורה קשה למה לא אמר לשון לך אל פרעה, 
ועוד למה לא פירש לו המכה של ארבה. ויובן, דהנה הקב"ה 
רצה להראות להם את חסדו שעושה עמם, לזה יראה לי לומר 
שמכה ארבה לא אמר הקב"ה למשה רק השם ציוה שיבחר 
משה בעצמו איזה מכה שירצה, ובזה יתראה שהשי"ת עושה 
הכל לטובתם, מה שאין כן אם היו כל המכות על פי השם 
בפירוש היה מקום להטעות ולומר שלא לטובתם עשה את 
המכות האלה, רק מאיזה טעם אחר, אכן בזה שאמר להם השי"ת 
שיבחרו הם בעצמם איזה מכה שירצו בזה נראה שכל מה 
שעשה היה הכל בשבילם. ועל פי זה יובן המשך הכתוב ויאמר 
וגו' בא אל פרעה, פירוש, כי מלת "לך" תורה על שליחות בדבר 
מפורש, אבל מלת "בא" יורה אתה תבא אל פרעה ותבחר לך 
איזה מכה שתרצה, ואם תימצי לומר שאתה לא תכוין ותבחר 
לך איזה מכה ועל ידי ישלח את ישראל תיכף, לזה אמר לו ה' 
כי אני הכבדתי את לבו, ולכך תבחר לך איזה שתרצה. ועתה 
יובן הכתוב למען תספר וגו' את אשר התעללתי במצרים, 
פירוש, שזה כמו צחוק שהשי"ת צוה למשה שיבחר לו איזה 
שירצה. ואת אותותי, פירוש אותותי דייקא, ]פירוש[ שאני 
אמרתי בעצמי. ומשה ]בחכמתו[ בחר לפרעה מכת הארבה, 
כי כל המכות היו מדה כנגד מדה ופרעה אמר פן ירבה, לזה 
בחר מכת הארבה, פירוש שיפרו וירבו כמאמר )בראשית כב, יז( 
הרבה ארבה וגו'. ולכך אמר ]לו[ הקב"ה נטה את "ידך" בארבה, 
פירוש הכח שלך שאתה המצאת מכה זו. ולכך אמר פרעה 
חטאתי לה' "ולכם", ובכל המכות לא אמר לכם רק במכה זו, 
וזה מפני שהם המציאו את המכה הזו, ודו"ק היטב. ועל פי זה 
יובן מלת בארבה שהוא תמוה לכאורה, ובזה ניחא שהשי"ת 
הודיע למשה שיפה כיון במכת הארבה שהוא מדה כנגד מדה, 
וכמו שכתבתי על שרצה לבטל מאמר ה' לאברהם אבינו ע"ה 
הרבה ארבה וזה בארבה. ובזה יובן מה שלא בא השי"ת במאמרו 
איזה ענין מכה שיתרה משה לפרעה, ומצינו שמשה רבינו 
ע"ה התרה בפרעה כי אם מאן אתה לשלח הנני מביא מחר 

ארבה בגבוליך, ולהנ"ל ניחא, ודו"ק היטב.

מדה כנגד מידה. השעה היתה שש בבוקר, כאשר ג'וליאן שמע 
דפיקות נמרצות על דלת ביתו. הוא הציץ בשעונו ותהה: 
'מי זה יכול להיות, מוקדם כל כך?' כאשר פתח את הדלת, 
הופתע ג'וליאן לראות את מרטין, שכנו הוותיק. 'בבקשה, 
היכנס', הזמין אותו פנימה. 'לא, תודה, אני ממהר', אמר השכן, 
'רציתי רק לבקש טובה קטנה'. בשמחה רבה, במה אוכל לעזור 
לך?' השיב ג'וליאן בתמיהה. מרטין שכנו היה בעל עסק גדול 
לברזל ומתכות שונות. הוא אדם אמיד ולא חסר לו כלום. איזו 
טובה הוא יכול לבקש מהשכן?! מרטין הסביר מיד: 'אני חייב 
לנסוע לחו'ל באופן פתאומי למשך כמה שבועות. במחסן שלי 
יש כמויות ברזל גדולות, ולא הספקתי להעבירן למקום שמור 
יותר. אם גנבים יראו שהמקום אינו פעיל, הם יפרצו ויקחו 
סחורה. כל מה שאני צריך זה שתיכנס למחסן מדי יום, תדליק 
אורות, תפעיל מוסיקה, תשמיע קולות וכדומה, כדי שאיש 
לא יבחין שאני נעדר מהמקום'. 'הסר דאגה מלבך', אמר ג'וליאן. 
'אעשה כדבריך, ואף אחד לא ירגיש שאתה נעדר מהעסק'. 
בימים הראשונים חשש ג'וליאן להסתובב במחסן של מרטין 
והקפיד לא להזיז שום דבר, אבל מיום ליום הוא החל לחוש 
בבית. הוא הסתובב ברחבי המחסן, וראה על המדפים חלקי 
מתכת מסוגים שונים ומגוונים: בדיל, אלומיניום, ברונזה 
וסוגי מתכות נוספים שהוא לא שמע עליהם מעולם. באחד 
הימים קרא ג'וליאן ידיעה על זינוק של מאות אחוזים במחיר 
הבדיל. הוא חיפש האם יש מן המתכת הזו במחסן, ובסופו של 
דבר מצא מיכל גדול ובו שאריות של בדיל מכל מיני מכשירים 
ישנים ומפורקים. ג'וליאן לא עמד בפיתוי. הוא נטל את כמות 
הבדיל ומכר אותה לסוחר מתכות במחיר יקר, ואת הכסף בזבז 
על בילויים ומותרות. לאחר כמה שבועות חזר מרטין ממסעו, 
הודה לג'וליאן על השמירה ואף העניק לו שי קטן לאות תודה. 
לאחר יומיים הוא הידפק שוב על דלתו של ג'וליאן. 'תגיד לי, 
אולי ראית מיכל שעמד בפינה ובו כל מיני חלקים מבדיל? 
היתה שם כמות גדולה ופתאום זה ריק'. ג'וליאן שהתכונן 
לביקורו של מרטין, הכין תשובה. 'תשמע מה קרה', אמר 
בצער, 'במחסן שלך היו עכברים גדולים ומוזרים, וראיתי 
שהם אוכלים משהו. ניסיתי להבין מה הם אוכלים, אבל עכשיו 
כשאתה אומר שחסר לך בדיל – אני מבין שזה מה שהם אכלו'. 
פניו של ג'וליאן קדרו, ומרטין הבין שהוא מצטער על מכת 
העכברים הקשה שתקפה אותו. 'אני משתתף בצערך', אמר 
ג'וליאן. 'זה בוודאי הפסד גדול עבורך'. מרטין המתין כמה 
ימים, עד שבוקר אחד הוא הבחין שג'וליאן נסע העירה והותיר 
את חצרו ללא שמירה. מרטין נכנס בחשאי לאורווה של ג'וליאן, 
והוליך את סוסו היקר והחביב למקום מסתור. בשעת ערב 
ראה מרטין את ג'וליאן מסתובב בחצרו בדאגה ופניו נפולות.  
'מה קרה, שכני היקר?' שאל. 'הסוס היקר ביותר שלי נעלם 
מהאורווה, כאילו בלעה אותו האדמה', אמר ג'וליאן. 'אה, 
באמת?' אמר מרטין, 'עכשיו אני מבין. בצהרים ראיתי ציפור 
קטנה שמתעופפת בשמים, ובמקורה היא אוחזת בהמה גדולה. 
כנראה זה היה הסוס שלך...' ג'וליאן הביט בשכנו בתימהון. 
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'אל תדבר שטויות. ממתי ציפורים יכולות להרים סוסים 
אבירים?' מרטין חייך מאוזן לאוזן: 'ממתי שעכברים יכולים 

לאכול 200 ק'ג בדיל...'
השבוע שאנו קוראים בתקופה זו אנו רואים כי  בפרשיות 
העונש שפרעה מקבל הוא מידה כנגד מידה. הוא 
אינו מכיר בכוחו של הקב'ה, עד שהוא לומד בדרך הקשה 
שהקב'ה מנהל ומנהיג את העולם בכל רגע ורגע. כי זו דרכו 
של עולם: באותה מידה שאדם מודד – כך מודדים לו. כמו 

שאתה מתנהג אל העולם  כך העולם יתנהג אליך.

אמר הרה"ק רבי דוד מטאלנא זי"ע בא אל פרעה כי אני הכבדתי 
את לבו )י, א(. פרעה רומז ליצר הרע פ"ה ר"ע, ואמר הקב"ה 
לכל אחד ואחד מישראל, בא אל פרעה להתגבר עליו, כי אני 
הכבדתי את לבו של היצר הרע קודם לעולם, וכאשר יתגבר 

האדם על היצר הרע יהיה עוד למליץ טוב בעדו. 

הכבדתי את לבו. למה דייקא במכה זו הוצרך להקב"ה  אני 
להגיד למשה שחיזקתי את לב פרעה, וברשב"ם וחזקוני, 
וכן מבואר באור החיים הק' שלפי שראה משה, שאחר שכבר 
הוכה פרעה במכה קשה כברד, וגם כבר הודה שד' הצדיק ואני 
ועמי הרשעים, עם כל זה שוב הוסיף לחטוא עוד, אם כן ישלול 
תקוותו של משה, ויתחמץ לבבו בשליחותו אל פרעה, ועל כן 
הוצרך להקב"ה להסביר למשה שאל יחוש לזה, כי אני הכבדתי 
את לבו, וזולת זה, כשארף ממנו כובד לבו, אז גרש יגרש אתכם.

מובא בשפתי חכמים בשם נחלת יעקב, אני הכבדתי את לבו 
ואת לב עבדיו. ושאלו התלמידים מהו הכבדת הלב של 
פרעה ועבדיו, דצריך ההתראה משום עבדיו דעד עתה לא 
הכבידו את לבבם. והא דלא הכביד את לבבם קודם לזה היינו 
משום דעכשיו נאמר הירא דבר ה' הניס וגו' ולולא שהכביד 
גם לב עבדיו היו מפצירין בו לשלוח את בני ישראל לפיכך 
הכביד גם לב עבדיו למען שתי אותותי. ואע"ג שאמרו שלח 
את האנשים וגו' הא לא היתה תשובתם שלימה שהרי לא אמרו 
רק שישלח האנשים וכמו שאמר פרעה לכו נא הגברים ועיין 

שם באריכות.

בכלי יקר )פסוק כא( מבואר שהקב"ה הכביד את לבו רק אחר 
המכה, והיינו משום שהוא בעצמו הקשה לבבו בעוד 
שהיתה המכה משמשת, על כן דין הוא להקשות לבבו אחר 

סור המכה.

מובא באמרי חן ויאמר ד' אל משה בא אל פרעה )י, א(. "לך אל 
פרעה" לא כתוב אלא "בא אל פרעה" כי מן הקב"ה אין 
הולכים, כי הוא נמצא בכל מקום, "מלא כל הארץ כבודו" לכן 
אמר כאן, "בא" כלומר: בא אתי, הנני אתך בכל אשר תלך. 
הגביר החסיד ר' מוטיל מקלשין ז"ל היה דובר צחות בלשון 
המדינה, והיו לו עסקים גדולים בוארשה. פעם אחת שלח 

אחריו הרב הקדוש ר' יצחק מוורקי ז"ל. כשבא אליו ביקש 
ממנו הרבי, שילך לשר גדול אחד בהשתדלות לבטל את רצון 
הממשלה לגזור שריפה על השולחן ערוך "חושן משפט". 
בטענה שיש חוקי המדינה, והיהודים מחוייבים ללכת עם 
משפטיהם לערכאות ולהתדיין לפי חוקי הממשלה, הגזירה 
עדין לא יצאה לאור, אבל ידוע היה שעומדים להוציא גזירה 
זו. השיב ר' מוטיל להרבי: אותו שר הוא כעסן גדול, והוא 
מאיים לירות ברובה את כל הבא אליו בהשתדלות איזו שתהיה. 
אמר לו הרבי: הקב"ה אמר למשה "בא אל פרעה", ולא "לך אל 
פרעה", כי משה רבנו היה מתיירא מפרעה, ואמר לו ה', שילך 
עמו יחד )באידיש: "קום צו פרעה'ן(. ואז הלך ר' מוטיל בשמחה 
לאותו שר, והשר בראותו את ר' מוטיל נבהל מפניו ומילא את 

בקשתו.

ויאמר ד' אל משה בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו ואת לב 
עבדיו למען שתי אתתי אלה בקרבו )י, א(. ופרשו רבותינו: 
"בא" - גימטריה שלש, לרמז שנותרו לו רק עוד שלש מכות 
)ארבה, חשך, בכורות(. ולכאורה תמוה מדוע הוצרך השם יתברך 

להכות את המצריים בעשר מכות, ולא נתן להם מתחלה את 
מכת בכורות, או מכה כואבת אחרת, ובזה היו יוצאים בני 
ישראל במהירות, זאת ועוד יש לתמוה איך עם חכם כהמצרים, 
שהיו בקיאים בחכמות, בכשופים ובחניטת המתים וכו', הם 
נגררים לעבוד עבודה זרה לצאן או לפרעה מלכם, והיכן ההגיון 
בעבודה לאדם או לבהמה, כתבו המפרשים שבאמת כולם הודו 
וידעו, שהשם יתברך ברא את העולם, אך לא האמינו שהשם 
יתברך בגדלו גם מנהיג את העולם, ומתערב בכל הנעשה 
בבריאה. וכתב הרמב"ם: שזו היתה טעות דור אנוש, שעבדו 
עבודה זרה. וכן היה במצרים, שפרעה הרשע השלה את עצמו 
שהוא "אלוה" ורק בידו יש את הרשות להחליט אם בני ישראל 
יצאו או לא, ולכן "כעס" כביכול על שהקדוש ברוך הוא "מתערב" 
בהחלטתו האוילית והכפרנית, ומשום כך העיז והחציף פניו 
כנגד ה' ומשיחיו. מטעם זה הצרך השם יתברך להראות לו 
מכות רעות ונאמנות )לשלחם( הכלולות מכל יסודות העולם. 
המים,  על  הוא  ששולט  יתברך  השם  לו  הראה  דם  במכת 
ובצפרדעים הראה כחו, ששולט על חיות-המים, בכנים הראה 
לו שליטה על היצורים הקטנים ביותר, בשחין על העפר, 
בדבר ובערב על החיות ועל חייהם, ובמכת הארבה הראה לו 
שליטה על הרוח, ובחשך על הירח, השמש והכוכבים, ובבכורות 
על חיי האדם, וביותר הראה לו את כחו על ה"חן והחסד" שעל 
ידו התעשרו ישראל, ועשו את מצרים כמצולה שאין בה דגן.
מספר: שטבע האדם שאינו יודע איזו בהמה נולדה  המדרש 
בכורה, ואיזו לא. ואלו הקדוש ברוך הוא, ישתבח שמו 
לעד, ידע בברור. ובמכת בכורות הרג גם את הבהמות הבכורות, 
ומשום כך נאמר במכות פעמים מספר: "למען תדע כי לד' 
הארץ", ללמדך שהכל נעשה משמים, וכמבאר בגמרא, שהמלאך 
מוליך את הטפה להשם יתברך ושואל, מה יהא הולד הנוצר, 
חזק או חלש, יפה או מכער, חכם או טפש, ואין הדבר נעשה 



בא

יט

ללא יד שמכונת מלמעלה. כל הקורה בעולם אינו אלא בהשגחה, 
ואין דבר בעולם הקורה במקריות או בטבעיות חס וחלילה, 
מקרה הוא מאותיות רק מה', או ה' רקם, והרמב"ם כותב, שמי 
שבאה עליו רעה, ואומר מקרה הוא, הרי זה אכזרי, משום 
שמביא עליו צרות גדולות יותר, ומפרשים הדברים בתורתינו 
הקודשה, בכך שאמר הקדוש ברוך הוא לעם ישראל: "אם תלכו 
עמי בקרי" )לשון "מקרה"( אלך אתכם בחמת קרי" חס וחלילה. 
וצריכים להאמין שהכל מכון בהשגחה עליונה. חכמי ישראל 
מעולם לא יחסו שום דבר למקרה, וכמבאר בגמרא ברכות )ה.( 
על רב הונא שהחמיצו לו חביות יין מרבות, ולא תלה זאת 
במקרה או החום וכיוצא בזה,  אלא פישפש במעשיו אל כל 
פנים הדבר מחיב אותנו להתרגל, שעל כל מקרה שקורה לנו, 
לא נתלה סרחוננו באחרים, כגון: בחברה שאינה טובה וכו', 
אלא יתלה בעצמו, וירוץ לחכמי ישראל, ויבקשם שיאמרו לו 
את סבת הנגע, ויפשפש במעשיו, ועל ידי כך יתקים בו: "וסר 
עונך וחטאתך תכפר". מספרים על הגנרל המפרסם "נלסון" 
שיצא למלחמה, והיה בתוך האניה, והנה לאחר שעות של 
הפלגה. ראו חיליו שספינות האויב מכתרות אותם מסביב, 
והודיעוהו על הסכנה הצפויה, והציעו לסגת אחור ולברוח, 
וכידוע שהיה הגנרל הזה עור בעין אחת, לקח המשקפת ושם 
בעינו העיוורת, ועין שאינו רואה שום אויב, וצוה להמשיך 
בדרך שאליה יצאו... כך מתנהגים אותם אטומי הלב, שבמקום 
לפתח את העינים, ולראות את סבת הבעיה מחפשים להדביק 
זאת על פלוני או אלמוני וחסל. כל דבר שבעולם נעשה בהשגחה 
פרטית, מכונת ומדקדקת בצורה מפלאה ביותר המעוררת 
השתאות הן בצומח, בדומם, בחי, במדבר, ובחי הבלתי מדבר, 
בזווג זווגים וברפואת חולים וכו'. בקריאתינו בתורה, בנביאים 
ובכתובים אפשר למצא פעמים רבות הנהגת ד' הנוגדת כל 
טבע והגיון, וכגון: מעשה מכירת יוסף, אין שום טבע והגיון 
שבחור צעיר שנמכר ונאסר בבית האסוירם יהפך להיות שליט 
על כל ארץ מצרים מחמת פתרון חלום. אם לא שהשם יתברך 
גזר, הוא אמר ויהי, הוא צוה ויעמד, ועוד מצינו אחרי מות 
שלמה המלך, עלה רחבעם בנו תחתיו, והנה באו אליו אנשים 
נכבדים ובקשוהו להוריד מהמסים שהטיל אביו, והוא בקשם 
זמן מה כדי לחשב ולהשיבם דבר, והלך ונועץ בזקנים, ואמרו 
לו שראוי להקל מעל העם פן ימרודו וכו', ואלו הצעירים אמרו 
לו, שחיב הוא להראות את "גבורותו ולא להכנע" לדרישות 
כאלה. וכשהגיעו לשאל אותו על החלטתו ענה להם: "אבי יסר 
אתכם בשוטים, ואני איסר אתכם בעקרבים" ולבסוף הורידוהו 
ממלכותו. ואם נתבונן נתפלא איך יתכן שמלך ילך וישמע 
לצעירים ריקים ופרחחים בו בזמן שהזקנים "חברי הפרלמנט" 
המכירים את ה"מקצוע" מיעצים לו אחרת, הרי לפי ההגיון 
היה צריך לשמע לזקנים. תשובה אנו מוצאים לאחר כמה 
פסוקים: "כי סבה היתה מאת ד'" דבר שנכתב על ידי השם 
יתברך יקום ויהיה גם אם הוא נוגד את הטבע, אמנם, צריך 

השתדלות, אך התוצאה היא בידו יתברך.

שבזמן הגאון רבי חיים מבריסק זכר צדיק לברכה,  מספרים 
היתה גזרה שהקצינים מהצבא היו באים ולוקחים 
בתים של יהודים ומתנחלים שם, והיהודים היו נזרקים לרחוב 
בערום ובחסר כל, והנה היתה שמועה, שאחד הקצינים לטש 
את עיניו הארסיות לעבר ביתו של הגאון, נבהלו בני הבית 
ונפלו פניהם ולבם, ובראות זאת הגאון רבי חיים זכר צדיק 
לברכה, קרא לבני ביתו, ואמר להם: מפני מה קראו ליעקב 
ישראל, משום שנלחם עם מלאך אלקים ואנשים ונצח. ופרש 
רש"י אנשים אלו לבן ועשו, ולכאורה תמוה משום שעדין לא 
נפגש עם עשו? אלא, שנלחם עם שרו של עשו, וכל שנצחו 
את שרו של עשו, הרי שעשו של עולם הזה הוא בכיסינו, ומכאן 
שאין לדאג לגבי הדירה, רק עלינו לעשות רצון השם יתברך, 
ולהלחם בעשו דרך שרו למעלה, וממילא שוב לא תהיה לו 
תקומה בעולם הזה, עד כאן היו דבריו ובני הבית חזרו לעסקיהם 
כרגיל, ואכן עד שעלה רבי חיים לארץ, שום קצין לא העז 
להתקרב לביתו, ורק אחרי שנים שעזב את מקום מגוריו לקח 
את הדירה אותו קצין ערל. האדם צריך לעשות השתדלות 
מצדו, ואסור שאדם יתרשל בטענה של "מאמין", כדברינו 
לעיל ההשתדלות טובה, אך לא יאמין ויבטח בהשתדלותו, 
אלא בהשם יתברך שהוא השולט על כלם. מספרים על אחד 
"מאמין" שהיה בביתו, והתחילו גשמים עזים להציף את הכפר, 
שלחו משאיות לפנות את התושבים, והוא בשלו "מאמין" 
שיהיה בסדר... עזבו אותו האנשים והלכו. לאחר כמה ימים 
עלו המים עד חלונו, ושלחו לו סירת הצלה, אך גם לזאת לא 
נאות, כשהוצף ביתו לגמרי, שלחו מסוק להצילו ולא נאות, 
ולאחר שבוע נפטר לבית עולמו. כשעלה למרום קבל על השם 
יתברך, כיצד בטח בו והוא גרם לו למות, והרי הבוטח בד' חסד 
יסובבהו. ענה לו השם יתברך, שהסכנה היתה גדולה מאוד 
שלחו לו משאית - ולא רצה, מסוק - ולא רצה, אמר לו השם 
יתברך, שלא היתה בררה, אלא שירד הוא ויצילו, ומשום כך 
לקחהו אליו לעולם הבא... כך היא האמת, פעמים רבות אדם  
"מאמין" במקום ששם צריך בהשתדלות ולהפך - משתדל 
במקום שצריך אמונה ובטחון, והחכם עיניו בראשו להאמין 
שהכל נעשה בהשגחה פרטית, וישתדל בצורה ממוצעת, וגם 
בזאת יאמין שהתוצאות בידי השם יתברך, ויהיה לבו סמוך 

ובטוח, שיהיה עזרו מעם ד' עושה שמים וארץ. 

מובא בחתם סופר ויאמר ה' אל משה בא אל פרעה כי אני הכבדתי 
את לבו ואת לב עבדיו למען שתי אותותי אלה בקרבו וגו' 
)י, א(. פירש רש"י והתרה בו, ולא אמר לו מה יתרה בו, ומה 

צורך עתה להקדמות הללו כי אני הכבדתי את לבו. על כן 
נלענ"ד, הנה היה זכות למצריים באמור פרעה במכת ברד ה' 
הצדיק ועל כן זכו לקבורה )ברש"י טו, יב(, ועיין סוף מסכת ידים 
ומה שכתבנו על זה במקום אחר, ולא זכה פרעה שיצא דבר 
כזה מפיו שכל זמן שיצר הרע שבקרבו חיזק לבו לא הניחו 
עוצם טומאתו להוציא דבר קדושה מפיו, אך בחמשה מכות 
אחרונות כתיב ויחזק ה' את לבו שלא היה מיצר הרע שכבר 



דברים טובים

כ

בטלו ואבדו עשתונותיו אך ה' חיזק לבו למען קדש שמו, על 
כן זכה לאמר ה' הצדיק, כן נראה לכאורה. והיות כן אומר אני, 
אף על פי שנבואת משה רבינו ע"ה היתה שכינה מדברת מתוך 
גרונו, ואם כן לא היה הקב"ה צריך לומר למשה שום התראה, 
אלא בעמדו לפני פרעה יאמר מתוך גרונו מכת דם וצפרדע, 
וכן כולם, ואפילו בבלעם כתיב )במדבר כג, ה( שוב אל בלק וכה 
תדבר, ולא נאמרה לו אלא בפני בלק ממש, אך פרעה בעודו 
בטומאתו הראשונה לא זכה לשמוע באזניו דברי אלקים 
היוצאים מפי משה רבינו ע"ה. אך עתה אחר שיצא יצר הרע 
מלבו וחזקת לבו היה מאת השי"ת וגם כבר יצא עתק מפיו 
לאמר ה' הצדיק, על כן לא נאמרה התראת ארבה למשה, אלא 
בעמדו לפני פרעה שכינה דברה. מתוך גרונו ושמע פרעה 
דיבור הקדוש הלז, והיינו בא אל פרעה והתרה בו מה שאומר 
לך שמה, כי אני הכבדתי את לבו ואיננו מהכבדת יצרו הרע, 
למען שתי אותותי אלה בקרבו, שישמע בקרבו דברי היוצאים 

מפי.

ויאמר ה' אל משה בא אל פרעה )ט, א( כתב הרב ישראל מאיר 
שושן, המילה "בא" מורכבת מן האותיות ב + א, סה"כ 
– 3. בפרשת בא מגיעות שלושת המכות האחרונות של עשרת 
המכות. "כי אני הכבדתי את ליבו ואת לב עבדיו". מה היתה 
מטרתן העיקרית של עשרת המכות? "למען שיתי אותותי 
אלה בקרבו. ולמען תספר באוזני בנך ובן בנך, את אשר התעללתי 
במצרים. ואת אותותי אשר שמתי בם וידעתם כי אני ה'".  
תכלית כל עשרת המכות היא עבורנו, שנוכל לספר לילדינו 
ולדבר אתם על נושא זה. וכפי שמסביר בעל ה"פנים יפות", 
שהקב"ה נתן את עשרת המכות, כדי שבליל הסדר נוכל להחדיר 

ולספר אמונה לילדינו.
בסוף פרשת בא, מביא הרמב"ן, כי אין לאדם חלק בתורת משה 
עד שנאמין בכל דברינו ומקרנו שכולם ניסים אין בהם 
טבע ומנהגו של עולם. אין פעולה בעולם שאדם עושה אלא 

אם כן מכריזים עליו מלמעלה.
יהודי חייב לחיות עשרים וארבע שעות, בתחושה הברורה 
של 'אין עוד מלבדו'. עשרת המכות ניתנו כדי להכשיר 
את עם ישראל בנושא זה, עוד לפני קבלת התורה. בא חבקוק 
והעמידן על אחת. כל היהדות כולה עומדת על בסיס איתן 
אחד – 'וצדיק באמונתו יחיה'! לא נאמר "ידע" את האמונה 
אלא "יחיה" אותה. הגזרה אמת, אומר הרמב"ן, והחריצות 
שקר. מגזרת הכתוב, חובה עלינו להתעסק בהשתדלות למען 
קיומנו אבל הגזרה אמת. אין טעם להרבות בהשתדלות מיותרת 
כאשר התוצאה היא ממילא בידיו של בורא העולם. יהודי בעל 
אמונה, חי בעולם הזה באושר אמיתי. "קל חי וקיים" – הוא 
מרגיש את מציאות ה' בעולם כמציאות קיימת. בלי אמונה לא 

יוכל האדם לשרוד אף לא רגע אחד.
מסופר על רבי ישראל מסלנט שהיה נוסע מידי שנה לשבועיים 
של נופש. הוא היה מתארח תמיד באכסנייתו של יהודי 
שומר תורה ומצוות. שנה אחת, גילה רבי ישראל סלנטר לחרדתו, 

שבעל האכסניה מתחיל להדרדר מבחינה רוחנית. בתחילה 
התפלל ביחידות, בהמשך החל לדלג על תפילות ובקושי הניח 
תפילין. שאל אותו רבי ישראל: "מה קרה לך?? אינך אותו 
יהודי שהכרתי". "כבוד הרב, לא נעים להגיד", מתנצל בעל 
האכסניה, "אבל, האם הרב חושב שהוא האורח היחיד פה?" 
"מה פירוש?" תהה רבי ישראל. "אורחים רבים מגיעים לכאן", 
מסביר בעל האכסניה, "יום אחד הגיע לכאן יהודי פוקר, ולנגד 
עיני ראיתי אותו אוכל בשר בחלב, ר"ל. באותו מעמד אמר 
היהודי בגסות: "אם יש בורא לעולם – אחנק עם האוכל בפי, 
אך אם לא אחנק – היכן בורא העולם??" ואני נחרדתי. כבוד 
הרב, הוא אכל מאכלות אסורים ולא נחנק!!! מאז עלו בי הרהורים 
קשים, אם אכן יש בורא לעולם – מדוע לא המית אותו באותו 
רגע???" ברקע נשמעה נגינת כינור. "מהי המנגינה הזו?" שאל 
רבי ישראל. "זו ביתי", ענה בעל האכסניה בגאוה לא מוסתרת, 
"היא לומדת בקונסרבטוריון כיצד לנגן בכינור". "האם היא 
יודעת לנגן?" המשיך רבי ישראל לחקור. "ודאי! כבר שבע 
שנים שהיא לומדת, מאז שהיתה ילדה קטנה. אפילו תעודות 
יש לה!!" היתה התשובה המאושרת. "האם תוכל לקרוא לה? 
ברצוני לבחון אם אכן מיטיבה היא לנגן", ביקש רבי ישראל. 
הבת המנגנת הובלה אחר כבוד אל אולם האורחים. "אביך אומר 
שאת יודעת לנגן, האם זה נכון?" שאל אותה הרב. "אכן כן", 
ענתה הבת. "האם תואילי להשמיע לי מנגינה אחת, רוצה אני 
לשמוע במו אוזני…" ביקש הרב. הבת סירבה. הרב חזר על בקשתו: 
"אביך מארח אותי באכסנייתו, אינני אדם מהרחוב, לא תסכימי 
להשמיע לי מספר נעימות?" אך הבת נשארה בסירובה. היא 
אינה מעוניינת להשמיע שום מנגינה בכינורה. שואל אותה 
אביה: "מה קרה? מדוע אינך רוצה לנגן?!" "אבא", התלוננה 
הבת המלומדת, בשביל מה הרב רוצה לשמוע אותי, כדי לדעת 
אם אני יודעת לנגן? בשביל זה יש לי תעודות, האם עלי לפתוח 
את כינורי עבור כל אחד שרוצה לראות אם מיטיבה אני לנגן? 
אוכל להראות לך בתעודות, בדיוק רב, כמה למדתי ועל מה 
נבחנתי. תעודה לא ניתנת סתם, היא ניתנת רק לבעלי ידע!!!" 
האב והרב שתקו. לבסוף, הפר רבי ישראל את השתיקה ושאל: 
"האם לדעתך צודקת בתך?" "אכן, אף אני סבור כמוה", עונה 
האב. "והריבונו של עולם לא צודק?" שאל רבי ישראל בכאב, 
"האם כל אפיקורס וכופר, שקיימים בכל דור ודור, חייבים 
להיחנק בזמן אכילת דברים אסורים, על מנת להוכיח שיש 

בורא לעולם?!"
אחת, לפני 3300 שנה, הוכיח הקב"ה קבל עם ועולם,  פעם 
"למען תדע כי אני ד' בקרב הארץ", ועל זה אנו מצווים 
יום יום: "למען תזכור את  יום צאתך מארץ מצרים, כל ימי 
חייך".  מיני אז, במשך דורות רבים, עברה המסורת מאב לבן, 
ועמה סיפור עשרת המכות שעברו על המצרים, המצרים 
מקבלים מכות והיהודים – לא! כל העם ראה בברור את יד ה', 
ואת זה אנו רוצים להשריש בילדינו. עשרת המכות ושאר 
ניסים לא ישובו הנה עבור כל כופר שישאל שאלות!! כל אדם 
שיתבונן ויפקח עיניים, יוכל להבין מיד מי ברא את העולם, 



בא

כי

כיצד נברא כזה עולם, האם יתכן שעולם כזה נברא לבד?? 
כיצד יתכן שמגרעין קטן של תפוח, שהוכנס לתוך האדמה, 
נוצר עץ גדול של תפוחים?? באיזה בית חרושת נוצר התפוח? 
על כך מגיעה הברכה, כהכרזת האמונה: "ברוך אתה ד' בורא 
פרי האדמה"... הרב שך זצוק"ל היה צועק בשיחותיו: "ראו 
את התפוז, קליפה כה יפה, מי ברא את הקליפה? מי סידר את 
הפלחים בסדר כה מופתי?? מי יצק אל תוך הבקבוקונים 
הזעירים את מיץ הפרי? התפוז הקטן זועק בעצם קיומו: "ברוך 
אתה ד' בורא פרי העץ". כותב הרמב"ם שכאשר יפקח האדם 
את עיניו, ויתבונן בברואיו ובנפלאותיו של בורא העולם – מיד 
הוא דבק בו ואוהב אותו אהבה אין קץ. זהו מוסר השכל שצריך 

ללוות אותנו כל החיים.

כתוב בדמשק אליעזר בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו )י, 
א(. הדא הוא דכתיב )משלי כז, ג( כבד אבן ונטל החול וכעס 

אויל כבד משניהם, )מדרש רבה(. הכוונה: כי קשה לכתוב על 
אבן, אבל אחרי שנחקק עליה דבר מה יעמוד לעולם. על חול 
קל לכתוב, אבל בן רגע הכתב מיטשטש ונמחק. וזה עניין מהיר 
לשמוע ומהיר לאבד, וקשה לשמוע וקשה לאבד. לפרעה היו 
שתי המגרעות גם יחד, כובד אבן קשה לשמוע, ונטל החול 
מהיר לאבד. מיד אחרי אמרו: ד' הצדיק, התחרט ולא שלח את 

בני ישראל. 

בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו )י, א(. מובא בנועם מגדים 
מפרשי התורה מתלבטים בשאלה: מה חטאו ומה פשעו 
של פרעה אחרי שחופש הבחירה ניטל ממנו ומן השמים הכבידו 
את לבו, שמעתי מהרב מוהר"י ז"ל מ"מ דאליק, שההכבדה 
היתה מוכרחת, ואדרבה אחרי שהכבידו את לבו הוחזר לו 
חופש הבחירה. מובא בילקוט שמעוני סוף פרשת שמות קע"ו, 
כי כאשר באו משה ואהרן אל פרעה, נבהל פרעה מפני האנשים 
כי היה תוארם כתואר בני אלקים ונפל פחדם עליו. גם המופתים 
והמכות השפיעו עליו. על ידי כל אלה ניטל ממנו חופש 
הבחירה. כדי לאזן את רוח הכפירה הטבעי שלו עם הפחד 
ממשה, לבטל את ההשפעה של המופתים והמכות כדי להחזירו 

למעמדו הקודם, היה צורך להכביד את לבו. 

באוהב ישראל ויאמר ד' אל משה בא אל פרעה )י, א(.  מובא 
בדברים אלו רמז לו הקב"ה על מכת הארבה שעתידה 
לבא על פרעה, שהרי התראה זו לא נכתבה בפירוש אלא ברמז. 
והיינו שיש בתיבת "פרעה" אותיות מתחלפות, כי אות פ' 
מתחלפת באות ב', ששתיהן ממוצא שפתיים -בומ"ף ואות ע' 
מתחלפת באות א' ששתיהן ממוצא גרון - אחה"ע. והוא שאמר 
לו השי"ת: "בא אל פרעה", כלומר שתקח אותיות ב"א" ותשימם 

בתיבת פרעה, ע"י חילופי אותיות. ואז יהיה "ארבה".

כתוב בבעל הטורים בא אל פרעה )י, א(. לכאורה צריך לומר 
"לך" אל פרעה ולא "בא". אלא כשהיה אומר לו לבא 

לביתו היה אומר לו בא וכשהיה אומר לו לילך אליו המימה 
היה אומר לו לך. 

מובא בתורת אי"ש מהגרי"ש אונגר זצ"ל, ויאמר ד' אל משה 
בא אל פרעה כי אני הכבדתי את לבו וגו' )י, א(. איתא 
במדרש )שמו"ר יג, א( הה"ד )משלי כז, ג( "כובד אבן ונטל החול 
וכעס אויל כבד משניהם", ונראה לבאר בהקדם מה שהקשה 
הרמב"ם והרמב"ן מדוע באו על פרעה כל עשרת המכות? הלא 
גזירת השעבוד כבר נגזרה בברית בין הבתרים דכתיב )שם טו, 
יג(, "כי גר יהיה זרעך בארץ לא להם ועבדום ועינו אותם", 

וא"כ למה קיבל ע"ז עונש, והלא לא עשה אלא רצון הבורא 
וקיים גזירתו, והרמב"ן והראב"ד ז"ל תירצו כי הוא הוסיף 
בענוי יותר מכפי אשר נגזרה הגזירה על ישראל. ובזה יש 
לפרש כוונת המדרש, בא אל פרעה וגו', וקשה דלמה זה מגיע 
לו עונש והלא לא עשה אלא רצון הבורא וקיים גזירתו ולמה 
זה יוכה, וע"ז מתרץ "כובד אבן ונטל החול". דהנה קרא כתיב 
)איוב יא, יב(, "ועיר פרא אדם יולד" וגם ישראל נולדו כך והיה 

מן הצורך לנקותם ולזקקם בכסף מזוקק שבעתיים וזו היתה 
סיבת הירידה למצרים לזקק נשמתם וכמו שמעידה התוה"ק 
)דברים ד, כ(, "ויוציאך ה' אלוקיך מכור הברזל ממצרים", כי כל 

היותם שם היה למען זכך אותם בכור הברזל, והנה ראיתי 
באיזה ספר שכתב לדייק בתפילתו של יעקב אבינו שאמר 
)בראשית לב, יב( "הצילני נא מיד אחי מיד עשו וגו', ואתה אמרת 

היטב איטיב עמך ושמתי את זרעך כחול הים אשר לא יספר 
מרוב", דלמה הזכיר יעקב אבינו "כחול הים" ולא אמר "כעפר 
הארץ" דהרי ישראל נמשלו גם לעפר הארץ שהוא רבוי גדול 
יותר מחול הים, והנראה דהבדל רב יש בין חול הים ובין עפר 
הארץ, כי עפר הארץ בימות הגשמים מחמת רוב הגשמים יגאה 
הים ואז ישטף העפר. משא"כ חול הים כל כמה גשמים שירדו 
וכל כמה שיזעף הים לא יזיז אותו מן המקום אשר שם עומד 
למן ברא ה"א אדם על הארץ, וכדכתיב )איוב לח, יא(, "ויסך 
בדלחים ים וגו', ואמר עד פה תבוא וזהו חול הים". והנה נמשלו 
ישראל לג' דברים ה-א. ככוכבי השמים, זה כאשר המה ברום 
המעלה. ה-ב. כחול הים, זהו כאשר ישראל בשפל המדריגה 
ובאין עליהם יסורין אמנם כמדת חול הים בחינת "אומר לים 
עד פה תבוא". וה-ג. כעפר הארץ, וזהו יסורין יותר מרובין 
מחול הים כמו עפר הארץ שהוא רבוי יותר גדול מחול הים, 
וזה ביקש יעקב אבינו כי אף אם כבר יצטרכו ישראל לקבל 
יסורין אז לכה"פ יקבלו יסורין כחול הים עם גבול לא יותר, 
וזהו שהזכיר כאן "ואתה אמרת וגו' כחול הים", והנה במצרים 
הוצרכו ישראל לקבל יסורין יותר ממדת חול הים כדי לזקק 
את נשמתם בכור הברזל כנ"ל, אך בכל אופן גם לזה יש סוף , 
סוף גבול ומעצור. אלא שפרעה הרשע לא ידע מעצור בנפשו 
להרע להם. וזהו כוונת המדרש בהביאו האי קרא, "כובד האבן 
ונטל החול", דהיינו - "כובד האבן" - השעבוד והיסורין - "ונטל 
החול" - אף שהיה בשיעור גדול בחינת כעפר הארץ והיה מדת 
חול הים נטולה מהם במצרים, אך "וכעס אויל" שהוא פרעה 



דברים טובים
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"כבד משניהם" היה כבד משני הבחינות הנ"ל "חול הים" ו"עפר 
הארץ" וע"ז הגיע עונשו.

מה הייתה טעותו של פרעה? לפני כמאתיים שנה, נקראו תושבי 
עיר הבירה וינה לראות בפלא הגדול, בנסיעת הבכורה של 
הרכבת. מרכבה הנוסעת ללא סוסים! נקהלו באי העיר והתגודדו 
ליד מפלצת הברזל האימתנית. היה שם יהודי אחד, ריאלי 
ומפוכח. הוא טען באזני כל מי שהיה מוכן לשמוע: "אין דבר 
כזה, מתעתעים כאן בקהל! מעולם לא נסעה מרכבה בלא 
סוסים! מה עוד מרכבה כבדה כל כך, כולה ברזל ופלדה. והיא 
עוד מתיימרת למשוך אחריה שורה של קרונות!" אמרו לו: 
"זוהי המצאה חדשה, אחא, הכל מדברים בה!". והוא בשלו: 
"ראה תראו, הרכבת לא תמוש ממקומה!" הקטר הוסק, ותימרות 
עשן עלו מן הארובה. והאיש נחרץ בדעתו: "הצגה, ותו לא. 
התנור בביתי מעלה עשן מזה שנים, ואינו זז בסנטימטר אחד!". 
הקטר צופר צפירה חדה. והאיש צוחק: "צפצפה אינה תחליף 
לסוס. היא לא תזוז!". הרכבת נרעדה, והגלגלים החלו לנוע, 
באיטיות. "אמרתי לכם", אומר האיש, "הניסיון נכשל! תראו 
באיזו איטיות, חצי סיבוב וזהו!" הרכבת נכנסה לתאוצה, 
ובשיקשוק גלגלים פתחה בדהרה. ספק האיש כפיים: "היא 
לא תעצר לעולם!!!" קרא בחרדה...  סיפור ממחיש לנו תכונה 
יסודית מאד, המקננת בנו: כיצד כל דבר עכשווי, נראה בעינינו 
קבוע ונצחי! כשברית המועצות הייתה מעצמת על, היא נראתה 
כענק אימתני, הקיים לעד. קרסה, וכבר ספדו לה ומחקוה מן 
התודעה. כשלא ירדו גשמים, החליטו שהמדבר מתפשט, ויש 
לייבא מים מטורקיה. כשירדו גשמים, החליטו שהמבול הגיע... 
זוהי גדלותם של החכמים, חכמי התורה, שעליהם נאמר "איזהו 
חכם הרואה את הנולד": הם אינם דנים לפי הרגע, אינם נסחפים 
בהתרגשות החולפת, ומבטם מקיף יותר ורחב יותר. אשרי 
השומע לקולם! דבר דומה קרה גם במכות מצרים. הכל תמהים, 
מדוע פרעה הקשה את לבו, כיצד יכול היה להתעקש לנוכח 
המכות? את התשובה השמיע לנו האלשיך הקדוש זצ"ל: הגיעה, 
למשל, מכת ערוב. חיות הג'ונגל פשטו על ערים, ועשו שמות 
בבקר ובצאן. המכה עברה, פרעה סקר את הנזקים ונאנח לרווחה: 
לא נורא, עוד נותרו המוני עדרי צאן! אין זאת חשב אלא שאלוהי 
מצרים הצליחו למתן את המכה... ואז הגיע מכת הדבר, וחלפה. 
פרעה סקר את הנזק, ונשם לרווחה: אמנם המון בקר וצאן מתו! 
אבל עוד נותרו רבים בהם לא נגעה המכה לרעה. לא נורא... 
ואז ניחתה מכת הברד, והמיתה את כל הבקר שהיה בשדה. 
ופרעה נרגע: לא נורא, עוד נשארו הבקר והצאן שבמכלאות... 
מה הייתה הטעות של פרעה? טעות אוילית, וכה אנושית: 
הוא דן כל מכה לגופה, כשלעצמה, וערך סיכום לפני הזמן... 
אבל היה מי שידע כיצד להתבונן. מי שידע שאין להסתכל 
על חצי דבר, היה זה יתרו. ועליו נאמר: "וישמע יתרו את כל 
אשר עשה ה' למשה ולישראל עמו". הוא התבונן במבט כולל, 
והבין! הוא הבין, שהקדוש ברוך הוא הותיר פליטה במכת 
ערוב, כדי שיהיה לדבר במה לפגוע ומה לכלות. והדבר הותיר 

פליטה, כדי שיהיה לברד במה להכות. ובמכת ברד הורה משה 
רבינו שיכניסו את בעלי החיים הביתה, ופרעה חשב שהדבר 
לטובתו. ולמעשה, מה היה? על ידי כך היו לפרעה סוסים כדי 
לרדוף אחרי בני ישראל ועל ידם טבעו הוא וחילו בים סוף... 
לסיכום: כל דבר שנראה כשלעצמו לטובת פרעה ועמו, היה 
למעשה שלב במכתם וברעתם! ומהו הלקח עבורנו? לדעת, 
שהקדוש ברוך הוא מנהיג את העולם במבט מרחיק ראות, 
בסידרה של שלבים שלא יובנו אלא בסופם! אנו, המתבוננים 
בחלקי הדברים, בתהליך התהוותם, עומדים ותוהים. רק 
החכמים הרואים את הנולד במבט של התורה, אשר גילתה 
בשירת "האזינו" את כל מהלך הדורות עד לגאולה. רק הם 
מבינים את פשר המאורעות, ורואים איך כל מאורע הוא שלב 

במכלול שיביא את הגאולה!

מכות קשות קיבל פרעה. ונבאר בדרך משל למה הדבר דומה: 
הם ישבו בתא הכלא כשראשם בין ידיהם והיה נראה 
שעולמם חשך עליהם. בני, בילי, וג'ורג' היו שלשה אנשי 
עסקים צעירים ומצליחים שנידונו לשבת בכלא על לא עוול 
בכפם. מתחרים עסקיים העלילו עליהם שסחרו בשטרות 
מזויפים, וכל ניסיונותיהם להוכיח לשופט שמדובר בעלילה 
נפשעת, לא צלחו. גזר הדין היה קשה במיוחד והם נשלחו 
לשנים ארוכות מאחורי סורג ובריח.   מדי יום היו יושבים 
שלושת החברים המתוסכלים ומבכים את מר גורלם. באחד 
הימים דפק בילי על השולחן ואמר: 'חברים, מוכרחים לחשוב 
איך לצאת מפה! אם לא באמצעות החוק, אז נצטרך לצאת 
באמצעים אחרים...' חבריו הביטו בו בתמיהה וניסו להבין 
כיצד ניתן לצאת מבית הכלא השמור ולא באמצעות ערעורים, 
עורכי דין ושופטים. 'אני מדבר על בריחה' הסביר בילי: 'התכנון 
שלי הוא פשוט ביותר. בבית הכלא פועלת מרפאה, במרפאה 
עובד רופא בשם גריפית שתפקידו להעניק טיפול ראשוני 
לאסירים, ולהחליט במקרים חמורים יותר על שליחתם לבית 
החולים. התכנית שלי היא להגיע לעיתים תכופות אל המרפאה, 
ליצור יחסי אמון עם גריפית לבקש ממנו שיום אחד בלבד, 
'ישכח' לנעול את דלת המרפאה. לאחר מכן, אנו ניכנס למרפאה 
בשעת הטיול בחצר, וממנה ניצור חבל ארוך אל עבר החומה 
הצמודה לבניין המרפאה...' חבריו הביטו בו בשתיקה, התכנית 
הייתה נראית נועזת, אבל לא נותרו להם הרבה ברירות ולא 
היה להם מה להפסיד. כיצד יוכלו להתגבר על חיישני התנועה 
החשמליים שעל החומה שלא מאפשרים לעבור את החומה 
בלי להפעיל את האזעקה? גם לכך מצא בילי פתרון. בליל 
הבריחה, הוא 'יארגן' קצר חשמלי בכל מערכות החשמל של 
בית הכלא על ידי עזרה מבחוץ, וכך יצליחו לעבור את החומה 
אל החופש. הרעיון אמנם נשמע פשוט, אך לא קל לביצוע, 
אבל בילי וחבריו לא התייאשו. מידי יום או יומיים, הופיע 
בילי או אחד מחבריו במרפאה והתלונן על כאבי ראש, מיגרנות, 
בחילות, וכאבים בחזה. השהות הממושכת במרפאה יצרה 
יחסי חברות בינם לבין הרופא, והם הרגישו שהתכנית מתקדמת. 



בא

כג

אלא שעם הזמן התברר שגריפית הוא אדם מושחת שמאום 
לא מעניין אותו מלבד בצע כסף. אם עד עתה חשבו שהרופא 
מחבב אותם, התגלה להם שהדבר היחידי שמעניין אותו הוא 
כסף וטובות הנאה. בני וג'ורג' הציעו לבילי לרדת מהתכנית: 
'אי אפשר לסמוך על הרופא בשום אופן' אמרו, אבל בילי 
הרגיע אותם. הוא הסביר להם שהוא מודע לכך, והכין בשבילו 
חבילת מזומנים שתסנוור את עיניו. כעבור עשרה חודשים 
הגיע הרגע הגדול. השלשה הכינו שלושים אלף דולרים שאותם 
הבריחו להם קרוביהם במשך הזמן, בילי הגיע יומיים לפני 
יום הבריחה אל המרפאה והגיש לגריפית את חבילת המזומנים. 
גריפית התעניין לדעת כיצד הם מתכננים להתגבר על בעיית 
החשמל והחיישנים שעל החומה, ובילי סיפר כי הם מתכננים 
להשבית את כל מערכת החשמל בבית הסוהר על ידי חברים 
מבחוץ בשעה שמונה בערב, ואז הם יעברו בעזרת חבל הקשור 
לחלון המרפאה את החומה הקרובה. גריפית נטל את הכסף  
לא לפני שהבטיח כי ביום המיועד, 'ישכח' לנעול את דלת 
המרפאה. השעה הייתה שבע בערב, השלשה שטיילו בחצר 
התכוננו לגשת אל בנין המרפאה, לעלות ולהיכנס בעד הדלת 
הפתוחה ומשם להטיל חבל אל החומה הסמוכה, ולהמתין 
לשעה שמונה בדיוק אז ייכבו האורות, וגם חיישני התנועה 
שעל החומה יחדלו מלפעול. בשעה 7:45 חמש עשרה דקות 
לפני הרגע המיועד, תפס בילי בידיהם של חבריו וגרר אותם 
במהירות לעבר פינה צדדית בחומה המרוחקת מן המרפאה. 
בפינה זו הייתה דלת חירום חשמלית שהייתה נעולה. מה אתה 
עושה, תמהו החברים, אך בילי רק ביקש מהם להמתין בשקט. 
בדיוק בשעה שמונה, נשמע זמזום קל, ובאותה שניה דחף 
בילי את הדלת שנפתחה בקלות והשלשה יצאו במהירות 
החוצה. באותו רגע גם הוארה החצר ואזעקה נשמעה בכל 
האזור. השלשה רצו במהירות כשהם צמודים לגדר ומיהרו 
להתרחק מן האזור במכונית קטנה שהמתינה להם בחוץ, רק 
כאשר הגיעו אל דירת מבטחים, פנו השלשה לבילי וביקשו 
ממנו הסברים: 'מה קרה? מדוע שינית ברגע האחרון את תכנית 
הבריחה?', 'פשוט ביותר' הסביר בילי: 'ידעתי שאי אפשר 
לסמוך על גריפית והייתי בטוח שכל הבטחותיו הם שקר 
מוחלט. סיפרתי לו על התכנית שלנו לברוח באמצעות השבתת 
החשמל, וידעתי שהדבר הראשון שאותו יעשה גריפית לאחר 
שייקח מאתנו את הכסף, הוא למהר לדווח לשלטונות הכלא 
על תכנית הבריחה. לפי התכנון המקורי לא חשבתי כלל 
להשבית את החשמל, אני אמרתי זאת לגריפית מאחר שידעתי 
שהוא יעביר את זה לממונים עליו. הנהלת הכלא החליטה 
לטמון לנו מארב ולתפוס אותנו 'על חם' בשעת הבריחה, אלא 
שכדי להתמודד עם הפסקת החשמל המתוכננת מבחוץ, החליטו 
הסוהרים להעביר את מערכת החשמל בשעה שמונה, למערכת 
חשמלית אלטרנטיבית – המופעלת על ידי גנרטור. בחלקיק 
שניה זו, שבה מתחלפות המערכות מפסיק החשמל לפעול 
וידעתי שאוכל להדוף את הדלת החשמלית החוצה מבלי לבצע 
כל ניסיון של פריצה או להפעיל את האזעקה. ואמנם הכול 

התנהל כפי שחשבתי, בדיוק בשעה שמונה שמעתי את הזמזום 
הקל של המעבר למערכת הגנרטור, ומיד אחר כך הוארה החצר 
בזרקורים גדולים של השוטרים שחיכו לנו מתחת למרפאה 
בגלל ההלשנה של גריפית. בעוד שבינתיים אנו הצלחנו לברוח 

מהדלת הצדדית היישר אל החופש...'. 
האמת היא מידה בסיסית וחשובה אך היא אינה קלה לרכישה. 
אדם שהוא שקרן מטבעו, גם כאשר הוא מבטיח כי 
'הפעם יעשה הכול', לא ניתן להאמין לו ולסמוך עליו. פרעה 
הרשע מלך מצרים הבטיח למשה שוב ושוב כי ישחרר את בני 
ישראל ממצרים. וההבטחה הזו התקיימה רק לאחר שהוכה 
במכות קשות.  ועם כל זאת, גם ברגע האמת לא ניתן היה לסמוך 
עליו, והוא שב לשקריו הקבועים וניסה להחזיר את בני ישראל 

בחזרה למצרים ולהילחם בהם..

כי אני הכבדתי את לבו ואת לב עבדיו למען שתי אתתי אלה 
בקרבו )י, א(. מפני מה נענש פרעה, כאשר הקב"ה הוא זה 
שמכביד את ליבו, ולכאורה אין ביכולתו לפעול אחרת ממה 
שפעל? את התשובה לכך נבין באמצעות המעשה הבא: ליהודי 
אחד היה דין ודברים עם גוי, ולבסוף תבע אותו הלה למשפט 
אצל שופט גוי. הגיע היהודי לפני המשפט אל השופט והניח 
על שלחנו כמה אלפי דולרים. "מה זה?", זעם השופט, "הרי 
זה שוחד!". "נכון", השיב היהודי, "זה שוחד". "אבל שוחד מטה 
את לב השופט, ואז לא יעשה כאן דין צדק!", בערה חמתו של 
השופט. "אדני השופט", קרא היהודי בשלוה, "כל מה שאמרת 
נכון היה אילו היית אתה יהודי, ושני המתדיינים העומדים 
לפניך גם הם היו יהודים, במקרה כזה היה השוחד מטה את 
המשפט לטובתי, ואסור היה לתת אותו... אולם, אתה, הלא, 
גוי וגם המתדיין השני הינו גוי, רק אני יהודי, לכן מטבע הדברים 
אתה נוטה לטובתו מראש, והכסף שלי נועד רק כדי לאזן את 
התמונה וכדי לדאוג לכך שדין צדק יקום ויהיה פה!". כך ארע 
לפרעה הרשע, אשר כל כולו רע. הוא קבל מכות רבות: דם, 
צפרדע, כנים, ערוב, דבר ושחין, וכעת חש שאין הוא מסוגל 
יותר והוא רוצה לשלוח את ישראל, אך לא היה זה מפני שהוא 
באמת רצה לשלחם, אלא פשוט לא היתה לו בררה אחרת – 
המכות היו כה כואבות!... לפיכך אומר לו הקב"ה: "הבה נאזן 
את המצב, אכביד את לבך, כדי שתהיה מאוזן ותוכל להחליט 
בעצמך אם לשלוח או לא..." כעת, כשהוא מחליט שלא לשלוח 

– שוב עליו להענש על כך.

ויאמר ה׳ אל משה בא אל פרעה, כי אני הכבדתי את לבו ואת 
לב עבדיו למען שתי אתתי אלה בקרבו )י, א( מובא בלב 
שלום לכאורה צריך להבין: הרי משה רבינו נמצא מחוץ לביתו 
של פרעה וא״כ היה צריך הקב״ה לומר לו "לך אל פרעה", ולא 
"בא אל פרעה"? אכן בפשט הכתוב כבר עמדו המפרשים בזה, 
אבל בדרך דרוש ניתן לבאר שרמז גדול רמזה לנו התורה בכך 
שנקטה לשון זו. שכן ידוע הוא ש"פרעה הוא היצה"ר" כדברי 
הרמב"ם באגרתו, כל סיפור התורה על המכות ועל עיקשות 



דברים טובים

כד

הלב של פרעה - אף שבודאי עיקרו הוא לעצם סיפור יציאת 
מצרים - אבל בא גם ללמדנו דרכי הנהגתו של היצה"ר. כי 
פרעה אינו איזה סיפור מעשה שהיה פעם, אלא סיפור המתחדש 
אצל כל אדם ואדם בלבו!! פרעה הוא היצה"ר הקטן השוכן 
בבתי נפשו של כל אחד ואחד!! ולמשל, מה לנו כי נלין על 
תעתועיו של פרעה המבטיח ואינו מקיים, הרואה אמונה ואינו 
מאמין, המקבל מכות וכאילו אינו מרגיש ונדמה בעינינו כשיכור 
וחסר דעת - בעוד שכמה ימי כיפור עברו עלינו והבטחנו חזור 
והבטח, צעקנו והתוודינו "ה' הצדיק" -ונשארנו כמקודם... 
כמה פעמים מזדמן לכל יהודי לראות השגחה פרטית בחייו, 
ומרגיש הוא באותה עת בחוש כי "ה' הוא האלוקים"? כמה 
פעמים קורה שנשבר לבנו בעת צרה, אנו חשים כי מן השמים 
מעוררים אותנו בעונשים, אנו מבטיחים הבטחות רבות ורובן 
אינן מתקיימות? וכי לא לשיכורים נדמינו? אמנם מה שקורה 
לנו בעשר שנים - הספיק פרעה לעבור בשנה אחת בעשרה 
מכות... אך בל נשכח כי היה מלך וראש הממלכה הגדולה 
ביותר - וביום בהיר אחד היה עליו לוותר ולהפסיד חלק גדול 
מעוצמת ממלכתו!! על כן בעת קריאת התורה בפרשיות אלו, 
מוטב כי במקום להתנועע בסילודין, ולבוז לפרעה - נביט על 
הפרעה שבלבנו, ניבוש- ונידום... אמנם מספרים על אדמו"ר 
אחד שכשהעיר לאי מי מחסידיו על מעשיו והלה התאונן 
בפניו שמעשיו נובעים מפני שהרהורי כפירה בלבו - נענה 
הרב ואמר לו: "רוצה אתה לדעת מיהו אפיקורוס אמיתי? 
פרעה הרשע! שלאחר תשע מכות שראה שבאו במדוייק כפי 
שהתרה בו משה מראש -בכ"ז בליל מכת בכורות אחרי שהתרה 
בו משה רבינו - הוא עלה לו על יצועו והלך לישון... "אבל 
אתה, כל הרהורי לבך אינם הרהורי כפירה- רק הרהורי שטות!! 
"והראיה: שהרי אם יבא פי' כאב קטן בציפורניך - תיכף ומיד 
תרוץ לביהכנ"ס להגיד תהלים ותבא לקבל ברכה מהרבי..." 
אבל אלא לנו להתנחם מתנחומים אלו, שכן גם פרעה הכופר 
והאפיקורס בשעה שבאה עליו המכה וכאב לו - התחיל לומר 
ווידוי, רץ לקבל ברכה ממשה רבנו וביקשו להתפלל עבורו... 
הרי לנו ראיה שאף הוא ידע את סיבת הכאב האמתית! ועל כן 
צריכים אנו לזכור שאמנם מה שהלך פרעה לישון בליל מכת 
בכורות לאחר כל ההתראות - הרי זו באמת הגזמה נוראה, אבל 
הלא ה' הכביד את לבו מעבר לכוחות הטבע הרגילים!! ואילו 
אנו, בלא הכבדת הלב, קוראים קריאת שמע פעמיים ביום 
ובה התראות על עוברי המצוות, ואף לאחר כל הקללות האמורות 
בתורה - קללות אשר אנו מאמינים בהן בכל ליבנו - אנחנו 
נשארים כפי שהיינו... יתר על כן. הנה כמה הרפתקאות עוברות 
עלינו במשך השנה, ולפעמים אף שרויים אנו זה עתה בתוך 
צרה צרורה, ואעפ"כ בליל ר"ה כשמאמינים אנו שספרי חיים 
ומתים פתוחים לפניו יתברך אנחנו עולים על יצועינו שבעים 
מעבודת התפילה של הלילה וישנים בחלומות נעימים!... וכל 
זאת אחר שלא זו בלבד שלא הכביד ה' את לבנו, אלא אדרבא 
- "קול דודי דופק פתחו לי" - ה' מעורר ומשפיע עלינו סייעתא 
דשמיא!! כלום אין פירושו של דבר שפרעה הקטן שבלבנו 

משתלט עלינו? עתה, אחר שלמדנו כי פרעה מלך מצרים הוא 
הוא היצה"ר מלך זקן וכסיל המולך בנו - עלינו לדעת דרכי 
המלחמה כנגדו. והנה כלל פשוט הוא, שבמלחמה בורחים 
ונמנעים עד כמה שאפשר מלבא אל החזית. אדם שישוב אלי 
קרב ויחפש חזיתות אדם נבער מדעת הוא. וא"כ יאמר אדם 
שגם במלחמה הרוחנית כן, שאם היצה"ר לא תוקף אותנו - לא 
נחפש אנו אחריו ולא נכנס לחורים ולסדקים למוצאו ולהלחם 
בו. ובאמת כל זה נכון ביצה"ר החיצוני, וכפי שמצינו שבשעה 
שהיה פרעה אצל היאור אמר ה' למשה: "לך אל פרעה". כי 
שם, ביאור, בחוצות רחוב, בגדות הנהרות ובפינות יושבי 
קרנות - שם אכן צריך לברוח מן המלחמה, ואדרבא, זוהי כל 
המלחמה - להצליח להימלט ממנה!! וכן ידוע מה שהשיב 
הגר"א למגיד מדובנא שהינו יושב בבית ולא יוצא החוצה כי 
אינו רוצה להסתכל ואינו מחפש התחכמויות, כי על האדם 
להימלט מן הנסיונות. אך כשהיה משה הולך אל פרעה לביתו 
- שם אומר לו הקב"ה "בא אל פרעה" - ורומז לו בכך על הפרעה 
שבבית! כי ביצה"ר הפנימי - היצה"ר שבבית פנימה, בבתי 
גואי של נפש האדם, במסתרי הנפש ובנפתוליה, בקירות הלב 
המלאים מידות ורצונות רק רע כל היום - כאן על האדם לחפש 
ולרדוף אחרי היצה"ר! כאן, ביצה"ר הפנימי - דוקא כן מוטל 
עלינו לצאת לקרב, לחפש התחכמויות ולשרש את המידות!! 
כי בלי זה נישאר בביצת היצרים הרעים בלי להרגיש וכך נמות 
כמו שנולדנו - בלי כלום!! כאן צריך לבוא אל הבית פנימה, אל 
בין חדרי הלב, כי לכך נוצר היצה"ר - היינו המידות הרעות 
הטבועות באדם - כדי לנצחו ולתקן את המידות!! זוהי מטרת 
הקב"ה בהטביעו בנו יצרים שליליים!! ולכן: "בא אל פרעה" 
- "כי אני הכבדתי את לבו"!! הקב"ה מכביד את הלב ונותן בו 
יצרים וטבעים רעים - "למען שיתי אותותי אלה בקרבו" - על 
מנת להחדיר בלב את האמונה ולנצח ולתקן את היצה"ר!! וכמו 
שאומר הגר"א ז"ל שעיקר חיות האדם הוא לשבר את המידות, 

ואם לאו למה לו חיים. 

כי אני הכבדתי את לבו ואת לב עבדיו. רבים מן המפרשים 
שואלים, כיצד הכביד ה' את לב פרעה ונטל ממנו את בחירתו, 
שלא ירצה לשלוח את ישראל מארצו על אף כל המכות שקיבל? 
והענין יובן על פי המסופר ביהודי אחד שהיה לו סכסוך עם 
גוי, והדבר הגיע לכלל משפט. השופט היה נוצרי, עמד היהודי 
ושלח לו לשופט מתן נאה בסתר... שאל אותו השופט: הכיצד 
הנך שולח לי שוחד, הלא בתורתכם כתוב שאסור לתת שוחד 
לדיין, כי לבו יטה אחרי נותן השוחד, והדין שיוציא לא יוכל 
להיות דין אמת, כיון שיהיה נוגע בדבר? השיב לו היהודי: 
אילו היית יהודי והיו באים ראובן ושמעון לפניך לדון, הרי 
דעתך על שניהם שקולה ושוה היא, אין לבך נוטה לזה יותר 
מאשר לזה, והדין יכול להיות דין אמת, ועל כן אם צד אחד 
יתן שוחד, הרי הוא מכריע בכך את לבו של הדיין לצידו, וכף 
מאזני הדין תטה לטובתו. מה שאין כן הדבר כשבאים יהודי 
וגוי לדון בפני שופט גוי. כאן דעתו של השופט אינה שקולה 
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ושוה לגבי שניהם, לבו של השופט כבר מלכתחילה נוטה לצד 
הגוי. על כן שלחתי לך שוחד כדי לאזן דעתך, כי כנגד נטיית 
לבך לצד הגוי תבוא נטיית הלב אל השוחד, וכפות המאזנים 
של המשפט יהיו שקולות והדין יצא מתוקן... לפי הסיפור 
הנ"ל יובן ענין הכבדת לב פרעה, כי פרעה לא רצה באמת 
לשלוח את ישראל ממצרים. ובבוא עליו המכות הכבדות מאת 
השם יתברך, היה בכוחן של המכות להטות את לבו בעל כרחו 
להסכים לשלוח את ישראל, ובחירתו היתה אפוא נשללת 
ממנו, כי לא מדעתו היה מגיע להסכמה זו. על כן הכביד ה' 
את לבו לשם "איזון", מצד אחד תוקף המכות ומצד שני הכבדת 
הלב. וכך היו כפות המאזניים שקולות ושוות ודעתו של פרעה 
שקולה ומאוזנת, והסכמתו לבסוף לשלוח את ישראל ממצרים 
היתה מתוך בחירת אמת... כי כך גזרה חכמתו יתברך, שהאדם 

יעשה מה שיעשה על פי בחירת לבו. 

כי אני הכבדתי את לבו. במדינת החיות יש הירארכיה, לכל 
אחד תפקיד, לכל אחד מעמד, כולם מוגדרים היטב, וכל 
אחד יודע איך בדיוק עליו להתנהג. האריה הוא המלך, השועל 
הוא היועץ הערמומי החנפן, והחמור הוא סתם אידיוט מושלם. 
בכניסה לנמל, איפה שחונה המעבורת החוצה את הנהר שלוש 
פעמים ביום, העמידו את החמור לגבות את תשלום האגרה 
הקבועה בחוק, חמישה שקלים לכל עובר ושב. איש )ליתר דיוק, 
חיה( אינו יכול לעבור בלי לשלם. החמור אינו מפלה בין איש 

לאיש, אין לו את השכל הדרוש לכך, הוא נוער בתוקף ודורש 
את חמשת השקלים המגיעים לקופת המדינה, אף אחד אינו 
רשאי להתחמק. עייר חמוד, בן דוד מדרגה שנייה של החמור, 
שמנסה להתחמק זוכה לבעיטה הגונה היישר בשיניו הלבנות. 
הפרד, בן הדוד למחצה, שעומד מאחור מבין שאין עם מי 
לדבר וכבר שולף את הכסף. עכשיו יודעים כולם שעם החמור 
לא מתעסקים ומשלמים. במעבורת של השעה אחת בצהרים 
הגיע האריה, המלך הבלתי מעורער, יחד עם השועל היועץ 
הנאמן. המלך ביקש לרדת אל העם לראות מה הוא חושב ואיך 
הוא חי, במה הוא עוסק ואיך מתנהלים העניינים בממלכה, 
והוא יצא לנסיעה במעבורת הפשוטה יחד עם כולם. 'חמישה 
שקלים!' נער החמור, הוא אפילו לא הסתכל מי עומד מולו. 
כשצלילי המטבעות לא קרקשו בקופה הגביה החמור את קולו: 
'אף אחד לא עובר כאן בלי לשלם!' 'אפילו המלך?' שאל השועל 
מאחור וחיוך ערמומי מרוח על שפתיו, מזהה שתיכף יתחיל 
האקשן הגדול. 'אפילו המלך!' חרץ החמור את גורלו בידיו, 
בלי לבדוק אפילו מי עומד מולו. תגיש לי אותו על מגש לארוחת 
צהרים!' שאג האריה לכיוונו של השועל בעודו מתנפל על 
החמור ונוגס בצווארו, 'חצוף שכזה, מהמלך הוא רוצה לגבות 
אגרה, חמור שכמותו!'. החמור שכב על המזח דומם, האריה 
מיהר למנות את הקוף לגובה המיסים החדש, ובינתיים הדריך 
את השועל בנוגע לארוחת הצהרים שלו: 'אני רוצה את החמור 
מסודר יפה, אל תערבב לי אותו, תחתוך אותו לחלקים מסודרים 
ויפים, כל אבר לחוד. אני אוהב לראות את מה שאני אוכל!' 

השועל גרר את החמור הצידה, הוציא סכין ארוכה וחדה והחל 
מבתר את החמור לחלקים, רגליים ידיים, ראש, כרעיים, הוא 
ביתר את הבטן והוציא את האברים הפנימיים והניח אותם 
בסדר מופתי על מגש עץ גדול במיוחד. ואז הוא נתקל בלב של 
החמור, עסיסי, שרירי, ומלא בדם, השועל לא עמד בפיתוי 
הוא נגס בתחילה נגיסה קטנה, אחר כך עוד נגיסה, ואחריה 
עוד, עד שנגמר. 'איפה הלב?' שאג האריה כשהשועל הניח 
לפניו את המגש. הוא בחן היטב את כל האברים, הוא הכיר 
יפה את המבנה האנטומי של החמור, אבל הלב, השרירי, 
העסיסי, הטעים, הוא לא היה שם, והאריה שוב שאג: 'איפה 
הלב? שועל, אל תנסה לעבוד עליי!'. 'אדוני המלך!' התחנחן 
השועל, 'בחיי ראשי, לא היה לו לב לחמור הזה'. 'איך זה יכול 
להיות חמור בלי לב?!' התרעם המלך. 'אם היה לו לב, כבודו, 
הוא לא היה מעז לבקש ממך כסף. אז כנראה שלא היה לו!' 
סיפור זה מופיע במדרש )ילקוט שמעוני(, וממחיש את מה שקרה 
לפרעה. הקדוש ברוך הוא אומר למשה: 'בא אל פרעה כי אני 
הכבדתי את לבו', פרעה עתיד לסרב לשלוח את עם ישראל 
לחופשי והוא יחטוף על כך מכות קשות ונמרצות, לא תהיה 
לו אפשרות לשלח את העם, הקב'ה הכביד את לבו. והשאלה 
היא מתבקשת: זה לא הוגן, מדוע לקחת מאדם את הבחירה 
החופשית, עד כדי כך שגם אם ירצה לעשות את הדבר הנכון 
הוא לא יוכל לעשות זאת? התשובה היא: מעולם לא היה לו 
לב! כי אם היה לו לב הוא כבר מזמן היה מדבר אחרת, הוא לא 
היה עומד בפני משה ואהרן ומכחיש במצח רמה את קיומו 
של ה' ומכריז בגאווה: 'מי ה' אשר אשמע בקולו לשלח את 
ישראל, לא ידעתי את ה' וגם את ישראל לא אשלח'. במעשיו, 
בדיבורו, בבחירות שהוא בחר עד היום, הוא הוכיח שאין לו 
לב. וזה רק מוכיח שכל עוד יש לנו לב, אנחנו תמיד יכולים 

לבחור לעשות את הדברים הנכונים.

האותות והמופתים שהתחוללו במצרים היו נפלאים ועצומים. 
המצרים קיבלו מכות נמרצות שהותירום פעורי פה. 
כמה אמונה וביטחון בבורא עולם היו צריכים להיות מנת 
חלקם של היהודים באותו דור. אולם עומדים אנו ונפעמים 
מדברי חז״ל הקדושים, שבמכת החושך מתו רבים מבני ישראל 
שלא האמינו בגאולת מצרים. פליאתנו מתעצמת עשרת מונים 
עת אנו נתקלים במדרש שרק שנים מתוך שש מאות אלף 
יהודים שהיו במצרים, זכו לצאת מאותה ארץ רפאים ולהגאל, 
ואילו היתר - מתו בשל חוסר אמונתם! והקושיה הגדולה עולה 
מאליה: איך קרה שרבים מבני ישראל רואים את הי יתברך 
בעיניים ואת יד השגחתו, חיים הם את האותות והמופתים 
ועדיין נשארים חסרי אמונה? מה קורה פה? על כורחנו צריכים 
אנו לומר שכדי להאמין באמונה שלמה בבורא עולם, לא מספיק 
לחזות בניסים, באותות ומופתים, צריך להפנים את הדברים, 
להתבונן ולהרבות בלימוד ובמבחני אמונה כדי לזכות שהאמונה 
תכנס ללב פנימה. הרב מרדכי נויגרשל כתב ענין יפה לחיזוק 
האמונה והביטחון בתורה ובמצוות ובבורא כל העולמות. כולם 



דברים טובים

כו

לבטח מכירים את המשחק: טלפון שבור. לפרושים שבינינו 
נסביר שמדובר במשחק שמשתתפים בו מספר אנשים היושבים 
בשורה, וצריכים להעביר אחד לשני מילה. ברוב המקרים 
המילה מועברת בצורה מוטעית לחלוטין, עד שאין שום דמיון 
בין המילה המקורית למילה הסופית. בואו ונוסיף למשחק 
מספר מנגנונים שיבטיחו שהמילה תעבור בדיוק ובשלימות. 
כל משתתף מעביר עם המילה את העצם אודותיו מדובר, כגון 
אם המילה היא כסא, עליו גם להעביר כסא. המשתתף השני 
השומע כסא ומקבל כסא, ודאי לא יתבלבל במילה ששמע. 
מנגנון שני: המשתתפים גם יעבירו פתק בו כתובה המילה 
הנאמרת. מנגנון שלישי: כל משתתף יחזור על המילה חמישים 
פעם. מנגנון רביעי: ניצור עשרה טורים ולכל המשתתפים 
הראשונים נאמר את אותה מילה. אם כל המשתתפים האחרונים 
בכל הטורים יאמרו מילה זהה, נדע כי המילה עברה במדוייק, 
שכן לא מתקבל על הדעת שאותה טעות ארעה בכל הטורים 
כולם באורח זהה. מנגנון חמישי: נרבה בחזרות ובתרגולים 
עם אותה מילה. מנגנון שישי: המשתתפים יוזהרו שמי שישבש 
- יענש קשות, מי שידייק - יקבל פרס, דבר שידרבן לדייק 
כמיטב היכולת. מנגנון שביעי: נעודד את המוטיבציה אצל 
המשתתפים על ידי פיתוח רגש האחריות, וזאת על ידי שנסביר 
להם את גודל התרומה לחברה, לאנושות וכדומה אם ידייקו. 
מנגנון שמיני: כל משתתף יתבקש לודא שאכן שמע את המילה 
במדוייק על ידי שישאל את קודמו: "האומנם התכוונת לכך?״. 
במקרה זה לא יחול שיבוש. למעשה כל אחד ממנגנוני ההגנה 
המוזכרים, יש בו כדי להוריד את החשש השיבוש למינימום 
ואף לודא ששום שיבוש לא יחול. קל וחומר אם נצליח ליצור 
משחק בו כל שמונת המנגנונים יופעלו יחדיו. במשחק כזה 
הקדושה  תורתנו  והנה  אפשרי...  לבלתי  השיבוש  יהפוך 
ומצוותיה עברו מדור לדור עם אותם ״מנגנוני הגנה״. התורה 
מועברת מדור לדור תוך רציפות הסטורית בלתי פוסקת עם 
כל פריטי המצוות - טלית ותפילין, מצה ומרור, שופר ומזוזה 
)מנגנון ראשון(. המצוות מועברות עם מסמך כתוב אודותיהם 

הלא היא תורתנו הקדושה )מנגנון שני(. הדברים נלמדים ונשנים 
מידי יום ביומו כציווי התורה: ״והגית בו יומם ולילה״, ״ושננתם 
לבניך״ )מנגנון שלישי(. עדות שהיו מנותקות לחלוטין זו מזו 
במשך מאות שנים, חוזרות ומתאחדות בארץ האבות עם אותה 
תורה ומצוות )מנגנון רביעי(. מידי יום ביומו חוזרים יהודים על 
אותה תפילה ומצוות וכן מידי שבת וחג )מנגנון חמישי(. בתורה 
כתוב השכר למקיימה והעונש למבטלה )מנגנון שישי(. מעבירי 
התורה התייחסו לתורה ולהעברתה ברצינות שאין למעלה 
ממנה בידיעה שכל העולם עומד על התורה וכמו שכתוב: ״אם 
לא בריתי יומם ולילה חוקות שמים וארץ לא שמתי״ )מנגנון 
שביעי(. התורה מצוה ומרוממת את הלימוד מהדור הקודם כמו 

שכתוב: ״מזקנים אתבונן״, ״שאל אביך ויגדך זקניך ויאמרו 
לך״, וכך נשמרת המסורת בשלמותה )מנגנון שמיני(.

כי אני הכבדתי את לבו.  נבאר זאת במשל: מיד כשנכנס מנחם 
לבנק הוא נתקל בחיוכו הלבבי של אלון, סמנכ'ל הבנק שנהג 
לשמור את החיוכים המיוחדים שלו לכרישי עסקים כבדים 
ביותר, דוגמת מנחם. הוא קם ממקומו ולחץ את ידו בחמימות. 
'תרצה לשתות קפה?' שאל אלון, בעוד שהוא מחווה בידו על 
כורסת העור היוקרתית. 'כן, תודה' השיב מנחם והתיישב, 
בעוד הוא מתחיל לדון עם אלון על אחת ההלוואות הגדולות 
ביותר שידע הבנק. הוא הציג בפני אלון את תכניתו העסקית, 
מדובר בהשקעה גבוהה אמנם אבל עם רווח פוטנציאלי עצום 
בצידה. הזדמנות כזו, ידע מנחם, לא נקרית בדרכו כל יום. 
מדובר בהשקעה נדירה ביותר, כזו שלא מוצאים בכל יום. הוא 
הוא היה שבע רצון מתוצאות השיחה עם מנהל הבנק שהתנהלה 
בדיוק כצפוי, מיליוני דולרים היו מונחים על הכף ומנחם 
שרכש לו מוניטין רב בעסקי הנדל'ן, ראה כבר בעיני רוחו איך 
הוא תופר לעצמו את עסקת חייו. ביום רביעי בשעה חמש, 
הפגישה  לעבר  שבמודיעין  מביתו  לנסוע  מנחם  התכונן 
המיועדת עם איל הנדל'ן ג'וני וויליאמס, ששהה במלון יוקרה 
בלב ירושלים. הפגישה נקבעה לו כבר לפני חצי שנה, והוא 
שינן בראשו שוב ושוב את התוכנית שהוא הולך להציג בפני 
את  מתכנן  הוא  חודשיים  כבר  האמריקאי.  הנדל'ן  איל 
אסטרטגיית השיחה וכמו אשף שחמט בנה מהלך אחרי מהלך, 
בחדר העבודה שלו הייתה תלויה מפה עם תרשימי זרימה 
וסימולציות שניסו להכין את מנחם לכל תרחיש שיחה אפשרי. 
מעל למפה הופיע המשפט האהוב על מנחם: 'קשה באימונים, 
קל בקרב'. מנחם היה טיפוס קפדן, מוכשר מאוד וחרוץ, שהאמין 
בכלל: 'לעולם אל תיתן לנסיבות החיים לשלוט עליך, תמיד 
נסה לשלוט עליהן'. פעם שאל את שכנו הדתי שניאור: 'למה 
אתם הדתיים, תמיד מוסיפים לפני כל משפט, בעזרת ה', אם 
ירצה ה', למה אתם לא יכולים לקחת אחריות ולהחליט שאתם 
הולכים לבצע משהו גם בלי להזכיר כל הזמן כמה שאתם 
קטנים וצריכים את העזרה של ה'. הנה, קח אותי למשל' התפאר 
מנחם 'אני אף פעם לא מזכיר את ה' ובכל זאת הצלחתי להרים 
אימפריית נדל'ן עסקית בעשר אצבעותיי' התגאה מנחם כטווס 
מנופח. 'שיהיה' ענה לו שניאור 'אני מאחל לך שהחיים לא 
ילמדו אותך אחרת' אמר ספק בחיוך, ספק בלעג. 'אין מצב 
שזה יקרה' ענה לו מנחם מדושן עונג 'אף אחד לא יכול על 
מנחם... ' פרץ בצחוק מתגלגל. כעת נכנס מנחם למכונית 
המרצדס המפוארת שלו, שהייתה מצוידת במיטב הטכנולוגיה 
הגרמנית לנהיגה בחורף. היו לה גלגלים עבים מהרגיל, מערכות 
ממוחשבות שתוכננו לשמור על אחיזת הכביש של המכונית 
גם במזג האוויר קשה וראיית לילה מיוחדת. הרבה כסף השקיע 
מנחם במכונית שלו. אחרי חמש דקות נסיעה מביתו שבמודיעין, 
עלה מנחם על כביש 443. התנועה זרמה בקלילות ומנחם 
התרווח בכיסא המרופד של המרצדס, כיוון את חימום המושב 
לטמפרטורה הנוחה לו ולחץ על כפתור ההפעלה של מערכת 

האודיו המשוכללת, ששוויה היה הון תועפות.



בא

כז

מוזיקת קצבית מילאה את חלל המכונית ומנחם הרהר בגורלו 
הטוב ועל כישרונו הייחודי לנווט את חייו בצורה 
האופטימלית, כשלפתע החלו גושי שלג להיזרק בחוזקה על 
המרצדס של מנחם. אלו היו גושי שלג גדולים, מנחם התחיל 
לנוע באי נוחות ומיד העביר את המרצדס לנהיגת חורף. המנוע 
בעל שמונה הבוכנות השמיע שאגה חדה, ועלה בקלילות את 
העלייה התלולה של הכביש. אבל הברד והשלג רק המשיכו 
להתגבר, רוחות חזקות הופיעו ומנחם התחיל לראות איך 
הכביש מתמלא לאיטו במכוניות תקועות, מהבהבות בכתום 
באורות מצוקה, הוא התחיל להזיע והמחשבות רק הציקו לו. 
'לא' חשב לעצמו. 'לא יכול להיות שהמרצדס שלי לא תוכל 
להתגבר על השלוליות האלו' אבל הרוחות רק התגברו, מנחם 
החל לראות בחלחלה איך השלג מתחיל להיערם על הכביש 
למעשה הוא היה בכל מקום, כשהנסיעה מרגע לרגע הפכה 
להיות בלתי אפשרית בעליל. המרצדס החלה להחליק על 
הכביש והגלגלים העבים החלו להתחפר בשלג העמוק. מנחם 
המבועת החל לחוש איך גל של חוסר אונים הולך ומתפשט 
במעלה גרונו. כשלאחר שלוש דקות נתקעה לה המרצדס 
המפוארת, הביט מנחם בייאוש בטכנולוגיה הגרמנית המהוללת 
שהכזיבה. הוא ניסה להתקשר לג'וני ולבטל את הפגישה, אבל 
שיבושי קליטה השפיעו על מערכות הסלולארי שלו ואפילו 
קו טלפון הוא לא הצליח להשיג. הדקות נקפו ומושיע לא נראה 
באופק, מנחם הביט באימה על שעונו וראה איך הוא הולך 
להיות תקוע במכונית שלו במהלך השעות הבאות.  נשאר לו 
דלק בכמות מצומצמת מאוד, שאותה יאכל המזגן באיטיות 
כך שעוד מעט המנוע יכבה והוא יתקע בשלג, בקור, לבד. על 
הכול הוא חשב מנחם, הוא תכנן הכול בצורה מסודרת כיאה 
לטיפוס מוכשר וחרוץ כמותו, שאוהב תמיד לשלוט בחיים. 
על הכול הוא חשב, חוץ מאשר על השלג והסופה שהבהירה 
לו בצורה הברורה ביותר שבעולם הזה יש כנראה בכל זאת, 
כמו שאמר לו שניאור, כוחות חזקים יותר. כן, חזקים אפילו 

ממנו...
מרוב שאנחנו עושים דברים מתוך הרגל, אנחנו  לפעמים 
שוכחים שלמעשה אנחנו מביטים על החיים מבחוץ. 
כמה פעמים מצאנו את עצמנו מנסים לשכנע אנשים אחרים 
לקבל אותנו לעבודה, לעשות לנו טובה, לקדם אותנו כאילו 
שהם השליטים של העולם הזה. בפרשתנו אמר הקב'ה למשה 
רבנו על פרעה, 'ואני הכבדתי את לבו'. כיוון ש'לב מלכים 
ושרים ביד ה' כדאי תמיד שנזכור שכמה שננסה לעשות הכנות 
והשתדלות, בשורה התחתונה, יש כאן בעל בית ורק הוא יחליט 

איך, כמה וכיצד הדברים יצאו אל הפועל.

אני הכבדתי את לבו. הסיפור שלנו מתרחש בשנות השלושים 
של המאה הקודמת באזור הקוטב הצפוני, בקצה צפון 
המזרח של רוסיה הגדולה -  באי ויגאץ'. לאזור זה נשלחו 
מתנגדי המשטר הקומוניסטי לעבודת פרך קשה במחנות 
העבודה שנודעו לשמצה בשם 'גולאגים'. מיליוני רוסים שחלק 

גדול מהם היו יהודים, בנו בדמם את ערבות סיביר, חצבו 
קילומטרים של מסילות רכבת, וחפרו תעלה רחבה בין הים 
הבלטי לים הלבן. באי ויגאץ' שוכנו 4,000 עובדי כפייה שחצבו 
פחם, כרו עפרות אורניום, ועבדו במפעלי הפלדה שבמקום. 
לאומללים אלו לא היה סיכוי גדול לחזור בחיים. רובם נידונו 
לתקופת מאסר של עשר שנים ומעלה, והסיכויים לשרוד פרק 
זמן כה ממושך בתנאים הקשים שבמקום היו נמוכים במיוחד. 
הפועלים לא הורשו כמובן לפגוש את בני משפחתם, כך שכל 
אסיר שהגיע לאי, ידע שכמו ברוב המקרים את חייו הוא יסיים 
באזור וגופתו תוטל לים שהקיף את המחנה או תיקבר בקבר 
אחים גדול. בכניסה לשער המחנה הייתה תיבת דואר גדולה, 
שאליה יכלו האסירים לשלשל מכתבים. לאן היו מגיעים 
מכתבים אלו? כמובן, לא לבני המשפחה. אסיר שהעז לכתוב 
מכתב ליקיריו, נידון להצלפות קשות שהיו מרתקות אותו 
למיטה לימים ארוכים. כך גם אסיר שביקש חנינה או טען 
שמתנכלים אליו במחנה. מהר מאד למדו עובדי הכפייה כי 
כדאי להם מאד שלא לנסח מכתבים מהסוג הזה. אז מה בכל  
זאת ניתן היה לכתוב? הכלואים היו מעלים רעיונות שעשויים 
היו לסייע לרוסיה הגדולה, כמו הצעות מדעיות, רעיונות 
לפיתוח כלי מלחמה, תרכובות של תרופות חדשניות, תכניות 
ייעול בתחום המיסוי והכלכלה וכן הלאה. הם ידעו שאם 
המכתב יגיע לאיש הנכון, הם עשויים למצוא את עצמם בחוץ, 
כשהם מגויסים בתנאים טובים בהרבה - במכון מכובד הפועל 
בשירות הממשלה, או אפילו במחנה כפייה בעל תנאים נוחים 
יותר. אחד מן האסירים שנידון למאסר בגין שוד ומרמה היה 
מוטיה יורגוביץ. הוא לא היה מדען, לא פיזיקאי, וגם בכלכלה 
הוא לא הבין. מצד שני הוא ניחן בלב רע, באכזריות מיוחדת, 
וביכולת לפגוע בזולת בדרכים מקוריות ומתוחכמות. הוא לא 
רצה להגיש הצעה שעשויה לסייע לצבא הרוסי, למדע, לרפואה 
או לכלכלה. הוא חשב על משהו הרבה יותר מתוחכם, משהו 
שגם יחלץ אותו מהמחנה שבו שהה. שבוע לאחר שהמעטפה 
של מוטיה שולשלה אל תיבת הדואר של האסירים נעצרה 
מכונית שחורה בכניסה למחנה והאסיר מוטיה יורגוביץ נקרא 
להתלוות לשני שוטרי נ.ק.וו.ד שהובילו אותו היישר ללשכתו 
של מפקד המחוז. המפקד  החזיק בידו את מכתבו של מוטיה 
וקרא: 'אני מציע למפלגה האהובה שלנו, לפתוח במערך חדש 
של תקצוב מזון במחנות שינוהל באופן ישיר לפי תפוקת 
האסירים בשטחי העבודה'. 'אתה יכול להסביר לי למה אתה 
מתכוון?' ומוטיה הסביר: 'ההצעה שלי פשוטה, לאסירים 
החזקים שעובדים קשה תגדילו במעט מאד כמובן, את מנתם 
היומית. זה יגרום להם לעבוד הרבה יותר חזק והרבה יותר 
קשה למחרת כדי להשיג את אותה מנה. האסירים המבוגרים, 
החלשים והחולים שעובדים מעט, יקבלו מעט אוכל. זה כמובן 
יגרום להם לתמותה גבוהה וכך אתם תיפטרו מהאסירים שלא 
מביאים תועלת...' הרעיון היה פשוט, אכזרי ויעיל. מפקד 
המחוז טפח על שכמו של מוטיה והבטיח לו כי יודיע לו מה 
הוחלט. מוטיה לא היה צריך להמתין הרבה, כעבור שבוע הוא 
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הוסע שוב, הפעם ברכב מפואר יותר, וגילה את עצמו כעבור 
שעות ארוכות במוסקבה, נפגש עם איוואן סירוב – ראש 
הנ.ק.וו.ד בכבודו ובעצמו. 'הרעיון שלך נפלא!' אמר לו סירוב: 
'אני באמת מתפלא כיצד לא חשבנו עליו קודם לכן'. ואמנם 
זמן קצר לאחר מכן המערך החדש של מוטיה יורגוביץ יושם 
בשטח, תוך כשלושה חדשים דיווחו מפקדי הגולאגים על 
שתי תופעות: קצב העבודה הוכפל, ועשרות זקנים, חלשים 
וחולים מתו. שוב הוזמן מוטיה למוסקבה, הפעם הוא כבר לא 
היה אסיר. הוא כבר מונה ליועץ מיוחד לענייני עבודות כפייה 
לראש הנ.ק.וו.ד, וכעת הוצע לו לנהל את ה'גולאג' באי ויגאץ', 
האי בו הוא היה בעצמו עד לפני שישה חדשים אסיר נקלה. 
מוטיה הסכים במהירות, וכבר באותו שבוע נשלח לאי, וסידר 
את חפציו בביתן הנאה והחמים של מפקד המחנה. יום בואו 
של מוטיה יורגוביץ היה יום חגיגי עבורו, אבל יום שחור 
לעובדי המחנה. מוטיה לא חדל להתעלל בהם ומצא דרכים 
משונות ויצירתיות להכביד את העבודה. האסירים חשו כי 
הם נמצאים על סף גבול היכולת שלהם. אלא שאז התרחש 
המפנה. באחד הימים הוזמן מוטיה למוסקבה, שוב לפגישה 
עם איוואן סירוב וצוותו. הוא הגיע בביטחון לבוש בבגדיו 
הטובים, כבקיא ורגיל במוסדות השלטון. הוא נכנס לחדרו 
של ראש הנ.ק.וו.ד וקד בהכנעה. להפתעתו, הגיש לו איוואן 
דף וביקש ממנו לקרוא אותו בקול. מוטיה ראה שהוא מחזיק 
בדף דומה לדף שכתב לפני כשנה, ובו הצעה לסדר שנכתבה 
על ידי אסיר בשם גריגורי חרושוב, הכלוא במחנה העבודה 
באי ויגאץ'. הצעתו של גריגורי הייתה פשוטה: להתאים את 
מפקדי המחנות לפי תפוקת האסירים. כלומר, ככל שהתפוקה 
רבה יותר, אות הוא כי המפקד מצליח יותר. מפקד מחנה, 
שאסיריו מגלים אוזלת יד, יכלא כמותם במחנה, והצעד 
ההרתעתי הזה יהפוך את מפקדי שאר המחנות ליעילים 
ואפקטיביים הרבה יותר.  'הרעיון הזה' אמר סירוב: 'כל כך 
פשוט וחכם שאני לא מבין איך לא חשבנו עליו קודם. ביצענו 
אותו, וגילינו שמבין כלל מפקדי המחנות, האסירים שלך ירדו 
באופן עקבי בתפוקה בשלושת החודשים האחרונים. הגענו 
למסקנה שכדאי שנחזיר אותך לעבודת הכפייה, כדי שהדבר 
יהווה סמל לשאר המפקדים ויוביל אותם לתפוקת עבודה 
מקסימלית ואידאלית...' מוטיה ניסה לטעון כי האסירים 
חוללו מרד נגדו, והורידו בכוונה את התפוקה בעקבות המכתב, 
אך כל זה לא עזר. סירוב כבר היה עסוק בעניינים אחרים 
ושוטרי הנ.ק.וו.ד מיהרו להוציאו החוצה, אל מכונית האסירים 
השחורה... בפרשת השבוע נאמר כי ה' הכביד את לבו של 
פרעה. ידועה השאלה, אם ה' הכביד את ליבו מדוע הוא אשם? 
וחז'ל מסבירים: הקב'ה לא הכביד סתם את לבו, אלא פרעה 
שהרשיע והתריס כנגד ה', ולאחר שהתרו בו שוב ושוב לא 
הסכים לשלוח את בני ישראל מארצו, והגיע למצב בו הקב'ה 

לא מאפשר לו כביכול לשוב בתשובה...

כי אני הכבדתי את לבו, לא להיות כפרעה.  משוגע אחד הולך 
ברחוב עם שתי סיגריות בפה. פוגש אותו חברו ושואל: 
"למה יש לך שתי סיגריות בפה?" עונה המשוגע: "אחי נכנס 
לכלא, ולא נותנים לו לעשן שם, אז אני מעשן בשבילו." כעבור 
זמן רב רואה החבר את המשוגע עם סיגריה אחת בפה. אומר 
החבר: מזל טוב! אני מבין שאחיך השתחרר מהכלא..." עונה 
המשוגע: "לא, אני הפסקתי לעשן". אם רוצים להפסיק עם 
הרגלים רעים, צריך להפסיק לגמרי, בלי הנחות וויתורים. 
תהיו רציניים, שמילה שלכם תהיה מילה. נכון שזה לא קל, 
אבל החלטה צריכה להיות החלטה – ברזל, קיר! רק כך מצליחים 
להשתנות באמת, וגם אם בהמשך נפלנו למרות כל הקירות 
והגדרים, לא להישבר, להמשיך. מי שמוותר לעצמו, יסבול 
גם מהפעמים שהוא כן הצליח להתגבר, אבל גם יסבול מייסורי 
מצפון שייסרו אותו: "שנים אתה רוצה להשתנות, ולא הצלחת" 
הוא יגיד לעצמו. זה יפריע לו בעיקר בזמן שהוא יראה אנשים 
אחרים שכן הצליחו. לכן, תחליטו, תקבעו תאריך – לא בעוד 
שבוע או חודש- מחר, עדיף אפילו מהיום, מעכשיו, ותשתנו...

בשארית מנחם, למען שיתי אותותי אלה. ע"י יסורי  מובא 
מצרים זכו לקבלת התורה, וזהו למען שיתי אתותי ר"ת 

אשר תיסרנו י'ה ומתורתך תלמדנו )תהלים צ"ד י"ב( כנ"ל.

מובא בשארית מנחם, ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר 
התעללתי במצרים וגו' וידעתם כי אני ה'. אפשר לומר 
על פי דברי הכתב סופר זצ"ל שמפרש הפסוק )דברים ל"ב כ'( כי 
דור תהפוכות המה, שבמקום שהאבות ידריכו את הבנים הבנים 
מדריכים את הוריהם ע"כ, וזהו בן סורר ומורה היינו לא די 
שהוא "סורר" מדרך התורה אלא גם "מורה" את הדרך לאבותיו 
שמחפשים דרך חדש ומסירים אותם מדרך התורה שנראה 
ישן בעיניהם המוכים בסנורים, וע"כ נאמר בו ותפשו בו אביו 
ואמו )דברים כ"א י"ט(, כלומר בו על ידו גם אביו ואמו נתפשים 
בדרך החדש ל"ע, וזה שאמר הכתוב ולמען תספר באזני בנך 
ובן בנך, פי' אם יכול לקיים ולספר באזני בנך להשריש בלבם 
יר"ש ואמונה בנפלאות השי"ת, אז בטוח הוא בעצמו שישאר 

במדריגת וידעתם כי אני ה' היינו כי בניו לא יסורו לבבו.
א"י ולמען תספר באזני בנך ובן בנך וגו' וידעתם כי אני ה'. 
עפ"י מה דאיתא בב"מ )פ"ה ע"א( כל שהוא תלמיד חכם 
ובנו ת"ח ובן בנו ת"ח שוב אין התורה פוסקת מזרעו לעולם, 
ועיין תוס' )כתובות ס"ב ע"ב( ד"ה והחוט המשולש שהיינו 
ששלשתם ראו זה את זה, וז"ש למען תספר "אתה" באזני בנך 
ובן בנך הרי ג' דורות שרואות זה את זה, אז מובטח לו וידעתם 

כי אני ה' עד סוף כל הדורות.

ולמען תספר באזני בנך ובן בנך, את אשר התעללתי במצרים, 
ואת אותותי אשר שמתי בם, וידעתם כי אני ה'. התעללתי 
- כי אני מצחק בו, שאני מכביד את לבו, ועושה בו נקמות 
)רש״י( והנה יש לפרש ע"פ העמק דבר לכאורה, השימוש במילה 
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״צחוק״ בענין זה, אינו מובן, אצל בשר ודם, מוצאים אנו 
ש״צוחקים״ על יריב, מתוך רצון לנקום בו, או מתוך שאר מדות 
הרעות. אבל מה שייך ״צחוק״ אצל הקב״ה? אם נשכיל להתבונן 
כראוי בפרשת עשר המכות, נוכל להפיק מפרשה זו לקח חשוב 
עבורנו, בכל מה שנוגע להנהגת ההשגחה העליונה. ישנה 
הנהגה, שאותה ניתן לכנות בשם ״צחוק״, והיא באה לידי ביטוי 
מיוחד, בעשרת המכות. הבנת תכליתה של הנהגה זו, היא 
המפתח להבנת דברים רבים, הנראים לנו תמוהים. רואים אנו 
כאן דברים מוזרים. עוצמת המכות שניתכו על המצרים היתה 
מעבר לכל אפשרות של הסבר טבעי; ואף על פי כן, לעולם 
לא כילתה המכה את כל מה שניתן לכלות. תמיד נשאר למצרים 
איזה ״קרש הצלה״, שבו יכלו להתנחם, ולהשלות את עצמם, 
שעדיין לא כלו כל הקיצין. במכת ערוב נהרגו רבים, אבל לא 
כולם; וכן בדבר וכן בברד, שכילה רק את הפשתה ואת השעורה, 
ולא את החיטה ואת הכוסמת. ולא עוד, אלא שמשה רבינו 
בעצמו הזהיר אותם לפני מכת הברד, שיכניסו את הכל הביתה. 
ובסופו של דבר, מה עשו המצרים באותן בהמות שניצלו בזכות 
זו? הם רדפו אחרי בני ישראל לים סוף! וכי לשם כך היה צורך 
להציל אותם? כל זה נראה תמוה, כאשר מביטים מתוך ראיה 
של טווח קצר. אך לאמיתו של דבר, אם מתבוננים במה שאירע 
אחר כך, כשעושים את הסיכום הסופי, מתברר שלא זו בלבד 
שלא היה כאן למצרים שום ״ריוח״, אלא אדרבה, אותו ריוח 
נהפך אחר כך לשוד ושבר... ב״זכות״ זו שמכת הערוב לא 
כילתה את הכל, ״זכו״ המצרים למכת דבר; אם לא היה נשאר 
כלום, על מי היה אפשר להביא את הדבר? הדבר השאיר את 
מה שהשאיר - למכת הברד; ואילו הברד השאיר לארבה. אילו 
לא היו המצרים מצליחים ״להציל״ חלק מהסוסים, היו נאלצים 
אחר כך להשאר בבית, ולא היו טובעים בים סוף... לטווח 
קצר, היתה כאן שמחה, אבל מי שראה את הנולד הבין כבר 
אז, שאין כאן שמחה אלא צחוק... כל הנהגתו של הקב״ה עם 
הרשעים מתאפיינת בזה, שהיא בגדר ״צחוק״. למראית העין, 
הוא נותן להם לקצור הצלחות. הוא נותן להם לצהול על ההצלחה 
הנופלת בחלקם, ולנו לא נשאר אלא לספוג את הבזיונות. מי 
שאינו מבין, אכן מתאכזב ומתעצב - כיצד יתכן דבר כזה? 
״מדוע דרך רשעים צלחה״? דוד המלך ידע את התשובה. ״למה 
רגשו גוים... יושב בשמים ישחק למו״. אם נשכיל לראות את 
הצלחת מפירי הברית כפי מה שהיא באמת, שאינה אלא הכנה 
למפלה, ואינה אלא חלק מתוכנן מהפורענות המצפה להם, 
אזי לא תהיה האכזבה מנת חלקנו, אלא אדרבה - נוכל גם אנו 
לצחוק, ונחכה בסבלנות עד שיגיע הזמן שיתגלה לעין כל 
טיבה של אותה הצלחה. וזה מה שמסיים הפסוק: ״וידעתם 
כי אני ה'״ - וכדברי רש״י בתחילת וארא: נאמן להפרע מן 

הרשעים, ונאמן לשלם שכר לצדיקים. 

כתוב ביגדיל תורה ולמען תספר באזני בנך ובן בנך )י, ב(. מבאר 
בעל הטורים כי עד כאן רחמי האב על הבן.  כמו שדרשו 
חז"ל )ב"ר נד, ב( על הפסוק 'אם תשקור לי ולניני ולנכדי' )בראשית 

כא, כג( שאמר אבימלך לאברהם. הבית ישראל זצ"ל היה רגיל 

לומר שנראה לו שאין זו ראיה גמורה.  שאבימלך דאג רק לבנו 
ובן בנו, וזה טעות גוי, כי גוי אינו חושב על צאצאיו יותר מג' 
דורות.  אולם אצל יהודים זה אחרת, זכות אבות נמשכת עד 
סוף כל הדורות.  והוסיף כי יתכן לפרש כאן לפי דברי הגמרא 
)ב"מ פה, א( כל מי שהוא תלמיד חכם ובנו תלמיד חכם ובן בנו 

תלמיד חכם שוב אין התורה פוסקת מזרעו לעולם, שנאמר 
'לא ימושו מפיך ומפי זרעך ומפי זרע זרעך וגו'. ואם תספר 

לבנך ולבן בנך כבר יודע הדבר לדורות הבאים עד עולם.

התעללת במצרים. למה דייקא במכת הארבה רואים שהקב"ה 
התעלל במצרים. רש"י פירש שחקתי וגו'. וענין 
השחוק הזה שהנה זה מאות שנים, שכל העולם הכירו בגודל 
כוחה של מצרים, ומזלה הגדול, שהרי מיום חלום פרעה, 
נתעלה פרעה וממשלתו על כל העולם כולו, שכל הארצות 
הוצרכו לבוא למצרים ליקח מהם תבואה, ולשלם להם על זה 
כדבעי וכיאות, ולא די בזה, עוד הצליחו לשעבד את נכדי 
יעקב אבינו, שהיו מפורסם בעולם לשר גדול ולאיש נורא נביא 
ד', ונכדיו נעשו רומסי חומר וטיט תחת המצרים, ומי הוא 
אשר לא יפתה לבבו להאמין בע"ז של מצרים ח"ו, והנה פתאום 
נתהפכה הגלגל, ומזלם הלך מטה מטה, והוכו במכות וחלאים 
משונים, ורוב מקניהם מתו בדבר, והארבה והברד השאירו 
אחריהם ארץ שממה, וכל ממונם ועושרם נטלו ישראל מהם 
בביזת מצרים, וגיבוריהם נאבדו ונטבעו בים, וכל הארצות 
שהכניסו בימי הרעב הטביעו בים, ונטלו אותו ישראל בביזת 
הים, ונתברר שמעולם לא היה מזל טוב, וכל הממון שהיה 
נדמה להם שהשיגו, היה רק שחוק כדי שבני ישראל יקחו 
אותו, ואדרבא מפלתם הגדיל על ידי זה פי כמה, ומסיים הפסוק 
ע"ז, וידעתם כי אני ד', שאל יטעה איש, ולא יתפתה כשיראה, 
שיש רשע וטוב לו וצדיק ורע לו, כי אחרית רשעים נכרתה, 

ואחרית טוב לאיש שלום. 

וידעתם כי אני ד' כתוב כבר למעלה שכל המכות נתנו בכדי 
לדעת כי אני ד' ולמה חוזר על זה, ובמלבי"ם מובא 
שהכוונה הוא בחזרה על וידעתם כי אני ד' הוא כי הקב"ה היה 
יכול להתנהג בניסים נסתרים, ועשה זאת בנגלה רק בכדי 
להודיע כי אני ד', ורבינו בחיי כותב "וידעתם כי אני ד'". 
לשעה ולדורות כי מתוך המוסר הזה שנתן הקב"ה במצרים 

יכירו ישראל לדורות וידעו שמו הגדול. 

אלוקי העבריים. למה כתיב אלקי העברים אם כתיב כבר "כה 
אמר ד'", אלא אולי יש לומר שבמדרש מובא שפרעה 
היה לו ספר עם כל השמות של העבודה זרה'ס וכשבאו משה 
ואהרן לומר לו שהקב"ה אמר להוציא את בני ישראל, עיין 
פרעה בספר השמות ושאל מי ד' אשר אשמע בקולו, כי לא 
מצא את ד', ועל כן חזרו ואמרו עכשיו כה אמר ד', ואל תשאל 

מי זה כי זה אלוקי העבריים. 



דברים טובים

ל

מובא בס' יגדיל תורה ולמען תספר באזני בנך ובן בנך )י, ב(. 
כותב השפת אמת )תרמ"ח(, אם ח"ו יש לאדם איזו צרה 
ומיצר, יש לו עצה מן התורה, יעסוק בפרשיות המדברות 
מענין יציאת מצרים, כמו שכתוב 'ולמען תספר באזני בנך ובן 
בנך'. וכמו שאמרו חז"ל 'כל העוסק בתורת עולה כאילו הקריב 
עולה'. כמו כן, כל העוסק בפרשת גלות, יוצא ידי חובת גלות.

מבאר ה"חתם סופר" בשעת כשבני ישראל היו במצרים היו 
נסיון גדול באמונה, כתיב "את אשר התעללתי במצרים 
ואת אותתי אשר שמתי בם וידעתם כי אני ה' )י, ב(. פירש רש"י 
התעללתי שחקתי. כבר כתבתי במקום אחר כי מה שכתוב 
בפסוקי יחזקאל איך שלח הקב"ה נביאיו במצרים לאמר איש 
שקוצי עיניו השליכו )יחזקאל כ, ז(, וגם אין מן התימה כי הרואה 
כי פנה השגחה עליונה מכל עסקיו להרים קרן פרעה ומצרים 
להריק עליהם כל טוב בשני שובע, להם לבדם ולא לשום 
מדינה, ואחר כך הרעיב כל המדינות להזיל כל כספם וזהבם 
למצרים, ולא די בזה אלא פרי נחמד היה לו בארץ ישראל, 
מבחר האבות יעקב, אלא גם אותו ואת בניו הוריד למצרים, 
ולא די בזה אלא שהטיל עול ברזל על צווארם, וראה איך 
השליכם ליאור ומעכם בבנין ושחטום, ואין דורש ואין מבקש. 
וארך זה הענין מתחלת ימי השובע כמו ג' מאות ועשרים שנה, 
ומלכו בזמן הזה כמה מלכים זה אחר זה כולם מוצלחים ומלכו 
בכיפה, וכמה דורות מישראל נולדו ברעה ומתו ברעה וטובה 
לא ראו, על כן האמינו כי אלהי מצרים הוא המנהיג העולם 
ח"ו. אך לבסוף נודע עמקי מחשבות ד', כי היה כל זה להוסיף 
רכוש גדול לכשיצאו, והקב"ה מראה בהמצרים אותותיו שעל 
ידי זה יאמינו ישראל בה' ובמשה עבדו ויוציאו כל הרכוש ההוא 
שהכניסו מכל המדינות, ונמצא כל השובע והרעב היה להטעות 
פרעה, ושהוא יקבץ בשביל ישראל להעשירם לבסוף ולגרום 
אמונתם בה'. וזה הוא אשר התעללתי ושחקתי ]לשון שעה 
משחקת לו[ במצרים להעשירם ולהגדילם, ואת אותותי אשר 
שמתי בם לבסוף, ומעתה וידעתם כי אני ה' ]ידיעה לשון הבנה 
שתדעו ותבינו דרכי ה'[. נמצא אבותינו במצרים כשוגגים שלא 
הבינו עמקי מחשבות ה', אך אנחנו עכשיו בגלות יש לנו להבין 
את זה, וכשאין אנו מבינים ומאמינים הרי אנחנו מזידים ולא 
שוגגים, והיינו חטאנו עם אבותינו )תהלים קו, ו-ז( אך הם חטאו 
בשוגג אבל אנחנו העוינו והרשענו במזיד, כי אבותינו לא 
השכילו מעולם ולא זכרו משעבר רוב חסדיך על כן וימרו על 
ים בים סוף, אך אנחנו יש לנו לזכור רוב חסדיו משעבר וכה 

יעשה להבא.

הרב מבריסק כשהתארס קיבל מחתנו רחוב בווארשא, והנה 
הוא רצה ללמוד, וראה שזה מפריע לו בלימוד התורה, 
על כן החליט למכור כל הרחוב, והנה הלך למתווך כדי שימכור, 
ופרצה אז המלחמה הראשונה, ובסוף המלחמה חזר לראות 
וראה שהכל העביר המתווך על שמו של המתווך, ונהיה 

הבריסקער רב בעירום ובחוסר כל ונהיה שבור מזה, והתחיל 
ללמוד חובת הלבבות שער הבטחון, ואח"כ אמר פעם חשבתי 
שהעשיר הוא שיש לו רחוב מהשווער, ועכשיו אני ראיתי 
שהעשיר האמיתי הוא מי שלומד חובת הלבבות שער הביטחון.

פעם באו כמה אנשים על היריד  מנער מהו אמונה.  לימוד 
בסאסוב ונתאחרו מאד בעסקיהם עד שירד הלילה ולא 
היה להם היכן לאכול, ונקלעו לבית הרה"ק ר' משה לייב 
מסאסוב זי"ע שהיה פתוח לרווחה לכל דיכפין והטיבו את 
ליבם במאכל ומשתה, כשגמרו סעודתם בקשו לשלם אבל 
הרה"ק סירב ליטול כסף בעד מצוות הכנסת אורחים. לימים 
נסע הרה"ק לדרכו ובהיותו ביער פגעו בו חבורת גזלנים וכמעט 
שלא רצחוהו נפש אבל אחד מהם הביט בפניו והכירו ואמר 
הלוא זהו שנתן לנו לאכול והחיה את נפשנו בפת לחם וחמיצה 
בעת היריד בסאסוב... לכן לא נפגע בו לרעה ולא נעשה לו 
מאומה, והביאוהו למאורתם שילון אצלם. ושם אתם היה נער 
אחד ששמשם, ובכדי להשתעשע אמרו להרה"ק שיבחון את 
הנער בלימודו, ופנה אליו הרה"ק ושאלו מה הוא לומד? ואמר 
שהוא לומד חומש ויקרא! ושאלו, ומה הפירוש "ויקרא"? ולא 
ידע לענות, ונטלוהו הגזלנים והכוהו מכות נמרצות ונתפעל 
הרה"ק לראות שלא צווח ולא בכה ולא הראה שום תנועת כאב 
וצער. כשהאיר הבוקר נפרדו מהרה"ק בכבוד ושלחו עמו את 
הנער שילווה את הרה"ק בדרכו לצאת מסבך היער, ושאלו 
הרה"ק האיך עצר כח ולא זעק מכאב המכות, ואמר הנער 
שמימי קטנותם מרגילים אותם שלא יתפעלו ממלקות שאם 
יתפסו למלכות וייסרו אותם יתחזקו ולא יספרו סודותיהם 
ומקומות מסתוריהם, ומלמדים אותם לחשוב על כל מכה ומכה 
שזאת היא האחרונה, שהרי אין מלקים לעולם, "אייביג שלאגט 
מען נישט", ונראה תשובה זו בעיני הרה"ק ואמר שלמד הימנה 
דרך בעבודת השי"ת בהתחזקות וקבלת יסורים באהבה, לדעת 
"אז אייביג שלאגט מען נישט"!. אמר: אפילו די גרעסטע בלאטע 

אז מען גיסט נישט צו קיין וואסער טריקענט זי זיך אויס".
ומובא מהרה"ק ר' משה לייב מסאסוב זי"ע ש"ויקרא אל משה 
וידבר ד' אליו מאהל מועד לאמר", ויקרה לשון מקרה, 
כשנראה לך מקרה עם אלף זעירא אתה לא רואה שזה מאלופו 

של עולם אז תדע ש"וידבר ד' אליו" שזה הכל מהשמים.

שר' ר' נחום יאסער זי"ע אמר לר' נטע ציינויירט ז"ל  כמו 
שמעתי היום בת קול מהשמים, ושאלתי מה אמרו לך 
לחפש נעליים, וכשמצאתי שמעתי שאומרים מספיק חיפשת 
הנה זה, וא"כ רואים מכאן איך הוא היה חי בהרגשה שכל דבר 

מה שקורה הכל זה בת קול מהשמים.

אין אנו מבינים חשבונות שמים. מובא בש"ך עה"ת )דברים כד, 
טו( מצאתי כתוב שהימים שעושה בהם עבירה אינן נחשבים 

מחייו, וחוזר ובא בגלגול להשלימן, שנאמר )שמות כ"ג, כ"ו( את 
מספר ימיך אמלא, לא אמר אמלא ימיך אלא מספר ימיך, לזה 



בא

לי

יש קטנים מתים אחר עשרים ימים ללידתן ואחר שלושים 
וכו', עושה הקב"ה שליחות הרבה בשליחות אחת, זה הקטן 
בא להשלים ימיו כמו שאמרנו, וגם כן כדי למרק עוון אביו, 
וגם כן כדי לתת לו לאביו שכר, כדאיתא פרק קמא דחגיגה )ג'.( 
תנו רבנן מעשה ברבי יוחנן בן ברוקא ורבי אלעזר בן חסמא 
שהלכו להקביל פני רבי יהושע בפקיעין וכו' טף למה באים 
כדי ליתן שכר למביאיהם וכו', כיוון באומרו טף למה הם 
באים, מאחר שאין להם חיים וסופם למות כשהן קטנים, ואמר 
כדי ליתן שכר למביאיהם לאבותם ולאמותם כדי שיזכו במילתן, 
לזה אמר מרגלית טובה היתה תחת ידיכם, שהייתי תמיה למה 
הם באים הואיל וסופם למות, ועתה נחה דעתי, וביקשתם 

לאבדה ממנו.

השגחה פרטית, הקב"ה משלם עבור כל פעולה. השיפוץ שעבר 
בית הכנסת במיליוני שקלים שיווה לו מראה מכובד 
ביותר, והגבאים החליטו באותה הזדמנות לבדוק את כל ספרי 
התורה. הזמינו אברך סופר סת"ם שיבדוק את מצבם, והסופר 
הודיע שכולם כשרים למעט ספר אחד פסול, אבל ניתן גם 
ניתן לתקנו. המחיר: חמשת אלפים דולר. רוב הגבאים הסכימו 
למחיר, אבל הגבאי הראשי נעמד על רגליו האחוריות, הוא 
מוכן להקצות לבדיקה רק חמש מאות דולר בלבד. הגבאים 
הבינו שלא ניתן לדרוש מהאברך לעבוד בחינם, ואם אין כסף 
- אין תיקון. האברך חזר לביתו, אך לבו נקפו: ספר תורה שלא 
יהיה בשימוש, לא חבל? החליט לזכות את חברו, אף הוא סופר 
סת"ם, במצוה ושניהם לקחו על עצמם לתקנו בעשירית המחיר. 
משנסתיימה המלאכה לקחו שניהם את הספר להגהה ממוחשבת 
מחוץ לעיר מגוריהם, נעצרו ליד בית קברות נוצרי בכדי 
להתרענן מהנהיגה ולעשות צרכיהם במקום שקט. בפתח בית 
הקברות עמד שוטר, ביקש לראות תעודות זהות ורשם את 
פרטיהם, משהושבו להם התעודות "חתכו" השניים בזריזות 
את בית הקברות בדרכם לפינה נסתרת מאחריו. תוך כמה דקות 
ניצבו בחזרה ליד רכבם, נטלו ידיהם ובירכו "אשר יצר". המעשה 
כמעט השתכח מליבם, לולי שחודש לאחר אותו אירוע קיבלו 
שניהם צווי זימון לבית משפט, התאריך נשא בערך את אותו 
יום בו לקח השוטר מהם את תעודות הזהות. לאחר שנלאו 
שניהם להבין על מה ולמה הם נקראים, החליטו שאין להם 
ברירה כי אם להתייצב לדיון במועד שנקבע. בבית המשפט 
ציפתה להם הפתעה: עשיר מופלג שמת בלי ילדים כתב צוואה 
בה הוא מורה לחלק את כל רכושו, שנאמד במיליוני דולרים, 
בצורה שווה ל... כל מי שיבוא להלווייתו. כמובן, שאסור 
לספר לאיש על סעיף זה בחלוקת הצוואה, כי אז המשחק יהיה 
מכור ולא יבואו לכבוד המת, כי אם לכבוד הירוק הירוק הזה. 
שני האברכים שנכנסו בפתח בית הקברות, נקלעו בדיוק לשעת 
הלווייתו של העשיר, והשוטר כתב את פרטיהם על מנת להעניק 
להם מאוחר יותר את חלקם בצוואה. הסכום אותו קיבל כל 
אחד מן האברכים היה שישים ושניים אלף דולר!!! והנה גם 

מהמעשה הזה אנו רואים איך הכל מתנהל על פי ד'.

ובפרשתינו הקב"ה הכביד את לב פרעה, ואומר כי אני הכבדתי 
את לבו, והכל היה לטובת ישראל, הגימטריא של 
"כי אני הכבדתי את לבו, הוא "אך טוב לישראל אלקים לברי 
לבב", והכל היה כדי שכלל ישראל יחזור על האמונה כדכתיב 
"ולמען תספר באזני בך ובן בנך" וגם הגימטריא של "כי אני 
הכבדתי את לבו" הוא "להגיד בבקר חסדך ואמונתך", והנה 
הכל מאת ד' והכל ממנו עם חכמה מופלאה, וזה גם גימטריא 
"ד' כלם בחכמה עשית" והכל רמוז ומוסתר כאן. וזה הכל היה 
כואב לפרעה ההכבדת הלב כהגימטריא של "רבים מכאובים 

לרשע" הוא "כי אני הכבדתי את לבו".

מדוע עשר מכות. וכי לא די בדם למשך חודשים? וכי לא די 
ביתוש במוחו? וכי לא די בכאב שיניים או אוזניים? עם 
ישראל היו במ"ט שערי טומאה. הללו עובדי עבודה זרה כו' 
והיו צריכים 'סמינר' שיחזירם למוטב. לכן הביא הקב"ה י' 

מכות שהראו שליטה מוחלטת בכל מכמני הטבע.
דם- במים.

צפרדע- ביצורי המים.
אף בבריות הקטנות מכעדשה שאין  כינים- 

הכישוף שולט עליהם.
ערוב- על בעלי החיים.

דבר- על חיי בעלי החיים.
שחין- על בריאות האדם.

ברד- על הגשם והעננים והרוח, על האש 
שתדלק בערבוביא עמו.

ארבה- על בעלי חיים המעופפים.
חושך- על השמש והאור והחושך.

בכורות- שליטה על המשאב החשוב ביותר- 
על חיי האדם. בני ישראל אמורים 
לקבל תורה, וללא אמונה בה' מעמד הר סיני הינו חסר משמעות. 
לכן ה' נותן להם שיעור גדול באמונה בה'. ע"י זה הם מתנתקים 
מהעבודה זרה, ומתחברים לאמונה בא- ל אחד, שלא כעמי 
קדם שהיו מאמינים בכוחות רבים, כעת ראו שהכל מאתו 
יתברך. אולם עדיין יש להבין מדוע המצרים צריכים לסבול 
בשביל ללמד את ישראל אמונה? נבאר ע"י משל לאישה שהייתה 
המינקת של הוולד של המלך, ואותו וולד חלה במחלת מעיים, 
והוזקקו לתת לו תרופה מרה ביותר, אולם הוולד מיאן לבולעה. 
יעצו הרופאים שהאישה תבלע את התרופה וע"י שינק את 
חלבה יחלים. אולם היא סירבה לבלוע תרופה כל כך מרה. פנו 
לשופט והוא קבע שעליה לבולעה שהרי מחלת מעיו נבעה 
מאכילת דבר מקולקל וזה רק ע"י שהיא אכלה והיניקתו, ולכן 
החובה עליה להחלימו. כך גם כן בעיניננו. המצרים הם שהביאו 
את ישראל לכזה דרדור באמונה, ולכן עליהם לשלם את המחיר 

ולשאת בחינוכם מחדש.
אם נתבונן בעשרת המכות וחייבים להתבונן כמבואר  והנה 
בזוהר הק' שכל הסיפורי דאורייתא מעוטף בלבושין 
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כדי שיתקיים כאן בעולם כי כל מלאך שצריך לרדת לזה העולם 
חייב להתלבש בלבושין כדי שיתקיים בעולם הזה, ועל כן 
בוודאי שהתורה שבזה ברא עלמא בוודאי מעוטף בלבושין 

וחייבים להתבונן בזה.
והנה אנו אומרים בתפילתינו בכל יום, "המחדש בטובו בכל 
יום תמיד", בכל רגע ורגע יש חיות שהקב"ה מחיה אותנו 
"ואתה מחיה את כולם". מעשרת המכות אנו רואים שהיה דם 
ואח"כ הרביצו לצפרדע ויצאו צפרדעים לרוב, וכינים נתמלאה 
בכל הארץ ואח"כ ערוב שנתמלאה כל ארץ מצרים עם חיות 
הטורפות ואח"כ מתו הבהמות שיצאו בחוץ, וירד ברד אש 
ומים שזה הפכיים, ואח"כ הציפו הארבה כל ארץ מצרים ואכלו 

הכל, ונהיה חושך ואח"כ מתו דייקא הבכורים.
והנה רואים מזה שבכל יום שלא קורה שהארבה אוכלים את 
האוכל, והמים הם בצבע לבן ולא דם, וכשהורגים ג'וק 
לא יוצא מליון ג'וקים, או הולכים על הארץ ולא על כינים, 
וכשחושך בלילה אנו יכולים עוד ללכת, ולא להישאר באותו 
מקום, וזה שהחיות הטורפות אינם מסתובבים בעיר, זוהי לא 
דבר שגרתי שזה ככה הולך, אלא הקב"ה הוא המניע ומעכב 
כל יום את החיות מליכנס, והמים שישאר מים, וכדומה וכמה 
שתתבונן בכל מכה ומכה, תראה פלאות על גבי פלאות בכל 

רגע ושעה שהקב"ה הוא מחיה את כולם אבל עכשיו ג"כ.
ועל דבר זה חייב אדם להתבונן טוב טוב, וכמו שמסופר על 
בן כפר, שהחליט שחמורו אוכל מדי הרבה בכל יום, והוא 
שמע שיכולים להרגיל אותו לאחרת, אז הוא התחיל במקום 
שלוש דליים עם תבן הניח רק שתיים, ואמנם יומיים הראשונים 
היה נראה על החמור שהוא רעב אבל הוא המשיך לעבוד וככה 
התרגל רק שתיים, וכעבור כמה ימים הוריד לו עוד דלי שיהיה 
רק אחד, וככה היה נראה שעוד מעט הוא קורס אבל גם התרגל 
לזה, שמח הבן כפר הנה זוהי האמת יכולים להרגיל את החמור 
למשהו אחר, וככה ארויח כסף, והנה עד שהחליט שהוא ירגיל 
אותו לחצי דלי, ואח"כ הוריד לו גם את החצי ופתאום הוא 
רואה למחרת שהחמור צונח על הריצפה הוא קורה לאמבלונס 
ולא היה ברירה אלא קבעו את מותו, ואז התחרט הנ"ל על 
מעשהו, והבין שאם אתה לא נותן לו חיות ומאיפה לשאוב את 
החיות אין ברירה אחרת החמור ימות, וכך אנחנו עם החמריות 
שלנו צריכים להבין ולהתבונן שכל חיינו עלי אדמות, הוא 
לעבוד את ד' שהוא המחיה אותנו ואם הוא רגע אחד מחליט 
להפסיק לתת לנו חיות ח"ו אז צונחים על הריצפה, ועל דבר 
זה עוד לא היה אף אחד שהיה יכול להתנגד, ברגע שמגיע 

הדקה הנכונה הולכים מכאן.
ומספרים על אחד שהוא התעצבן שכל יום מגיע אליו מכתבים 
מחברת חשמל טלפון מים וארנונה ומחברת הליסינג 
של הרכב, שישילם את חובותיו, וההוא טען שכולם נגדו, 
פתאום כולם צריכים ממנו כסף, החליט הוא לא פותח דואר 
ומשאיר כל המכתבים בדואר, ואכן עבר חודשיים ובמשך 
החדשיים האלו היה שמח ולא פתח שום מכתב, ואכל ושתה 
בלי דאגות וממש רצה כבר להעביר קורסים לאנשים איך 

להתמודד עם שמחה כי הוא מצא את הפתרון, והנה השכנים 
אמרו לו שהוא מזיק להם כי התיבת דואר שלהם קיבל בטן, 
אז אמר אין בעיה קנה פח קטן ושם את זה ליד התיבת דואר 

שלו, ואז קיים הנאמר "הפח לסל וחסל",
והנה אחה"צ של יום חמישי מגיע, והנ"ל נכנס הביתה החשמל 
לא נדליק, ריח מבאיש מהפריזער יוצא כנראה כבר כמה 
שעות טובות לא עובד החשמל, וההוא מתעצבן מה זה חברת 
חשמל לא מודיע שהם עושים עבודות תשתיות בחוץ, והחליט 
לצלצל לחברת חשמל לבקש הנזקים, והנה ניגש לטלפון ומרים 
את השפופרת והנה הוא שומע "חברת בזק שלום השיחות הם 
רק נכנסות אין שיחות יוצאות, ההוא מתעצבן איזה חברה זו, 
החליט לשתות קצת מים כדי להירגע, הוא פותח את הברז 
והוא שומע תוק תוק כאילו זו הטיפות אחרונות, והתחיל 
להתאנח מה זה כל העולם נגדי, מה עשיתי, ופתאום שומע 
דפיקות בדלת, הוא חושב כנראה זה אחד השכנים שגם עשו 
לו ככה, ונלך להתלונן וניקח עו"ד ונתבע את החברות האלו 
שביום אחד כולם נגדינו, והנה הוא פותח את הדלת, ואומרים 
לו אנחנו מחברת הוצאה לפועל, אנחנו באנו לקחת דברים, כי 
לא שילמת לחשמל מים ארנונה, אז הוא אמר להם למה לא 
שלחתם התראה, אז הם אמרו נכון לא שלחנו התראה אחד אלא 
עשר התראות, אז החליט אני לוקח את הרכב שלי ואני בורח 
מכאן ירד להתניע את רכבו, ולא מוצא את הרכב ורואה פקח 
העיריה עם המשאית ורכבו על זה והוא צועק גנב תן לי אצ 
הרכב, אמרו לו בוא ותדבר בחניון של המשטרה לא שילמת 

את הליסינג כבר חודשיים. וכך נשאר בפחי נפש בלי כלום. 
בנוי כהיום על צרכים של חשמל טלפון מים וכו', אם  חיינו 
נרצה או  לא נרצה אם אתה חי כאן בעולם הזה כהיום, 
זוהי הגלגל המסובב אותנו, אם תחליט להתעלם מהמציאות 
אז תראה כמו האדם הנ"ל, נכון שחודשיים הלך לך אבל אחרי 
זה הגיע הסוף וא"כ בואו ונתבונן, לתת לחיינו לעבור בלי 
התבוננות, אני לא מתבונן אני זורם עם החיים נכון ששנותינו 
כאן יעבור ואולי נחייך ונחשוב שזוהי שמחה אמיתית, אבל 
מגיע הסוף וניקח אותנו והכל מכאן ואז נצטרך לתת דין וחשבון, 
למה לא שילמת בזמן תורה ותפילה מועדים ושבתות, ועל כן 
בינו והתבוננו לפני כל דבר ונשלם בעוד מועד כל דבר בזמנו. 
ואז נחיה חיים אמיתים שהקב"ה מטיב עמנו בכל רגע ושעה. 

ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים 
)י, ב(. פירש רש"י "התעללתי, שחקתי". כיצד העניש 

ד' את פרעה ואת מצרים, מובא במכילתא בפרשת בשלח )יד, 
ה( "משל למה הדבר דומה, לאחד שאמר לעבדו, צא והבא לי 

דג מן השוק. יצא והביא לו דג מן השוק מבאיש. אמר לו, בגזירה. 
או תאכל הדג או תלקה מאה מכות או תתן לי מאה מנה. אמר 
לו, הכינו אוכל. התחיל לאכול, לא הספיק לגמור עד שאמר, 
הריני לוקה. לקה ששים, לא הספיק לגמור עד שאמר. הריני 
נותן מאה מנה. נמצא אוכל את הדג ולוקה, ונותן מאה מנה". 
העבד נענש בסופו של דבר בכל שלשת הענשים. כך אירע גם 
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לפרעה מלך מצרים: "ויוגד למלך מצרים כי ברח העם, ויהפך 
לבב פרעה ועבדיו אל העם ויאמרו. מה זאת עשינו כי שלחנו 
את ישראל מעבדנו". לשעבר, "ויאמרו עבדי פרעה אליו, עד 
מתי יהיה זה לנו למוקש וכו'". ועכשיו "ויאמרו מה זאת עשינו". 
אמרו, אילו לקינו ולא שלחנו  כדאי הוא. או לקינו ושלחנו, 
ולא היו נוטלים ממוננו כדאי הוא לנו. אלא לקינו ושלחנו ונטלו 
ממוננו וכו'. כך נעשה למלך מצרים שלקו, ושלחו ונטלו ממונם". 
כשם שהעבד שבמשל הנ"ל היה לשחוק וללעג והפך למשל 
ולשנינה בפי כל על שלקה בכל שלושת העונשים, כך גם 
המצרים נעשו לשחוק והיתול לדורות. שהרי לא די שהם לקו 
בעשר המכות במצרים ולא די שהם שלחו בסופו של דבר את 
בני ישראל, אלא בני ישראל גם לקחו את ממונם של המצרים 
על ים סוף. נאמר בפסוק, "ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את 
אשר התעללתי במצרים ואת אותותי אשר שמתי בם וידעתם 
כי אני ד'", ופירש רש"י, "התעללתי שחקתי", והרמב"ן פירש, 
"כי אני מצחק בו, שאני מכביד את לבו ועושה הנקמות בו, 
כטעם, "יושב בשמים ישחק ד' ילעג למו" )תהלים ב-ד(. גם רש"י 
וגם הרמב"ן מדגישים את הענין שהקב"ה, כביכול, שיחק 
בפרעה ובעמו. על פי דברי המדרש כאן מובא כיצד התעלל 
ד' במצרים בגלל רשעותם הגדולה ועל ששעבדו את בני ישראל 

בעבודת פרך.
והנה כי משמש בד' לשונות וא"כ לפעמים יש אנשים חושבים 
בגלל זה או כאשר יהיה כך או עוד מיני מחשבות שהם 
למעשה אפיקורסות, כי  הכל מאת ד', וכמו שהמדרש מבאר 
עם העבד, לכאורה למה עשה כל הדברים גם אכל גם קיבל 
מכות וגם שילם, כי העבד חשב אם אעשה כך אז יהיה כך ואם 
אעשה כך יהיה כך, כך פרעה חשב שהוא מנהל את העולם 
ותירץ את עצמו שכל המכות הטבע כך, או תירוצים  דומים, 
אבל הקב"ה מצוה את משה וידעתם שתדע כי משמש בד' 
לשונות לא איכפת לי מה התירוץ אבל תדע כי גם כל הלשונות 

שתחשוב זוהי מד' כדי שיהיה לך בחירה ותבחור בטוב.

הגאון רבי יחזקאל אברמסקי זצ"ל ולמען תספר באזני  אמר 
בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים )י, ב(. מפני מה 
נאמר דבר זה רק במכת ארבה, ולא בשאר מכות. משום שבמכה 
זו נאמר "ואחריו לא יהיה כן", שלא נאמר על שאר המכות, 

וא"כ בנך ובן בנך אי אפשר לדעת רק ע"י שיסופר להם.

מובא במכתב סופר, למען תספר באזני בנך ובן בנך )י, ב(. "כל 
המרבה לספר ביציאת מצרים הרי זה משובח". ובדרך 
משל, בן מלך נשבה בידי אויבי המלך והם הוליכוהו לארץ 
ומפרכת,  קשה  בעבודה  שם  אותו  והעבידו  מאד  רחוקה 
הרעיבוהו ועינוהו ביסורים קשים. לאחר תקופה ממושכת 
עלה בידו להמלט משוביו, והוא החל במסע ממושך ממדינה 
למדינה, כשהוא הולך מתקרב לעיר המלוכה של אביו. בדרך 
נלווה אליו אדם פשוט, עני מרוד, שברח גם הוא מאדוניו 
ושניהם, אחים לצרה, נדדו בדרכים יחדיו. בן המלך שלבו 

התרונן משמחה וגעגועים לאביו היה חייב להוציא מעט מלבו 
ולספר לאדם אחר את קורותיו ואת סבלו וגם את תקוותיו 
הרבות בהתקרבו לאביו. ומכיון שלא היה לו למי לספר זולת 
לבן לוויתו, הוא סיפר לו בפרטי פרטים את כל הקורות אותו 
ואת כל מה שהוא זכר מבית אביו המלך. אותו עני עלתה מזימה 
בלבו. מכיון שבן המלך נשבה בידי שוביו לפני שנים רבות 
בהיותו צעיר לימים, ועתה הוא גדל ואיש אינו מכיר את תווי 
פניו, אם כן, חשב העני, גם אני אוכל להציג את עצמי כבן 
המלך האבוד, שהרי יודע אני את כל הזכרונות שהיו לו מבית 
המלך. ואמנם שניהם הגיעו לארמון וגברה שם המבוכה כי כל 
אחד האשים את רעהו ברמאות, ובכך שבהליכתם יחד נודעו 
לו הפרטים על ארמון המלך. למלך היה יועץ חכם והלה אמר 
למלך שיש ביכולתו לברר את האמת. הוא חקר כל אחד לבדו 
מה במיוחד היה חסר לו בארץ שביו. העני הסביר שהיתה 
חסרה לו מנוחת הגוף בעת העבודה בפרך, וכן היה חסר לו 
לעתים קרובות לחם לאכול, כי הרעיבוהו שם. לעומתו, בן 
המלך האמיתי סיפר שתמיד הוא השווה את התנאים הקשים 
בארץ שביו לזכרונותיו מבית המלך, כיצד שם היו לו תענוגות 
ועידונים רבים ועתה כל הללו חסרים לו, כיצד כולם אהבוהו 
ושיבחוהו ואילו עתה כולם מבזים אותו, וכן הלאה. לנוכח 
דבריו אלו הוכרז עליו שהוא בן המלך האמיתי, כי רק הוא 
הוכיח שהוא ענוג ועדין, ורק עליו ניכרו שנותיו הראשונות 
בבית המלך. לעומתו העני שכל ימיו היו רעים, ניכר היה 
שיסוריו בשנות שביו לא היו גדולים במיוחד, כי הוא הורגל 
משנות ילדותו לחיים קשים ומרים. הנמשל, בעל ה'מכתב 
סופר' מסביר על פי משל זה את דברי בעל ההגדה שכל המרבה 
לספר ביציאת מצרים הרי זה משובח. כוונתו היא שמי שמרבה 
לספר ביציאת מצרים סימן הוא שהאדם המספר עצמו הוא 
משובח, והטעם לכך הוא שמי שכל מעייניו נתונים אך ורק 
למאכל ומשתה והוא חי חיים גשמיים, באותו אופן הוא יבין 
גם את השעבוד במצרים ולכן, הוא יתעכב בדבריו רק על 
השעבוד הגשמי, ותו לא. לעומתו, מי שירבה לספר על הצרות 
הרוחניות שהיו לבני ישראל במצרים, על מ"ט שערי טומאה 
שהם היו שרויים בהם, על הרוחניות שחסרה להם בשהותם 
בטומאת מצרים ועל קירבת ד' שהיתה מהם והלאה, כל אלו 
מעידים על גדלות נפשו של המספר עצמו ועל געגועיו לאביו 
שבשמים. מתוך דבריו ניכר עליו שהוא בן מלך, בן למלכו של 

עולם המשפיע בחסדו לבריותיו את רוב טובו וברכתו.

ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים 
)י, ב(. בעל ההגדה מביא על הפסוק: "ויוציאנו ה' ממצרים 

ביד חזקה", זה הדבר. הקשה הרב שלמה הלוי אלקבץ זצ"ל 
בספרו "ברית הלוי": הלא מכת הדבר היתה החמישית, ולא 
בזכותה יצאנו ממצרים! ותרץ, שהחל ממכה זו, הקשה הקדוש 
ברוך הוא את לב פרעה, ולולי הקשחה זו, היה מסכים להוציאם 
מיד מחמת תוקף המכות. הואיל וכך אם היה פרעה מסכים 
לשחרר את העם מדוע הקשה ה' את לבו? התשובה היא 



דברים טובים

לד

שבאמצעות המכות, לימד הקב"ה לישראל אמונה ברורה 
בכוחו הגדול, כמו שנאמר: "למען תספר באזני בנך ובן בנך 
את אשר התעללתי במצרים ואת אותותי אשר שמתי בם וידעתם 
כי אני ד'" כי הוא שליט בעולם ועושה בו כרצונו. אלא שכאן 
יש לשאול: מה אשמים פרעה ועמו, שמוכנים היו לשלח את 
ישראל, וניטל עליהם לסבול דבר, שחין, ברד וארבה, חושך 
ומכת בכורות, רק כדי ללמד את בני ישראל שיעורים מוחשיים 
באמונה, וכתב הגאון רבי יהודה צדקה זצ"ל, ששמע על כך 
משל נאה מפי הגאון רבי ישועה פלאג'י זצ"ל: משל למה הדבר 
דומה, לעשיר שהיה חשוך בנים, ולעת זקנותו נולד לו בן, 
שהאיר להוריו את שיבתם. אשתו לא היתה יכולה להיניק 
מחמת זקנתה, לפיכך שכר מינקת שתיניק את בנו וקצב לה 
ממון רב בשכרה. יום אחד, חלה הבן. הוריו הדואגים הבהילו 
לעריסתו את טובי הרופאים, שעמדו חסרי אונים ולא מצאו 
לו מזור ותרופה. לאזני האב הגיע זמעו של רופא מומחה מעיר 
הבירה. שלח אליו את מרכבתו ואמר: "רדה אלי, אל תעמוד, 
ואתן בשכרך כל שתבקש". בא הרופא, בדק את התינוק והניד 
בראשו בפנים חמורות. האב הישיש פכר אצבעותיו בעצב: 
"כלום אין תרופה למחלתו, האמנם אפסה כל תקוה", "יש 
תרופה", אמר הרופא, "אבל". "אם יקרה היא, ארכשנה בעד 
כל הון שבעולם" קרא האב. "לא, לא יקרה היא", אמר הרופא, 
"אך חריפה היא מאוד, ואין בכוח התינוק לשתותה". "אם כן", 
לחש האב, "אין עצה". "אפשר לנסות בדרך אחת", אמר הרופא, 
והתקוה שבה לפעם בלב האב. "אם תשתה המינקת את התרופה, 
אולי יבריא התינוק. אין ספק שהיא תזיק לה בחריפותה, והיא 
תחלה ותסבול נוראות, אבל חלבה יהיה ספוג בתרופה זו, ואם 
ישתהו התינוק אולי ירפא". רץ האב אל המינקת לבשר לה את 
הבשורה המרנינה. אבל המינקת כלל לא שמחה: התרופה 
חריפה ומרה, והיא מסרבת לשתותה. פנה האב אל השופט 
ותבע את המינקת לדין. בגללה, עלול תינוקו למות. אמרה 
המינקת: "חלילה וחס, יכול הוא לשכור מיניקות אחרות, 
שישתו את התרופה ויתיסרו בעינויים. אני לא נשכרתי אלא 
להיניק את הילד, ולא התחיבתי לשתות בעבורו תרופות". 
קבל השופט את טענתה. שב האב לביתו, ופניו נפולות. ראהו 
הרופא ושאל לסיבת דכדוכו. סח לו את טענת המינקת ואת 
דינו של השופט. אדמו פניו של הרופא, וביקש להתייצב בפני 
השופט. מבקש הוא לערער על פסק הדין. "מדוע" שאל השופט. 
"משום שבידי להוכיח, כי מחלתו של התינוק נגרמה עקב 
פשיעתה של המינקת, שלא נזהרה ואכלה מאכלים שעכרו את 
חלבה והזיקו לתינוק. משום כך, חייבת היא לשתות את התרופה 
המרה כדי להבריאו" טען הרופא. "אם כך הדבר", אמר השופט, 
"לא זו בלבד שאחיבנה ליטול את התרופה המרה בלי לקבל 
כל תוספת לשכרה אלא עוד אטיל עליה לרכוש את התרופה 
מכספה". והנמשל מכות מצרים נחתו על המצרים, כדי שעם 
ישראל יתחזק על ידם באמונה. ואין לשאול מדוע על המצרים 
לסבול כדי להביא להתעלותם של בני ישראל, משום שבימי 
האבות והשבטים הקדושים, ניחן עם ישראל בחוזק אמונה. 

ופרעה ועמו החלישו בהם את האמונה על ידי העבדתם בפרך 
ושעבודם בחומר ובלבנים ועל ידי דרדורם למ"ט שערי טומאה. 
לפיכך, עליהם לסבול את עול המכות כדי להבריא את בני 

ישראל מהמחלה שגרמו, ולהשיב את מצבם לקדמותו.

ולמען תספר... וידעתם כי אני ה׳ סיפר החיד״א: בימי האריז״ל 
נכנס פעם דיבוק ל״ע לתוך אשה אחת שהיתה ידועה 
לאשה חשובה, והיה צערה גדול מנשוא, ובני המשפחה הלכו 
להאריז״ל לבקש רחמים שיוציא הדיבוק ממנה, שלח האריז״ל 
תלמידו הגה״ק ר״ח וויטאל שילד להוציא הדיבוק, וכמו שנכנס 
לבית האשה הפכה פניה ולא רצה להסתכל בפני אדם צדיק, 
א״ל ר׳ חיים: רשע, למה אינן מסתכל בפני, ענה הדיבוק: אין 
לי כח להסתכל על צורת צדיק, בי אני הייתי רשע בל ימי, 
והתחיל לפר ט העבירות שעשה, ובמה שנים הולך מדחי אל 
דחי... ובל העם שהיו שם געו בבכיה בראותם הדין הנורא 
בעולם האמת, שאל לו ר׳ חיים: מי נתן לן רשות ליכנס בתוך 
האשה, ענה לו הדיבוק: פעם רצתה האשה להצית עם האבנים 
אש בתנור ולא הצליחה זרקה מידיה האבנים בכעס ואמרה 
בזה״ל: ״גיי דיר צום שטן״, ומיד כשאמרה זאת נתנו לי רשות 
ליכנס בתובה, שאלו ר׳ חיים: האם בגלל מעשה קטן בזאת יש 
לן רשות לצערה בל בן, הלא אשה צנועה וחשובה היא, צחק 
הדיבוק ואמר: אתם סבורים שהיא אשה חשובה וחסידה, זהו 
רק לפנים היא נראית צדקנית, אבל האמת הוא שבליבה מלאה 
היא בפירה ומינות, ובבל שנה ושנה בליל התקדש חג הפסח 
בשכל ישראל יושבים מסובים סביב שולחן הסדר ומספרים 
הנסים שעשה הקב״ה עמנו, היא יושבת וצוחקת בקרבה לאמר, 
לא דובים ולא יער, אין יבול להיות דברים באלו ח״ו, ובפרה 
בעיקר, ולפיכך קיבלתי רשות ליכנס בגופה, פנה ר׳ חים וויטאל 
ושאל את האשה: האם מהיום והלאה תאמינו באמת בנסי 
יציאת מצרים, והירבה לדבר אל ליבה שהאמינה באמת ואז 

עשה מה שעשה והוציא הדיבוק ממנה.

מובא בפאר ירושלים ולמען תספר באזני בנך ובן בנך... וידעתם 
כי אני ד' )י, ב(. כשדיבר הרה"ק ה"בית ישראל" מגור זי"ע 
בענין חינוך הבנים, הזכיר את הכתוב  "ולמען תספר באזני 
בנך ובן בנך... וידעתם כי אני ד'" אמר: "יש מפרשים שזה 
כעין תנאי. אם תשיגו ידיעת השם, תהיו מסוגלים להחדיר 
גם בבנים ידיעת השם. כי מי שלבו ריק, איך יחנך את זולתו, 
והרי מי שאין פיו ולבו שווים, אינו מסוגל להשפיע בדבריו 
על זולתו ואני אומר שזוהי הבטחה. אם תחנכו כראוי את 
צאצאיכם ותחדירו בהם הכרה בגדלות הבורא יתברך שמו, 
תוכלו לבוא גם אתם למדרגה עילאה של ידיעת השם". והוסיף 
'תספר' – לשון הארה, כמו ספיר ויהלום. האירו לבבות בניכם 
ובני בניכם )לייכט אריין(. )ע"פ כתבי חסידים ליל ש"ק פר' בא תשל"א(. 

ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים 
ואת אותתי אשר שמתי בם וידעתם כי אני ד' )י, ב(. מובא 



בא

לה

באהל יעקב אדם המבשל או אופה מאכלים, אז יש להבדיל: 
יש המבשל או אופה לעצמו ולבני ביתו ויש המבשל ואופה 
כדי למכור לאחרים. ההבדל ביניהם הוא, כי המבשל לעצמו 
אינו מרבה במיני תבשילים כי אם תבשיל אחד או שנים כפי 
שהוא משער שיאכלו הוא ובני ביתו וכפי החביב עליהם. לא 
כן המבשל לאחרים, מרבה בתבשילים ומינים שונים ומגוונים, 
שכן יש החפץ בתבשיל זה, ויש החפץ בתבשיל אחר. על כן 
הוא מרבה במינים שונים כך שכל אחד מן הקונים ימצא את 
שליבו חפץ. כן הוא גם הנמשל אם תכלית המכות שבאו על 
מצרים היו כדי להכריח את פרעה לשלח את בני ישראל מארצו, 
לא היה כל צורך להרבות במכות מסוגים שונים שכן די בכך 
אם הקדוש ברוך הוא היה מכה את מצרים עשר פעמים במכת 
דם או במכת צפרדע וכדו', ודאי שלא היו עומדים המצרים 
בסבל הרב והיו משלחים את בני ישראל מיד. לא כך רצה 
הקדוש ברוך הוא כי עיקר הסיבה למכות היא כדי להפליא 
את עיני הרואים ולמען יספרו כן לדורות הבאים. משום כן 
הרבה הקדוש ברוך הוא במינים ובסוגים שונים של מכות, כי 
אין לבות כל האנשים שווים, האחד יתפעל ממכת דם והשני 
ממכת צפרדע והאחר יתפעל ממכת ערוב וכן הלאה. וזה מה 
שאמר הכתוב: "ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר 
התעללתי במצרים ואת אותתי אשר שמתי בם וידעתם כי אני 

ד'". 

מובא בשאול בחיר ד', ולמען תספר באזני בנך וגו', וידעתם 
כי אני ד' )י, ב(. האדמו"ר האמצעי הרה"ק רבי יהושע 
מבעלזא זי"ע נתבקש לישיבה של מעלה בשנת תרנ"ו ביום 
כ"ג שבט. הוא נסע לווינה לדרוש ברופאים, נתקבל שם בבית 
חולים וכפי שידוע נסתלק בווינה והובילוהו לבעלזא, הגה"צ 
רבי שאול בראך זצ"ל, גאב"ד קאשוי שמע שהאדמו"ר נמצא 
בווינא נסע ממאגדארף על ש"ק פרשת בא אל האדמו"ר, רבינו 
היה רגיל לספר הרבה מביקורו אצל האדמו"ר אז בווינה. בין 
היתר סיפר, "ביום ראשון נודע לי שהגאון מפרשבורג בעל 
ה"שבט סופר" זצ"ל נמצא גם כן בווינא לדרוש ברופאים הלכתי 
לבקר את הרב מפרשבורג, הוא שאלני על מעשי בווינה עניתי 
לו שהאדמו"ר מבעלזא נמצא כאן ובאתי אליו על שבת קודש. 
על זה שאלני הרב, האם מניחים תלמוד תורה דרבים ונוסעים 
אל רבי. )רבינו הוסיף שהרב מפרשבורג ידע שבמאגדארף ששם היתה 
אז הישיבה של הגה"צ רבי שאול בראך זצ"ל למדו בהתמדה גדולה, וע"כ 

תמה ושאלני כן(. אמרתי להרב מפרשבורג: "הגמרא אומרת )עירובין 

יג( אמר רבי דמחדדנא מחבראי דחזיתיה לרבי מאיר מאחוריו. 

אני הסתכלתי את פני האדמו"ר מבעלזא". התבוננתי וראיתי 
שהרב מפרשבורג לא הבין אותי ולא נח דעתו. רציתי בכל זאת 
להפיס דעתו ושאלתי אותו אם הוא רוצה לשמוע ממני מה 
שחידש האדמו"ר בש"ק בסעודה שלישית. אחרי הסכמתו 
מסרתי לו שהאדמו"ר דקדק בפרשת השבוע פרשת בא על 
הפסוק, ולמען תספר באזני בנך וגו', וידעתם כי אני ד'. ולכאורה 
הלא מצות סיפור יציאת מצרים והגדת לבנך חלה על ישראל 

מיד בשנה הראשונה כשיצאו ממצרים, ומי מכל ישראל יכול 
היה לקיים מצוה זו אז, הלא כולם היו שם וכולם יצאו ממצרים, 
נמצא שנשאר רק משה רבינו היחידי שאשתו ובניו היו אז 
מחוץ למצרים, הוא היה יכול לספר לבניו ולקיים והגדת לבנך 
גם בשנה הראשונה. ומכיון שבנשמת משה רבינו נכללו נשמות 
כל כלל ישראל, הוציא הוא את כל ישראל במצוה זו. ויומתק 
מאד, ולמען תספר אתה דוקא באזני בנך, ועל ידי זה וידעתם 
כולכם כי אני ד', כי הוא יוציא בזה את כל ישראל. כשגמרתי, 
מספר רבינו, פנה הרב מפרשבורג ואמר למשמשו, לך מיד 

תזמין כרכרה, אנו נוסעים אל האדמו"ר מבעלזא.

מובא ב"ופריו מתוק" "התעללתי" )י, ב(. "להתעלל ב-": כלומר, 
להפגין במישהו, המשמש כחומר, את כוחו וכו', על ידי 
שרשרת פעולות. ומכאן לגבי יחסים בין אדם לחברו: לפעול 
בזדון לב, כשאין נזהרים בכבוד האדם )רש"ר הירש(. הגאון 
האדיר רבי אברהם גניחובסקי זצ"ל, נודע הן בגאונותו העצומה 
בתורה, והן ברגישותו המיוחדת לכבודו של הזולת. סיפר בנו 
שליט"א: באחד הימים הגיע תלמיד חכם צעיר לדבר עם אבא 
בלימוד. כשיצא התלמיד חכם מהבית, פנה אלי אבא ואמר: 
"אני מלא התפעלות מהאברך הזה! מדהים להיווכח כיצד מגלה 
בקיאות בכל מקצועות התורה, על אף גילו הצעיר. אפשר 
לדבר עמו בכל מקום בש"ס, וגם הוא נעים הליכות, וניחון 
במידות נאצלות להפליא..." שאלתי את אבא אם הוא מכיר 
את אביו של האברך, והוא השיב בשלילה. "פלוני אלמוני הוא 
אביו", סיפרתי לאבא. אבא הכיר היטב את האיש, ושמח מאוד 
על הידיעה, שהרי על ידה יוכל לקיים חסד; "כשאפגוש את 
האב, אדע כיצד לשבחו ולפרגן לו על שזכה לכזה בן מוצלח 
ומופלג". לא חולפים מספר ימים, והנה אביו של הת"ח הצעיר 
מגיע אלינו הביתה, ומבקש להיכנס לחדרו את אבא. האיש 
הגיע בליווי יהודי נוסף, והשניים התייעצו עם אבא אודות 
עניין מסוים. משסיימו את השיחה ויצאו מהבית, שאלתי את 
אבא אם זכר שמדובר באביו של האברך המופלג ההוא. "בוודאי 
שזכרתי", השיב. "אבא מן הסתם נתן לו קומפלימנטים כהוגן...". 
אבא השיב בשלילה. הוא לא דיבר מאומה אודות בנו של האיש. 
תמהתי בפני אבי: "מדוע אבא לא שיבח את הבן באוזני האב, 
כפי שאבא הביע את רצונו לפני כמה ימים?!". וכאן, הרצינו 
פניו של אבא, ואמר לי: "כיצד יכול הייתי לשבחו, הרי הוא 

לא שהה אצלי לבד, נכנס עמו יהודי נוסף, וזה הפרט
שמשנה את התמונה; הלוא את בניו של אותו יהודי איני מכיר 
כלל, וגם לא שמעתי מהם מאומה. תתאר לעצמך, 
שהבן של אותו יהודי הוא 'לא כל כך מוצלח', ואולי אף פחות 
מכך... איך הוא ירגיש בשעה שאני אחמיא לחבירו על הבן 
שלו?! הרי יתכן שהלב שלו יכאב בלי שאף אחד יֵדע! לא מן 
הנמנע, שעל פניו לא יראו מאומה, ואולי אף יחייך, אבל בתוך 
ליבו הוא עלול לחוש צריבה, ואולי אף צביטה חזקה וכואבת 
- למה הבן שלי לא...?! ואם כן, איך יעלה על הדעת לשבח 
את האחד על שזכה לבן מופלג ומיוחד, ובו-ברגע לצבוט את 



דברים טובים

לו

ליבו של השני?!..." אבא הוסיף ואמר: "ואולי, באמת באמת 
ילדיו של האיש ההוא גם הם טובים ומצליחים במקומותיהם, 
אבל מספק, אם רק חשש שאדם במעשיו יגרום צער לאחרים, 
או אולי רק אי-נוחות, צריך לחדול ולהימנע, לנהוג בשב ואל 
תעשה! מוטל עלינו להיות רודפי חסד, לחשוב תמיד כיצד 
ניתן להיטיב לזולת, אך יחד עם זאת, יש להקפיד שלא יהיה 

זה על חשבון פגיעה באחרים..." 

ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים 
)י, ב( פירש רש״י התעללתי - שחקתי. בספר ״הצדיק 

רבי שלמה״ מספר על מרן ה״חפץ חיים״ זצ״ל: אף כי קיים 
מאמרם ז״ל אסור לאדם למלאות פיו שחוק בעוה״ז, ולא היה 
ניחא ליי מהמצאה )גלייך ווערטל(, ואף אמר לי פעם אני שונא 
״המצאות״ )גלייך ווערטלאך( וכל ימי חיי אפילו המצאה אחת 
לא אמרתי, מכל מקום ב״ליצנותא דעבודה זרה״ היה ממלא 
פיו שחוק עד שכמעט היה קשה לו להפסיק. והרגיש בזה יוסף 
הבלן דראדין )יאשע דער בעדער(, והיה בא אליו מפעם לפעם 
ומספר לו מליצנותא דע״ז, איך שנסע פעם עם הכומר בימי 
חורף ולא היה לו עצים לחמם את עצמו ושרף את הע״ז שלו, 
ומעשיות דומות לזה ולא פסק פומיה מחייך, עד כדי כך שיוסף 
הבלן היה מתגאה לי, שיש לו הכח לעשות שה״חפץ חיים״ 
ימלא פיו שחוק. ופעם שמעתי ממנו זללה״ה שהדרך לבטל 
כל עבודות זרות שבעולם היא הליצנות. בלשונו ״אויסלאכן 
די עבודה זרות״ ]להתלוצץ מעבודה זרה[, כדכתיב ״אשר 

התעללתי במצרים״.

מובא בנועם אלימלך ליקוטי שושנה, ולמען תספר באזני בנך 
ובן בנך את אשר התעללתי במצרים וגו' )י, ב(. "היות 
כשהקב"ה ברחמיו עושה נס לישראל פעם אחת ונוקם להם 
מאויביהם, אז נתעוררו הרחמים ומועיל אפילו לעתיד בכל 
דור כשישראל צריכין להנקם מאיזה שונא העומד עליהם 
להכבידם בעול שררה או מלך, אז הקב"ה עושה נקמה בו, כיון 
שכבר נתעוררו אותן הרחמים בענין כזה. וזהו: ולמען תספר 
כו' וינקם לכם מאויביכם לבל יוכלו היצר לכם כלל, והבן" 
וכמו"כ פירש עה"פ "הפך ים ליבשה בנהר יעברו ברגל" )תהלים 
סו, ו(, שמדקדק:  א. פתח בלשון יחיד "הפך ים ליבשה" וסיים 

בלשון רבים "בנהר יעברו ברגל". ב. פתח בלשון עבר - "הפך", 
וסיים בלשון עתיד "בנהר יעברו". ומתרץ עפ"י מה דאיתא 
בגמרא )חולין ז.(: רבי פנחס בן יאיר הוי קאזיל לפדיון שבויים, 
פגע ביה בגינאי נהרא, אמר ליה חלוק לי מימך, ונחלק שם 
הנהר ג' פעמים. אמר רב יוסף כמה נפיש גברא ממשה ושתין 
רבבן וכו', אלא כמשה וכו', "והפירוש הוא כך, שכל דבר ודבר 
בתחילתו לפעול איזה נס הוא קשה מאד, אבל כיון שכבר 
נעשה פעם אחת, כבר יכולים הצדיקים שיהיו אחר כך לעשות 
כזאת אפילו כמה פעמים, כיון שנפתח השער. והפירוש בגמ' 
הוא כך: כמה נפיש גברא, כלומר, מהיכן בא לו זה שהיה יכול 
לפעול דבר גדול כזה )לבקוע את הנהר(, ומפרש, ממשה ושתין 

רבבן, שהם פתחו השער, והיה זה יכול לפעול וכו'. והפסוק 
ממילא מובן: "הפך ים ליבשה", פי' משה רבינו ע"ה הפך פעם 
אחת ים ליבשה, ופעל במעשיו הקדושים ש"בנהר יעברו 

ברגל", שרבי פנחס בן יאיר עבר ברגל תלתא זימני" וכו'.

בכלי יקר, ולמען תספר באזני בנך ובן בנך יותר מבכל  מובא 
המכות, הנה מקום אתי ליישב זה על דרך שכתב הרמב"ן 
בפרשה זו בשם רבינו חננאל על פסוק ואחריו לא יהיה כן )י 
יד( וזה לשונו. מן משה עד עכשיו אין ארבה מפסיד בכל גבול 

מצרים ואם יפול בארץ ישראל ויכנס בגבול מצרים אינו אוכל 
מן יבול מצרים כלום וזה ידוע לכל, ועל זה נאמר )תהלים קה ב( 
שיחו בכל נפלאותיו עכ"ל. והבט ימין וראה כי פסוק שיחו 
בכל נפלאותיו הוא ממש דומה לפסוק ולמען תספר באזני בנך 
ובן בנך. וביאור הענין הוא שבכל המכות שהיו במצרים לא 
נשאר מהם שום רושם במצרים אחר הסרתה שיגרום לדורות 
שישאלו הבנים על מה זה ועל מה זה, כי נשכח זכרם אצל 
ההמון כי ארכו להם הימים והכל נשכח, אבל במכת הארבה 
נשאר רושם לדורות גם אחר הסרת המכה, כי ברוב הימים 
ימצאו הדורות דבר חידוש ויראו כי יבא ארבה ולא יאכל כלום 
מכל יבול מצרים, אז ודאי ישאלו הבנים על נס זה מדוע אינה 
אוכלת מיבול מצרים כ"א מיבול ארץ ישראל, ועל כרחך תצטרך 
להשיב לו סיפור כל הקורות בארץ מצרים, וכי אמר משה 
בהסרת המכה שלא תשאר ארבה בכל גבול מצרים ועי"ז יספרו 
בניסי מצרים ויכירו כח מלכותו יתברך, וזה שמסיים רבינו 
חננאל בדבריו פסוק שיחו בכל נפלאותיו, כי בלי ספק שלכך 
השאיר הקב"ה רושם זה לדורות כדי שעל ידו יזכירו יציאת 
מצרים וישיחו בכל נפלאותיו, זהו שאמר ולמען תספר באזני 
בנך וגו' וידעתם כי אני ד'. כי ע"י סיפור זה ידעו דורות הבאים 
גבורותיו ית' ונפלאותיו ופירוש זה יקר ונכון מאד. ומה שנאמר 
בארבה דיואל ספרו לבניכם וגו'. אין זה קושיא כי ודאי ראוי 
לספר לדורות כמה החטא גורם לישראל כדי שיקחו מוסר 
דורות הבאים, אבל כאן ודאי אין הפירוש כן דא"כ למה צוה 
שיספר לבניו דווקא מכת הארבה יותר מכל המכות, אלא ודאי 

הטעם הוא כמו שהזכרנו.

בשפת אמת ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר  מובא 
התעללתי במצרים )י, ב(. וכמו שהיה בכללות בני ישראל 
גלות מצרים הכנה להיות מתקונים לתורה כדאיתא במדרש 
שמות ג' מתנות ע"י יסורין כו' כן הוא בכל נפש ישראל שצריכין 
יסורין להיות מוכן לתורה, אך הקב"ה וב"ש הקדים לנו גלות 
מצרים וגאלנו משם להיות הסיפור ביצי"מ במקום היסורים, 
כדכתיב ולמען תספר באזני בנך ובן בנך וידעתם כי אני ה' 
וכו', אכן ע"י הסיפור ביצ"מ זוכין לתורה בלא יסורין בפועל 
ממש. כדאיתא זאת התורה לעולה... כאילו הקריב, כן הוא 
בפרשיות סיפורי יציאת מצרים שהעוסק בהם כאלו עבר עליו 

הגלות עכ"ל.



בא

לז

מובא בקדושת לוי )חנוכה קדושה ב'(, ולמען תספר באזני בנך 
ובן בנך את אשר התעללתי במצרים )י, ב(. איתא וכל 
המרבה לספר ביציאת מצרים הרי זה משובח, וכתב האר"י 
ז"ל הרי זה משובח בחסדים כיון שיוצא מפיהם של עמו בני 
ישראל ספור ההגדה והאותיות של חסדי המקום לבית ישראל 
אזי אלו האותיות מעוררין וחסדים לכל העולמות שתמיד 

יעשה עמנו הקל ניסים ונפלאות לטובה עכ"ל.

תספר באזני בנך ובן בנך וגו' וידעתם כי אני ד'. כל  ולמען 
העשרת מכות הוא שפרעה ילמד על בשרו מי מנהל את 
העולם, אבל לנו נשאר ללמוד את הפרשה ולשנן לעצמינו מי 
הבעל הבית בעולם הזה. והנה מסופר )מובא בבאר הפרשה(  על 
יהודי נכבד מתושבי ניו יארק אשר נתברך מן השמים בעשירות 
ולו מפעל גדול אשר שם מושבו שעות רבות בכל יום, וממילא 
שם הוא מקום 'קבלת קהל' שלו לכל השדרי"ם והמשולחים 
להעניק להם מרוחב לבו ומתת ידו בעין יפה. והנה, בית המפעל 
שלו גדול ורחב ידיים על כן כתבו כמה מהמשולחים מודעות 
ברחבי הבנין בעל הבית נמצא במקום פלוני למנוע טירחה 
יתירה מהמתדפקים על דלתותיו, באחד הימים נכנס אליו 
משולח אחד, ובטרם כל פתח פיו בתלונות על המודעות 
התלויות ברחבי הבנין - וכי כך כותבים 'לבעל הבית... לבעל 
הבית...' מי שמך ל'בעל הבית', הרי הקב"ה הוא אדון הכל 
והוא 'בעל הבית' על כל העולם כולו, ומה לך כי נטלת לעצמך 
שם וכינוי של הבורא יתב"ש בכבודו ובעצמו... לשבחו של 
'בעה"ב' "אמר שלא די שלא זלזל באותו משולח – כאומר, באת 
הנה לקבל מתת ידי ובמקום שתכניע עצמך מעט באת לחלוק 
דעותך בקול רעש גדול, אך זה האיש החליט 'קבל את האמת 
ממי שאמרה', שמע לקולו והבטיח נאמנה לתקן את אשר 
עיוות והעניק לו ממתת ידו פי עשרה מהסכום הקצוב שהוא 
נותן לכל אחד, ואת המודעות כולם החליפו בחדשות שם נכתב 
'המנהל' נמצא במקום פלוני, כי 'בעל הבית' יושב בשמים 
ממעל. כאן באנו לעיקר המעשה, כי באותם הימים התפוצץ 
אחד מצינורות המים אשר במפעלו הגדול, באותו מקום ישבה 
גויה מעובדי המקום שלא שמה ליבה לזרם המים הגובר והולך 
ושפך נהרות מים הנשפכים בזו השעה לתוככי החדר, בעל 
הבית שראה מחדרו ע"י ה'עין רואה' )מצלמה( את הנעשה קרא 
לאותה עובדת שתסגור את זרם המים אך היא לא שמה אל 
לבה שהבוס קורא לה והמשיכה בעיסוקיה )עסקי עצמה( בינתיים 
נתקלקלו כמה וכמה חפצים בנזק שאי אפשר לתקן... מכיוון 
שכן שילחה לנפשה ב'פיטורין' כדת וכדין. אחר הדברים האלה 
קצף בעלה של הגויה על 'בעל הבית' שפיטר אותה ונשבר 
מטה לחמו החליט לעשות מעשה, ובבוקרו של יום הופיע 
במפעלו של היהודי כשבכיסו טמון כלי משחית מוכן להרוג 
בו את בעל הבית, משהגיע למפעל הגדול שאל היכן מקום 
מושב 'בעל הבית', הפועלים שלא העלו בדעתם את הנעשה 
מתחת לאפם שלחוהו לחדר פלוני שם איתן מושבו של 'בעל 
הבית', אך משהגיע לחדר וראה כתוב בו מפורש שהוא חדרו 

של המנהל שאל את ה'מנהל' היכן 'בעל הבית'... הראה לו ה 
'מנהל' באצבעו כלפי מעלה כלומר בעל הבית יושב מלמעלה 
ומנהיג את כל העולם כולו והמפעל הלז ג"כ... ויצא הגוי מחדרו 
כשהוא ממהר לעלות לקומות העליונות כמו שהבין מהאדם 
שפגש זה עתה כי 'בעה"ב' יושב בקומות העליונות... היהודי 
שהחל לחשוד כי הלה מתכוון לרעה... החל מיד בודק אחריו 
באותם 'מצלמות' וירא איך שהגוי מכין את עצמו להרוג את 
בעה"ב, מיד נעל היטב את דלת חדרו ואת כל שערי המפעל 
הזמין את שוטרי המדינה שמיהרו לבוא ותפסוהוה 'על חם' 
באזיקים לבית האסורים, ותנצל נפש היהודי ממוות לחיים... 
וכל זה בזכות הכרתו והכרזתו בעל הבית למעלה. וזהו וידעתם 

כי אני ד'. 

ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים 
)י, ב(. מובא בהגדת הח"ח, שם עולם בדרך כלל, כאשר 

שתי משפחות משתדכות, נערכים הנישואין בעירה של הכלה. 
אבל, אמר החפץ חיים זצ"ל, פעמים רבות מתעוררת מריבה 
גם על רקע זה. כל משפחה מרגישה עצמה מיוחסת ונכבדה 
מרעותה, או ענפה ומרובת אוכלוסין מחברתה, ומדוע תותר 
ותטלטל ותחוש זרה, במקרים כאלו, אין מנוס מהחלטה לערוך 
את הנישואין באמצע הדרך, בעיר או ישוב הנמצאים במרחק 
שוה, פחות או יותר. מזמינים מקומות באכסניה ומתארחים 
בבתי מכרים, ועורכים את הנישואין באולם שמחות או בחדר 
אוכל של בית המלון. במקרה זה, אמר החפץ חיים, אין הם 
צריכים לדאוג לאוכל. לכל היותר, יביאו עמם מעט עוגות 
ביתיות ותקרובת, מיני תרגימא ומרקחות שנרקחו לכבוד 
השמחה. וכמובן, החתן יביא עמו את טבעת הנישואין והכלה 
את שמלת הכלה, אותם דברים המוכנים מראש, שאין להשאירם 
לרגע האחרון. אך מה יהיה אם שני הצדדים עקשנים גדולים 
הם? יושבים ורוכנים על מפת דרכים, וסרגל מדידה בידם: 
עיר זו סמוכה מדי לצד האחד, וישוב זה כבר סמוך הוא לצד 
האחר. בשום פנים ואופן אינם מוכנים לותר. לא יהיה מנוס 
מלקבוע שהחתונה תיערך באמצע הדרך בדיוק, על פני השדה, 
ובלבד שצד אחד לא יחוש נחות ומובס. במקרה זה יצטרכו 
להביא עמם הכל בכל,  שולחנות וספסלים, מוטות וחופה, 
צלחות וכוסות, לחם ויין, בשר ודגים הכל, מתחילה ועד סוף, 
והנמשל, בימים עברו, גדל הנער בסביבה חרדית, קלט את 
הדינים בבית ובחברה, שמע שעורי תורה עד זקנה ושיבה ולא 
עמד בפני נסיונות קשים אזי הצטמצמה חובת החינוך לתוספת 
שלמות והידור בקיום המצוות, ביתר כוונה וזריזות ושמחה, 
כאותן פרפראות שהיו מובאות לשמחה. אך בימינו, שהכל 
נפרץ והרחוב מושחת, והנסיונות רבים וסוחפים, מורחבת 
חובת החינוך גם על היסודות הבסיסים, שיהא הבן מושרש 

בהם השרשה איתנה.

מובא בחת"ם סופר ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר 
התעללתי במצרים ואת אותתי אשר שמתי בם וידעתם 



דברים טובים

לח

כי אני ה' )י, ב(. פירש רש"י ורמב"ן שחקתי לשחוק והיתול, 
והנה המכות היו חלאים רעים ונאמנים ולא שחוק והיתול. 
אבל הוא ענין נפלא למתבונן, כי זה כמו שתי מאות ועשרים 
שנה כל רואיהם יכירו כח שר של מצרים ומזלם הגדול, שהרי 
מיום חלום פרעה ופתרון יוסף נראה בעליל כי מגבהי מרומים 
הגביה את פרעה וממלכתו על גפי מרומי קרת, בכל הארצות 
היה רעב ולמצרים שובע בשבע שנים כדי שיכלו לכלכל כל 
הארצות ולצבור ממונם וכל אשר להם ולשעבדם תחתיו. איש 
אחד גדול ומופלא היה בעולם נאמן לנביא אלקים, יעקב אבינו 
שמו, וביתו וכל זרעו נתגלגלו למצרים עם כל עשרם ורכושם 
עד שברכו הנביא ועלה נילוס לרגליו, ולבסוף נעשו בניו לו 
רומסי חומר וטיט ומי יאמר לו מה יעשה, הלא כל רואה כח 
הצלחת מזלו ושפע שר שלו משך ר"כ שנים, ומי הוא אשר לא 
יפתה לבבו להאמין בעבודה זרה של מצרים. אך בבוא יומו 
האחרון עת צאת ישראל ממצרים, והמצריים הוכו בכל מכה 
במצרים ובים ונשארו מלכות שפלה, כי רוב מקניהם מתו 
בדבר, וגבוריהם סוס ורכב נטבעו בים, והארבה והברד לא 
השאיר מחיה בכל המדינה, וכל ממונם ועשרם נטלו ישראל, 
וינצלו את מצרים, וכל אוצרות שהכניסו בימי רעב הטביע 
בים ונטלו ישראל בביזת הים, הבוחן את זה יבין לאשורו 
למפרע, כי גם מאז עושר שמור לבעליו לרעתם, ולא זכה לכל 
הטוב אלא כדי שיבואו ישראל ויטלו העושר ההוא והם יאבדו, 
על דרך שאמרו חז"ל )שבת ל, ב( טוב כעס משחוק )קהלת ז, ג(, 
טוב כעס שכועס הקב"ה על הצדיקים משחוק שמשחק עם 
הרשעים בעולם הזה, והיינו אשר התעללתי ושחקתי במצרים 
בימי טובתם, ואת אותותי אשר שמתי בם בימי פורענותם, 
וידעתם כי אני ה', ואל יטעה איש ולא יתפתה ברשע וטוב לו 
וצדיק ורע לו, כי אחרית רשעים נכרתה )תהלים לז, לח(, ואחרית 

לאיש שלום )שם לז(. 

כתוב בבית יעקב, הגה"צ רבי יעקב מאלכסנדר זצ"ל, ולמען 
תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים 
ואת אותתי אשר שמתי בם וידעתם כי אני ד' )י, ב(. כי שמעתי 
ממורי הק' מפרשיסחא זצ"ל, כי נודע )זוה"ק בא לו, א( שבכל 
המכות היה נגע למצרים ורפואה לישראל, ואמר במכת דם 
נתרפאו כל ישראל מחולי מורידי"ן, ונשים אשר לא היה להם 
וסת כראוי, ובמכה צפרדעים נתרפאו ישראל מחולי התולעים. 
ואפשר לומר גם כן, בזה אשר הכביד את לבו ולב עבדיו, נתרפאו 
ישראל מחולי הנפש, ונתחזק אמונת הש"י בלבבם ואמונת 
הצדיקים, כמו שכתוב )יד, לא( ויאמינו בה' ובמשה עבדו, 
ונתחזק ונשרש אמונת הש"י בלבבם ובלב בניהם עד סוף כל 
הדורות. וזהו ולמען תספר באזני בנך כו' וידעתם כי אני ה', 
והוא על דרך )תהלים קיח, א( הודו לה' כי טוב כי לעולם חסדו, 
כי מלך בשר ודם שעושה חסד עם בני מדינתו החסד הוא 
לשעתו, לא כן הש"י בכל שנה ושנה כשמגיע העת והזמן שנעשה 
בו החסד נתעורר אותו החסד לישראל, בפסח נתעורר חסד 
גאולת ישראל, בשבועות חסד קבלת התורה וכן כולם, ובכל 

שעה כשאנו זוכרים הניסים מיציאת מצרים נקבע ונשרש בלב 
כל אחד מישראל אמונת הש"י, כי תורה היא נצחיות וחיי עולם 

נטע בתוכינו.

בתולדות אדם, הגה"ק רבי יהושע מאוסטרובא זצ"ל  מובאר 
ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי 
במצרים ואת אותתי אשר שמתי בם וידעתם כי אני ה' )י, ב(. 
לכאורה הוה ליה למימר וידעו כי אני ה', גם הלשון התעללתי 
לשון שחוק כדפירש רש"י ז"ל, ומה ענין שחוק למעלה. הנה 
איתא בספר הקדוש הרבי מלובלין זצללה"ה )זכרון זאת פרשת 
בא ד"ה ולמען תספר( בשם המגיד הקדוש מזלאטשוב זצללה"ה, 

דהנה באותיות של כל דבר יש חיות של הדבר ההוא, היינו 
באותיות רפואה יש חיות של רפואה, ובאותיות של גאולה 
והצלחה יש חיות של גאולה והצלחה, ]כי כל התורה הוא שמותיו 
יתברך שמו )זוה"ק יתרו פז, א(, והתורה הוא אותיות[. וזה למען 
תספר כו' וידעתם על ידי זה אתם נמי כי אני ה', כי יתמשכו 
על ידי הסיפור שבאותיות שורש של הגאולה והצלה ורכוש 
וניסים ונפלאות, וזה וידעתם כי אני ה', כן איתא בספר הקדוש 
של הרבי זצללה"ה. ונראה לי הענין שחוק למעלה, כי כשיש 
שחוק למעלה כביכול נפעל שחוק ושמחה בכל העולמות ובכל 
הברואים, כי השי"ת הוא שורש הכל, וכשיש שחוק ושמחה 
בהשורש נפעל שחוק ושמחה בהחלק, ובמצרים בתוקף הגלות 
אשר נסתם לבם ועיניהם של ישראל מצרות השיעבוד, בשביל 
זה היה שחוק למעלה כביכול, בכדי שיפעול שחוק ושמחה 
בישראל, ויבואו בני ישראל לידי שמחה כי חלק ה' עמו. גם 
כעת בתוקף הגלות, כאשר באה שבת ויו"ט אשר נפעל שמחה 
למעלה, נשכח הצרות והגלות גם למטה ונפעל בשמחה רבה.

ויאמר ד' אל משה וגו', למען תספר באזני בנך. ביאר הגה"ק 
מוה"ר ישכר דוב מבעלזא זי"ע ולמה כתיב בלשון יחיד 
"למען תספר באזני בנך" והא מצות סיפור יציאת מצרים הוא 
לכל כלל ישראל, והיה צריך להיות כתוב "למען תספרו באזני 
בניכם". אלא יש לפרש דבני ישראל שבאותו הדור לא יכלו 
לספר לבניהם את יציאת מצרים כי גם הם ראו את מעשי ד', 
אבל משה רבינו בניו גרשם ואליעזר היו במדין ולא ראו את 
המכות ובגלל זה הוא היה יכול לספר להם,  על כן רמז הכתוב 

בלשון יחיד .

בילקוט תהלים ולמען תספר באזני בנך ובן בנך וגו'. אמר להם 
משה לישראל לא במעשיכם אתם נגאלים אלא למען 
תספר באזני בנך, ליתן שבח לד' ולספר גדולתו ותהלתו באומות.

תספר, וידעתם כי אני ד'. ויש לבאר על פי דאיתא  ולמען 
בספרים הקדושים דאם אדם רואה שחסר לו אמונה 
שידבר מעניני האמונה ועל ידי זה יזכה לקנות קנין נצחי 
באמונה על דרך דכתיב האמנתי, כי אדבר. ועל דרך זה יש 
לומר שענין סיפור יציאת מצרים כל תכליתו הוא לבוא לידי 



בא

לט

הכרה ברורה באמונה בבורא עולם, וזהו למען תספר וכו', 
והכל כדי וידעתם כי אני ד'. 

מובא בישקו העדרים )לט(, ולמען תספר באזני בנך ובן בנך וגו' 
וידעתם כי אני ד'.  נראה לומר בביאור הפסוק, על פי 
המסופר בגמרא )עירובין נד:( על רבי פרידא, ששנה לתלמידו 
את משנתו ארבע מאות פעמים, ולאחר מכן חזר ולימדו שוב 
ארבע מאות פעמים נוספים, יצאה בת קול ואמרה האם חפץ 
אתה לזכות בשכרך לאריכות ימים להיות ארבע מאות שנים, 
או שתזכו אתה ודורך לעולם הבא. ענה רבי פרידא כי חפץ 
הוא שיזכו הוא ודורו לחיי העולם הבא ואמר לו הקב"ה שיזכה 
לשניהם יחד. הרי מזה שעל ידי שהאדם מלמד את אחרים 
תורה זוכה הוא לאריכות ימים ושנים וגם לחיי העולם הבא. 
ובזה יש לפרש את הפסוק "ולמען תספר באזני בנך ובן בנך 
על ידי שתלמד עם בניך ותשפיע תורה על אחרים, תזכה לשני 
דברים. א. "וידעתם כי אני ד'" תזכה לידיעת ד' שזהו חיי 
ותענוגי העולם הבא וכמו שאמרו חז"ל שבעולם הבא צדיקים 
יושבים ועטרותיהם בראשיהם ונהנים מזיו השכינה ב. המסורה 
מוסיף "למען יאריכון ימיך תזכה לאריכות ימים ושנים. ונראה 
לומר כי ענין זה נרמז בפסוק שלפנינו, כי למען "תספר" הוא 
נוטריקון ת' ספר" ולרמז בא, שעל ידי שמספר ולומד עם 
אחרים פעמים רבות כרבי פרידא שחזר לתלמידו ארבע מאות 
פעמים, זוכה הן ל"וידעתם כי אני ד'" שזהו חיי עולם הבא, 

והן "למען יאריכון ימיך" לאריכות ימים.

ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים 
ואת אותתי אשר שמתי בם וידעתם כי אני ד' )י, ב(. מובא 
באמרי אמת, הגה"ק רבי לייבל איגר מלובלין זצ"ל וזהו ענין 
אמרם ז"ל )מנחות קי.( כל העוסק בתורת כו' כאלו הקריב כו', 
היינו כמו שבזמן הבית היה ההתעוררות על ידי מעשה הקרבנות 
בפועל ממש, כן גם עתה כשעוסק כל יחיד בפרשת הקרכן 
מעורר לעילא את המ"ד כאלו הקריב הקרבן ממש, וכמו כן 
בענין זה, ומכל שכן הוא, כשכל ישראל עוסקים בפרשה אחת 
בזמן אחד בוודאי איתער לעילא הענין הזה ממש, ובוודאי 
נמשך משבת קודש זה שיהיה תשועת ה' כהרף עין לכל ישראל. 
כי ידוע ענין המכות של מצרים היה רק בשביל ישראל, כי 
בוודאי מצד מצרים לא היו צריכים לעשר מכות רק נגע אחד 
להביא על פרעה ועל כל מצרים, וברגע אחד יהיו נכחדים מן 
הארץ, ואולם בעבור זאת היה העשר מכות, ובתחילה נתחזק 
לב פרעה מעצמו ואחר כך חיזק ה' את לבו וניטל ממנו הבחירה, 
בכדי לשפוך עליו כל העשר מכות, אשר מכל מכה ומכה נמשך 
בבחינת המכה הזאת ישועה לישראל, וכידוע ממאמרם ז"ל 
)זוה"ק בא לו, א( נגוף ורפוא, נגוף למצרים ורפוא לישראל, ורפואת 

ישראל היה בהכרח ]אז בטרם נתברר שלימות קדושתם[ שיהיה 
בהדרגה כמשל החולה שנתרפא, שהרופא ירפא אחת לאחת 
ממדריגה למדריגה, לזאת גזרה חכמתו יתברך לשפוך על 
מצרים עשר כוסות התרעלה בהדרגה בכדי שבכל פעם ימשך 

מאותו נגע הרפואה והישועה בעסק הזה לכל ישראל. ובוודאי 
כשהגיע הרגע עוד פחות מכמימרא מה שאין הפה יכול לדבר 
והלב לחשוב, ומת כל בכור בכל ארץ מצרים, בכל מקום שהוא 
הכל כהרף עין בין כחצות לבחצות, ממילא נמשך מזה הרפואה 
לישראל גם כן באותו סגנון ממש, שתשועת ה' כהרף עין יוכל 
להיות הישועה לכל כלל ישראל שבכל העולם כולו, ולכל פרט 
נפש מישראל, ולכל פרט הצטרכות לישועה, הכל כהרף עין 
יהיה נסקר בסקירה אחת להוושע בישועה שלימה בבני חיי 
ומזוני, כי כל שלש אלה נרמזים בסידרא זו. בני, נרמז בהתחלת 
הסידרא, ולמען תספר באזני בנך ובן בנך, הרי זה בשורת בנים 
חיים וקיימים לעד ולעולמי עולמים, כידוע בכל מקום שלשה 
דורות הכוונה בקיום לעולמי עד. וחיי, נרמז בעצם המכות 
בכורות, וכנ"ל שבכל מכה היה הרפא לישראל בעסק המכה 
גופא, וכל הט' מכות היו רק נגעים, והיה הרפא לישראל ג"כ 
כן רפואת כל מחלה וכל נגע, וממילא בהמכה האחרונה שענינה 
היה מכת מות, ממילא נמשך לישראל חיים טובים ואריכת 
ימים ושנים. ומזונא, מרומז בפסוק )יא, ב( וישאלו איש מאת 
רעהו כו' כלי כסף וכלי זהב, היינו שכל העושר אשר באמת 
שייך אך לישראל ורק גזולה היתה בידי המצרים כדי שיתבררו 
הניצוצות הקדושות, ואז בהגיע הזמן חזרה כל העושר למקומה 
הראוי, ונמשך מזה לעולמי עד מזונא רויחא ועושר רב לכל 
ומזוני, נרמזו  ונוכל לומר ששלשה אלה בני חיי  ישראל. 
בדבריהם הקדושים של ר' אמי ור' אסי ]ור"ש בן לקיש )ברכות 
ט:, פסחים קיא.( עיין שם[ בפסוק )יב, לו( וינצלו את מצרים, חד 

אמר שעשאוה כמצולה שאין בה דגים, וחד אמר כמצודה שאין 
בה דגן, ואלו ואלו דברי אלקים חיים.

פי דברינו הנ"ל שמכל נגף שלהם היה בזה גופא הרפא  ועל 
לישראל, וממילא כשנשארו הם כמצולה שאין בה דגים 
נמשך לישראל הבחינת דגים, הרומו לבני ולחיי, בני ידוע 
כמאמר הכתוב )בראשית מח, טז( וידגו לרוב, וגם חיי על פי 
ששמענו מאדמו"ר זצללה"ה מאיזביצא כי על זה אנו אוכלים 
דגים שבת קודש בראשונה, כי דגים רומז לחיים, כי החי הראשון 
שנברא בעולם היה המין דגים. ובוודאי נמשך מזה הישועה 
לכל נפש מישראל הנצרך לישועה להוליד בנים, וגם שכל 
הבנים של ישראל יהיו חיים וקיימים ולא ישלוט בהם שום 
עין הרע ח"ו, כאמרם ז"ל )ברכות כ.( מה דגים המים מכסים 
עליהם ואין עין הרע שולטת בהם וכו', ולא דווקא זרעו של 
יוסף, רק זרע כל השבטים כי כולם נכללים בברכותיהם זה 
בזה, וכאמרם ז"ל )תנחומא סוף ויחי( בפסוק )מט, כח( איש אשר 
כברכתו ברך אותם. ועשאוה כמצודה שאין בה דגן, רומז על 
מזונא רויחא לישראל, כי כשהמה נשארו ריקם בלי מזון ומחיה, 
נמשך מהנגוף הזה הרפוא לישראל להשפיע להם שפע מזונא, 
מזונא רויחא ופרנסה והצלחה ועושר רב עד בלי די, אמן כן 

יהי רצון.

למען תספר, אנו חיים כיום בעולם עם תפיסה מטריאליסטית, 
מאוד קשה לנו לחשוב על כך – אבל זו האמת. את האמת 



דברים טובים

מ

הזו אלוקים רוצה שנשנן לעצמנו על ידי כך שנזכיר את סיפור 
יציאת מצרים דבר יום ביומו... פרעה ספג את המכה העשירית 
– מכת בכורות, והחליט סוף סוף לשחרר את בני ישראל. גלות 
מצרים הגיעה לסיומה ובני ישראל יוצאים למסע הנצח... 
מאורעות מצרים הסתיימו, אולם אלוקים מצווה עלינו לזכור 
תמיד את אשר אירע שם, לשנן לעצמנו מידי יום את הניסים 
הנפלאים: "למען תזכור את יום צאתך מארץ מצרים כל ימי 
חייך" )דברים ט"ז, ג'(. פעמיים ביום אנו מזכירים את יציאת 
מצרים, בקריאת שמע, שחרית וערבית. ישנן מצוות רבות 
נוספות שנצטווינו לקיימן כאות וזיכרון ליציאת מצרים, ביניהן: 
שבת, ציצית, מועדי ישראל ועוד. מעניין, גם בדיבר הראשון 
בעשרת הדברות נאמר: "אנכי השם אלוקיך אשר הוצאתיך 
מארץ מצרים" )שמות כ', ב'(. מדוע כה חשוב לזכור את יציאת 
מצרים? ביציאה ממצרים טמונים עיקרים רבים מעיקרי 
היהדות: מציאות האלוקים בעולם, השגחתו, ענייני שכר 
ועונש, עיקרי הנבואה ועוד. על ידי זכירתה אנו משננים לעצמנו 
את עקרונות העם היהודי. לאחר "סדנת" עשרת המכות, בני 
ישראל יוצאים, כשהם מחוזקים באמונתם ומודעים היטב 
למציאות האלוקים בעולם ולשליטתו הבלעדית. בהגדה של 
פסח אנו אומרים: "רבי יהודה היה נותן בהם )בעשרת המכות( 
סימנים: דצ"ך, עד"ש, באח"ב", אלו ראשי תיבות של עשרת 
המכות. רבי יהודה מחלק את המכות לשלושה רבדים של גילוי 
אלוקים בעולם: "דצ"ך", מורה על שליטת האלוקים ברובד 
התחתון של היקום. על ידי מכת דם – ביאור, על ידי מכת 
צפרדע – על פני היאור, על ידי מכת כינים – באדמה. "עד"ש", 
מורה על שליטת הבורא בנבראים שעל פני האדמה. על ידי 
מכת ערוב – בבהמות, על ידי מכת דבר – בחיים ובמוות של 
הבהמות, על ידי מכת שחין – באדם. בסדרת "באח"ב", חווינו 
שליטה ברובד גבוה יותר. על ידי מכת ברד – בשמים, שם 
ראינו שליטה מוחלטת על הטבע, וכמאמר הפסוק: "ואש 
מתלקחת בתוך הברד", על ידי מכת ארבה – שליטה על הרוח, 
כמו שנכתב בתורה: "ורוח הקדים נשא את הארבה", על ידי 
מכת חשך – שליטה על המאורות. ולבסוף, ראינו את שליטת 
האלוקים בחיי האדם – על ידי מכת בכורות. זוהי כוונת רבי 
יהודה בנתינת הסימנים, כל סדרה הראתה שליטה חזקה יותר 
ביקום מהסדרה שלפניה. אחת התובנות המרתקות שיציאת 
מצרים לימדה אותנו, היא דבריו המפורסמים של אחד מרבותינו 
הראשונים – הרמב"ן: "ומן הנסים הגדולים המפורסמים, אדם 
מודה בנסים הנסתרים, שהם יסוד התורה כולה. שאין לאדם 
חלק בתורת משה רבנו, עד שנאמין בכל דברינו ומקרינו שכולם 
ניסים, אין בהם טבע ומנהגו של עולם, בין ברבים בין ביחיד" 
)רמב"ן פרק י"ג, פסוק ט"ז(. אחד מיסודות התורה הוא להאמין 

שכל המקרים הקורים לנו הם ניסים ואין בהם טבע ומנהגו 
של עולם. רצונו של הבורא הוא שהעולם יתנהל על פי חוקיות 
מסויימת, שאנחנו קוראים לה טבע. אבל גם הטבע מוחזק כל 
רגע ורגע על ידי רצונו של הבורא, וכשהוא רוצה הוא משנה 
את "הטבע". ביאור יש מים לא בגלל שכך קבע הטבע, אלא 

בגלל שכן הוא רצון אלוקים. ברגע שירצה אחרת הם ייהפכו 
לדם. הדברים נראים לנו כטבע, כיוון שהתרגלנו אליהם. אנו 
חיים כיום בעולם עם תפיסה מטריאליסטית, מאוד קשה לנו 
לחשוב על כך – אבל זו האמת. את האמת הזו אלוקים רוצה 
שנשנן לעצמנו על ידי כך שנזכיר את סיפור יציאת מצרים 
דבר יום ביומו. הרמב"ן עולה מדרגה, והוא אומר דבר נוסף: 
"אלא אם יעשה מצוות יצליחנו שכרו ואם יעבור עליהם יכריתנו 
עונשו, הכול בגזירת עליון". כולנו יודעים שיש "חוקים" לטבע, 
חוק המשיכה, חוק ההתמדה, חוק החיכוך וכו'. באה היהדות 
וטוענת, שכשם שיש חוקים לעולם הגשמי, כך יש חוקים גם 
לעולם הרוחני, חוקים רוחניים שעל פיהם אלוקים מנהל את 
העולם. מהם אותם חוקים רוחניים? אם אדם עושה מצוות 
"יצליחנו שכרו", ואם אדם עובר עליהם ומחטיא את המטרה 
"יכריתנו עונשו". הרעיון בא לידי ביטוי במצרים, המצרים 
שהרעו לישראל נענשו, וישראל נצלו. אגב, המוח שלנו לא 
רגיל לתפיסת עולם זו, כיצד יתכן שמעשי בני האדם קובעים 
את התנהלותו של העולם, וכי הגשם ולדוגמה, תלוי במעשי 
האדם? אבל זוהי תפיסת היהדות... נמחיש תובנה זו ונבסס 
אותה: התלמוד מספר )מסכת ברכות דף ל"ג( שבאחת הערים היה 
ערוד )סוג של נחש( שמידי יום הגיח ממאורתו והזיק לעוברים 
ושבים. בני העיר ניסו להרוג אותו אך ללא הצלחה... יום אחד, 
הגיע לאותה עיר רבי חנינא בן דוסא – שהיה תנא קדוש, ובני 
העיר בקשו ממנו שיתפלל עליהם שהערוד יפסיק להזיק להם. 
אמר להם רבי חנינא היכן מאורת הערוד? הראו לו. הניח רבי 
חנינא את רגלו על פתח המאורה, יצא הערוד והכיש את רבי 
חנינא – ומת הערוד. אמר ר' חנינא לבני העיר: לא הערוד 
ממית, אלא החטא  ממית. אמרו: "אוי לו לאדם שפגע בו ערוד, 
ואוי לו לערוד שפגע בו רבי חנינא בן דוסא..." רבי חנינא לימד 
את בני העיר ששום דבר לא קורה בחינם. הערוד לא ממית, 
כי כך מנהגו של עולם, הערוד ממית רק את מי שצריך למות... 
סיפור נוסף מופיע במסכת ברכות )דף ה'(. לרב הונא, אחד 
מגדולי האמוראים, אירע מקרה מצער, החמיצו לו ארבע מאות 
חביות יין. חבריו באו ורמזו לו בעדינות: "כנראה לא לחינם 
הדבר, אולי תעיין במעשיך...", אמר להם רב הונא "וכי חשוד 
אני בעיניכם?" אמרו לו חבריו: "וכי חשוד אלוקים בעיניך, 
האם עולה על דעתך שאלוקים זימן לך הפסד כה רב לחינם?" 
המשיכו חבריו: "שמענו שאתה לא מעניק לפועל שלך את כל 
הזכויות שהתורה מזכה אותו". אמר להם רב הונא: "אמת, אך 
הוא גונב ממני כמויות גדולות של יבול..." אמרו לו חבריו: 
"על מה שאתה טוען, זכותך המלאה לתבוע אותו לדין, אבל 
הדבר עדיין לא פוטר אותך מלהעניק לו את זכויותיו..." התלמוד 
מסיים שרב הונא קיבל את דבריהם ונעשה נס והחומץ התייקר 
וכך לא הפסיד... זוהי ההשקפה. דברים לא קורים ללא סיבה...
יהושע בן קרחה, אחד מגדולי התנאים מספר )"ילקוט  רבי 
שמעוני" פרשת בחוקתי, רמז תרעה(: יום אחד הוא ישב יחד 

עם חבריו תחת האילן, ואוושת הרוח שנשבה "הקפיצה" אותם. 
הם פחדו שאויבים מתקרבים, והחלו לנוס. לאחר כמה דקות 



בא

מי

מנוסה, הם שמו לב שאף אחד לא רדף אחריהם ושהם נסו 
לחינם... מה היינו עושים במקומם? מן הסתם שהיינו נושמים 
לרווחה ונרגעים... רבי יהושע בן קרחה נהג אחרת: "לאחר 
שעה נפנינו לאחורינו וראינו שאין שם אדם, וישבנו ובכינו 
ואמרנו: אוי לנו, שנתקיים בנו המקרא שכתוב בתורה: "ורדף 
אותם קול עלה נידף ונסו מנוסת חרב". רבי יהושע בן קרחה 
וחבריו ערכו חשבון נפש, מדוע אלוקים גרם להם להיבהל 
ולנוס מקול עלה נידף, והרי שום דבר לא נעשה ללא סיבה. 
כולנו מצפים לישועה, אך כנראה שהמפתח לישועה נמצא 
בידיים שלנו, וכפי שאמר הרמב"ן: "אם יעשה המצוות – יצליחנו 

שכרו..."

עד מתי מאנת לענות מפני )י, ג(. סיפר המשגיח החסיד רבי 
גד'ל אייזנר זצ"ל משל לרועה צאן, שזאב התנכל לעדרו 
וטרף ממנו כבש כל יום. כעס הרועה והחליט לארוב לזאב 
ולתפסו. חיכה כמה שעות, ומשהגיע הזאב השליך עליו הרועה 
אבן גדולה. סב הזאב על עקבותיו וברח. החל הרועה לרדוף 
אחריו, עד שתפס בזנבו, ורץ עמו יחדיו עד שאפסו כוחות 
ולא יכל לעמוד בקצב הריצה. נפל אפיים ארצה וידו אוחזת 
בזנב הזאב. וגופו נגרר על הקרקע ונחבט באבני השדה. החל 
צועק וצווח "גיוואלד", גיוואלד!" אמר לו חכם אחד: שוטה, 
לאז אפ די שוואנץ– עזוב את הזנב! כדי להנצל מן הרע, צריך 

פשוט לעזוב אותו.

מובא ביצחק ירנן, עד מתי מאנת ליענות מפני )י, ג(. עי׳ רש"י 
כתרגומו עד מתי הוא לא נכנע. אומר מרן שליט״א, שמכאן 
רואים עד כמה מגונה היא מידת גאווה, בבחינת אין אני והוא 
יכולים לדור בכפיפה אחת, שהרי אין כאן תביעה על שהרג 
ושיעבד כל כך הרבה מישראל, אלא על הגאווה שמתגאה נגד 
ד' והוסיף רבינו, שתביעה וצעקה זו מכוונים כלפי כל אדם 

עד מתי מיאנת, מתי כבר תפסיק עם הגאווה.

אל פרעה )י, ג(. בכל פעם שבאו לסיגעט רבנים ואנשי  ויבא 
שם, היו מתענגים לקפח את בעל "ויואל משה" זי"ע 
במילי דחכמתא, לראות פרי שכלו שהבשיל, ולשמוע תשובותיו 
המלאות עמקות, שכל והגיון. ופעם אחת נכנס הרה"ק בעודנו 
ילד לבית המדרש, והיה שם אחד שרצה לבחון חכמת הילד 
לשמוע תשובה קולעת, והתחיל לזמר בטעם הקריאה "ויבא", 
)כדרך שקורין בקריאת המגילה על המן(, וסיים לו רבינו תיכף ומיד 

על אתר מהפסוק בפרשת בא )ויבא( אל פרעה.

מובא בשיח השדה להגר"ח קנייבסקי שליט"א ואחריו לא יהיה 
כן. והרמב״ם בפ״א משחיטה ה״ג כתב דגים וחגבים א״צ 
שחיטה אלא אסיפתן היא המתרת אותן הרי הוא אומר הצאן 
ובקר ישחט להם ומצא להם אם את כל דגי הים יאסף להם 
אסיפת דגים כשחיטת בקר וצאן ובחגבים נאמר אוסף החסיל 
באסיפה לבדה וכ״כ בעל הלכות כמ״ש הרשב״א בשמו בחולין 

כ״ז ב׳ ובתוה״ב הנ״ל. ויל״ע עוד איך מביא הרמב״ם ראי׳ מקרא 
דאוסף החסיל דהא כ׳ המאירי בחולין ס״ה דילק חסיל וגזם 
הם ממינים טמאים וכ״נ בגמרא שם דלא חשיב להו בין המינים 
המותרים וכן הרמב״ם לא חשבם בפ״א ממאכ״א הכ״א ע״ש 
וא״כ בלא״ה אסורה באכילה והמאירי בעצמו הביא שם בסוגיא 
קרא לאוסף החסיל לראי׳ לחגבים א״צ שחיטה ]ואולי זה דחקו 
לרש״י בישעי׳ לפרש לאוסף החסיל אין הכונה שמאספין את 
החסיל רק שהחסיל אוסף לו הבואה כ״א לעצמו[ אבל נראה 
לתרי מיני חסיל איכא להא בקרא לאוסף החסיל בישעי׳ ל״ג 
מתרגמינן זחלא וזחל הוא מין טהור כדאי' בהדיא בחולין ס״ה 
א׳ וכן ארבה שהוא מד' מינין הטהורין מתרגמי׳ בירמי׳ מ״ו 
זחלא וכן בת״י דברים כ״ח אבל בקרא דיואל ב׳ יתר הילק אכל 
החסיל וכן שם אשר אכל הארבה הילק והחסיל מתרגמינן 
שמוטא וכן במ״א ח׳ ובדה״ב ו׳ ארבה חסיל כי יהי׳ בארץ 
מתרגמינן חסיל שמוטא והטעם פשוט משום דקרא דאוסף 
שללכם כאוסף החסיל נאמר לבני ירושלים שיאספו שלל 
סנחריב כאוסף החסיל כ״א לעצמו כדאמרי׳ בסנהררין צ״ד ב׳ 
א״כ במינים טהורים משתעי שמינים טמאים אין ישראל אוספין 
ולכך מתרגם זחלא שהוא טהור ]ובאמת צ״ע מכאן על שיטת 
הרמב״ם בפ״י משבת הכ״ד דחגבים אין במינם ניצוד דהא הכא 
כתיב בהדיא כאוסף החסיל ושמא בשעת הטל מיירי שאז דרך 
לאוספן לפי שאין יכולין לברוח ואז אין בהן חיוב צידה כמ״ש 
בשבח ק״ו ב' אבל בשעת השרב אין דרך לצודן ובזה יש ליישב 
ג״כ דהא בהדיא כ׳ הרמב״ם פכ״ז מכלים הי״ד פרקלינין של 
חגבים כו' והוא ממשנה פכ״ד מכלים אלמא דאיכא ציידי 
חגבים מיהו לכאורה אם בשעת הטל דרך לצודן כבר נקרא 
תמיד במינו ניצוד וצ״ע בכ״ז[ ובזה יש ליישב דעת רש״י בחומש 
בפ׳ בא שכ׳ לפניו לא הי׳ כן ארבה כמוהו ואחריו לא יהיה כן 
ואותו שהי׳ בימי יואל שנא׳ כמוהו לא נהי׳ מן העולם למדנו 
שהי׳ כבד משל משה כי של יואל הי׳ ע״י מינין הרבה שהיו 
יחד ארבה ילק חסיל גזם אבל של משה מין אחד וכמוהו לא 
הי׳ ולא יהי׳ והרמב״ן הקשה עליו דהא כתיב בתהלים ע״ח 
ויתן לחסיל יבולם ויגיעם לארבה ושם ק״ה אמר ויבא ארבה 
וילק ואין מספר, ונ׳ דדעת רש״י דאצל משה לא היו אלא מינים 
טהורים דכולן שמן חגב כמש״כ רש״י בחולין ס״ה ב׳ ד״ה ששמו 
חגב ולכן כולן נקראין מין אחד שכולן מין חגב ויש ג״כ ילק 
וחסיל שהוא מין טהור ובזה מיושב דבתהלים ע״ח ויתן לחסיל 
מתרגמינן לזחלא והוא מין טהור כנ״ל וכן שם ק"ה וילק ואין 
מספר מתרגמינן רשונא והוא סלעם דקרא דמתרגמינן ג״כ 
רשונא וכן בחולין ס״ה סלעם זה הרשון וי״א חרגול זה רשון 
ע״ש בגמ' וכל אלו מינים טהורים אבל ביואל מתרגם ילק פרחא 
וחסיל שמוטא והן מינים טמאים וזה לא הי׳ בימי משה וכנ״ל 
וכן מש"כ בתהלים ע״ח ושקמותס בחנמל מתרגמינן כרזובא 
והוא ג״כ מין טהור דחגב האמור בפ׳ שמיני תרגום יונתן כרזבא.

בכרם הצבי ויעל הארבה על כל ארץ מצרים וינח בכל  מובא 
גבול מצרים ככד מאד לפניו לא היה כן ארבה כמהו ואחריו 



דברים טובים

מב

לא יהיה כן. וקשה הלא באותו ארבה שהיה בימי יואל כתיב 
כמוהו לא נהיה מן העולם, וא״כ איך אמר כאן ואחריו לא יהיה 
כן )ועיין רש״י מ״ש בזה(, ואמרתי ע״ד צחות עפ״י מ״ש בעה״ט 
וינה ב׳ במסורה כתיב הכא וינח בכל גבול מצרים וכתיב וינח 
ביום השביעי מלמד שנח הארבה בשבת. וארבה כזה אשר 
יעבוד בימי החול וינוח בשבת לפניו לא היה ואחריו לא יהיה 
כן, ואולי זכה פרעה לנוח ממנה בש״ק יען נתן לבנ״י רשות 
לנוח בש״ק כמבואר שמו״ר פ"א )וחזר אח״כ כמבואר שם פ״ה( 
ובעוה״ר ישנם חייטים יהודים במדה״י ובעלי בתי חרושת 
אשר יכריחו את פועליהם מבנ״י לעבוד בש״ק )אף שיש חפצים 
לעבוד בכל יום חצי שעה או שעה יותר תמורת איזה שעות עבודה בש״ק, 

וגם ישנם החפצים כי יגרעו משכירותם ולהניחם לשמור ש״ק( וקשה 

גזירתם יותר מגזירת פרעה, הוי אשמנו מכל עם, אשר ישמרו 
שבתם וחגם ולא יחליפום על ימים אחרים, ומדוע המיר עמי 
כבודו, והפך למשחית הודו, וכבר הארכתי בזה בספרי דגמ״י 

מאמר ד'. 
והנה יש ג׳ הבדלות בין קודש לחול, וזה הראה הארבה שהבדיל 
בין קודש לחול, בין אור לחושך, זה הראה הקב״ה במכת 
חושך כי למצרים היה חושך ולבנ״י היה אור במושבותם, בין 
ישראל לעמים, זה הראה הקב״ה במכת בכורות שבכורי מצרים 
מתו אעפ״י שהיו במטה אחת עם בכורי ישראל ומבנ״י לא מת 
אחד, ועוד כי יצאו ממצרים גוי מקרב גוי והבדילם מכל העמים 
להיות לו לעבדים, והג' רמ״ל מפ״ב כתב דביואל כתיב עם רב 
כמוהו לא נהיה מן העולם, ר״ל מעולם לא היה לשום מלכות 
במלחמה מחנה רבה כזה, ומדמה שם ענין הארבה לחיל הבא 
למלחמה, אבל כאן כתיב לא היה כן ארבה כמהו ואחריו לא 
יהיה כן, כלומר ארבה במספר רב כזה לא יהיה, והם שני ענינים 
נפרדים, ובפע״ר כתב דהאי ואחריו לא יהיה כן במצרים קאמר, 

וביואל בא״י הוה ושם לא היה כמוהו.

בפרשתנו מסתיימת מסכת התלאות  עמי ויעבדוני.  שלח 
שעוברים בני ישראל במצרים. הקב"ה, בנחישות אין 
קץ, מתיש את פרעה ואת עבדיו ומביאם לידי מאיסה בתרבות 
הפטרונות ובשלטון על עם זר. מלך מצרים מקבל דרישה מה' 
לשלח את עמו, ולהסיר מעליהם את אות העבדות. אבל אין 
זאת הבקשה היחידה שמשה מבקש. זה רק החלק הראשון 
בבקשתו של משה. החלק המהותי נמצא בהמשך הדברים של 
משה. "שלח את עמי, ויעבדוני" ישנן שתי בקשות: 1. שלח 
את עמי. 2. ויעבדוני. מניין נובע הצורך המהותי לשזור את 
שתי הבקשות זו בזו? האם מן ההכרח להטיל את שתי הדרישות 
באחת? וכי לא די בבקשה לבטל את עומס השעבוד בלבד? 
גלוי לעין כי אין שילוח העם מסתכם בהפיכתם לחופשיים 
בלבד. החופש הוא לשחרור מצד אחד, אך פעמים רבות הוא 
עלול להפוך לרפיון חושים במקרה הטוב, ופריקת עול הרסנית 
במקרה הרע. לפיכך בכל פעם שמשה מבקש לשחרר את עם 
ישראל, הוא מיד מכריז את משמעותה של מטרה זו עבודת 
ה'. וכך, כאשר בני ישראל משתחררים, מייד מטיל ה' עליהם 

מרות ומכניסם למסגרת דתית-רוחנית חדשה. הוא מבקש 
מפרעה לשלח את העם ע"מ שיוכלו להתפנות לעבודת ה' 
ולקיום מצוותיו. אין ה' חפץ בהמון של שיכורי חופש והלומי 
חירות הבורחים כעדר הנמלט משיני הזאב, כי אם במתן של 
תחושת דרור מתונה הכרוכה בציות למצוות ה'. המשימה 
הגדולה היא לא בהנסת העם והברחתם מארץ מצרים, אלא 
בהקניית ביסוס ותוכן לאותה קבוצת העבדים היוצאת זה עתה 
מסבלה ושעבודה. אפילו זמן להתארגנות, הסתדרות, בחירת 
מנהיג וקביעת דרך לא ניתן להם. על משה מוטלת המשימה 
הכבדה לבצר את אמונת העם, תוך שימוש באמצעים זהירים, 
וכשהוא מגדיר לפרעה את מטרת היציאה ממצרים "ויעבדוני" 
הוא בעצם הופך את כל השחרור למשהו נשגב ומשמעותי 
יותר; משה רוצה להצהיר בפני פרעה כי איננו פעיל זכויות 
אדם, אלא שליח ה' ומבשר הגאולה הרוחנית. וכך נוטע משה 
בלב האומה את ההכרה כי קיום המצוות הוא תנאי הכרחי 
ליציאה הגונה מארץ של טומאה. ולכן, בציווי הראשון, מיד 
אחרי מכת בכורות נמסר: ז…את חֻקּת הַפּסַח! בלי להתמהמה או 
להתעכב, כשהעם עוד מתנשף ומתנשם אחרי כל האותות 
והמופתים - מייסדים חוקה ומצווה. משה מבין: הדקות הללו 
של יציאה לחירות הן רגעים שלא יחזרו עוד. ההיסטוריה 
ובזמן  נוטע שורשים, בדיוק בעיתוי  התחילה שם. משה 
הנדרשים. גם הדרשנים מכירים במעלתה של המסגרת הרוחנית. 
אדם, קל וחומר עבד, זקוק למצוות שיתנו לו מקום ומסגרת. 
עם ישראל היה מוכרח להיכנס מיד לעול מצוות, כדי לא להגיע 
למצב של קריסה לאומית מוראלית. עליו למתן את תחושת 
החופש בנתינת ביטוי למאוויי נפשו הרוחניים. ואכן, כפי 
הנלמד, הביטוי האמיתי של החופש הוא היכולת ליצור קשר 

עם מצוות ה'.

אמר הרה"ק רבי שלום מבעלזא זי"ע, שלח עמי ויעבדוני )י, 
ג(. יש לדקדק על השינויים שבכאן, שמשה אמר שלח 

את עמי, ועבדי פרעה אמרו שלח את האנשים, ופרעה אמר 
לכו נא הגברים ואמאי שינו כל אחד לשונם. ונראה לפרש כי 
עבדי פרעה אמרו שלח את האנשים ומיעוט אנשים שנים, 
והרמז כי ב' פעמים אנ"ש בגי' שב"ת, כי אמרו רק שומרי שבת 
לבד ילכו ויעבדו את ה', אבל לא כל העם, ופרעה אמר: לכו 
נא הגברים ומיעוט גברים שנים ב' פעמים גב"ר בגי' קדו"ש, 
כי פרעה ברשעותו לא רצה שכל שומרי שבת ילכו אלא 
הקדושים שבהם, אבל משה ואהרן אמרו: שלה עמי ויעבדוני, 
ועמ"י הוא מלשון עוממין ע"ד שמצינו )פסחים כז.( גחלים 
עוממות, והיינו שגם אנשים ריקנים מן המצות והם רק כגחלים 
עוממות בקדושה, גם כן ילכו אתנו לעבוד את ה', ואמר בנעורינו 

ובזקננו נלך וגו' כי חג ה' לנו וכלנו צריכים לעבוד את ה'.

מובא בכרם הצבי ועתה שא נא חטאתי וכו' ויסר מעלי רק את 
המות הזה. מלת רק מיותר )ועיין מ״ש בעה"ט( ואפ״ל כי 
בענין מכת ארבה היו שני דברים, אחת לרעה כי השחית התבואה 



בא

מג

והפירות והרג האנשים, והשנית לטובה שהיו מולחים ואוכלים 
אותם, ובקש פרעה ממשה להעתיר לה, לא שילך הארבה 
לגמרי משם, רק להסיר ממנו כח המות, מה שמשחית התבואה 
וממית האנשים, וישאר לאכול ממנו, אך לא נשאר ארבה אחד, 
כי גם מה שמלחו ומלאו מהם חביות וקדירות פרחו והלכו 
כולם, והוא עד"מ לילד שנחלה שנתנו לו מיני מרקחת וסמים 
מרים, וביקש להסיר ממנו רק הסמים המרים ולהשאיר המרקחת 
המתוק, אך כאשר הוטב מצבו הסירו הסמים המרים ביחד עם 

המגדנות המתוקים.

כתב הרמב"ן וטעם לא ראו איש את אחיו ולא קמו איש מתחתיו 
כי לא היה החשך הזה אפיסת אור השמש שבא שמשם 
והיה כמו לילה, אבל היה חשך אפלה, כלומר איד עב מאד 
שירד מן השמים, כי על כן אמר )בפסוק כא( נטה את ידך על 
השמים, להוריד משם חשכה גדולה נופלת עליהם והיתה 
מכבה כל נר, כאשר בכל החפירות העמוקות ובכל מקומות 
החשך העצום לא יתקיים הנר, וכן העוברים בהרי חשך לא 
יעמד להם שם הנר ולא האש כלל, ועל כן לא ראו איש את אחיו 
ולא קמו איש מתחתיו, ואלמלא כן היו משתמשין בנרות, וזהו 
שאמר הכתוב שלח חושך ויחשך )תהלים קה כח(, כי היה שלוח 
חשך, לא אפיסת אור היום בלבד ויתכן שהיה איד עב מאד 
מורגש שהיה בו כמו ממש, כדברי רבותינו )שמו"ר יד א(, כאשר 

הוא בים אוקינוס כעדות ר"א:

ביאר הבעל ההפלאה, וכסה את עין הארץ ולא יוכל לראות את 
הארץ ואכל את יתר הפליטה )י, ה(. ויש לפרש על פי מה 
דאיתא בגמרא )יומא עד:( סומא אוכל ואינו שובע מפני שאינו 
יכול לראות, על כן אינו אוכל לשובע. וזהו שאמר וכסה את 
עין הארץ, ויהיו נחשבים כסומא, על כן ואכל את יתר הפליטה, 

רצונו לומר יותר ממה שצריך להחיות את עצמו.

וכן מובא בכלי יקר וכסה את עין הארץ ולא יוכל לראות את 
הארץ ואכל את יתר הפליטה הנשארת לכם מן הברד וגו'. 
ומלאו בתיך וגו' )י, ה - ו(. פירש"י: "ולא יוכל - הרואה - לראות 
את הארץ, ולשון קצרה דבר". ולדבריו, לכאורה, העיקר חסר 
מן הספר; ועוד, הלא עיקר הנזק הוא מה שיאכל הארבה את 
יתר הפליטה, ולמה אם כן הקדים לומר שלא יוכל לראות את 
הארץ, פרט שאין בו נפקותא לגבי הנזק. "ואומר אני, שמהידוע 
שכל סומים אוכלים ואינן שבעים, כך ארבה זו, על ידי שריבויים 
גורם שתחשך הארץ, גם הארבה אינו יכול לראות מה שהוא 
אוכל, והרי הוא אוכל כסומא בארובה, ולא ישבע, ועל כן יאכל 
את כל אשר בשדה, ועוד לא ישבע עד שיכנס מן השדה גם אל 
הבתים "ומלאו בתיך" וגו'". וזהו שאמר: "ולא יוכל" הארבה 
- "לראות את הארץ", ודבר זה יגרום שיאכל את כל "יתר הפליטה 
הנשארת לכם" וגו', ועדיין לא ישבע עד אשר יבקש להיכנס 
אל הבתים - "ומלאו בתיך ובתי כל עבדיך ובתי כל מצרים". 
ברם, כשבאה המכה לא אכלו כי אם את שבשדות, ולא מצאנו 

שנכנסו אל הבתים, לפי שנאמר )פסוק טז(: "וימהר פרעה לקרוא 
למשה ולאהרן" וגו', ולא נאמר לשון זה, "וימהר", בשום מכה. 
אלא לפי שידע פרעה שאם לא ימצאו בשדות אזי ימלאו ויאכלו 
את כל מה שבבתים, ולכן: "וימהר פרעה לקרוא למשה ולאהרן" 

שיתפללו קודם שיכנסו לבתים.
כתוב "ואכל את יתר הפליטה". יש לפרש על פי מה  ולמה 
דאיתא בגמרא )יומא עד:( סומא אוכל ואינו שובע מפני 
שאינו יכול לראות, על כן אינו אוכל לשובע. וזהו שאמר וכסה 
את עין הארץ, ויהיו נחשבים כסומא, על כן ואכל את יתר 

הפליטה, רצונו לומר יותר ממה שצריך להחיות את עצמו.

את יתר הפליטה הנשארת לכם מן הברד, ואכל את כל  ואכל 
העץ הצומח לכם מן השדה )י, ה(. ולהלן )י, יב( נאמר ויאכל 
את כל עשב הארץ את כל אשר השאיר הברד, וכן כתוב ויאכל 
את כל עשב הארץ ואת כל פרי העץ אשר הותיר הברד. ויש 
לדייק בשינוי הלשונות, שכאן נקט לשון הנשארת, שמשמעו 
שנותרו מאליהם, ואילו להלן נאמר אשר "השאיר" הברד או 
"הותיר", שמשמע שהברד הוא אשר הותיר זאת, וצ"ב. ונראה 
בטעם חילוק הלשון, דבמכת ברד כתיב ויהי ברד בכל ארץ 
מצרים על האדם ועל הבהמה ועל כל עשב השדה, ואילו במכת 
ארבה כתיב גם כל העץ הצומח, נמצא שפרי העץ לא נכלל 
בגזירת מכת הברד, וזה נתוסף רק במכת הארבה, ולכך נקט 
לשון "הנשארת" ללמדך שעצים אלו לא היו בכלל מכת הברד 
ולכך הארבה הכה בהם. אמנם עשב השדה הרי נכלל הוא בכלל 
מכת הברד, ורק שאירע נס שנשארה החטה והכוסמת למרות 
שהיה בכלל הברד, כדברי המדרש שהביא רש"י על האמור 
"כי אפילות הנה" שנעשה פלאי פלאות, וע"ז נופל הלשון 
השאיר וכן הותיר, לומר שהיה בזה נס מיוחד שנעשה במכוון, 
ולכן כשאמר ויאכל כל עשב השדה הזכיר לשון השאיר, וכן 
ויאכל כל עשב הארץ אמר בלשון אשר הותיר. ובזה יבוארו 
דברי הרמב"ן שנתקשה מדוע לא היו ציווי התראה על עשב 
השדה שאף הוא יפגע במכת הארבה אלא שלכאורה ההתראה 
היא מדין אין עונשין אא"כ מזהירין, והרי כבר הוזהרו במכת 
ברד ואף עשב השדה היה בכלל, ונמצא שכבר היתה על כך 

אזהרה.

מובא בכרם הצבי ומלאו בתיך ובתי כל עבדיך ובתי כל מצרים 
אשר לא ראו אבותיך מיום היותם על האדמה עד היום 
הזה. ויש לדקדק דהאי אשר לא ראו אבותיך הול״ל למעלה 
הנני מביא ארבה בגבולך אשר לא ראו אבותיך, וראיתי ע״ד 
צחות כי דרך מלך חדש ראשית עבודתו לעבור בארץ ממשלתו 
לראות ולהראות ומדי עברו בעיירות ממשלתו דרכו לבקר 
אצילי עם ורוזני ארץ בבתיהם ובבתי המשפט ובתי מועצה, 
אך זה ברור כי לא יכנוס לבתי דלת העם שזה פחיתות גדולה 
לכבודו הרם, ובתי עם הארץ הפשוטים לא יזכו לעולם לראות 
אור פני מלך, וזה שאמר מרע"ה לפרעה בדרך היתול כי הארבה 
העתיד לבא יתנהג בעמה ושפלות ולא ידלג על שום בית מהגדול 



דברים טובים

מד

שבגדולים עד הפחות שבפחותים כי את כולם יבקר ולכבדם 
בבקוריו, ומלאו בתיך ובתי כל עבדיך ובתי כל מצרים אשר 
לא ראו אבותיך, אפילו אותם הבתים אשר לא ראו פני אבותיך 
ואבות אבותיך מיום שנוסדו על האדמה )אף אותם הבנינים החזקים 
שעומדים כמה מאות שנים ולא זכו לראות פני מלך ושר גדול( עד היום 

הזה. 

ומלאו בתיך ובתי כל עבדיך ובתי כל מצרים אשר לא ראו אבתיך 
ואבות אבתיך מיום היותם על האדמה עד היום הזה )י, 
ו(. ויש לדקדק, שאת המלים "אשר לא ראו אבתיך", היה לו 

לומר למעלה – "הנני מביא ארבה בגבולך אשר לא ראו אבותיך". 
מהי אפוא כוונת הכתוב "ומלאו בתיך ובתי כל עבדיך... אשר 
לא ראו אבתיך"? מה בדיוק הם לא ראו? הרב צבי הירש פרבר, 
בספרו "כרם הצבי", באר זאת על דרך צחות: דרך העולם, 
שכאשר מתמנה מלך חדש, ראשית הוא קובע פגישות עם 
אצילי העם ורוזני הארץ בבתיהם ובבתי המשפט והמועצה, 
כדי להכיר את אלו שהם בעלי ההשפעה, מנהיגי הקבוצות 
השונות ועשירי המדינה. אך זה ברור כי לא יכנס לבתי דלת 
העם שבשכונות הפחים, כי בעל גאווה הוא, והכניסה לבתי 
העניים תחשב עבורו פחיתות גדולה לכבודו הרם. אמר, אפוא, 
משה רבנו לפרעה, כי הארבה שעתיד לבוא עליו ועל עמו 
יתנהג בענוה ושפלות, ולא ידלג על שום בית, מהגדול שבגדולים 
עד הפחות שבפחותים. את כולם יכבד בביקוריו. "ומלאו בתיך 
ובתי כל עבדיך ובתי כל מצרים אשר לא ראו אבתיך", אפילו 
אותם בתים אשר לא ראו את פניך ופני אבותיך ואבות אבותיך, 
מלכי מצרים הנכבדים והגאוותנים – גם בהם יכנס הארבה...

וכסה את עין הארץ ולא יוכל לראות. אם "וכסה את עין הארץ" 
פשוט הוא ש"לא יוכל לראות". ופירש רש"י את מראה 
הארץ, אין כוונת רש"י דלא יוכלו לראות את הארץ משום 
שיהיה מרובה בארבה, רק כוונת רש"י הוא כמו שפי' התרגום, 
שמחמת ריבוי הארבה שיהיו עופפים באויר, יתכסה בזה את 
עין השמש, ויתחשך מצרים, ועל ידי זה לא יוכלו לראות את 

הארץ.
והמלבי"ם והאברבנאל אומרים ש"וכסה את עין הארץ" פירושו 
שהארבה יכסה את השמש שלא יזריח על הארץ, 
"ולא יוכל לראות" מובא ב"כלי יקר" שהיינו הארבה שהזכיר 
לפנים לא יוכל לראות הארץ, וע"י שלא יראה הארבה את הארץ 
יאכל את הכל ולא ישבע עד אשר יבקש אח"כ גם אשר בבתים, 
ומה שמצינו שבשימוש המכה לא אכלו כי אם את שבשדות 
ולא מצינו שנכנסו לבתים, לפי שנאמר וימהר פרעה לקרא 
למשה ולאהרן. למה לא נאמר לשון וימהר בשום מכה, אלא 
לפי שידע פרעה שאם לא ימצאו בשדות יאכלו גם מה שבבתים 
ע"כ וימהר פרעה קודם שיכנסו לביתו, ולכך ועתה שא נא 

חטאתי ועתה תיכף ומיד קודם שיכנסו לבתים.

מובא במלבי"ם הנשארת לכם מן הברד. נשארה בשביל הארבה 
שיאכלנה.

כתב החזקוני הצומח לכם מן השדה. מה שיצמח אחרי הברד 
יאכל הארבה.

ארבה במדרש מובא, שמכת הארבה בא כמחנה גדולה כמנהגם 
כשבאים הם באים הרבה, ועל כן קוראים אותם בלשון 
ארבה, לשון "רבוי", והיה בארבה 11 דברים: 1( פיו סגור כי 
ח"ו אם היה פתוח היה מביא חורבן להעולם 2( הרוק של ארבה 
יש לו כח להרוג  3( שיניו כברזל 4( קרניו קשה כמו שור 5( 
כנפיו קלים כנשר 6( ידיו כידי אריה 7( עיניו כעיני כבשה 
שרואה למרחוק 8( גרונו כגרון חמור 9( לבו כלב האדם, 10( 
גבו כגב של דג 11( זנבו כזנב נחש. ועל לבו כתוב אות ה' כדי 

להראות שהוא חיל ד'.

מובא במדרש מכילתא פר' בשלח ויאמרו עבדי פרעה אליו עד 
מתי יהיה זה לנו למוקש )י, ז(. במדרש )מכילתא דרבי ישמעאל 
בשלח( מובא שכך טענו עבדי פרעה כנגדו ואמרו: אילו לקינו 

את עשר המכות ולא שילחנו את בני ישראל, דיינו, אלא גם 
לקינו וגם שלחנו. ואף יותר מכך, כי אילו לקינו את עשר המכות 
ושלחנו את בני ישראל, ולפחות לא היו נוטלין את ממונינו, 
דיינו, אולם לבסוף לא רק שלקינו אלא גם שילחנו את בני 
ישראל וגם נטלו מאיתנו את ממונינו. משל למה הדבר דומה, 
לאחד שאמר לעבדו צא והבא לי דג מן השוק. יצא העבד אל 
השוק וחזר והביא משם דג מבאיש. כעס עליו האדון ואמר לו: 
שוטה שכמותך, זה הדג שהבאת לי, עכשיו אעניש אותך אולם 
אתה תבחר את העונש המתאים לך: או שתאכל את הדג, או 
שתלקה מאה מלקות, או שתשלם קנס של מאה מנה. נבהל 
העבד וחשב בליבו: הקנס היה גבוה מאד ומן המלקות אני 
חושש. משום כך החליט העבד כי יבחר בעונש "הקל" ויאכל 
את הדג המבאיש. התחיל העבד לאכול אולם הטעם היה נורא. 
ניסה העבד להכניס אל פיו עוד חתיכה ועוד חתיכה עד שלבסוף 
הרגיש בעצמו שאינו יכול לעמוד בכך, בדלית ברירה קם 
ואמר: אינני יכול להמשיך, על כן אבחר בעונש השני ואקבל 
מאה מלקות. קרא האדון לעבד אחר גברתן ורב כח והלה החל 
להלקות את העבד. עם כל מכה ומכה הרגיש העבד כי נפשו 
עומדת לצאת. די. צעק העבד בשארית כוחותיו לאחר שספג 
ששים מלקות – אינני יכול אף מכה אחת יותר! אשלם את 
הקנס. נמצא שעבד זה לקה בעונש כפול ומשולש: גם אכל את 
הדג המבאיש, גם לקה ששים מלקות וגם נתן מאה מנה. כך 
נענשו המצרים, לקו עשר מכות ושילחו את בני ישראל מארצם 

וגם ניטל מהם ממונם.
וכן בספר מקדש דוד )אבות( מביא מדרש על ר' יוסי בן קיסמא 
שמלך אדם לקח בשבי את בניו, ביקש ר' יוסי שיתן לו 
מאה מנה, ולא הסכים, בא מלאך גבריאל והלקה את בטנו, 
ביקש המלך שיביאו את ר' יוסי, והנה אומר לו תן לי מאה מנה 



בא

מה

וקח את בניך, ואיך שר' יוסי נכנס נרגעו הכאבים, אמר ר' יוסי 
יש לי רק שמונים, אמר המלך צא מכאן, ויצא והתחיל שוב 
הכאבים, אז קרא לו בחזרה ואז כבר היה לו רק חמישים וגם 
נרגע לו הכאבים שלח לו שיצא, ואז התחיל שוב הכאבים קרא 
לו בחזרה ואמר לו קח אותם בחינם, אז ביקש מהמלך שכר 
עבור חודש שעבדו אצלו, והנה אכן שילם העיקר שהכאבים 

ילכו ממנו.
יש לאדם שכל יודע מיד לעזוב את הרע. כמו שסיפר  ואם 
המשגיח החסיד רבי גד'ל אייזנר זצ"ל משל לרועה צאן, 
שזאב התנכל לעדרו וטרף ממנו כבש כל יום. כעס הרועה 
והחליט לארוב לזאב ולתפסו. חיכה כמה שעות, ומשהגיע 
הזאב השליך עליו הרועה אבן גדולה. סב הזאב על עקבותיו 
וברח. החל הרועה לרדוף אחריו, עד שתפס בזנבו, ורץ עמו 
יחדיו עד שאפסו כוחות ולא יכל לעמוד בקצב הריצה. נפל 
אפיים ארצה וידו אוחזת בזנב הזאב. וגופו נגרר על הקרקע 
ונחבט באבני השדה. החל צועק וצווח "גיוואלד", גיוואלד!" 
אמר לו חכם אחד: שוטה, לאז אפ די שוואנץ– עזוב את הזנב! 

כדי להנצל מן הרע, צריך פשוט לעזוב אותו.
וכמו שפעם היה אדם שהלך עם סחורה אסורה כדי לברוח את 
הגבול, ושוטר הלך לידו והתחיל לפחד, אבל דיבר אתו 
כל הדרך הבין שהוא לא יעשה כלום, וכשהגיעו בכיכר העיר, 
אמר לו השוטר תפתח את המזוודה, ותפס את הסחורה אמר 
לו תסתכל ממול תחנת המשטרה תיכנס שם, והנה אומר לו 
האדם, כזה רשעות למה נתת לי לסחוב כל הדרך את המזוודה 
אם רצית לעצור אותי, אומר לו השוטר מה רצית שאני יסחוב 

את כל הדרך מזוודתך, אלא אתה לבד תביא את זה כאן. 
כך היצר סוחב אותנו ונותן לנו לטעות ולבסוף מחכה לנו ורוצה 
לקחת את הכל. וכמו שאמרו בעלי המליצה שפעם בעל 
החלומות ובעל ההצלחות טענו מי יותר רשע, בעל ההצלחות 
שטען שבעל החלומות רשע מרושע כי בחלום הוא עושה 
אותו עושר והכל טוב ולבסוף קם ואין לו כלום, אמר לו בעל 
החלומות אני רשע לשבע שעות שמונה שעות, אבל אתה רשע 
בן בנו של רשע כי אתה נותן לאדם כסף והצלחה ואחרי מאה 

ועשרים מוצא את עצמו שהוא בפח.
והנה צריך האדם להסתכל על חייו ואז יוודע שהכל טוב ומאמין 
שמאת ד' היתה זאת, אם אחד נשבר לו היד והרגל ופתאום 
מקבל טלפון ממפעל הפיס שהרוויח עשר מליון דולר לא 
ירגיש כלום כל הקושי לא יהיה לו קשה. ולמה כי הוא יודע 
שמחכה לו עשר מליון דולר, כך גם אם אדם מאמין שלמעלה 
מוכן לנו יותר מעשר מליון דולר בוודאי ישמח ולא ידאג לכלום.

מובא בבעל הטורים מי ומי ההולכים )י, ח(. אמר פרעה למשה, 
מפני מה אתם להוטים כל כך לצאת ממצרים, והרי כולכם, 
למעט יהושע בן נון וכלב בן יפונה, תמותו במדבר, ואף אחד 
לא יכנס לארץ ישראל. זוהי הכוונה במילים, 'מי ומי ההולכים', 
נתכוון פרעה לומר, מי הם הזוכים ללכת לארץ ישראל, והלא 
כולם ימותו במדבר. ובדרך רמז, 'מי ומי ההולכים' בגימטריא 

'כלב ובן נון', כלומר, רק  כלב בן יפונה ויהושע בן נון יזכו 
להיכנס לארץ. על כך ענה משה לפרעה, 'בנערינו ובזקנינו 
נלך', שכן לא נגזרה הגזירה על הנערים, הקטנים למטה מגיל 

עשרים, ולא על הזקנים, בני למעלה משישים. 

ה"לב שמחה" זי"ע מי ומי ההולכים )י, ח(. פרעה מלך  ביאר 
מצרים, בשאלתו. 'מי ומי ההולכים'. הציע למשה רבינו 
פשרה, מי בגמטריא חמישים, ו-מי שוב חמישים, לאמור, 
חצי מהעם יצאו, ומחציתם ישארו במצרים. ומשה רבינו משיבו 
חד משמעית, 'בנערינו ובזקנינו נלך', נלך בגימטריא מאה, 

היינו ההליכה תהיה במלוא מאת האחוזים.

מובא בשם משמואל בבנינו ובבנותינו נלך כי חג ד׳ לנו )י, ט(. 
״בבנינו ובבנותינו נלך״ כאשר הדור העתיד הולך יחד 

עמנו, אז ״חג ד׳ לנו״.
משה מבאר כי חג אצלינו יו"ט כי "ד' לנו" הקב"ה  ובישמח 

עמנו בכל מצב עמו אנכי בצרה.

בנערינו ובזקנינו נלך, בבנינו ובבנותינו נלך, כי חג ה' לנו )י, ט( 
מטרת המצוות היא להביא את האדם ליראת ואהבת 
ה', ולקשר עמוק בין האדם לבוראו. אם כן, מדוע לא נסתפק 
רק באהבת ה' לבדה, לשם מה נצרכים אנו למצוות חיצוניות? 
למספרה נכנס ילדון לבוש בלויים, הספר לוחש ללקוח: "תראה 
איזה ילד טיפש". לקח הספר שטר של 20 שקלים ביד אחת, 
ובשניה מטבע של 5 שקלים. "במה אתה בוחר"? הילד נטל את 
המטבע ויצא בריצה. "אמרתי לך", התמוגג הספר, "טיפש! כל 
יום אותו סיפור". לאחר התספורת יצא הלקוח, הילד ישב מולו 
על הספסל עם ארטיק. "ילד, למה אתה לוקח את המטבע ולא 
"ביום שאבחר בשטר, המשחק  את השטר"? חייך הילד: 
ייגמר"... לאחר המכות הרבות שספג פרעה מה' יתברך ועדיין 
עומד הוא במריו, מגיע משה ומתרה בפרעה ובעבדיו: "אם 
חשבתם שאחרי הארבה עדיין יש לכם מה לאכול, משום 
שהחיטה והכוסמת לא לקו בברד – טעות בידכם. כעת תבוא 
מכת הארבה ותשמיד כל מה שנשאר". עבדי פרעה כבר מבינים, 
שאם פרעה לא יתרגש מידי בגלל שיש לו אוצרות של מזון, 
הרי שהם כעת בסכנת הכחדה ממשית. רעב זו מיתה נוראה. 
הם פונים לפרעה ומפצירים בו: "למה אתה עקשן, כל מצרים 
בדרך לאבדון מוחלט. תעשה טובה, תשלח את ה'נזק' הזה 
ממצרים ונמשיך לחיות בשקט". פרעה עונה כסוחר ממולח: 
"מי ומי ההולכים"? משה משיב: "בנערינו ובזקנינו – נלך, 
בבנינו ובבנותינו – נלך, כי חג ה' לנו". וכאן צריך להבין: מדוע 
הוזכרה המילה "נלך" פעמיים? כשנדקדק בתשובתו של משה 
רבנו נחכים לא מעט. כל דרדק יודע לצטט שישנה מצוות: 
"והדרת פני זקן", מי שלא למד זאת בחומש - מכיר את המשפט 
מהמדבקה שעל חלונות האוטובוס... אז איך ייתכן שמשה 
מקדים לפרעה – נערים ואחר כך זקנים? מסביר הרה"ק רבי 
אהרן מבעלזא זצ"ל שלפרעה היתה שאלה: "אמרתם שרצונכם 



דברים טובים

מו

ללכת לזבוח לה', נכון? הילדים אינם יודעים כיצד עובדים 
את ה'. יישארו אפוא הילדים במצרים )תעודת ביטוח שתחזרו(, 
ואתם לכו לעבוד את ה' כמו שדיברתם". לכן חקר פרעה: "מי 
ומי ההולכים". תשובתו של משה היתה חד משמעית: אתה 
חושב שרק המבוגרים עובדים את ה', אך טעות בידך. אם אין 
גדיים – אין תיישים. ביהדות עיקר החינוך הוא כשהילד עוד 
קטן, הוא רואה שאבא מקפיד על שמירת המצוות, שאבא לא 
פוגע בזולת, שאמא שומרת על פיה ולשונה – יש לו דוגמה 
חיה ומוחשית, הוא חווה את עבודת ה' בצורה תקינה. בשל 
כך הקדים משה את הנערים לזקנים, שהרי כל עיקר החינוך 
הוא דווקא לצעירים שבהם, יראו הנערים כיצד עובדים 
המבוגרים את ה' וילמדו בבוא יומם כיצד לנהוג. ולא זו בלבד, 
אלא גם "בבנינו ובבנותינו" – הקטנים, שאינם מבינים ויודעים 
מה פשרה של עבודה זו, "נלך" – אף הם יקלטו מושגים ותיטמע 
בליבם אהבת ויראת ה'. מטרת המצוות היא להביא את האדם 
ליראת ואהבת ה', ולקשר עמוק בין האדם לבוראו. אם כן, 
מדוע לא נסתפק רק באהבת ה' לבדה, לשם מה נצרכים אנו 
למצוות חיצוניות? והתשובה פשוטה וגאונית: אם יאהב האדם 
את בוראו בכל ליבו, אך לא ייתן לכך ביטוי חיצוני, מניין ידע 
הילד – דור ההמשך איך לעבוד את ה'? לשם כך הוצרכנו גם 
למצוות שיש לקיימן בפועל, כשבת ותפילין, ואז יוכל הדור 
הצעיר להבין איך מתקרבים לאהבת ה' באמצעות קיום המצוות 
ולימוד התורה. לפי זה, הוא ממשיך להסביר בצורה נפלאה 
את הפסוק בחומש דברים: "הנסתרות לה' אלוקינו, והנגלות 
לנו ולבנינו עד עולם, לעשות את כל דברי התורה הזאת". 
הנסתרות – יראת ואהבת ה', לה' אלוקינו – הוא היחיד שיכול 
לבחון לב ולחקור כליות האם עשינו זאת כיאות. והנגלות – 
המצוות שאנו מקיימים בפועל, לנו ולבנינו – זה כלי חינוכי 
ממדרגה ראשונה להטמיע את עבודת ה' בילדים. שיקיימו 
את כל דברי התורה, במעשה ובמחשבה. ובתנאי שעבודת ה' 
אינה לעול עלינו. אלא כמו שאמר משה לפרעה: "כי חג ה' 
לנו". כשחוגגים, מביאים גם את הפעוטות שאינם מבינים דבר.
הכלל הראשון בחינוך הוא: כמה שאתה חושב שהילד יודע, 
תכפיל זאת פי שנים לפחות. מי שחושב שהילד אינו 
מרגיש וחש בנעשה מסביב – טועה ובגדול. גם הספר חשב 
שהילד טיפש, אבל כנראה שהילדים חכמים יותר. גם למי 
שעדיין לא נמצא בשלב שאמור הוא לגדל את ילדיו, בכל אחד 
מאיתנו ישנו ה"ילד הקטן" שעדיין לא הספיק לגדול עם מבנה 
הגוף והאישיות. ככל שנחדיר ל'אני' הפנימי שבנו, שעבודת 
ה' זהו חג עבורנו, היצר הרע – הילד הקטן, ישתף פעולה בצורה 

טובה יותר.

מובא בעבודת עבודה שיח"ק פרשת במדבר הרה"ק אדמו"ר 
מטאהש זי"ע, שמעתי מפי זקיני הקדוש זי"ע, שפעם 
אחת כשחזרו חסידי הרה"ק השר שלום זי"ע מבעלזא, אחר 
הימים הנוראים שחסו שם בצל קדשו, נסעו דרך פרימישלאן 
כדי להיות אצל הר"ר מאיר'ל זי"ע, ]כי כן היה דרכם של כמה 

מחסידי בעלז כשחזרו מרבם, ליכנס ולהתברך מהר"ר מאיר'ל, 
והר"ר מאיר'ל היה רגיל לומר "מאיר'ל איז אן אפטריט", כל 
שאצלו עומדים לפוש בדרך, ומובן שהיתה לו כוונה פנימית 
בזה, ולא שהדבר הרע בעיניו ח"ו[, שאל אותם הר"ר מאיר'ל, 
איך עברו הימים הנוראים בבעלז, השיבו כי היתה התעוררות 
גדולה בעת שדרש רבם ביום הקדוש, ביקש הר"ר מאיר'ל 
שיחזרו לפניו על איזה דיבור מהדרשה, אמרו לו שאינם זוכרים 
כלום, מלבד זאת שצעק כמה פעמים "וגם מקנינו ילך עמנו" 
והשומעים לא ידעו ולא הבינו פשר הדבר. אמר להם הר"ר 
מאיר'ל אני אגיד לכם כוונתו בזה, ופתח פה קדשו ואמר, בערב 
יום הקדוש הרי מצוה לאכול ולשתות, וכן עשה מאיר'ל שנטל 
ידיו לסעודה, אכל ושתה ובירך ברכת המזון, ואחר כך לקח 
הלולקע צובעך לעשן והלך לטייל, והיכן מטייל מאיר'ל, 
בודאי בשמים, שם פגש בעוד שני צדיקים, ואחד מהם רבכם 
הרה"ק מבעלז, ונודע לנו כי נגזרה גזירה קשה, איזה מחלה או 
מגיפה על בני ישראל, הלכנו יחדיו אל הבית דין של מעלה 
להיכל הזכות, להשתדל לבטל הגזירה, ופעלנו שיבטלו הגזירה 
מעל בני ישראל ולהעבירה על איזה בריאה אחרת שבעולם 
הזה, רצו הבית דין של מעלה להעבירה על הבהמות, אבל 
רבכם הרה"ק מבעלז לא הסכים לזה, באמרו שאת הבהמות 
צריכים לסעודת שבת ויום טוב, סברו להעבירה על התרנגולים, 
לא הסכים מאיר'ל לזה, כי מאיר'ל אוהב "קאר הינער', חשבו 
להעביר הגזירה על הפירות, לא הסכים לזה הצדיק השלישי 
שהיה עמנו, בטענה שעל הפירות מברכים בשבת קודש 
להשלים את המאה ברכות, והסכימו שהגזירה תחול על אילני 
סרק. עתה תבינו למה צעק רבכם הרה"ק מבעלז בדרשתו "וגם 
מקנינו ילך עמנו", כי הוא פעל זאת שלא יעבירו הגזירה על 

הבהמות.

בילקוט הדרוש לר' דוב בעריש ווינטער ז"ל, מי ומי  מובא 
ההולכים. ובמד״ר עתידים אתם לומר מי יעלה בהר ד׳ 
ומי יקום במקום קדשו, ואינו מובן, וגם לפי זה איזה קישור 
דברים יש לשאלה זו, מה שהשיב לו, משה רבינו, בנערינו 
ובזקנינו נלך, ואשר נראה בביאורן של דברים, דהנה כנודע 
רשעים לבם אינם בידם, היינו אף שלאחר שעושים מעשיהם 
מתחרטים, כאמרם ז"ל הרשעים מלאים חרטה )ס' חסידים, וס' 
ר״ח(, ומקבלים עליהם שלא ישובו לכסלה, בכ״ז חוזרים לסורם 

משום שלבם אינם בידם, שההרגל כבר  נעשה לו לטבע שני׳ 
והיהפוך כושי עורו, ונמר חברברותיו, ובעיניו הוא כמו מחוץ 
לגדר האנושית נקח למשל פרק א' מהמעשים הנעשים בכל 
יום, הנה האיש החפשי בדעותיו שכבר נשתחרר, או יותר נכון 
השתחרר את עצמו  מחובתו לאלוקים, תיכף בקומו ממטתו 
ישלח ידו בעולתה ואכל אכילה. ואם תשאלו לו, הלא איש 
מנומס אתה, האיך ערב לבך לאכול מבלי שמקודם תתפלל 
לאלוקים שהכין לך מזונתך, אף הוא יענך, כי באשר הוא איש 
קרוץ מאדמה עם חומר, זה האחרון תובע חובתו להחזיקו 
ולהחיותו, כי מבלעדו הוא מסוכן. וכן בהגיע תענית צבור, 
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הוא, פורש א״ע מהצבור, יען כי קשה לו לפרוש מתאות האכילה, 
ותאות האכילה מנקפת, בעוד שאצל היהודי הנאמן לדתו שומר 
תורה ונוצר מצוה, הדבר היא מהיפך  אל היפך, זה האחרון 
בקומו ממיטתו יודע כי ראשית חכמה יראת ד״, ולא יערב 
לחכו ולא ינעמו לו כל. מטעמים אס לא יתפלל קודם, וגם אינו 
מרגיש שום רעבון בקרבו, כי הדבר כבר נעשה אצלו לטבע 
ומנקודת מצבו. בעיניו ידמה איש כזה שתיכף לקומו ממיטתו 
אכילה, כאיש זולל וסובא. שאל נא איש כזה יהודי חרד, ויאמר 
לך כי אינו מבין כלל איך אוכלין תיכף סמוך לקימה מהמיטה... 
וכן היא בכל חובת האדם. ורז זה כבר גילה לנו המד״ר באמרו 
כשקיבל משה את הלוחות והיו הלוחות סובלין א"ע, ואימתי 
נעשין כבדות ידו, כשירד מההר וראה את העגל מיד נעשין 
כבידות על ידו וישלך משה את הלוחות מידיו ]תנחומא פ׳ 
תשא[, במלים המועטים  הללו הורו לנו חכז״ל עצה ישרה 
שיבור לו האדם וחי בשני העולמות, עוה״ז והעוה״ב, כי אם 
האדם תמים יהי׳ עם ד׳ לא יתיצב על דרך לא טוב, ולא נסה 
הצג כף רגלו בדרך חטאים, אז ילך לבטח דרכו ותומת ישרים 
תנחהו, המצות לא יהי׳ עליו למשא ולעול, ולא ימצא בהם 
שום כבידות אדרבה, כחכם יודע פשר דבר ידע ויבין זאת כי 
דרכי, דרכי נועם  וכל  נתיבותיה שלום, ולא תהיה תפארתו 
על דרך זה להיות כחמור כסום כפרד אין הבין, אימת ידמה 
להאדם כאלו התורה חוסמת הדרך לפניו, וע"י הגדרים והמצות 
שגדרה עליו, מניחה מכשולים לדרכו, רק לאחר שכבר שלח 
ידו בעולתה, והלך חשכים ונופת תטופנה שפתי זרים, או 
השמן לבו ועיניו טחו מראות את האור כי טוב, וזה שהמליצו 
חז״ל כשקיבל משה את חלוחות וכו' הכוונה לאחר שעמדו 
בסיני ופסקה זוהמתן וקיבלו התורה, שסמל התורה היה 
הלוחות, אז כל ישראל חברים החזיקו בתורה בשמחה ולא 
מצאו ולא הרגישו בזה עול ושום כבידות, כאילו היה הלוחות 
סובלות א״ע, כאלו התורה והמצוה המה חייהן. כאשר הוא 
באמת חיינו ואורך ימינו, אבל אימתי מרגיש היהודי כבידות. 
בעשיית המצות ונדמין לו לעול ולמשא, הוא כשבינתיים הלך 
חשכים וטעם דאיסורא, שהוא מטמטם לבו של אדם, אז הלוחות 
שהם התורה והמצות נעשין כבידות ע"י, וזה רומז משה, במה 
שלאחר שירד מן ההר, וראה העגל וראה האותיות פורחות, 
והוא מכוון יפה בד' המדרש וגם אמת גמור, וכמעשים מני 
אלף הנ"ל שהזכרתי, והעצה היעוצה לזה, היא החינוך כמ״ש 
שלמה המע"ה "חנוך לנער עפ״י דרכו גס כי יזקין לא יסור 
ממנו, כי הדרך המוביל לתכלית הנרצה להתאמץ להטות לב 
הילד מנעוריו לדרכי התורה והמצוה, כי אם ירגיל את התינוק 
באביב ימי ילדותו, שאז הוא כלי מוכשר לקבל ולהטות לבו 
לכל אשר יחפוץ, אז הדבר נטבע בלבו לטבע שני, ויהיה נעשה 
כי יגדל וכי יהיה לאיש סמל איש היהודי הנאמן שתארנו בראש 
דברינו, וגם כי יזקין לא יסור ממנו, ומעתה רווח לפנינו דברי 
התורה עם מצורף ומחובר לטהור ד׳ המדרש ששמו בפי פרעה, 
שפרעה ככופר אמר למרע"ה ״האיך אתם מרהבים עוז בנפשיכם 
לקבל עליכם התורה והמצוה, שהיא חוסמת דרך החיים ולבסוף 

תתחרטו ותאמרו "מי יעלה בהר ד' ומי יקום במקום קדשו״ 
כלומר כי אין אתה יכולים לעמוד, ע״ז שיכל מרע״ה את ידיו 
ופתח בחכמה פיו הק׳, בשירינו ובזקנינו נלך כלומר כי אנחנו 
יודעים את אשר לפנינו אנחנו נתחיל בהקטנים ונדריכם בדרך 
התורה והחינוך הטוב יעמוד להם בעת זקנתם, כי אז ילכו 

לבטח דרכם ולא ימצאו בזה שום מכשול וצדיקים ילכו בם.

אמר הגה"ק רבי ישכר דוב מבעלזא זי"ע, ויאמר אליהם לכו 
עבדו את ה' אלהיכם מי ומי ההולכים. ויאמר משה בנערינו 
ובזקנינו נלך בבנינו ובבנותנו בצאננו ובבקרנו נלך כי חג ה' לנו 
)י, ח - ט(. פירש רש"י ז"ל: אין דרך הטף לזבוח. הרמב"ם פוסק 

בהלכות קרבן פסח פ"ה ה"ז: קטן שנתגדל בין שני פסחים, אם 
שחטו עליו בראשון פטור מפסח שני, והנה לא מצינו בשום 
מצוה דאם עשה כשהוא קטן והגדיל דיצא, אלא דרצה השי"ת 
להראות לנו כמה חביבים הקטנים בעיני הבורא ית"ש, כמו 
שכתוב )תהלים ח, נ( מפי עוללים ויונקים יסדת עוז וגו' להשבית 
אויב ומתנקם, היינו להשבית כוחו של עשו הרשע, וכל מאוויי 
פרעה הרשע היו להשבית הקטנים מעבודת ה', לכן במצוה 
הראשונה שהיא קרבן פסח, הראה הקב"ה שיוצאים במעשה 
קטן כשהגדיל, כי על זה קים העולם, וכאשר אמר פרעה מי 
ומי ההולכים, כי אין דרך הטף לזבוח, השיב לו משה בבנינו 

ובבנותינו, כי אנו צריכים אף הקטנים לעבודת ה'. 

מובא בכרם הצבי, בנערינו ובזקנינו נלך )י, ט(. הקדים הנערים 
להזקנים, משום דמצרים מקום סכנה לנפש הישראלי, 
ונערים מסוכנים יותר מהזקנים שכבר נשתרשו בדרך התורה 
וכמו שאמרו חז"ל )יומא לח:( כיון שעברו רוב שנותיו של אדם 
ולא חטא שוב אינו חוטא, ואם כן הוצרכו הנערים לברוח 
ממצרים לפני הזקנים. וחכם אחד אמר, יען אמרו חז"ל בדרך 
ארץ )מסכת דרך ארץ זוטא פ"ו( לכניסה הגדול קודם, וליציאה 

הקטן קודם, לכן לענין היציאה הזכיר הנערים תחילה.

ויאמר משה בנעורינו ובזקנינו נלך כו' )י, ט(. מובא בנועם אלימלך 
זי"ע נראה לפרש דאיתא בגמרא בשמחת בית השואבה 
היו אומרים אשרי ילדותינו שלא ביישה את זקנתינו דהיינו 
שהיו מתנהגים מיד בנערותם כשורה ולא היו מתביישים 
בזקנותם ממעשה נערותם שהיו גם כן בקדושה אבל מי שאינו 
מתנהג בקדושה בנערותו אזי לעת זקנותו הוא מתבייש ממעשיו 
הקודמים וצריך לסור מדרכו על כן טוב שיתקדש עצמו מיד. 
וזהו שאמר הכתוב חנוך לנער על פי דרכו גם כי יזקין לא יסור 
ממנו כלומר שלא יצטרך לסור מדרכו הקודם ויוכל לילך 
בעקבות נעוריו כמו שהיה מתנהג עד עתה ובקל יכול לעבוד 
השם יתברך ברוך הוא. וזהו בנעורינו ובזקנינו נלך רצה לומר 
שנתנהג ונלך בקדושה הן בנעורינו והן בזקנינו בבנינו ובבנותינו 
נלך היינו שנדריך אותם בקדושה. בצאנינו ובבקרינו נלך רמז 
גם בעובדות הגשמיות כמו משא ומתן ואכילה ושתיה וכדומה 
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נלך בכל זה להשם יתברך. כי חג ד' לנו רוצה לומר כי התלהבות 
אש בוער בנו לעבודתו יתברך שמו ויתעלה זכרו וק"ל.

הקדמת נערים לזקנים צריכה ביאור. באזור אליהו מובא, נראה 
לפרש על פי מה ששמעתי בשם כ"ק הרה"ק רבי שלום 
מבעלזא זי"ע לפרש הפסוק )מלאכי ג, כד(: "והשיב לב אבות על 
בנים ולב בנים על אבותם", כי עבודת הנערים משובחת בגלל 
מעלת הזריזות שנמצאת בהם מטבע הילדות, בעוד שעבודת 
הזקנים מעולה עקב עשייתם כל דבר במתינות וישוב הדעת. 
וזה שמבטיח להם הנביא, שבביאת משיח צדקנו ישיב ה' לב 
האבות על בנים ולב הבנים על אבותם, כלומר, שיזכו לעבוד 
את ה' עם שתי מדריגות אלו, זריזות בשילוב עם מתינות וישוב 
הדעת זאת היתה כוונת משה רבנו ע"ה באמרו: "בנערינו 
ובזקנינו נלך" - להורות על שתי הבחינות בעבודת ה'. מעלת 
הנערים ומעלת הזקנים. והקדים מעלת הנערים - הזריזות, 
כי לענין הליכה נאמרו דבריו, ובה תופסת הזריזות מקום 

בראש.

לפני שנים רבות, טרם הנהגתו של מרן ה'לב שמחה' זיע"א, 
נהגו הבחורים מישיבת שפת אמת להזמינו לישב עמם 
סעודת ה' שבט יום ההילולא של מרן השפת אמת. באחת 
השנים הלכתי לביתו לבקשו לבא להשתתף עם הבחורים, 
והנה הגיע אחד מזקני החסידים להזמינו לסעודה עם זקני 
החסידים... הרהר ה'לב שמחה' רגע, ואמר:  הרי מפורש 
מפרשתינו 'בנערינו ובזקנינו נלך', הבחורים קודמים, ובא 

לישיבה.

פרעה היה מוכן להסכים, כי  )י, ט(.  ובזקנינו נלך  בנערינו 
המבוגרים יצאו ממצרים, כפי שהוא אומר, 'לכו נא 
הגברים ועבדו את ד', ובלבד להשאיר לו את הילדים. כי באם 
הדור הצעיר יישאר אצלו לא יהיה עוד קיום לעם ישראל. 
משום כך אין משה רבינו מסכים לזה ואומר לו 'בנערינו ובזקננו 
נלך', הנוער חייב ללכת אתנו, יחד עם הדור הקשיש, ואפילו 

לפניו, כי אז יכולה עבודת ד' שלנו להיות מושלמת.

ויאמר משה בנערינו ובזקננו נלך )י, ט(. ביאר הרה"ק רבי ישכר 
דוב מבעלזא זי"ע לכאורה היה צריך להקדים את הזקנים 
לנערים, ולזמר: בזקננו ובנערינו נלך, שהרי חייבים לכבד את 
הזקנים יותר מהנערים, ולמה אם כן הקדים את הנערים לפני 
הזקנים. אך, כיון שפרעה הרשע זמם לנתק את הנערים הצעירים 
מעבודת השי"ת, כמו שאמר: "לא כן לכו נא הגברים ועבדו 
את ה'," מיאן לשלח את הנערים. לפיכך הקדים הרועה הנאמן 
את הנערים לפני הזקנים, להורות לדורות כי התכלית והמטרה 
העיקרית הוא הדור העתיד. חינוך הבנים הצעירים לעבודת 
השי"ת. ולכן אמר: בנערינו ובזקננו נלך, הנערים תחילה "בבנינו 
ובבנותינו" כי רצוננו שיעבדו את השי"ת עד סוף כל הדורות.

ביגדיל תורה בנערינו ובזקנינו נלך )י, ט(. לפני שנים  מובא 
רבות, טרם הנהגתו של מרן ה'לב שמחה' זיע"א, נהגו 
הבחורים מישיבת שפת אמת להזמינו לישב עמם סעודת ה' 
שבט יום ההילולא של מרן השפת אמת. באחת השנים הלכתי 
לביתו לבקשו לבא להשתתף עם הבחורים, והנה הגיע אחד 
מזקני החסידים להזמינו לסעודה עם זקני החסידים... הרהר 
ה'לב שמחה' רגע, ואמר:  הרי מפורש מפרשתינו 'בנערינו 

ובזקנינו נלך', הבחורים קודמים, ובא לישיבה. 

מובא בספרי דרוש בנערינו ובזקנינו נלך )י, ט(. פרעה היה מוכן 
להסכים, כי המבוגרים יצאו ממצרים, כפי שהוא אומר, 
'לכו נא הגברים ועבדו את ד', ובלבד להשאיר לו את הילדים. 
כי באם הדור הצעיר יישאר אצלו לא יהיה עוד קיום לעם 
ישראל. משום כך אין משה רבינו מסכים לזה ואומר לו 'בנערינו 
ובזקננו נלך', הנוער חייב ללכת אתנו, יחד עם הדור הקשיש, 

ואפילו לפניו, כי אז יכולה עבודת ד' שלנו להיות מושלמת.

אמר הרה"ק בעל "נועם אלימלך" זי"ע בנערינו ובזקנינו נלך. 
איתא )בסוכה( "אשרי ילדותינו שלא ביישה את זקנותנו" 
שאם בימי הנעורים מתאמצים לעבודת ה' שוב כשנעשה זקן 
מוסיף עוז לעבודת ה' אבל אם לא מנצלים בגיל הנערות שוב 
קשה לו להתחיל בימי הזקנה. וזשה"כ אם "בנערינו" נעבוד 

את ה' אז ב"זקנינו נלך" תהיה לנו עליה בעבודת ה'.

מובא בשארית מנחם ויאמר אליהם וגו' מי ומי ההולכים, ויאמר 
משה בנערינו ובזקנינו נלך. י"ל דהנה ידוע טענתו של 
פרעה מי ומי ההולכים, היינו אם באמת יש לכם אל גדול ונורא 
אשר אין זולתו, א"כ מי ומי ההולכים, וכי כל אחד ראוי לילך 
לעבוד ולהתקבל לפניו, הרי משל למלך בשר ודם שרק יחידי 
סגולה וזקנים נבחרים הולכים לקבל פני המלך, וע"כ לכו נא 
הגברים ועבדו את ה', אבל משרע"ה ענה בנערינו ובזקנינו 
נלך, כולם אף הצעירים הולכים לקבל פני המלך מלכי המלכים, 
כי חג ה' לנו, הוא דומה לכל חגי ישראל שבהם לכולם נאמר 
יראה כל זכורך לפני האדון ה', וכולם ראויים לקבל פני המלך 
מלכו של עולם, ואדרבה מצינו שכוחן יותר גדול, והוא ע"ד 
מה שאיתא בספה"ק ראשית חכמה בפרק גידול הבנים )ד"ה 
ואני המעתיק( בשם המדרש עה"פ )משלי כ"ה( ולשון רכה תשבר 

גרם, היינו לשון התינוקות בתורה שהיא רכה שוברת כוחן של 
צרות שהם חזקות כעצם, וסימן תשב"ר גר"ם, נוט' תינוקות 
של בית רבן גזירות רעות מבטלין, וזה שאמר הכתוב )תהלים 
ח, ג( מפי עוללים ויונקים יסדת עוז עוללי"ם נוט' וקראת לשבת 

עונג לכבוד יי מכובד, היינו עיקר הריצוי להשי"ת בשבתות 
ויו"ט הוא ע"י עוללים ויונקים, וזה שאמר בנערינו ובזקנינו 
נלך, היינו ע"י "מפי" עוללים ויונקים לימוד תינוקות של בית 
רבן, להשבית אויב ומתנקם וגזירות רעות מתבטלים. כן יעזרנו 

השי"ת.
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בבנינו ובבנותינו בצאננו ובקרנו נלך כי חג ד' לנו )י, ט(. מובא 
בתורת מהרי"ץ נראה לרמז, כי הנה היום טוב מתחלק 
לשני חצאין, חציו לד' לתורה ולתפילה, וחציו לכם, היינו 
שמחת יום טוב )ביצה ט"ו:( ולכן אמר משה לפרעה פעמיים 
נלך, בנערינו ובזקנינו נלך, היינו לעבוד את ד' ולהקריב קרבנות 
החג, בבנינו ובבנותינו בצאננו ובבקרנו נלך, היינו לשמוח עם 
המשפחה בשמחת יום טוב, כי חג ד', הוא חצי לד', 'לנו' זהו 
חצי לכם, ועל זה אמר פרעה לא כן לכו נא הגברים ועבדו את 
ד', היינו החצי לד' כי אני מבין שנחוץ לכם, אבל לא כן החצי 
לכם, לזה אינני מסכים, כי אותה דהיינו להיות יחד עם בני 
ביתכם ולשמוח עמהם ביום שמחתכם, אתם מבקשים, זהו 

רצונכם מצד עצמכם ולא כן רצון ד'.

כי חג ד' לנו )י, ט(. ביאר הרה"ק רבי אהרן מבעלזא זי"ע רק 
כאשר הנערים הולכים בעקבות אבותיהם הזקנים, ואין 
חלילה פירוד בין הדורות, אלא כולם כאחד "בנערינו ובזקננו", 
הולכים יחד לעבוד את השי"ת, מבלי לשנות מאומה מהנהגת 
הזקנים, אז: "חג ה' לנו", החג והשמחה היא שמחה אמיתית 

לכולנו.

ויאמר משה בנערינו ובזקננו נלך בבנינו ובבנותינו וגו' לא כן 
לכו נא הגברים ועבדו את ד' )י, ט - יא(. מובא בחת"ם 
סופר הפילוסופים הראשונים – כתב הגאון בעל "חת"ם סופר" 
נהגו לברוח אל המערות, ליערות ולמדבריות, שכן הסכימו 
כל החכמים שהבדידות טובה היא לעבודת ד'. אולם תורתינו 
הקדושה גורסת את ההיפך, כי אדרבה, עיקר עבודת ד' היא 
ברבים ואין דומים רבים העושים מצוה למועטים העושים 
מצוה, ומשום כך אין שוחטין את הפסח על היחיד. )פסחים 
צא.(. זו היתה טענת פרעה: "לכו נא הגברים כי אותה אתם 

מבקשים", כלומר: הרי מבקשים אתם לעבוד את ד', ואותה 
טוב לעשות בבדידות ולא בבלבול, נערים נשים וטף. ועל כך 
השיב לו משה רבינו )להלן, פסוק כו(: אדרבה, "וגם מקננו יילך 
עמנו כי ממנו נקח לעבוד את ד'", דהיינו, מעצם ריבוי האנשים, 
הנשים, הטף והצאן קדשים ניקח רוח קדושה וטהרה לעבוד 
את ד'. והוא מסיים: ולרמז כל זה אנו אומרים בליל ט"ו בניסן: 
"כל דכפין ייתי וייכול כל דצריך ייתי ויפסח" – כי כינוס 

לצדיקים טוב לנו, בספרנו בניסי ד' ובנפלאותיו. 

בנפתלי שבע רצון ויאמר אליהם יהי כן עמכם כאשר  מובא 
אשלח אתכם  צריך להבין מה רוצה פרעה לומר בדברים 
אלו, ואיך משמע מזה שרוצה למנוע אותם מלילך ובאיזה 
סיבה המניעה. ויש לפרש עפ"י מה שהקשה בספר עשרה 
מאמרות דאיך הקריבו קרבן פסח במצרים הרי זה שחוטי חוץ, 
ואיך אמרו הלל במקום טומאה, ומתרץ שכאשר ירד יעקב 
למצרים, ירדה עמו שכינה, ועמה המרכבה העליונה, כמ"ש 
אנכי ארד עמך מצרימה, ואז נעשית ארץ מצרים כארץ ישראל, 
והנה כאשר אמר משה לפרעה בנערינו ובזקנינו נלך כי חג ה' 

לנו, וצריכים להקריב קרבנות, ודבר זה אי אפשר במצרים, כי 
זה כמו שחוטי חוץ, ולכן נלכה מכאן, השיב לו פרעה 'יהי כן' 
גם אתה אומר דברים של טעם, אבל הרי 'ה' עמכם' שירדה 
שכינה עמכם ונעשית מצרים כארץ ישראל, וא"כ אתם יכולים 

לזבוח במצרים ולא תלכו מכאן.

ויאמר אליהם יהי כן ה' עמכם כאשר אשלח אתכם ואת טפכם 
ראו כי רעה נגד פניכם: לא כן לכו נא הגברים... )י', י'-
יא'(. יהודי ששואלים אותו "מה שלומך?" והוא עונה תמיד 

"ברוך ה' טוב" או "תודה לא-ל הכול דבש" אפילו כשלא כל כך 
דבש ויש לו ניסיונות. הקב"ה ישפיע עליו שפע של טובה 
שיראה באמת מה זה דבש. אבל אם התשובה היא "על הפנים" 
או "שלא יהיה יותר גרוע", הקב"ה יראה לו מה זה גרוע רח"ל. 
רמז לזה אומר בעל ה"דברי ישראל"  מהפסוקים הנ"ל: אם 
היהודי עונה "ויאמר אליהם יהי כן" מצדיק את המצב הקיים 
ושמח בחלקו, אז ה' עונה לו "ה' עמכם". אבל אם התשובה 
היא "לא כן" כלומר מתלונן על הכול, אז "לכו נא הגברים" 

שולחים לו גבורות ודינים קשים רח"ל.

ויאמר אלהם יהי כן ד' עמכם כאשר אשלח אתכם ואת טפכם 
ראו כי רעה נגד פניכם. לא כן לכו נא הגברים ועבדו את 
ד' )י, י - יא(. מובא בשו"ת זית רענן האם פרעה מתכוין לקללם, 
והרי מפשטות דבריו נשמע כאילו הוא אומר: "כמו שלא אשלח 
את טפכם כך לא יהיה ד' עמכם", ואם כן, איך מיד לאחר מכן 
הוא אומר, לכאורה, את ההיפך: "לכו נא הגברים ועבדו את 
ד'". אולם, ביאר הגאון רבי משה יהודה ליב מקוטנא, בעל 
שו"ת "זית רענן", ידוע שאחד מעיקרי העבודה היא המנוחה 
ובפרט מבניו הקטנים, ועוד יותר אם הוא בדרך שאפילו לאנשים 
גדולים קשה הטורח )וכפי שמצינו במדרש פרשת לך לך על אברהם 
אבינו, שהדרך "ממעטת את השם" וביארו שם המפרשים שהכוונה שהיא 

ממעטת יראת ד'(. ועל כן אם יקח האדם את טפו לדרך המדבר, 

לא יניחוהו אף לרגע אחד לחשוב מחשבת עבודת הקודש, 
אלא יצטרך לחשוב כל היום רק על צרכיהם. זה מה שמתכוון 
פרעה לומר: וכי כאשר אשלח אתכם ואת טפכם יהי ד' עמכם? 
בודאי שלא, שהרי אלו תרתי דסתרי, ואם כן ראו כי רעה נגד 
פניכם, שהרי הטף שתקחו עמכם יפריע לכם בעבודת ד' 
שאותה אתם מבקשים לעבוד במדבר. לכן אייעץ לכם: "לכו 
נא הגברים", ואז תוכלו לעבוד את ד', כי הרי "אותה אתם 
מבקשים". ופרעה סיים באמרו: אם אינם מתרצים, אות הוא 
כי כוונתכם אינה רק לעבוד את ד' אלא לצאת לחופשי, ומשום 

כך "ויגרש אותם מאת פני פרעה".

ויאמר אלהם. כאשר אשלח אתכם ואת טפכם ראו כי רעה נגד 
פניכם. לא כן לכו נא הגברים ועבדו את ד' כי אותם אתם 
מבקשים )י, י - יא(. ביאר הרידב״ז את הטף סירב לשלח, בטענה 
שעלולים להסתכן - ״ראו כי רעה נגד פניכם״, את הגברים כבר 
הסכים לשחרר - "לכו נא הגברים ועבדו את ד'״. מה היה אפוא 
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משפט הנשים, במשך כל תקופת המכות עד עכשיו, פרעה 
סירב לשחרר את בני ישראל, ולו לשלשה ימים בלבד. והכל 
מחשש פן בלכתם לעבוד את ד' ישובו ויטהרו משקוצי מצרים 
וגילוליהם, אשר הוא עצמו טרח לטמא אותם בהן. רק עתה 
אחר מכת ברד אשר כבדה עליו ביותר, ויעצוהו עבדיו ״שלח 
את האנשים ויעבדו את ד' אלקיהם הטרם תדע כי אבדה מצרים״, 
נאלץ לשלחם. אלא שעדיין ניסה להתחכם איתם, לבל תועיל 
עבודת ה׳ להחזירם בתשובה עולמית, לפיכך אסר על הנשים 
ללכת עמהם, בתואנה שהטף לא יוכלו להשאר ללא שמירת 
אמותיהן. זממו היה, שאף אם הגברים ילכו לעבוד את ה׳, 
ובשל כך ינטשו את כל גילולי מצרים, בין כה וכה בשובם 
מצרימה בתום ג׳ ימים, ישובו הנשים שנותרו במצרים ויהרסו 
את הדת בבתיהן וישחיתו את כל בני הבית. מזימה קלוקלת 
זו היא אשר עמדה בעוכרי הדורות האחרונים באירופה, כאשר 
הגברים קבלו את חנוכם מנערותם מפי מלמדים, ונותרו יראים 
ושלמים, ואילו הנשים שלא דאגו להן לבתי חנוך כשרים, 
נשלחו לבתי ספר וגימנסיות של גויים או משכילים, ונטשו 
את אמונתן כליל. תופעה זו גרמה שלא אך הן נתפקרו אלא 
שקלקלו עמן את אחיהן, בעליהן וילדיהן. כך נחרבו ונהרסו 
קהילות שלמות בישראל. שכן עם כל מה שתעשה למען חנוך 
הבנים, אם לא דאגת כמו כן שגם הבנות והנשים ישמרו ללכת 

בדרך ה׳, לא הועלת מאומה.

במנחת הלוי כן שח פעם הרב שמואל אורנשטיין,  מובא 
מתלמידי הגאון רב״ב ליבאוויץ זצ״ל בקאמיניץ ]וכעת 
רב בניו יורק[, כי בדורנו השתנה המצב בהרבה לטובה ובזה 
טמון סוד ההצלחה של ביסוס ופריחת עולם התורה בארה״ק 
בארה״ב בזמנינו. כי באירופה בתקופה שלפני המלחמה 
האחרונה בדרך כלל חסרה לבנות ולנשים הערכה נכונה 
בחשיבות התורה, כי הרוחות מהרחוב עשו שמות ולכן היה 
קשה מאוד לאלו אשר תורתם אומנתם למצוא זיווג מתאים 
ולהקים משפחות, ונעשה הדבר לנסיון גדול. ורק יחידי סגולה 
הצליחו לעמוד בו ולחכות שנים ארוכות עד שימצאו זיווגם 
המתאים, והסוף היה שנתמעטו לומדי התורה. אמנם בדורנו 
זכינו, בחמלת ה׳ עלינו, שהחינוך הטהור מיסודה של הגב׳ 
שרה שנירר ותלמידותיה, הניתן לבנות מניב פרי, וגדל דור 
של בנות ונשים חדורות השקפות נכונות בערכי התורה, והן 
מוסרות נפשם למען לימוד תורה של בעליהן, ועי״ז קל יותר 
לבני התורה בדורנו לחיות חיי תורה במלואם ולהקים משפחות 
בעזהית״ש ונתרבו בתים של בני תורה, והתרבו הספסלים 
בביהמ״ד, כן יתן ה׳ וכן יוסיף, ועולים הדברים בקנה אחד עם 

דברי הרידב״ז הנ״ל.

נא הגברים ועבדו את ד' )י, יא( ביאר הרב מביאליסטוק,  לכו 
משה אמר לפרעה כי רצונם לצאת למדבר לעבוד את ה'. 
העמיד פרעה פנים חסודות ואמר: 'לכו נא הגברים', אם ברצונכם 

להתפלל.  כלום תוכלו להתפלל כאשר נשיכם וילדיכם יהיו 
עמכם. 

לכו נא הגברים כי אותה אתם מבקשים )י, יא(. יש שפירשו כי 
אותה פי' ליוכבד בת לוי שמובא ברש"י שקראו לה "אותה" 
וזה שביקש פרעה שתשאיר אותה ולכן תחזרו אח"כ שתקחו 

את הסבתא.

לא כן לכו נא הגברים ועבדו את ד׳ כי אותה אתם מבקשים )י, 
יא( רש"י הק' מפרש: "ביקשתם עד הנה נזבחה לאלוקינו 

ואין דרך הטף לזבוח", ויש להבין, הרי כל עבודה הנעשית 
ע"י אנשים מבוגרים איננה שייכת לילדים רכים, וא"כ מה 
הדגש דייקא על "זביחה"? ובמדרש רבה )ויקרא ז, ג(: "אמר רב 
אסי, מפני מה מתחילין לתינוקות בתורת כוהנים ואין מתחילין 
מבראשית, אלא שהתינוקות טהורין והקרבנות טהורין, ויבואו 
טהורין ויתעסקו בטהורין". לכאורה אילו היו שואלים פסיכולוג 
האם כדאי ורצוי להתחיל את הלימוד עם הילד הקטן מפרשת 
הקרבנות, בוודאי היה שולל זאת מכל וכל. ללמד ילד קטן 
שלוקחים בהמה תמימה ומוציאים אותה ממקומה הטבעי 
ושוחטים אותה ומוציאים דמה וזורקים על המזבח ולוקחים 
אברים מסוימים ומקטירים אותם, לימוד כזה - כך יאמר - 
משפיע לרעה על נפש הילד ויכול להזיקו. והנה באים חז"ל 
ואומרים לנו שדייקא בזה נתחיל את לימודו וחינוכו, ע"י 
שנלמד איתו פרשת וסדר הקרבנות, וב"ה איננו רואים שום 
היזק וגרם היזק לנפשם של ילדינו שיחיו. בעולם הרחב מרבים 
לדבר ולהצר על השפעתה הקלוקלת של התקשורת על נפש 
הנוער. הילדים יושבים שעות רבות מול המסך הטרף וצופים 
מעשי פשע לרוב, או שומעים שוב ושוב על עוד ועוד מעשי 
רצח הנעשים, והדברים משפיעים עליהם עד שהם מנסים 
לבצע בעצמם את מה שראו ושמעו. לעומתם, ילדינו היקרים 
לומדים בחידרים את "מכירת יוסף", על כך שליעקב אבינו 
היו שנים עשר בנים, והאחים קינאו ביוסף בן הזקונים ורצו 
להרגו השליכוהו לבור מלא עקרבים ונחשים, ולבסוף מכרוהו 
לישמעאלים. באופן טבעי כשילד שומע את הסיפור כ"כ הרבה 
פעמים, הוא אמור להיות מושפע ממנו. ברם מעולם לא שמענו 
על ילד שחזר מהחידר ותפס את אחיו ומכרו. הילדים יודעים 
שהשבטים היו צדיקים למרות מכירת יוסף, ואינם מושפעים 
כלל. ומהי באמת הסיבה לכך? ובכן, התשובה היא המאמר 
של רב אסי: "יבואו טהורין ויתעסקו בטהורין". הקב"ה ברא 
את הנשמה, "אתה בראתה אתה יצרתה", הוא יודע מה טוב 
ומה מועיל לנשמה ולנפש, ומה שח"ו מקלקל ומזיק להם, והוא 
גילה ע"י חז"ל שדייקא פרשת הקרבנות ופרשת מכירת יוסף 
הן המועילות ומתקנות הנפש, ואילו מתירנות והפקרות מזיקות 
לנפש. משל למה הדבר דומה? לאדם שקנה מכונית חדשה 
ויקרה, ונכנס לרכב בשמחה גדולה ומנסה להניע את המנוע, 
הוא מסובב את המפתח אך הרכב לא נע ולא זע. בכעס גדול 
חוזר הוא למוכר היצרן בטענת: "רימית אותי! מכרת לי רכב 
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מקולקל!" והיצרן שואלו: "האם מילאת ברכב דלק?" - תמה 
הקונה: "מה זה בכלל דלק?" - מביא לו היצרן גלון מלא בדלק 
ואומר לו: "תשפוך את הנוזל הזה לתוך מיכל הדלק ואז תוכל 
להניע כרצונך". הקונה מזדעזע ואומר: "לא די שהמכונית לא 
נוסעת, עוד אכניס את חומר עכור הזה לתוך מכוניתי החדשה 
והמבריקה?" - עונה לו היצרן: "מי יצר את מכונית זו? הלא 
אני?! א"כ אני יודע בדיוק מה הם הדברים שיפעילו אותה ומה 
הם הדברים הפוגעים ביכלתה לפעול". כמו"כ אנו בני אנוש, 
עם כל החכמה והידע שיש לנו, לא אנו יצרנו את האדם ולא 
אנו בראנו את נשמתו ונפשו של ילדנו, רק הבורא יתברך שנפח 
מדיליה נשמה מלפני ולפנים של קדושה, רק הוא יודע מה הם 
הדברים המפעילים ומקיימים את הנשמה הטהורה ונפש 
העדינה של ילדינו הזכים והטהורים. פרעה הרשע היה פדגוג 
בעל מבט גויי, והבין שלקיחת טף לראות שזובחים קרבנות, 
זה לא חינוך - זה קלקול! ולכן אמר: "אין דרך הטף לזבוח". 
אבל משה רבינו אמר שאצלנו החינוך אינו כן, רק בנערינו 
ובזקנינו נלך, ואדרבה, כי חג ד' לנו לראות ולהשתתף בעבודות 
אלו המביאים חג ושמחה. במס׳ בבא בתרא כתבו התוס' )דף 
כא( שלכן התקינו שישבו מלמדי תינוקות בירושלים, כדי 

שיראו הילדים את הכוהנים עוסקים בעבודה והיו מכוונים 
ליבם יותר ליראת שמים וללימוד התורה, ע"כ. עלינו ללמוד 
ולדעת שכל מצוה ועבודת השם שילדינו מקיימים או רואים, 
משפיעה היא לטובה על נפשם ונשמתם וכל עבירה או נדנוד 
של עבירה ח"ו שעוברים או רואים משפיעה ח"ו לרעה על 
נפשם העדינה והטהורה. ולא משנה באיזה גיל, כמו שחז"ל 
מעידין על יהושע אשרי יולדתו שמגיל רך ממש ספג קדושה, 
ואינו יכול להיות בשום אופן שע"י נדנוד איסור ח"ו יעלה 
ארוכה ומרפא לנפש הילד. )כמובן שבמקרים מיוחדים יש להיוועץ 
בגדולי הדור(. וגם ברוור וודאי שלא יכול להיות שום גרם היזק 

ע"י מצוה ועבודת השם יתברך, ונזכה לחנך צאצאינו בדרך 
התורה והיראה ולרוות מהם רב תענוג ונחת אכי"ר.

חמדה גנוזה לכו נא הגברים כי אותה אתם מבקשים )י, יא(. הנה 
דרך התגרים כאשר רוצים לבקש איזה דבר טובה, או 
לעשות מקח ביניהם, שמקודם מציעים הם שצריכים לדבר 
גדול, רק כאשר אינו הולך, אז המה כאילו מסכימים על דבר 
הקטן, כאשר באמת היתה כוונתם מתחילה על הדבר הקטן, 
רק עשו כן בערמה כדי שהלה יסכים עכ״פ על זה הקטן.... 
וזהו שאמר להם פרעה, לכו נא הגברים בלבד, ולא הטף והנשים, 
שהרי בוודאי מתחילה ג״כ ״אותה אתם מבקשים״, רק שאמרתם 
הטף והנשים בכדי שאסכים עכ״פ לזה הגברים, והא לכם כל 

משאלותיכם.

לא כן לכו נא הגברים ועבדו את ה' כי אותה אתם מבקשים וגו' 
)י, יא(. ביאר הרה"ק הרבי ר' בער ממעזריטש זי"ע והוא 

פלאי, שהרי משה אמר "בנערינו ובזקנינו נלך" )פסוק ט(, ומהו 
אם כן "כי אותה אתם מבקשים". ורש"י ז"ל הרגיש בזה ופירש 

"כי אותה אתם מבקשים - כי אותה בקשתם עד הנה, נזבחה 
לאלקינו, ואין דרך הטף לזבוח", אך אין זה במשמעות לשון 
הפסוק; עוד יש לדקדק, כי לעיל )ט, כז( כשהתוודה פרעה 
לאחר מכת ברד, אמר: "חטאתי הפעם ה' הצדיק וגו', ומאי 
שנא כאן, לאחר מכת ארבה, כשהתוודה אמר )פסוק טז(: "חטאתי 
לה' אלקיכם ולכם". ונראה דחדא מיתרצה בחברתה, וכך הוא 
הפירוש בפרשה, דהנה המה אמרו תמיד "נלכה ונזבחה", והבין 
פרעה שזהו רצונם באמת, אך ורק ללכת ולזבוח, ואם כן טען 
טענה נכונה, שאין דרך הטף לזבוח, כמו שפירש"י כאן, וסבר 
שהשי"ת באמת לא צוה רק שילכו הגברים, ומה שאמרו משה 
ואהרן "בנערינו ובזקנינו נלך" וגו' אין זה אלא שהוסיפו זאת 
מדעתם. וזהו שאמר להם פרעה: "לא כן לכו נא הגברים ועבדו 
את ה', כי אותה" - כלומר, בקשה זו שאמרתם "בנערינו ובזקנינו 
נלך" - "אתם מבקשים" מדעתכם, ואין זה ציווי השי"ת. אולם 
אחר כך, כשראה שלמרות הסכמתו לשלוח את הגברים באה 
עליו המכה, איגלאי מילתא למפרע שהשי"ת צוה באמת שישלח 
עמם גם את הטף וחשדם בכדי שהוסיפו זאת מדעתם, לפיכך 

כשהתוודה הפעם אמר: "חטאתי לה' אלקיכם ולכם".

לכו נא הגברים )י, יא( בספר "לקוטי מהר"ם שיק" מביא בשם 
האדמו"ר רבי שר שלום מבעלז זצ"ל, שהיה מדקדק מדוע 
שינו החרטומים ופרעה בלשונם, וכל אחד הגדיר את ההולכים 
בצורה אחרת: החרטומים אמרו – "אנשים", פרעה אמר – 
ופרש,  עמי"?  "שלח  בקש  רבנו  שמשה  בעוד  "גברים", 
שהחרטומים באו לפרעה והציעו: הבה ונכנס עמהם למשא 
ומתן. לא נשחרר את כל העם, רק את ה'דתיים', שומרי השבת 
שביניהם – אותם נשחרר. דבר זה מרומז בלשונם "שלח את 
האנשים". לשון יחיד של "אנשים הוא "אנש", אשר עולה 
בגימטריה שלש מאות חמשים ואחת. וכיון שמיעוט רבים 
שנים, כשנאמר "אנשים" הכוונה פעמיים "אנש", והיינו שבע 
מאות ושתים. המלה "שבת" אף היא בגימטריה שבע מאות 
ושתים, רמז לכך שישחרר את שומרי השבת בלבד. אמר להם 
פרעה: לא ולא! לא אשחרר את כל שומרי השבת מקרב היהודים, 
רק את "הגברים". "גבר" בגימטריה מאתים וחמש. "גברים" 
]פעמים "גבר"[ – ארבע מאות ועשר, שזו גם הגימטריה של 
"קדוש". רק הקדושים מביניהם ילכו ולא כל שומרי השבת. 
אבל משה רבנו אמר: "שלח עמי" שהוא מלשון עוממין, כמו 
שמצינו בגמרא "גחלים עוממות" – גחלים שכמעט כבו לגמרי. 
אף את היהודים הריקים ממצוות, אלה שכבר בקשי זוכרים 
שהם יהודים, והם כגחלים עוממות – גם הם ילכו אתנו לעבוד 
את ה'.  "בנערינו ובזקנינו נלך כי חג ה' לנו". עד כאן דברי 
האדמו"ר מבעלז זצ"ל, ונראה שבדבריו טמון רעיון עמוק 
יותר: פרעה הוא בעצם היצר הרע, כמו שכתב הרמב"ם, והיצר 
הרע יודע היטב את עבודתו. הוא בא ואומר: אין צורך לשחרר 
את כל אלו השומרים שבת. מספיק שנשלח את הרבנים שלהם, 
את גדולי הדור והמנהיגים הרוחניים של עם ישראל, ואז כולם 

יהפכו להיות אחרת, הכל יהיה בסדר...
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מובא בצמח דוד. )דינוב( ויעל הארבה על ארץ מצרים וינח בכל 
גבול מצרים ויכס את עין כל הארץ ותחשך הארץ ויאכל 
את כל עשב הארץ יש להבין סדר הפסוק 'ויעל הארבה' ולא 
כתיב מה עשה, רק 'וינח', ורק לבסוף אחר 'ותחשך הארץ' 
כתיב 'ויאכל את כל עשב הארץ', ומה הכוונה בזה שכתוב 
ותחשך הארץ האם זה חלק ממכת חשך, ויש לפרש עפ"י מה 
שכתוב בבעל הטורים על הפסוק וינח בכל גבול מצרים, 
ובמסורה וינח ביום השביעי, מלמד שנח הארבה בשבת, ולפי 
זה מובן שפיר דהנה הארבה הגיע בשבת בבוקר אבל לא עשה 
במשך יום השבת שום דבר היזק, רק וינח ביום השביעי, ורק 
אח"כ כאשר ותחשך הארץ ונהיה מוצאי שבת, אז התחיל 

עבודתו ויאכל את כל עשב הארץ.

ויעל הארבה על כל ארץ מצרים )י, יד( ויעל הארבה על כל ארץ 
מצרים וינח בכל גבול מצרים כבד מאד לפניו לא היה כן 
ארבה כמוהו ואחריו לא יהיה כן יש להקשות אמאי לא נזכר 
כאן דהיתה הפליה בין מצרים לישראל, שלא אכל הארבה 
משל ישראל ולא בא לארץ גושן מקום מושב בני ישראל, וכפי 
שנזכר בכל המכות, כמו בדם ובערוב ובדבר ובברד ובחושך, 
וכתוב בכללות וינח בכל גבול מצרים. ובפשוטו גם כאן היתה 
הפליה, וביחוד לפירוש הראשונים באבות דעשרה ניסים 
נעשו לאבותינו היינו דהעשר מכות לא הגיעו לישראל )וראיתי 
מביאים בשם ראשונים דמכה זו היתה אף על ישראל, והיה מדויק מדכתיב 

וינח בכל גבול מצרים. אך לא מצאתי לע"ע בכל הראשונים כדבר הזה(. 

ועיין בבעל הטורים 'וינח', ב' וינח בכל גבול מצרים, וינח 
ביום השביעי )לקמן כ, יא(. מלמד שנח הארבה בשבת'. וצ"ב 
הענין הזה דמכת הארבה היא היחידה מכל המכות שלא נהגה 
בשבת. ועו"ק דכתיב )פסוק יז( 'ועתה שא נא חטאתי אך הפעם 
והעתירו לד'' ויסר מעלי רק את המות הזה', ולא מצינו בשום 
מכה ביטוי זה של 'המות הזה' ואף לא בדבר וצ"ב. ואשר נראה, 
עפ"ד המדרש לקח טוב )פסיקתא זוטרתא בפסוק יד( בזה"ל 'בוא 
וראה כמה גדולים מעשה ד' הארבה הזה מונח בארץ במקום 
שאין אדם רואה אותם ואינו אוכל ואינו שותה והוא חי בדברו 
של הקב"ה, וכיון שמצוה עליו לילך לאכול יבולה של ארץ 
שהכעיסוהו, הוא ננער ומתגבר לעשות שליחותו של הקב"ה, 
שנאמר כצל כנטותו נהלכתי ננערתי כארבה, אבל חיילותיו 
לעמוד  תמיד  מתנות  להם  ליתן  צריך  הוא  ודם  בשר  של 
במלחמותיו, ואינם יכולים להלחם בהרים ובחומות, שאין 
הסוסים יכולים לעלות לשם אבל ארבה זה מה כתוב בו יום 
חשך ואפלה יום ענן וערפל כשחר פרש על ההרים עם רב 
ועצום כמהו לא נהיה מן העולם ואחריו לא יוסף עד שני דור 
ודור. לפניו אכלה אש ואחריו תלהט להבה כגן עדן הארץ 
לפניו, ואחריו מדבר שממה וגם פליטה לא היתה לו, כמראה 
סוסים מראהו וכפרשים כן ירוצון, כקול מרכבות על ראשי 
ההרים ירקדון כקול להב אש אכלה קש כעם עצום ערוך מלחמה, 
מפניו יחילו עמים כל פנים קבצו פארור, כגבורים ירצון כאנשי 

מלחמה יעלו חומה ואיש בדרכיו ילכון ולא יעבטון ארחותם, 
ואיש אחיו לא ידחקון גבר במסלתו ילכון ובעד השלח יפלו 
לא יבצעו, בעיר ישקו בחומה ירצון בבתים יעלו בעד החלונים 
יבאו כגנב'. ועליהם נאמר )שם כה( ושלמתי לכם את השנים 
אשר אכל הארבה הילק והחסיל והגזם חילי הגדול אשר שלחתי 
בכם. מעתה י"ל, דכיון דהם חיילותיו של הקב"ה, ולא כשאר 
המכות שהעמיד הקב"ה את הכוחות של הטבע לצורך המכות, 
ויש בהם בחינה מיוחדת ואינם שייכים למהלכי הטבע כלל 
והם נמצאים במקום מיוחד והם חיים בדברו של הקב"ה, לכן 
קרא להם פרעה המות הזה ולכן הם נחים בשבת. וכן יעוין בד' 
הרמב"ן שהביא דברי רבינו חננאל מעת פטירת משה רבינו 
ועד עכשיו אין ארבה מפסיד בכל מצרים, ואם יפול בארץ 
ישראל ויבא ויכנס בגבול מצרים אינו אוכל מכל יבול הארץ 
כלום עד עכשיו, ואומרים כי זה כבר ידוע הוא לכל, בא וראה 
כי בצפרדע אמר רק ביאור תשארנה, ולפיכך נשאר עד עכשיו, 
אבל בארבה כתיב לא נשאר ארבה אחד בכל גבול מצרים, ועל 
זה נאמר )תהלים קה, ב( שיחו בכל נפלאותיו, הרי מבואר כמש"נ, 
וכן א"ש דהאכילה חלק מהמכה וכן אין צריך לפרט שהיתה 

הפליה.

ויעל הארבה )י, יד(. ישיבת ״נתיבות עולם״ בבני ברק, ישיבה 
ותיקה המיועדת לבעלי תשובה אשר נמצאים בשלבים 
שונים של התחזקות בקיום ושמירת תורה ומצוות. אחד 
מתלמידי הישיבה, ספר את הספור הבא. הגיעה שנת השמיטה, 
אודותיה מתהלכים ספורים רבים על גיבורי הכח, הנוטשים 
שדותיהם ומפקירים אותם לשנה, על מסירות נפשם לקיום 
מצוה זו, על קשייהם והתמודדותם עם העדר הפרנסה, וגם 
על הנסים והמופתים הגלויים, אשר נתן לחזות בהם בעיני 
בשר, המה הממחישים את הבטחת בורא עולם לשומרי מצותו: 
״וצויתי את ברכתי...״. בישיבה עברו סיפורי המופת מפה 
לאוזן, היות שחלק מן התלמידים קשורים היו בהם באפן אישי, 
כיון שהם מתגוררים בישובים חקלאיים או בקרבת מקום 
אליהם, וכך מתוודעים מקרוב לנעשה בשטח. מעשה אחד, 
מפרסם מזה שנים הנו ״הארבה״. מאז אותה שנת שמיטה בה 
התרחש, כבר חלפו שנים רבות, אך הענין לא נשכח. בקוממיות, 
ישוב שבעליו הקפידו על שמיטת הארץ, וקיימו את הצווי: 
״ושבתה הארץ שבת להי״, התרחש נס גלוי. סביב קוממיות, 
היו אז ישובים שלא שמרו שמיטה, ויבולם שהיה מצליח 
ומבטיח, התחסל כולו על ידי הארבה שפשט באזור. הנזק נכר 
היטב, כיון שהתוצרת החקלאית, אותה עבדו בשנת השבע 
השמדה על ידי בעלי החיים. עין בעין חזו הכל, בענשם של 
מחללי קדושת הארץ והמצוות התלויות בה, אך מעבר לכך, 
היה בזה נס. מה היה הנס? שבישוב קוממיות לא הופיע הארבה 
כלל! הוא דלג על הישוב קוממיות ועצר מעבר לגדר... אז ראו 
כלם וחשו את יד הי, והתגשמות הבטחתו שלשומרי שביעית 
לא יאנה כל רע, אלא להפך, ברכה כפולה תחול על ראשם. 
אחד האברכים בישיבת ״נתיבות עולם״ שמע את הספור 



בא

נג

לראשונה בחייו. הוא חשב ומצא כי אביו היה באותם ימים 
נער צעיר, והוא ודאי ייטיב לזכר את הנס. הוא צלצל אליו, 
ונסה לדלות ממנו פרטים: ״אבא, אתה זוכר שהיה ארבה באזור?״ 
והאב זכר גם זכר. הוא היה חלוני שגר בישוב ליד קוממיות. 
״ואתה זוכר איך שהארבה לא נכנס לקוממיות, אלא עקף, ורק 
פשט בשטחים שמחוץ לישוב״? המשיך הבן. והאב השיב: 
״אכן, לקחו אותנו לראות את זה. במקום שעבר גדר תיל, אפילו 
חגב אחד לא נכנס״! ואז הבן אומר לאביו בתמיהה: ״אבא, אתה 
ראית זאת במו עיניך, היית נוכח במעמד, איך אתה מסביר 
את זה? מה אמרו אז? האם הבנת את פשר התופעה, איך זה 
יכול להיות?״ מה ענה האב? ״לקחו אותנו לראות את זה, 
והמדריך של ״הצופים״ שהיה שם אתנו, אמר לנו: ״חבריה! 
עכשיו תראו דבר מענין, אפילו החרקים האלה יודעים, שמה 
ששיך לאדוקים - זה לא טעים... תראו שאפילו הם לא אוכלים 

את זה, אם זה של הדתיים זה גועל נפש.

ויעל הארבה על כל ארץ מצרים )י, יד(. פעם ישב האר"י הקדוש 
זצ"ל בשדה, סמוך לצפת, ודרש בסתרי תורה בפני עשרה 
מגדולי תלמידיו. לפתע פסק מלדרוש, ואמר: "ברגע זה, שומע 
אני קול כרוז היוצא מן השמים, מכריז בבית דין של מעלה, 
וקולו הולך בכל הרקיעים, ואומר בזו הלשון: בגזרת עירין 
פתגמין, ובמאמר קדישין שאלתין, שיהיה ארבה אין מספר 
בתחום צפת, ויאכל את כל עשב הארץ ואת כל פרי העץ, לא 
ישאר דבר – בגלל עני אחד, תלמיד חכם, ושמו רבי יעקב 
אלטרץ, שיושב עתה ומתרעם על הנהגתו של הקדוש ברוך 
הוא. והקדוש ברוך הוא אינו יכול להתאפק ולסבול את שכניו 
הרעים, תושבי צפת, שאינם משגיחים עליו להחיותו. עד כאן 
לשון הכרוז". הוסיף האר"י הקדוש ואמר: "על כן בני, למען 
השם, מהרו ונקבץ בינינו סכום כסף ונשלח לו, אולי ישוב ד' 
מחרון אפו, וינחם על הרעה אשר דבר לעשות". מיד קבצו 
ביניהם כשלושה טאלר, והרב שלחם על יד תלמידו, רבי יצחק 
הכהן זצ"ל. רץ רבי יצחק לבית העני, ומצאו בוכה. אמר לו: 
"מדוע אתה בוכה", ענהו: "איך לא אבכה על רוע מזלי, לא די 
לי בעניותי, אלא שנשבר לי עתה כד החרס הגדול, שהייתי 
ממלא בו מים לכל השבוע, ואין ידי משגת לקנות אחר. ישבתי 
ובכיתי לפני הקדוש ברוך הוא. אמרתי: רבונו של עולם, מדוע 
אסבול דוחק כה רב, כלום רשע אני יותר מכל בני האדם", 
השתאה רבי יצחק לראות כיצד חזה זאת האר"י ברוח קדשו. 
נתן לו את המעות ואמר: "אדוני החכם, אנא, למען השם, הזהר 
מכאן ואילך להתרעם על מידותיו של הקדוש ברוך הוא, שעל 
כן נחתם גזר דין על העיר כולה". מיד ניחם העני על תרעומותיו, 
השתטח לארץ ובקש מהקדוש ברוך הוא שימחל לבני עירו 
שלא השגיחו בצערו ובעניו. שב רבי יצחק אל רבו וחבריו, 
וסח להם את כל המאורע. תמהו התלמידים על רוח קדשו של 
רבינו. אמר להם האר"י הקדוש: "ברוכים תהיו, שבגללכם 
בטלה הגזרה", ושב ללמדם. בעודם לומדים, חשכו השמים, 
וענן ארבה כסה את הארץ בהמוניו. פחדו התלמידים מאד. 

אמר להם רבם: "אל תיראו ואל תחתו, כי כבר מחל העני על 
עלבונו, ובטלה הגזירה". וכך היה. לפתע התחוללה רוח סערה, 
נשאה את הארבה, ותתקעהו לתוך הים, לא נותר מהם עד אחד. 
מאותו היום והלאה היו בני צפת מפרנסים אותו עני ברווח, 
ומאפשרים לו לעסוק בתורה בשלות הנפש, עד שהיה לרבה 

של טריפולי שבסוריה.

ויעל הארבה על כל ארץ מצרים )י, יד(. מובא בנחלת אבות לרב 
יהודה בן ברזלי הברצלוני זצ"ל היה תלמיד שקדן ושמו 
יעקב. פעם הגיע ארבה לברצלונה, וכסה את עין הארץ. אכל 
את היבול והשמיד כל ירק ועשב. קראו גדולי העיר לאסיפה 
לטכס עיצה. מושל ברצלונה החליט ללכת רגלי מביתו ללשכת 
מועצת העיר. אותה עת, יצא גם יעקב מבית המדרש. בלכתו 
ברחוב, פגעה בו חבורת תלמידים גויים, סבוהו כדבורים, 
הכוהו ופצעוהו. בקושי נחלץ מהם. המשיך בדרכו, וראה את 
המושל. נתן לו שלום, והחזיר לו שלום. שאלו המושל: "מה 
אומרים היהודים על הארבה, מדוע בא", אמר: "הארבה בא 
מהארבה". תמה המושל. הסביר הבחור: "הנערים הגויים 
מתנפלים על נערי ישראל כארבה, וכעונש בא הארבה". והראה 
למושל את סימני המכות שקיבל, ואת בגדיו שהתעפרו בעפר.
"ומדוע אין היהודים קובלים על כך בפני  המושל:  שאל 
הרשויות", ענה הנער: "הם קובלים בפני השוטרים 
והשופטים, ונדחים בקש". אמר המושל: "ומי יאמר שבעוון 
זה בא הארבה", ענה הנער: "אדרבה, ינסה המושל לתקן עולה 
זו, ויראה אם הארבה לא יסע וילך לו". צחק המושל ואמר: 
"יהודי תמים אתה. אך אני אתקן את הדבר, אם בגינו בא הארבה 
אם לאו". קד הבחור קידת תודה, והמושל הרחיק בדרכו. לא 
הרחיק, וזעקת שבר נשמעה. פנה לאחוריו וראה עדת נערים 
מתנפלים על הצעיר היהודי, מכים ופוצעים. מיהר להניסם, 
והורה להעניק לנער טיפול רפואי מסור, ולתפוס את הפורעים 
הנכריים. הלך לאסיפת המועצה וסיפר את שראו עיניו. הזדעזעו 
גדולי העיר והוציאו צו, כי כל אשר יגע ביהודי לרעה – יענש 
בגוף ובממון. בו ביום נסע הארבה, ולא נותר ממנו עד אחד, 

ושם שמים התקדש ברבים.

מעלי רק את המות הזה. יש להבין מדוע דוקא במכת  ויסר 
הארבה אומר פרעה ויסר מעלי את ״המות״, שנראה 
מדבריו שמכה זו חמורה ומכאיבה יותר משאר המכות? ויש 
לומר, ביאר המגיד הירושלמי הרה"ג ר' שבתי יודלביץ זצ"ל 
שהנה בעל הטורים כתב על הפסוק )י, יד( ״וינח בכל גבול 
מצרים״, שלומדים משם שאדרבה נח בשבת, כיון שגם בשבת 
כתוב: ״וינח ביום השביעי״. ולפי הנ״ל יש לומר, שאת כל 
המכות יכל פרעה לסבול, אבל ״מכת חרדים״ שנחים ביום 

שבת, את זה לא יכל פרעה לסבול מחמת רשעותו..

ביאר הגרי"ד סולוביצ'יק זצ"ל ועתה שא נא חטאתי אך הפעם 
והעתירו לד' אלוקיכם ויסר מעלי רק את המות הזה )י, 



דברים טובים
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יז(. האריכו המפרשים בביאור התואר 'מות' שבו כינה פרעה 

את מכת הארבה. ורב דרשן אחד דרש בדרך צחות על פי דברי 
המדרש, כי כל ימות השבוע כרסם הארבה מפרי הארץ, וביום  
השבת, שבת ממלאכתו. נמצא כי היתה זו 'פרומער מכה', ואם 
כן הרי זה ממש בבחינת 'מות' לפרעה. אמנם גם  מכת צפרדע 
היתה 'פרומער מכה', שהרי קפצו במסירות נפש לתנור על 
קדושת השם, מכל מקום לא חשש פרעה כי נשים רבים ילמדו 
מהם וימסרו נפשם, אבל לגבי שביתת מלאכה ביום השבת 
בודאי ימצאו אנשים רבים שישושו ללמוד מן הארבה ולנהוג 

כמותם. 

ב"דברי יהונתן" מפרש, והעתירו לד' אלקיכם ויסר מעלי רק 
את המות הזה  )י, יז( מהו "רק" ולכאורה צריכה ביאור 
כי משמע שכאילו היה עוד מכה, ומבקש שיסור רק מכת 
הארבה, ויש לתרץ בהקדם דברי הגמרא )תענית ח:( בזמן של 
רבי שמואל בר נחמני היה רעב ומגיפה ולא ידעו על מה לבקש 
קודם האם עך המגיפה או על הרעב, חשבו להתפלל קודם על 
המגיפה, והרעב יסבלו. אמר להם רבי תבקשו קודם על הרעב, 
דכתיב "פותח את ידיך ומשביע לכל חי רצון", והקב"ה נותן 
מזון ל"חי" ועל כן בטוח שתאשר בחיים. ובמדרש )שמות רבה 
י, ב( מובא שעם כל מכה היה מגיפה גם, ואם כן בשעת שהיה 

ארבה גם סבלו מרעב שהארבה לא השאיר להם כלום וגם 
מהמגיפה וממילא ביקש פרעה רק את המות הזה הרעב ועל 

כן במילא לא ימותו.

ועתה שא נא חטאתי אך הפעם והעתירו לה' אלוקיכם )י, יז(. 
כתב הרב אהרן כהן שליט"א מצינו בפרשה לאחר מכת 
ארבה שפרעה אומר למשה ואהרן שהוא חטא, ולאחר מכן 
כתוב בפסוק: "ועתה שא נא חטאתי אך הפעם והעתירו לה' 
אלוקיכם", מבאר הרמב"ן שפרעה ידע שמשה רבינו הוא 
המעתיר  וכפי שנאמר: "כי כן אמר לו למתי אעתיר לך"  
"והעתרתי אל ה'…" והטעם שאמר בלשון רבים "כי כן יאמר 
פרעה בכל פעם דרך מוסר", אבל משה רבנו ע"ה לא דיבר 
בלשון רבים לפרעה כדי "שלא יוציא שקר מפיו". בסיפור 
הנפלא שלפנינו המובא ב"טובך יביעו" מסופר על הגאון ר' 
שמואל קאלין זצ"ל בעל ה"מחצית השקל", ממנו נוכל ללמוד 
שאם אומרים אמת, לעולם לא מפסידים. בתקופתו של הגאון 
ר' שמואל קאלין זצ"ל בעל "מחצית השקל" העלילו שונאי 
ישראל על היהודים עלילות דם שהם שוחטים כביכול תינוקות 
נוכריים כדי לאפות בדמם את המצות לפסח. והנה גם בעירו 
של ה"מחצית השקל" ניסו הגויים לטפול על היהודים את 
עלילותיהם המרושעות. המושל שהכיר מקרוב את הגאון 
כאיש אלוקים קדוש הדובר אמת בלבבו, תמיד השתכנע מדבריו 
ואף תקע לו כף שאם ינסו להעליל עלילה כזו בעיר ישלח את 
חייליו לשמור על היהודים. ובאמת סמוך לחג הפסח נמצאה 
גופתו של ילד גוי, ולידה סכין. כל העיר היתה כמרקחה נגד 
היהודים על שהרגו את הילד. כאשר החלו היהודים להתפרע, 

מיד שלח המושל את חייליו כדי לשמור על היהודים, אבל 
מאידך ציווה על מפקד המשטרה להשקיע את כל מאמציו 
בפענוח הרצח, על מנת שתהיה לו אפשרות אחת ולתמיד 
לברר האם יש בעלילה זו אמת אם לאו. כבר בתחילת החקירה 
התברר נתון מדהים. הסכין שנמצאה ליד הגופה היתה שייכת 
לבעל ה"מחצית השקל", המושל בחמת זעמו קרא אליו את 
הגאון ונפנף בידו: "אינני מאמין למה שאני רואה, אני אהיה 
הראשון שאהרוג אותך ואת כל בני עמך. נמתין רק למשפט 
שבו יגזרו את דינכם ולא יישאר מכם שריד ופליט". כמובן 
שהכניסו את הרב הגאון לבית הכלא. הקהילה היהודית שכרה 
עבור מורם ורבם את אחד מטובי עורכי הדין בעולם. כשהגיע 
הפרקליט אל הרב, ייעץ לו בראש ובראשונה לכפור בעובדה 
שהסכין שלו, הזדקף הרב מלוא קומתו והצהיר נחרצות: "זאת 
לא אעשה בשום ואופן שבעולם, הסכין אכן הגיעה מהבית 
שלנו, אין לי מושג כיצד זה קרה, ובוודאי שאיני יודע מי הוא 
הרוצח, אבל אם ישאלני השופט על דבר הסכין, אודה בפה 
מלא שהיא שייכת לי". עורך הדין שראה ש"אין עם מי לדבר", 
הבין שכנראה לא יהיה לרב שום סיכוי להינצל, ולכן החליט 
להתפטר מתפקידו, ותהום כל העיר. נכנסו ראשי הקהילה 
ופרנסיה לכלאו של רבם, ניסו לשכנעו שיכפור, למענו ולמען 
משפחתו, ילדיו וכל בני הקהילה, אבל הוא בשלו: "מעולם 
לא הוצאתי מילת שקר מפי וגם עתה לא אעשה זאת". הגיע 
עת המשפט, והגויים כבר שפשפו ידיהם בהנאה למראה הטרף 
הענק שעלה בחכתם. "האם הנך מודה שסכין זו שלך?" – שאל 
השופט, "כן", השיב הגאון בשלווה. השופט שלא היה שייך 
לעדת המרעים של שונאי ישראל, מנסה לעזור ל"מחצית 
השקל", ואומר לו: "הרי אין עדים שסכין זו שלך, הדבר הגיע 
אלינו רק מפי השמועה, אתה יכול להכחיש את הדבר". "אדוני 
השופט, אני אומר פעם נוספת שהסכין הזו היא שלי, אבל 
איני יודע כיצד הגיע לזירת הרצח ומי היה הפושע שביצע 
את המעשה הזדוני", השיב הגאון הקדוש. ברגע זה פנה השופט 
אל התביעה ואמר: "ראו רבותי, היש איש אמת יותר מיהודי 
זה הניצב לפנינו? הרי ניסיתי לעזור לו לזכות במשפט והוא 
אינו מוכן להיאחז במילה אחת של שקר! האפשר שלא להאמין 
לו גם בכך שהוא כופר במעשה הרצח? אני מכריז על ביטול 
המשפט וזיכויו של החשוד". קולות צהלה ושמחה נשמעו 
מפי היהודים שישבו באולם בית המשפט, אך הנה קם התובע 
ומכריז שיש לו עד המוכן להעיד שהסכין של הרב, אדם זה, 
סיפר התובע לשופטים, היה משרת בבית הרב ומכיר היטב 
את כל הסכינים שבבית", כשעלה האיש לדוכן העדים, שאלו 
השופט: "האם ראית פעם את הסכין הזאת?", "לא", השיב 
העד "אבל אני מכיר את כל הסכינים שבבית הרב, ויכולתי 
לתת לך סימן מובהק על הסכין המדוברת, יש בה חריץ דק 
לפני החור העליון"! מתבונן השופט בסכין ומוצא את החריץ. 
פני היהודים חפו. "נו מה יש לך לומר עכשיו, פונה השופט 
אל הגאון הממשיך לישב בשלווה נפשית מופלאה, "אני רוצה 
לחזור בי מהדברים שאמרתי קודם לכן", מכריז ה"מחצית 



בא

נה

השקל". כעס רב נראה על פני השופטים "האם הנך רוצה להתל 
בנו? מה אתה חושב, שאפשר לעשות צחוק מבית המשפט, 
א"א לחזור מהדברים שאמרת קודם". והגאון ממשיך "אני רוצה 
לומר לכם שגם עתה אני מודה שהסכין הוא שלי, אבל אם לפני 
כן אמרתי שאינני יודע מי הוא הרוצח, עכשיו אני כבר יודע, 
והצביע על העד". לפליאת כל הנוכחים, התמוטט העד במקום 
והודה על מעשה הרצח. לשאלת השופטים כיצד ידע זאת. 
השיב בעל "מחצית השקל" ואמר: "הנכם יכולים לבא לביתי 
ולראות שהסכין שנמצאה במקום הרצח היא היחידה שיש בה 
חריץ. יתר הסכינים הם שלמות, ואם כן כיצד ידע העד שהסכין 
שבה בוצע הרצח היא זו עם החריץ, הרי הוא עצמו אמר קודם 
לכן שלא ראה את הסכין לפני מתן העדות"... ה"מחצית השקל" 
שוחרר בכבוד גדול מכלאו ומאז העריצו המושל בכפל כפליים 
ושמר על כל נתיניו היהודים. אבל לא כדאי לשכוח את העיקר 

"שמאמירת אמת לא מפסידים".

מובא באבני שוהם הנני מביא מחר ארבה בגבולך במדרש הובא 
שעל ידי מכת הארבה הכירו עד היכן גבול מצרים, ולכן 
כתוב ארבה "בגבולך", וקשה הרי במכת צפרדע התברר כבר 
היכן גבול מצרים, כי ראו עד איפה הגיעו הצפרדעים, ובזה 
פתרו את המלחמה עם כוש, על הגבול האמיתי ביניהם, וא"כ 
מדוע היה צריך עכשיו שוב לברר עד היכן גבול מצרים. ויש 
לומר שכאשר ביררו עד היכן הגבול מצרים לכוש, נטעו עצים 
על הגבול כמו שעשה יהושע בן נון כשחילק את הארץ לשבטים, 
כדי שיהיה היכר לדורות, אבל אח"כ כאשר ירד הברד, נשברו 
העצים שהיו היכר לגבול, כמו שכתוב 'כל עץ השדה שבר', 
ושוב לא היה היכר בין גבול מצרים לכוש, ולכן הוצרכו לברר 
שוב את הגבול ע"י מכת ארבה. ובזה מדויק הלשון בפסוק 
בתהלים )קה- לג( במכת ברד 'ויך גפנם ותאנתם וישבר עץ 

גבולם' ואח"כ אמר 'ויבא ארבה וילק וכו'.

הנני מביא מחר ארבה בגבולך. למה אמר למחר, ובמדרש  )שמות 
רבה יג, ה(, מובא שאמר כן כדי שפרעה ישוב בתשובה, וגם 

שפרעה יראה שאין זה כישוף.
 

מהו הלשון בגבוליך, מובא בילקוט, כי היה אז מצב של מלחמה 
בין מלכות מצרים ומלכות כוש, בדבר גבולות מדינותיהן, 
והצפרדעים הכריעו את הכף, שכן הכל ראו בעליל כי גבולה 
של מצרים מגיע עד למקום בו הגיעו הצפרדעים. כאשר העלו 
החרטמים גם הם את הצפרדע על מצרים, ביקשו להרחיב את 
שטחה של מצרים ולחדור לתוך גבולות כוש, אך השם יתברך 
הפר את זממם "ועלו הצפרדעים על ארץ מצרים" - אפילו 
הצפרדעים שהעלו החרטומים בלהטיהם לא חרגו מגבולותיה 
האמיתיים של מצרים. כתוב בארבה וינח בכל גבול ולמה היו 
צריכים בארבה גם לדעת הגבול אם כבר ידעו בצפרדע, אלא 
ידוע בכל מלחמות העולם אחרי המלחמה סימנו איפה הגבול 
על ידי נטיעת עצים כדי לשמור את הסימן, ועל כן כתיב 

בתהלים כתוב על מכת ברד "ויך גפנם ותאנתם וישבר עץ 
גבולם", מהו הדיוק "גבולם", אלא מאור מובן שהשתמשו 
בעצים כדי לדעת מהו גבולם, ואם כן נמצא שאחרי הברד 
נשברו כל העצים ואם כן היו צריכים לסימן חדש, ועל כן אחרי 

הארבה כנראה סימנו מחדש.

כ"ק אדמו"ר ר' שאול ידידה ממודזיץ זי"ע כותב שמכת הארבה 
כתיב וינח בכל גבול, והנה כתיב גם הנני מביא מחר ארבה 
גבולך, מהו הגבולות המופיע במכה זו, אלא משה רבינו  נכנס 
לפרעה אמר אתה מוטבע בטבע, וזו הארץ, והכשהקב"ה אמר 
לאברהם צא מאציטגנונות, וכשאתה טבע יש גבולות, ולכן 
אנחנו בני ישראל למעלה מהארץ מהטבע, והנה אתה פרעה 
מוטבע בטבע נביא בגבולך איפה שיש גבול, אבל אנחנו 

השמימה מסתכלים כלפי מעלה ואין גבולות.

כל אחד בכוחותיו וכשרונותיו לעבוד את הקב"ה כמובא בילקוט 
שמעוני )פרק לד רמז תד( ולא יחמוד איש את ארצך. מעשה 
באחד שהניח בית של תרנגולין ובא ומצא חתולות מקורעין. 
חד בר נש שביק ביתו פתוח ובא ומצא חכנא כריכא על קורקוסוי. 
רבי פנחס משתעי הדין עובדא תרין אחין באשקלון הוה לון 
מגורין נוכראין אמרין כדו אלין יהודאין סלקין לירשלם אנן 
נסבין כל מה דאית להון. מן דסלקין זימן להון הקב"ה מלאכין 
נכנסין ויוצאין בדמותן. מן דנחתין שאלון להון מאן שבקתון 
לגו ביתא אמרין ולא )חד( בר נש אמרין בריך אלהא קודשא 
דיהודאי דלא שביקן ולא שביק להון. נבות היזרעלי היה קולו 
נאה והיה עולה לירושלים והיו כל ישראל מתכנסין לשמוע 
קולו פעם אחת לא עלה והעמידו עליו בני בליעל ואבד מן 
העולם. מי גרם לו על ידי שלא עלה לירושלים בראיה לכבד 
את הקב"ה ממה שחננו למה שכבר אמרה תורה ולא יחמוד 

איש את ארצך. אימתי בעלותך:

הציעו להמהר"ם שפירא ז"ל ליכנס לסיים הפולני, ושאל את 
רבו הרה"ק ר' דוד משה מטשורטקוב זי"ע וענה לו, 
תעודת האדם אשר נוצר ובכשרונו אשר עיטר אותו הקב"ה, 
ועליך אומרים שאתה מדבר מאוד יפה ומעמיד תלמידים לשם 
ולתפארת, א"כ עליך להרביץ תורה ויראה. ואם אתה לסיים 
הפולני אז זה יבטל לך מלימוד התורה, אבל מצד השני שם 
בסיים הפולני אתה יכול להועיל להכלל. ועל כן עצתי שלא 
תעשה שום פעולה ושב ואל תעשה, רק אם הבחירה יהיה 
שהם יקראו לך והם יבחרו בך, אז תבין שזה מן שמיא ואז תלך.

כן מבאר הגר"א זצ"ל חנוך לנער על פי דרכו )משלי כב, ו( חנוך 
גו' כשהוא עוד נער ואז גש כשיזקין לא יסור והעניין כי 
האדם א"א לו לשבור דרכו כלומר מזלו שנולד בו כמ"ש האי 
מאן דבצדק יהיה גבר צדקן כו' וכשנולד במזל רע אז ע"ז ניתנה 
הבחירה ביד האדם שיוכל לאחוז במזלו לאיזה דבר שירצה 
להיות או צדיק או רשע או בינוני וכמ"ש במסכת שבת האי 
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מאן דבמאדים יהיה שופך דמים אר"א או מהולא או טבחה או 
ליסטים וזכר אלו הג' והוא לפי שמזלו מורה שיהיה שופך 
דמים אך בבחירתו יוכל לבחור באלו הג' או מהולא והוא צדיק 
שעושה מ"ע או טבחא הוא בינוני או ליסטים והוא רשע שופך 
דמים כמשמעו וז"ש שאול באחת ולא עלתה לו דוד בשתים 
ועלתה לו והעניין הוא כי בדוד נאמ' והוא אדמוני והוא במאדם 
ולכך טעה עליו שמואל בעת ראה קלסתר פניו והוא העביר 
מדותיו בכל ואף שאלו הב' לא העביר מ"מ עלתה לו כמ"ש כל 
המעביר על מדותיו כו' ודוד כבר הרבה צדק להעביר על 
מדותיו משא"כ שאול שנא' בן שנה שאול כו' כבן שנה שלא 
טעם כו' והוא העביר מדתו הטוב לרע בדבר אחד ולכן אף בא' 
לא עלתה לו וז"ש חנוך לנער ע"פ דרכו דרך מזלו וטבעו כן 
תחנכהו לעשות מצות ואז גם כשיזקין לא יסור ממנה אבל כאשר 
תעבירהו על מזלו עתה ישמע לך מיראתו אותך אבל אח"כ 

בעת יוסר עולך מעל צוארו יסור מזה כי א"א לו לשבר מזלו.
הנה הגר"א לבד כותב )פרק ד, יג( חזק במוסר אחוז את המוסר 
שהתחלת בו ותחזק את עצמו. אל תרף אפילו לפי שעה 
אל תרף א"ע מן המוסר. נצרה כלומר אלא אדרבה תוסיף תמיד 
גדרים ומצות על המוסר שלא יבא לידי רפיון. כי היא חייך כי 
מה שהאדם חי הוא כדי לשבור מה שלא שבר עד הנה אותו 

המדה לכן צריך תמיד להתחזק ואם לא יתחזק למה לו חיים:
הרה"ק ר' אלימלך מליזענסק זי"ע כותב בצעטיל קטן  הנה 
האדם לא נברא אלא לשבר הטבע. אז בטוח שצריכים 
לשבור הטבע אבל באיזה דרך צריכים לראות איפה שהלב 

חופץ.
וכן איתא מהנצי"ב בהעמק דבר )במדבר טו, מא( והיינו דשלמה 
אמר והלך בדרכי לבך. והתנא מפרש כל אותו מקרא שמח 
בחור וגו' לשם מצוה והכי פי' במדרש קהלת. וזהו דעת ר"ל 
בגמ' שבת דף ס"ג ב' ע"כ לד"ת. ופרש"י שמח בתלמודך למוד 
משמחה וטוב לב. ונמצא פי' והלך בדרכי לבך. לפי שאין הילוך 
עבודת ה' בתמידות של כל ב"א שוין. זה עוסק בתורה ועמלה 
כל היום. וזה פורש עצמו לעבודה. וזה לגמ"ח. והכל לש"ש. 
וגם בתורה עצמה אין כל דרך לימוד שוה. וגם במעשה המצות 
אי' בפ' כל כתבי אבוך במאי זהיר טפי. והיה מר זהיר במצות 
שבת ומר במצת ציצית. וה"ז כדאיתא בירו' ספ"א דקידושין 
כל העושה מצוה אחת מטיבין לו ומאריכין לו ימיו ונוחל אה"א. 
אר"י ב"ר בון מי שייחד לו מצווה ואל עבר עליה מעולם. 
ובמכילתא פרשת בשלח תניא כל העושה מצוה אחת באמנה 
כו'. וע' מש"כ בספר דברים ו' א' ב' ג'. וכן בגמ"ח אין כל 
העוסקים שוין בהליכות עולמם. ואם בא אדם לשאול איזהו 
דרך ישרה שיבור לו בדרך לימודו או במה להיות זהיר טפי. 
ע"ז אמר קהלת והלך בדרכי לבך. מה שלבו נמשך אחריו. ברור 
שמזלו חזי כי שתרצה. אפי' מה שאיננו בכלל מצות התורה כלל. 

רק שהוא עושה לש"ש ובדביקות באלהיו ה"ז טוב.

ואותו הבחינה כתב בעל ה"חובת הלבבות" )שער הרביעי  שער 
הבטחון פרק ג( וכיון שהתברר חיוב הגלגול על הסיבות 

על בני אדם, נבאר עתה, כי אין כל אדם חייב לחזור על כל 
סיבה מסיבות הטרף, כי הסיבות רבות. מהן נקלות, שטרחן 
מעט, כסחורה בחנות או מלאכת - יד שטרחה מעט, כתפירה, 
האריסים  ושכיר  המסחרים,  ואצור  והספרות,  וכאיחוי, 
והפועלים והשמשים בעבודת האדמה. ומהן סיבות יש בהן 
יגיעה וטורח, כעיבוד העורות, והוצאת הברזל והנחושת 
]והעופרת[ מן מוצאיהם, וזיקוק הכסף בעופרת, ונשוא המשאות 
האדמה  ועבודת  תמיד,  רחוקים  בדרכים  ולכת  הכבדות, 
וחרישתה, וכיוצא בהם. ומי שהוא מבני אדם חזק בגופו וחלש 
בהכרתו ראוי לו מהן מה שיש בו מן היגיעה, כפי שיכול לסבול, 
ומי שהוא חלש בגופו והכרתו חזקה, אל יבקש מסיבות הטרף 
מה שמייגע גופו, אך יטה אל מה שיהיה קל על גופו ויוכל 
להתמיד עליו. ולכל אדם יש חפץ במלאכה או סחורה מבלתי 
זולתה, כבר הטביע האל לה בטבעו אהבה וחיבה. וכן בשאר 
החיים, כמו שהטביע בטבע החתול צידת העכברים, ובטבע 
הנץ צידת מה שראוי לו מן העוף, ובטבע האיל צידת הנחשים. 
וכן יש מן העופות שיצודו הדגים לבד, וכן בטבע מין ומין 
ממעי החיים נטייה ותאוה אל מין ממיני הצמחים והחיים, 
הוטבע עליו להיות סיבה למזונו, ותכונות גופו ואבריו ראויין 
לדבר ההוא, כפה הארוך והשוק הארוך לעוף, שהוא צד את 
הדגים, וכשן והצפורן החזקה לארי, והקרנים לשור ולאיל, 
ואשר תוכן מזונו מן הצמח לא ניתן לו כלי הציד והטרף. ועל 
הדמיון הזה תמצא מידות בני אדם וגופותם מוכנות לסחורות 
ולמלאכות. ומי שמוצא במידותיו וטבעו כוסף אל מלאכה 
מהמלאכות, ויהיה גופו ראוי לה, ויוכל לסבול את טרחה, יחזור 
עליה וישים אותה סיבה להבאת מזונו, ויסבול מתקה ומרירותה, 

ואל יקוץ כשיימנע ממנו הטרף בקצת 
העתים, אך ובטח באלהים, שיספיק לו טרפו כל ימי חייו. ויכוין 
בטרדת לבו וגופו בסיבה מן הסיבות והסיבוב עליה, 
לעמוד במצות הבורא, שציוה האדם להתעסק בסיבות העולם, 
כעבודת האדמה וחרישתה וזריעתה, כמו שכתוב )בראשית ב 
טו(: ויקח ד' אלוקים את האדם ויניחהו בגן עדן לעבדה ולשמרה, 

ולהשתמש בשאר בעלי חיים בתועלותיו ומזוניו ובנין המדינות 
והכנת המזונות, ולהשתמש בנשים ולבעול אותן להרבות 
הזרע, ויהיה נשכר על כוונתו בהם לאלהים בלבו ומצפונו, בין 
שיוגמר לו חפצו בין שלא יוגמר לו חפצו, כמו שכתוב )תהלים 
קכח ב(: יגיע כפיך כי תאכל אשריך וטוב לך, ואמרו רבותינו, 

זכרונם לברכה )אבות ב יב(: וכל מעשיך יהיו לשם שמים ויהיה 
בטחונו באלהים שלם, ולא יזיקנו הסיבוב על הסיבות להבאת 
טרפו בהן מאומה, כשהוא מכוין בהן בלבו ומצפונו לשם שמים, 
ואל יחשוב, כי טרפו מועמד על סיבה ידועה, ושאם תימנע 
הסיבה ההיא ממנו, לא יבוא בסיבה אחרת, אבל יבטח על האלהים 
בטרפו, וידע, כי הסיבות כולן אצל הבורא שוות, יטריפהו במה 
שירצה מהן ובעת שירצה מאיזה ענין שירצה, כמו שאמר הכתוב 
)שמואל א יד ו(: כי אין לה' מעצור להושיע ברב או במעט, ואמר 

)דברים ח יח(: כי הוא הנותן לך נח לעשות חיל, ואמר )זכריה ד ו( 

לא בחיל ולא בכח כי אם ברוחי אמר ה' צבאות.



בא

נז

רב זצ"ל היה מפרש קוה אל ד' חזק ויאמץ לבך  הבריסקער 
וקוה אל ד'. ולכאורה מהו הכפילות, אלא האמת 
הוא קוה אל ד' מהו השכר של הבטחון, שנותנים לך עוד נסיון 

שיהיה לך עוד בטחון, וזהו השכר מצוה מצוה.
וכשאמר הבריסקער רב הווארט הזה היה יושב שם איזה בעל 
נכסים ואמר להרב מבריסק שזה גוט ווארט, אמר לו 
הרב אולי תעזוב את הביזנעס שלך בגלל ביטחון, והלה התחמק 
לשלוח  כדי  לפרוטה  פרוטה  שאסף  אחד  שהיה  סיפר  אז 
למשפחתו, והנה כשהגיע לדואר נגנב ממנו כל המעטפה ורץ 
לבריסקער רב עם צעקות, מה יעשה אמר לו תבוא בעוד 
שבועיים לכאן, והנה עוד שבועיים הרב מבריסק אסף כסף 
עבורו ורצה לתת לו הרבה יותר, והנה האיש הנ"ל התבייש על 
הצעקות שעשה אז אמר להרב שלא הפריע לו כל כך הגניבת 
הכסף, אלא רגע לפני שהלך לדואר אמר לו אחד למה אתה 
הולך קרוע הנה תמדוד לך מעיל חדש, והנה מדדתי, וכנראה 
אז גנב ממני את המעטפה, ועל הז שהסכמתי למדוד על 
הטיפשות הזה כואב לי, אמר הרב מבריסק א"כ שלא מפריע 
לך הכסף אני  יש למי לתת את הכסף, והנה על זה שאתה מפחד 
שיחשבו שאתה טיפש אני יוציא כתב מהבית דין שאתה לא 

טיפש, ומיד חזר ההוא מדיבורו.
גם אתה, אמר הרב מבריסק, הווארט מאוד טוב אבל  והנה 

לתכלית מה יה עם הביטחון שלך.
והנה גם סיפר הרב מבריסק שהיה פעם בעל הבית של איזה 
חברה, ופעם פרצה שריפה ברחוב של החברה, וביקש 
חבר ממנו תמכור לי את החברה בחמישים אלף רובל ולא רצה 
למכרו ואח"כ שהיה בסוף הרחוב ביקש שימכור לו בעשרים 
אלף, ולא הסכים וכשנכנס לתוך החנות לא רצה למכרו ושם 
נעצר השריפה, אמרו לו אתה לא חכם אלא טיפש, שאם כבר 
נכנס השריפה כבר לא שוה כל החברה שלך, אבל הלימוד 
בשבילנו שאם מן השמים נגזר שלא תפסיד, אז לא מפסידים.

עגמת נפש וצער לזולת. אחד שאל את הגאון בעל ה"חזון איש" 
איך מקיימים ללמוד על מנת לעשות, אמר לא לגרום 

צער לנפש יהודי אפילו בדיבור קל.

החסיד ר' זעליג וויינבערג בנו של ה"ברכת אברהם  הרב 
מסלונוים" זי"ע היה זקוק לדירה ועבר ברחוב וראה 
התקהלות של אנשים ובירר מה הולך אמרו לו שיש כאן כונס 
נכסים מהבנק היות והיהודי הנ"ל לא שילם עבור דירתו אז 
הבנק מוכר את הדירה בזול במקום 400,000 עושים מכרז, 
והנה ערבי אחד שם מחיר של 200,000 אמר ר' זעליג שהוא 
נותן 220,000 והנה זכה בזה, והלך הביתה וסיפר לאשתו שקנה 
דירה בזול וסיפר לה מנין לו הכל, ואמרה אשתו אני לא נכנסת 
לדירה שזה נקנה על חשבון צער של יהודי, אמר ר' זעליג אני 
לא לקחתי את זה ממנו במילא הבנק היה לוקח את זה, ואם 
אני לא הייתי קונה היה ערבי זוכה בזה, אמרה אבל עם כל 

התירוצים אני לא גרה שמה על חשבון צער של יהודי, הלך ר' 
זעליג להרה"צ ר' משה קליערס מחשובי החסידים שם ואמר 
לו את כל הסיפור, אמר לו ר' משה אספר לך מעשה בסבך ר' 
נח האבא של הברכת אברהם, פעם הלך סבך ברחוב וראה אשה 
מוכרת מגבות עבות, ולהגה"צ ר' הירש מיכל היה חסר מגבות, 
ועל כן החליט לקנות ממנה, וקנה, והביא לר' הירש מיכל, 
והנה בירר איפוא קנה לא רצה להשתמש בזה כי אמר האשה 
מכרה זאת כי אין לה מה לאכול, אבל מה שאני יתנגב עם הלחם 
של הזלת שבא מתוך צער מכרה, ועל כן לא השתמש, א"כ 
בוודאי שסבך לא היה משתמש עם דירה שיש בזה צער לזולת.
ומצינו זאת בחינוך )תק"ה( שלא יטול כל שבט לוי חלק בביזה 
במה ששללו ישראל בהכנסם בארץ ובמה שישללו 
מאויביהם אחרי כן, ועל זה נאמר ]דברים יח, א'[, לא יהיה 
לכהנים וגו' חלק ונחלה, ומשרשי המצוה, לפי שהם משרתי 
השם לא נאה להם להשתמש בכלים החטופים מיד בני אדם, 
לא יבא בית השם רק דבר הבא דרך שלום ויושר ואמונה, ולא 

שידאג עליו לב איש ואשה.

למה אין הכהן מברך שהחיינו בפדיון הבן. מאירי בסוף מסכת 
פסחים )קכא:( פדיון הבן הוי הוא בא לזמן שהרי אין זמנו 
משנולד עד שלשים יום חלק איבריו מאתים וארבעים ושמונה 
ואח"כ נפח בו נשמה כמה במצותיו וצונו על פדיון הבן וברכות 
אלו אבי הבן מברך את שתיהן על הפדיון הבן שהמצוה שלו 
ושהחיינו על שזכה לזמן קיומה ושמא תאמר יברך הכהן שהחיינו 
שהרי ההנאה שלו הרי יש בזכותו פסידא לשאר כהנים שהיו 
ראויים לה כמוהו אלא אבי הבן מברך את שתיהן ואח"כ נותן 

את הפדיון לכהן.

כשכואב צועקים אמרו חכמינו ז"ל )סוטה יא.( שלושה היו באותה 
עצה, בלעם שיעץ להשליכם ביאור נהרג, יתרו שברח 
זכה שמבני בניו ישבו בלשכת הגזית. איוב ששתק נידון 
ביסורים. ומבאר ה"בית הלוי" כאשר שאלו לאיוב מדוע שתקת, 
ענה, וכי יכולתי להועיל אם הייתי צועק. אולם כאשר באו 
עליו יסורים החל לצעוק. שאלוהו, למה תצעק, זה בין כה לא 
יעזור. אך, כאשר כואב צועקים. אם כן מדוע לא צעקת על 

השלכת ילדי היהודים ליאור.
כשזה כואב צועקים וזה נאמר על איוב, א"כ כשהיצר רוקד 
למה לא צועקים. וכן מבאר באור החיים הק' )פר' כי 
תבוא( ואומרו וענית ואמרת וגו' - פירוש לפי שכל אשר יעשה 

האדם מהטובות בעולם הזה אין די לרצות מלך עליון, צא ולמד 
ממה שאמרו רבותינו ז"ל )ערכין יז( אם יבא במשפט עם אברהם 
יצחק ויעקב אינן יכולין לעמוד לפניו, כי מה יצדק אנוש, 
וכתיב )איוב ד, יז( אם מעושהו יטהר גבר:  לזה אמרה תורה 
שיתן תשובה לה' והתנצלות על אשר לא עשה רצונו יתברך 
כמצטרך, והוא אומרו וענית ואמרת לפני ה' ארמי אובד אבי, 
ארמי זה יצר הרע, שהוא רמאי גדול. א"כ הטענה יש לך יצר 

הרע אבל למה לא צעקת. 



דברים טובים

נח

"יתרו שברח זכה שמבני בניו ישבו בלשכת הגזית"  וראינו 
ולכאורה סך הכל יתרו ברח, א"כ מה השכר הזה, אלא 
יתרו עשה מה שהוא יכול א"כ מקבל כזה שכר. כי הטענה 

מלמעלה תעשה מה שאתה מסוגל.
וידוע שהמאה קולות של התקיעות של ראש השנה, לומדים 
מאם סיסרא שבכתה, והנה לכאורה למה לוקחים את 
הלימוד מאלטע גויטע, אלא לדעת שאפילו אם הוא בוכה 

מקבלים. 

לא לחכות ליום בהיר. בליל הסדר אצל ה"בית ישראל" אחרי 
המלחמה אמר כך יכול מראש חודש תלמוד לומר ביום 
ההוא, אם תחשוב תתחיל מראש חודש אז הוא עת סגולה ומאז 
נתחיל בעבודת ד', אומרים לך לא מבעוד יום עכשיו ברגע 
זה, אולי תאמר שתתחיל כשיהיה יום קצת בהיר שיהיה יותר 
באקוועמט אומרים לך לא, עכשיו מיד תתחיל. אל תחכה 
תתחיל. כמצה ומרור מונחים לפניך, כשהמרירות לפניך אז 

תעבוד את ד'.

ארבה. כתב במדרש שכל טוב, ובספר ציוני בשם המקובלים, 
שהיו מאות מיני ארבה, שממין שנקרא ארבה יש מאה 
מינים, וכן מהמין שנקרא סלעם יש מאה מינים, וכן מהמינים 
שנקראים, חרגל, חגב, צלצל, ילק, חסל, גזם, חנמאל, יש מכל 

אחד מהם מאה מינים.

ויעל כל הארבה על כל ארץ מצרים וינח בכל גבול מצרים. הקשו 
התלמידים למה נאמר פעמיים כל, מובא בכנפי נשרים 
אלא נאמר פעמיים כל, דגם בארץ גושן היה הארבה, שידע 
הקב"ה שעתידין ישראל לצאת ולא ישאירו תבואותיהם שזרעו 

בשביל המצרים.

מובא בבעל הטורים וינח בכל גבול מצרים. ב'. וינח בכל גבול 
מצרים. וינח ביום השביעי )שמות כ, יא(. מלמד שנח הארבה 
בשבת. ד"א רמז להא דאיתא בתעניות )יט.( מתריעין ומתענין 
על הארבה בחול אבל לא בשבת. וז"ש וינח בכל גבול מצרים, 
אפילו אם נח הארבה בכל הגבול, אף על פי כן וינח ביום השביעי.

ויעתר אל ד'  )י, יח( מובא בטיב הפרשה )פר' וארא( דליקת ענק 
פרצה בלב ים, על סיפונה של אונית הצי האמריקאי. 
הלהבות היו כל כך גדולות, עד שמסוקי ההצלה לא יכלו להתקרב 
לאנייה למטרת חילוץ, מחמת החום העצום שנפלט למרחקים. 
באותה דליקה, נספו מעל שלושת אלפים חיילים של הצי... 
הסיפור אירע מספר שנים אחרי השואה, בליל שבת, כאשר 
אזרחים ראו מרחוק את הלהבות המשתוללות. ר' ישראל חיים 
קפלן זצ"ל, היה המשגיח של 'בית מדרש עליון' בארה"ב, 
והגיע לסעודה שלישית למסור את שיחתו בפני הבחורים. 
את שיחתו פתח בשאלה לבחורים, האם שמעו על הדליקה 
שפרצה באוניה? הבחורים השיבו בחיוב. "מה עשיתם מרגע 

ששמעתם על השריפה"? שאל הרב, ותשובתם של הבחורים 
לא איחרה לבוא: "וכי מה יש לעשות? הלוא אין לנו דרך 
לעזור"... הרב הזדעזע ואמר: "אומר לכם מה אני עשיתי!!! 
תהלים  ואמרתי  בכיתי  עין!  עצמתי  לא  הלילה  כל  ובכן, 
בתחנונים, בחושבי שמא יש שם יהודי אחד, ומי יודע אם 
בזכות התחנונים שלי, ניצל אותו יהודי והניצול הזה יתחתן 
ייוולד לו בן, והילד שלו יחזור בתשובה, ומהילד הזה יצאו 

דורות שלמים עובדי ה', זרע ברך ה'...". 
הסיפור על כל קצותיו התחבר לו יחדיו, כאשר סבי מצד אבי 
קרוב  עם  אבי,  של  ברכות  השבע  בשמחת  שוחח 
משפחה מצד אמי (כלתו). בין הדברים סיפר לו סבי, כי הוא 
אוד מוצל מאש מאותה אוניה, ואף זכה לאות גבורה מכיוון 
שכאשר ניצל ויצא מכלל סכנה, חזר אל הזירה המסוכנת 
שבודדים ניצלו ממנה כאמור, והציל את אחיו - שהיה אף הוא 
באותה אוניה בוערת... תיכף החל קרוב המשפחה לברר פרטים 
אודות האוניה, שהתבררה ללא ספק כאותה דליקה מליל שבת, 
או-אז אחזתו התרגשות עצומה וביקש את רשות הדיבור, 
וסיפר לקהל את הסיפור כולו כאשר הוא מעיד ששמע במו 
אוזניו את שיחתו של המשגיח... בדגש על כח התפילה של 
יהודי, שלא תמיד יודע מה פעל וכיצד... כעבור שנים רבות 
אני, הנכד, שמעתי את הסיפור מאבי מורי כמשיח לפי תומו... 
התרגשתי מהסיפור וגמלתי בליבי באותו רגע, שהבן הילוד 
הבא שייתן לי ה', אקרא על שמו של המשגיח ר' ישראל חיים, 
שכן מדין הכרת הטוב שבעדות מפורשת, זכו תפילותיו וזכה 
סבי להינצל. והנה נולד לי בן, יום הברית הגיע והתלבטות 
קשה עמדה בפניי, מכיוון שר' חיים שמואלביץ זצ"ל הינו רבו 
המובהק של אבי מורי, ויום הברית חל בדיוק ביום היארצייט 
של ר' חיים, שהינו אור לרגלי המשפחה, ומאידך יש דין הכרת 
הטוב. לרגע חשבתי, שעתה אקרא על שמו של ר' חיים שמולביץ 
כמתבקש, ובעזרת ה' בילד הבא אקרא על שם הרב קפלן, אך 

מהר מאד שמתי לב ששניהם קרואים 'חיים', כך שאין לי
את האפשרות לקרוא על שם שניהם... בסופו של דבר הכרעתי 
לקרוא על שמו של הרב קפלן, שבזכות תפילותיו באותו 
ליל שבת קמו להם דורות ישרים ומבורכים... אבי מורי שאל 
לפשר ההכרעה, והשבתי לו שחשבתי כי אילו הייתי שואל 
את ר' חיים שמואלביץ, היה משיב על אתר שהכרת הטוב 
קודמת לכל. אבי פרץ בבכי של התרגשות ואמר: "זה בדיוק 

מה שהיה ר' חיים אומר"!!! 

ומלאו בתיך ובתי כל עבדיך ובתי כל מצרים. מהו הפירוט בתיך 
וכו הלאה. ובכלי יקר מפרש שבלי ספק שבית המלך 
יותר פנימי מן בתי כל עבדיו ובתי כל עבדיו יותר פנימיים 
מן בתי כל מצרים, ואיך יכנס הארבה תחילה לפני ולפנים 
ואחר כך בראש כל חוצות, אלא ודאי שבדרך נס נעשה זה כי 
כדרך החטא כך העונש, כי הוא התחיל בקלקלה תחילה ואח"כ 
עבדיו, כי בלי ספק שתלה החטא יותר בו מבעבדיו ויותר 
בעבדיו מכל עמו כדרך שפירש"י בצפרדעים )ז, נח( שנאמר 



בא

נט

ועלו ובאו בביתך וגו' ובבית עבדיך ובעמך. ואולי שעל הפוך 
סדר זה נאמר לפניו לא היה כן ארבה כמוהו יכול להיות שהיה 
ארבה כמוהו, אבל כן לא יהיה על זה הסדר ההפוך שלא כדרך 

העולם.

לא נשבר אחד בכל גבול מצרים. מובא במדרש רבה כיון שבא 
ארבה שמחו המצריים, שאמרו נקבץ ונמלא מהם חביות, 
אמר הקב"ה במה שהבאתי עליכם אתם שמחים מיד ויהפוך 
ד' רוח ים חזק מאוד, אפילו מה שהיה מלוח בקדרות ובחביות 

פרחו וברחו.

ויאמר ד' אל משה נטה ידך על השמים ויהי חושך )י, כא(. ביאר 
הרה"ק רבי ישכר דוב מבעלזא זי"ע איתא במדרש )שמו"ר 
יד, א(: "הדא היא דכתיב )תהלים קה, כח(: "שלח חושך ויחשיך 

ולא מרו את דברו", אמר הקב"ה למלאכים, המצריים ראויין 
ללקות בחושך, מיד הסכימו כולן כאחת ולא המרו", ע"כ. 
ולכאורה, יש להבין למה היה צריך את הסכמת המלאכים דוקא 
במכה זו; עוד צריך בעיון מהו הרבותא שלא המרו את דברו, 
וכי מאי איכפת להו שילקו המצריים במכת חושך. וי"ל כי 
מצינו בגמרא )חולין צא:( שמלאכי השרת אין אומרים שירה 
אלא פעם אחת ביום, ואמרי לה פעם אחת בשבת, ואמרי לה 
פעם אחת בחודש, ואמרי לה פעם אחת בשנה, ואמרי לה פעם 
אחת בשבוע, ואמרי לה פעם אחת ביובל, ואמרי לה פעם אחת 
בעולם, יעו"ש. הרי שיש למלאכי השרת זמן קבוע בו אומרים 
הם שירה. והנה בשלושת הימים של מכת חושך, שלא עלה 
בהם השחר, נחשבו כל הימים כיומא אריכתא, ולא יכלו לומר 
שירה, נמצא שנגרם להם למלאכי השרת פסידא רבה על ידי 
מכת חושך, ולכן ביקש הקב"ה הסכמתם, ומובן גם מה שמשבחם 

שלא מרו את דברו.

ויאמר ד' אל משה נטה ידך על ארץ מצרים ואחר כך כתוב, ויט 
משה מטהו, ולא כתוב, ויט משה את ידו. מובא בנחלת 
צבי וכן גבי מכת דם, ויאמר ד' כו' קח מטך ונטה ידך כו, ואחר 
כך כתוב ויעשו כן משה ואהרן וכו' וירם במטה, ולא כתיב, 
"ידו". ואפרש בס"ד ע"ד שכתב )בספה"ק "קדושת לוי"(, למה אנו 
קוראין לחג המצות חג הפסח, דלא כתוב כך בתורה, דהנה 
אמרו חז"ל )ברכות ו( א"ל ר"נ בר יצחק לרב חייא בר אבין, הני 
תפילין דמרי עלמא מה כתיב בהו, א"ל מי כעמך ישראל וכו' 
ומי משתבח קוב"ה בשבחייהו דישראל, אין וכו'. אמר הקב"ה, 
אתם עשיתוני חטיבה אחת בעולם, ואני אעשה אתכם חטיבה 
אחת בעולם וכו'. הרי חזינן הקב"ה משתבח עם ישראל, וישראל 
עם הקב"ה, שאומרים שמע ישראל ד' אלוקינו ד' אחד, הקב"ה 
כתב, את חג המצות תשמור, והיינו, שבכל התורה נקרא "חג 
המצות", והיינו שהקב"ה משתבח עמנו שאנחנו מקיימים 
המצוות ואוכלים מצות בחג הזה, אבל ישראל קוראים אותו 
"חג הפסח", היינו שאנו משתבחים עם הקב"ה שפסח על בתי 
אבותינו במצרים. והשתא מיושב, למה לא עשה כן משה ממש 

כמו שצוה לו הקב"ה, היינו להטות עם ידו, כי באמת רצה 
הקב"ה להראות ולהשתבח עם משה שהוא אדם גדול שנתן 
כח "בידו" לעשות את כל המופתים האלה, אבל משה לא רצה 
להראות בשבחו שפועל מעשה ידיו הוא, אלא רצה להראות 
שרק הקב"ה בעצמו הוא העושה את כל המעשים האלה, לכן 
נאמר, ויט משה את "מטהו", והיינו, כי ידוע שעל המטה היה 
חקוק שם הוי"ה ב"ה המפורש, ובו עשה את כל המעשים 

והנפלאות. 

ויהי חושך על ארץ מצרים וימש חושך )י, כא(. מובא במכתב 
מאליהו המדרש שואל "מהיכן היה אותו חושך, ר' נחמיה 
אומר, מחושך של גיהנום" )שמות רבה וילקוט שמעוני(. ותמוה, 
מה שאלה היא זו? ומה זה נוגע לנו מהיכן היה החושך, הגה"צ 
רבי אליהו אליעזר דסלר זצ"ל הטעים במשל, שיש כאן לקח 
והוראה לכל מאורעות החיים. ואלו דבריו: בחור נסע מעירו 
לעיר אחרת כדי ללמוד תורה בישיבה הגדולה מפי רב העיר, 
הגאון המפורסם ששמעו הולך למרחוק. אם ישאלוהו מדוע 
בא, ישיב: "כדי ללמוד תורה". אבל אם ישיב: "באתי משום 
שהרכבת הביאה אותי" אין ספק שהוא חסר דעה. ובאמת, 
מדוע? הרי אמת היא, הרכבת הביאה אותו! והתשובה היא, 
שאכן היתה הרכבת האמצעי בשרות המטרה. היא תהיה 
התשובה לשאלה החשובה פחות, איך הגיע לכאן, אבל לשאלה 
מדוע הגיע יענה במטרה ובסיבה התכליתית. דבר זה נראה 
במקרינו  אותו  זוכרים  והיינו  הלואי  אבל  מאוד,  פשוט 
היומיומיים. בשעת מחלה, למשל, אנו חוקרים כיצד התפתחה 
המחלה, מה היו המאורעות שהביאו אליה, האם יצא החולה 
מביתו ביום קר, כשהוא מזיע ואיננו שואלים איזה חטא גרם 
למחלה, מהי סיבתה האמיתית. זאת למדונו חז"ל בשאלתם: 
שיבוא,  חושך  לאותו  גרם  מה  חושך".  אותו  היה  "מהיכן 
ותשובתם: "מחושך של גיהנום", מעשיהם האפלים ויצריהם 

הרעים, הם שהביאוהו.

מובא בילקוט האורים וימש חושך ברש"י ולמה הביא עליהם 
חשך וכל המפורשים תמהו מ"ש מכה זו שהקשה ולמה 
הביא מכל המכות הא על כולם קשה ולמם הביא זו ובס׳ מרגניתא 
טבא כתב דרש"י מקשה כן דבשלמא שאר המכות י״ל שנעשה 
בשביל אהבת ישראל שאליהם בא המכות ואם ישראל הציל 
מזאת המכה אבל מכת חשך שמא יאמרו שגם ישראל נלקים 
כמוהם לז״א באמת בשביל שהי׳ בישראל פושעי ישראל ועוד 
כדי שיראו המטמוניות שלהם ומשם ידעו שישראל לא נלקו 

בחשך.

מובא ברלב״ג וימש חושך )י, כא(. המצריים היו מוכרחים לסתום 
נקבי האף והפה, כדי שלא יכנס האדר העב והקיטור, 
שחידשו אז השי"ת על דרך הפלא תוך גופם וימיתם. והצער 

שהגיע להם בזה הי׳ נפלא מאוד.
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וימש חושך )י, כא(. מובא בפרדס יוסף בשם ספר שיח השדה 
חושך מצרים הי׳ אור גדול ומתוך כך לא ראו מאומה, 
כמו העטלף שאינו יכול לראות באור, וזהו רמש חושך, שהחושך 

מש ומתוך כך היי חושך ]אור גדול[.

ולמה הביא עליהם את החושך. מובא בנחלת יעקב יש לתמוה 
הלא במכת הערוב כתב הרב ויש טעם בדברי אגדה וכו' 
בטכסיסי מלחמות מלכים בא עליהם וכו', ולא בקש לפרש 
הטעם בכל מכה ומכה וא״כ למה בקש למצוא דברי חפץ במכת 
חשך וי״ל דהכי קשיא ליה למה הביא עליהם שני מיני חשך 
שלשת ימים הראשונים לא ראו איש את אחיו אבל עומד יכול 
לישב ויושב יכול לעמוד ושלשה ימים השניים היה עב כפול 
ומכופל עד שעומד אינו יכול לישב ויושב אינו יכול לעמוד 
ושאר המכות היו שוות מתחילה ועד סופה ועל זה שבשלשה 
ימים הראשונים מתו אותן שלא רצו לצאת ולא היה צריך שיהא 
החשך עב ומכופל אלא כשלא ראו איש את אחיו די ולמה ישנה 
הטבע יותר מדאי לבטלה אבל בשלשה ימים השניים היה 
צריך שיהא כפול שלא יוכלו לעמוד כשישראל יכנס בחדריהם 
וכל זה בש"ר והשתא מ׳׳ש הרב ועוד שחפשו ישראל וכו' אין 
כוונתו ועוד טעם אחר אלא ה״ק ועוד טעם על החושך השני 
ואין להקשות למה היה החושך ששה ימים לא יהיה אלא שלשה 
ויהיה עב ומכופל ובאותן הימים ימותו הרשעים וגם יחפשו 
כליהם יש לומר חדא דלא יספיק שלשה ימים לזה ולזה לקבור 
את הרשעים וגם לחפש כליהם ועוד דאין לשנות זמן של חשך 
מזמן שאר מכות דכל מכה היתה משמשת שבעה ימים ואף 
על פי שלא היה החשך רק ששה ימים כבר תירצו בש"ר והשביעי 
של חושך זה היה יום חשך של ים שנאמר ויהי הענן והחושך 
ואהא דכתב הרב אומר לו אני ראיתיו בביתך ובמקום פלוני 
הוא נראה לפרש שזה גרם למציאת החן שהיו המצרים אומרים 
אילו דעתם לשקר בנו היה שואל שתים מאחר שראה שתיהן 
ומ"מ יש לפקפק בזה דשמא בשביל שלא ירגיש המצרי שדעתו 
לשקר לפיכך אינו שואל אלא א' אבל בש"ר מסיים באותה 
שעה היו המצרים אומרים אם היו אילו רוצים לשקר בנו היו 
נוטלין אותן בימי החשך ולא היינו מרגישים וכו' פירוש שלא 
היינו יודעים מי הוא הנוטל מאחר שלא ראו איש את אחיו 
ומכ"ש שלא היינו יכולין למחות מאחר דיושב אינו יכול לעמוד 
ולפי"ז יש לומר דוימש סובל שני פירושים ושניהם אמת הא' 
הוא לשון ויאמיש והן הן השלשה ימים הראשונים והשני לשון 

ממשש והן הן השלשה ימים השניים.

ד' אל משה נטה ידך על השמים ויהי חושך על ארץ  ויאמר 
מצרים )י, כא(, מובא בוידבר יוסף על הפסוק בתהילים 
)קה, כח( שאמר שלח חושך ויחשיך ולא מרו את דברו אומר 

המדרש בשעה שהקב"ה רצה להביא את מכת חושך על ארץ 
מצרים נתייעץ עם המלאכים וכולם הסכימו למכה זו על מצרים, 
שנאמר שלח חשך ויחשיך ולא מרו את דברו, שכולם הסכימו 
פה אחד לזאת, ופרוש הדברים שהרי במכת חושך גילו בני 

ישראל את כל הכסף וזהב שהיו למצריים, ותבעו זאת מהם 
לאחר מכן בהשאלה, והמצרים נתנו להם בחפץ לב, כי אמרו 
אם היו רוצים לקחת זאת היו לוקחים בימי החושך ולא היינו 
מרגישים, לכן האמינו להם ונתנו להם ככל אשר בקשו, וכך 
יצאו ברכוש גדול מארץ מצרים, אמנם ריבוי כסף וזהב זה גרם 
להם לעשות את העגל, שנאמר וכסף הרביתי להם וזהב עשו 
לבעל, וא"כ אם יבואו מלאכי השרת לקטרג בעוון זה על בני 
ישראל יאמר להם הקב"ה שאין להם כל טענה, כי הם הסכימו 

במכת חושך ולא המרו דבריו של הקב"ה.

ויהי חשך על ארץ מצרים וימש חשך )י, כא(. מובא בספורנו 
החושך הרגיל איננו בריאה בפני עצמה, אלא הצד השלילי 
של האור )העדר האור(, ובמקום שאין אור ממילא שורר חושך. 
לפיכך אין כל ממש בחושך הזה ומעט מן האור דוחה הרבה 
ממנו. אבל החושך של מצרים היה בריאה מיוחדת שנבראה 
לאותה שעה והיה בה ממש - "וימש חושך" היה חושך סמיך 

שאפשר למשש אותו עד ששום אור לא היה בכוחו לגרשו.

ויאמר ד' אל משה נטה ידך על השמים ויהי' חושך )י, כא(. ולא 
התרה בו מקודם, מפני שלא היה בו סכנה, ומטעם זה 
לא התרה בו במכת כינים ושחין, כן כתב הרמב"ן בפרשת וארא 
)ח, טו( ובחזקוני כתב שבכל מכה שלישית לא התרה בו, דמכיון 

דעבר ושנה נעשית לו כהיתר )יומא פז(, ומה תועלת יש להם 
בהתראתו מאחר שלא יחזור בו וביאר דבריו יבואר בצירוף 
דברי הספורנו שם, שהשלש מכות הראשונים, דצ"ך היו בשתי 
היסודות הכבדים )בהעפר והמים(, ועד"ש היו אותות בבעלי 
חיים ובא"ח היו אותות באויר, ובכל שתים מהם התרה, 
ובשלישית נשעה האות בלתי התראה, עכ"ד. והיינו שבמכה 
השלישי בהעפר ובהבעלי חיים ובהאויר לא ניתנה לו התראה, 
כי בכל אחד מהם נעשה מוחזק בעבירה אחר שלא שב בהפעם 
הראשון והשני של המכה בהעפר והמים, ובהפעם הראשון 

והשני של האותות באויר וכו'.
כתב החזקוני שהטעם שסידר הקב"ה שיהיה המכת  ועוד 
חושך בשעה שאין צריך לו התראה היה, כדי שלא יטמינו 

המצריים את אוצרותיהם.

ויאמר ד' אל משה נטה ידך על השמים וכו' וימש חושך )י, כא(. 
ופירש רש"י שנדרש אגדה פותרו לשון ממשש בצהרים, 
שהיה כפול ומכופל ועב, עד שהיה בו ממש, ובמדרש תנחומא 
איתא שהיה עוביו כדינר. ובמכילתא מובא שמגיד הכתוב 
"וימש חושך" שכשהיה המצרי עומד לא יכול היה לשבת 
וכשיש לא יכל לעמוד. ובמעינה של תורה בשם החידושי 
הרי"ם שפירוש עה"פ לא ראו איש את אחיו ולא קמו איש 
מתחתיו, שהחושך הגרוע ביותר הוא, כאשר אינו רוצה לראות 
את אחיו ולהושיט לו עזרה, ואינו רוצה לקום ממקומו, ובזה 
פי' האבני אזל שהסיבה שהיה העובי דינר, כי הרדיפה אחר 



בא

סי

דינר הזהב מגביה בבני האדם את האני ואפסי, שלא ירצו ולא 
יוכל לראות את צערו ודחקו של אחד, חוץ ממנו. 

מובא בטובך יביעו ויהי חושך אפילה בכל ארץ מצרים שלושת 
ימים )י, כב(. החיד"א מבאר הטעם מכת חושך שבאה על 
מצרים, בגלל ששכחו את הטובות שעם ישראל עשו להם, 
בעת שיעקב אבינו היה שם, ולכן מידה כנגד מידה חשכו 
עיניהם. החיד"א מוסיף ואומר שהדברים רמוזים במילה 'חושך' 
שהתחלפה במילה 'שכח', ואפשר לכלול בעניין זה גם את 
המילה 'כחש', מי שמתכחש לטובות שעשו איתו. ואולי זו 
הסיבה לסגולה נפלאה המובאה בשם הקדמונים שהמעביר 
את הציצית על עיניו בעת אמירת פרשת ציצית בעת קריאת 
שמע, 'יהא מובטח שלא יבוא לידי סימוי עינים'. שהרי כאשר 
יהודי קורא שמע ומעביר את הציציות על שתי עיניו נעשה 
כמי שאומר להקדוש ברוך הוא שהוא יהודי וזוכר את יציאת 
מצרים, ולא מתנהג כמו המצרים שלא זוכרים את טובתם של 
ישראל, ואם כן מגיע לו שלא תכהינה עיניו כמו במצרים אלא 

יראה אור גדול, בזכות ה'למען תזכרו'. 

מובא בדברי ברוך ויהי חושך אפילה בכל ארץ מצרים שלושת 
ימים )י, כב(. פעם אחת אמר איש אחד בסעודת חול לפני 
מרן הגה"ק מצאנז בשם הרה"ק ר' אריה לייב מקעשנזוב זצ"ל, 
אב"ד לאנצוט שאין מצוה לקבור אפילו רשע מישראל, ]פירוש 
לקבור, גם כן לרדת לחייו של האדם, לשבור אותו, ולחסלו[. 
והראיה מרש"י ז"ל שהביא מהמדרש )שמות רבה יד-ג( על הפסוק 
ויהי חושך אפילה בכל ארץ מצרים שלושת ימים, ולמה הביא 
עליהם חושך, לפי שהיו בישראל באותו הדור רשעים ולא היו 
רוצים לצאת, ומתו בשלושת ימי אפילה כדי שלא יראו מצרים 
במפלתם עד כאן. ואם כן היתה לבני ישראל מצוה שקברו 
ישראל את הפושעים והמורדים, ולסוף כתב רש"י על הפסוק 
והיה לכם למשמרת )יב-ו( הגיעה שבועה שנשבעתי לאברהם 
שאגאל את בניו, ולא היו בידם מצוות להתעסק בהם כדי 
שאגאל את בניו, ולא היו בידם מצוות להתעסק בהם כדי 
שיגאלו )יחזקאל טז, ז(. ואת ערום ועריה, ונתן להם שתי מצוות 
דם פסח ודם מילה עד כאן. ולכאורה הרי כבר היו בידם מצוות 
הרבה שקברו את הרשעים, אלא מוכח מכאן שאין זו מצוה 

לקבור את הרשע, והפליא מרן את המצאה הלז. 

ויהי חושך על ארץ מצרים )י, כא(. במדרש ״שלח חושך ויחשיך 
ולא מרו את דברו״ ועל זה אומר המדרש כשאמר הקב״ה 
למלאכים שהמצרים ראויים ללקות בחושך, הסכימו כולם 
כאחד ולא מרו את דברו. בספר ״טללי אורות״ מביא על מדרש 
זה את דברי המלבי״ם הנפלאים: וכי איזה חידוש יש בזה, 
שכולם הסכימו כאחד. שלושה הבדלים יש בין ״דיני נפשות״ 
ובין שאר דינים: א( בדיני נפשות מתחילים לשאול מן הצד 
- מצעיר הדיינים, כדי שיחווה דעתו באורח חפשי, מבלי 
להיות תלוי בדעתו של זקן הדיינים. לעומת זאת בשאר דינים 

שואלים ראשונה לדעתו של זקן בית הדין. ב( בדיני נפשות 
מתחילים לדון בתחילה בצדדי הזכות, ואחר כך בצדדי החובה. 
ג( בדיני נפשות אם אמרו כל הדיינים ״חייב״, יוצא בעל הדין 
זכאי )״כולו חייב - זכאי״(. לפיכך, כאשר שמעו המלאכים שהשי״ת, 
אב בית הדין של מעלה כביכול, אומר דעתו בטרם שאל לדעתם 
הם, וגם מתחיל הוא מיד בצד חובה ולא בצד זכות )ראויים הם 
המצרים ללקות״(, הגיעו מכך לידי מסקנה כי אין כאן דיני נפשות, 

ולפיכך יכלו כולם להסכים לחובה. שכן אילו היו כאן ״דיני 
נפשות״, לא היו יכולים כולם להכריע לצד חובה, כי אז היו 
יוצאים המצרים זכאים, ואי אפשר היה להענישם במכת חושך, 
שהרי ״כולו חייב - זכאי״, עכשיו שאין כאן דיני נפשות היו 

יכולים כולם כאחד להסכים אתו - ״ולא מרו את דברו״.

משה את ידו... ויהי חשך...... לא ראו איש את אחיו )י,  ויט 
כב-כג(. ויט משה את ידו על השמים ויהי חשך אפלה בכל 

ארץ מצרים שלשת ימים. לא ראו איש את אחיו ולא קמו איש 
מתחתיו שלשת ימים ולכל בני ישראל היה אור במושבתם 
וברש"י "חשך של אופל שלא ראו איש את אחיו אותן ג' ימים 
)בש"ר(, ועוד שלשת ימים אחרים חשך מוכפל על זה שלא קמו 

איש מתחתיו וכו', ולמה הביא עליהם חשך שהיו בישראל 
באותו הדור רשעים ולא היו רוצים לצאת ומתו בשלשת ימי 
אפלה כדי שלא יראו מצרים במפלתם ויאמרו אף הם לוקין 
כמונו", ע"כ. ויש להקשות מדוע דוקא במכת החושך נתקשה 
רש"י בטעם הבאת המכה ולא הקשה כן ביתר המכות. וביותר 
יש להתבונן שהקדים ופירט שהיו ו' ימים חושך, וג' אחרונים 
יותר מן הראשונים, ורק לאחמ"כ הקשה מה טעם הביא זאת 
עליהם. ונראה לפרש, עפי"ד המדרש שהובא בטור או"ח )סי' 
תל( בטעם קריאת שבת הגדול בשמה, משום שמקחו בעשור 

לחודש שלקחו השה, וכששמעו המצרים שלוקחין זאת לשחיטה 
הקהו שיניהן ולא עשו דבר למרות שזה אליליהם, ועל שם נס 
זה קוראין אותו שבת הגדול. וצ"ב שהרי מכת החושך נשלמה 
בליל י"ד כמובא בברכות )ד, א(, וכיון שמכת חושך נמשכה ו' 
ימים נמצא שתחילתה היתה בח' ניסן, וא"כ תמוה איזה נס 
היה בכך שלקחו השה בשבת בי' בניסן, והרי היה להם חושך 
והמצרים לא ראו זאת. אלא י"ל כיון דכל סיבת הבאת מכת 
החושך היתה בכדי שיוכלו היהודים לקבור את הרשעים 
שבאותו הדור כמש"כ רש"י, א"כ בשבת דין הוא שאין קוברין 
מתים, ולא הוצרכו למכה זו, ונמצא שביום השבת לא היה להם 
חושך, ובי' בניסן שחל בשבת אכן היה נס גדול שהמצרים לא 
עשו דבר בלקיחת ישראל את השה לשחיטה. ומעתה יבוארו 
דברי רש"י בדיוק נפלא, דלאחר שאמר שמכת החושך התרחשה 
ו' ימים, נמצא שתחילתה היתה בח' בניסן ולא בי"א לאחר 
שכבר לקחו השה, וקשה ע"ז דא"כ מה הנס המיוחד בלקיחת 
השה בשבת, הרי היה זה בזמן החושך ולא ראו זאת המצרים. 
ועל זה כתב שהיות וטעם נתינת המכה היא בכדי שיוכלו 
לקבור הרשעים, ודאי שלא נהגה מכה זו בשבת וממילא אף 

לקיחת השה נס גדול הוא.



דברים טובים

סב

ולא ראו איש את אחיו ולא קמו איש מתחתיו ולבני ישראל היה 
אור במושבותם, ופירשו הצדיקים אל תסתכל מה שיש 
לשני, ואז נהיה אור במושבותם,  וכן אמרו במסורה ב' על 
מקומו, 1. איש על מקומו יבוא בשלום, 2. והתבוננת על מקומו 
ואיננו, והפירוש אם האדם על מקומו אז יבוא בשלום, אבל 

אם והתבוננת על מקומו של השני אז ואיננו אין לך כלום.

ולבונה זכה. יהודי אחד התארח במלון איפוא שהיה  חלבה 
הרבה צדיקים אמר לו הרה"ק מבעלזא יש לך הרבה 
צדיקים שם, אמר בוודאי בקטורת היה חלבנה, אמר לו כן אבל 

החלבונה אם מסתובב ליד הלבונה ג"כ יכולה להיות "זכה".

מובא מכ"ק אדמו"ר מאמשינוב -ארה"ב זצוק"ל ולא ראו איש 
את אחיו ולא קמו איש מתחתיו ולכל בני ישראל הי' אור 
במושבותם )י, כג(. ופי' כ"ק אאזמו"ר הרה"ק רבי מנחם מאמשינוב 
זי"ע דהמצריים לא היו ביניהם שום אחדות, וזה פירוש הפסוק 
"ולא ראו איש את אחיו", ובזוהר הקדוש )ח"ב דף לו.( איתא  
דהמכות היה נגוף ורפוא נגוף למצרים ורפוא לישראל, וזה 
פירושו ולכל בני ישראל היו אור במושבותם היינו שראו איש 

את אחיו שהיו ביניהם אחדות, ועל כן זכו לגאולה.  

בס' ״דעת זקנים״ ו״דור דעה״ נגוף למצרים ורפוא  מובא 
לישראל. כי אני ד' אלוקיך קדוש ישראל מושיעך נתתי 
כפרך מצרים )ישעיה מג, ג( והם היו לך לפדיון שבכוריהם מתו 
ואתה בני בכורי ניצלת והייתם חייבים כליה כמו שנאמר 
ואומר לשפוך חמתי עליהם בארץ מצרים )רש״י(. כי המה נאבדו 
תחתיך )מצודות דוד(. אווירת קדושה מיוחדת אופפת את העיר 
לבוב, הלא היא לעמבערג המעטירה. יש סיבה טובה לכך, 
ויעידו על כך כל אותם שזכו להעיף מבט על פניו הקדושות 
של האורח רם המעלה שהופיע בשעריה, אשר הוא הוא הסיבה 
לתחושות ה״מעלין בקודש״. ״רבי מאיר'ל״ מתלחששים 
המתקבצים סביבות העגלה שהתרוקנה אך לפני דקות אחדות 
מיושביה. ״רבי מאיר'ל״ -ימתיקו ביניהם בחיכוך כפות ידיים. 
״אח, מי שעדיין לא הספיק לחזות בצורתו הקדושה של האורח 
יתלהבו  מימיו!״  'צורה'  ראה  לא  מפרעמישלאן,  הקדוש 
הממהרים לבוא. לא במכוון הופיע הרה״ק מפרעמישלאן בעיר 
לעמבערג. אמנם היותו על אם הדרך בסביבתה היא שגרמה 
לו לעצור בעיר ואם בישראל זו, בכדי לפוש במעט מטורח 
הדרך ולאגור כוחות להמשך מסעו. לאכסניה אין הוא צריך 
לדאוג. יהודים רבים היו מוכנים לתת את כל מאודם תמורת 
הזכות כי ינוח צדיק זה תחת קורות ביתם. וכפי הנהוג בערים 
בהם מתנהלת קהילה יהודית, שכאשר נקלע אליהן אי מי 
מגדולי התורה והיראה, סר הוא לפקוד את מעונו של המרא 
דאתרא ומכבדו בביקור נימוסין, כמנהג זה נוהג גם האורח 
הנוכחי. לאחר שנח הוא מעט מטלטולי הדרך, עוטה הוא שוב 
את מעילו ופונה אל עבר ביתו של רב העיר, הגאון רבי יעקב 

אורנשטיין, בעל מחבר ספר ״ישועות יעקב״. הגאון רבי יעקב, 
למרות שאינו נמנה על עדת החסידים, ידוע הוא בכבוד ובחיבה 
שרוכש לאותם צדיקים המנהיגים עדות חסידים, ועתה בראותו 
את האורח העומד על מפתן דלתה מתמלא ליבו בשמחה וממהר 
הוא להכניסו לחדרו ולכבדו בכבוד הראוי לו. וכך פותחים 
השנים בשיגם ושיחם, כאשר אל השיחה מצרף בעל הבית את 
בנו המופלג, ה״ה הגאון המובהק רבי מרדכי זאב. ומה טיבו 
של רבי מרדכי זאב זה? ובכן, נולד הוא בשנת תק״נ כבנו יחידו 
של ה״ישועות יעקב״. אף הוא כאביו חריף ובקי היה בכל 
מכמני התורה, ואף מקורב עוד יותר מאביו אל החסידים. 
במשך כל שנות חייו חסה תחת צילו הסוכך של אביו בהיותו 
דולה מבאר תורתו, עד כי בהיותו כבן מ״ז שנים התעטר הוא 
בכתר רבנות פשעמישל. אמנם בגזירת חכמתו יתברך לא יצא 
מינוי זה אל הפועל עקב מחלה אנושה אשר תקפה אותו. אביו 
רבי יעקב הרעיש עולמות לרפואתו ואף השתמש בקבלה 
מעשית בה היה בקיא, אך שערי שמים ננעלו וביום י״ז חשון 
תקצ״ז נלקח הוא לבית עולמו. לימים, בנו רבי צבי הירש, אחר 
שיכהן ברבנות בריסק ורישא, ישוב אל נחלת אבותיו - לעמבערג 
בשנת תרל״ה אחר פטירת הגאון רבי יוסף שאול נתנזון, ויעלה 
למלא שם את מקום זקנו. בליבם של תושבי לעמבערג נצרבה 
הלווייתו רווית הכאב של רבי מרדכי זאב לשנים ארוכות. היו 
הם רגילים להשיח אודות משא הספדו קורע הלבבות של אביו, 
בו הביא הוא את מאמר חז״ל: ״חמה לוקה על אב״ד שאינו 
נספד כהלכה״, בהסבירו כי אין זה מהליכות עולם שאב יספיד 
את בנו כי אם להיפך, ועל זה חמה לוקה... ויהי אך סיים את 
דבריו, והנה נתקשרו השמים בעבים וגשם עז ניתך ארצה 
״ותהי לפלא ולחרדת כל העם״ אך אנו נשוב אל אותו שיח 
קודש משולש, בו דנים הם בדברים העומדים ברומו של עולם. 
השיחה המתנהלת לה על מי מנוחות, נקטעת לפתע מקולות 
גניחותיה של יהודיה מתושבי העיר המתפרצת אל החדר. 
״רבי״, שואגת היא מרה בפנותה אל הרה״ק מפרעמישלאן, 
״בעלי חולה אנושות. אבוי לי! זה עתה בישרונו הרופאים כי 
אין כל תקווה לרפואתו. מה אעשה?״ - מרת הלב נעצרת קמעה 
בכדי לתפוס נשימה ומיד ממשיכה ביללותיה: ״אוי רבי, הנה 
שמוע שמעתי כי איש קדוש אתה הפועל ישועות בקרב הארץ, 
אז אני רחם נא על בעלי ופעל לרפואתו השלמה״ רבי מאיר 
שוקע לרגעים אחדים אל תוך עצמו ומיד משיב לה בקול 
בוטח: ״שובי אל ביתך כי בעלך שב כבר אל איתנו והינו בריא 
ושלם!״ - כשמעה זאת, מודה היא לרבי ופונה לשוב אל ביתה. 
והנה אך יצאה מן הבית, וירא הרה״ק מפרעמישלאן כי תשובתו 
זו מעלה חיוך ע״ג פניהם של מארחיו, הרב דמתא ובנו, ויהי 
כמצחק בעיניהם. וירע הדבר בעיניו ותגובתו לא מאחרת 
לבוא: ״מען לאכט שוין פון מאיר'ל און״״ - ״כבר צוחקים גם 
על מאיר'ל״״ -אך רבי מרדכי זאב מסביר מיד: ״וכי למה זה 
לא נשחו הן אשה זו אמרה כי בעלה חולה מסוכן, וכבודו אומר 
שהוא כבר בריא ושלם. ההיה כדבר הזה?״ ״נו, אם אינכם 
מאמינים לי, שלחו נא את שמש הקהילה שיסור לבית האשה 



בא

סג

ויראה בעיניו כי כנים דברי״, מציע רבי מאיר'ל. השניים 
מקבלים בחפץ לב את הצעתו ומשגרים את המשמש אל הבית 
המדובר, ובשוב השליח, עוד טרם יפתח בדבריו, צועק הרה״ק 
מפרעמישלאן: ״נו, האט מאיר אמת געזאגט?״ - ״נו, האם דיבר 
מאיר אמת?״ - ״אכן כן״, משיב השמש, ״ניגשתי אכן אל הבית 
המדובר, וראיתי בעיני את בעלה מתהלך על משענתו כאילו 
לא אירע עמו דבר!״ מתפעם הוא. כעת הגיע תורם של הרב 
ובנו להתפעל. ״יגיד נא לנו כבודו״, פונים הם אליו בהתפעלות 
״במה כוחו כה גדול 'להיות רבי' ולעשות מופתים? שמא ילמד 
הוא גם אותנו לעשות כן?!״ - אך רבי מאיר'ל אינו ממהר להיענות 
אלא מציב להם תנאי: ״אנוכי אשאל אתכם תחילה פירוש 
בכוונת דברי חז״ל, ובאם אכן תאמרו לי את הפשט הנכון, אזי 
אלמד אתכם להיות רבי״... הרה״ק מפרעמישלאן יושב ושוטח 
בפניהם את דברי חז״ל )ברכות לד( אודות רבי חנינא בן דוסא 
שכאשר באו לחלות את פניו שיתפלל לרפואת חולים, היה 
אומר אחר תפילתו ״זה חי וזה מת״. ״והנה' מסביר הוא ״מה 
שאמר 'זה חי' - ניחא אך במה שאמר 'זה מת' קשה הדבר, וכי 
מי ביקש מידו להוציא מפיו דיבה רעה הלא סייג לחכמה 
שתיקה?!״ שני הגאונים מוגיעים את מוחם, אך לשווא. אין 
להם מענה. באמת פלא הוא הדבר, וכי כיצד יתכן כי כך ישיב 
רחב״ד בשעה שהלכה היא )פסחים ג:( שאין מבשרים בשורות 
שאינן טובו^ והעוש כן הווי ״מוציא דיבה הוא כסיל״. והלא 
דברים ק״ו, ששם מדובר כאשר מת כבר, וא״כ כאן בעודנו 
עדיין חי, וכי לא כל שכן? מה גם שכבר הורונו חז״ל שאפילו 
חרב חדה מונחת על צווארו של אדם, אל ימנע עצמו מן הרחמים. 
ומה באשר ל״ברית כרותה לשפתיים״? בראות רבי מאיר'ל 
שאין מענה בפיהם, פוצה הוא את פיו ומשנתו סדורה: ״הנה 
חז״ל אמרו )מו״ק טז( שהקב״ה גוזר גזירה וצדיק מבטל. ולכאורה 
קשה הכיצד זה יכול הצדיק לשנות את רצון הבורא, וכי אדם 
הוא - היכול להתחרט? - אלא שההסבר לכך טמון בדברי 
קדשם )ברכות סב( עה״פ 'ואתן אדם תחתך', אל תקרי אדם אלא 
אדום. וההסבר בכך הוא שלפעמים גוברת מידת הדין על 
יהודי, ואז פודה ה' את נפשו ומעביר את העונש אל רשע 
מאומות העולם, על דרך הכתוב 'והסיר ה' ממך כל חולי וכו', 
ונתנם בכל שונאיך'. כך גם פועל הצדיק שכאשר נגזרה על 
יהודי מיתה, אזי משתדל הוא בתפילתו להעביר את רוע הגזירה 
על נכרי רשע״. ״ואף כך נהג גם רבי חנינא בן דוסא", מסיים 
הרה״ק מפרעמישלאן את הסברו, ״שהיה פועל ואומר 'זה חי' 
על אותו יהודי חולה, ותמורתו 'זה מת' - הנכרי אשר אליו 
עוברת הגזירה. א״כ, שוב לא קשה, שהרי כלל לא גילה למשפחת 

החולה את גורלו״...

"לא ראו איש את אחיו ולא קמו איש מתחתיו" )י, כג( פסוק זה 
דרשו אותו בעלי המוסר בעניין העבודה על המידות 
ובפרט בין אדם לחברו. לא פעם סובלים האנשים צרות צרורות. 
כיהודים מאמינים שהקב"ה מייסר את האדם כדי לפשפש 
במעשיו, לפיכך עושים חשבון נפש, ומגלים עד כמה זלזלו 

וחטאו בענייני בין אדם לחברו. כשהם מתחזקים בכך, ומבקשים 
את סליחתם של אותם בני אדם, הם זוכים להסיר את מידת 
הדין המתוחה מעליהם. פעמים רבות, בוחרים האנשים לתקן 
דווקא עניינים של בין אדם למקום, מחזקים את שמירת השבת 
שלהם, מחליפים תפילין, מקפידים להתפלל את כל התפילות 
במניין, ושולחים את המזוזות לבדיקה. אבל את התחום של 

בין אדם לחברו שוכחים ומזניחים.
זהו שנאמר בפסוק "ולא קמו איש מתחתיו" )שמות י, כג(- מפני 
מה לא הצליחו לקום? משום ש"לא ראו איש את אחיו", 
כשהאדם לא רואה את אחיו ואינו מתחשב בו, הריהו עלול 

להביא על ראשו צרות וייסורים.
עד כמה נזהרו גדולי ישראל בענייני בין אדם לחברו, נוכל 

ללמוד מן ההנהגה המופלאה הבאה:
פסח הגיע לביתו של בעל אילת השחר זיע"א יהודי,  לפני 
שהבחין בחבית מלאה מים על גדותיה. "מה פשר החבית 
הזו?" התעניין, והרב השיב כי ישנה חומרה שלא להשתמש 
במים מן הברז בפסח, משום שבחג עצמו אין ביטול חמץ 
אפילו באלף. לשמע תשובתו של הרב הקשה אותו יהודי, "אבל 
כל שנה בערב פסח אני מגיע, ומעולם לא ראיתי את הרב נוהג 
בחומרה זו, מה קרה השנה?". השיב הרב: "באמת הייתי נוהג 
תמיד את אותה חומרה, רק שפעם אחת השתמשה הרבנית 
בטעות במים מהברז, וכשהבחינה בטעות נבהלה כל כך וקראה: 
'הכנסתי חמץ הביתה'. ניסיתי להרגיע אותה ולומר לה כי זו 
רק חומרה, אך לא נרגעה, לכן הפסקתי את החומרה הזו כליל 
כדי להוכיח לה, שאכן זו חומרה ולא מעיקר הדין". כעת, הבין 
אותו יהודי את מה שלא נאמר, שאותה שנה לאחר שהרבנית 
הלכה לעולמה ונפטרה, שוב חזר הרב לאותה חומרה. זהו פרק 
של מוסר בקביעת סדר העדיפויות הנכון בחיים ובהליכות 
בין אדם לחברו, שבהם האדם נותן את כל אשר לו, ובלבד 

שזולתו יחוש טוב יותר.

אמר הרה"ג ר' גמליאל רבינוביץ שליט"א ולכל בני ישראל היה 
אור במושבותם. מפרש בסה״ק צדקת הצדיק )אות קעד(, 
עיקר ״אור״ הלא הוא אור תורה הקדושה, כד״א )משלי ו, כג( ״כי 
נר מצוה ותורה אור״. - עשרת המכות הינם כנגד עשרת 
הספירות, המכה התשיעית ׳מכת חושך׳, הלא היא כנגד ספירת 
׳יסוד׳, שהוא ״אות ברית קודש״, כדמפרש בתפילת יפתח 
אליהו׳ )תיקוני זהר דף יז ע״א(. -על ידי קלקול ופגם הברית קודש 
רחמנא ליצלן, נעלם אור התורה מן האדם, ונעשה חשכות 
בליבו ובמוחו רח״ל, כנאמר )תהלים צז, יא( ״אור זרוע לצדיק״, 
שהוא הנוטר, דייקא. פנימיות מכת חושך, חשכת הדעת והלב, 
באה למצרים ׳ערות הארץ׳ )בראשית מב, ט(, מחמת היותם 
׳שטופים בזימה׳ )שמו״ר א, יח(. שבזה עשו לעצמם חושך גדול 
אור  היה  ישראל  בני  "לכל  אך   - ובנפש.  בדעת  ואפילה 
במושבותם״, כי גלות מצרים תיקן חטא מר זה כידוע, שלכן 
נתגלגל הכל על ידי יוסף הצדיק הנוטר, שהכין יסוד קדושת 
ישראל בתוככי מעוזי הטומאה והקליפה, שיהיו ישראל גדורים 



דברים טובים

סד

ושמורים בה היטב. - ובכן בכח תיקון זה נעשה לישראל ׳אור׳ 
גדול, שהתורה הקדושה האירה וזרחה בקרבם. ומיד אחר 
יציאת מצרים ושלמות תיקון הברית, זכו לקבל ברית תורה 
בסיני. לפיכך נתקנו ונועדו תיקון ימי השובבי״ם המקודשים 
והנוראים בפרשיות הללו, מתחילת גלות מצרים ועד לאחר 
מתן תורה. - שכן נקבעו לדורות ימים הללו מסוגלים ומוכנים 
במיוחד לתיקון חטא זה. ועיין שם עוד שהאריך, שכך הוא 
אמיתת סדר ברייתו של עולם )שבת עז:(: ״ברישא חשוכא והדר 
נהורא״, ודוקא מתוך תיקון ותשובה, וההתגברות כנגד החושך, 
זוכין לאור, כנאמר )ישעיה ט, א(: ״העם ההולכים בחושך, ראו 
אור גדול״. שהוא אור מתוק ונערב של התורה הקדושה, ע״כ 
תוכן דברי קדשו עי״ש. למדנו אם כן, עיקר תיקון שובבי״ם 
הלא הוא בעמל תורה ויגיעתה לשמה, בעיון וריכוז המוח 

היטב, שבזה מברר האור מתוך החושך.
הגאון רבי אהרן קוטלר זצ״ל, מקים עולה של תורה באמריקה, 
נודע בגודל מסירות נפשו לביסוס עולם התורה והרבצתה 
בעולם, עוד לפני השואה בהנהגת הישיבה הגדולה והמפורסמת 
בעיר ׳קלצק׳ שבפולין של מעלה, ואחר כך בעלותו אל מדבר 
שממה הרוחני שבארצות הברית בדור שלאחר החורבן. - הוא 
לא הסתפק בדברים קטנים, ובסידור ישיבה לעצמו למסור 
בה שיעורים לתלמידים... רק רצון שמים של מעלה לאמיתה 
של תורה לשמה בער כאש בליבו, להגדיל תורה ולהאדירה. 
בעמל מפרך טרח והתייגע קשות, עד שזכה להקים ממלכה 
שלמה, ממלכת התורה בעיר התורה ״לייקווד״ שבניו ג׳רסי 
ארה״ב, וממגדל אור זה הזריח אור תורה על פני תבל. יתדות 
מוסדות תורה ענקיים שכאלו, בנויים ומושתתים על לב נדיבים 
ונגידים יקרים, חבר נאמנים משלומי אמוני ישראל, שזכו 
להאיר את ליבם בהכרת ערך העליון של החזקת תורת השם 
יתברך והפצתה בעולם. ומוזילים מכיסם הון עתק בסכומים 
אדירים הנצרכים להרמת קרן התורה. להחזקת המפעל הענק 
של ישיבת לייקווד המפוארה, היו המנהלים מביאים אל 
הישיבה מפעם לפעם אחד מן הגבירים התורמים החשובים, 
כדי שיראו במו עיניהם במה דברים אמורים. בחורי הישיבה 
ואברכיה הרבים, כבר הורגלו לראות מדי פעם ׳נגיד׳ אורח, 
אחד מפרנסי הישיבה, המטייל בצוותא עם ראשי הישיבה 
ומנהליה בין היכלות התורה הרבים, ומקבל הסבר מפורט על 
הבניינים הרבים המתנוססים לשם ולתפארה בלייקוואד. 
חדרי  הספרים,  אוצר  הישיבה,  בני  של  המגורים  בנייני 
השיעורים, בתי המדרש, תלמוד תורה לתשב״ר, חדרי האוכל 
הענקיים, המשרדים, ובתי החינוך לבנות. וכל שאר המבנים 
הנצרכים לגידול והקמת דור חדש של תורה, מפארי צעירי 
הצאן שמסלתה ומשמנה של היהדות החרדית שבארצות הברית 
ובתפוצות הגולה, לגדלם בתפארת לתורה ויראת שמים. 
הנדיבים נהנו מאד מכל ביקור שכזה, מלבד הסיפוק והאושר 
הגדול לראות בהצלחת השקעותיהם ועסקיהם הטובים ביותר 
מכל עולם הביזנעס... - הם גם יצאו מאוד מחוזקים ברוחניות, 
ובהרגשת התעלות וקרבת אלקים, כשבעקבות הביקור התקרב 

לבם אל התורה הקדושה ואל חכמיה. ברם, לאו כל נגידים 
שווים... פעמים רבות היו מגיעים אל הישיבה גם גבירים 
הרחוקים מן התורה וקשריהם עם היהדות רופפים, שהרימו 
תרומות נכבדות למטרות צדקה וחסד רבים, אבל מחמת בורותם 
וחוסר ידיעתם וריחוקם מן התורה, לא הבינו ולא ידעו להעריך 
אל נכון גודל חשיבות החזקת התורה. - בביקורים שכאלה, 
ציפתה לו לראש הישיבה גדול הדור, רבי אהרן זצ״ל, עבודה 
קשה יותר, כדי להנחיל מורשה ללב אותם העשירים ולהסבירם 
בטוב טעם ודעת, גודל חשיבות התורה בעולם, ועד כמה חשוב 
הוא חינוך בני הישיבות בדרך ישראל סבא, בדרכה של תורה 
בשלמות, וללא פשרות. - הוא עשה זאת בחכמה ובתבונה 
רבה, בכח ההסברה המיוחד שניחן בה מן השמים, עד שהיו 
הדברים מאירים ומשמחים. - ממש כפי שהיה רגיל בהרבצת 
השיעורים כסדרן בהיכל הישיבה, להאיר ולהזריח את אור 
התורה בלב ישראל, בנבכי הסוגיות הקשות ביותר שבש״ס 
כיד ה׳ הטובה עליו. ויהי היום ואל הישיבה מופיע אורח רם 
מעלה, מיליארדר מן השורה הראשונה, איש עסקים אמריקאי, 
שהתרומות הקטנטנות שלו כלאחר יד החלו משלשה מספרים... 
- שמעה של ישיבת לייקווד המפורסמת הגיע גם לאוזניו, 
מנהלי הישיבה יצרו עימו קשר בבקשת סיוע, והסבירו לו 
שאין המדובר כאן בבנין ישיבה אחד קטן... אלא מעין עיר 
שלמה! תעשיית ענק של תורה! הנצרכת לסכומים אדירים 
מדי שנה בשנה. והזמינוהו בכבוד לביקור בהיכלות הישיבה. 
- העשיר הגדול נענה לבקשתם, ופינה לעצמו יום מסוים, בו 
יוכל לעזוב מעט את עסקיו המסועפים, ולצאת לטיול נעים 
בלוויית בני משפחתו, אל העיר היפה והשקטה, לייקווד שבניו 
ג׳רסי הרחוקה. מטעם הישיבה הקדושה התכוננו לביקור זה 
בכל הרצינות, הם ידעו שאם הוא יצליח בסייעתא דשמיא, 
והגביר יפתח את ליבו, המוביל אל כיסו... הרי שהמדובר הוא 
בסכומים אדירים, שכן עשיר זה התפרסם כתורם גדול בסכומי 
עתק של מיליונים, בדבר שמצא חן בעיניו והוקיר והעריך 
אותו באמת. משהגיעה פמליית הגביר עם משפחתו ברכבם 
המפואר, התקבלו בכבוד ובחמימות רבה על ידי מנהלי הישיבה, 
שהראו להם את יופי והדר המקום, הם התענגו מעט על הנוף 
היפה והמדהים שלמרגלות הישיבה, והתקדמו באיטיות אחר 
כבוד אל חדרו המיוחד של ראש הישיבה הגאון הצדיק, שישב 
אותה עת רכון על ספריו הרבים, בהכנת ה״שיעור הכללי״, 
שנצרך למסור בהיכל הישיבה, ובבנין נדבך של 'סימן' נוסף 
בסדרת הספרים המשובחים ״משנת רבי אהרן״... משהביאו 
לפניו את הנגיד הדגול, הוכרח רבי אהרן ונאלץ להפסיק 
ממשנתו, כדי לקבל את פני האורחים רמי המעלה. - הוא כבר 
הורגל בהפרעות שכאלה, אך אין ברירה, ביטולה זהו קיומה! 
הוא קיבל את פני העשיר ופמלייתו באהדה ובסבר פנים יפות, 
והציע להם להתלוות אליו לטיול בין משעוליה ושביליה של 
קרית הישיבה הקדושה. - "כך תוכלו לראות ולהיווכח בעצמכם 
במה מדובר", אמר רבי אהרן, ולא להיתלות בשמועות בעלמא... 
הרי כאיש עסקים פיקח, בודאי יודע אתה שלא לסגור 'עסק' 



בא

סה

לפני שבודקים את טיבו מקרוב... הבה ותראו בעיניכם איזה 
'ביזנעס' טוב ונעלה מאין כמוהו, מציע אני לפניכם כאן! זו 
הזדמנות פז, שלא כדאי לפספס... חייך רבי אהרן. - הגביר 
נהנה מפיקחותו השנונה של רבי אהרן... ונענה על אתר: 
בביזנעס אני מבין טוב, ברוך השם, נצא לדרך ונראה במה 
מדובר... וכך יצאו כולם יחדיו אל הסיור הנעים במבואות 
עולם הישיבה, הם החלו בהיכל הישיבה הגדול, שהיה מלא 
בצורבים צעירים מפה לפה, הכל שוקק חיים של תורה, בחיות 
דקדושה ובהתלהבות נעורים מתוקה. התלמידים שקדו במרץ 
על תלמודם, ולא הפריעו לעצמם מן האורח ופמלייתו הבוחנים 
אותם בקפידה, הם כבר הורגלו למראות הללו, והמשיכו בעסק 
התורה בהתמדה. משעמד הגביר דנן על מימדיה העצומים 
של התורה שיש כאן, ובראותו מקרוב עדרים עדרים של מאות 
תלמידים שכולם יחדיו יושבים והוגים בספרי תלמודם. לא 
הצליח להבין בשכלו הרחוק עד מאוד מעולמה של תורה, כל 
זאת למה? והוא שאל בתמימות את רבי אהרן: מדוע צריכים 
כל כך הרבה בחורים שיישבו רכונים על ספריהם... וכי מה 
התכלית בכל זה? אולי מספיק כמה רבנים בישראל שיידעו 
לפסוק השאלות... וכל השאר שייצאו קצת לעולם הגדול, 
ויקדמו את עולם העסקים ואת המפעלים המשוכללים וכו'! 
בטוחני שעם הראש היהודי החזק ועם כישרונותיהם הברוכים, 
יצליחו עד מאד בעסקים! הם יתקדמו וישגשגו ויעשו חיל! 
מהי אם כן התכלית להחזיק כאן ציבור ענק איכותי ומיוחד 
שכזה, שיישבו על ספסלי הישיבה יומם ולילה? תהה הגביר. 
רבי אהרן, שכבר הורגל בשאלות מן הסוג הזה, פתח פיו בחכמה 
ובנעימות, וניסה להסביר לאיש ומשפחתו הרוממה, מראשית 
יסודות הבריאה, שבודאי מבינים ומאמינים שיש בורא לעולם, 
ויש תכנית ברורה לתיקון העולם. ובריבוי המפעלים והפועלים 
שירוויחו ממון רב... לא תתקיים תכלית העולם, לקרב יציר 
ליוצרו, ולהפך חומר לצורה. -התכלית האמיתית של העולם, 
הסביר רבי אהרן, הלא היא ערוכה ומסודרת בספר התכנית 
של 'מפת העולם'... הלא היא תורתנו הקדושה, שרק על ידי 
ריבוי התורה בעולם, וגידול נפש ישראל בדבקות של אמת 
בתורה, ניתן להביא את העולם לתיקונו, ולהביא לב ישראל 
ונשמתם לשלמות הנכון! האורחים כולם נהנו מן ההרצאה 
הקצרה והמאלפת הזו, שנאמרה כך בצידי בית המדרש ההומה, 
שהראה להם במוחש ובפועל, כיצד מתקיימת הרצאה זו הלכה 
למעשה! לאחר שבחנו מקרוב את מראה ההיכל הגדול, יצאה 
הפמליה להמשך הסיור. הם חשו התרוממות הרוח נוכח בנייני 
מוסדות התורה הענקיים והמהודרים, חדרי הפנימיות, ואולמות 
האוכל והמטבחים המשוכללים, הנצרכים להחזקת גופם של 
אלפי תלמידי הישיבה. - משם המשיכו אל ספריית הענק, 
שם זנו עיניהם מאלפי ספרים שעולם התורה ייצר במשך 
דורות רבים. התחנה האחרונה בסיור, היתה בהיכל כולל 
האברכים הגדול שעל יד ׳בית מדרש גבוה דלייקוואד׳, שעלות 
הוצאות החזקת אברכים הללו מגיע מדי חודש בחדשו להון 
עתק... רבי אהרן נכנס עימם אל הכולל, והראה להם בסיפוק 

רב, שורות שורות לגיונו של מלך, תלמידי חכמים מפוארים 
מטובי בניה ובוניה של תורה, הממיתים עצמם באהלה של 
תורה. "אלו הם הגידולים המבורכים של ישיבתנו הקדושה!" 
פוצח רבי אהרן בהסברו, לא ביום ולא ביומיים הם צמחו וגדלו 
תלמידי חכמים וגאונים שכאלה, הושקעה בהם שנים של 
עבודה רבה ]הארעוואניע![, בכדי להעמידם על במתי התורה, 
ולחנכם אל נכון בדרכה של תורה ונתיבותיה. אבל משום מה, 
הגביר אינו קולט... בבערותו וריחוקו העצום מן התורה 
וקדושתה, לא הצליח להבין, על מה ההתפעלות הגדולה כאן, 
היכן רואים כאן את ההצלחה הגדולה? והוא שאל את רבי אהרן 
כאן  אפוא  התכלי'עס?.  כאן  מה  שאלה:  אותה  את  שוב 
הביזנעס?... מה נרוויח בזה... ומה ייצא לנו מכל זה? אברכים 
שיישבו כל ימיהם באוהלה של תורה? מה הם יקדמו בעולם... 
מה הם יועילו? מתחילה ניסה רבי אהרן שוב את כוחו, במתינות 
ובסבלנות ובחמלה רבה לנפש ישראל רחוקה ונמוכה עד מאד, 
לרוממו מעט מן הדולר הבזוי... ולהסבירו שאין סופה של 
תכלית תיקון העולם בקידום התעשייה והעסקים וריבוי 
המשרות... כדי שיהיה העולם מלא כסף וממון ]'מאני' בלע"ז[... 
אלא ישנם דברים רוממים וחשובים הרבה יותר מן הכסף... 
בעולם  מכירים  שאתם  ממה  לגמרי  אחר  עולם  כאן  יש   -
העסקים... הסביר במתק לשונו, אלו הם חיים אחרים ותענוגים 
שונים בתכלית חיים של תורה, תורת חיים! זו היא מציאות 
שונה, כמו על כוכב אחר, שם נושמים וחשים כל העת "חיי 
עולם נטע בתוכנו"... אך הגביר עדיין אינו קולט, ושואל שוב 
את שאלתו האווילית: אבער וואס איז תכלי'עס?... ]אבל מה 
התכלית..[ משראה רבי אהרן, שדבריו אינם נקלטים בנפש 
הגביר, הבין בחכמתו שצריך להחדיר את המסר אל תוך ליבו! 
הוא נתן אפוא דפיקה חזקה על גבי השולחן, ובחבטה עזה 
פסק בנחרצות ובנוסח קשה וברור, שאין עליו שום עוררין! 
כשהוא מכריז בקול: ״דער תכלית איז לערנען תורה לשמה!!!״... 
]התכלית היא ללמוד תורה לשמה![ זו היא תכלית כל החיים 
ותכלית בריאת כל העולמות!!! ויותר לא הוסיף מאומה בדברי 
הסבר, הוא שתק בחכמה, וסיים את הביקור בברכה, ונפרד 
מן הפמליה הנכבדה בהוקרה והערכה, חזרה לחדרו ואל בנין 
הסוגיא והכנת השיעור. דבריו האחרונים של רבי אהרן שבקעו 
ועלו מעמקי לב גדול וענק של תורה, הדהדו היטב באוזניהם 
וליבם של האורחים. האמת שבצעקתו של ראש הישיבה ״דער 
תכלית איז לערנען תורה לשמה״, חדרה היטב עמוק אל ליבם, 
הקליפה הקשה נסדקה ונמוגה לנוכח קדושת התורה הטהורה, 
שיצאה מנהמת לבו של ענק התורה. - ובטרם צאתו השאיר 
אותו עשיר בישיבה, סכום אדיר ומפולפל, למעלה מן המשוער, 
להרמת קרן התורה הקדושה, וקיום תכלית בריאת כל העולמות: 

״לערנען תורה לשמה!״

קמו איש מתחתיו )י, כג(. באחד הימים נערכה אסיפת  ולא 
דיירים בבנין שבו היה גר מרן רבנו הגר"ע יוסף זי"ע, כדי 
לדון בענייני הבניין, אך מקומו של מרן זצ"ל נפקד שכן היה 



דברים טובים

סו

שקוע כל כולו בתורה. אולם, יושבת ראש ועד הבית לא הסכימה 
לפתוח את הדיון עד שגם מרן יבוא בכבודו ובעצמו לאסיפה, 
הסבירו לה הדיירים והשכנים כי לא נאה להטריח את מרן 
ולהפריעו מלימודו, ובפרט שמרן זצ"ל שלח את הנהג שלו 
שיהיה נציג שלו באסיפה, ומה שיוחלט על דעת רוב הדיירים- 
יהיה מקובל גם עליו. אך אשה זו ברוב טיפשותה התעקשה 
ועמדה בתוקף שמרן יבוא בעצמו. כאיש של שלום, לא רצה 
מרן שתתעורר מחלוקת חלילה, על כן בלית ברירה סגר את 
ספריו וירד להשתתף באסיפת הדיירים, והנה, לאחר שנסתיימה 
אסיפת הדיירים והוחלט מה שהוחלט, פנו דיירי הבנין והלכו 
לדרכם, בתום האסיפה. אולם אותה אשה לא הצליחה לזוז 
ממקומה... שיתוק אחז ברגליה! הבינה האשה כי עונש הוא 
משמים על שפגעה במרן והפסיקה אותו מלימודו.. בצר לה, 
שלחה את השכנים שיקראו למרן, כי רוצה היא לבקש את 
סליחתו, ירד מרן ובא לפניה ובירך אותה ברפואה שלמה, 
והזהיר אותה שמכאו ואילך תיזהר בכבודם של תלמידי חכמים! 

הנהנה האשה בראשה ושב ורפא לה..

כתוב באור החיים הק', ולכל בני ישראל היה אור במושבותם 
)י, כג(. ויש לפרש הלשון "ולכל", שחוץ מזה שלבני ישראל 

היה אור בארץ מגוריהם ארץ גושן אלא גם כשהלך לבית המצרי 
היה אור במושבותם של המצריים, ולילה כיום יאיר.

"ולכל בני ישראל היה אור במושבתם". מכת חושך עיקר שפתי 
חכמים מבחין שרק במכת חושך שואל  רש"י: ולמה 
באת? "שהיו ישראל באותו הדור רשעים ולא היו רוצים לצאת 
ומתו בשלושת ימי אפלה" כדי שלא יראו מצרים במפלתם 
ויאמרו אף הם לוקין...  והוא מסביר שכל מכה הייתה 7 ימים 
ורק המכה הזו של שישה )והיכן החזיר את היום הזה? ולא קרב זה אל 
זה כל הלילה...( והיא הייתה מחולקת לשניים מדוע? עונה רש"י 

על החלוקה: בשלשה הראשונים לא רואים כדי לקבור ובשלשה 
האחרים לא זזים כדי שלא יפריעו לעם ישראל לבדוק בבתים 
אלו כלים יש להם. זו הסיבה גם שלא הייתה שבת כי לקבור 

ולקחת כלים אי אפשר בשבת.
פרחי שושנה מבאר: בכל מכה הייתה גם את העינוי שהמצרי 
רואה שהיהודי מקבל את המכה ואילו בחושך אין את 
זה לכן רש"י שואל ולמה באת? ורש"י מתרץ: שהם ידעו זאת 
רק אחרי המכה כשבני ישראל באו לדרוש את הכלים הבינו 

המצרים ש"לכל בני ישראל היה אור במושבתם"...

אמר רבי שמואל רוזובסקי ולכל בבני ישראל היה אור במושבותם 
)י, כג(. ועליהם נאמר: נר לרגלי דבריך ואור לנתיבתי )מדרש 

רבה( במצב הגרוע של חושך מצרים, שהיה ״וימש חשך, שעה 

ששום קרן אור לא יכלה לחזור מבעד האפילה, אור אחר היה 
אור  היה  ישראל  בני  לכל  התורה.  אור   - והאיר  ששימש 
במושבותם. ואיך, מכח ד' ״נר לרגלי דבריך ואור לנתיבתי״, 

דבר ד'. כי התורה אורה כל-כך גדול שיכול לחזור מבעד לחושך 
הנורא, ולהאיר את כל הפינות.

החיד"א בשם רבינו אפרים ולכל בני ישראל היה אור  אמר 
במושבותם. הנה הס"ת "ולכ'ל בנ'י ישרא'ל הי'ה" הוא 
לילה, לומר שהאור ששימש את בני ישראל בג' ימי האפילה 
היה מאיר להם גם ביום וגם בלילה והנה מכת חושך היתה 
בחודש אדר, ורומז לכך "אור בגימ' "באדר" ולכן במפלת המן 
נאמר "ליהודים היתה אורה" לשון עבר, שמכבר היה אור 
במצרים ומאז פעל שבחודש זה תהיה מפלת שונאיהם של 

ישראל. 

אמר הרה"ק רבי ישראל מרוזין זי"ע ולכל בני ישראל היה אור 
במושבותם )י, כג(. לכאורה הלשון במושבותם מיותר, 
ומה היה המקרא חסר אם היה כתוב ולכל בני ישראל היה אור. 
אמנם אין לך נשמה יהודית שלא יתנוצץ בה ניצוץ מאור העליון 
מאור הגנוז, אבל כמו אבנים טובות שאין אדם מכיר ערכן 
כשהן מונחות בתוך החול והעפר, ומה גם במקום רפש וטיט, 
אלא בזמן שהן משובצות בתכשיטי זהב וכסף, כך גם אדם 
מישראל אם תראה שאורו חשוך, והברק היהודי שבו לקוי, 
אל תדון אותו לכף חובה, אלא התבונן על מקומו מצבו ומעמדו, 
ותראה שאין הוא במקום הראוי לו, אלא מונח או במדינה 
טמאה או בחברותא מושחתת, ואלו היה משובץ בין תלמידי 
חכמים ויראי ה' אנשי מעשה, בטח היה מתנהג באופן שהרואה 
אומר ברקאי. וזה כונת הכתוב ולכל בני ישראל היה אור 
במושבותם, מעולם היו בני ישראל מצויינים באור בהיר של 
אצילת רוח ועדינת נפש בתורה ויראת ה' טהורה, אמנם 
במושבותם, כשהיו יושבים במושבותם האמיתי והדרוש 

והראוי להם.

מובא בחתם סופר ולכל בני ישראל היה אור במושבותם )י, כג(. 
היה זה נס נפלא, העולם חשך בעד המצרים והאיר 
לישראל. אך יש להקשות, מה צורך היה בנס זה, הלא יכול היה 
להכות את מצרים בסנורים ולהכהות עיניהם, ולא יחשך אור 
עולם. ונראה, כי העיור מרויח בשאר חושיו, כי היניקה והכח 
שיש בחוש הראיה, נמשכת לשאר החושים. אבל היושב בחושך 
ועיניו פקוחות, הרי כח הראות פועל, אלא שאין האור מאיר 
לו, ואדרבה, כי כשיושב בחושך צריך הוא להתאמץ הרבה 
יותר, נמצא שאינו רואה וגם חושיו לא רק שאינם מרויחים, 

אלא מפסידים.

כתוב בפני מבין ולכל בני ישראל היה אור במושבותם )י, כג(. 
י"ל כי אמרו חכז"ל )ביצה לב( כל המצפה על שלחן של 
אחרים עולם חשוך בעדו, הכונה כי מקנא אם יראה איש עשיר 
ממנו אשר יתעדן נפשו לרויה ומושך את בשרו בתענוגים 
ומצפה כי גם הוא יהיה כן אז העולם חשוך בעדו, רק ישמח 
בחלקו אשר זכהו ה' וה' אור לו, וזשה"כ ולכל בני ישראל היה 



בא

סז

אור במושבותם, ולא היה אצלם חסרון שלא ראו איש את אחיו 
אם חבירו עושה יותר או מרויח יותר ואוכל הרבה בשלחן 

ערוך גדול, כי שמחו עלי חלקם ולכך היה אור במושבותם.

כתוב בשיח זקנים ולכל בני ישראל היה אור במושבותם )י, כג(. 
סיפר לי הרה"ח ר' משה הערש ראזענבערג נ"י, ששמע 
ממו"ר הרה"ק מווישאווע זצ"ל שאמר על פסוק "ולכל בני 
ישראל היה אור במושבותם". פירוש, לכל בני ישראל יש אור 
)א אידישער פונק(, אלא, במושבותם, תלוי איך מיישבים אותו 

)היינו, את האור(. יש מי שמושיבו בתורה ותפילה, ויש מי 

שמושיבו בהבלי העולם הזה )ס'ווענדעט זיך ווי מ'זעצט עס איין, 
איינער זעצט עס איין אין תורה ותפילה, און איינער זעצא עס איין אין 

הבלי עולם הזה(.

ולכל בני ישראל היה אור במושבותם )י, כג(. אמר הצדיק רבי 
ישראל מרוזין, כל יהודי מאיר כיהלום, אולם היהלום 
מאיר רק אם הוא מלוטש כראוי, ומונח במשבצת המתאימה.  
כן צריך לשבץ כל יהודי במקום המתאים, ואז יראה אורו.  וזו 
הכוונה 'ולכל בנ"י היה אור במושבותם', כאשר בני ישראל 
במושבותם, משובצים במקומם הם מאירים ומזהירים. החסיד 
רבי מוניא מוסינזון שהיה סוחר באבנים טובות, שמע מרבו 
האדמו"ר רש"ב מלובאביץ', דברי שבח אודות אנשים פשוטים 
אחדים. שאל ר' מוניא:  מה הרבי 'עושה' מהם 'ענין', השיבו: 
יש בהם מעלות רבות.  אמר לו:  אני איני רואה דבר. בקשו 
הרבי להראות לו מן היהלומים שברשותו. הוציא ר' מוניא את 
החבילה, סידר את היהלומים על השולחן, הצביע על אבן 
אחת ואמר:  'אבן זו היא פלאי פלאים'.  אמר הרבי:  אני איני 
רואה בה כלום.  השיב ר' מוניא, צריך להיות "מבין" כדי לראות 
ביהלומים. אמר לו הרבי: אף נשמות של יהודים הם כיהלומים, 

צריך להיות "מבין" כדי לראותם.

ולכל בני ישראל היו אור במושבותם, ר"ת בגימטריא שם הוי"ה, 
וזהו אם במושבך איפוא שאתה נמצא אתה רואה אור, 
פירושו אם אתה שמח בחלקו, זוהי שם אשר בפניך, וזהון כי 
אשב בחושך ד' אור לי. אפילו אתה בחושך אבל אתה יושב 
הכל בישוב הדעת אז ד' אור לי האור בא מד', והנה היה חושך 
בכל ארץ מצרים אבל היהודי במצבו היה יושב במושבותם 

ולא חיפש מקום אחר זהו בודאי אור גדול.
ובזה יכולים להבין אם היו שמחים בחלקם, בוודאי כשהגיע 
מכת חושך ובאו לבדוק מה יש אצל שכנם לא לקחו שום 
דבר, איך הם התאפקו אלא באם אתה שמח במה שיש לך אז 
לא חסר לך אז אתה לא גונב, וכן אח"כ היו צריכים לבקש 

וישאלו נא, כי לא חסר להם לכן ביקשו עוד ועוד.
כשהגיע לים סוף, הם שמעו שצריכים לקיים רכוש  ובאמת 
מצרים שלא יאמר אותו צדיק על כן לקחו עוד ועוד 

כדי לקיים יותר המצוה.   

חושך ואפילה בכל ארץ מצרים. מבואר במדרש הגדול  ויהי 
)ובלקט טוב ובשכל טוב(, שאף על פי שהדליקו הרבה נרות 

ואבוקות גדולות, כמו ברגע מיד, וכתב הרמב"ן, שכן הוא בכל 
חפירות העמוקות, ובכל מקומות שיש שם חושך עצום, לא 
יתקיים הנר, וכן בעוברים בהרי חושך לא יתקיים שם כלל 
אבוקת הנר או אש, ובאבן עזרא כאן כתב שלפעמים יבוא בים 
אוקיינוס חושך עב, שלא יוכל אדם להפריש בין יום ובין לילה, 
ויעמוד זה לפעמים חמשה ימים, ואני הייתי שם פעמים רבות 
עכ"ל. וברלב"ג כתב, שהמצריים היו מוכרחים לסתום נקבי 
האף והפה, כדי שלא יכנס האויר העב תוך גופם וימותו, והיה 

נס מיוחד, שהיו יכולים לעמוד ששה ימים מבלי לנשום. 

כתב רש"י ]שמות פרק י פסוק כב[ ויהי חושך אפלה שלשת 
ימים וגו' – ולמה הביא עליהם חשך, שהיו בישראל באותו 
הדור רשעים, ולא היו רוצים לצאת, ומתו בשלשת ימי אפלה 
כדי שלא יראו מצרים במפלתם ויאמרו אף הן לוקין כמונו. 
ועוד, שחיפשו ישראל וראו את כליהם, וכשיצאו והיו שואלין 
מהן והיו אומרים 'אין בידינו כלום' אומר לו אני ראיתיו בביתך 
ובמקום פלוני הוא. במדרש אנו עומדים על סוג נוסף של אנשים 
שלא רצו לצאת מסיבותם הם: שמות רבה )וילנא( )פרשה יד, ג( 
דיבור המתחיל 'חשך למה': "חושך למה הביא עליהן? יתברך 
שמו של הקב"ה שאין לפניו משוא פנים והוא חוקר לב ובוחן 
כליות. לפי שהיו פושעים בישראל שהיה להן פטרונין מן 
המצריים והיה להן שם עושר וכבוד ולא היו רוצים לצאת. 
אמר הקב"ה אם אביא עליהן מכה בפרהסיא וימותו, יאמרו 
המצריים כשם שעבר עלינו כך עבר עליהן. לפיכך הביא על 
המצריים את החשך ג' ימים כדי שיהיו קוברין מתיהם ולא 
יהיו רואין אותן שונאיהם ויהיו משבחין להקב"ה על כך". 

עכ"ל.
יציאת מצרים הייתה רק כדי לקבל עול מלכותו יתברך. נזבחה 
לה' אלוקינו במדבר. שואל הגרש"ם שבדרון מדוע שלא 
יצאו ויבואו לארץ ישראל ויקבלו כאן גם משרות וכיבודים 
כפי רצונם? אלא הם לא חפצו רק במשרות וכיבודים הם רצו 
חופש. חופש מדת, חופש ממצפון. אנו חוזים בדורות האחרונים 
כמיהה לביאת המשיח. הכמיהה הזאת טעונה בדיקה, מאין 
היא נובעת. אם היא נובעת מהרצון שיהיה לנו שקט מן האוייבים 
וכיכרות הלחם יצמחו על האילנות וארץ ישראל השלימה 
תהיה בידינו ושאר פלאים נשגבים- אזי פיספסנו את התכלית 
של הכמיהה לגאולה. התכלית היא היום כמאז- נלכה נזבחה 

לה' אלוקינו במדבר!
כהגדרת הרמב"ם )הלכות תשובה פרק ט הלכה ב(: "ומפני זה נתאוו 
כל ישראל נביאיהם וחכמיהם לימות המשיח, כדי 
שינוחו ממלכיות שאינן מניחות להן לעסוק בתורה ובמצות 
כהוגן, וימצאו להם מרגוע וירבו בחכמה כדי שיזכו לחיי העולם 
הבא, לפי שבאותן הימים תרבה הדעה והחכמה והאמת שנאמר 
כי מלאה הארץ דעה את ה' ונאמר ולא ילמדו איש את אחיו 
ואיש את רעהו, ונאמר והסירותי את לב האבן מבשרכם, מפני 
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שאותו המלך שיעמוד מזרע דוד, בעל חכמה יהיה יתר משלמה, 
ונביא גדול הוא קרוב למשה רבינו, ולפיכך ילמד כל העם ויורה 
אותם דרך ה', ויבואו כל הגוים לשומעו שנאמר והיה באחרית 
הימים נכון יהיה הר בית ה' בראש ההרים, וסוף כל השכר כולו 
והטובה האחרונה שאין לה הפסק וגרעון הוא חיי העולם הבא, 
אבל ימות המשיח הוא העולם הזה ועולם כמנהגו הולך אלא 
שהמלכות תחזור לישראל, וכבר אמרו חכמים הראשונים אין 
בין העולם הזה לימות המשיח אלא שיעבוד מלכויות בלבד. 
וכימי צאתנו מארץ מצרים יראנו נפלאות, וח"ו כמאז כן היום- 
אלה שלא ציפו לגאולה, הגאולה האמיתית כפי שהוגדרה ע"י 
הרמב"ם על מנת שנעסוק בתורה- חלילה ישארו מבלי להיגאל!

ולכל בני ישראל היו אור במושבותם. למה במכת חושך כתיב 
מה שהיו אצל לבני ישראל, ובמדרש רבה כתוב, שלא 
רק שבארץ גושן לא היה מכת החושך אלא בכל מקום שהיה 
נמצא יהודי אפילו בתוך מצרים איפה שנכנס אור נכנס עמו. 
והרה"ק מקאצק זי"ע אמר שהאור שהיה אז לבני ישראל הוא 
אור שבעת הימים, ובאור זה ראו כל המטמוניות מצרים, שהרי 
האור ההוא נגנז למען לא יהנו ממנו רשעים ובימי החושך לא 

יכלו רשעים להנות ממנו, וזהו אור במושבותם.

מכת חושך. בעלי המליצה אמרו על מאמרם ז"ל )שמות רבה יד, 
א( שהחושך היה כעובי דינר, ואמרו כי אכן, עובי הדינר 

והממון מכסה את העיניים שלא יראו איש ברעהו ובצרכיו. 
פעם בא יהודי לתנות את מכאובו לפני הרה"ק רבי צבי הירש 
מזידיטשוב זי"ע כי פלוני רודף אותו עד חורמה ומציק לו 
ביותר. ענהו הרה"ק, הנה לכל חבל יש שני ראשים. ובכדי 
למתוח את החבל יש למושכו מב' קצותיו שני אנשים מב' 
הקצוות, ואם – יעזוב אחד מהמושכים את החבל, לא יימתח 
החבל יותר, ולא עוד אלא שהמושך מאידך גיסא יפול אחור. 
כן גם עתה, אם תחדול מלענות ליהודי זה הרודף אותך ותתעלם 
ממנו כליל, הרי זה כמי שעזבת את קצה החוט וחברך יפול 

וילך ממך מאליו...

לא ראו איש את אחיו. מובא בספה"ק מהו מכת חושך כשלא 
יכול לראות את אחיו הוא לא יכול להסתכל בפנים של 
אחיו, והנה בסוף הפרשה מובא הפרשה של קדש לי כל בכור, 
והנה הרה"ק מאפאטא זי"ע מביא דבר מאוד חריף, היה מספר 
על רבי אליעזר )אביו של הבעל שם טוב( שהיה מכניס אורחים 
מכל הסוגים ולא היה מבחין בין צדיק לרשע, אמר שיש רמז 
לכך מפסוק בתורה. שהנה הכתיב אומר: ''קדש לי כל בכור 
פטר רחם בבני ישראל באדם ובבהמה לי הוא''. וכך הוא ביאר 
את הפסוק: ''קדש לי'' – אם אדם מישראל רוצה באמת להתקדש 
לפני השם יתברך, עליו להיות ענוותן ושפל ברך, ולדעת כי 
''כל בכור'' – כל אחד מישראל הוא גדול ממנו וצדיק ממנו, 
ולא ילך לחפש חטאים במעשי אחרים. ''פטר כל'' – פתח כל 
דבר וראשיתו, יסודו ועיקרו הוא ''רחם בבני ישראל'' – לרחם 

על כל איש ישראל יהיה מי שיהיה. ואולם ''באדם ובבהמה'' 
– להבדיל בין יהודי ויהודי, לומר שפלוני יש לו צורת אדם, 
ואלמוני נמשל כבהמה, ''לי הוא'' – זה שייך רק לי – ה', שאני 
יודע מעשי בני אדם ומחשבותיהם. אבל בשר ודם אסור לו 
להבדיל בין איש לרעהו, ועליו לרחם על כל בני ישראל, ולאהוב 
אותם במידה שווה ובלי הבדל כל שהוא... והנה אם נחשיב 
כל יהודי אפילו שהוא עשה משהו נגדי, אז לא יהיה מכת חושך 
ויהיה אור גדול, וזהו קץ שם לחושך, איך עושים סוף לחושך 
שיהיה קץ וזה יהיה גאולה, בגאולה יגור זאב עם כבש איך 

שיש שלום, והנה כל זמן שאין אחדות זה חושך.

אחדות מקרבת הגאולה. ברחוב שמשון עמד בניין רב קומות. 
הבניין היה מיושן, והדירות בו קטנות וצפופות. יום 
אחד נתלתה על לוח המודעות הזמנה לאסיפת דיירים. באותו 
ערב הגיעו כל הדיירים למקלט. מר זומשיין, יוזם הרעיון, קם 
מכיסאו ואמר: 'הגיע זמן לשים קץ למצב הבלתי נסבל. משפחות 
ברוכות ילדים מצטופפות בדירות של שניים וחצי חדרים, 
אין מנוחה להורים, והילדים לא יכולים להזמין חברים. שכרתי 
מהנדס, והוא הציע לי רעיון כיצד להרחיב את הבניין'. זומשיין 
פרש גיליון ובו תוכנית משורטטת. 'זהו הצד הדרומי של הבניין', 
הסביר. 'מהמסדרון הצר שיש בכל דירה תיפתח דלת לכיוון 
דרום וכך יתווסף לכל דירה חדר נוסף. על מנת שנוכל להוזיל 
את עלויות הבנייה, אני מציע להזמין קבלן אחד שיבנה את 
התוספת בכל שש הקומות'. 'וכמה זה יעלה לנו'? שאל מר 
כהן. 'המהנדס העריך שקבלן מוסמך ובעל ניסיון ידרוש 
כחמישים אלף שקלים מכל דייר'. ענה זומשיין. 'זה מחיר 
גבוה מדיי', אמר שמעוני. 'דוד שלי קבלן, הוא יבנה לי בארבעים 
אלף שקלים'. 'גיסי גם הוא קבלן', אמר יעקובי, 'הוא ייקח לי 
לא יותר משלושים וחמישה אלף שקלים'. 'תפסיקו לערב בני 
משפחה', כעס זומשיין. 'צריך קבלן אחד שיחפור את היסודות 
לעומק כמו שצריך, שיבנה את השלד עד למעלה, ואחר כך 
יבנה את החדרים בצורה איכותית. זה לא משחק בלגו'. 'הדוד 
שלי לא שחקן לגו, הוא קבלן מצוין, אני מציע שהוא יעשה 
את כל הפרויקט', כעס שמעוני. 'הגיס שלי הרבה יותר ותיק, 
ויש לו יותר ניסיון, הוא בנה את כל רחוב גוזלי'. צעק יעקובי. 
האסיפה הפכה למבול של צעקות וטענות. בסופו של דבר 
עזבו כולם לביתם, כשהם רוטנים וממורמרים. בחלון המקלט 
ישבו שני נערים, יוסי וחנן. הם ראו בכאב לב כיצד המבוגרים 
עוזבים בכעס את המקלט מבלי שהצליחו לקדם את התוכנית. 
'כמה חבל', אמר חנן, 'כל כך רציתי עוד חדר בבית'. 'גם אני 
רציתי שתהיה לי אפשרות להזמין חבר אליי הביתה, שיאכל 
וישן אצלי', הוסיף יוסי. 'יש לי רעיון', אמר חנן, 'בוא נערוך 
אסיפה של כל הילדים והנערים בבניין, וננסה לחשוב יחד 
איך פותרים את הבעיה'. למחרת העבירו חנן ויוסי דף קשר 
בין כל ילדי הבניין, והזמינו אותם לאסיפת ילדים במקלט. 
ילדי הבניין הגיעו כולם. 'אני מציע שנכתוב מכתב בשם 
הילדים, ובו אנו מבקשים מהמבוגרים להגיע להסכמה ביניהם, 
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כדי שלא להחמיץ את ההזדמנות', אמר חנן. 'אבל בלי שיהיה 
שלום בין המבוגרים, לא נצליח להזיז שום דבר', אמר נחום. 
'יש לי רעיון', אמר דורון, 'צריך לארגן סעודה משותפת לכל 
הדיירים במקלט, וכך נצליח לעשות שלום ביניהם'. 'איזה 
רעיון אדיר', הריע יוסי. 'מי בעד?' כל האצבעות הורמו. למחרת 
יצאו הילדים למשימה. הם ביקשו מצרכי מזון מבעלי חנויות, 
והוציאו מדמי הכיס שלהם על מנת לקנות לחמניות ומשקאות. 
הנערים החליטו שזו תהיה הפתעה מוחלטת. בזמן ארוחת 
הערב הם הזמינו את ההורים לבוא לראות כיצד קישטו את 
המקלט. ההורים ההמומים מצאו שולחנות ערוכים עם מפות 
צבעוניות, וכיבוד של מזון ומשקאות. אחר כך העלו הילדים 
הצגה קצרה שהראתה כמה קשה הצפיפות בבית. כמה מהם 
עלו על במה מאולתרת שהקימו, והקריאו שיר שבו ביקשו 
מן המבוגרים להתחשב בילדים ולהגיע להסכמה על התוספת 
לבניין. כעבור כמה שבועות נראו כלים כבדים עושים את 
דרכם אל הבניין. כעבור חצי שנה הסתיימה העבודה לשביעות 
רצונם של הדיירים. 'לא רק שהגדלנו את הבית, גם זכינו ל'שלום 
בית',' סיכם זומשיין. בפרשת השבוע הקב'ה מצווה את משה 
רבנו להקריב את קרבן הפסח במצרים. כל משפחה צריכה 
הייתה לקחת טלה אחד, לשחוט אותו, לצלות אותו, ולאכול 
את כל בשרו באותו הלילה. למשפחות גדולות לא הייתה בעיה. 
הם יכלו לגמור יחד בשר של טלה אחד. אבל למשפחות קטנות 
הייתה בעיה, מה עשו? ציווה הקב'ה כי משפחה שאינה מסוגלת 
לאכול את כל הטלה, תצרף אליה משפחה נוספת או אפילו 
כמה משפחות. כך הרוויחו מלבד המצווה, גם יחסים של אחווה 
ורעות בין בני ישראל - אחדות שהוסיפה זכויות לעם והייתה 

הכנה מתאימה לקראת הגאולה.

לא ראו איש את אחיו. תחנת הרכבת לוורשה הייתה עמוסה 
לעייפה והיא התמלאה והלכה מדי רגע בעוד ועוד בני-

אדם. כל אחד מהעומדים בתחנה תכנן היטב את צעדיו לקראת 
הרגע שבו תעצור הרכבת בתחנה ודלתותיה ייפתחו. מראש 
היה ברור כי מקומות הישיבה ברכבת לא יספיקו לכל הממתינים 
וכי רבים מהם ייאלצו לבלות את נסיעתם הארוכה עד ורשה 
בעמידה במסדרונות שבין התאים. המאבק הצפוי היה אפוא 
כפול: מי יזכה להיכנס אל תוך אחד התאים, ובתוך התא עצמו 
איזה מקום ייפול בחלקו... בכל תא ותא היו שני ספסלים, זה 
מול זה, ובכל אחד מהם שלושה מושבים. המושבים המועדפים 
היו שני הצמודים לחלון. גם לשני המושבים הקוטביים, אלה 
הצמודים לדלת התא, היו מעלות מסויימות. אחרונים ולא-
חביבים היו שני המושבים האמצעיים בספסלים. הרכבת 
נעצרה וארבעה סוחרים עבדקנים, תושבי ורשה, הצליחו 
להיכנס פנימה אל תוך אחד התאים. הם התכוונו למנוע משניים 
נוספים להצטרף אליהם לתא וזאת לשם נוחות יתר של הישיבה 
והנסיעה. השיטה הייתה פשוטה: מניחים את התיקים על 
המושב האמצעי, כאילו כבר נתפס על-ידי מאן דהו שתכף 
יבוא ויתיישב על מקום תיקו. לא, הם לא היו אנשים חסרי לב 

או בלתי מוסריים. להפך. אולם היה משהו ב'מלחמת ההישרדות' 
שנכפתה עליהם בכניסה לרכבת שהקהה את חושיהם, כפי 
שהדבר קורה לא-פעם לאנשים מהוגנים בעיתות של לחץ. 
אלא שלמרבה הפתעתם גילו הארבעה אדם חמישי שבכל-זאת 
הצליח להשתחל, בדוחס הרב, אל תוך התא 'שלהם'. איש 
צעיר והדור בלבושו, גבה קומה ובעל פנים מעודנות. משנכנס 
פנימה, לא נלחם על מקום טוב, אלא מלכתחילה התיישב 
באמצע אחד הספסלים, הניח את תיקו הקטן על ברכיו, נשא 
את עיניו אל החלון ושקע במחשבות. דקות ארוכות הביטו 
הסוחרים בתימהון בצעיר גבה הקומה, שדמותו אמרה רוממות. 
איך נתגלגל צעיר זה לתוך המערבולת האנושית במחלקה 
השלישית של הרכבת, תמהו הסוחרים בליבם. ואולי הוא 
מאותם אצילים, שמתוך סקרנות נוסעים הם במתכוון במחלקה 
השלישית, כדי להביט בפשוטי העם ולחקור את אורחותיהם...
במהרה הסיחו הסוחרים את דעתם מהצעיר. בדיעבד, ייתכן 
שמוטב כך, חשבו. שכן הואיל והתא מיועד לשישה 
נוסעים, קל יותר לחמישה להחזיק בתא מאשר לארבעה בלבד. 
יישב לו אפוא הלה במרכז הספסל משמאל בעוד על הספסל 
הימני, באמצע, תעמוד לה המזוודה שהניחו עם כניסתם. 
אולם ככל שניסו הארבעה להתעלם מנוכחותו של האיש, הם 
לא יכלו שלא להבחין בארשת פניו שהסגירה סלידה מעודנת, 
כל אימת שדחו בכחש נוסע נוסף שפתח את דלת התא וחיפש 
לעצמו מקום ישיבה. והנה נשמעו שריקות הקטר ועמוד עשן 
היתמר מעל הקרונות. הרכבת זזה ממקומה ומרגע לרגע הגבירה 
את מהירותה. השמש נטתה מערבה ובתאים ובמסדרונות 
הודלקו פנסי-אור. כאשר נעצרה הרכבת בתחנה גדולה נוספת, 
עלו אליה נוסעים נוספים, ושוב חזרו על עצמם הניסיונות 
לפלוש אל תאם של הסוחרים, ניסיונות שנהדפו על-ידם 
בעקשנות, פעם ועוד פעם. לפתע נראה יהודי בא בימים, 
עטור זקן ארוך ולבן. לאיטו פתח את דלת התא, עמד רגע 
לנשום אוויר, וכמו מאליה נשמטה מזוודתו הכבדה מידו הרפה. 
"תנו לי יהודים איזה מקום לשבת", פנה אל הסוחרים בקול 
רוטט. "אנא"... "אין כאן מקום, סבא... אין מקום!", ענה אחד 
מהם. הזקן התכוון כבר להפנות את גבו ולהמשיך בחיפושיו 
אחר מקום-ישיבה, שעה שהצעיר גבה הקומה והדור הצורה 
קם, פינה לזקן את מקומו באמצע הספסל משמאל, ובתנועת 
יד זריזה הניח את מזוודתו הכבדה של הזקן תחת הספסל. 
לאחר מכן אחז בתיקו הקטן ויצא אל המסדרון, שם ניצב לו 
ונכלמים הביטו  ופניו כבושות בחלון במסדרון. נדהמים 
ההופעה  בעל  האיש  דווקא  הנה,  ברעהו.  איש  הסוחרים 
המודרנית המגוהצת, קם מפני איש השיבה ונתן לו את מקומו. 
הסקרנות שעורר בהם האיש הצעיר בתחילה, התעצמה 
שבעתיים. שניים מהם, היושבים ראשונה בפינות ליד הדלת, 
יצאו למסדרון, ניגשו בהדרת כבוד אל הצעיר ואמרו לו בפולנית, 
כי בעונג גדול יפנו לו מקום בתא. הצעיר קד לפניהם בעדינות 
והפטיר בחיוך קלוש: "תודה, תודה, אין צורך". ומיד החזיר 
פניו אל החלון. חזרו הסוחרים לתאם ומבוכתם גברה עוד. 
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בחלוף שעה קלה החליטו – לאחר התלחשות מרובעת – כי 
ישובו ויזמינו את האיש הצעיר להיכנס פנימה; הפעם יציעו 
לו מקום ליד החלון. אולי הצעה משופרת זו תקסום לו והוא 
ייעתר להם. אך כשיצאו שוב אל המסדרון לא ראו עוד את 
האיש, לא במסדרון ולא באחד התאים הסמוכים שלתוכם 

הציצו בחפשם אחריו.
הזקן באמצע הספסל משמאל, קם להתפלל ערבית ומיד לאחר 
מכן חזר למקומו. הוא לא נזקק להסברים מפורטים כדי 
להבין את שאירע. בראותו כי איש לא בא לתפוס את המקום 
"גם  הכול...  הבין  מזוודה,  נחה  שעליו  זה  בתא,  השישי 
כשנוסעים בדרך יש לנהוג ביושר, אחים יהודים", שבר הזקן 
את השתיקה בתא. "לא לתפוס מקום מיותר, שכן יש בכך 
משום גזל הרבים". על כורחם מצאו עצמם הסוחרים מאזינים 
לדברי הזקן, שהוסיף ואמר: "נזכר אני במעשה נורא ששמעתי 
בילדותי מפי זקנים... "באותם ימים עוד לא היו רכבות והתנועה 
בדרכים התנהלה בעגלות רתומות לסוסים. פעם אחת עמדה 
עגלה לצאת לדרך ומקום ריק יחיד נותר בה. אחד הנוסעים, 
שביקש לנסוע ברחבו?ת, שילם לעגלון כפליים ובלבד שלא 
יעלה נוסע נוסף לעגלה. "כעבור רגע בא זקן אחד וביקש מקום. 
'הכול מלא', הכריז העגלון. הזקן לא היה עיוור. הוא ראה שיש 
מקום פנוי, אבל מול הכרזת העגלון, נאלמה לשונו דומייה, 
והעגלה עמדה לצאת לדרך בלעדיו. "בין הנוסעים היה איש 
בבגדי כפרי פשוט. 'בושו והיכלמו!', גער ביושבי העגלה. ומיד 
ירד מהעגלה, מפנה את מקומו לזקן. "אך יצאה העגלה לדרך 
ומיד חש כל אחד מנוסעי העגלה – מלבד הזקן – מחושים 
בגופו. משהחלו כולם לגנוח מכאבים, הבינו כי דברים בגו. 
במהרה התעורר חשדם כי קפידתו של אותו כפרי פשוט היא 
שגרמה למכאוביהם. הורו לעגלון לחזור העירה. חיפשו בכל 
פינה עד שבאחד מבתי-המדרש מצאו את הכפרי. הביעו באוזניו 
חרטה גמורה על מעשיהם, הבטיחו להטיב את דרכם והתחננו 
לפניו כי יסיר את קפידתו מעליהם. וכך אכן היה. הכפרי התרצה 
וכל המחושים נעלמו כלא היו. "מאוחר יותר", חתם הזקן את 
סיפורו, "התברר כי ה'כפרי' לא היה אלא הצדיק רבי זושא 
מאניפולי". סיפורו של הזקן הכה את הסוחרים בהלם. רגשי 
חרטה מהולים בחשש, אפפו אותם. הזקן הבחין בכך ואז אמר 
להם. "נראה כי ההשגחה העליונה הביאתני לכאן. נוסע אני 
אל קדוש עליון, הרבי מאוסטרובצה, המתגורר עתה לא הרחק 
מוורשה. הצטרפו אליי ובקשו ממנו 'תיקון' למעשה". למחרת 
בערב נכנסו הסוחרים אל הרבי, שכידוע צם ארבעים שנה 
ברציפות ורק בלילות שבר את תעניתו בטעימה קלה. סיפרו 
לו הסוחרים את סיפורם, כולל מה ששמעו מפי חסידו הזקן, 
ושאלו אם ייתכן שצדיק יופיע בתלבושת מודרנית הדורה... 
נתן בהם הרבי את שתי עיניו הזכות. "בהחלט ייתכן שאיש 
צדיק יסתיר עצמו מאחורי לבוש זר ומוזר", אמר. "ואולם", 
הוסיף בסוקרו את הניצבים לפניו, "ישנם גם מצבים הפוכים. 
לפעמים אנשים שהנהגתם החיצונית זרה ומוזרה לדרך היהדות, 
מסוגלים להתעורר בחרטה אמיתית, להתרומם ממצבם, 

ולהתעלות למדרגת צדיק!"... הבינו הארבעה את הרמז ויצאו 
מלפני הרבי מאוסטרובצה בראש מורכן ובלב נכנע. בו-במקום 
קיבלו עליהם להטיב את דרכם, ואף נדבו מכספם להחזקת 

יתום בישיבה, במשך שנה תמימה.

בני ישראל היה אור במושבתם, ולמה היה אור כשכולם  לכל 
באחדות יש אור וידוע שבני ישראל הם משפחה אחת 
ולא התערבו ולכן היה להם גאולה והנה יש להבין על ידי סיפור 
מהו כח אחדות הדאגה האחד לזולת: השחר עלה וזלמן רתם 
את עגלתו החורקת לסוסיו, אשר לבטח ראו ימים יפים יותר, 
ויצא לשגרת יומו. בדרכו פגש את הפריץ המקומי, כשהוא 
יושב בכרכרתו המפוארת הרתומה לשלשה סוסים אבירים. 
והנה לפתע, אבוי! כרכרתו ההדורה של הפריץ שקעה בביצה 
טובענית. ככול שהפריץ הצליף בסוסיו האבירים, שיחלצו 
אותו מהצרה אליה נקלע, כך הלכה הכרכרה ושקעה עמוק 
יותר. פנה זלמן לפריץ המותש ואמר: 'יש באפשרותי לעזור 
לך. כל שעלי לעשות הוא לשחרר את סוסיך מהכרכרה ולרתום 
במקומם את שני הסוסים שלי, הם יוכלו לחלץ אותך מהבוץ. 
הביט הפריץ בסוסים הדקיקים של זלמן ולעג לו: 'אתה שפוי 
בדעתך? אם הסוסים האבירים שלי לא הצליחו לחלצני חרף 
ההצלפות, הסוסים שלך כן יצליחו? תראה איך הם נראים, 
כאילו יצאו ממחלקת גריאטריה. תן לי לנסות, מה איכפת לך, 
אם לא יועיל וודאי שלא יזיק. בבקשה, לו יהי', אמר הפריץ. 
רתם זלמן את סוסיו לכרכרתו של הפריץ, התיישב במקום 
המיועד, והנה הפלא ופלא. מיד כאשר הרים את זרועו להצליף 
באחד מסוסיו פתחו שניהם בצהלה, ובמאמצים משותפים 
חילצו את הכרכרה. נדהם הפריץ, פנה לזלמן ושאל אותו: 'איך 
יתכן שסוסים חלשים כמו שלך הצליחו לעשות מה שסוסי 
האבירים לא הצליחו'. אמר זלמן לפריץ: 'אני סייס מומחה, 
ראיתי שסוס אחד שלך הוא סוס מצרי משובח, השני סוס 
הולנדי מגזע נדיר והשלישי זן קנדי חסון. כל אחד מהם חזק 
וחסון מאין כמוהו. אולם עובדת היותם שונים זה מזה, הייתה 
לך כאן לרועץ. כשהצלפת בסוס האחד השני לא הגיב, לא 
איכפת לו מכאבי חברו, וסוס אחד אין בכוחו לחלץ את הכרכרה. 
הסוסים שלי אמנם זקנים הם, דקים וחלשים, אך הם נולדו 
לאותה אם, שנים הם אוכלים מאבוס אחד ושותים משוקת 
אחת. כשהאחד רואה שחברו מתעתד לקבל הצלפה, הוא מזדהה 
עם כאבו ולא נותן לזה לקרות. בגין כך, בכוחות משותפים, 
הם התאמצו יחד למשוך את הכרכרה, כדי שאף אחד מהם לא 

יסבול מההצלפות. 
וזהו מובן כשכולם באחדות אחד דואג לשני אז יכולים לצאת 
מהבוץ הכי גדולה. וידוע המאמר זה נתייחס רק לנקודה 
אחת: מדוע רק ישראל מכונים "אדם"? מדוע אומות העולם 
אינן קרויות "אדם. הטשארטקעבער רבי שלח לתלמידו המהר"ם 
שפירא מלובלין שהיה בפרלמנט המדיני, לתלמידו וציווה 
עליו לנסוע לרוסיה הרחוקה, כדי להעיד עדות אופי על יהודי 
שעומד למשפט על לא עוול בכפו. התלמיד לא היסס, ולמרות 



בא
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שלא הכיר את הנאשם נסע בחפץ לב, כשלבו שלם ובטוח 
במצוות רבו. לאחר שבועות ארוכים של נסיעה מתישה, הגיע 
לרוסיה ונכנס לאולם בית המשפט להעיד עדות אופי על יהודי 
שהוא מעולם לא ראה. כשהשופט הרוסי ראה את היהודי, 
והבין שהוא לא מכיר את הנאשם, החליט להתלוצץ, וכך הוא 
אמר לו: 'אני אצטט בפניך קטע מהתלמוד שלכם, אם תצליח 
להסביר לי את משמעותו, אזכה את הנאשם. היהודי הסכים, 
והשופט "עט" עליו עם המשפט: "אתם קרויים אדם ואין 
אומות העולם קרויים אדם", וכי אנחנו לא בני אדם.  ענה 
היהודי בשלווה ואמר לשופט: 'וודאי שאתם בני אדם, אבל 
אתם לא "אדם"'. השופט "הרים גבה" ושאל: 'מה כוונתך, אענה 
לך, כדרך שיהודי עונה לחברו – בשאלה. תגיד לי אדוני השופט, 
אם היה נודע לך שבלובלין הרחוקה עומד רוסי – בן עמך – 
למשפט, האם היית נוסע כדי להעיד עליו עדות אופי, אם 
אתה לא מכיר, וודאי שלא', השיב הפריץ, 'אני לא מכיר אותו 
– שיסתדר לבדו. אה! כעת תבין', אמר היהודי, 'רק אצלנו, 
אצל עם ישראל, כשיהודי אחד ב"סוף העולם" שרוי בצרה, 
חבריו מרגישים את כאבו ומנסים לעזור לו ככל יכולתם, הנה, 
אני באתי מלובלין הרחוקה, בוססתי את רגליי בשלג ובקור, 
כדי להעיד עדות על יהודי שמעולם לא הכרתי. 'אתם, אומות 
העולם, אמנם קרויים בני אדם, אבל אינכם "אדם" אחד, אנחנו 
"אדם" אחד. כמו בזמן שהאצבע כואבת לאדם, כל הגוף משתתף 

ומזדהה עם הכאב, כך אנחנו עם ישראל – כולנו גוף אחד.

בני ישראל היה אור במושבותם. זה אומר כולה שלי וזה  לכל 
אומר חציה שלי לא הרי דין תורה זה שלפנינו כהרי שאר 
רובי דיני תורה, שבסתם דין תורה שבעולם התובע בא בטענת 
וודאי ובריא וטוען בחזקה נגד הנתבע, וברובי המקרים אף 
קוצף עליו וחמתו בוערת בו. אבל בדין תורה זה שלפנינו 
התובע בא בקול ענות חלושה ותחנונים ידבר רש. נשתנה דין 
תורה זה שלפנינו, שלא נערך לפני הבית דין צדק של יושבי 
על מדין, אלא של הרבי מנהיג העדה של התובע והנתבע אשר 
הסכימו ביניהם שהרבי יכריע ביניהם. ומעשה שהיה כך היה: 
רבי ראובן, תובע דנן, בעל חסד נפלא הוא, ורבים הם מאוכלי 
שולחנו, יש שבאים למלאות את רעבונם ויש שבאים ליהנות 
ממאור פניו, גר הוא בקומה השלישית, וזמן ה״קבלת קהל״ 
של אורחיו, בזמן שיחפצו הם, בין ביום בין בלילה. חדר 
המדרגות בלילה חשוך, והתאורה הקיימת בו היא כנהוג בהרבה 
מקומות אשר בלחיצת הכפתור נדלקות המנורות בכל הקומות 
לזמן קצוב של דקה פלוס או מינוס, וכבות מאליהן. המצאה 
זו מלפני עשרות שנים, בהם היו האנשים מצמצמים מאד 
בהוצאותיהם וחוסכים על כל צעד ושעל, דין פרוטה כדין 
מאה, וגם מחמת ההכנסות המינימאליות שהיו, וגם מחמת 
שלא השתמשו ב״פטנטים״ של צ'קים, כרטיסי אשראי, גמחי״ם 
וכיו״ב, ולפיכך היתה בעיה גדולה עם חדרי המדרגות, שיהיה 
חשוך לחלוטין - אי אפשר, שהרי דרכם של בני אדם לצאת 
מבתיהם ולחזור אליהם גם בשעות הלילה. שיהיה מואר 

ברציפות - אי אפשר, שהרי זו שריפת ממונם של ישראל. ואז 
העלה מאן דהוא רעיון ״גאוני״ של המנורות בחדר המדרגות, 
אשר נדלקות בשעת הצורך לשימושן המיידי לזמן קצוב 
וקצרצר, וכבות מאליהן. הצד החמור והבלתי אנושי שבדבר 
לא נלקח בחשבון, מחמת הלחץ הכספי שהביא את האנשים 
לכיוון של חיי חיסכון מקסימאליים. ומהו הצד הבלתי אנושי 
שנדחק לפינות ולא נתנו עליו את הדעת? - הגע בעצמך, יהודי 
ישיש יורד מקומה רביעית, וקצב האור שהוקצב לו מספיק 
לו עד אמצע הירידה במקום מסוים בין קומה שלישית לקומה 
שניה, ואז במקרה הטוב נשאר בחושך ומגשש באפילה עד 
שימצא את המתג הקרוב ביותר אליו, ובמקרה הגרוע מועד 
ח"ו, על כל האפשרויות העלולות להיגרם מכך, עד כדי סכנה 
ממש! והוא הדין באמא היורדת במדרגות עם זאטוטיה, ואף 
סתם אדם שבמיטב שנותיו וכוחותיו, גם עלול למעוד ולהיכשל 
ולהזדקק לחבישת רגלו בגבס, וכבר היו לעולמים מקרים רבים 
של היזקות לא קלים כלל וכלל, כולל גם תינוקות שנפלו מידי 
אמם, השם ירחם. ]בהסתכלות מעמיקה וחודרת: המצאה זו 
היתה נקנית בכסף מלא בסדום, על מנת להתעלל באורחיהם 
הנקלעים - לשלוח אותם בחיוך לחדר מדרגות מואר, ובאמצע 
להחשיך להם ולהשאיר אותם במבוכה, דו״ק היטב[. בזמנינו 
שהאנשים ממעטים בחסכונות כגון אלו, והבזבוז בעוה״ר חוגג 
בכל פינה, וגם אלו השמים אורחותיהם, אין הוצאה פעוטה זו 
- של פלורוסנט אחד או שנים המאירים ברצף את חדר המדרגות 
- נחשבת להוצאה ביחס לתועלת שבתאורה רצופה. אין שום 
הבנה לשיטת התעלולים הנלוזה הנ״ל, ואין סיבה שלא לבטלה. 
אוי ואבוי, ואחד מהלבבות השבורים מאוכלי לחמו של רבי 
ראובן מעד עם ירידתו עקב היכבות הנורה באמצע, ונקעה 
רגלו, וליבו של איש החסד נקף על התקלה שאירעה לאורחו 
בביתו. והנה תוך יום שכנו רבי שמעון קבע בכל קומה וקומה 
תאורה בעלת רצף המסלקת את החשיכה, והחשמל זורם מתוך 
ביתו ועל חשבונו. העלות לחודש אינה גבוהה, ושכר המצוה 
עצום ורב. ויהי ממחרת וראה רבי ראובן את התיקון הנפלא 
שעשה שכנו רבי שמעון, ונתמלא שמחה על המעשה הקטן-
גדול של שכנו הטוב, ומיד ניגש להקיש על דלתו של שכנו 
הטוב, ובמאור פנים מברכים כדרכם איש את רעהו, ורבי ראובן 
פונה אל שכנו: ״הן התקלה היתה לי כשאורחי מעד ונקע את 
רגלו, וא״כ 'תשובת המשקל' עלי, וכל ההוצאות בהתקנה 
ובשוטף עלי היו כולנה!" - אך רבי שמעון בטענה כלפי רבי 
ראובן: "וכי אני נוטל ממך דבר או חצי דבר מהזכויות הגדולות 
שלך בהכנסת אורחים ונדכאים אל ביתך? ואם כן, למה זה 
תתאווה למצוה זו שזיכני השם יתברך בה, והרי הוזהרנו על 
'לא תחמוד וכו' וכל אשר לרעיך'". והנה השכנים מתעצמים 
ביניהם בטענות זה לעומת זה, עד שרבי ראובן התרכך ואמר: 
"אם כן, פלגא עלי ופלגא עלך, ואני אתן לך חצי מההוצאות". 
אך רבי שמעון בשלו: "יקוב הדין את ההר, וכולה שלי". רבי 
ראובן יצא בפחי נפש, וכל לילה ולילה כשרואה את חדר 
המדרגות מואר, נאנח, הרי עליו היתה מוטלת עשיית דבר זה, 
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עב

'ולמה הפסדתי אותה בעצלותי'. לדבר אחד הצליח לשכנע 
את שכנו הטוב: להתדיין בדין תורה אצל מנהיג עדתם, הרבי 
שליט"א, וכאשר יגזור כן יקום וכן יהיה. וזה גופו של הדין 
תורה שלפנינו. רבי ראובן התובע טוען: חציה שלי, ורבי 
שמעון הנתבע אומר: כולה שלי. ותחנונים ידבר רבי ראובן 
עבדינן  "יחלוקו"  שדין  הדין,  פסק  ויצא  הטוב!  שכנו  אל 
כשהחלוקה יכולה להיות אמת, אבל כאן כשזכה רבי שמעון 
בכולה, איך ניטול ממנו את חציה של זכות גדולה זו? - אלא 
מאי, כולה תהיה לרבי שמעון בממונו, וכולה תהיה לרבי ראובן 
באנחתו, )חשב לעשות מצוה ונאנס ולא עשאה(. ימשיך רבי שמעון 
לשלם את הוצאות התאורה, וימשיך רבי ראובן להתאנח על 
שהפסיד את המצוה. והעולה מכל הסיפור הנ״ל למעשה, ביחס 
למילי דחסידותא, דהאי מאן דבעי למיהוי חסידא - לקיים 
מילי דנזיקין, שכל מי שקיימת בחדר המדרגות שבביתו תאורה 
בדרך תעלול הנ״ל, יזדרז וימהר לסלק מכשול זה. ואעפ״י 
שביחס שיטול אחד מן השכנים את הזכות כולה על חשבונו 
- הרי זה בגדר מילי דחסידותא, מ״מ שיהיה חיוב זה מוטל 
על השכנים כולם יתכן שזה אף חובה גמורה מדינא, וצל״ע. 
וע״ד הכח של תפוח מתוק בדבש להמשיך שנה טובה ומתוקה 
וכפי' המהר״ל מפראג, לא מן הנמנע שיש בכח מצוה זו להמשיך 

את ההנהגה של ״ולכל בני ישראל היה אור במושבותם״.

״ולא ראו איש את אחיו״ בספה"ק אור המאיר מפרש הפסוק 
"ויהי חושך אפילה בכל ארץ מצרים" - שהיו בני ישראל 
בבחינת מיצרים החכמה, שהיתה הדעת בגלות, ומפרש הכתוב 
) מהי אותה גלות: "לא ראו איש את אחיו" - לא הסתכלו על חבריהם בכבוד 

ובחשיבות. )ראו מלשון רואה אני את דברי אדמון(. ולכן לא חשבו 

בליבם איש את אחיו ללמוד ממעשיהם הטובים, וממילא "ולא 
קמו איש תחתיו", כי לא עלו ממדריגה למדריגה מפני שלא 
היה להם ממי ללמוד, ע"כ. נמצא מדבריו הק' שע"י שיהודי 
מחשיב ומעריך כל אחד מבני ישראל, יבוא הוא ללמוד ממנו 
דברים טובים וכך יתעלה בעבודת השי"ת ויעלה מעלה מעלה. 
וצריך להחשיב כל אחד מישראל, שלכל אחד ואחד \ מישראל 
יש סוג של "טוב" שאין לשני. וכותב רבי צדוק הכהן מלובלין 
זי"ע בספריו, שלכל יהודי יש דבר שבזה הוא גדול הדור, וכמו 
שאמר הרה"ק רבי ברוך ממעזיבז זי"ע לפרש הפסוק בפרשתנו 
"ולכל בני ישראל היה אור במושבותם", שלכל יהודי יש אור 
מיוחד מה שאין במשנהו, ומהו האור במושבותם? - במקום 
שהוא הושיב את האור, כלומר במידה או במעשה שהשקיע 
את אורו. וע"י שאוהב כל אחד מישראל, אז הפשעים מתכסים 
ואז יכול לראות את ה"אור" של כל אחד ועל ידי כן ללמוד ממנו 
את המידה שיש לו. ולפי"ז מה שכתוב במשנה במסכת אבות 
"איזהו החכם הלומד י מכל אדם", היינו שמכל אדם יש מה 
ללמוד. וכיצד אפשר להגיע למדריגה זו של לימוד מכל אדם? 
ובכן, סופר שכאשר הספיד האבני נזר את הגאון רבי חיים 
אליעזר אב"ד דקאליש בעל הנפש חיה, האריך הרבה בשבחו, 
ובין השאר אמר: "מעיד אני עליו שכאשר היה רואה אצל אחר 

איזו מידה טובה שלא היתה לו, היה משפיל ומכניע ומבטל 
עצמו אליו עד אשר זכה לקבל ממנו את הטובה ההיא". ודבר 
זה שלכל אחד יש דבר טוב שאין לשני, ובכלל ישראל כולם 
יחד יש את השלימות, יתבאר עפ"י מה שמובא בספה"ק מאור 
עינים )פרשת חקת( ובעוד ספרים, ידוע כי יש ס' ריבוא אותיות 
לתורה, וכנגדן יש ס' ריבוא שרשי נשמה, ולכל אחד מישראל 
יש אות בתורה, כדברי הזוה"ק: "קוב"ה ואורייתא וישראל חד 
הוא", וכמו שכאשר חסרה אות אחת מספר תורה, אזי הוא 
פסול, כן כל יהודי יהיה אשר יהיה הוא אות בספר תורה, וכל 

אות צריכה לאות השניה ורק אז כשרה היא.

בני ישראל היה אור במושבותם. יועז ודוד היו חברים  ולכל 
בלב ונפש, למרות שהגיעו ממשפחות שונות לחלוטין. 
משפחתו של יועז התגוררה באזור הווילות היוקרתי, ואביו, 
איש העסקים נפתלי בר, נחשב לאחד מעשירי הארץ. משפחתו 
של דוד, לעומת זאת, התפרנסה בקושי והתגוררה בדירה ישנה 
בדרום העיר. למרות הרקע השונה, נרקמה בין השניים ידידות 
נאמנה. תרמה לכך העובדה שיועז מעולם לא התפאר במשפחתו 
העשירה. הוא התנהג והתלבש כמו כל החברים בשכבה, ואף 
עבד בחופשות כדי לחסוך כסף לטיול שאחרי הצבא, למרות 
שאביו היה מוכן לממן אותו בלי הגבלה. דוד ויועז שירתו 
במקומות נפרדים אך החברות האמיצה נותרה, וכשהשתחררו 
היה ברור שייצאו יחד לטיול הגדול. לכל אחד היו חסכונות 
משלו, והם עבדו עוד חצי שנה כדי לצבור סכום נוסף. סוף 
סוף הגיע מועד הטיול. הם הצטיידו כיאות, רכשו כרטיסי 
טיסה ואף הזמינו לעצמם כרטיסי אשראי כדי לא להסתובב 
בהודו עם יותר מדי כסף מזומן. ההבדל בין השניים החל כבר 
בטרמינל. 'מיסטר בר', אמרה דיילת הקרקע ליועז, 'אתה 
מוזמן לטרקלין העסקים שלנו'. טרקלין העסקים הוא חדר 
המתנה מפואר ומפנק שנועד לאנשי עסקים עשירים שאינם 
רוצים להתחכך עם המון העם הממתין לטיסה באולמות 
הרגילים. יועז אמר לדיילת שהוא לא לבד, וזו אמרה שהוא 
בהחלט יכול להיכנס לטרקלין עם דוד. 'כנראה שמישהו זיהה 
שיועז הוא בנו של נפתלי בר', חשב דוד לעצמו, תוך שהוא 
טועם מהכיבוד העשיר ומתרווח על הכורסאות הנוחות 
בטרקלין. כשהשניים עלו למטוס, מעט אחרי ההמראה, ניגשה 
דיילת אחרת ליועז ובישרה לו שהוא שודרג למחלקה הראשונה 
– האזור היקר והמרווח ביותר במטוס. הפעם יועז ויתר על 
התענוג, מכיוון שלדוד לא היה מקום במחלקה הראשונה והוא 
העדיף להישאר איתו, אבל לכל אורך הטיסה הוא זכה ליחס 
מיוחד מהצוות. היחס המועדף ליועז המשיך גם בחו'ל. בחניית 
הביניים בצרפת הם אכלו במסעדה מקומית. אף אחד לא היה 
שם ישראלי ולא דיבר עברית, אך לאחר המנה הראשונה הגיע 
מלצר לשולחנם, שאל מי זה מיסטר בר ואמר שהמלצר הראשי 
שלח לו בקבוק יין על חשבון הבית. ה'אפליה' של יועז נמשכה 
גם במלון שבו לנו בלילה. לאחר שהם התמקמו בחדר, הגיע 
שליח משירות החדרים עם סלסלת פירות עמוסה, ואמר 
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שהנהלת המלון שלחה זאת ל'מיסטר יועז בר' לאות הוקרה 
על שבחר להתארח במלון. אך השיא היה לאחר שהם הגיעו 
להודו. יום אחד הצליח גנב ערמומי 'להרים' להם את הארנקים. 
בארנקים היו רק מעט מזומנים, אך הבעיה הגדולה היו כרטיסי 
האשראי שהגנב היה יכול להתחיל לחגוג איתם בלי הגבלה. 
שני החברים ידעו שעליהם להתקשר במהירות לחברת האשראי 
ולהודיע על הגניבה כדי שהכרטיסים ייחסמו. הם נכנסו 
למסעדה מקומית ושילמו כמה רופי )המטבע ההודי( תמורת 
הרשות להתקשר. דוד התקשר ראשון, וסיים את השיחה בפנים 
מכורכמות. הפקידה הודיעה לו שכרטיס חדש יעלה לו 188 
שקלים, יידרשו שלושה ימים להנפיק את הכרטיס ועוד שבעה 
ימים עד שהכרטיס יגיע אליו להודו. כיצד הוא יסתדר עשרה 
ימים בלי כסף ובלי כרטיס אשראי באמצע הודו? אך כשיועז 
התקשר לבטל את כרטיסו, היחס היה שונה לחלוטין. הפקיד 
אמר שהוא יקבל כרטיס חדש תוך כמה שעות באמצעות שליח 
אישי, ובנוסף הוא יכול לגשת לכל סניף בנק בהודו, ולמשוך 
סכום של עד 10,000 דולר... 'אתה מוכן להסביר לי סוף סוף 
מה קורה פה?' שאל דוד. 'למה אתה מקבל יחס מיוחד בכל 
מקום? כיצד איזה פקיד הודי או מלצר צרפתי יודעים שאתה 
הבן של נפתלי בר המיליונר? הרי אני מכיר אותך. אתה בוודאי 
לא אמרת להם את זה...' יועז היה נבוך כמי שנתפס בקלקלתו. 
'אתה יודע שחסכתי בעצמי את כל הכסף לטיול', אמר לדוד, 
'אבל כשאבי שמע שהזמנתי כרטיס אשראי, הוא התקשר 
לסניף והורה להנפיק לי כרטיס כמו שלו, כרטיס 'פרימיום', 
שזה כרטיס יוקרתי ביותר שמיועד לאלפיון העליון. כשאתה 
רוכש בכרטיס הזה כרטיס טיסה, נרשם במלון או משלם 
במסעדה, מיד מזהים שאתה מיליונר ואוטומטית אתה זוכה 
ליחס שונה'. בפרשת השבוע אנו קוראים על מכת חושך 
שהקב'ה הביא על מצרים. התורה מספרת לנו ש'לכל בני 
ישראל היה אור במושבותם' – בעוד שאצל המצרים שרר 
חושך מצרים, ליהודים היה אור. אפילו אם באותו בית היו 
יהודי ומצרי, היהודי יכול היה לראות ואילו המצרי היה מגשש 
באפילה. כיום, בעולם שלנו, חיים מיליארדי אנשים שרק 
מיליונים בודדים מהם זכו להיות יהודים. היהודים הם האלפיון 
העליון, בניו של הקב'ה, שזכאים לכל מיני הטבות וזכויות 
כמו התענוג שבלימוד התורה והשכר הגדול על קיום המצוות. 
יש לנו את הכרטיס היוקרתי ביותר. זכינו להימנות על האלפיון 
העליון – הבה נדע להעריך זאת ולהיות ראויים למעמד החשוב 

הזה.

מובא בכלי יקר ויקרא פרעה אל משה )י, כד(. ובכל המכות קרא 
גם לאהרן, כי ידע פרעה כשנולד משה רבינו ע"ה נתמלא 
הבית אורה ודמה בלבו אולי זה סימן טוב שיהא לו להאיר 

החושך. 

ממנו נקח לעבוד את ד' )י, כו(. פעם לפני תקיעת שופר  כי 
התחיל הרב מבעלזא לספר על הניסים של יציאת מצרים, 

ואמר אותם הפסוקים שכתוב בהם שד' שלח את משה להוציא 
את ישראל ממצרים, ופרעה שאל 'מי ומי ההולכים', ומשה 
רבינו השיב לו, 'בנערינו ובזקנינו נלך בבנינו ובבנותינו בצאננו 
ובבקרנו', עד כי קרא פרעה אל משה ויאמר 'לכו עבדו את ד' 
רק צאנכם ובקרכם יוצג גם טפכם ילך עמכם', ומשה השיב לו 
'וגם מקננו ילך עמנו לא תשאר פרסה כי ממנו נקח לעבוד את 
ד' אלוקינו', ומיד אחרי זה אמר הרב את הברכה 'לשמוע קול 
שופר', ותקע בשופר והתפלל מוסף כדרכו בקודש. ויהי הדבר 
לפלא בעיני כל החסידים. והיה שם חסיד אחד בשם ר' אלימלך 
מטלוסט ז"ל על ראש השנה. וכמנהגו נסע לר' מאיר מפרימשלאן 
אחר ראש השנה, ובבואו לפניו אמר לו הרה"ק מאיר זצוק"ל, 
אלימלך. אמור לפני את דברי התורה שהגיד הרב מבעלזא 
השתא לפני התקיעות. וסיפר לו אלימלך הכל, והרה"ק מאיר 
התחיל לשבח את דברי התורה הזאת. ור' אלימלך לא הבין 
מהו משבח את הדברי תורה ודבר פשוט הוא. וכשהרה"ק ר' 
מאיר הרגיש בדבר, אמר לו. אני אפרש לך כוונת הרב מבעלזא. 
דע, כי בשנה זו היה בראש השנה קטרוג גדול למעלה על 
ישראל, והיתה גזירה לא טובה, רחמנא ליצלן, על ילדי ישראל 
הקטנים, אבל הרב מבעלזא התעצם בטענה כי הם יגדלו ויעבדו 
את ד', וחפצו אחרי כן לגזור כליה על בהמותיהם של ישראל, 
וגם לזה לא הסכים הרב מבעלזא 'כי ממנו נקח לעבוד את ד'. 
וכך המתיק הרב מבעלזא הדינים באמירת הויכוח בין פרעה 
למשה, לפני התקיעות והוסיף הרה"ק ר' מאיר הואיל והרב 
מבעלזא לא כלל גם העופות בדבריו הקדושים, תהיה בשנה 
זו מגפה של עופות. וכן הוה באותה שנה נתפשטה מחלה מדבקת 

בין העופות, ובשום אדם ובהמה לא נגעה.

מובא בכרם הצבי וגם מקננו ילך עמנו לא תשאר פרסה כי ממנו 
נקח לעבד את ד' אלוקינו וגו'. אפ״ל כי פרעה אמר לכו 
עבדו את ד' רק צאנכם ובקרכם יצג, ועל זה השיב לו מרע״ה 
גם אתה תתן בידנו זבחים ועולת וגו' כי בהמות פרעה לא ילכו 
מעצמם וצריכים למסור אותם לידינו, וגם מקננו ״ילך״ עמנו, 
כי מקנה ישראל ילכו מעצמם ולא תשאר פרסה מהם אצלך, 
וכמו שמצינו בפר של אליהו שהלך מעצמו להיות קרבן לד' 
כי ממנו נקח לעבד את ד' אלוקינו, ע״ד הכתוב מלפנו מבהמות 
ארץ וגו' כי מזה נקח מוסר השכל איך לעבוד את ה"א כי גם 
הבהמה תרוץ לעשות רצון שמים ק״ו האדם שהוא חלק אלוה 
ולכך נוצר במ״ש עם זו יצרתי לי תהלתי יספרו )כעין זה בחת״ס( 
וכבר ביאר בזה בלק״ש מ״ש בפ׳ ויקרא זכר תמים יקריבנו אל 
פתח אהל מועד יקריב אותו לרצונו לפני ד' עפ״י המבואר 
במ״ר ויקרא פ״ג מעשה בשור אחד שמשכוהו לקרבן וכו' ולא 
נמשך וכו' ואח״כ הוציאו מחט ממנו ונתברר שהיה בעל מום, 
וז"ש זכר תמים יקריבנו, והסימן שהוא תמים כאשר ילך מרצונו 
אל פתח אהל מועד, וז״ש גם אתה תתן בידנו זבחים וכו' כי 
בהמות של פרעה שיש בהם חשש נעבד לא ילכו מעצמם, אך 
מקננו הכשרים ילך עמנו מעצמם, ומה שבנ״י רצים לשמוע 
דבר ד' ונכספים לעשות רצונו של מקום באהבה וחדוה זה אות 
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על מעלתם וכמ״ש משכני אחריך ״נרוצה״ ואותה ריצה תעיד 
על קדושתן של ישראל ויחוסם הנעלה, ולא לחנם נשא החכם 
מכ"א על זה שיר נעלה מה יפו פעמיך בנעלים בת נדיב ודרשו 

חז״ל דקאי על העליה לרגל בשמחה וצהלת הנפש.

וגם מקננו ילך עמנו לא תשאר פרסה כי ממנו נקח לעבוד את 
ד' אלקינו בס' תורת משה מהחתם סופר כתב שעל מה 
שבקש ממנו שצאנם ובקרם יוצג השיב לו משה שמקנה ישראל 
ילכו מעצמם להקריב לד' וכמו שמצינו בפר של אלי' שהלך 
מעצמו להקריב על גבי מזבח שיתקדש בו שם שמים כמו 
שמבואר במדרש ותראה שלא תשאר פרסה אצלך שמעצמם 
ירוצו ומהמקנה נקח ראי׳ לעבוד ד' בשמחה ובחשק עצים כי 

מלפנו מבהמות ארץ ודפח"ח.

מובא בשבט סופר וגם מקננו ילך עמנו לא תשאר פרסה כי 
ממנו נקח לעבוד את ד אלקינו ואנחנו לא נדע מה נעבד 
את ד' אלוקינו עד בואינו שמה. עי' רש״י שפי׳ מה נעבוד כמה 
תכבד העבודה. ונ״ל לבאר שמשה רבינו השיב עוד טעם שנו 
על מה שצריכים לבקר וצאן, על פי מה שאמרו חז"ל )עירובין( 
מבהמות ארץ )איוב ל"ה( כי כל המידות יש לנו ללמוד מבהמות 
וחיות שדה. והנה חיות שתוה״ק מלמדת אותנו את הדרך אשר 
נלך בה וכל מעשינו בספר נכתבים, אין לנו עוד תועלת וצורך 
לקחת מוסר השכל מטבע הברואים. וזה נ״ל כונת המדרש רבה 
)יתרו פ' כ״ט( אר״א א"ר יוחנן כשנתן הקב״ה את התורה צפור 

לא צווח עוף לא פרח, שור לא געה, אופנים לא עפו שרפים 
לא אמרו קדוש וכו' אלא העולם עומד שותק ומחריש ויצא 
הקול אנכי ד׳ אלקיך. והכונה פשוטה לפי הנ״ל שעד קבלת 
התורה היתה לכל הנבראים החיים תועלת גדולה וחשובה 
מלבד תכליתם הפשוטה כדי שנלמוד מכל אחד מהם דרכי 
המוסר והמדות המונחות בהם עפ״י חקי הטבע, אבל אחר 
שנתנה התורה אין בהם עוד התועלת הזו ולכן צפור לא צווח 
וכו' כי לא למדו אותנו שום דבר מוסר כמו שהיה עד עכשיו, 
ולכן כל העולם שותק ועומד מעתה כי הקול יצא אנכי ד"א 
וכו' וקבלנו את תוה"ק. ובזה תתבאר גם כוונת המדרש רבה 
בפרשת האזינו עה״פ האזינו השמים ואדברה ותשמע הארץ 
וכו'. ששיחק משה את העליונים ואת התחתונים עיי״ש. והכונה 
כמו שפרשתי במק"א שעד קבלת התוה״ק היו השמים מספרים 
כבוד אל ומעשה ידיו מגיד הרקיע, ורק אחר קבלת התורה 
שנודעו לנו מעיקרי האמונה ויסודי הדת ונתפרסם גדולת 
הבורא ע"י התוה"ק אין להם לעליונים ותחתונים עוד תועלת 
הלמוד, וא״כ שיחק משה רבינו בקבלת התורה את העליונים 
ואח התחתונים ואמר להם מעתה האזינו השמים וכו' כי אני 
מדבר בשם התוה״ק והבן. והנה כ״ז הוא אחרי שכבר קבלנו 
התורה הק', אך קודם שנתנה לנו התורה באמת היתה תועלת 
רבה בבהמות השדה ללמוד מהן מידות ידועות הנ"ל וזהו 
שאמר משה לפרעה הטעם שאנו לוקחים גם הצאן והבקר ממנו 
היא, כי ממנו נקח ר״ל על ידיהם אנו לומדים לעבוד את ד', 

כי ואנחנו לא נדע מה נעבוד את ד', אין אנו מכירים עוד את 
הדרך הישרה שנבור לנו לעבודת ד׳ עד בואינו שמה ר״ל עד 
שנגיע למדרגה יאותה לקבל את התורה להורות לנו את הדרך 

אשר נלך בם ולזאת גם מקננו ילך ממנו והבן.

והנה שלחו את בני ישראל ממצרים, אבל הצלחה ארבע מאות 
שנה היה לגויים, והנה מדוע "דרך רשעים צלחה"? אנו 
בני האדם לא יכולים להתלונן על "דרך רשעים צלחה" שכן, 
יראה שבסופו שלא יצא לרשע טוב )אך גם אם לא יתבאר לו לאדם 
- אין עליו להסיק מסקנות(, ניתן על כך משל: היה מלך ולו רע 

נאמן, הוא גילה לידידו את כל סודותיו )סודות המלוכה וסודות 
פרטיים(. פעם אחת הוא גילה שידידו בוגד בו הוא גנב את כספו 

והפיץ עליו שמועות. היה ליבו מלא צער וכאב, ולמרות אהבתו 
הרבה הוא הענישו במלא החומרה - שלא יקרה שוב מצב כזה. 
הוא הקים בניין בכיכר השוק שכל קירותיו זכוכית, והוא שם 
אותו שם ללא אוכל וללא מים כדי שכל העוברים והשבים 
יראו מה קורה למי שלא שומע בקול המלך. הקהל היה רב, 
ביום הראשון לא היה אכפת לאסיר, ביום השני היה לו קצת 
קשה, ביום השלישי פניו נפלו, ביום הרביעי כמעט התעלף, 
ביום החמישי והשישי הוא לא זז ממקומו וכולם ראו אותו 
מתפתל מייסורים, ביום השביעי התחולל דבר נורא, הוא תלש 
את גופו והחל ללעוס ולבלוע אותו, כולם החלו זועקים. הגיע 
אדם לשמע הזעקות, והוא היה המום, "האם זה אסיר שנידון 
למוות? כך הוא אוכל?" השיבו לו: "שוטה שכמוך אין אתה 
רואה שהוא אוכל את בשר עצמו?". הנמשל: דברים רבים 
בהנהגת העולם הנראים לנו מוזרים, בין השאר אנו תמוהים 
על שלוות הרשעים, אנו דומים בתמיהתנו לאדם שדימה 

אכילת בשרו לסעודה דשנה. 
בעולמנו אפשר ליהנות לרוב, אך כשנגיע לעולם האמת, לא 

נהנה.
חיים מוואלוז'ין בספרו נשמת חיים מביא את הסבר  רבי 
המקובלים לבעיית "צדיק ורע לו, רשע וטוב לו". לטענתם, 
יש שני עניינים: העניין הראשון - מאחר שידוע לנו שהקב"ה 
הוא אל אמת, ועם כל זאת יש את עניין "צדיק ורע לו, רשע 
וטוב לו" אין זה אלא הגלגול. כלומר, שהאדם שכעת הינו צדיק 
ורע לו היה   בגלגול קודם רשע, ועתה הוא נענש על מעשיו 
הראשונים. ע"פ הסבר זה של הגלגול מסבירים המקובלים גם 
עניין נוסף של עוברים שמתים במעי אימותיהם או ילדים 
שמתים עוד לפני שהם עברו בר/בת מצווה, דבר זה נגד חוקי 
הקב"ה, שהרי אין מיתה ללא חטא, והתשובה לכך היא שהם 

מתקנים בכך חטאים שעברו בגלגול קודם.
רבים תוהים על מעשיו של הקב"ה בכל הקשור לנפטר בקיצור 
ימים. מובא סיפור על אישה עקרה שהלכה לבעש"ט 
כדי לקבל ברכה ללידת בן זכר, הבעש"ט הבטיח לה שעוד 
השנה היא תיפקד בבן, ואכן כך היה. לאחר שנתיים היא באה 
אל הרב כדי להראות לו את הילד, וכשחזרה הביתה התינוק 
נפטר לה, האישה חזרה אל הרב כדי לזעוק לו על פטירת הילד, 
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והרב השיב לה: היה מלך ללא ילדים, הוא ציווה על היהודים 
להתפלל עבורו כדי לקבל בן זכר, ואכן באותו שנה המלך חבק 
בן זכר, הילד גדל והוא היה גאון המלך שלחו לכומר שילמדו, 
אך התנאי הוא שכל יום הוא מתבודד כשעתיים, המלך הסכים. 
פעם אחת הילד הסתקרן מה עושה הכומר ולכן הוא הציץ 
לחדרו, לפתע הוא ראה אותו בבגדי יהודים עם טלית ותפילין, 
הכומר הבחין בו ולכן הוא סיפר לו את האמת כי הוא יהודי 
ובכל יום הוא מתייחד עם ה'. הילד הסתקרן והוא לאט לאט 
נהפך ליהודי, אך רק פגם אחד היה לו, הוא ינק חלב נוכרי ולכן 
הוא נאלץ לרדת בגלגול ולינוק חלב אם יהודייה ואח"כ למות. 
כך סיפר הבעש"ט לאישה, הוא סיים את דבריו במילים: את 
זכית לתקן נשמת יהודי, ואת צריכה לשמוח שנפל בחלקך 

דבר גדול כזה.
לעיתים אדם מתאונן על גורלו, בייחוד על עניותו, צרותיו, 
בריאותו וכד'. בלבו הוא שואל, "איפה הצדק והמשפט 
של ה'? אני משתדל לעשות את בקשת ה' והרשעים הללו 
יושבים בחיבוק ידיים ובשלווה?" כאשר האדם מגיע לבית-
דין של מעלה, הוא שומע שנגזר עליו לחזור ולרדת לעולם 
החומר והוא בוכה ומתאונן, בבכיו הוא גם בוכה שהיה עשיר 
ורק בגלל זה היה לו אומץ להכות את חברו ואילו היה נברא 
עני, הוא לא היה חוטא בזה, ולכן הוא מתחנן שלא יכריחו 
אותו לרדת שוב לעולם השפל. לאחר שאין בידו לשנות את 
הגזרה, הוא מתחנן שלכל הפחות יבוא בתור עני נכה או בעל 
מום כדי לכפר על חטאיו, ובאופן זה הוא מבטיח לעצמו לא 
לשוב ולהתנהג כמו קודם, לעיתים אין הבקשה מתקבלת, אך 
יש פעמים שכן מותירים להם. דברים אילו מהווים תשובה 
לתלונות בני-האדם על רוע מזלם ועל הסבל שפקדם, כי אולי 
לפני כן תתפלל לה' שיביא אותו בתור נכה, חולה מחלה סופית, 
וכד'. "משפט ה' צדקו יחדיו" מתי צודקים משפטי ה'? כאשר 
הם "יחדיו", כלומר, שמצרפים את קורות האדם בעולם זה, 
ולפני כן )גלגול קודם(, יוכח לכולם, שכל המשפטים הם אמיתיים, 

וכי עניותו לזכותו תאמר.
כאשר אדם מתייסר בעולם הזה הוא מביא על עצמו חיי נצח 
בעולם הבא, את הדבר הזה מביא "החפץ חיים" במשל: 
יהודי שכר דירה בשכר שלוש מאות רובל לשנה, את שכר 
הדירה הוא משלם בתאריך קבוע, כמידי שנה. שנה אחת היה 
צריך לנסוע למדינה רחוקה, לכן נתן את הכסף לאחד מפקידיו. 
אותו פקיד היה שונא ישראל ולכן הוא הציק לו בהזדמנות 
הראשונה שהזדמנה לו, והפעם החליט להעלות לו את שכר 
הדירה לחמש מאות רובל. לאחר יום, כאשר השר בא לקחת 
את שכרו, נמצא בידי היהודי רק ארבע מאות ושמונים רובל, 
ולכן רצה היהודי שיתן לו עד סוף היום כדי להשיב לו את 
חובו. בסוף היום לא נמצא בידו הסכום, ציווה הפקיד להכותו 
עשרים מכות - מכה אחת על כל רובל. כך עשה הפקיד להמון 
יהודים. כאשר שב היהודי אל ביתו הוא אמר לאישתו שהוא 
הולך לשר לספר לו אודות מעללי הפקיד, שמע השר את סיפור 
היהודי והוא החל לרחם על היהודי, לכן השר ציווה שעל כל 

מכה שהיכה אותו הפקיד, הוא ישלם לו מאה רובל )סה"כ אלפיים 
רובל(. ומכיוון שכל רכושו של הפקיד היה סך של ארבעת 

אלפים רובל, נמצא כי הפקיד ישלם ליהודי מחצית ממונו. 
כאשר היהודי חזר לאישתו פניו היו נפולות, כאשר שאלה 
אותו אישתו מדוע, הוא ענה לה: "את כאב המכות אין אני חש 
היום ומוטב שהיה מכה אותי ארבעים מכות וכך הייתי זוכה 
בכל ממונו... הנמשל: כך הם הייסורים בעיניי האדם, היום 
אנו לא רוצים לסבול, אך שנגיע לעולם הגמול אנו נקבל הרבה 
שכר עבור כל שעת סבל בעולם הזה, ואז יחשוב האדם: "הלוואי 
שהייתי סובל יותר ייסורים בעולם הזה כי אז היה לי יותר 
עונג נצחי..." מכאן אפשר להבין, כי כאשר האדם סובל הוא 
מקנה לעצמו חיי נצח לעולם הבא, והייסורים משתלמים לו 
לעתיד לבוא, ולעומתו, הרשע נהנה בעולם החומר אך בעולם 

האמת, הוא יסבול רבות.

כי ממנו נקח לעבוד את ד' )י, כו( ידוע מה שהעולם אומרים, 
כשהאדם אינו יודע עצה איך לעשות, ישאל דעת בעל הבית 
מהמון העם, וכפי שיאמר לו הבעל הבית יעשה בהיפך, ואא"ז 
הרה"ק רבי יחזקאל מקאזמיר זצוק"ל אמר שהיא משנה מפורשת 
וכו', ובזה יש לומר בדרך צחות, כי ידוע שהתורה היא עצה 
ותושייה, אמנם בגלות מצרים היה עדיין קודם מתן תורה, וגם 
הדעת היה בגלות, ולא ידעו איך לעשות, אך זאת ידעו שכפי 
אשר יאמר להם פרעה ומצרים, יעשו הם הכל בהיפך, וזהו 
כשאמר פרעה 'רק צאנכם ובקרכם יוצג', השיב משה בהיפך 
מקצה לקצה, 'גם אתה תתן בידינו וגו'. וגם מקננו ילך עמנו', 
והוסיף לומר הטעם, 'כי ממנו נקח לעבוד את ד' אלוקינו', 
פירוש כי מזה שאתה אומר לעשות כך, נקח עצה לעבוד ולעשות 
בהיפך כנ"ל. וזהו שאמר 'ואנחנו לא נדע מה נעבוד את ד' עד 
בואנו שמה', פי' ואנחנו לא נדע עצה מה לעבוד ולעשות עד 
בואנו שמה, היינו למתן תורה, ולעת עתה העצה זו ידענו, 

שכל מה שאתה אומר, לעשות בהיפך מקצה לקצה.

כי ממנו נקח לעבוד את ד' )י, כו(. ידוע מה שהעולם אומרים, 
כשהאדם אינו יודע עצה איך לעשות, ישאל דעת בעל הבית 
מההמון, וכפי שיאמר לו הבעל הבית יעשה בהיפך, ואא"ז 
הרה"ק רבי יחזקאל מקאזמיר זצוק"ל אמר שהיא משנה מפורשת 
וכו', ובזה יש לומר בדרך צחות, כי ידוע שהתורה היא עצה 
ותושיה, אמנם בגלות מצרים היה עדיין קודם מתן תורה, וגם 
הדעת היה בגלות, ולא ידעו איך לעשות, אך זאת ידעו שכפי 
אשר יאמר להם פרעה ומצרים, יעשו הם הכל בהיפך, וזהו 
כשאמר פרעה 'רק צאנכם ובקרכם יוצג', השיב משה בהיפך 
מקצה לקצה, 'גם אתה תתן בידינו וגו'. וגם מקננו ילך עמנו', 
והוסיף לומר הטעם, 'כי ממנו נקח לעבוד את ד' אלקינו', 
פירוש כי מזה שאתה אומר לעשות כך, נקח עצה לעבוד ולעשות 
בהיפך כנ"ל. וזהו שאמר 'ואנחנו לא נדע מה נעבוד את ד' עד 
בואנו שמה', פי' ואנחנו לא נדע עצה מה לעבוד ולעשות עד 
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בואנו שמה, היינו למתן תורה, ולעת עתה העצה זו ידענו, 
שכל מה שאתה אומר, לעשות בהיפך מקצה לקצה.

מובא במאיר עיני ישרים בשם חידושי הרי״ם ז״ל או יאמר על 
דרך המוסר, ואנחנו לא נדע מה נעבוד, איננו יודעים אם 
עבודתנו עבודת ד', היא טהורה בלי פניה צדדית, עד בואנו 
שמה, עד שנבוא אל העולם החשבון, ושמה נדע אם עבודתנו 

היתה רצויה. 

ביאר הכתב סופר  ואנחנו לא נדע מה נעבד את ד' עד באנו שמה 
)י, כו(. מדוע. שכן מי שהתרחש לו נס חייב להביא קרבן 

תודה ואין אנו יודעים כמה ניסים עוד יתרחשו לנו וכמה 
קרבנות נחוב. רק בעת בואנו שמה, לאחר שתושלם גאולתנו, 
נדע בכמה קרבנות תודה נתחייבנו ובמה נעבוד את ד'. זהו גם 
פירושו של הפסוק שלעיל 'גם אתה תתן בידינו עולות וזבחים' 
שכן, לפי מעשיך וקשיות ערפך נראה שעוד תגרום לנו להתחייב 

בהרבה קרבנות תודה. 

אמר הרה"ק בעל "החידושי הרי"ם" זי"ע, ואנחנו לא נדע מה 
נעבד את ד' עד באנו שמה )י, כו(. מדרך בני אדם לזלזל 
בערך הזמן ולא לנצלו עד תום והרי הוא חושב שזה לא נורא 
אם ביטל כאן כמה דקות ושם כמה דקות, וע"ו בא הרמז "ואנחנו 
לא נדע מה נעבוד" מהו ערך העבודה שכל רגע ורגע "עד בואנו 
שמה" עד שנבוא לבי"ד של מעלה ואז יווכח ערכו של כל רגע 

ורגע ומה אפשר היה לתקן בכל רגע ורגע.

מובא בפנים מאירים כי ממנו נקח לעבוד את ד' )י, כו( הקשה 
הרה"ק מפרמישלאן, דלכאורה היה לו לומר "כי מזה 
נקח", ומאי "ממנו". אלא, עם הצאן והבקר עובד היהודי את 
הקב"ה, כאשר מחלב הצאן עושה חמאה וגבינה ויכול לברך 
עליו ולאכול כדי שיהיה לו כח לעבוד את השי"ת. ומהבקר 
יכול לתת מנה יפה לאורח ולהחיות עני ואביון, ולסעודות 

שבת ויו"ט. וזה הפשט "כי ממנו" עצמו "נקח לעבוד" וגו'.

מובא בארץ חמדה ואנחנו לא נדע מה נעבד את ד' עד באנו 
שמה )י, כו(. אמרו חכמינו בגמרא, כי אלמלי לא נתנה 
תורה היינו לומדים הרבה דברים מבהמות וחיות, כגון, צניעות 
מהחתול, גזל מהנמלה, דרך ארץ מהתרנגול וכיוצא בזה. הוא 
אשר אמר משה רבנו, כי מכיון 'ואנחנו לא נדע מה נעבוד את 

ד' עד בואנו שמה' עלינו ללמוד בינתיים ממקננו.

לא תשאר פרסה. ובמדרש רבה, אפילו בהמה שכולה של מצרי 
ורק הפרסה של ישראל, לא תישאר, כי ממנו נקח ואנחנו 
לא נדע, אמר לו אם אתה מלך בשר ודם בני אדם מתים אם 
עוברים על ציוויך, ואנחנו לא נדע, שמא יאמר לנו הביאו 

קרבנות של מאתיים ועשר שנים.

עבדי פרעה אליו עד מתי יהיה זה לנו למוקש )י, ז(.  ויאמרו 
מובא במדרש מכילתא פר' בשלח במדרש )מכילתא דרבי 
ישמעאל בשלח( מובא שכך טענו עבדי פרעה כנגדו ואמרו: אילו 

לקינו את עשר המכות ולא שילחנו את בני ישראל, דיינו, אלא 
גם לקינו וגם שלחנו. ואף יותר מכך, כי אילו לקינו את עשר 
המכות ושלחנו את בני ישראל, ולפחות לא היו נוטלין את 
ממונינו, דיינו, אולם לבסוף לא רק שלקינו אלא גם שילחנו 
את בני ישראל וגם נטלו מאיתנו את ממונינו. משל למה הדבר 
דומה, לאחד שאמר לעבדו צא והבא לי דג מן השוק. יצא העבד 
אל השוק וחזר והביא משם דג מבאיש. כעס עליו האדון ואמר 
לו: שוטה שכמותך, זה הדג שהבאת לי, עכשיו אעניש אותך 
אולם אתה תבחר את העונש המתאים לך: או שתאכל את הדג, 
או שתלקה מאה מלקות, או שתשלם קנס של מאה מנה. נבהל 
העבד וחשב בליבו: הקנס היה גבוה מאד ומן המלקות אני 
חושש. משום כך החליט העבד כי יבחר בעונש "הקל" ויאכל 
את הדג המבאיש. התחיל העבד לאכול אולם הטעם היה נורא. 
ניסה העבד להכניס אל פיו עוד חתיכה ועוד חתיכה עד שלבסוף 
הרגיש בעצמו שאינו יכול לעמוד בכך, בדלית ברירה קם 
ואמר: אינני יכול להמשיך, על כן אבחר בעונש השני ואקבל 
מאה מלקות. קרא האדון לעבד אחר גברתן ורב כח והלה החל 
להלקות את העבד. עם כל מכה ומכה הרגיש העבד כי נפשו 
עומדת לצאת. די. צעק העבד בשארית כוחותיו לאחר שספג 
ששים מלקות אינני יכול אף מכה אחת יותר. אשלם את הקנס. 
נמצא שעבד זה לקה בעונש כפול ומשולש: גם אכל את הדג 
המבאיש, גם לקה ששים מלקות וגם נתן מאה מנה. כך נענשו 
המצרים, לקו עשר מכות ושילחו את בני ישראל מארצם וגם 

ניטל מהם ממונם.

ויאמר לו פרעה השמר לך אל תוסף עוד ראות פני )י, כח( שמעתי 
ממו״ר מרן הגאון מטשעבין זצוק״ל, פעם היו שני שותפין 
שהסתכסכו ביניהם ונשבע אחד שלא יראה פני חבירו ואח״כ 
הוצרכו שניהם לעמוד למשפט באיזה ענין מהשותפות, ושאלו 
אם מותר להם לבוא ולדבר ביחד באופן שלא יראו אחד השני 
או לא. וביאור השאלה היא, אי אזלינן בשבועה בתר הדיבור 
או בתר המכוון כי המכוון היה שלא יהיה להם שום שייכות. 
והביא ראיה מהאור החיים הקדוש עה״פ )יב, לא( ויקם פרעה 
לילה ויקרא למשה ולאהרן לילה, וז״ל: טעם אומרו פעם ב' 
לילה כי אמר לו אולי אתה חושש על שאמרתי לא אוסף ראות 
פניך ואמרת כן דברת, הלא עתה הוא לילה ואין כאן טענת אל 
תוסף ראות פני כי הוא במחשך ולא יראו איש את אחיו, ע״כ. 
ומשמע דבאינו רוצה מותר. וכעין שאלה זו שמעתי ממו״ר 
הגאון רבי משה לייב שחור זצ״ל, כי הגאון בעל ערוך השלחן 
למד אצל הנצי״ב, ובא אחד לשאול להנצי״ב היות ונשבע שלא 
יראה פני חבירו ועתה חבירו מת והוא היה רוחץ בחברא קדישא 
האם מותר לו להיות רוחץ לזה. ואמר בעל הערוך השלחן הלא 
פסוק מפורש הוא )יד, יג( כי אשר ראיתם מצרים היום לא 
תוסיפו לראותם עוד עד עולם. וכתיב )פסוק ל( וירא ישראל 



בא

עז

את מצרים מת על שפת הים הרי כתיב כאן דלאחר מיתה מותר. 
ואמר לו הנצי״ב שיכתוב חידושיו. 

השמר לך אל תוסף ראות פני )י, כח(. מובא מהגרי"ז מבריסק 
זצ"ל התחכם פרעה להזהיר את משה לבל יראה את 
פניו, שכן אין עונשין אלא אם כן מזהירין, וידע פרעה כי לא 
תבוא מכה נוספת, אם לא יתרו בו קודם לכן, ולכן הזהיר את 
משה שלא יראה את פניו, כדי שלא יוכל להתרות בו. אלא, 
התחכמות זאת לא הועילה לו, שכן באותו מעמד נאמרה לו 
הנבואה על מכת בכורות, כמבואר ברש"י על אתר, ובאותו 

מעמד התרה בפרעה על מכת בכורות.

ה"תפארת שלמה" מבאר בדרך מוסר "גם אתה תתן בידינו 
זבחים ועולות ועשינו לד׳ אלוקינו" )י, כח(. כשאנו 
מתבוננים באיזה חשק וגבורה אתה עושה את מעשיך הרעים, 
למדים אנו באיזה התלהבות וחשק עלינו לקיים את המצוות, 

כך שאתה תתן בידנו דרך לעבדות השם.

ויאמר משה כן דברת לא אוסיף עוד ראות פניך )י, כט(. מובא 
בדברי יואל – סאטמאר מצאנו אצל מרע"ה במצרים 
אצל התראת מכה האחרונה שא"ל פרעה אל תוסף ראות פני 
וגו' ויאמר משה כן דברת לא אוסיף עוד ראות פניך, ופירש 
רש"י כן דברת יפה דברת ובזמנו דברת אמת שלא אוסיף עוד 
ראות פניך. ולכאורה איך היה מותר למשה להסתכל בפני אדם 
רשע. אלא על כרחך לומר דכיון שעל ידי המכות נתקדש שם 
שמים בעולם אם כן הרי יצא כבוד שמים על ידי ביאתו אצלו 
והסתכלות בפניו ובשביל כבוד שמים מותר להסתכל אף בפני 
אדם רשע, אמנם אצל מכה האחרונה כיון שלא הוצרך עוד 
לבוא אצלו בשביל כבוד שמים לכן אמר לו יפה דברת ובזמנו 
שלא אוסיף עוד ראות פניך כאמור, דמאחר שלא יצמח עוד 
מזה כבוד שמים חזר הדין למקומו דאסור להסתכל בפני אדם 

רשע.

פי' החתם סופר זי"ע ויאמר לו פרעה לך מעלי וכו' ויאמר משה 
כן דברת. יש להבין, מדוע ציווה ה' למשה ולאהרן לנהוג 
כבוד בפרעה הרשע, אשר שחט ילדי ישראל כדי לרחוץ בדמם, 
יורד ונמחק חלק  ויש לומר שאילו היו מזלזלים בו, היה 
מעוונותיו, ואז לא היה מגיע לו על פי דין עשר המכות, לכן 

אמר להם ה' שינהגו בו כבוד, כדי שיוכלו לתת לו העשר.

דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה 
כלי כסף וכלי זהב )יא, ב(. רש"י : אין נא אלא לשון בקשה. 
בבקשה ממך הזהירם על כך, שלא יאמר אותו צדיק אברהם: 
ועבדום וענו אתם קיים בהם, ואחרי כן יצאו ברכוש גדול לא 
קיים בהם. מפני מה דאג הקב"ה מטענתו של אברהם על 
שהבטיח לבניו רכוש, ולא מעצם ההבטחה שנתנה לישראל, 
שיש לקיים אותה? המגיד מדובנא מסביר, בשם הגאון מוילנא, 

שעיקר הבטחתו של הקב"ה היתה על ביזת הים, שהיתה גדולה 
יותר מביזת מצרים, אולם אברהם בקש שהם יקבלו משהו, 
מועט וסמלי, כבר ביציאתם ממצרים. משל למה הדבר דומה? 
בחופשה עבד ילד אצל הירקן השכונתי, ובתמורה לכך נתן לו 
הירקן צ'ק דחוי על סך אלף שקלים. אביו של הילד פנה אל 
הירקן ואמר לו: "שלמת לו היטב, אבל אנא ממך, תן לו בטובך 
גם שטר של עשרים שקלים ביד, על מנת שיצליח למשש את 
הכסף ולראות אותו במו עיניו, שכן אין הוא מבין מהי משמעותו 
של צ'ק דחוי". לפי פרוש זה מסביר הרב דב דיסקין, ראש 
ישיבת "אורחות תורה", מדוע הקב"ה אמר לישראל לשאול 
מן המצרים ולא הורה להם לקחת, ומפני מה היה עליהם לומר 
למצרים שמדובר בשלשה ימים בלבד ולא במתנת עולם, על 
אף שמצבם של המצרים היה בכי רע, עד שגם אלו היהודים 
עומדים ומבקשים את רכושם, הם היו נותנים להם, ובלבד 
שכבר ילכו? אלא, שמאחר שהבטחת הקב"ה מוסבת היתה על 
ביזת הים, וכל ענינה של ביזת מצרים היה רק על מנת שבני 
ישראל יצאו עם 'משהו' בידם – הרי שביזת מצרים היתה 
באמת רק הלואה למספר ימים, עד לבואם של ישראל לים סוף 
ולביזת הים, שם יקבלו באמת את מה שמגיע להם, אלא, 
שבשביעי של פסח, לאחר ביזת הים, כבר טבעו המצרים, ובני 
ישראל לא יכולים היו להחזיר את ההלוואה, וכך נותר הרכוש 
בידיהם... הרב שמעון קמינצקי מסביר את הענין באופן אחר 
ואומר, כי מבואר בחז"ל, שכל ענין לקיחת שרי לבית פרעה, 
והוראתו של אברהם )בראשית יב, יג( "אמרי נא אחתי את למען 
ייטב לי בעבורך" לא נועדה לשם קבלת טובות הנאה מפרעה, 
שהלא אברהם שונא מתנות היה, וכבר אמר למלך סדום )שם 
יד, כג( "אם מחוט ועד שרוך נעל", אלא שקבע הקב"ה בבריאה 

כי מעשה אבות סימן לבנים, ולקיחתה של שרה מסמלת את 
גלות ישראל במצרים, ונתינת המתנות מסמלת את הרכוש 
הגדול שבו יצאו ישראל. ביזת מצרים נועדה, אפוא, כדי שלא 
יאמר אברהם שב"ועבדום וענו אתם" קיים הקב"ה מעשה 
אבות סימן לבנים, ואלו בענין "ואחרי כן יצאו ברכש גדול" 

לא קיים בהם מעשה אבות סימן לבנים...

נא באוזני העם )יא, ב(. וברש"י, שלא יאמר אותו צדיק  דבר 
אברהם ועבדום וענו אותם קיים בהם, ואחרי כן יצאו 
ברכוש גדול לא קיים בהם. ויש להתבונן האיך ילפינן מפסוק 
זה שלא קוים הענין של היציאה ברכוש גדול וגו', וביותר צ"ב 
מהו שנקט שדוקא אברהם יבא בטענה זו לחלק בין עבדום 
אותם שקוים, לענין הרכוש הגדול שלא קיים בהם. ויש לבאר 
דקיי"ל )חו"מ סי' ר"ד( דהמבטיח ליתן מתנה מועטת אין הנותן 
רשאי לחזור בו, וכשרבים אומרים ליתן לאחד אף שהיא מתנה 
מרובה, מ"מ כיון שלגבי כל יחיד ויחיד היא מתנה מועטת 
נפסק להלכה )שם( שדינה כמתנה מועטת, וכן הוא כשרבים 
הם המקבלים והיחיד נותנם, שאף שאצל הנותן היא מתנה 
מרובה, דינה כמתנה מועטת מפני שלגבי המקבלים הוי מתנה 
מועטת. אמנם בשו"ת מהרי"ק כתב דבאופן שהמקבל עני 
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ונצרך, ולדידו אף מתנה מועטת מרובה היא, יכול הנותן לחזור 
בו כדין מתנה מרובה. ומצינו ברבינו בחיי שהביא שבצער 
דקדוקי עניות שהיה לישראל במצרים השלים את הקץ ולא 
נשתעבדו כל ת' שנה שנגזר עליהם, אך בב"ר מצינו שמאת 
שנות אברהם ותשעים שנותיה של שרה טרם לידת בנם יצחק, 
הם אותן שנים שהשלימו את הקץ. ומעתה י"ל, דאם השלמת 
הקץ עיקרה מחמת דקדוקי עניות שעברו עליהם, א"כ מה 
שהובטחו לאחמ"כ שיצאו ברכוש גדול, הרי הוא מתנה מרובה 
שאף שרבים הם המקבלים ולכל יחיד מהם אינו אלא מעט, 
מ"מ היו עניים ומיחשבא לגבייהו כל מתנה למתנה מרובה, 
וא"כ רשאי המבטיח לחזור בו, וממילא אין מקום לטענה שלא 
קיים בהם שיצאו ברכוש גדול אף שקיים ועבדום וגו', שהרי 
בידו לחזור בו בכה"ג מהבטחתו ליתן להם כלי המצרים. אמנם 
אברהם אבינו שטעמו בודאי היה שהשלמת שנות השעבוד 
הם בזכות שנותיו ושנות שרה טרם לידת יצחק, ממילא לא 
ס"ל כטעמא דדקדוקי עניות השלימו הקץ, א"כ לדידיה הרי 
נמצא שאף שמתנת ה' היתה רבה, מ"מ לכל יחיד ויחיד היה 
הדבר מתנה מועטת, ולכן רק בכוחו לטעון דאחרי כן יצאו 
ברכוש גדול לא קיים, שהרי מתנה מועטת היא וכה"ג אינו 

רשאי לחזור בו מההבטחה.

כלי כסף וכלי זהב )יא, ב(. מובא בפרשת דרכים שנינו )כתובות 
לג:( 'אין אדם מת ומשלם'. וכתבו התוספות )עבודה זרה:( 

כי גם בבן נח נאמרה ההלכה של 'קים ליה בדרביה מיניה'. אם 
כן כיצד נידונו המצרים בשני העונשים גם יחד, ממון ומיתה. 
אולם דעת רבנן, הלכה כמותם, כי הדין שאין אדם מת ומשלם 
הוא דוקא במיתה בידי אדם, אבל במיתה בידי שמים אדם מת 
ומשלם. וכן פסק הרמב"ם )הלכות גניבה ג, ב( ולכן, כיון שהעונש 
של 'מת על שפת הים' היה בידי שמים, נענשו גם בממונם, 

'וישאלו. כלי כסף וכלי זהב'.

בקול שמחה וישאלו איש מאת רעהו יש להבין מדוע  מובא 
ציוה עליהם שישאלו ולא שיקחו במתנה, הרי לבסוף 
אמר להם פרעה גם צאנכם וכו' קחו ולכו, והיו מסכימים ליתן 
להם גם במתנה, ויש לפרש כיון שהקב"ה רצה שמצרים ירדפו 
אחרי בני ישראל ועל ידי כן יטבעו בים, לכן ציוה ה' שישאלו 
בגדים וממון, וכשיראו המצריים שאינם חוזרים, ירדפו אחריהם 
כדי להציל את ממונם, וכן כתב רש"י בפר' בשלח )יד-ה( נהפכו 

לרדוף אחריהם בשביל ממונם שהשאילום. 

בספה"ק. עוד יש לומר שהקב"ה ראה שיש בישראל  מובא 
כאלו שירצו לשוב מצרימה, לכן ציוה לקחת מהם רק 
בהלוואה, ועתה אף אחד לא ירצה לשוב למצרים להחזיר 

החפצים לבעליהם. 

מובא בתפארת יונתן ויאמר ה' אל משה כשלחו כלה גרש יגרש 
אתכם מזה דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת רעהו 

צריך להבין לכאורה הקשר בין הדברים, ויש לבאר כי ידוע 
מה שכתוב בספר יוסיפון שאומות העולם הוציאו קול שהמצרים 
גרשו את ישראל ממצרים כי הם עם שפל ונבזה, ולא הקב"ה 
הוציאם, עפרא לפימיהו, אבל הסתירה לזה ברור כי בצאת 
ישראל ממצרים ברכוש גדול וכל טוב מצרים בידם, א"כ איך 
אפשר לומר שגרשום, דאם כן מדוע נתנו להם כלי כסף וזהב 
ושמלות, וביזת מצרים, ועל כן יודו כולם שהקב"ה הוציאם 
בע"כ של המצרים. וזה המשך הפסוקים, "כשלחו גרש יגרש 
אתכם" שיש לחוש שיוציאו לעז שהמצרים גרשו אתכם 
משנאתם אותם, על כן "דבר נא באזני העם וישאלו וכו' כדי 

שיודו שהקב"ה הוציאם ולא המצרים גרשום.

נא באזני העם וישאלו איש מרעהו )יא, ב(. ביאר הרה"ק  דבר 
בעל "מאור ושמש" זי"ע לכאורה למה היה להם לשאול 
מהמצריים כלי כסף הרי איתא בחז"ל גדול היה ביזת הים יותר 
מביזת מצרים, ויש לומר אילו לא היו שואלים מהם במצרים 
לא היו ממהרים לרדוף אחריהם )עי' פר' בשלח פרש"י עה"פ "ויהפך 

לבב פרעה"( ומצא שמה ששאלו מהם היה סיבה לביזת הים.

דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה 
כלי כסף וכלי זהב )יא, ב(. מובא בליקוטי דברי דוד אמר 
על כך הרבי ר' משה מלעלוב זיע"א, לכן צוה ד' למשה שישאלו 
כלי כסף וכלי זהב, כדי שעל ידי זה יהיו למצרים לבעלי חובות 
ומתוך כך יפחדו אחר כך מלחזור למצרים מפני הבעלי חובות 

שלהם.

דבר נא באזני העם וישאלו וגו' ואשה מאת רעותה וגו' )יא, ב(. 
מובא במנחם ציון, הגה"ק רבי מנחם מענדיל מרימנוב 
זצ"ל ביום ראשון של פסח בסעודת שחרית פתח הרב ]רמ"מ 
מרימנוב זצ"ל[: כרחמי האב על הבן שיש לו געגועים על אביו, 
וכשרואה אביו ממנו איזה תנועה טובה הוא מונה שבחו וכותבה 
לזכרון עולם לא זז מחבבו, גם הלום כתב בתורה הקדושה 
שעשו ישראל כדבר משה וינצלו את מצרים )יב, לה-לו(, ובאמת 
לכאורה צריך להבין מה שבח יש בזה, הלא עשו בשביל עצמם 
לישא את כל טוב מצרים. וביאור הדבר, כי בוודאי אותו הדור 
שיצאו ממצרים יצאו בשמחה גדולה, זולת דתן ואבירם שפרסמן 
הכתוב, ואם כן היה להם לעשות כל הצטדקאות לבלתי יצטרכו 
לשוב עוד, וגם שלא יצטרכו לראות פני המצרים עד עולם, 
והם לא עשו רק שאלו מהם עוד כלי כסף וזהב בדרך שאלה 
דהדרא בעינא, וכך נצטוו מפי משה, ובוודאי ידעו שהמצריים 
ירדפו אחריהם שאדם בהול על ממונו, ואף על פי כן לא שינו 
מצוותיו של משה, ועל כן נאמר דבר נא, לשון בקשה, שבקש 
מהם לעמוד בנסיון. ומכל מקום צריך לפרש הלא הציווי של 
משכו וקחו לכם וגו' )יב, כא( היה נסיון יותר גדול מזה, שלקחו 
את היותר חשוב בארצם עד שעשאום לתועבותם, והישראל 
סחבום וכפתום ואחר כך שחטום לעיני המצריים ולא סקלום, 
ושם לא נאמר דבר נא. אבל שורש הדבר הוא, שמצוות עשיית 



בא

עט

פסח אמר להם משה בשם הקדוש ברוך הוא, ואם כן לא היה 
חידוש כל כך ששמעו בקולו, כי כך היא מדת כל ישראל למסור 
נפשם לעשות רצון קונם וחפץ צורם, אבל מצוה זו אמר להם 
משה מפי עצמו, כי כן נצטווה מפי הגבורה לאומרה להם בדרך 
עצה טובה, ועל כן נאמר ויעשו בני ישראל כדבר משה, ולא 
נאמר כאשר צוה ה' את משה, וזה הוא שבחן אף על פי שלפי 
מראה עינים היה הדבר הזה לרע להם, מכל מקום סמכו על 
משה אחרי שהוא איש אלהים קדוש האמינו בו שלא יוציא 

מתחת ידו דבר שאינו מתוקן, וכל דבריו כגחלי אש.

דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה 
וגו׳ )יא, ב(. בגמרא במסכת ברכות דף ז: ״אין נא אלא לשון 
בקשה״. בבקשה ממך הזהירם על כך, שלא יאמר אותו צדיק, 
אברהם, ועבדום ועינו אותם קיים בהם ואחרי כן יצאו ברכוש 
גדול - לא קיים בהם. המפרשים העירו מדוע סיבת הבקשה 
היא רק שלא יאמר אותו צדיק. וכי אם לא יאמר או כן יאמר 
זה מה שמשנה? העיקר זה שה׳ הבטיח וצריך לקיים. תירץ 
רבי אברהם יודלביץ זצ״ל, הנה אנחנו רואים בחיים, שיש 
בעלי מקצוע ויש סוחרים. יש בעלי בתי חרושת וכו׳, ומסתבר 
שכך גם היה במצרים. היו כאלה שהיו עשירים והיו כאלה 
שהתעסקו בפרוטות וכוי. ופתאום גזר פרעה שכל בני ישראל 
)חוץ משבט לוי( ישתעבדו ויעבדו בחומר ובלבנים. אולם מובן 

הדבר שלעבודת המלך לא התקבל כל אחד, רק אנשים בריאים 
וחזקים, אבל החולים היו פטורים, שהרי אם יבואו לעבודה 
עם מחלות, גם יפריעו למהלך העבודה וגם יכולים להדביק 
את האחרים. ובודאי לצורך המיון הזה היו רופאים, כמו בצבא. 
יש רופאים שבודקים את החיילים ואומרים מי ראוי ויכול 
לשרת בצבא המלך ומי לא. ובודאי אם יש רופאים שקובעים 
מי כן ומי לא אז יש גם מי שיכול לסדר ענינים... )בלע״ז מאכערים( 
מי שהיתה לו אפשרות לשלם כבר הסתדר... ואלה גם בתוך 
השעבוד הסתובבו חופשיים ועשו עסקים והגדילו את הונם, 
בזמן שאחרים עבדו קשה מאד. והנה, בא משה רבינו ואומר: 
עכשיו צריכים לבקש כסף וכלי זהב ושמלות, אך אותו עני 
שעבד בפרך והיה מלוכלך בטיט, בבוץ ובלבנים, היה מתבייש 
לבוא לבקש מהמצרים ״אשתי צריכה שמלת משי, אני זקוק 
למעיל פרווה״ איך יבקש דבר כזה? אך אותם שהיו חופשיים 
בודאי הרגישו די נעים, שהרי כל הזמן היו בקשרים טובים 
עם המצרים. והנה, מצד עצם ההבטחה של ״ואחרי כן יצאו 
ברכוש גדול״ היה מספיק שבני ישראל באופן כללי יצאו ברכוש 
גדול. לא משנה אם זה פלוני או אלמוני. אם זה אלה העשירים 
או אלה שעבדו בעבודת פרך. סוף כל סוף בני ונכדי יעקב יצאו 
ברכוש גדול. אבל יעקב אבינו היה יכול לטעון ״ועבדום ועינו 
אותם״ קיים בהם, דהיינו במסכנים, ״ואחרי כן יצאו ברכוש 
גדול״ לא קיים בהם, אלא באחיהם העשירים המסודרים. לכן 
אמר הקב״ה למשה ״דבר נא״ שעם כל האי נעימות ילכו אלה 
המסכנים שעבדו בפרך, ויבקשו כלי כסף וכלי זהב ושמלות 

וכל הדברים הטובים, כדי שלא יאמר אותו צדיק.

וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה )יא, כ(. מובא בלחמי 
תודה על כן אמרו לישראל שיהי׳ להם כל זה רק בתורת 
הלואה ולא בתורת מתנה, לפי שאם אמרו להם שזהו אכן מתנה 
גמורה היו הנשים תופרין להם מיד בגדים חדשים, והיו 
משאירים ממון זה בעבורם אצל החייטים המצריים, וגם היו 
קונים להם תכשיטים יקרים מאת החנותים שבמצרים, ונמצא 
אכן שהממון שוב הי׳ נשאר במצרים, ולא הי׳ בא עם ישראל 
בדרכם לצאת החוצה, והיות שהתכלית הי׳ שיצא הרכוש משם, 
על כן אמרו להם שזהו הלואה בלבד, ולא כילו את ממונם 

עכשיו.

ביאר הרה״ק ר' משה מלעלוב זי״ע ויש לתת טעם לשבח מדוע 
צוה הקב״ה שיקחו דוקא דרך שאלה, למה לא יבקשו 
שיתנו להם במתנה, וד׳ יתן את חן העם שיתנו להם גם דרך 
מתנה, וגם כאשר יחזק עליהם חרב המות יםכימו גם לתת 
בדרך מתנה בלבד שיצאו ויקחו אתם גם את מכת המות, אלא 
י״ל בדרך צחות כי הקב״ה רצה שלא שובו לעולם עוד למצרים, 
כמו שמצינו לאו שלא לחזור למצרים עוד, לכן צוה עליהם 
לשאול ממצרים וכמאמר העולם אם ברצונך להפטר מחברך 
תלוה לו משהו ואז חזקה על הלוה שאינו רוצה לראות את פני 
המלוה, כי אז יצטרך לשלם לו בחזרה את שלוה ממנו, ובמילא 
יעשה כל טצדקי שלא לפגוש אותך, וגם כאן צוה הקב״ה שישאלו 

ואז חזקה שלא יחזרו לראות פני המלוה.

מפני מה מבקש הקב"ה מישראל שייקחו את רכוש המצרים 
מן הסיבה של "שלא יאמר אותו צדיק", ולא משום עצם 
ההבטחה? בספר "דרש מרדכי" של הרב מרדכי דרוק מובא כי 
האדמו"ר מקלויזנבורג זצ"ל תרץ זאת בעזרת מעשה שארע 
לו בימי השואה האיומה. היה זה באחד מימי העבודה המפרכים 
כולם שכבו לישון על הדרגשים והרבי מצא את עצמו שוכב 
ליד יהודי מומר. המומר לחש על אזנו: "אתה יודע, רבי, גם 
לי יהיה עולם הבא!" "לך?" התפלא האדמו"ר "איך יתכן? הלא 
אתה - משומד!" השיב המומר: "כשהיטלר הביא אותי לכאן 
הוא בדק שלשה דורות אחורנית כדי למצוא אף את אלו שיש 
בהם שמץ יהדות קלוש בלבד. אם אני טוב בשביל היטלר 
כיהודי, וסובל אתכם ביחד כיהודי, הרי שטוב אני גם בשביל 
העולם הבא... לא יתכן, שכאן אסבול בגלל היותי יהודי, ושם 
לא אזכה להיכנס לעולם הבא!". לשמע הדברים הגיב האדמו"ר 
בקורת רוח: "יישר כחך, תירצת לי בכך קושיה גדולה שהייתה 
לי אודות הסיבה שאותה מונה הקב"ה להוצאתם של ישראל 
ברכוש גדול ממצרים. הנה כי כן, הקב"ה לא חייב לתת מאומה 
לזרעו של אברהם, לפי שבשנות השעבוד הם נשתקעו במ"ט 
שערי טומאה ועבדו עבודה זרה ממש כמו שכניהם. אלא, כדי 
שלא יאמר אותו צדיק: הלא הבטחת 'כי גר יהיה זרעך בארץ 
לא להם ועבדום וענו אותם ארבע מאות שנה... ואחרי כן יצאו 
ברכוש גדול'. ואם אין הם נחשבים לזרעי מפני מה קימתם 



דברים טובים
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בהם - 'ועבדום וענו אותם'? מכאן שאם הם טובים עבור 
השעבוד, הם טובים דים גם כדי לקבל את שכר הרכוש הגדול".

מובא בשיחות צדיקים איתא ברש״י בשם הגמרא אין נא אלא 
לשון בקשה אמר ליה הקב״ה למשה בבקשה ממך לך 
ואמור להם לישראל בבקשה מכם שאלו ממצרים כלי כסף 
וכלי זהב כדי שלא יאמר אותו צדיק ועבדום וענו אותם קיים 
בהם ואחרי כן יצאו ברכוש גדול לא קיים בהם, ע״כ, וכבר 
צווחו קמאי וכי בלאו הכי אין הקב״ה צריך לקיים את דבריו, 
ורק משום שלא יאמר אברהם עליו לקיים את דבריו, וי״ל 
דבאמת כשאמר הקב״ה ואחרי כן יצאו ברכוש גדול היתה 
הכוונה על רכוש רוחני דהיינו התורה שיקבלו ישראל כשיצאו 
ממצרים, וזה באמת נקרא רכוש גדול, ולא על רכוש גשמי של 
כלי כםן וכלי זהב, אבל טענת אברהם יכולה להיות שכיון 
שתחילת הגזירה היתה לפי השגתם של ישראל דהיינו שקיימו 
בהם ״ועבדום וענו אותו״ עינוי גשמי, א״כ צריך להיות גם 
המשך הדברים ״ואחרי כן יצאו ברכוש גדול״ לפי השגתם של 
ישראל דהיינו רכוש גשמי וזהו שאמר הקב״ה למשה, מדינא 
אין אני צריך לתת להם רכוש גשמי, כי כוונת הדברים על רכוש 
גדול היתה על התורה הקדושה שאתן להם, אבל כיון שלא 
יאמר אותו צדיק ועבדום וענו אותו קיים ״בהם״ לפי השגתיהם, 
ועבדום וענו אותו לא קיים ״בהם״ לפי השגתם שלהם, לכן 

בבקשה ממך אמור להם שישאלו איש מאת רעהו.

וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה כלי כסף וכלי זהב 
)יא, ב(. מובא באמת ליעקב בהגיע מועד הגאולה, אמר 

הקב"ה למשה רבינו: "דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת 
רעהו ואשה מאת רעותה כלי כסף וכלי זהב". אמרו חכמינו 
ז"ל )ברכות ז.( אין "נא" אלא לשון בקשה, שלא יאמר אותו צדיק 
)אברהם אבינו(: "ועבדום וענו אותם" )בראשית טו-יג( קיים בהם, 

"ואחרי כן יצאו ברכוש גדול" )שם( לא קיים בהם. וכבר התעוררו 
המפרשים להקשות: וכי לולא תרעומתו של אברהם אבינו, 
לא היה הקב"ה מקיים, חלילה, את דברו, אלא, משל למה הדבר 
דומה? לשני מלכים שנלחמו זה בזה. דם רב נשפך, מערכות 
רבות נטשו, והמלחמה לא באה לידי הכרעה. החליטו המלכים 
לבחור איש חיל מכל מחנה. השנים יאבקו, והמנצח יכתיר את 
מלכו בניצחון וינחילו עטרת תהילה. בחרו בשדה ההאבקות, 
וכרו בפאת השדה בור עמוק. מי שיגבר על רעהו וישליכו 
הבורה לו הניצחון. ישבו המלכים על בימות שניצבו בצד 
השדה, והשקיפו על ההאבקות. נאבקו השניים בכל כוח, עד 
שהאחד גבר, נשא את יריבו וקרב עמו אל הבור. ברגע האחרון 
נחלץ הלה, התעשת, הניף ידיו והפיל את יריבו הבורה, מהעבר 
האחד נשמעו תשואות, מן העבר השני אנקות צער. קרב המנצח 
אל מלכו לקבל את ברכתו על הניצחון שהנחיל לו, אבל המלך 
היה חור כסיד. בקושי העלה חיוך על פניו. "אני מודה לך על 
נצחונך", אמר, "אבל לא אמחל לך על רגעי החרדה הנוראים. 
לא אסלח לך על שאפשרת ליריבך לגבור עליך ולשאתך עד 

לשפת הבורץ באותם רגעים איומים, חששנו כי נכשלנו ואבדנו, 
כי הפסדנו והובסנו" והנמשל: הקב"ה הבטיח לאברהם אבינו 
ע"ה, "גר יהיה זרעך בארץ לא להם ועבדום ועינו אותם ארבע 
מאות שנה ואחרי כן יצאו ברכוש גדול". זה יעד להם הקב"ה 
בביזת הים. לפיכך, לא היה צורך לצוות על העם לשאול כלי 
כסף וכלי זהב, כי הם עתידים לנחול את ביזת הים בלא כל 
טורח. אבל אברהם אבינו לא בא בסוד התכנית, ועלול הוא 
להצטער בראותו את בניו יוצאים ממצרים בלא הרכוש הגדול. 
לפיכך, לא היה צורך לצוות על העם לשאול כלי כסף וכלי 
זהב, כי הם עתידים לנחול את ביזת הים בלא כל טורח. אבל 
אברהם אבינו לא בא בסוד התוכנית, ועלול הוא להצטער 
בראותו את בניו יוצאים ממצרים בלא הרכוש הגדול. לפיכך, 
ציוה הקב"ה על ביזת מצרים, כדי להפיס ולהניח את דעתו. 
ותשובה נוספת על אותה שאלה, ועמה משל, בעל חנות הוצרך 
לנער שליח לשאת משלוחים לבתי הלקוחות. הימים ימי 
חופשה מלימודים, והוא הציע לבנו של מכר לעבוד בשירותו 
תמורת שכר נאה. שמח הנער הצעיר להצעה, עבד בנכונות 
רבה, ובסוף השבוע הושיט לו בעל החנות את שכרו בשטר 
בחתימת ידו, צ'ק עובר לסוחר. סירב הנער לקבלו. נפגע 
המעביד וקבל בפני מכרו, אבי הנער: "הנשמע כזאת, לסרב 
אנו  באפך.  "אל  האב:  לו  אמר  לסוחר",  עובר  שטר  לקבל 
המבוגרים, סוחרים בשטרות, אבל הנערים אינם מכירים אלא 
במטבעות. עליך להבין לרוחו של הנער הרגיל במטבעות 
קטנות, ולשלם בהן את שכרו". והנמשל: כי באמת "הרכוש 
הגדול", שהובטח ליוצאים ממצרים, היה רוחני הזדככות 
שתביאם למרגלות הר סיני ולקבלת התורה, שאין רכוש גדול 
ממנה. אבל אברהם אבינו, האב הרחמן, עמד וטען: "ועבדום 
וענו אותם קיים בהם", והעבודה והעינוי שחקו את מושגיהם 
הרוחניים ודרדרו אותם למ"ט שערי טומאה, ומעתה אינם 
מסוגלים להבין, שהרכוש הגדול יקוים בהם ברוחניות גרידא. 
ובעיניהם ידמה כי "ואחרי כן יצאו ברכוש גדול לא קיים בהם", 

במושגיהם. על כן, ניתן להם גם רכוש גשמי רב ועצום.

וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה כלי כסף וכלי זהב 
)יא, ב(. הקב"ה משלם בדיוק הקב"ה הבטיח לאברהם 

ברכוש גדול יצאו ואכן כך היה, וכן נמי בענין שבת חז"ל אמרו 
לוו עלי ואני פורע, והנה לכם סיפור שהיה בשנים האחרונות 
בבחור מתחזק שקבע ללמוד עם אברך – הממונה עליו בישיבתו, 
וכפי הצעת האברך החלו בהלכות שבת. והנה בריש הלכות 
שבת מובא מאמר חז"ל שאמר הקב"ה 'לוו עלי ואני פורע'. 
האברך הסביר לבחור את משמעות הדברים, שכשאדם חסר 
מעות לקראת שבת, אומר לו הקב"ה לך נא לווה מעות ואני 
אדאג לפורעם… ויהי ביום השישי, בא ידידו של הבחור והציע 
לו להצטרף לקבוצת בחורים מישיבתם הנערכים ונוסעים 
כל  על  וההוצאות   – מירון  קדישא  לאתרא  שבת  לקראת 
המשתתפים שווה בשווה. נענה הבחור שבשמחה רבה הוא 
מצטרף, אך דא עקא שכלתה הפרוטה מכיסו – אם יוכל רעהו 



בא

פי

להלוותו מעות הוא מצטרף לנסיעתם הרוממה. במוצש"ק 
סיכמו הבחורים ביניהם כמה עלו הוצאות השבת, ויצא החשבון 
שכל בחור עלה להם סך 388.60 שקלים. מיד ניגש רעהו אל 
הבחור הנ"ל והודיעו כי כך וכך עלה לחלקו. אמר לו הבחור, 
לא אני הפורע אלא הקב"ה בכבודו ובעצמו – עליך לפנות אליו 
ולבקש מאתו אותם השלוש מאות שמונים ושמונה שקלים 
ושישים אגורות. מה עשה הקב"ה. בבואם לביתם ירושלימה, 
מצא הבחור שכבר בא בקשרי אירוסין, שמשפחת המחותן 
שלחו לו מתנה ארנק מהודר לכבוד יום הולדתו, בו הוכנסו כל 
סוגי המטבעות והשטרות היוצאים בארץ ישראל, והם שטרות 
של 200, 100, 50, 20, ומטבעות של 10, 5, 2, 1, מטבע של חצי 
שקל, ומטבע של 10 אגורות. ס"ה עולה כל החשבון ל-388.60 
שקלים, חושבנא דין כחושבנא שהוצרך על הוצאות השבת, 
וראה בחוש כי באמונתו התמימה בדברי חז"ל אכן נתקיים בו 

ואני פורע.

וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה )יא, ב(. מובא בקול 
שמחה מפני מה נצטוו ישראל לקחת את כליהם של 
המצרים בדרך 'השאלה' מרצונם ולא בעל כורחם. אלא מצינו 
בגמרא, כי באו בני מצרים להתדיין לפני אלכסנדר מוקדון על 
כלי הכסף, הזהב והשמלות, אשר הושאלו על ידי בני ישראל 
ולא הוחזרו מעולם. על טענה זו השיב גביהה בן פסיסא, כי 
גם מצרים לא שילמו לבני ישראל שכר עבודת עם שלם משך 
כל שנות שעבודם במצרים )סנהדרין צא.( נמצא, כי בדין היתה 
נטילת הכלים, שכן אלו היו כשכר עבור עמלם של בני ישראל 
במצרים. אלא אם היו לוקחים מהמצרים את כליהם בעל כורחם, 
לא היתה תפיסתם מועילה, גם אם נלקחה כשכר על העבודה, 
שכן באיסור בא הכסף לידיהם, באשר גזל עכו"ם אסור, וכאשר 
בא כסף באיסור לידיו של אדם, לא מועילה תפיסתו. משום 
כך נצטוו בני ישראל ליטול את שלל מצרים בדרך היתר, 
בהשאלה, שכן אז תועיל תפיסתם את הרכוש כשכר עבור 

עמלם, שהרי בהיתר בא לידם.

דבר נא באזני העם וישאלו )יא, ב(. מובא ביגדיל תורה המפרשים 
עומדים על כך מדוע נצטוו ליקח בהשאלה, הרי המצרים 
היו מוכנים לתת בלב שלם כל מה שירצו, ובלבד שיצאו ממצרים. 
רבינו בחיי )פ' שמות ד, כב( מביא משם רבינו חננאל, שאכן אין 
הכוונה לשאול על דעת להחזיר.  וכך כותב:  ח"ו שיתיר הקב"ה 
לגנוב דעת הבריות, אלא וישאילום הכונה לבקש במתנה. וכן 
מבאר הרשב"ם כאן. בדרשות הר"ן )דרוש יא( מובא כי הממון 
היה תשלום עבור ששעבדו בישראל, כמ"ש בגמ' סנהדרין 
)צא.(. אולם רצה השי"ת שיבקשוהו בשאלה כדי שיתעוררו 

לרדפם ויטבעו בים. אמר האדמו"ר רבי משהל'ה מלעלוב, 
רצה השי"ת שלא ישובו למצרים, לכך ציום לשאול מן המצרים. 
כי על ידי שיהיו להם בעלי חובות רבים כל כך במצרים, לא 
יהיה חשש שיעלה על דעתם לחזור למצרים. מביא השפתי 
צדיק בשם החידושי הרי"מ זצ"ל, היתה זו הפעם הראשונה 

בה נתן הקב"ה לישראל עשירות, והשי"ת לא רצה שישראל 
ידבקו בכל לב בכסף, לכן ציום ה' ליקח בהשאלה, כי דבר 
הנשאל יש על השואל עול להחזיר ואינו נדבק בממון כזה. וכן 
צריך כל יהודי לזכור כי הכל מהשי"ת ונזכור להשיב כל אשר 

לנו להשי"ת ולא נתקשר בממון, כי אם בהשי"ת בלבד.   

ביאר כ"ק אדמו"ר מויז'ניץ בעל ה'אור מרדכי' זיע"א דבר נא 
באזני העם וישאלו איש מאת רעהו וכו' )יא, ב(, ושוב 
הראוני כן בשם הגר"א ז"ל( דלכאורה קשה דהלא הכוונה כאן 
שישאלו בני ישראל מהמצריים, א"כ איך יתכן לכנות המצריים 
בתואר "רעהו" של ישראל, הרי מצינו בגמ' )סוכה ל"ט.( הלוקח 
לולב מחבירו וכו', וכתב רש"י )שם(. דא"א לגרוס "חבירו" 
דמיירי בעם הארץ, ועל עם הארץ אי אפשר לומר שהוא חבירו 
של הת"ח עיי"ש, וא"כ כל שכן בעכו"ם דלא שייך לומר "רעהו" 
וידוע מאמר אאמו"ר ז"ל שהיה מרגלא בפומי' מען דארף זיין 
גיט צו יעדן אבער נישט מיט יעדן, )וכבר סיפרתי כמה פעמים 
פעם  ובא  מעשיו,  ונתקלקלו  מופלג  ת"ח  מקודם  שהיה  אחד  אודות 

לגראסווארדיין על ש"ק )והעולם שהיו מכירים אותו מכבר היו מדברים 

עמו בידידות, אבל אני אטמתי אזני, כי לא רציתי שיכנס לתוך האזנים שלי 

אפילו הבל דיבורו(, וטרם נכנס לאאזמו"ר )ה"אהבת ישראל( ז"ל 

אמר אאזמו"ר לעצמו – וכי מה אעשה עמו, זאל איך איהם 
ארויסווארפען וכו', ואח"כ נכנס ודיבר עמו, ולא רצה לספר 
מה שדיבר עמו(, ועכ"פ בוודאי לא יתכן לכנות לעכו"ם שהוא 
צורך  היה  שכאן  הכוונה,  י"ל  אמנם  ישראל.   של  "רעהו" 
שהמצריים ישאילו חפציהם לבני ישראל כנ"ל, ולכן כדי לעורר 
שהמצריים יתרצו לעשות דבר כזה, הוצרכו בני ישראל מקודם 
להשאיל חפציהם זה לזה, וע"י שבינם לבין עצמם יהיו מסורים 
זה לזה במסירות נפש שיעזור האחד את חבירו, שוב יתעורר 
למעלה ג"כ ענין גמילות חסדים, ומדה כנגד מדה יבוא גם בלב 
המצריים להתרצות להשאיל חפציהם לבני ישראל, וזהו הכוונה 
"וישאלו איש מאת רעהו", כלומר שישאלו בני ישראל בינם 
לבין עצמם דהיינו "רעהו" ממש, שזה יגרום שיתעורר ענין 
גמילות חסדים למעלה עד שיתרצו גם המצריים להשאיל 
לישראל, וזהו שאמר אח"כ ויתן ד' את חן העם בעיני מצרים 
וכו', פי' שאכן עי"ז נתרצו המצריים להשאיל לישראל כנ"ל. 
ובדרך זה יל"פ גם מה שאמרו חז"ל )ברכות ג:( שנכנסו חכמי 
ישראל אצל דוד המלך ואמרו לו עמך ישראל צריכים פרנסה, 
והשיב להם לכו והתפרנסו זה מזה, אמרו לו אין הקומץ משביע 
את הארי ואין הבור מתמלא מחוליתו וכו', ויל"ד דהרי בוודאי 
גם דוד המלך ע"ה ידע והבין שאין הקומץ משביע את הארי 
וכו', וא"כ מה זה שאמר להם לכו והתפרנסו זה מזה, אכן לפי 
דברינו אתי שפיר, שנתכוין לומר לכו והתפרנסו זה מזה, פי' 
שיעזרו זה את זה במסירות נפש לגמול חסד אחד עם חבירו, 
וזה גופא יעורר גם למעלה ענין גמילות חסדים, וירדו השפעות 
חסדים על בני ישראל, וכאשר יתעוררו החסדים מלמעלה 
שוב לא יקשה אין הקומץ וכו', שהרי אין מחסור להשי"ת 
להשפיע כרצונו וליתן הברכה באופן שיהיה די לכל אחד ואחד.



דברים טובים

פב

דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת רעהו וגו' כלי כסף וכלי 
זהב )יא, ב(. ביאר הגה"ק החוות דעת זצ"ל אמרו חז"ל 
)ברכות ט.( אין נא אלא לשון בקשה אמר לו הקב"ה למשה: 

בבקשה ממך לך ואמור להם לישראל, בבקשה מכם שאלו 
ממצרים כלי כסף וכלי זהב שלא יאמר אותו צדיק "עבדום 
וענו אותם" )בראשית טו, יג( קיים בהם, "ואחרי כן יצאו ברכוש 
גדול" )שם יד( לא קיים בהם. הקשו המפרשים קושיא ידועה 
ומפורסמת: היתכן לומר שהקב"ה חשש רק מפני מה שיאמר 
אברהם, ולא מצד עצם קיום הבטחתו? ויש לתרץ למעשה, לא 
היה מקום לתרעומת כלשהי מצידו של אברהם, שכן הבטחת 
"ואחרי כן יצאו ברכוש גדול" התקיימה בביזת הים, שאז 
הסתיימה פעולת היציאה, כאשר טבעו הרודפים בים ושוב 
לא היה חשש שיחזירו את ישראל למצרים. ובכלל, הקב"ה לא 
חשש שאברהם יהרהר, חלילה, אחר מידותיו, שהרי צדיק 
הוא! ובכל זאת, היה חשש שאברהם יאמר בלשון תמיהה: 
"ואחרי כן יצאו ברכוש גדול" לא קיים בהם? הן לא יתכן כדבר 
הזה! משום כך יסיק אברהם לעצמו כי מכיוון שלא התקיימה 
הבטחת הרכוש הגדול, בהכרח שעדיין לא הגיע זמן היציאה 
ממצרים, ואם כן בני ישראל יוצאים טרם זמנם, כמו בני אפרים, 
נושקי רומי קשת, ויהיה צער לאותו צדיק על שישראל יוצאים 
בטרם הגיע זמנם לצאת. ולכן, כדי למנוע את צערו של אותו 
צדיק, ביקש הקב"ה שכבר בעת היציאה ממצרים ייצאו ברכוש 

גדול.

דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה 
כלי כסף וכלי זהב )יא, ב(. הגאון רבי שלמה דוב הכהן 
שפרינץ, אב"ד מעזריטש ובעל שו"ת "לשד השמן", תמה אף 
הוא על מה שנראה שהקב"ה חשש רק ממה שיאמר אברהם, 
והלא אף אם אברהם לא יאמר – על הקב"ה לקיים את הבטחתו, 
עוד תמה על לשון "אותו צדיק", שהרי הסברא נותנת שדוקא 
מפני שהוא צדיק – לא יאמר ולא יתלונן על מעדי בוראו. 
וקושיא נוספת: הלא הבטחת הרכוש הגדול שהובטחה לאברהם, 
תתקיים ממילא בביזת הים, והוא מיישב את כל אלו – במשל 
נפלא: משל לגביר גדול, איש נכבד וחשוב ממקורבי המלך, 
שכרת ברית עם קרובו והבטיח לו לעמוד לימינו ולימין זרעו 
אחריו בכל צרותיהם, ככל שיוכל להושיט את עזרתו. חלפו 
שנים, ואחד מצאצאי קרוב המשפחה, איש עני מדלת העם, 
הסתבך קשות בעלילה שהעלילו עליו. הגיע עניינו בפני 
שופטי המלך, ואלו גזרו עליו עונש מוות. לאסונו ולשברו, לא 
היה הגביר מקורבו של המלך בביתו, כי יצא לדרך רחוקה, 
ותהום כל העיר בבכי תמרורים ובאבל גדול ומר על נפש נקי 
וצדיק שתאבד תיכף מן העולם – ואין עוזר ומושיע. כך עברו 
עליהם הימים בבכי תמרורים, עד שהגיע יום ביצוע גזר הדין. 
בחצוצרות הוזעק העם לכיכר העיר, שם כבר הוכן עץ התליה. 
התליין ועוזריו הלבישו את הנידון למוות בבגד האדום, מזכיר 
בית המשפט קרא בקול גדול מן הכתב את נוסח פסק דינם של 

השופטים, האומלל הועלה אל העץ, עניבת החנק נקשרה 
סביב צווארו, רגליו עוד עמדו על בול עץ קטן, כאשר התליין 
שלח את ידו כדי למשוך את בול העץ ולהפיל את הנידון, למען 
ייחנק. אולם בדיוק ברגע זה, נשמעה צעקה ממרחק. כירכרה 
רתומה לצמד סוסים התקרבה אל הכיכר, ממנה ירד העשיר 
מקורבו של המלך, אשר קרא לעבר התליין: "עצור! אל תהרגהו!" 
– ומיד רץ אל ארמון המלך, נפל לרגליו וביקש לחון את צאצאו 
של ידידו הותיק. המלך נעתר. היהודי הורד מעץ התליה, 
חפשי לנפשו. מי יוכל לתאר את גודל השמחה שפשטה בקרב 
העומדים מסביב על הישועה הגדולה שבאה בפתע פתאום, 
עד כי מרוב חדוה הביאו כולם כסף מתנות לאותו יהודי עני 
ואומלל, שכעת גם נחלץ בזכות זאת מעניו. כמובן שגם שמו 
של הגביר ממקורבי המלך יצא לתהילתו ושמו התפאר בפי 
כל כמלאך מושיע. הגיעו הדברים לאוזנו של ידידו הותיק 
והישיש, בעל בריתו משכבר הימים. למרבה ההשתוממות, 
כאשר סיפרו לו את כל המעשה והיללו בפניו את הגביר, לא 
התפעל כלל – אלא התלונן על הגביר באמרו כי לא נהג כפי 

שצריך וראוי היה לנהוג כלפי אותו עני מצאצאיו. 
מדוע ולמה, תמהו השומעים, ובליבם סברו כי שכלו נשתבש 
מרוב השנים שעברו עליו. הסביר להם הישיש בטוב 
טעם ודעת: אכן, בצדק הנכם מתפעלים על שאותו גביר הצליח 
להציל נפש משיני הטורף ולחלצה מעמוד התליה. אולם אני, 
שכבר ראיתי בשנותי  הארוכות את מעשיו הכבירים של אותו 
גביר, יודע אני כי רב חילו וכוחו, על כן מתפלא אני עליו: איך 
זה לא העניק בעצמו לאותו ניצול מתת כסף הגונה, למען 
ייחלץ מעוניו ולא יזדקק למתנות מאחרים? והלא הבטיח לי 
בשעתו, כאשר כרתנו את הברית בינינו, כי יושיע את זרעי 
עד סוף כל הדורות. כך גם – אמר בעל "לשד השמן" – בענין 
אברהם והרכוש הגדול. כל מי שראה או שמע את גודל הניסים 
שעשה הקב"ה בהוציאו את בני ישראל ממצרים, עמד נפעם 
ומשתומם, וכמובן שלבני ישראל די בנס ובתשועה הגדולה 
שעשה עמהם, ומי הוא שיעלה על דעתו להתרעם על חסרון 
ההענקה, לא כן אברהם אבינו, ראש המאמינים המולד בניסים, 
שכבר הכיר וידע את כח ד', את רב חילו ועוצם תקפו וגבורתו 
בכל הניסים והנפלאות שעשה עמו. משום כך נס יציאת מצרים 
אינו בעיניו פלא ותמהון. הוא יתמה דוקא על חסרון קיום 
נתינת הרכוש כהבטחתו. ואף שעוד מצפה להם ביזת הים – 
מכל מקום דוקא מפני מעלתו כ"צדיק" לחסרון קיום ייחשב, 
וכפי שמבואר בגמרא )יומא פו.(: "היכי דמי חילול השם, אמר 
רב: כגון אנא דשקילנא בישרא מטבחי ולא יהיבנא דמי לאלתר" 
)רב אמר שבדרגתו ובמעלתו, אם לוקח הוא בשר בהקפה מן הקצב ואינו 

משלם מיד – לחילול השם ייחשב לו(. לכן הוגדר כאן אברהם כ"צדיק" 

– כי דוקא משום צדקתו ומעלתו יכול היה להתרעם על אי-
קיום הבטחת הרכוש הגדול לאלתר, מיד עם צאתם ממצרים. 

הבטחה של ה' זו הבטחה. "דבר נא באזני העם" מבאר רש"י: אין 
נא אלא לשון בקשה. נשאלת השאלה. לשם מה היה 



בא

פג

צורך להתחנן לעם?! ועוד שלא יאמר אותו צדיק )=אברהם( 
"עבדום ועינו אותם" קיים בהם "ואחרי כן יצאו ברכוש גדול 
לא קיים בהם". המגיד מדובנא מביא משל למה הדבר דומה. 
למלך שיקראו לו אמת ולעוזרו איתן. יום אחד איתן אמר מילה 
שלא בכוונה והמלך היה חייב להענישו ואומר לו בנך יהיה 
עבד 4 שנים אבל לאחר מכן אתן לו פיצוי גדול מאד... לאחר 
שנתיים ניגש העבד וביקש להשתחרר והמלך הסכים. משדרש 
את הפיצוי המובטח קרא המלך לשלושת יועציו משפט, יושר 
וצדק וכל אחד אמר את דברו. משפט: המלך הבטיח לאחר 4 
שנים פיצוי ולא היה 4 שנים, ולכן לא יקבל מאומה למרות 
ההבטחה לאבא איתן. יושר: מגיע לו על שנתיים פיצויים 
באופן חלקי. צדק: באמת מגיע חצי מהפיצויים כי הוא עבד 
שנתיים אבל את הפיצוי יש לתת רק בסוף ה- 4 שנים כפי 
שהמלך אמת אמר. כולם הודו לצדק שכך יש לנהוג. אמר המלך- 
צדק צודק אבל לי קוראים אמת ומכיוון שהבטחתי לאיתן אני 
לא יוכל לעמוד כנגדו. לכן בנו יקבל את כל הפיצויים ועכשיו 
ומיד... כן הוא הנמשל. המלך = הקב"ה. איתן = אברהם שאמר 
במה אדע )=איתן האזרחי( הבן = בני ישראל. ה' העניש את בני 
ישראל ידע תדע כי גר יהיה זרעך... ואח"כ יצאו ברכוש גדול... 
ומכיוון שהקב"ה אמת דאג שיצאו ברכוש גדול ואפילו ביקש 
להתחנן לבני ישראל... כי לא יוכל לעמוד לפני איתן = אברהם 

אם את ההבטחה הזו גם לא יקיים...

נא באזני העם )יא, ב(. מובא באהל יעקב בהגיע מועד  דבר 
הגאולה, אמר הקב"ה למשה רבינו: "דבר נא באזני העם 
וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה כלי כסף וכלי זהב".  
אמרו חז"ל )ברכות ז.(: אין "נא" אלא לשון בקשה, שלא יאמר 
אותו צדיק )אברהם אבינו(: "ועבדום וענו אותם" )בראשית טו-יג( 
– קיים בהם, "ואחרי כן יצאו ברכוש גדול" )שם( – לא קיים 
בהם. וכבר התעוררו המפרשים להקשות: וכי לולא התרעומת 
של אברהם אבינו, לא היה הקב"ה מקיים, חלילה, את דברו? 
אלא, שלמעשה לא הגיע מועד ההבטחה. שהרי בפירוש נאמר, 
שהעם ישתעבד משך ארבע מאות שנה, ורק אחרי כן יצאו 
ברכוש גדול. וידוע, שהעם היה במצרים מאתיים ועשר שנים 
בלבד והגיע עד למ"ט שערי טומאה, והיה הכרח לחלצם משם 
מיד, לבל יטמעו במצרים, כמו שנאמר: "ולא יכלו להתמהמה" 
)שמות יב-לט(. ואת יתר שנות השעבוד, השלים הקב"ה בגלויות 

האחרות, כמבואר בספרים הקדושים. לפיכך, לא הגיעה עדין 
עת הרכוש הגדול להנתן. אבל אם כך, יש להבין על מה היה 
אברהם אבינו מתרעם, ומה היתה טענתו, שבעטיה נצטוינו 
ליטול את הרכוש הגדול כבר אז, על כך ענה המגיד מדובנא 
זצ"ל במשל: מעשה באדם שהחליט להיות למלצר באולם 
שמחות. הלך ולמד את רזי המקצוע ואת סדר הארוחה: תחילה 
מגישים מציות ודג מלוח, סלטים שונים וכעכים. לאחר מכן 
מגישים את הדגים ועמם חזרת וחרדל. ואז מגיע תורה הבשר 
ועמו תפוחי אדמה, אורז וכמה תוספות. לבסוף מגישים את 
הקפה והעוגה. שינן המלצר את הסדר לפרטיו, והתכונן כהלכה 

לפעם הראשונה. הגיעו המוזמנים אל הסעודה, וישבו אל 
השולחנות טורים טורים. המלצר עבר בין טורי השולחנות 
ובידו הצלחות הגדושות. על השולחן הימני הניח את הדג 
מלוח, ועל השולחן השמאלי – את המציות. על השולחן הימני 
סידר את הסלטים, ועל השמאלי – את הכעכים. תור הדגים 
הגיע: על השולחן הימני הניח את הדגים, ועל השמאלי – את 
החרדל ואת החזרת. הריטונים בקהל הפכו לרינונים, והרינונים 
לצעקות. כאשר הניח את הבשר על השולחן הימני, ואת תפוחי 
האדמה והאורז על השולחן השמאלי, רעש האולם ממחאות 
רמות... ובצדק! כי מה יעשו הללו בחזרת ובחרדל, אם נתנו 

הדגים ליושבים ממול.
והנמשל: אמת, נכון הדבר, שעדיין לא שָלמו ארבע מאות 
השנים, והן ישולמו רק לעתיד לבוא, בשנים יבואו. 
אבל אברהם אבינו, האב הרחמן, יטען לפני הקב"ה בשם בניו 
אהוביו: רבונו של עולם, "ועבדון וענו אותם" התקיים בהם 
ביוצאי מצרים, ששבעו מרורים – "חזרת וחרדל", ומדוע תתקים 
הבטחת הרכוש הגדול באחרים, אשר לא סבלו כמותם הסכים 

הקב"ה לטענה, והעניק להם את הרכוש.

מלובלין זצ"ל שאל )חסד לאברהם(: מאחר שהובטחנו  המגיד 
על הרכוש הגדול, מדוע נצטוינו לשאול מן המצרים 
על מנת להחזיר, ואם היתה זו רק שאילה לזמן קצוב, מדוע 
לא החזרנוה כמובטח, והשיב במשל: מעשה באדם שקנה דירה 
לצרכי השקעה. עמד והשכירה לשנה. כעבור חדשים מספר, 
הזדמן לו קונה ברוח נאה, ומכר לו את הדירה. ביקש הקונה 
להכנס ולהתגורר בדירה, אבל תוקף השכירות עדיין לא פג. 
בא וניהל משא ומתן עם השוכר, כמה כסף יבקש כדי לפנות 
את הדירה. כל הרואה את השנים יתרשם, שהשוכר הוא בעל 
הבית, והמבקש עומד ומעתיר כי ישכיר לו את הדירה... והאמת 
הפוכה היא, אבל עד תום תקופת השכירות אין הבעלים יכולים 
לממש את בעלותם, והיא ביד השוכר. הוא הדין בענינו. לו 
היו ישראל בזמן הקצוב, היה הרכוש הגדול מגיע להם בדין. 
מכיון שיצאו קודם שמנם, היה עליהם לשאול את הרכוש 
הגדול מן המצרים, כך שיהיה בידם בהשאלה עד לבוא המועד 

– ואז יהפכו לבעליו.

דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה 
כלי כסף וכלי זהב )יא, ב(. מובא מהבן איש חי מדוע הורה 
הקב"ה לבקש מן המצרים את רכושם בהשאלה, ולא אמר להם 
ליטול את הרכוש בקנין שלם ומוחלט, והרי הדבר מגיע להם 
בעבור שעבודם! הדבר יובן על-פי משל: משל לעשיר אחד 
שהלך ברחוב בלוית בנו, ולפתע נטפל אליו שיכור אחד, אחז 
בכנף מעילו והחל לצעוק: "זהו המעיל שלי! שלי הוא! אתה 
גנבת אותו, החזר לי את מעילי!" אמר לו העשיר בקול רך 
ושקט: "אמת, נכון הדבר. מעילך הוא זה, אבל לא גנבתי אותו, 
חלילה. בקשתיו מאשתך ליום אחד, וקבלתי את רשותה. מחר 
אחזירנו לך". נחה דעתו של השיכור, והוא עזב אותם לנפשם. 



דברים טובים

פד

לאחר שהלך, שאל הבן את אביו: "מדוע אמרת לו כך? הרי זה 
מעילך ולא מעילו!" ענה האב ואמר: "ומה, כלום אריב עם 
שיכור באמצע הרחוב, דחיתי אותו עד למחר, ובינתיים יתפכח 
מיינו ותפוג שכרותו, ואם יזכור את תביעתו – יבוש בעצמו 
ולא יחרץ עוד לשונו..." הוא הדין לענינו. האמת הוא שהמצרים 
הלכו לקראת אבדנם, ובסופו של דבר שלחו את בני ישראל 
מארצם, טבעו בים והנחילו לנו את ביזת הים. אבל לפני שכל 
זה קרה, לפני מכת בכורות, בקשנו מהם את הרכוש הגדול 
בהשאלה, ולא בקנין שלם ומוחלט, משום שהם היו עדיין 
שרויים בשכרות סכלותם, וחשבו שיעלה בידם לעכב את בני 
ישראל בארצם. אולם לאחר שהתפכחו משכרונם, לא באו עוד 
לתבוע את הרכוש בחזרה, כי הבינו, שזהו אך פיצוי מועט 

בעבור כל שנות הסבל והעבדות.

וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה כלי כסף וכלי זהב 
)יא, ב(. המגיד מדובנא זצ"ל עמד על כך, שהקב"ה לא 

ברכנו בהתעשרות על ידי מעשינו, אלא בלקיחתה משונאינו. 
כך היה בביזת מצרים ובביזת הים, וכן הובטחנו לרשת בארץ 
ישראל "ערים גדולות וטובות אשר לא בנית, ובתים מלאים 
כל טוב אשר לא מלאת" )דברים ו, י-יא(. וכך היא ההנהגה הפרטית: 
"רשע... יכין – וצדיק ילבש" )איוב כז, יז(. ומדוע, הדבר יובן 

במשל:
מעשה באדם עשיר, שהיו לו שני בנים. האחד תם וישר, ירא 
אלוקים וסר מרקע, שהמית עצמו באהלה של תורה. 
והשני פורק עול, רשע והולל, זולל וסובא. קרא האב לבן הרשע 
ואמר לו: "ראה נא, יש לי מגרש רחב ידיים, במקום הנאה 
ביותר בעיר. כל כספי לרשותך – בנה לך בית לתפארת, טירה 
גדולה, ואל תחסוך בהוצאות". הודה הבן לאביו, וניגש אל 
המלאכה. שכר את טובי האדריכלים והקבלנים, והשתמש 
בחמרים הטובים והיקרים ביותר. כל העיר דברה על אודות 
הארמון ההולך ונבנה. הגיעו הדברים לאזנו של הבן הטוב 
והישר. פנה אל אביו בתמיהה: הכיצד מבכר הוא את אחיו 
המושחת על פניו, אמר לו אביו: "בטח בי, משפטי אמת וצדק". 
לא שאל עוד הבן מאומה, ושב ללימודו. הבנין הלך ונבנה, 
כמעט והושלם, וחיי ההוללות נתנו בבן הרשע את אותותיהם. 
בריאותו הלכה והתרופפה, ומצבו הידרדר. תוך זמן קצר נפטר 
מן העולם, והארמון הנפלא עבר לרשות הבן השני, התם והישר. 
אמר הבן: "עתה ידעתי מדוע עשה כן אבי. לא זו בלבד, שבזמן 
שעמד אחי על גבי הבונים ופיקח על הבנין, ישבתי אני ולמדתי 
תורה, אלא שאם הייתי אני מקבל את המגרש לידי – לא הייתי 
בונה ארמון שכזה. אין לי מושג בפאר ובמותרות. הייתי בונה 
דירה צנועה ומסתפק בה. עתה, שאחי הוא שבנה את הבנין, 
אין אבזר מותרות שלא נמצא בו, ונמצאתי נהנה משני העולמות". 
זהו שנאמר: "תערוך לפני שולחן נגד צוררי". במושגים שלהם 
– ועל-ידי כך תהיה "כוסי רויה" – מלאה וגדושה. כך נחלו 
ישראל את עשרם של המצרים ואת נכסי הכנענים, וכך זכה 

מרדכי הצדיק בבית המן. "ויתן להם ארצות גויים, ועמל לאומים 
יירשו, בעבור ישמרו חוקיו ותורותיו ינצרו, הללויה".

ומשל נוסף: אדם שב לעת ערב מבית המדרש, ועבר ליד ארמון 
המלך. ראה חבורת גנבים חותרת מחתרת ומרוקנת את 
אוצר המלך. התעלם מהם, ואמר: "מודה אני לפניך, שלא שמת 
חלקי עמהם, שאני רץ לחיי עולם והם רצים לבאר שחת". 
הגיע לבית מלונו עיף ורעב, והגנבים באו אחריו והזמינו 
סעודה כיד המלך – על חשבון אוצרות המלך. בא המלצר ושאלו 
מה יזמין לאכול. ענה: "מאומה". משך המלצר בכתפיו והלך. 
חייך אותו אדם וישב אל השולחן, שכן ידע הוא את אשר לפניו. 
מדוע עליו לשלם בעד ארוחתו, הן בעוד דקות אחדות יערכו 
לפני הגנבים שולחן מלא כל טוב, ובעוד שעה קלה ודאי יגיעו 
לכאן חיילי המלך ויוליכום לבית המאסר, וכל האוכל ישאר 

בעבורו. 

דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה 
כלי כסף וכלי זהב )יא, ב(. בביאור דברי הגמרא: כדי שלא 
יאמר אותו צדיק, אברהם אבינו – "ועבדום וענו אותם" קיים 
בהם, "ואחרי כן יצאו ברכוש גדול" לא קיים בהם. אדם אחד 
חיפש לעצמו פרנסה והחליט כי יבחר לעבוד כטבח וכמלצר. 
הלך אותו אדם ולמד מפי בעלי מקצוע את סוד הכנת המאכלים 
וסדר הגשתם הנכון וכך אמרו לו: בראשונה מגישים דגים, 
ולאחר מכן צלי בשר וחזרת וכו'. לימים נערכה בעיר סעודה 
גדולה ואדם זה היה ממונה על הגשת המאכלים, והופקדו 
בידיו שני שולחנות גדולים גדושים בסועדים. בתחילה הביא 
האיש שתי קערות גדולות של דגים. קערה אחת הניח על 
שולחן אחד וקערה שניה על השולחן השני, כאשר הורוהו. 
בהגיע שעתה של המנה השניה נטל האיש קערת צלי וקערת 
חזרת. את קערת הצלי הניח על השולחן האחד ולשולחן השני 
הגיש קערת חזרת. מה אירע איתך, מילאו המסובים פיהם 
שחוק, מה נעשה בקערת חזרת אחרי שלא הגשת עמה גם צלי, 
כן הוא גם הנמשל הקדוש ברוך הוא הבטיח לאברהם אבינו 
על בניו ואמר: "ואחרי כן יצאו ברכוש גדול", אמנם כידוע 
היתה הגזירה על בני ישראל שישתעבדו במשך ארבע מאות 
שנה, אלא שהקדוש ברוך הוא ברחמיו קיצר את הזמן ואת 
שארית השיעבוד הטיל עלינו לסבול בגלויות השונות. נמצא 
שלמעשה שעת ההבטחה של "ואחרי כן יצאו ברכוש גדול" 
היא רק לסוף ארבע מאות שנה. נמצא שדור אחר יתענה בשעבוד 
מצרים ודור אחר יתקיים בו ש"יצאו ברכוש גדול". אלא סיבה 
אחת יש שאותו דור שהשתעבד במצרים הוא הדור שיצא 
ברכוש גדול והיא כדי שלא יאמר אותו צדיק שאת הכתוב: 
"ועבדו וענו אותם" קיים בהם, ואילו את ההבטחה שנאמרה 
"ואחרי כן יצאו ברכוש גדול" לא קיים בהם. לכן יצאו בני 

ישראל ממצרים ברכוש גדול אף שלא הגיע הזמן לשכר זה. 

מובא בדברי שאול דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת רעהו 
ואשה מאת רעותה כלי כסף וכלי זהב )יא, ב(. מדוע ציוה 



בא

פה

הקב"ה לשאול מאיתם את הכלים, ולא לבקש מאיתם במתנה 
או לקחת בעל כרחם. גם יש להקשות, הא מבואר בשו"ע יו"ד 
)סי' קמא( שכלים מכובדים הנקחים מעכו"ם, אם יש עליהם 

איזו צורה, אסורים, דודאי לשם ע"ז נעשו. ואלו הם כלים 
מכובדים, השיראים ונזמים וטבעות וכו', ע"כ. א"כ קשה איך 
הותר לישראל לקחת כלים מן המצרים ולא לחשוש לתשמישי 
עבודה זרה. ונראה לבאר בפשיטות מדוע הותר לישראל לקחת 
את כלי מצרים ולא לחשוש לחשש הנ"ל, משום שלאחר שעשה 
ה' באלהי מצרים שפטים במכת בכורות, וכן אח"כ בקריעת 
ים סוף שהכירו המצרים באלוקות ה' כמו שכתוב "וידעו מצרים 
כי אני ה'," ודאי בטלו כל עבודות זרות מליבם, ובטל כל דין 
משמשי עבודה זרה שהיה לכליהם. אלא שעכו"ם יכול לבטל 
עבודה זרה כל עוד לא נתכוין הישראל לזכות זה, אפילו אם 
היא נמצאת בידי ישראל. ולכן התוקע בשופר של עבודה זרה 
אם לא נתכוין הישראל לזכות בה יצא, משום שעבודה זרה 
שיש לה ביטול יוצאים בה ידי חובת שופר ויכול העכו"ם 
לבטלה אפילו בידי הישראל, אבל משנתכוין הישראל לזכות 
בה, תו לא מצי העובד כוכבים לבטלה. מעתה יובן היטב מדוע 
ציוה ה' להם לשאול את הכלים מן המצרים ולא לזכות בהם, 
שמכיון שיש חשש עבודה זרה בכלים, אם יקחו בני ישראל 
את הכלים לזכות בהם מיד לא יועיל ביטולם של המצרים 
לבטל את דין העבודה זרה מן הכלים, רק אם ישאלו מהם את 
הכלים ולא יזכו בהם, יועיל ביטול המצרים להתיר את הכלים 
שבידי בני ישראל, כשיכירו במלכות ה' ויבטלו את העבודה 

זרה מליבם.

מובא בשארית מנחם דבר נא באזני העם וישאלו וגו'. וברש"י 
מגמ' ברכות )ט' ע"א( אין נא אלא לשון בקשה שלא יאמר 
אותו צדיק ועבדום וענו אותם קיים בהם ואח"כ יצאו ברכוש 
גדול לא קיים בהם, והדקדוקים ידועים, ואפשר לומר שהקב"ה 
ציוה למשה שיבקשם שישאלו ממצרים ואף אם אינם רוצים 
כמו שאמרו בגמ' ברכות )ט' ע"ב( שאמרו ישראל והלואי שנצא 
בעצמינו, ומ"מ ידבר על לבם מטעם שלא יאמר אותו צדיק 
ועבדום וענו אותם ד' מאות שנה קיים ע"י ויחזק לב פרעה 
אע"פ שלא רצה כבר לשעבדם, ואח"כ יצאו ברכוש גדול לא 
קיים בהם ע"י שיחזק לבם לקבל ביזת מצרים, אעפ"י שאינם 
רוצים, אבל אנה"נ על עצם ביזת מצרים לא הוצרך לטעם שלא 

יאמר אותו צדיק. 

מובא בשארית מנחם דבר נא באזני העם וישאלו. הנה הש"י 
קידש את ישראל בצאתם ממצרים בביאה יחוד השלם 
בתחתית ההר כמו שנאמר ואנכי בעלתי בכם )ירמי' ג' י"ד(, 
והשטר היה התורה שנתן לנו, וחסר קנין כסף, ע"כ ציוה, דבר 
נא באזני העם וישאלו כלי כסף, והר"ת של דבר נא באזני העם 
הוא הר"ת של האשה נקנית בשלש דרכים בכסף, )קדושין ב' 

ע"א(, והחוט המשולש לא במהרה ינתק.

"וישאלו איש מאת רעהו ואישה מאת רעותה כלי כסף וכלי 
זהב" מובא בשארית מנחם נשאלת השאלה: מה ראה 
הקב"ה לצוות עלינו להוציא בערמה מהמצרים מתנות? וכי 

חסר לקב"ה איך להעשיר את בני ישראל?
תירוץ 1:  הגמרא מביאה )מסכת סנהדרין צא, א( את סיפור התביעה 
שהוגשה לאלכסנדר מוקדון בגין הפסוק: "וה' נתן את 
חן העם בעיני מצרים וישאילום" ודרשו את הכסף והזהב 
שלקחנו. גביהא בן פסיסא ביקש ללכת ולייצג אותנו בתביעה 
ואמר להם: "תנו לנו כסף עבור עבודה של 430 שנה של 600,000 

איש"... ולא יכלו לענות וברחו משם... 
יוצא איפה, בזכות קבלנו את שכרנו!.

תירוץ 2: כשפרעה גזר כל הבן הילוד היאורה תשליכוהו 
היו בנות ישראל משחדות את המצריות בתכשיטים 
וכלי זהב שלא יגלו למלך, כעת הגיע הזמן להחזיר וכן הגברים 

בעבודות הקשות )חמדת ימים(.
תירוץ 3:  הקב"ה לא רצה להשאיר מרירות בלבם של בנ"י על 
ששיעבדו אותם ואת אבותיהם, על מנת שלא ירגישו 
רגשי נקם העשירם. כמו כן רצה הקב"ה לתת לבני ישראל את 
האפשרות לקיים את הלאו: "לא תתעב מצרי כי גר היית בארצו", 
ועל כן בכוונה ציווה הקב"ה להשאיל מהם מתנות והם נתנו 
בשמחה וכך נפרדו כידידים ואין להרהר אחר מעשה ה' כי 

הכל בחכמה )אחרי חן(.

דבר נא באזני העם וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה 
כלי כסף וכלי זהב. איתא במס' ברכות )ט' ע"א( דהקב"ה 
אמר למשה שיבקש מישראל שישאלו להם כלי כסף וכו', 
ולכאורה למה היה צריך לבקש על זה בלשון בקשה, וכן יש 
להבין הגמרא שלא יאמר אותו צדיק ועבדום וענו אותם קיים 
בהם ואח"כ יצאו ברכוש גדול לא קיים בהם, ולכאורה יפלא 
דבלא"ה קוב"ה צריך לקיים הבטחתו. ואפשר לומר עפ"י דברי 
הגמ' )סנהדרין צ"ז ע"א( אין בן דוד בא עד שתכלה פרוטה מהכיס, 
והטעם כתבו המפרשים כיון דעושין את הכסף לאלהי, ע"ד 
הפסוק )תהלים קט"ו ד'( עצביהם כסף, וידוע שהקב"ה נפרע 
מאלהות מקודם, משו"כ יפרע מהכסף, וע"כ רצה הקב"ה שיבינו 
שעדיין אינו התיקון השלם כיון שמצוה על הכסף, על כן אמר 
לבקשם ולא בלשון ציווי ולהגיד להם שעיקר הטעם הוא שלא 
יאמר אותו צדיק, ויחשבו שבאמת הגיע תיקון השלם ואין 
להם שום שייכות לכסף ויהיה שמחת יציאתם ממצרים שלימה. 
א"ידבר נא וגו'. וליישב הגמ' בברכות הנ"ל עפ"י דברי הפרשת 
דרכים )בדרך מצרים סוף דרוש חמישי( שמקשה איך לקו 
מצרים בגופם ושלמו ממון הלא קיי"ל בכתובות )ל"ג ע"ב( דאין 
מת ומשלם דמשום רשעה אחת אתה מחייבו ואי אתה מחייבו 
משום שתי רשעיות, ותירץ כיון דיש לישראל דין תרומה 
כמש"נ )ירמי' ב' ג'( קודש ישראל לה' ראשית תבואתה, ובתרומה 
חייב משום שתי רשעיות, עיין כתובות )ל' ע"ב בתוד"ה זר שאכל 
תרומה( והנה כל זה בתרומה טהורה דוקא )עיין בגמ' סנהדרין פ"ג 

ע"א(, אבל בטמאה לא אמרינן כן ואינו חייב רק משום רשעה 



דברים טובים

פו

אחת, והמצריים החזיקו בודאי את ישראל לטמאים וע"כ חשבו 
שאין לישראל זכות ליקח ממונם והוי כמו ספיקא דדינא 
ובספיקא דדינא מהני תפיסה, ע"כ נצטוו בנ"י מקודם וישאלו 
כדי שיהיו מוחזקין ויכולים לזכות ברכוש בדין. וזש"ה )תהלים 
ק"ה ל"ז( ויוציאם בכסף וזהב ואין בשבטיו כושל, ר"ל חשש 

גזילה מצד הטענה דאין אדם לוקה ומשלם, לכך אמר שמח 
מצרים בצאתם כי שמחו מצרים בצאתם והשאילום בשמחה 

רבה והיו מוחזקים כנ"ל.
ועפי"ז יתיישב גמ' דברכות הנ"ל דמה"ט נאמר דבר נא באזני, 
שהש"י בקשם כדי שלא יאמר אותו צדיק אאע"ה ואח"כ 
יצאו ברכוש גדול לא קיים בהם, דכיון דישראל מרוב ענוה 
הרגישו בעצמם שהם בבחינת תרומה טמאה דבזה לא מחייבין 
על שתי רשעיות, על כן היו מוותרים על ממונם כי חשבו שאין 
להם זכות לזה, אבל באמת ע"י שעבוד מצרים נזדככו להיות 
טהורים ושפיר מגיע להם גם כספם כדין אוכל תרומה טהורה, 
ובזה שפיר מדויק הלשון בגמ' שלא יאמר ועבדום וענו אותם 
קיים בהם שעי"ז נזדככו ונטהרו, ואח"כ יצאו ברכוש גדול לא 
קיים בהם אעפ"י שהם תרומה טהורה ומגיע להם. ובאמת 
הש"י הצופה ומביט עד הסוף וראה שישראל יעשו תשובה 

ויטהרו, ע"כ אמר דבר נא כנ"ל.
ועפ"י הנ"ל יש למצוא רמז נאה במה שאמר מרע"ה )שמות ל"ב 
ל"ב( ועתה אם תשא חטאתם ואם אין מחני נא, דהנה גבי 

מעשה עגל אם לא היה מהני תשובה ח"ו לא היה כבי' צריך 
לתת עצה לתפוס ממון מצרים בדרך שאלה כיון שאז היו 
תרומה טמאה, ואין מועיל התפיסה, וזה כוונת אומרו משרבע"ה 
ועתה אם תשא חטאתם של עגל מוטב, ואם לאו מחני "נא" 
והכוונה זה שאמרת דבר "נא" באזני העם, כי אם אין מועיל 
תשובה א"כ אינם נחשבים לתרומה טהורה, ואין מגיע להם 
רכוש מצרים משום דאי אתה מחייבו על שתי רשעויות. ואולי 
לזה נאמר בציווי השי"ת לקחת רכוש מצרים לעיל בפסוק )ג' 
כ"ב( ושמתם על בניכם ובנותיכם דלכאורה מאי נ"מ, ואולי 

מכיון שהם עדיין קטנים שלא חטאו א"כ יש להם דין תרומה 
טהורה, ושייך אצלם לצאת ברכוש גדול דבתרומה טהורה 
לוקה ומשלם כנ"ל. ואולי מה"ט נצטוו בזה אחרי שלשת ימי 
האפלה שמתו הרשעים, כדי שיהיה להם דין תרומה טהורה.

ובזה י"ל מקראי קודש )תהלים קי"ד( בצאת ישראל ממצרים בית 
יעקב מעם לועז, עפ"י פירש"י )לקמן י"ט ג'( בית יעקב 
אלו הנשים, מעם לועז שרצו להוציא לעז על נשותיהם אם 
בגופם שלטו בנשותיהם לא כ"ש )עיין רש"י פר' פנחס כ"ו ה'( ואשת 
איש שזנתה מיתתה בחנק, ובמקום שאין בית דין של מטה 
נענשים בדיני שמים ונטבעת בנהר )עיין כתובות ל' ע"ב( וכיון 
דנחשון בן עמינדב למטה יהודה קפץ ראשונה לים ואחריו 
עשו כולן כן וקפצו לים ולא נטבעו על כרחך שהם טהורים, 
וז"ש היתה יהודה לקדשו שבנ"י קידשו ש"ש בפרהסיה, ומזה 
מוכח שישראל ממשלותיו נוטרי ברית המביא ממשלה כדאיתא 
בספה"ק, וזש"נ הים ראה וינס ר"ל הים ראה אותם שהם טהורים 
ואין ממש בלעז שהמצריים הוציאו עליהם, ועפי"ז מבואר 

המדרש הים ראה וינס מה ראה, ראה ישראל באים ורכוש 
מצרים בידם, דלכאורה הוא תמוה, ועפ"י הנ"ל מיושב דכיון 
שראה שבאים עם רכוש מצרים, ע"כ שהם טהורים קדושים 

ונוטרי ברית כנ"ל ויש להם דין תרומה טהורה, ע"כ וינס.

ושאלו איש מעת רעהו. ביאר המלבי"ם ידוע דרשת חז"ל )בבבא 
קמא( גבי שור רעהו ולא של עכו"ם. והכוונה כאן בתיבת 

רעהו שבני ישראל שאלו כלי כסף גם מרעהו הישראלי ועשו 
זאת בערמה שלא ירגישו המצרים שרק מהם שואלים ע"מ 
לברוח ולא להחזיר, וכשיראו שגם מעת רעהו שואל ידמו 

בלבם שלצורך עבודתנו זקוקים לכל זה וישאילו להם.

נא איש מאת רעהו" )יא, ב(. המדרש מבאר מדוע  "וישאלו 
נכתבה המילה "נא":  שלא יאמר אותו צדיק)אברהם 
אבינו( ועינו אותם קיים בהם והוצאתי אותם ברכוש גדול לא 

קיים בהם - לכן הביא ה' את מכת חושך כדי שישאלום כלי 
כסף וכלי זהב... מדוע ה' מבקש בלשון "נא" לקחת את ביזת 
מצרים? איזה אדם שומע לקחת כסף ולא רץ?! ועוד להתחנן?! 
בני ישראל ידעו שהם צריכים לזכות ברכוש מצרים גם בביזת 
מכאן  הרכוש  את  לסחוב  עלינו  מה  לשם  אמרו  ולכן  הים 

שהמצרים יביאו ואותו ומשם אנחנו ניקח כבר הכל...
משל למה הדבר דומה: לשתי מדינות שנלחמו זה בזה במשך 
שנים ולבסוף הגיעו להחלטה כי שני הצדדים הורגים 
אחד בשני ונשפך דם רב ולכן יעמיד כל אחד חייל והם - שני 
החיילים, ילחמו ביניהם והמנצח יקבע מי משתי המדינות 
חזקה יותר והשנייה תיכבש תחתיה ללא בעיות. ואיך יקבע 
המנצח? הוחלט לעשות בור ומי שיפיל את חברו לבור הנמצא 
כשני קילומטר מהם הוא המנצח! כל מלך בחר לו איש חסון 
והחל הקרב, כבר בהתחלה הפיל האחד את חברו שם אותו על 
כתפו וצעד 2 ק"מ לכיוון הבור. כשני מטרים לפני הבור קם 
המפסיד ובכמה תרגילים מאלפים חיסל את היריב והשליכו 
לבור... המלך המנצח ניגש ללוחם ורצה להעניק לו את הפרס 
המובטח אך גם כעס עליו ואמר לו מדוע לא עשית את התרגיל 
הזה בתחילה?! כל זמן שהוא סחב אותך חשבתי שאני מת למה 
עשית את זה?! השיב הלוחם למלך ראית איזה גודל הוא ומה 
חשבת שאני אסחוב אותו 2 ק"מ?! שהוא יסחב אותו וכשנגיע 
לשם אטפל בו... כן הוא נמשל: בני ישראל העדיפו שהמצרים 
יביאו את השלל לשם מה הם צריכים לסחוב אותו הרי הוא 
ממילא יגיע?!... ולכן היה צורך להתחנן אליהם כדי שאותו 
זקן - אברהם אבינו לא יאמר שה' לא נתן את מה שהבטיח...

כשלחו כלה גרש יגרש אתכם מזה דבר נא באזני העם וישאלו 
)יא, א - ב(. מובא בחנוכת התורה לכאורה נראה דיש 

שייכות חד לחברי׳ דדוקא משום שפרעה יגרש אותם לכן 
ביקש הקב״ה דבר נא באזני העם שישאלו כלי כסף וזהב, ולולי 
שיגרש לא היה מבקש זאת, וצ״ע מהו השייכות, אלא דאיתא 
בגמרא שבימי אלכסנדר מוקדון באו המצריים בתביעה על 



בא
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ישראל, דכתיב בתורה וינצלו את מצרים, שלקחו עמם את כל 
רכוש מצרים, עד שעשו אותה כמצולה שאין בה דגים, ולכן 
באו בתביעה שבני ישראל יחזרו להם בחזרה את רכושם, וענה 
להם מאן דהו גם כן בתביעה בזה שתבע את המצריים שישלמו 
הם לבני ישראל דמי עבודה של שישים ריבוא איש שעבדו 
בפרך במשך ד׳ מאות שנה, וכששמעו המצריים זאת עזבו 
והלכו להם, פן יצטרכו עוד לשלם על העבודה יותר ממה 
שיקבלו עבור רכושם, אבל לכאורה אין לישראל תביעה על 
עבודתם, כיון שישנה הלכה דהחוזר באמצע העבודה ידו על 
התחתונה, וכיון דבני ישראל היו צריכים לעבוד במצרים ד׳ 
מאות שנה, ועזבו באמצע אחרי רד״ו שנה א״כ ידם על התחתונה, 
אבל כיון שפרעה גירש אותם ולא הלכו מעצמם, הוה כאילו 
חזר בו הבעל הבית באמצע העבודה, דאז ידו של בעל הבית 
על התחתונה, ושפיר מגיע להם שכר עבודה. ולפי״ז מובן 
שפיר םמיכות הדברים, כשלחו גרש יגרש אתכם מזה, וממילא 
הוה כאילו חזר בעל הבית באמצע לכן דבר נא באזני העם, כי 
לולי זאת לא היה טובה לישראל ברכוש מצרים כי יצטרכו 
לשלם את זה בחזרה בימי אלכסנדר מוקדן, אבל כיון שגירש 
אתם יהיה לכם תירוץ ולא תצטרכו לשלם בחזרה לכן דבר נא 

באזני העם וישאלו.

כלה גרש יגרש אתכם מזה. מובא בשארית מנחם י"ל  כשלחו 
עבד שרבו משחררו מרצונו הטוב עדיין מקושר ברעיונו 
לרבו ע"י שחייב לו הכרת תודה, משא"כ כשהאדון מגרש אותו 
בעל כרחו אין לו עוד שום שייכות אליו, וז"ש כשלחו כלה, 
היינו שלא יהיה לכם עוד שום שייכות עמו, זה יהיה ע"י שגרש 
יגרש אתכם בעל כרחו, ומשו"ה היה יציאת מצרים ביד חזקה, 
נגד רצון פרעה. וזה י"ל בפי' ההגדה ואילו לא הוציא הקב"ה 
את אבותינו וכו' משועבדים היינו לפרעה במצרים, היינו 
ואילו לא הוציא הקב"ה את אבותינו ממצרים בעל כרחו רק 
שלחם פרעה מרצונו הטוב, משעובדים היינו לפרעה, ועדיין 

מקושרים היינו ברעיונות אליו. 

אנו מוצאים בבקשת ה' שישאלו ממצרים מובא בשם צדיקים 
תלמידי בעש"ט זי"ע "כלי כסף וכלי זהב" ולא אמר גם 
"שמלות" ואילו בשעת מעשה נאמר ג"כ "שמלות", ויש לומר 
שהמצריים רצו להכשיל את ישראל בבגדים מתועבים ולא 
צנועים כדרכם של הגוים ואולי הם ילבשו את זה ויגרמו שלא 
יזכו לצאת ממצרים בגלל זה, לכן הוסיפו המצריים מעצמם 
גם שמלות בלי שיבקשו בני ישראל את זה, אבל האמת היה 

שלא שינו את לבושם כי צנועים היו.

ד' את חן העם בעיני מצרים גם האיש משה גדול מאוד  ויתן 
וגו' ובעיני העם )יא, ג(. מובא בדברי נפתלי ונראה לי בע"ה 
בדרך רמז, דהקב"ה שילם להם לישראל מדה כנגד מדה. דמפני 
שמשה מצא חן בעיני עם ישראל, ולא הרהרו אחר רבם ומנהיגם, 
והאמינו בו, כמו שאמרו, אין לנו אלא דברי בן עמרם )מכילתא 

בשלח פר' א'( לכן זכו גם הם למצוא חן בעיני מצרים, להאמינם, 

ולהשאיל להם כליהם. וזה כוונת הכתוב ויתן ד' את חן העם 
בעיני מצרים, באיזה זכות זכו למציאת חן בעיני מצרים, מפני 
שגם האיש משה גדול מאוד וגו', ובעיני העם קאי על עם 
ישראל, שמשה מצא חן בעיני עם ישראל. ובשכר זה זכו, ויתן 

ד' את חן העם בעיני מצרים.

ויתן ה' את חן העם בעיני מצרים )יא, ג( מדייק השפתי צדיק 
לא נכתב 'ויתן ה' חן לעם בעיני מצרים', רק את 'חן העם'.  
ליהודי יש חן, אולם גוי מגושם אינו מבין בחן של יהודי.  הקב"ה 
הבהיק את החן הפנימי של היהודים כלפי חוץ, שיתגלה ה'חן' 

והאור של היהודים בעיני המצרים. 

ויתן ד' את חן העם בעיני מצרים )יא, ג(. מובא באהל יעקב נאמר 
בתהלים )קה, לז - לח(, "ויוציאם בכסף וזהב וגו' שמח מצרים 
בצאתם". יש להבין האם אכן שמחו מצרים ביציאת בני ישראל 
על אף שנטלו עמם את כספם וזהבם, אמנם יש להבין כי כך 
נסתרות דרכי ד', שהוא מחייב את האדם להודות ולשמוח 
במשפט שהוא עושה עמו, ואם האדם אינו די חכם לשמוח 
בכך הרי שהקדוש ברוך הוא מגלגל עליו משפט בכפל כפליים 
ומסייע לו להינצל ממנו, ואז האדם שמח בישועתו. לדוגמא: 
פעמים שהקדוש ברוך הוא גוזר על  אדם שיפסיד מאה זהובים. 
מכיון שהכל גלוי וידוע לפניו יתברך, ואדם זה אם יפסיד סכום 
כה גדול יתעצב אל לבו, מזמין הקדוש ברוך הוא גנבים הגונבים 
ממנו עשרת אלפים זהובים. שוכר האיש חבורת אנשים שירדפו 
אחרי הגנבים ואכן הללו מצליחים במשימתם, תופשים את 
הגנבים ומשיבים את הכסף לבעליו. אין מאושר כאותו אדם 
שהשיבו לו את גניבתו. אין הוא שם על לב כלל כי בתמורה 
שילם לאנשים ששכר סך של מאה זהובים. כן הוא גם הנמשל 
בתחילה היו המצרים בעצב ובאימה רבה כמו שנאמר )יב, לג(, 
"ותחזק מצרים על העם למהר לשלחם מן הארץ כי אמרו כולנו 
מתים", ומשום כך כאשר יצאו בני ישראל ממצרים וראו המצרים 
כי לא מתו מהם, אלא בסך הכל נוטלים מהם את כספם וזהבם 
שמחו שמחה רבה. וכמו שמבאר רש"י )שם לו( על מה שנאמר: 
"וישאילום", אף מה שלא היו שואלים מהם כלל היו נותנים 
להם. שהיה המצרי אומר לישראל: אתה מבקש כלי אחד, טול 
שנים ולך! וזה מה שנאמר בתהלים: "ויוציאם בכסף וזהב וגו' 

שמח מצרים בצאתם".

ה' את חן העם בעיני מצרים גם האיש משה גדול מאד  ויתן 
בארץ מצרים בעיני עבדי פרעה ובעיני העם )יא, ג(. מובא 
בפרשת דרכים לכאורה יש להקשות מדוע נקט כאן הכתוב 
לשון העם, הרי איתא במדרש רבה )במדבר כ, כג( כל מקום 
שנאמר העם לשון גנאי הוא, וכל מקום שנאמר ישראל לשון 
שבח הוא. וא"כ אמאי נקט כאן לשון העם שהוא לשון גנאי ולא 
לשון ישראל שהוא לשון שבח. גם צריך בעיון סוף הפסוק גם 
האיש משה גדול, דמה ענין זה שייך לתחילת הפסוק שהקב"ה 
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נתן את חן העם בעיני המצרים. ונראה לבאר ע"פ הגמרא בחולין, 
דלויים פטורים מליתן לכהן זרוע לחיים וקיבה, משום שנאמר 
וזה יהיה משפט הכהנים מאת העם, ולויים אינם בכלל העם, 
והנה כששאלו ישראל מהמצרים כלי זהב וכסף, מבואר בחז"ל 
שהיה זה בשכר העבודה שעבדו למצרים, ולפ"ז שבט לוי שלא 
היו בכלל השיעבוד לא לקחו מהמצרים כלים, ולפי זה גם לא 
נשאו חן בעיני המצרים, שהרי כל מה שניתן חן העם הוא רק 
בשביל שישאילו להם כלי זהב וכסף, וכיון ששבט לוי לא 
שאלו כלים גם לא נשאו חן בעיני מצרים אלא דלפ"ז יש להקשות 
במה שהכתוב משבח את משה שהתעסק בעצמות יוסף ולא 
בביזה, והרי משה לא היה זכאי לביזת מצרים שהרי לא היה 
בשיעבוד, ומהו השבח שהתעסק בעצמות יוסף ולא בביזה. 
וי"ל דלכך נקט הכתוב לשון העם, להורות ששבט לוי לא היו 
בכלל מה שנאמר ויתן ה' את חן העם בעיני מצרים, שהרי 
מבואר הגמרא חולין שהלויים אינם בכלל העם, ואם תאמר 
דא"כ מה מעלתו של משה שנתעסק בעצמות יוסף ולא בביזה, 
הרי הוא מכלל שבט לוי שלא נשתתפו בביזה, לכן אמר הכתוב 
גם האיש משה גדול מאד בעיני מצרים, וכיון שכן אם היה 
רוצה היה יכול לשאול כלים מהמצרים, שהרי נשא חן בעיניהם 
למרות שלא היה בשיעבוד, וכיון שאעפ"כ נתעסק בעצמות 

יוסף לכן שבחו הכתוב.

מובא ביד יחזקאל כחצות הלילה )יא, ד(. פירש רש"י, אמר משה 
"כחצות" שמשמע סמוך לו, או לפניו או לאחריו, ולא 
אמר "בחצות" שמא יטעו אצטגניני פרעה ויאמרו משה בדאי 
הוא וכו'. הדבר פלא, במצב אשר "אין בית אשר אין בו מת" 
יבוא אחד ויתבע את משה בטענת שקרן "בדאי"! שאתה אמרת 
"חצות" והאמת היא שהיה זה רגע אחר חצות, איך שייך לטעון 
עליו "בדאי" כיון שלא דייק ברגע אחד, הרי דבר זה נראה 
בדיחותא לקרוא על אדם "בדאי" אם רק לא דייק בתכלית 
הדקדוק. בשלמא מה שמצינו אצל נקדימון בן גוריון שטען לו 
העכו"ם כבר שקעה החמה קודם ירידת הגשם, שם היה לו 
נגיעות וחמדת הממון, שהרי הבטיח לו אוצרות זהב אם יאחר, 
ולכן דקדק עמו בדקדוקי עניות, כי תאות הממון שיחדה אותו, 
עד שהוצרך להתפלל על נס שתזרח עוד החמה, אבל כאן 
המצרים יעלה על דעתם כלל לטעון עליו שקרן בגלל חוסר 
דיוק בזמן. אלא אנו רואים ש"אמת" היא מדויקת בתכלית 
השלימות עד כדי חוט השערה, ולא יתכן ב"אמת" שום סטיה 
ולו הקטנה ביותר. החשש היה, שהמצרים יאמרו שמרע"ה לא 
דיבר ב"מדת האמת", היינו לא שיאמרו עליו ששקר שקר 
מוחלט, כי הרי טבע האדם לטעות ולא לדייק, אבל מ"מ ל"מדת 

האמת" לא הגיע.

אמר הגאון ר׳ משה מגיד זצ"ל ויאמר משח כחצות הלילה אני 
יוצא בתוך מצרים )יא, ד(. פירש רש״י ולא אמר בחצות 
שמא יטעו אצטגניני פרעה ויאמרו משה בדאי הוא ע״כ. וצריך 
להבין וכי בזאת יתנחמו המצריים כי בכוריהם לא מתו אלא 

כעבור כמה דקות מזמן שקבע משה, ולזאת חשש משה שיאמרו 
כי בדאי הוא, הלא כשיגיע הזמן האמיתי וימיתו יודו שאמת 
בפיו ולמה חשש, אלא דאיתא במדרש דהמצריים שלחו את 
בכוריהם לישן אצל בתי ישראל כדאי שלא ימותו, ועי״ז לקו 
בכפליים כי גם הבכור שהיה בבית ישראל מת כיון שהוא בכור, 
וגם הגדול שנשאר בביתו מת, כי בבית שלא היה בכור, מת 
הגדול שבבית, לכן חשש משה כי כשיגיע כמה דקות לפני 
חצות, והמצריים יחשבו לפי חשבונם כי כבר חצות, ועדיין 
לא מתו הבכורים, יאמרו שמשה בדאי הוא ויקחו בחזרה את 
בכוריהם לבתיהם, ובמילא כשיגיע חצות ימותו רק הבכורים, 
לכן אמר כחצות שלא יקחו בחזרה את הבכורים לבתיהם ובמילא 

ימותו גם הבכורים וגם הגדולים שישארו בבתיהם.

ויאמר משה כה אמר ה' כחצות הלילה אני יוצא בתוך מצרים 
וכו' והיתה צעקה גדולה בכל ארץ מצרים וכו' ולכל בני 
ישראל לא יחרץ כלב לשונו )יא. ד-ז( שאל הגה״ק רבי יונתן 
איבשיץ זי״ע מה הקשר בין מיתת הבכורות -לאי חרצם של 
הכלבים את לשונם? אלא רש״י מסביר על הפסוק ״כחצות 
הלילה״ - רבותינו דרשו שאמר משה כחצות, שמשמעו סמוך 
לו, או לפניו או לאחריו, ולא אמר בחצות, שלא יטעו איצטגניני 
פרעה ויאמרו משה בדאי הוא )שקרן(. ולכאורה הרי יש להקשות 
מן הגמרא )ברכות.ג( שלוש משמרות הוא הלילה: ראשונה חמור 
נוער, בשנייה כלבים צועקים, שלישית תינוק יונק משדי אמו 
וכוי. אם כן היה להם סימן מובהק ל״חצות״ באמצע האשמורה 
השנייה, עם צעקת הכלבים? אלא, לכן ממשיכה התורה ואומרת 
לנו: ״ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו״, שבאותו לילה 
לא צעקו הכלבים... ואילו הגה״ק בעל הבית הלוי מבריסק 
זי״ע - הסביר זאת באופן אחר, היה זה כאשר בעיר בריסק 
פרצה יום אחד מחלוקת בציבור, וכנהוג נתגבשו וקמו שני 
צדדים ונלחמו זה בזה. בא בעל הבית הלוי זי״ע, רבה של העיר, 
ופנה אל מספר בעלי בתים בעלי השפעה וביקש מהם, שיבואו 
בדברים עם שני הצדדים וישימו קץ למחלוקת שנתלקחה 
והלכה, אבל הללו טענו, שאין הם רוצים להתערב בדבר, והם 
מעדיפים להישאר ניטראליים... אמר להם הרב בהקפדה: 
בדרך ״ניטראלית״ זו כבר נקטו לפנים כלבי מצרים! שכן חז״ל 
אומרים )בבא קמא ס:( ״כלבים בוכים - מלאך המוות בא לעיר. 
כלבים שוחקים - אליהו הנביא בא לעיר״. ומכיוון שבמצריים 
נמצאו אז גם מלאך המוות, שבא להכות בבכורים, וגם אליהו 
הנביא, שבא לגאול את בני ישראל - לא ידעו הכלבים מה 
לעשות: לבכות או לצחוק? ולפיכך ״ולכל בני ישראל לא יחרץ 
כלב לשונו״, החליטו ״להישאר ניטראליים״, שלא לפצות פה 
ולא להתערב!... מיותר לציין שהם הבינו את הרמז... ומיד 
החלו לפעול!.. הגה״ק רבי מרדכי באנעט זי״ע הסביר את הטעם 
שלא חרצו הכלבים את לשונם ביציאת מצרים, כך: כי במדרש 
רבה )שמות א( איתא, על הפסוק ״אכן נודע הדבר״: היה משה 
מהרהר בלבו ואומר מה חטאו ישראל שנשתעבדו מכל האומות? 
כיוון ששמע דבריו ״הלהרגני אתה אומר כאשר הרגת את 
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המצרי״ אמר: לשון הרע יש בינהן, האיך יהיו ראוין ליגאל? 
ולא היו יכולים להיגאל עד שלא שירשו מהם עבירת לשון 
הרע ומלשינות!... וזה שמדגיש הכתוב: יודע אתה - למה זכו 
ישראל להיגאל, מכיוון ש״לא יחרץ כלב לשונו״ - שלא נשאר 
בהם שמץ מן המידה הרעה של לשון הרע. כי חז״ל אמרו ״כל 
המספר לשון הרע, ראוי להשליכו לכלבים. ואילו מהסיפור 
הבא - אפשר להבין עוד הסבר מה קשורים הכלבים ליציאתם 
של ישראל ממצרים: המגיד הירושלמי הנודע הגה״צ רבי בן 
ציון יאדלר זי״ע היה אומר תמיד, שחלק מהיכולת של רב 
ודיין צריכה להיות - הבנת דבר מתוך דבר! ולהמחשת דבריו 
היה מספר, כי: הגה״ק מהרי״ל דיסקין זי״ע, ערך פעם בבית 
דינו גט גירושין בין איש לאשתו. לפתע, בעיצומו של כתיבת 
הגט הפסיק את מלאכת הסופר והחליט להניח את המשך 
הכתיבה ליום המחרת. הגאון לא הסביר את מניעיו, הוא רק 
ביקש לברר שוב את פרטי המתגרשת, ולדחות את נתינת הגט 
למחרת. הדיינים שהיו מעורבים והכירו את הנושא מקרוב, 
התפלאו על החלטת הרב, אלא שאין מערערים אחר המלך. 
למחרת, בעקבות הבירורים נודע, לחרדת כולם, כי האשה 
מקבלת הגט שקרנית. היא החכימה לעשות -להביא איש אחר, 
שהציג את עצמו כבעלה ולקבל על ידו גט. הענין התגלה כאמור, 
בעיצומו של כתיבת הגט זמן קצר לפני מסירתו. כאשר שב 
המהרי״ל לביתו, בני הבית שאלוהו: הרי הרב אינו מאמין 
במופתים, וכי יש מופת גדול מזה? אמר להם הרב: וכי מופת 
הוא זה, חכמה היא זו, שנתן הקב״ה לבני אדם להשכיל ולהבין 
דבר מתוך דבר. בואו ואומר לכם איך עליתי על השקר: אותו 
זוג, הביאו איתם כלב קטן כדרך המודרניים באותם ימים )לשונו 
של רבי בן ציון...(, עד היום הם לא באו יחד לבית הדין, היום 

לקראת נתינת הגט באו שניהם, והנה בשעת כתיבת הגט הבחנתי 
כי הכלב הלך ממנה אליו וממנו אליה - הלוך וחזור כמה פעמים. 
התפלאתי כיצד מתרחש דבר כזה, איך הכלב רגיל עם שניהם, 
והרי בוודאי קודם הגט הם נפרדו זה מזה, מחמת המריבות 
ביניהם וכפי שסיפרו בבית הדין. וא״כ הכלב צריך להיות או 
אצלו או אצלה, ואיך זה שהוא פונה מאחד לרעהו, מכאן הבנתי 
שדבריהם שקר - ואינו בעלה, ולכן אין מריבה ביניהם - הכלב 
רגיל עם שניהם. חדלתי מלכתוב את הגט עד שאברר שוב את 
הדבר ואכן התגלתה התרמית... וחשבתי לפרש, שזו גם הסיבה 
שבעת יציאת מצרים מציינת לנו התורה שהכלבים לא חרצו 
את לשונם - כי מטבע הדברים כאשר בני ישראל שהו במצרים 
כ״כ הרבה שנים, וחיו יחד עם כל טומאת מצרים כולל הכלבים 
שלהם, היה יכול להיווצר מצב שגם כאשר יצאו ממצרים 
הכלבים היו רודפים ונובחים אחריהם כדרך הכלבים שנאמנים 
לאדוניהם, אבל כאן מציינת לנו התורה שברגע שעם ישראל 
שמעו את פעמי הגאולה, הם ניתקו את עצמם מכל וכל, עד 
כדי כך שגם הכלבים הרגישו שאין להם מה לחרוץ וללכת 

אחריהם, וכי מה שהיה עד היום, יותר לא יהיה!.

מובא בשארית מנחם כחצות הלילה אני יוצא בתוך מצרים. 
אפשר לומר עפי"מ שפי' הפסוק )קהלת ג' י"ט( ומותר 
האדם מן הבהמה אין, דהנה החילוק שבין בהמה לאדם הוא 
"אין", כי הבהמה עושה כל מה שלבה חושקת, והאדם אם 
הדבר שהוא רוצה הוא נגד דעת תוה"ק הוא אומר אין, וזהו 
ומותר האדם מן הבמה "אין", וזה שנאמר במגלה )אסתר ג' ח'( 
ישנו עם אחד מפוזר ומפורד בין העמים ודתיהם שונות מכל 
עם ודתי המלך אינם עושים ולמלך אין שוה להניחם, היינו 
ישנו עם הכרוך באחד יחיד ומיוחד ית"ש, אע"פ שהם מפוזר 
ומפורד בין העמים ודתיהם שונות מכל עם, בזה שיודעים 
ומכירים בעצמם אשר דתי המלך אינם עושים, לא כאוה"ע 
המלאים גאוה, ולמלך מלכו של עולם ית"ש "אין", ר"ל בגלל 
שמונעים א"ע מהרע שאומרים ליצה"ר "אין", ע"כ שוה להניחם 
בשלום ושלוה. ועיין לעיל )פר' וארא בד"ה ויכבד( דאותיות תוך 
של מצרים הוא יצר, ומצינו שהקב"ה קראו רע )עיין סוכה נ"ב 
ע"א(, ומי שאומר על הרע "אין" ונותנה תחת ה"יצר" בתוך 

מ"צרי"ם יוצא תיבת "מאמין", וזש"א כחצות הלילה שהוא עת 
רצון, אנ"י יוצא בתוך מצרי"ם, היינו במקום אותיות יצ"ר 
ויהיה מאמין, ובזכות אמונה וסור מרע נגאלו ועתידין להגאל 

בבי"א.

מובא באבן בוחן, כחצות הלילה אני יוצא בתוך מצרים )יא, ד(. 
רבותינו דרשו )ברכות ג:( כמו כבחצות הלילה, ואמרו 
שאמר משה כחצות, דמשמע סמוך לו, או לפניו או לאחריו, 
ולא אמר בחצות שמא יטעו איצטגניני פרעה ויאמרו משה 
בדאי הוא. ויש לדקדק שהרי אמרו במסכת ברכות )ג.( באמצע 
אשמורה שניה ]היינו בחצות[, כלבים צועקים, אם כן יש סימן 
מובהק מתי חצות ומדוע לא אמר משה 'בחצות'. אלא שבאותו 
הלילה הרי לא צעקו הכלבים כדכתיב )יא-ז( ולכל בני ישראל 

לא יחרץ כלב לשונו, ואם כן  לא היה להם סימן זה.

מובא מהגרי"ד סולוביצ'יק זצ"ל כחצות הלילה אני יוצא בתוך 
מצרים )יא, ד(. ולא אמר בחצות שמא יטעו איצטגניני 
פרעה ויאמרו משה בדאי הוא. עמוקה היא תהום הכפירה 
ועצום הוא כוחה של רשעה. שעת מכת בכורות היתה אותה 
שעה. לא היה בית אשר אין בו מת, וכנאמר 'והיתה צעקה 
גדולה בכל ארץ מצרים אשר כמוהו לא נהייתה וכמוהו לא 
תוסיף', בשעה כזאת עוד היו רשעים שהתבוננו על שעוניהם 
לראות האם אמנם השעה שעת חצות, או שמא רגע ושניים 
קודם לכן. רשעים אפילו על פתחי של גיהנום אינם חוזרים 

בתשובה )ערובין יט.(.

תדון עד שתגיע למקומו מובא במעין גנים ]לרב אסולין  אל 
שליט"א ח"א[ "ויאמר משה, כה אמר ה׳, כחצות הלילה אני 
יוצא בתוך מצרים. ומת כל בכור בארץ מצרים, מבכור פרעה 
היושב על כסאו, עד בכור השפחה אשר אחר הריחיים, ועד 
בכור בהמה. והיתה צעקה גדולה בכל ארץ מצרים, אשר כמוהו 
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לא נהיתה, וכמוהו לא תוסיף. ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב 
לשונו למאיש ועד בהמה, למען תדעון אשר יפלה ה׳ בין מצרים 
ובין ישראל". משה רבינו מכריז במצרים, שלמרות שבמצרים 
תהיה צעקה גדולה שלא היתה ולא תהיה כמוה, בכל זאת אצל 
ישראל, בארץ גושן, יהיה שקט מוחלט, עד כדי כך שאפילו 
הכלבים שדרכם לנבוח, וגם אולי ישמעו מרחוק את צעקות 
המצרים, בכל זאת במקומם של ישראל הם יהיו שקטים. זה 
הכוונה ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו. שמפרש תרגום 
אונקלוס, שדא יזיק הכלב בלשונו לנבוח. ורש״י מפרש שיחרץ 
פירושו ישנן. לשנן פירושו )ישעיה מא, טו( למורג חרוץ, הכוונה 
מורג מחודד. גם כאן לא יחדד כלב לשונו. שפירושו, שכאשר 
הכלב רוצה לנבוח או לנשוך, הוא עושה לפני כן פעולה בלשונו, 
ומושיט את לשונו החוצה כדי לנבוח, ופעולה זו נקראת שינון. 
אפילו פעולה כזו, לא יעשה שום כלב לבני ישראל. )ומרש״י 
חולין נג ע"א, סוף דיבור המתחיל מקרקרין משמע, שמפרש יחרץ לשון 

נביחה, שפירושו לא ינבח. אבל אין זה כפירוש כאן(. ומסיים הפסוק, 

למען תדעון אשר יפלה ה׳ בין מצרים ובין ישראל. בדברי 
חז"ל מפורש, שאין הכוונה שלא היה לכלבים בחירה, והם היו 
מוכרחים לסגור פיהם ולא לנבוח. אלא שהכלבים קיבלו ציווי 
מהשי״ת שלא לחרוץ את לשונם והיה להם בחירה אם לחרוץ 
את לשונם או לא, והם עמדו בציווי, ונטלו חלק בקידוש ה׳, 
שהיה ניכר השקט שהיה אצל ישראל, לעומת הצעקות שהיו 

אצל המצרים, ולכן הם גם קיבלו שכר על שתיקתם.
ומצאנו שהם קיבלו ג׳ סוגי שכר על שתיקתם:

שזכו לומר שירה לפני הקבי׳ה. כמפורק בסוף  א( 
ברייתא דפרק שירה. ובילקוט פרשת בא, רמז קפ״ז.
להם לאכול את הטריפות, כמו שכתוב בפרשת  ב(שיתנו 
משפטים )כב, ל( ובשר בשדה טריפה לא תאכלו, 
לכלב תשליכון אותו. ואמרו חז״ל במכילתא שם, והובא ברש״י 
שם, ללמדך שאין הקב״ה מקפח שכר כל בריה, שנאמר ולכל 

בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו, אמר הקב"ה תן לו שכרו.
ג(שזכו שיעשו מצואתם עורות לכתוב אח״כ על העורות ספרי 
תורה ותפילין ומזוזות, שמשרים את העורות בצואת 
כלבים, ועל ידי זה העורות מתעבדים כראוי שיוכלו לכתוב 
עליהם. וזה מפורש במסכת כלה רבתי סוף פ״ז, ובסוף ברייתא 

דפרק שירה.
אם רואים שמן השמים נתנו להם שכר על מה שלא חרצו את 
לשונם במצרים, מובן מזה שהיה להם ניסיון אם לחרוץ 
את לשונם או לא לחרוץ, וכל הכלבים עמדו בניסיון, ומי שעומד 

בניסיון זוכה לקבל שכר.
ובסוף ברייתא דפרק שירה איתא, כלבים אומרים )תהלים צה,ו( 
בואו נשתחוה ונכרעה, נברכה לפני ה׳ עושינו. רבי 
ישעיה תלמידו של רבי חנינא בן דוסא התענה פ״ה תעניות, 
אמר, כלבים שכתוב בהן )ישעיה נו,יא( והכלבים עזי נפש לא 
ידעו שבעה, יזכו לומר שירה? מפורש כאן שרבי ישעיה היה 
מוכן להתענות כל כך הרבה תעניות כדי להבין איזה פרט 
בתורה. כמה אנו רחוקים מהשקפת עולם זו, מי מאיתנו היה 

מוכן להתענות תענית אחת, כדי להבין משהו בתורה. מה שאל 
רבי ישעיה? הוא לא הבין איך כלבים, שכתוב בהם והכלבים 
עזי נפש, והם חצופים, והם נובחים בפיהם כלפי כל אדם 
ומבהילים אותם בחינם, ואין להם שום דרך ארץ. ומלבד זה 
הם גם לא יודעים שום שובע, הם מסוגלים לאכול ולאכול בלי 
סוף, איך הפה הזה שמתחצף ומעיז פנים בנביחות שלו, והפה 
הזה שאוכל בלי סוף, יזכה לומר שירה. על זה התענה רבי 

ישעיה.
למה הוא התענה דוקא פ״ה תעניות. יש לפרש בב׳ אופנים. 
א( שכיון שהיה לו שאלה על הפה של הכלב, איך יתכן 
שפה כל כך מקולקל יגיד שירה, לכן הוא התענה פ"ה תעניות 
כמנין פ״ה. ב( עוד יתכן ע״פ מה שכתב בספר המידות של רבי 
נחמן מברסלב )תפילה סימן ט'( שיש תפילות שאינן מתקבלות 
למעלה, עד שיתן האדם מעות לצדקה כמנין הבקשה שהוא 
מבקש. כגון שמבקש תן לי בנים, צריך לתת צדקה כמספר 
אותיות של תן לי בנים. על דרך זה יתכן לומר, שכיון שרבי 
ישעיה רצה לגלות את סודו של הכלב שזכה לומר שירה, לכן 
התענה פ״ה תעניות שהוא בגימטריה ג״ל כל״ב, שפירושו 
שיגלו לו מן השמים את הסוד של הכלב, למה הוא זכה לומר 
שירה למרות החסרונות הגדולים שלו. ממשיכה הברייתא 
דפרק שירה, ענה לו מלאך מן השמים ואמר לו, ישעיה, עד 
מתי אתה מתענה על זה הדבר, שבועה היא מלפני הקב״ה. 
מיום שגילה סוד לחבקוק הנביא, לא גילה דבר זה לשום בריה 
שבעולם. )כלומר את התשובה לשאלה הזו גילה הקב״ה רק לחבקוק 
הנביא, והתשובה לזה היא סוד כזה גדול שאחרי שהקב״ה גילה את הסוד 

לחבקוק הנביא, הוא נשבע שיותר הוא לא יגלה את הסוד הזה לשום אדם. 

ולכן לא שייך לגלות לך את הסוד הזה מפני השבועה(. אלא מפני שתלמידו 

של אדם גדול אתה )אתה תלמיד של רבי חנינא בן דוסא. בזכות דבר 
זה( שלחוני מן השמים ליזקק אליך ולהגיד לך. )לא את הסוד 

שבדבר אלא טעם על פי פשוטו( במה זכו הכלבים לומר שירה, לפי 

שכתוב בהם ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו. ולא עוד 
)שזכו לקבל שכר לומר שירה על שלא חרצו לשונם( אלא שזכו )לעוד 

שכר על זה( לעבד עורות מצואתם, שכותבים בהם תפילין ומזוזות 

וספרי תורה, על כן זכו לומר שירה. ומסיים המלאך את דבריו, 
ולענין השאלה ששאלת, חזור לאחוריך ואל תוסף בדבר הזה 
עוד, כמו שכתוב )משלי כ״א. כ״ג( שומר פיו ולשונו שומר מצרות 

נפשו עכ׳׳ל.
כלומר לא היה ראוי לך לשאול בלשון כזה, כלבים שנאמר בהן 
והכלבים עזי נפש לא ידעו שבעה יזכו לומר שירה, 
שיש משמעות של ביקורת על הקב״ה, אל תוסיף לדבר בסיגנון 
כזה, כי בודאי אם הקב״ה נתן זכות לכלבים לומר שירה ודאי 
יש לו טעם לזה, והוא גם יודע שהכלבים עזי נפש לא ידעו 
שבעה. ומכאן ולהבא תבקש בלשון יותר עדינה, למשל לומר 
יהי רצון מלפניך ה׳ אלוהי שתודיענו במה זכו הכלבים לומר 
שירה, ולא בלשון תרעומת, כלבים שנאמר בהם וכו' יזכו לומר 
שירה, שיש מזה משמעות שזהו דבר שלא כדין. כך לא צריך 
לדבר. עד כאן דברי הברייתא דפרק שירה. והשאלה הגדולה 



בא

צי

שנשאלת כאן, מה תירץ המלאך לרבי ישעיה, וכי רבי ישעיה 
לא ידע את הפסוק בתורה ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב 
לשונו? הרי כל אחד מאיתנו שהיו שואלים אותו שאלה כזו, 
למה זכו הכלבים לומר שירה, היינו מחפשים בתנ״ך איזה 
מעשה טוב עשו הכלבים, והיינו עונים שכנראה זה בגלל 
שכתוב ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו. אם רבי ישעיה 
התענה פ״ה תעניות, כנראה שהבין שלמרות הפסוק שאומר 
שהכלבים לא חרצו את לשונם במצרים, זה עדין לא מספיק 
שיזכו לומר שירה, משום שלמרות הכל הכלבים הם עזי נפש 
ולא ידעו שבעה. א״כ מה בעצם חידש לו המלאך בדבריו? 
ובפרט שהמלאך מוסיף לו, תדע לך, שלא רק את השכר הזה 
הם קיבלו בגלל שהם לא חרצו את לשונם, אלא הם קיבלו עוד 
שכר, שיעבדו מצואתם עורות לספרי תורה תפילין ומזוזות. 
למה המלאך הוצרך להוסיף לו את זה. והרי הפרט הזה לא 
מסביר למה הם אמרו שירה, אלא מוסיף לומר שהם קיבלו 
עוד שכר בגלל שהם לא חרצו את לשונם במצרים. למה היה 

המלאך צריך להוסיף לו את הענין הזה. 
ולפרש את הענין בס״ד, יש להקדים מה שאמרו חז״ל באבות 
)פ״ב מ״ד(, ואל תדון את חברך, עד שתגיע למקומו. 

וראיתי מפרשים שפירשו, שלמעשה לא שייך שאדם יגיע 
למקום חברו, כי אפילו אם היה לו ניסיון ממש כמו חברו, 
וחברו לא עמד בו, והוא כן עמד בו, בכל זאת אין ביכולתו לדון 
את חברו, משום שאינו יודע כמה קשה כוח היצר שיש לחברו. 
ואולי אם היה לו את היצר הרע שיש לחברו, גם הוא לא היה 
עומד בניסיון זה. וכך מצאנו במסכת מועד קטן )טז,ע"ב( על 
הפסוק בספר שמואל )שמואל ב' כב, א( וידבר דוד לה׳ את דברי 
השירה הזאת ביום הציל ה׳ אותו מכף כל אויביו ומכף שאול. 
אמר לו הקב׳׳ה לדוד, דוד, שירה אתה אומר על מפלתו של 
שאול? אלמלי אתה שאול והוא דוד, איבדתי כמה דוד מפניו. 
מפרש רש״י, אלמלי אתה שאול, שנולדת במזלו, והוא דוד 
שנולד במזל שלך, איבדתי כמה דוד, שהוא צדיק ממך. עכ״ל 
רש״י. מפורש מדברי רש״י, שהוכחת הקב״ה את דוד היא, 
שאם היה נולד במזלו של שאול והיו לו יצרים קשים כמו שאול, 
הוא לא היה עומד בניסיונות ששאול עמד בהם, משום ששאול 
היה צדיק יותר מדוד, כי היה לו ניסיונות יותר קשים שהוא 
עמד בהם, ודוד לא היה יכול לעמוד בהם. ועל זה מסיימת 
הגמרא, היינו דכתיב )תהלים ז, א( שגיון לדוד אשר שר לה׳ על 
דברי כוש בן ימיני. פירש״י שגגה היתה לו. ומי הוא כוש בן 
ימיני? שאול, שהיה מבני בנימין. ואומרת הגמרא, וכי כוש 
שמו, והלא שאול שמו, אלא מה כושי משונה בעורו, אף שאול 
משונה במעשיו. פירש״י משונה במעשיו, צדיק גמור עכ״ל. 
מפורש מזה, שלכן נתבע דוד על שאמר שירה על מפלתו של 
שאול, למרות שהוא עצמו הבין שהוא לא היה עושה מה ששאול 
עשה, אם הוא היה במקומו, והוא צדק. משום שהמזל של שאול 
היה קשה מאוד, ומה שעשה היה כמעט מתוך אונס, מחמת 
קושי יצרו. והוא ודאי עוד התגבר על הרבה דברים שהוא היה 
יכול לעשות והוא לא עשה. והקב״ה גילה לדוד, שאם הוא היה 

נולד במזלו של שאול, הוא לא היה עומד בניסיונות שעמד 
בהם שאול. אם כן איך שייך לדון אדם, בעוד שאי אפשר לדעת 
כמה מזלו קשה וכמה יצריו קשים. לכן תמיד צריך לדון אותו 
לכף זכות, כי מי יודע בכמה ניסיונות הוא כן עמד, ורק בזה 
הוא לא עמד. ומי יודע אם לנו היה את היצרים שלו, אם היינו 

עומדים בניסיונות שלו. 
ודוגמא לאדם שיצריו היו קשים, והוא עמד בניסיון שנראה 
לנו פשוט, והוא קיבל שכר גדול, יש להביא מלוט. 
כאשר הלך עם אברם למצרים, והוא שמע שאברהם אומר על 
שרה אחותי היא, ובכל זאת שתק, ולא גילה שהיא אשתו. ובגלל 
זה קיבל שכר גדול הוא וזרעו אחריו. הוא קיבל שכר, שהקב״ה 
שלח לו מלאכים להציל אותו ברגעים האחרונים לפני שסדום 
נהפכה. והוא מה שכתוב בפרשת וירא )יט,כט( ויהי בשחת 
אלהים את ערי הככר, ויזכור אלהים את אברהם, וישלח את 
לוט מתוך ההפיכה, בהפוך את הערים אשר ישב בהן לוט. 
ופירש שם רש״י, מהו זכירתו של אברהם על לוט, נזכר שהיה 
לוט יודע ששרה אשתו של אברהם, ושמע שאמר אברהם 
במצרים על שרה אשתו אחותי היא, ולא גילה הדבר, שהיה 

חס עליו, לפיכך חס הקב״ה עליו עכ״ל.
וזרעו קיבל שכר, שמפורש בפרשת דברים, שנאסר על ישראל 
לכבוש את ארץ עמון ומואב. ופירש״י שם )ב,ה( שזה היה 
בשכר שהלך אתו למצרים ושתק על מה שהיו אומרים על 
אישתו אחותו היא, עשאו כבנו עכ״ל. ויש להתבונן בזה, שהרי 
שרה היתה אחותו של לוט, ואברהם היה דודו אחי אביו הרן, 
וגם גיסו. ולוט הלך עמו מהרן, משום שהבין שירויח על ידי 
אברהם שפע גשמי, וכמו שהיה באמת, וכמו שכתוב בפרשת 
לך לך )יג,ה( וגם ללוט ההולך את אברם היה צאן ובקר ואוהלים. 

ופירש״י, מי גרם לו שהיה לו זאת, הליכתו עם אברם עכ״ל.
מושחת היה צריך להיות לוט, כדי לגלות ששרה היא  כמה 
אישתו של אברהם, הרי בזה הוא היה גורם שיהרגו את 
אברהם דודו וגיסו, וגורם ששרה תלקח לאשה אצל פרעה 
הרשע, וגורם לאחותו שרה שיהרגו את בעלה ותהיה אומללה 

כל ימיה אצל פרעה.
וכי זה נקרא ניסיון? בכל זאת גילתה לנו התורה, שללוט היה 
ניסיון כזה, ומרוב תאוותו לממון הוא היה מסוגל לבצע 
את הפשע הזה, לגלות ששרה היא אישתו של אברם, ולגרום 
להריגת אברהם, ולסבל נורא לשרה בביתו של פרעה. ובגלל 
ששתק, קיבל שכר על שתיקתו. הרי לנו, שדרגת הניסיונות 
אינה נמדדת לפי מראה העינים. יתכן שאצל אחד דבר מסויים 
אינו נחשב כלל לניסיון, ואצל השני זה ניסיון כבד מאוד. ורק 
הקב״ה שהוא בוחן לבבות וכליות, רק הוא יודע עד כמה קשה 
הניסיון לאדם. וכאשר עומד בניסיון, מקבל שכר לפי דרגת 
הקושי – לפום צערא אגרא. וגם כשנענש, נענש לפי דרגת 
הקושי, שאם היו לו יצרים קשים מאוד, לא יענש בעונש חמור. 
ואדם אחר באותה עבירה שלא היו לו קשיים גדולים, יענש 
יותר. וכבר כתב הרמב׳׳ם בפ"ג מהלכות תשובה סוף ה״ב, שרק 

הקב״ה יודע לשקול דברים אלו.



דברים טובים

צב

על פי דברים אלו נראה לפרש את שאלת רבי ישעיה על הכלבים 
שזכו לומר שירה. ברור שגם רבי ישעיה ידע את הפסוק 
ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו, אבל בכל זאת הוא שאל 
למה זכו הכלבים לומר שירה, משום שהוא לא הבין, הרי הפה 
של הכלב הוא טמא, הכלבים הם עזי נפש ונובחים כלפי בני 
אדם ומפחידים אותם. ומלבד זה הם אוכלים ברעבתנות 
ובזלילה, ואינם יודעים שובעה. איך יתכן שהם יזכו לומר 
שירה בפה כזה? ומה שהם לא נבחו על ישראל בזמן מכת 
בכורות, עדין לא מצדיק שכר גדול כזה, כי כנגד זה יש להם 
חסרונות גדולים של עזות פנים ולא ידעו שובעה. ובא מלאך 
מן השמים וגילה לו, שהסיבה שהם זכו לומר שירה הוא, בגלל 
שבזמן מכת בכורות הם סגרו את פיהם ולא חרצו את לשונם. 
שהביאור הוא, שהקושי שלהם בסגירת הפה היה כל כך גדול 
ועצום, ונגד טבעם, שאע׳׳פ שהם עזי פנים ולא ידעו שובעה, 
העמידה בניסיון בזמן מכת בכורות היתה הרבה יותר גדולה 
מכל החסרונות, ולכן בגלל זה גופא שהניסיון שלהם היה קשה 
והם עמדו בו, הם זכו לומר שירה. ולכן הוסיף לו המלאך, תדע 
לך שלפי דרגת קושי הניסיון, לא הספיק להם השכר שהם זכו 
לומר שירה, ולכן הוסיפו להם עוד שכר, שזכו לעבד עורות 

מצואתם שכותבים בהם תפילין ומזוזות וספרי תורה.
היסוד הזה, הוא יסוד עצום, אין לנו כלים לדון בני אדם על 
שום עבירה, כי מי יכול לדעת כמה קשים יצריו, ועל 
כמה עבירות הוא כן התגבר ואף אחד לא יודע. ברור שאם 
מדובר על מצב של תוכחה, צריך להוכיחו על מעשיו. אבל 
להעביר ביקורת סתם, וליהנות מההרגשה, שאני לא מושחת 
כמוהו, זה אסור, כי מי יודע עד כמה קשים יצריו. ולכן מוטל 

עלינו לדון אותו לכף זכות.
מעשה נפלא בעולים מרוסיה שמשפחה אחת קרבה אותם, 
והיו מזמינים אותם לשבתות וסידרו להם כל מיני 
עניינים ברשויות כו'. ואכן הם החלו להתחזק בשמירת מצוות 
מסוימות. שבת אחת התארחו אצלם, וכשירדו בסוף סעודת 
השבת ראתה הבת הקטנה בחלון את הללו עוצרים מונית 
ונוסעים. היא סיפרה להוריה והם מאוד כעסו. חשבנו לתומנו 
שהם מתחזקים… ועוד, אינם יכולים לעשות זאת מעבר לפינת 
הרחוב? קצת רגישות! כנראה שנוח להם שהם באים כאן 
לסעודות, ואנו מסדרים להם עניינים. הכל אחיזת עיניים, הם 
לא מתחזקים, אלא סתם מנצלים אותנו! ואכן בפעם הבאה 
שהם התקשרו בעל הבית השיב להם בקרירות והקשר נותק. 
חלפה שנה, והוא מקבל טלפון, על הקו – האישה הרוסיה. היא 
סיפרה שראתה צורך להתקשר על אף הנתק הרב, משום שהיא 
יושבת שבעה על בעלה, והיא מבקשת אם הוא יוכל לבוא 
ולנחם ולומר כמה מלים עליו מהכרותם באותה תקופה. הוא 
הגיע לנחם, ושאל ממה הוא נפטר? והיא השיבה שהוא סבל 
בשנה האחרונה מן הלב. לא ידעתי, אמר הלה בפליאה, שהוא 
סובל מן הלב. היא תפסה במצחה כנזכרת ואמרה – אתה יודע 
מתי הוא קיבל את ההתקף הראשון שלו? זה היה בדיוק באותה 
שבת שהתארחנו אצלכם! הוא רופא במקצועו, והוא הכיר את 

הסימפטומים, והוא אמר לי מיד לעצור מונית. בחסד השם 
– באותו רגע עברה שם מונית, ואז עוד הספקנו להגיע לביה"ח 
בזמן ולהצילו. הפעם הגענו מאוחר… לו רק היה דן אותם לכף 
זכות, יתכן והיה ממשיך לארח אותם ולקרבם, והם היו מתחזקים 
עוד, ואז יתכן אף שהיה מונע את ההתקף לב… שהיה נגזר עליו 

חיים בעקבות חזרתו בתשובה.
ויש לנו לשים לב לעוד נקודה חשובה, על מה קיבל הכלב שכר 
כל כך גדול, למרות שהוא עז פנים ואינו יודע שבעה, על 
השתיקה. ועל מה קיבל לוט שכר כל כך גדול, על השתיקה 
ששתק ולא גילה על שרה שהיא אישתו של אברהם. על מה 
קיבלה רחל שכר שהגאולה בזכותה – על השתיקה בעת מסירת 
הסימנים. אסתר שותקת ולא מגדת עמה ומולדתה. רואים מזה 
שלשתוק הוא דבר קשה מאוד, הרבה יותר מלדבר או לעשות 
מצוות. ואע״פ שאף אדם לא יודע שאדם זה עמד בניסיון, 
משום ששתק ולא ידוע שהיה לו יצר הרע לדבר ועמד בניסיון 
ושתק, בכל זאת הקב״ה שהוא בוחן לבות וכליות, הוא יודע 
גם את הניסיון שיש לאדם במחשבתו, והוא יודע שאדם זה 
רצה לדבר ושתק, ועל זה הוא נותן לו שכר גדול ועצום. וחז״ל 
הפליגו עוד במעלת השתיקה כאשר מגיעים על האדם יסורים 
מן השמים, ואמרו בזבחים )קטו, ע"ב(, על אהרן ששתק כשמתו 
בניו, כיון שמתו בני אהרן אמר לו משה לאהרן, אהרן אחי, לא 
מתו בניך אלא להקדיש את שמו של הקב״ה, כיון שידע אהרן 
שבניו ידועי מקום הן, שתק, וקיבל שכר, שנאמר וידום אהרן.
וכן בדוד הוא אומר )תהלים לז,ז( דום לה׳ והתחולל לו, אע״פ 
שמפיל לך חללים חללים, את שתוק. וכן בשלמה הוא 
אומר )קהלת ג,ז( עת לחשות ועת לדבר, פעמים ששותק ומקבל 
שכר על השתיקה, פעמים מדבר, ומקבל שכר על הדיבור. 
עכ״ל הגמרא. ומתוך דברי חז״ל שהפליגו במעלת השתיקה, 
נראה, שהשתיקה בזמן שאדם רוצה לדבר, היא קשה מאוד, 
ולכן נותנים על זה שכר גדול מן השמים. ועל פי זה נבין מה 
שאמרו חז״ל במסכת חולין )פט, ע"א(, אמר רבי אילעא, אין 
העולם מתקיים אלא בשביל מי שבולם עצמו בשעת מריבה, 
שנאמר)איוב כו,ז( תולה ארץ על בלימה. מפרש רש״י בולם 

עצמו, סוגר את פיו.
כפי הנראה שלשתוק בשעת מריבה כל כך קשה, שאם הוא 
שותק, הוא מקבל שכר כזה גדול שכל העולם מתקיים 
בגללו, גם בזמן שאין לעולם זכות קיום. ואדם אחד בשתיקתו, 
פועל קיום לכל רבי רבבות ברואי העולם, והעיקר בכל זה הוא 
ההרגל, להרגיל את עצמו לא לפזר את כח הדיבור שלו בחינם, 
וכמו שאמרו חז״ל בחולין שם, אמר רבי יצחק, מאי דכתיב 
האומנם אלם צדק תדברון מישרים תשפטו בני אדם, מה 
אומנותו של אדם בעולם הזה, ישים עצמו כאילם. יכול אף 
לדברי תורה? תלמוד לומר צדק תדברון. יכול יגיס דעתו? 
תלמוד לומר מישרים תשפטו בני אדם. אם אדם מרגיל לשים 
עצמו כאילם, יש לו תקוה גם לבלום את פיו בשעת מריבה. 
והזהירונו חז״ל שגם מי שזכה לשים עצמו כאילם, יכול יגיס 
דעתו על אחרים שלא זכו לזה, ויתגאה עליהם? תלמוד לומר 



בא

צג

מישרים תשפטו בני אדם, עליך לדון את האחרים במישרים 
לכף זכות, שיתכן שלפי ערך קושי יצרם הרע, אינם יכולים 
להגיע למצב זה של ישים עצמו כאילם. יעזרינו השי״ת להתחזק 
לדון את הסובבים אותנו לכף זכות, ונזכה למה שהבטיחו לנו 
חז״ל במסכת שבת )קכז, ע"ב(, הדן את חברו לכף זכות דנים 

אותו מן השמים לכף זכות.

צעקה גדולה בכל ארץ מצרים אשר כמוהו לא נהיתה  והיתה 
וכמוהו לא תוסיף )יא, ו(. באוצר המדרשים מובא כי 
בשעה שאמר משה רבינו: "והיתה צעקה גדולה בכל ארץ 
מצרים", יצאה זקנה מצרית אחת וצעקה לעומתו של משה 
ואמרה: נביא של שקר אתה. מדוע אתה אומר "בכל ארץ מצרים" 
והנה אני זקנה גלמודה שאין לה לא אב ולא אח לא בן ולא בת, 
על מי אצעק. חז"ל מספרים לנו שלאותה זקנה היה בן שמת 
שנים רבות לפני כן, ועשתה הזקנה עוגת בצק בדמותו. כאשר 
הגיע זמן מכת בכורות העלתה את דמות בנה אל הגג מכיון 
שאמרה בליבה שלא גזר משה אלא על מה שבבתים. באותו 
הלילה באו כלבים ואכלו את עוגת הבצק. היתה אותה זקנה 

בוכה וצועקת והיה קול צעקתה נשמע בכל ארץ מצרים. 

"ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו" )יא, ז(. הש"ך מבאר )פר' 
שמות, הובא בילקוט מעם לועז( שהמצרים היו מציירים מיני 

חיות ובהמות בשערי העיר, בכל אחד מהשערים צורה אחרת, 
שלא יברחו משם, וכשהאיש ברח, התחילה החיות שהיתה 
מצויירות באותה שער שברח האדם, לצעוק, וכל החיות של 
שאר השערים התחילו לצעוק ולכן לא היתה אפשרות לברוח 
)ומשה שברח למדין ברח ע"י שמות הקדושים חתם סופר( ורצה הקב"ה 

שבשעה שיצאו ישראל ממצרים, יצאו דרך שער שהיה מצוייר 
בו דמות כלב מכישוף, ואף שדרכם של הכלבים לצעוק יותר 
מכל החיות, מכל מקום נעשה כאן נס גדול, שלא השמיעו שום 
קול, וכמו שנאמר הכתוב ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו.

לא יחרץ כלב לשונו )יא, ז(. הגאון ר' אלחנן בונם וסרמן זצ"ל 
הי"ד, בקובץ מאמרי עקבתא דמשיחא )עמ' קכח( כתב, 
שדרכו של כלב להתקדם ולרוץ לפני בעל הבית: לכאורה 
נדמה, כאילו הכלב מתהלך לו כאות נפשו והאדון נגרר אחריו 
ומכבד את רצון כלבו. כל זאת רק לכאורה, כי באמת יודעים 
אנו כי נהפוך הוא: בעל הבית ילך אל אשר ירצה והכלב רץ 
לפניו ונשמע לפקודתו. אם רק יבחר בעל הבית בכיוון אחר, 
מיד הכלב מסתובב אף הוא ומתקדם לפני אדוניו בכיוון החדש. 
בשנים כתיקונן, עת היהודים נשמעו להוראות התורה, הורו 
פני הדור- הלא הם גדולי ישראל - את הדרך. הם קבעו לאן 
ללכת והדור צעד בעקבותיהם. בעקבתא דמשיחא ישבר שלטון 
התורה, הדור יבחר את הדרך כראות עיניו ופני הדור ירוצו 
בדרך זו, לפני ההמון ככלב לפני אדונו )בשם הגאון ר' ישראל סלנטר 

זצ"ל(.

לא יחרץ כלב לשונו. אל רבי מאיר מפרמישלן נכנס סוחר 
שעסקיו כשלו וסיפר לצדיק על המאמצים הגדולים שהוא 
עושה, ולשווא. הוא גילה, כי עשה תחבולות מיוחדות עם 
סוחרים שונים, אך כל מאמציו עלו בתוהו ועסקיו אינם 
מצליחים להתרומם. נענה רבי מאיר: "כתוב בתורה, 'ולכל 
בני-ישראל לא יחרץ'. יהודי אינו צריך לשים את יהבו על 
חריצות ופיקחות יתרה. המפתח להצלחה הוא - 'כ-לב לשונו' 
- שיהיו פיך וליבך שווים. חדל מהקנוניות, נהל את עסקיך 

ביושר, ואני מבטיחך כי תצליח".

בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו )יא, ז(. מובא בחזקוני  ולכל 
איתא )בברכות( ג' משמרות בלילה בשניה כלבים צועקים 
שמנהג הכלבים לנבוח בחצות שאז הוא משמרתם. ואילו בני 

ישראל יוצאים עם רב ומקלם בידם ולא ינבחו אחריהם. 

ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו )יא, ז(. מובא בדברי מאיר 
מאיר'ל  ר'  הרבי  אצל  שנכנס  סוחר  ביהודי  מעשה 
התחכמויותיו  כל  שלמרות  והתאונן  זי"ע,  מפרימשלאן 
ותחבולותיו, אין ההצלחה מאירה לו פנים. השיאו ר' מאיר'ל 
עצת אוהב, 'ולכל בני ישראל לא יחרץ', אין צורך ליהודים 
בחריצות ופקחות יתירה, אלא 'כלב לשונו', יהיו פיך ולבך 
שווים, חדל לך מן הקנוניות, ואז אני מבטיחך כי תשכיל ותצליח.

ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו )יא, ז(. הגאון ר' ישראל 
סלנטר נסע פעם על מסילות הברזל, וישבו שם קבוצה 
של משכילים, ושפכו בוז וקלון על עם ישראל החרדים לדבר 
ד', אמר להם ר' ישראל סלנטר, אספר לכם מעשה: ראש הכלבים 
הזמן פעם לדין תורה את ראש המשכילים, וטען בפני הבי"ד, 
דהנה הקב"ה נתן לנו מתנה, "נבילות וטריפות" דכתיב ביה 
"לכלב תשליכון אותו", והנה באו המשכילים ואוכלים אף הם 
נבילות וטריפות וגזל היא בידם, נענה ראש המשכילים ואמר: 
לא כתיב "לכלב שהולך על ארבע רגלים תשליכון אותו", וא"כ 
אף אנן נחשבים בכלל כלבים, השיב לו ראש הכלבים: אין 
הצדק בידך, דהנה בטעמא דמילתא שנתן הקב"ה מתנה זו 
לכלבים, הי' בשכר שלכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו, 
וטעם זה שייכת רק להכלבים שהולכים על ד' רגלים אבל אתם 
שאינכם מקיימים פסוק זה, אדרבה בכל עת ועידן אתם שופכים 
בוז על ישראל עם קדושים, ולכן אסור לכם לאכול הנבילות 

וטריפות.

מבואר בשפתי כהן - פ׳ שמות, ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב 
לשונו )יא, ז(. דידוע דאין עבד יוצא ממצרים, שסתומה 
בכל מיני כשופים, כדי שלא יצאו שום אחד מהן. ומה עשו 
מצרים, הי׳ לה עשרה פתחים, ועשו בכישוף על בל פתח צורה 
אהד, בפתח אחד עשו צורת סוס, ובפתח אחד צורת חמור, 
ובפתח אחד עשו צורה כלב. וכן בכל פתה עשו צורה מהצורות 
הנמצאות במדינה, כמו צורת אריה, טלה, שור, פרד, גמל, 
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וצורת אדם על הכל, כדי שאס יברח אהד, ידעו מאיזה פתה 
ברח. כי בכישוף עשו שאם יצא מאיזה פתה שאותה צורה 
צועקת מיד, וכן כל הבהמות מאותו המין כולם צועקים, ובזה 
ידעו מאיזה פתה ברה וירדפו אחריו. ועל פי הדיבור יצאו 
מהפתח של צורת כלב, לפי שהם יותר מצויים אצל הכל, והם 
עזי נפש, ולפרסם נסיו ולהודיעם שהוא ב״ה שולט על כל 
הכוחות כולם וכו', ואף שיצאו מאותו הפתח נאלמו פיהם. 

שנאמר ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו וכו'.

יחרץ כלב לשונו )יא, ז(. מובא באור יקרות בעיר בריסק  לא 
פרצה פעם מחלוקת בציבור, וההבערה ללה"ב יצאת, 
וכראות הגאון ר' יאשע בער מבריסק )בעל בית הלוי( את אש 
המחלוקת המתלקחת בתוך המחנה, פנה אל מספר בעלי בתים 
שהיו בעלי השפעה על הצדדים, וביקש מהם שיבואו בדברים 
עם שני הצדדים וישימו קץ להמחלוקת, אבל הללו טענו שאין 
הם רוצים להתערב בריב לא להם, אמר להם הגרי"ב מבריסק, 
הנה כל ימי נתקשיתי להבין מאמה"כ "ולכל בני ישראל לא 
יחרץ כלב לשונו" מפני מה לא נבחו הכלבים ועתה נתחוור לי, 
דהנה חז"ל אומרים )ב"ק דף ס:( כלבים בוכים מלאך המות בא 
לעיר, ולעומת זה כלבים משחקים אליהו הנביא בא לעיר, 
והנה במצרים היו שני הדברים בבת אחת, מצד אחד היתה 
המגיפה במצרים, מלאך המות בא לעיר, ומצד שני באה הגאולה 
לבני ישראל, אליהו הנביא בא לעיר, וא"כ הכלבים ראו את 
עצמם במבוכה רבה ולא ידעו איך עליהם לנבוח, להיות 
משחקים, אינם יכולים מפני מלאך המות, ומאידך גיסא להיות 
בוכים ג"כ אינם יכולים שכן אליהו בא לעיר, ובאין בידם 
להחליט, נמלכו בדעתם "ולא יחרץ כלב לשונו" שסגרו את 
פיהם ונאלמו, סיים הגרי"ב בדבריו ואמר, אף אתם יש לכם 
פני הכלב, שאתם מעדיפים לא לפצות פה ולהשתיק המחלוקת.  

ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו )יא, ז(. פעם הגיע המגיד 
מדובנא לקהילה אחת וביקש לשאת דרשה בבית הכנסת. 
אנשי הקהילה, שהתרחקו מדרך הישרה, הסכימו לשמוע, 
אולם פנו ואמרו להמגיד, שמענו עליך שהנך ממשיל נפלאים, 
ואכן ברצוננו לשמוע את אחד מהמשלים, אולם איננו מעוניינים 
לשמוע דרשות מפסוקים, משום כך אנו מתנים איתך תנאי 
ברור אמור לנו משלים בלי פסוקים. פתח ואמר, פעם יצא 
מלמד עם תלמידיו לטייל ביער הסמוך לעיר. כאשר התקרבו 
ליער פנה המלמד לתלמידיו ואמר, תלמידים יקרים, אם יתנפלו 
עליכם כלבים אל תיבהלו מפניהם, אלא תאמרו מיד הפסוק 
'ולכל בני ישאל לא יחרץ כלב לשונו', משום שאמירת פסוק 
זה היא סגולה נפלאה להינצל מהכלבים. לאחר כמה דקות 
התנפלה עליהם קבוצת כלבים, מיד נשא המלמד את רגליו 
וברח במהירות מהמקום. ראו התלמידים שרבם בורח וברחו 
אף הם. וכאשר הגיעו למקום בטוח, שאלו התלמידים את 
המלמד מדוע ברחת, ולא אמרת את הפסוק ולכל בני ישראל 
לא יחרץ וכו'. ענה המלמד, אתם צודקים. אולם מה אעשה 

שהכלבים לא הניחו לי לומר את הפסוק. והבינו בני הקהילה 
את משמעות המשל.

כבודו של אדם. כן יש להיזהר בכבוד כל אדם, שכן אל החזון 
איש פעם אחת נכנסה אישה ובפיה שאלה כה פשוטה, 
דבר פעוט המעלה גיחוך. אך החזון איש לא הזדרז להשיב לה 
על שאלתה, אלא עשה עצמו כמהרהר רבות ב'עניין החשוב', 
ולאחר זמן מה ענה לה. ואע"פ שהיה זמנו יקר, עשה זאת כדי 
לשמור על כבודה של אותה אישה.  ומספרים על הסטייפלר 
שפעם בא אליו אדם רחוק מתורה וביקש ברכה לכלבו החולה... 
הרב לא רצה לסלקו כדי שלא יתבייש, אך מצד שני גם לא רצה 
לברך "כלב". אמר לו הרב: חייב אני לדעת את שם אמו של 
הכלב כדי שאוכל לברכו. ומאחר שבעליו לא ידע את השם 
של האימא, אמר לו הרב שאם כך, אינו יכול לברך את הכלב, 
משום שהברכה לא תעבוד בלא שם האם.  רואים אנו כמה יש 
להיזהר בכבוד כל אדם, ואם כבר פגע, אז זה הזמן לבקש מחילה.

ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו למאיש ועד בהמה וגו' 
)יא, ז(. הכלבים ידועים בנאמנותם לבעליהם עד מאד, 

מסיבה זו נבחר הכלב לשומרי הבית, ומשתמשים בו רבות 
כ׳כלב שמירה׳ כנודע. - בשכר נאמנותם אף זכו לפרס מיוחד, 
כדאיתא במדרש )שמו״ר לא, ט(: ״ובשר בשדה טרפה לא תאכלו, 
לכלב תשליכון אותו )שמות כב, ל(. למה לכלב, אמר הקב״ה: 
חייבים אתם לכלבים, שבשעה שהרגתי בכורי מצרים, והיו 
המצריים יושבין כל הלילה וקוברין מתיהם, והכלבים נובחין 
להם, ולישראל אינן נובחין, שנאמר ׳ולכל בני ישראל לא יחרץ 
כלב לשונו׳, לפיכך אתם חייבים לכלבים, שנאמר לכלב תשליכון 

אותו״ ע״כ. 
סיפור מדהים, מעשה אמת מנאמנותו המופלאה של  לפנינו 
הכלב, שהצילה ספר תורה עתיק ומהודר מאד, בימים 
שלאחר מלחמת העולם השניה. מספר הסיפור הוא בעל המעשה 
עצמו, הר״ר חיים צבי סלומון שליט״א, שהוא יהודי ניצול 
שואה. מוצאו מהעיר ׳האלמין׳ שבהונגריה, יש לו כיום ׳ספר 
תורה׳ עתיק שעבר במשפחתו בירושה דור אחר דור. מדובר 
בספר תורה נדיר ביופיו והדרו, עתיק ומיוחד מצדיקי עולם 
בדורות שלפנינו, ונשמר מכל משמר במשך הדורות. הכתב 
של הספר תורה הזה מהודר מאד בצורה נפלאה, ובמשך כל 
הדורות הללו עד היום הזה, לא נס ליחה, ולא דהה הכתב כלום, 
הוא נראה כמו שלא מזמן יצא מתחת ידי הסופר. הספר תורה 
התפרסם בהידורו ורבנים גדולים שהיו עוברים בעיירה שלהם, 
היו מבקשים לקרוא דווקא בספר זה הדר שבהדרים. כל משפחתו 
של ר׳ חיים צבי יבלחט״א עלו על המוקד באושוויץ הנודעת 
לשמצה, אביו ואימו אחיו ואחיותיו, וכל המשפחה הענפה 
כולה נכרתה בימי הרעה. - הנצר היחיד שנשאר לבית ׳סלומון׳ 
הוא ר׳ חיים צבי, אבל ההשגחה העליונה הותירה לפליטה 
ביחד עמו בדרך מופלאה ביותר גם את הספר תורה הנהדר של 
המשפחה, הנמצא כיום באחד מבתי הכנסת החשובים שבארץ 
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הקודש. - אך בל נקדים את המאוחר, עלינו לחזור לתחילת 
השתלשלות קורות הנס הגדול כסדר ההצלה, על ראשון ראשון 

ועל אחרון אחרון. 
הנוראה שפרצה בעולם תפסה את רבי חיים צבי  המלחמה 
הי״ו בשיא פריחת ימי בחרותו, הוא למד באותה 
והנורא  הגה״ק  של  והמפורסמת  הנודעת  בישיבתו  עת 
מסעקלהיד זצוק״ל הי״ד. הוא היה קרוב מאד לרבו, ולמד אצלו 
שיעורים כסדרן, והרבה תורה ויראת שמים ספג בישיבתו 
הרמה. יום אחד מקבל הבחור חיים צבי מכתב מן הבית, בו 
הודיעוהו שהגיע עבורו צו התייצבות עבודה מהנאצים יימח 
שמם, שכידוע היו מגייסים הרבה מצעירי הונגריה למחנות 
עבודה, שהיו צריכים להצלחת המערכה המלחמתית. חיים 
צבי ידע שהוא חייב להיענות לצו גיוס זה, והתעלמות מפקודתם 
הרי היא סכנת נפשות ממש. הוא נכנס בלב שבור ומדוכדך 
אצל רבו הקדוש, והראה לו את המכתב, שהוא נאלץ לעזוב 
את הישיבה הקדושה, ולצאת למחנה עבודה, הוא ביקש מהרבי 
את ברכת השמירה, שלא יאונה לו כל רע, כאשר כל הדרכים 
בחזקת סכנה, והמלחמה הקשה עדיין משתוללת במלוא עוזה. 
הרבי תפס את ידו בשתי ידיו הקדושות, ובחיוך על שפתי 
קדשו, שאלו: התבטיח לי חיים הערש יקירי, שתשמור תמיד 
על הקשר הנצחי שבין איש ישראל לקונו, שלא ינותק לעולם, 
חיים צבי התרגש מאד למשמע השאלה, ועל אתר הבטיח 
בהתעוררות לב ובקול גדול: רבי, מבטיח אני שלא לעזוב לרגע 
את הקשר הזה עם הקב״ה, כששמע הרבי את הבטחתו הנרגשת, 
הרים את כפות ידיו הקדושות והניחם על ראשו, ובירכו 
בהשתפכות לב, כשהוא מבטיחו: בזכות שמירתך על הקשר 
עם הבורא ברוך הוא, תהיה לך שמירה יתרה בכל מקום שתלך. 
כשהוא מצויד בברכת והבטחת רבו הקדוש, יצא ׳חיים הערש׳ 
מיודענו לדרכו הארוכה מלאת המהמורות, בשנות המלחמה 
הוא חווה בעיניו שבעה מדורי גיהינום, וכל ימי השואה היו 
עבורו רצף אחד ארוך של נסים ונסי ניסים, הן בהיותו במחנה 
העבודה, ואחר כך בעת שהבריח גבולות המדינה, ועוד כמה 
וכמה נסים, שמפאת קוצר היריעה ניאלץ לדלג עליהם במסגרת 
זו, כדי להגיע לסיפורנו המופלא של הצלת הספר תורה. - 
׳ברכת הרבי הק׳ עמדה לנגד עיני כל העת תמיד׳, אומר רבי 
חיים צבי, ׳תולה אני את כל ניסי הצלתי בברכתו של אותו 
צדיק׳. כמובן שהוא מצידו השגיח מאד על קיום הבטחתו 
תמיד, ואף הצליח להבריח זוג תפילין אל תוככי המחנה בדרך 
מופלאה, והיה מניחם בהיחבא מדי יום ביומו, כשהוא מזכה 
עימו עוד הרבה מאחינו בני ישראל במצוה יקרה זו. עם תום 
המלחמה, כשוך הקרבות בתקופת חג הפסח שנת תש״ה, מצא 
את עצמו הבחור ׳חיים הערש׳, בודד וגלמוד עלי אדמות, 
אמנם הוא השתחרר מעול הקלגסים הרשעים, אבל נשאר 
לבדו ללא מכר וגואל. השמועות כבר הגיעו לאוזניו ממה שעוללו 
הרשעים לבני עירו ולמשפחתו שכולם עלו על המוקד, גם 
נודע לו סופם של בני הישיבה הקדושה עם רבו הקדוש והטהור, 
שלא היה שונה מסופם של בני משפחתו, שאף הם עלו כולם 

השמימה על קידוש השם, והוא נותר ערירי בעולם. הוא חזר 
לעיירתו ׳האלמין׳, ומצא אותה חרבה והרוסה, מכל היהודים 
שגרו באותה עיירה לא נשאר אף לא איש אחד, את כולם לקחו 
היישר אל המשרפות, ואת רוב הבתים של היהודים וכמובן 
גם את בתי הכנסת העלו באש. הוא התיישב על אחת האבנים 
לא הרחק מביתו, כשהוא שבור ורצוץ ומדוכדך עד עמקי נפשו 
ונשמתו, וכשאינו יודע מאומה לאן יפנה וכיצד. לבו היה מר 
עליו מאד והוא החל לבכות בכי נורא מאין הפוגות, על כל 
משפחתו הענפה, ועל עם ה׳ ועל בית ישראל כי נפלו בחרב. 
אבל בעיקר היה לבו בוכה ומבכה על אבדן הספר תורה העתיק 
והיקר עד לאין ערוך שהיה ברשותם, והיה חביב עליהם כבבת 
עיניהם. הוא הרהר לעצמו שלא יתכן שספר תורה קדוש ויקר 
כמוהו יעלה על המוקד, ובוודאי הצדיקים מדורות הקדמונים 
הגנו ושמרו עליו מכל משמר. הוא החל להתפלל בבכיות נוראות 
לפני אביו שבשמים על כל מאורעותיו, כשאינו מצליח להעלות 
שום מנוחה ומרוגע לנפשו הסוערת. לפתע פתאום תוך כדי 
שהוא מליט ראשו בין ידיו ובוכה מאין הפוגות, שומע הוא 
נביחות עזות של כלב מתקרב, הנביחות הלכו והתגברו יותר 
ויותר, וכשהרים את ראשו לחפש מהיכן מגיעות נביחות 
הכלבים הללו. רואה הוא מרחוק כלב גדול מתקרב בצעדים 
מהירים לכיוונו, תוך כדי שהוא נובח בלי הפסקה. משהתבונן 
בו בכלב זה היה נדמה לו שהכלב הזה מוכר לו, היה להם 
למשפחת סלומון כלב שמירה משפחתי, שהיה שומר תמיד 
על מפתן הבית. בהיותם משפחה אמידה ועשירה מאד, והיה 
ביתם בית גדול ורחב ידים, החזיקו בכלב לשמירה על הבית. 
הכלב היה נאמן מאד לבעליו, ותמיד עמד על משמרתו והתחבב 
על כל בני המשפחה. - הסתבר לו עתה לחיים הערש מיודענו, 
שהוא אינו הניצול היחיד כאן, כנראה שגם הכלב שרד את 
מן  יותר  הנאצים  בעיני  נחשבו  הרי  הכלבים  השואה... 
היהודים... ועליהם לא חלה גזירת הכליה. הכלב כנראה הכיר 
גם הוא את בן המשפחה, ולפי חוש הריח המפותח ביותר של 
הכלבים זכר כנראה את חיים צבי, והתקרב אליו ורצה בקרבתו. 
אלא שחיים צבי שם לב, שהכלב מאד לא רגוע נביחותיו היו 
בקול יללה משונה, וכשהתקרב ממש לחיים צבי, הוא נצמד 
אליו והניח את שתי רגליו הקדמיות עליו, תוך כדי שאינו 
מפסיק עם יללותיו המשונות. התנוחה הזו של הכלב בכריכת 
רגליו על גופו ויללותיו, הזכירה לחיים צבי מאורע נשכח, 
שקרה במשפחתו לפני כמה שנים. - כאשר אביו יצא פעם מן 
הבית אל חנות סמוכה לקנות דבר מה, והשאיר את אחותו 
הקטנה שהיתה תינוקת ישנה במיטתה, כשאף אחד לא היה 
בבית. לפתע נפלה התינוקת ממיטתה והחלה בבכיות וזעקות, 
והיתה ממש בסכנה גדולה, אך לא היה אף אחד בבית שישמע 
את בכיותיה. והנה בפתאום רץ הכלב הנאמן במהירות שיא 
היישר אל החנות שהיה שם אביו, וכשהוא נובח ומיילל ׳קפץ׳ 
על אביו והניח עליו את שתי רגליו. אביו הבין מיד שקרה 
משהו, ורץ אחרי הכלב אל הבית, והציל את התינוקת ממש 
ברגע האחרון. כעת כשחזר הכלב על אותה תנוחה ואותם 



דברים טובים

צו

יללות, נזכר חיים צבי באותה אפיזודה, וקלט מיד שכנראה 
גם עתה יש דברים בגו, ובודאי ישנה סיבה לחוסר הרגיעות 
של הכלב, הוא נעמד אפוא ממקומו כמי שמוכן ללכת לדרכו. 
בראות הכלב שהוא עומד ללכת, החל פתאום לרוץ מהר מאד, 
כשהוא בודק שהבחור ׳שלו׳ בא בעקבותיו, הוא החל למהר 
את ריצתו בצורה מסחררת ממש, וחיים צבי אחריו. עד שהגיעו 
לפאתי העיירה ויצאו אל השדות שמחוץ לעיר, שם ליד אחת 
משדות החיטה נעצר הכלב ממרוצתו, ונעמד בבת אחת על 
עומדו, כשהוא מתחיל לרקוע ולחפור ברגליו באדמה, הוא 
חפר וחפר ולא הפסיק מהנביחות-יללות האלו, שנשמעו כמו 

בכי מצמרר, שעורר הרבה מאד רחמים בלבו של חיים צבי.
הוא הבין שהכלב ׳רומז׳ לו שיש כאן משהו באדמה, ולא סתם 
חופר הוא ברגליו כך, החל אפוא גם חיים צבי לנסות ׳לעזור׳ 
לכלב בחפירותיו, ובעזרת כלי חפירה שמצא בקרבת מקום 
חפר וחפר עד שנפער כבר בור גדול עמוק באדמה, אבל לדאבונו 
הוא לא מצא שם ולא כלום. הוא כבר כמעט התייאש ממלאכת 
החפירה המשונה הזאת בעקבותיו של כלב מיילל... והחליט 
לעזוב את ה׳דמיון׳ הזה, והתחיל ללכת משם לדרכו, אבל 
הכלב שעמד כל העת מן הצד והסתכל אל האדמה, לא נח בשום 
אופן, ובראותו מתכוון ללכת הגביר את קצב יללותיו, ורקע 
חזק ברגליו, כשהוא ממשיך לחפור ברגליים באדמה, ומורה 
שלא להפסיק במלאכה. בראותו כי כן חשש חיים צבי שמא 
בכל זאת יש דברים בגו, וחזר אל הבור שחפר זה עתה שנית, 
והמשיך לחפור עוד ועוד לעומק, עד שפתאום אחר חפירה 
של כמעט שלשה מטרים לעומק! הוא שומע קול של מתכת 
נדפקת בחפירתו, הוא הבין מיד שכנראה מונח שם משהו 
המפריע בהמשך החפירה. כשהרחיב את הבור העמוק שנפער 
סביב סביב, גילה לתדהמתו תיבת ברזל גדולה המונחת עמוק 
בבור. משהתגלתה התיבה, הראה הכלב סימני התרגשות גדולים, 
והבין של׳מציאה׳ זו כנראה התכוון הכלב. היה לו קשה מאד 
להעלות את התיבה מעומק שכזה, היא היתה תיבה גדולה 
וכבדה, אבל לאחר מאמצים קשים וכבירים הצליח חיים צבי 
להעלותה על פני השדה. - משפתח את התיבה ובחן את 
תכולתה, יצאה מפיו זעקת התפעלות אדירה, בתוך התיבה 
היה מונח בצורה מסודרת ונקיה ספר התורה העתיק של 
המשפחה, כשהוא שלם בשלמות ממש ללא שום פגע, ולצידו 
מונחים כל כלי השרת אשר ישרתוהו, הכתר תורה היקר, 
והאצבע וכו׳. לשמחתו הגדולה לא היה גבול, הנה הספר תורה 
הקדוש והיקר כבבת עיני משפחתו נמצא שלם בהידורו 
כבתחילה. - הוא פרש הצידה כדי להתבונן היטב בתכולתה 
המדויקת של התיבה, כשהוא חושב ומחשב כיצד ואיך הגיעה 
התיבה למקום זה, מי הוא זה שהטמינה כאן. - אבל פתאום 
שם לב, שהכלב שוב אינו רגוע כלל, הוא חזר שוב אל אותו 
מקום בהשמעת יללותיו ונביחותיו, כשרגליו אינן מפסיקות 
לרקוע ולחפור עוד באדמה. הוא חשב שהנה אפשר כבר לסתום 
את הבור, ושהאירוע הסתיים, אבל הכלב נתן לו סימנים ברורים 
שעדיין לא נגמרו כאן האוצרות! יללותיו של הכלב התגברו 

יותר ויותר, בצורה מפחידה ממש, שמעולם לא נשמע כך 
בנביחות ויללות קשות כאלו. ניסה אפוא חיים צבי לחזור אל 
הבור, ולהמשיך בחפירותיו, בראותו שרק מעשהו זה מרגיע 
את הכלב, הוא המשיך לחפור ולחפור עוד ועוד, עד שפתאום 
בהגיעו כמה עשרות סנטימטרים עמוק יותר, גילה תיבה 
נוספת, שהיתה דומה עד מאד לתיבה הראשונה, עתה הבין 
את פשר יללותיו הבלתי פוסקות של הכלב הנאמן. משהעלה 
גם את תיבה זו למעלה, נרגע הכלב ורבץ לצידו על הארץ 
במנוחה, כשהוא ׳מרוצה׳ מאד מהשלמת ה׳תגלית׳ על ידו. 
משפתח חיים צבי את התיבה השניה הוא נדהם לראותה עמוסה 
עד אפס מקום בשטרות כסף הגדולים ביותר של המדינה, היה 
זה הון אגדי אוצר יקר שלא יסולא בפז. היו אלו כל אוצרותיו 
של אביו זצ״ל הי״ד, שהספיק להחביא אותם במסתור ביחד 
עם הספר תורה העתיק והמהודר, טרם נלקח אל היעד הסופי. 
כנראה, הבין חיים צבי, שאביו הפיקח ראה בימים אחרונים 
שלפני הגירוש את אשר לפניו, ולקח את כל אוצרותיו ואת 
ספר התורה להחביאם בעומק עמקי השדות שמחוץ לעיר. 
- הכלב הנאמן, שהיה הולך איתו לכל מקום, הצטרף אף הוא 
למסע ההטמנה. ולאחר ששרד יחידי לבדו במלחמה, המתין 
בנאמנות לאחד מבני המשפחה שיחזור אל הבית, כדי להוציא 
את המטמון היקר מעובי האדמה. פלאי פלאים. עד היכן מגיעה 

נאמנותו של הכלב. 
אבל בכך עוד לא תם הסיפור, משבירר לאחר מכן אצל השכנים 
הגויים המועטים שנותרו בעיירה על קורות בני משפחתו 
טרם שנספו, נודע לו מפיהם שכמה ימים לאחר הגירוש כשכבר 
לא נותר אף יהודי אחד בהאלמין, הופיע פתאום אבי המשפחה 
אל ביתו, כשהוא מוקף בכמה קצינים גרמניים. נודע להם 
כנראה שהוא אחד מיהודיה העשירים של הונגריה, והם חפצו 
בשלל. משהגיעו אל הבית החלו לחקור את אביו היכן מוסתר 
כל הכסף, הם הבינו שהוא הצליח כנראה להחביא את הכל 
טרם בואם. אבל הוא טען שאין לו כלום, מלבד הרכוש שעיניהם 
רואות. ׳את כל מה שהיה לי׳ אמר האבא, ׳כבר הוצאתי מזמן 
מכאן, בראותי את קושי המלחמה מתגבר מיום ליום הוצאתי 
את כל כספי ושלחתיו מכאן׳. - אבל הרשעים הארורים לא 
האמינו לדבריו, והחלו להכותו באלות שבידיהם עד זוב דם. 
אך לפתע בעוד הם מכים בו בחמת זעמם, וצועקים עליו בשצף 
קצף שיגלה היכן הכסף, התנפל עליהם פתאום הכלב הנאמן 
והמסור, בכעס וזעם עצום, והוא החל לנשוך בפראות את 
הקצינים המהוללים, כשהוא מושך מהם כמה חתיכות בשר. 
הגרמנים שהיו מומחים מאד לטיפול בכלבים כידוע, ניסו 
בתחילה להשתלט על הכלב ולהרגיעו, ומשלא עלתה בידם 
וראו שאין מנוס הוציאו את נשקם כדי לירות בו בכלב ולהרגו. 
אבל באותו רגע הרים הכלב את רגליו וברח במהירות עצומה 
מן המקום, ואף שירו הם לעברו כמה וכמה כדורים לא הצליחו 
ללכדו, והוא ניווט את מנוסתו בין הכדורים, הוא ניצל מידי 
הרשעים, כשהוא נשאר נאמן בשמירתו על הבית ועל האוצרות, 
בנאמנות אין קץ. הפלא הגדול היה, שלאחר כמה ימים מגילוי 



בא
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אותם אוצרות שבמעבה האדמה, נפל הכלב ומת... הוא סיים 
את תפקידו בנאמנות שלמה, וגמר את התיקון שלו עלי אדמות. 
- ולרבי חיים צבי הי״ו היתה הרווחה, על ידי האוצר הגדול 
הוא הצליח להשתקם עד מהרה, הוא עלה לארץ הקודש 
והשתקע בה, והקים משפחה גדולה לתפארת בית ישראל, 
כשכל העת הספר תורה ההדור והעתיק עימו תמיד, לאורך 

ימים ושנים טובות.

מובא בחתם סופר ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו. למען 
תדעון אשר יפלה ד' בין מצרים ובין ישראל )יא, ז(. מן 
הראוי היה כי בשעת מכת בכורות תשמע נביחתם של הכלבים, 
שכן אמרו חז"ל, כי אליהו בעיר כלבים משחקים ואם מלאך 
המות בעיר כלבים בוכים )בבא קמא ס:(. אלא, במכת בכורות 
לא השתתף מלאך המות, אלא הקב"ה בעצמו פעל מכה זו, 
וכמו שדרשו חז"ל על הפסוק 'ובכל אלוקי מצרים אעשה 
שפטים אני ד' )שמות יב, יב( 'אני בעצמי ולא על ידי שליח' 
)רש"י שם(. כיון שהקב"ה הביא מכה זו ולא מלאך המות, לא 

היה מקום לנביחת בכייתם של הכלבים. נמצא, כי מעצם 
שתיקותם של הכלבים באותו לילה, אשר היה ליל מות למצרים, 
הוכח והוברר, כי הקב"ה בכבודו ובעצמו המית את בכורי 
מצרים. זהו שאמר הקב"ה 'ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב 
לשונו' כפי המקובל בעת בואו של מלאך המות. ויהיה זה 'למען 
תדעון אשר יפלה ד' בכבודו ובעצמו, ללא מלאכי חבלה 'בין 

מצרים ובין ישראל'.

בס' המאורות הגדולים ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב  מובא 
לשונו )יא, ז( רבי דוד בודניק היה מגדולי תלמידיו של 
הסבא מנובהרדוק. גם הוא, כרבו, נחן באמונה ובטחון, והיה 
חדור באמונה חושית שרק רצון ה' הוא המכון את מעשה 
בריותיו. המעשה הבא מוכיח את גדולתו בעניני אמונה: פעם 
עבר רבי דוד בודניק ליד בית אחד של בעל-אחוזה. על יד 
הבית היה קשור כלב גדול, שחצן ורתחן כזאב איום. הכלב 
היה קשור בשלשלאות. כאשר עבר ר' דוד בקרבתו, נקרעה 
פתאום השלשלת, שלא כדרך הטבע, והכלב זינק ממקומו 
ובשצף-קצף התנפל לעבר ר' דוד. הסכנה היתה גדולה מאוד. 
בעל האחוזה נבהל ויצא מהר להרגיע את הכלב, אבל הוא היה 
כל כך זועם, שבשום אופן לא רצה לציית לאדונו, והמשיך 
להתקרב לר' דוד. ר' דוד נבהל בתחילה וניסה למצוא אבן 
להבריח את הכלב. אולם מיד התבונן בנפשו, דן דין בעצמו 
ועבר: "הכלב הלא עושה את רצון בוראו. ובכן, גם עלי ברגע 
זה לעשות את רצון בוראי ולעורר מחשבת תשובה בליבי". 
באותו הרגע, פסק זעמו של הכלב והוא התחמק וחזר למצרו.

"ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב את לשונו". פעם אחת עבר 
הגאון ר' דוד בודניק, מתלמידי "הסבא מנוברדוק, ליד 
בית אחוזה מפואר. ליד פתח הבית, קשור בשרשרת עבה, רבץ 
כלב גדול ומטיל אימה. כשראה הכלב אדם עובר לא הרחק 

ממנו, פרץ בנביחות ומתח את השרשרת. השרשרת לא החזיקה 
מעמד ונקרעה, והכלב פרץ בריצה מהירה ביותר לכוונו של 
ר' דוד.... בעל הבית שראה את כלבו, הבין שמדובר בסכנת 
נפשות ממש. משום כך, יצא לנסות להחזיר את הכלב, אולם 
הכלב גבר על אדוניו והסתער על ר' דוד כשהוא נובח מולו 
ובכל רגע עלול להזיקו. חשב ר' דוד בלבו: כלב זה עושה את 
רצון בוראו, ובכן גם עלי ברגע זה לעשות את רצון בוראי.... 
עלי להתעורר בתשובה! חשב ועשה וראה איזה פלא, הכלב 
האיום נרגע והלך בשפיפות חזרה למלונתו... וכן, פעם אחת 
נשא המגיד מדובנא דרשה בבית הכנסת. אנשי הקהילה 
שהתרחקו מאד מהדרך הישרה, הסכימו לשמוע, אולם פנו 
למגיד ואמרו לו, כי שמעו שיש לו משלים יפים וברצונם 
לשמוע מהם, אך, בלי פסוקים! וזה התנאי לדרשתו. אמשיל 
לכם גם על זה משל אמר להם המגיד: פעם אחת יצא מלמד 
אחד לטייל עם תלמידיו ביער הסמוך לעיר. כשהתקרבו ליער, 
פנה המלמד ואמר לתלמידיו, שאם יתנפלו עליהם כלבים, 
שלא יבהלו ומיד יאמרו את הפסוק: "ולכל בני ישראל לא יחרץ 
כלב את לשונו" כי זו סגולה נפלאה להינצל מכלבים. לאחר 
כמה דקות, התנפלו עליהם כלבים, מיד נשא המלמד את רגליו 
וברח במהירות מהמקום. ראו התלמידים שרבם בורח, וברחו 
אף הם. שאלו את רבם: מדוע ברחת? מדוע לא אמרת את 
הפסוק "ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב את  לשונו?!" אתם 
צודקים, ילדים חביבים – אמר המלמד - אולם מה אעשה 

שהכלבים לא הניחו לי לומר את הפסוק...

ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו )יא, ז(: ועתה פתח ואמר 
שזקינו הרה"ק רבי דוד מטאלנא זי"ע הקשה במה דאיתא 
בחז"ל דבשכר שמסרו הצפרדעים נפשם על דבר ה' ונכנסו 
לתנורים הלוהטים במצרים, נותרו הללו בחיים. והקשה הרה"ק 
רבי דוד, דהנה מצינו שכר נוסף לבעל חי, הלא הוא הכלב, 
דבשכר שלא חרצו הכלבים לשונם ולא נבחו בעת יציאת בני 
ישראל מארץ מצרים ומבית עבדים, על כן בשכר זאת זכו כל 
הכלבים עד סוף כל הדורות לשכר רב, שכל טריפה לכלב 
תשליכון אותו, והוא פלא עצום, דאף אם נאמר דחיו הצפרדעים 
עוד עשר שנים לאחר שקפצו לתנורים, הלא לאחמ"כ מתו 
ושוב לא זכו להמשך השכר בעבור מעשה עילאי זה שקפצו 
לאש הבוערת, ואילו הכלבים שבסך הכל לא עשו מעשה גדול 
כי אם התאפקות מנביחה, זכו לשכר כה עצום עד כדי כך שכל 
יוצאי חלציהם עד סוף כל הדורות יזכו בשכר זה לסעוד לבם 
בטריפות, אתמהה?! הוא מותיב והוא מפרק לה: הוי אומר, 
שיותר קשה להתאפק מלנבוח ולגדף את השני מאשר להשליך 
עצמו לכבשן האש!..., אלו דבה"ק של חכימא דיהודאי הרה"ק 
רבי דוד'ל... והאריך האדמו"ר מטאלנא שבדורנו דעת אנשים 
קצרה מחמת הטרדות והנסיונות השונים וממילא יותר בא 
בנקל לבוא לידי כעס רח"ל, וצריך מאוד להשגיח על זה שלא 
לכעוס ושלא לחרף בדברי גידופין כלפי הזולת. בענין זה סיפר 
מעשה נפלא דבדידיה הוי עובדא לפני כעשרים שנה: היתה 



דברים טובים

צח

אז משפחה שחזרה בשעה מאוחרת משמחת נישואין ולא 
השגיחו בכך שאנשים כבר ישנים על מיטותיהם בשעה מאוחרת 
כ"כ והיו מספרים זה לזה בקולות רמים מענין הנישואין וכדו', 
והיה שם אחד בבניינם שהיה שנתו קלה מאוד והיה מתעורר 
מכל רעש קטן, והנה כשומעו את שיחת הילדים שעלו בבנין 
נדדה שנתו מעיניו, וקם ממיטתו כדי לזעוק עליהם חמס על 
אשר חמסו את שנתו, וכשיצא לא שם אל לבו והיה לבוש בבגדי 
השינה אשר עליו, ולא עוד אלא שלא היו מולבשים עליו 
כסדרן, וביוצאו כך מפתח ביתו וראוהו הילדים אשר עלו שם 
נתנו בשחוק קולם וקראו לאחיהם שיעלו ויבואו לראות מחזה 
מחוייך זה וישימוהו ללעג ולקלס, כדרכם של ילדים קטנים 
אשר לא באו לכלל דעת, והוא מרוב כעס לא שלט ברוחו ושבר 
לאחד הילדים שניים מאצבעותיו. אב הילדים האלו היה אדם 
נמרץ ופעיל מאוד ובראותו כן החליט לתבוע את שכנו זה לדין 
תורה על סכומים עצומים וטענתו עמו כי על ידי מעשה הנזק 
אשר עשה, מעתה יש ישנם מלאכות שכבר לא יוכל הנער 
לעשות והפך לנכה במובן מסויים. וילכו שניהם יחדיו לבי"ד 
ד'העדה החרדית', ושם אתם דיין ומו"ץ חריף ופיקח, ידידו 
של כ"ק האדמו"ר שליט"א, ואותו דיין אמר להם מתחילה מה 
לכם להיכנס לדין תורה, הבה אפנה אתכם לידידי שמשמש 
כבורר ויברור ביניכם כדת של תורה ושמא תבואו לפשרה, 
ואכן כך עשו ופנו לכ"ק האדמו"ר שליט"א. התובע ישב שם 
עם זוגתו ואילו השני לא היתה לו עזר כנגדו, והתובע היה 
שרוי בפנים זועפות וכל אותו הזמן אמר שאינו יכול לשבת 
ליד אדם כזה שאינו משגיח בכעסו ועושה מעשים גרועים 
כאלו, והלה התנצל אלף פעמים שגם הוא חושב שלא נהג כדת 
ורק יצר הכעס פעפע בקרבו כארסו של עכנאי, אך התובע לא 
שככה חמת זעפו. ואז שאל האדמו"ר שליט"א את התובע 
שינסה לדמות כאילו הוא הנתבע ועמו היה מעשה זה שהקיצו 
אותו משנתו וכו', אך תיכף נזדעק הלה שאינו מסכים כלל 
שיהיה כמוהו וכדו', האדמו"ר הרגיעו שאינו עושה עליו מעשה 
כשפים להפכו לזולתו... רק מבקש ממנו שינסה לחשוב אילו 
היה הסיפור מתרחש עמו כיצד היה מגיב לילד, וענה שח"ו 
וכי לא יעלה על לבו כלל וכלל לעשות כן, לשבור לילד את 
אצבעותיו. ואז ביקש האדמו"ר שליט"א את רשות הבעל לשאול 
לדעת האשה כיצד היה בעלה מגיב אילו היה מתרחש עמו כן, 
ואז, כששאל האדמו"ר את פי האשה, פרצה בבכי ללא שתענה 
על השאלה, והבעל לא הבין את המתרחש למול עיניו, ואז 
לפתע חייגה האשה לאחד מילדיה הרכים והניחה את הפלאפון 
בקול גבוה המכונה 'רמקול' ושאלה את הילד האם זוכר הוא 
מה עשה לו אביו לפני זמן כאשר הכעיסו, ששבר לו בגין כך 
שתי אצבעות... והילד השיב: לא כי אמא, אלא שלש אצבעות 
שבר לי... והבעל הוא התובע כבש פניו בבושה...לשבחו של 
הבעל התובע יאמר, שלאחר זמן, לפני בוא חג הפסח, בא לכ"ק 
האדמו"ר שליט"א ומעטפה בידו ואמר להאדמו"ר שיודע הוא 
על שכנו זה שזקוק הוא למזומנים והנה בידו מעטפה ובה 
חמשת אלפים שקלים חדשים ומבקש הוא מהאדמו"ר שליט"א 

שיעביר מעטפה זו לשכנו הקרוב אליו ללא שידע כי ממנו 
המעות...

בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו )יא, ז(. מעשה שהיה  ולכל 
בתלמיד חכם, הפעיל באחת האגודות העוסקות בקירוב 
רחוקים, שבימי מלחמת 'עופרת יצוקה' נסע אל העיר אשקלון, 
כדי לקרב ולחזק את רוחם של התושבים. לפתע, בעודו נוהג 
במכוניתו, נשמעה האזעקה. בהלה גדולה הייתה במקום, 
והתלמיד חכם סטה במהירות לצידי הכביש, כדי לעצור ולצאת 
לעבר מרחב מוגן, ופתאום קפץ לכביש כלב )שכנראה אף הוא 
היה מבועת( אל תחת גלגלי הרכב ונדרס. מיודענו מיהר לצאת 

מהרכב ולהסתתר, והנה לאחר מספר דקות, כששב אל מכוניתו, 
ראה מהומה גדולה במקום. היו אלו בעלי הכלב, שביכו את 
מותו, וחיפשו אחר הנהג הדורס. התלמיד חכם ניגש אליהם 
והביע את צערו הרב ו'תנחומיו', "האמינו לי, אינני אשם, 
הפגיעה בכלב הייתה בלתי נמנעת. הוא פשוט נכנס אל מתחת 
לגלגלים. אך אשלם לכם את כל שוויו, ואף אפצה אתכם על 
עגמת הנפש..." האנשים, שהיו רחוקים מאד משמירת תורה 
ומצוות, היו המומים. הם לא העלו על דעתם לפגוש באדם 
חרדי כה נחמד ו'חברמן'. על הכסף הם וויתרו, ועד מהרה 
התפתחה שיחה נעימה בין הצדדים, ובסופה, קבעו להיפגש 
וללמוד תורה בבית המשפחה. לא היה זה מפגש חד פעמי. 
התלמיד חכם המשיך להגיע אל המקום אחת לשבועיים, 
ולמסור שיעור תורה לציבור הגדול שהצטופף בבית משפחת 
הכלב. האנשים הביעו את שמחתם הגדולה על שזכו להיכנס 
בשערי היהדות... והנה, לאחר מספר חודשים, פנו בני הבית, 
שעדיין היו רק בתחילת דרכם בתשובה, אל התלמיד חכם 
והודיעוהו: "החלטנו להפוך את המרתף הגדול שבביתנו 
ל'מדרשה ליהדות', אליה יובאו מרצים חשובים, ויקרבו את 
בני השכונה ליהדות. נשמח אם תגיע אלינו מדי שבוע ותמסור 
לנו דברי חכמה...". התלמיד חכם השיב בחיוב, אך כאן הגיעה 
הודעה נוספת מבני הבית: "החלטנו כי שמה של 'המדרשה' 
יהיה 'זכרון איגור'!...", "מי זה איגור?", תמה התלמיד חכם. 
השיבו בני המשפחה: "איגור הוא זה שממנו הכל התחיל - 
הכלב האהוב שלנו... אנו רוצים להנציח את זכרו בהקמת בית 
המדרש על שמו". רק בדבר אחד הסתפקו, וביקשו לשמוע 
את חוות דעתו של התלמיד חכם: "נשמח אם כבוד הרב יעזור 
לנו להחליט, אם לחרוט בשלט ההנצחה שהכלב מת בתאונת 
דרכים, או שמא לציין שהוא נספה במלחמה...". התלמיד חכם 
החליט שלא להגיב בינתיים, וניגש אל מו"ר הגאון יצחק 
זילברשטיין שליט"א ושאל: "האם מותר לי להסכים לדרישתם 
של בני המשפחה, לקרוא למקום על שם הכלב ובלבד שימשיכו 
ללמוד ולהתקרב, או שמא זהו ביזיון הקודש, שמקום תורה 
ותפילה ייקרא על שם כלב..."? להלן תשובת מו"ר שליט"א: 
מצינו במקומות רבים שציינו חז"ל למעלות מסויימות בכלב, 
וציינו לשבח את מעשיו, וכדלהלן: מסופר בירושלמי במסכת 
תרומות )דף מ"ד ע"ב(: מעשה באדם שהזמין רב חשוב, והושיב 



בא

צט

אותו בראש השולחן ליד... כלב. אמר לו הרב ההוא, 'האם 
הבאתני לכאן כדי לבזותני לעיני הבריות? מדוע הושַבת אותי 
ליד כלב?', השיב לו בעל הבית, 'כלב זה עשה עמי חסד עצום, 
בעת ששבאי אחד נכנס לעיר, וביקש לגזול ממני את אשתי, 
נשך הכלב את השבאי, ועל ידי כך ניצלה אשתי. ולכך אני 
משלם לו כעת את שכרו ומכבדו בכבוד גדול'... עוד מובא 
בירושלמי )שם ע"א(: מעשה היה ברועים שחלבו חלב מהפרה, 
וכשיצאו לרגע, בא נחש וטעם מהחלב ונתן בו את ארסו. הרועים 
לא ידעו מזה, וכשחזרו ורצו לשתות מהחלב, התחיל הכלב 
לנבוח בכל מיני צורות, ורצונו היה לרמוז להם שלא ישתו 
מכלי זה. האנשים לא הבינו את רמזיו, ועמדו לשתות חרף 
נביחותיו. מה עשה הכלב? קפץ ושתה בעצמו מן החלב, וכעבור 
מספר רגעים מת. התברר כי היה מוכן הכלב לשתות את הארס 
ולמסור את נפשו, ובלבד שלא ימותו בעליו. ויעויין במהרש"א 
)בסנהדרין דף צ"ז.(, שכתב כי ה'כלב' נקרא כך על שם ש'כולו-

לב' והוא נאמן לאדוניו. ומצאנו עוד מעלה בכלב בכך שלא 
נבח במצרים, ככתוב בפרשתנו )שמות י"א, ז'( ולכל בני ישראל 
לא יחרץ כלב לשונו, ולפיכך אמרה תורה בטריפה )שמות כ"ב, 
ל'( לכלב תשלכון אותו. ולכן, נראה שאם רצון המשפחה הוא 

להתקרב ליהדות, אין זה כל כך נורא אם יקראו למדרשה על 
שם הכלב, על מנת להמשיך ולהשיב את לב בני המקום לצור 

מחצבתם, לבלתי ידח ממנו נדח, ולהגדיל תורה ולהאדירה

ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו למאיש ועד בהמה )יא, ז(. 
מעשה נפלא מובא בילקוט שמעוני )אות קפז( רבי ישעיה 
תלמידו של רבי חנינא בן דוסא היה מתענה שמונים וחמש 
תעניות, אמר: כלבים שכתוב בהם 'והכלבים עזי נפש' יזכו 
לומר שירה זו "בואו נשתחוה ונכרעה נברכה לפני ה' עושנו"? 
נענה אותו מלאך מן השמים ואמר: ישעיה עד מתי אתה מתענה? 
גזירה היא מלפני הקב"ה מיום שגילה סודו לחבקוק הנביא לא 
גילה דבר זה לשום בריה בעולם, אלא בשביל שאתה תלמידו 
של חכם גדול לכך זקקו לי מן השמים ושלחוני אליך לאמר: 
כלבים כתיב בהן "ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו" ולא 
עוד אלא שזכו לעבד עורות מצואתן לכתוב בהן ספרי תורה 
תפילין ומזוזות. אלא הנה ידוע שהתורה הסתירה את השכר 
והעונש שלעתיד לבוא, כדי שתהיה הבחירה שווה לכל אדם, 
שאם ידע האדם מהו השכר הגדול והעצום שיקבל עבור מצוה 
אחת ירדוף כל ימיו אחר המצוות ולא ירפה מהם לרגע! על כן 
העלימה התורה ולא גילתה מהו השכר שנקבל לעתיד, כדי 
שתהיה הבחירה בידיו, ומסיבה זו לא ניתן לפרש מתן שכרן 
של הכלבים, אולם כיון שרבי ישעיה היה תלמידו של ר' חנינה 
בן דוסא וצם שמונים וחמש תעניות, הסכימו משמים לגלות 
לו תשובה לתמיהתו אע"פ שעל ידי זה יתגלה מהו ערכם של 
מצוות. והפתרון והתשובה לתמיהתו הגדולה היתה, שהרי כל 
חיה אומרת שירה לפי התכונות שלה ואיך הכלב שהוא עז 
פנים אומר שירה של הכנעה? ענו לו, כיון שעשו הכלבים 
מעשה של הפך מגדרם הטבעי בפרט כאשר היה אז צעקה 

גדולה בכל ארץ מצרים שאז כידוע טבע הכלבים לצעוק ביתר 
שאת, ומכיוון שעשו פעם אחת נגד טבעם זכו לומר את השירה 
הזאת. ומכאן אנו למדים כמה גדול ערכה של כפיית היצר 
וכיבוש הטבע אפילו פעם אחת במשך החיים!! שהרי זכו 
הכלבים עזי הנפש למשך כל הדורות כולם לומר שירה כה 
נפלאה וערבה עבור שפעם אחת ויחידה עשו מעשה נגד טבעם!! 
ק"ו בן אדם שהוא נזר הבריאה ונפשו חלק אלוה ממעל, לאיזה 
השגות יוכל להגיע כאשר כובש את יצרו שלמטרה זו בא לעולם 

]אוצרות התורה[.

אמר הרה"ק רבי מאיר מבארדיטשוב זי"ע, ולכל בני ישראל 
לא יחרץ כלב לשונו )יא, ז(. עמדו בזה המפרשים, למה 
הבטיח להם דוקא על הכלב שלא יחרץ לשונו, אלא כתיב 
)בראשית ט, ב(: "ומוראכם וחתכם יהיה על כל חית הארץ", 

וכתבו ספרי מוסר, שבזמן שישראל עושין רצונו של מקום כל 
הברואים מקבלין מזונותיהם מישראל, כמאמר חז"ל )ויק"ר לו, 
ד(: "שמים וארץ לא נבראו אלא בזכות ישראל" וכו', וכל העולם 

ניזון בזכותם )ברכות יז:(. ואם כן הכל מתייראים מהם, וכדאיתא 
שהאוכל מחבירו - מתבייש להסתכל בפניו. נמצא שכל מי 
שמקבל יותר, הוא בוש ומתיירא יותר מישראל. ורז"ל אמרו 
)שבת קנה:(: "יודע הקב"ה בכלב שמזונותיו מועטין, לפיכך 

שוהה אכילתו במעיו ג' ימים". ולפי זה, הכלב הוא הפחות 
שבמקבלים מכל הנבראים, שמזונותיו מועטין. וזהו פשר 
הבטחת השי"ת: "ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו", כלומר, 
אפילו הכלב שהוא הפחות שבמקבלין, לא יחרץ לשונו, ומכל 
שכן שאר הנבראים, שהם מקבלים יותר על ידי ישראל, כנ"ל, 

שעל אחת כמה וכמה שיתייראו ויתביישו מישראל.

ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשנו )יא, ז(. האדמו"ר רבי מאיר 
מפרימישלאן דרש פסוק זה כך: כלל ידוע בעבודת ה' 
הוא, שעל האדם לנהוג ביושר, שיהיו פיו ולבו שווים, ולא 
שידבר אחד בפה ואחד בלב. אם כן, "ולכל בני ישראל לא יחרץ" 
"יחרץ" הוא לשון חתוך ("חרץ דינו" חתך דינו(. אל תחתוך 
ותחלק בין הלב ללשון, אחד בפה ואחד בלב, אלא "כ לב לשונו" 
כמו מחשבת הלב, כך יהיה דבור הלשון. ורק כך זוכים לשפע 
ברכה והצלחה. ר' טוביה לוינשטיין ז"ל, יסד ועמד שנים בראש 
ארגון החסד "קו לחיים". לאחר פטירתו בעת שישבו 'שבעה' 
עליו, ספר אחד מעמיתיו בארגון, ר' מרדכי פלדשטיין, שפעם 
האדמו"ר מסלונים נזקק לכמה ימי מנוחה. באו הגבאים ושאלו 
אם אפשר להשתמש עבורו בהוסטל של "קו לחיים". רצו 
שהאדמו"ר ישהה שם במשך היום, בלי שאף אחד ידע מכך, 
כדי שלא יטרידוהו (רק בצהרים היו באים אברכים להתפלל 
עמו תפלת מנחה), ובלילה היה שב לביתו. שאלו את הרב 
פלדשטיין האם לדעתו טוביה יסכים, והוא אמר: "מסתבר 
שכן". "וכמה זה יעלה?" "מאומה. אינכם צריכים לשלם". בסוף 
השהות שם בקש האדמו"ר מסלונים לשוחח עם טוביה. בתחילה 
הוא נסה להתחמק כי הבין שהרבי מבקש לשלם על שהותו 
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שם, אך הרבי עמד על בקשתו לשוחח עמו ובלית ברירה הגיע 
אליו. בהיכנסו לחדר ראה טוביה שהרבי מחזיק בידו סכום 
כסף. מיד החלו לדבר בדברי תורה, וטוביה 'משך' את הזמן 
עד שהגיע זמן מנחה. לפני שנגשו להתפלל אמר לו הרבי: 
"תזכיר לי אחר כך שאני צריך לדבר אתך על משהו... " בסוף 
מנחה טוביה ברח. שאל אותו הרב פלדשטיין: "מדוע ברחת? 
הרי ראית שהוא מחזיק כסף בידו?" אמר לו טוביה: "כי אתה 
הרי אמרת לו שלא נקח ממנו כסף עבור השהות כאן, ומה 

שאומרים צריכים לקיים!"

בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו )יא, ז( בספר ״רבבות  ולכל 
אפרים״ מפרש הרב אפרים גרינבלט זצ״ל מדוע הכלבים 
אומרים בפרק שירה את הפסוק ״בואו נשתחוה ונכרעה נברכה 
לפני ה׳ עושנו״. שהרי, כאשר יושבים אנשים ומעלים על 
השולחן את אחד העשירים ומתחילים לדבר דברים בטלים 
איך פלוני התעשר, זה אומר, זה מפני שהוא עז פנים, לא 
מתבייש ללכת לבנק ולבקש אשראי עצום על סמך כמעט 
כלום, וממילא עושה עסקים גדולים ומתעשר. אומר השני, 
לא זו הסיבה. הסיבה היא שהוא אדם זריז ונמרץ, אם היה לי 
חצי מהמרץ שיש לו כבר הייתי מסודר בחיים. אומר השלישי 
לא זה ולא זה. אלא מפני שיש לו פה שיודע להחניף לכל אחד 
ולהגיד מילים שאנשים אוהבים לשמוע ועל ידי זה הוא מצליח. 
ורק את הקב״ה אשר הוא מוריש ומעשיר, אותו אף אחד לא 
זוכר. ובאמת הקב״ה בעצמו אומר ״כי הוא הנותן לך כח לעשות 
חיל״. הכלב, כידוע, יש לו את שלושת התכונות הללו. א. לא 
יושב רגע אחד במקום. כל הזמן רץ. ב. הוא מלקק את בעליו 
ומחניף לו כל הזמן. ג. הכלב הוא עז פנים ונובח על כל אחד. 
ובכל זאת אומרת הגמרא במסכת שבת דף קנ: לית עניא מכלבא 
- אין לך יותר עני מהכלב. וזה מה שאומר הכלב בשירתו: אל 
תחשבו שהאדם בזריזותו מביא את ההצלחה, אלא למדו ממני, 
רק ה׳ נותן את ההצלחה ולכן ״בואו נשתחוה ונכרעה נברכה 

לפני ה׳ עושנו״. 

ולכל בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו )יא, ז( אומרים בשם רבי 
מאיר מפרימשלן שהמילה יחרץ יכולה להתפרש כגזירה. 
כמו שאומרים לחרוץ את דינו - לגזור את דינו. דבר נוסף, אחת 
התכונות החשובות היא לא להיות אחד בפה ואחד בלב. ואם 
כן אפשר לרמוז ענין זה בפסוק ״ולכל בני ישראל לא יחרץ״, 

אלא ״כלב לשונו״, כמו הלב כך הלשון. 

כל עבדיך אלה אלי )יא, ח(. ופירש רש"י שחלק כבוד  וירדו 
למלכות, שהלא לבסוף ירד פרעה בעצמו למשה וגו'. 
והנה לכאורה קשה ממה דאיתא במסכת זבחים )קב.( על הפסוק 
ויצא משה מעם פרעה בחרי אף, שמשה נתן סטירה )הכאה( 
לפרעה על לחיו, ואחר כך יצא, ובפענח רזא כתב, שבאמת לא 
היה משה מחוייב לכבדו כלל, כי נצטווה משה מפי הגבורה 
שלא יחלוק כבוד לפרעה, וכדכתיב ונצבת לקראתו, ודרשינן 

העז פניך נגדו, רק בדיבור זה חלק משה כבוד למלכות, כדי 
שיהיו יכולין לגמור האי מילתא, דבסתמא צריכין לחלוק כבוד 

למלכות.
שהביא רי"ח ור' יצחק, שמה דאיתא שסטרו ויצא,  ועעו"ש 
אין הכוונה שסטרו ממש, אלא שהרים ידו והראה לו 
שראוי לסטירה, או אמר לו כן בפי' ובשם ר' אליהו כתב, דמה 
דאיתא דסטרו, היינו דפרעה סטרו למשה, וכן כתב הטור בשם 

י"מ. 
ובמהרש"א שהטעם שלא פירסם הכתוב ענין הכאת לחי לפרעה, 

הוא כבוד המלכות.
 

החיים הק' שכל העבדים שעמדו אצל פרעה בשעה  ובאור 
שאמר משה וירדו עבדיך אלה אלי, נשארו בחיים 
במכת בכורות, אפילו אם היה בכורים, לא משום צדקתם, רק 
משם שביזהו פרעה הרשע בפניהם, כשאמר לו בעזות השמר 
לך אל תוסיף וגו', ע"כ צריך גם הוא להתבזות בפניהם, כדין 

המבייש את חבירו בפני רבים, שצריך לפייסו בפניהם.

מובא בס' עולמות שחרבו וירדו כל עבדיך אלה אלי והשתחוו 
לי לאמר צא אתה וכל העם אשר ברגליך ואחרי כן אצא 
ויצא מעם פרעה בחרי אף )יא, ח(. הרה"ח רבי פנחס בן אליעזר 
הכהן פקשר ע"ה, נכנס פעם אל בעל "ויואל משה" זי"ע וכולו 
אומר צער, היות ואשה אחת ממשפחתו מקשה לילד והרופאים 
מודאגים. אותה שעה ישב הרה"ק זי"ע, ועבר על פרשת השבוע 
'שנים מקרא ואחד תרגום' )היתה זו פרשת בא(, ר' פנחס אליעזר 
הגיש את הקוויטל, אבל הרה"ק לא הפסיק וקרא הלאה בפרשת 
השבוע שנים  מקרא ואחד תרגום, ור' פנחס אליעזר ניצב ללא 
סבלנות. הגיע רבינו אל הפסוק "צא אתה וכל העם אשר ברגליך", 
הרים את קולו, נשא עיניו אל ר' פנחס אליעזר, וחזר ואמר 
לעומתו "צא אתה וכל העם אשר ברגליך" בהדגשה מיוחדת, 
חשב ר' פנחס אליעזר כי הרה"ק מצווה עליו לצאת לדרכו, 
ויקם וילך, והנה בו ברגע ממש יצא הולד לאויר העולם, ושלום 
לאם ולילד. – סיפר ר' פנחס אליעזר עובדא זו להגה"צ רבי 
ישראל יצחק רייזמאן זצ"ל, חבר הבד"צ, אמר הגאון רבי ישראל 
יצחק "לך נא ראה ברבינו בחיי פרשת בא פסוק הנזכר, ואז 
תבין מה היה כאן". עיין בס' טעמי המנהגים )דף תקס"ח( בשם 
ספר ויכתוב משה )פ' בא( סגולה למקשה לילד לומר הפסוק 
הנ"ל, ע"פ "רבינו בחיי" )שמות יא, ח( שכתב בא"ד, "ועל כן יוצא 

מן הכתוב הזה השם הידוע לאשה המקשה ללדת" עיי"ש.

למען רבות מופתי בארץ מצרים )יא, ט(. פעם כשחזר רבי ישראל 
סלנטר מנסיעה לעיר מגוריו ממל, הוא סר למלונו ונוכח 
לראות שבעל האכסניה שלו שינה את טעמו ביחס ליהדות, 
והחל לזלזל בעניני תורה ומצוות. כששאל אותו רבי ישראל 
לסיבת הדבר, סיפר לו הלה שלפני ימים אחדים התאכסן אצלו 
כופר אחד שהכחיש בפניו את עניני שכר ועונש. כדי להצדיק 
את דבריו הוא שלח לקנות נקניק טריפה, והכריז שאם יש 
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השגחה ושכר ועונש שיכנס האיסור לגרונו ויחנק. הכופר אכל 
את הטריפה לעיניו ולא אירע לו מאומה. מאז נכנסו ספיקות 
ללבו, ואמונתו נתרופפה. רבי ישראל לא השיב לו מאומה 
ונכנס לחדרו. לאחר שעות מספר חזרה בתו של בעל האכסניה 
מבית הספר ובישרה בשמחה שקיבלה תעודת גמר עם שתי 
הצטיינויות. בחשבון ובנגינה. רבי ישראל קרא לילדה וביקשה 
לנגן לפניו כדי להוכיח לו שהיא באמת ראויה להצטיינות. 
הילדה סירבה. רבי ישראל שלח לקרוא לאב ואמר לו שבתו 
אינה מחוננת במידות טובות. כששאל האב את בתו לפשר 
הדבר, היא השיבה לו שהיא חושבת שהדבר הוא בלתי נימוסי 
ובלתי הגיוני לנגן לפני בני אדם לא בזמן המיועד ולא במקום 
המיועד כדי להוכיח את כשרונה. האם מתקבל על הדעת 
שבפני כל איש שלא יאמין לה, היא תהיה נאלצת לעמוד 
ולהראות את כשרונה בנגינה. הרי לשם כך הגישו לה את תעודת 
ההצטיינות. רבי ישראל פנה לאביה ואמר שתשובת בתו יכולה 
לשמש תשובה לתמהונו בעניני השגחה. הלא ד' כבר הוכיח 
לעיני כל העמים את השגחתו הפרטית על ידי הניסים הגלויים 
ביציאת מצרים, ויש לנו תעודה המוכיחה על כך, היא התורה 
שניתנה לנו. האם יש הגיון בדבר שבגלל כל אדם שיבוא ויגיד 
שאינו מאמין, שד' ישנה את סדרי בראשית ואת הליכות הטבע, 
כדי להזכיר לו שיש דין ויש דיין. מי שרוצה לדעת את ד', אמר 
רבי ישראל, יכול להיווכח מהתעודה הנצחית שלנו, שאושרה 
לעיני כל העולם ואין צורך בהוכחות נוספות. והם הם דברי 
הרמב"ן בסוף פרשת בא שכתב אודות האמונה בד', "כי המופת 
הנפלא מורה שיש לעולם אלוק מחדשו וידוע ומשגיח ויכול 
וכו'. ובעבור כי הקב"ה לא יעשה אות ומופת בכל דור לעיני 
כל רשע או כופר, יצוה אותנו שנעשה תמיד זכרון ואות לאשר 
ראו עינינו, ונעתיק הדבר אל בנינו ובנינו לבניהם לדור אחרון". 
בכוחה של מסורת הדורות להעביר את ההתרשמות ואת 
הוודאות מהנסים הגדולים שעשה ד' בעבר ולהחדיר זאת 

ללבם של בני כל הדורות כולם.

כומר אחד אמר פעם לגאון ר' איצל'ה מוואלוזין זצ"ל, בהגדה 
של פסח מרומז שאתם לוקחים דם של גוי בשביל המצות, 
שהרי אתם אומרים ר' יהודה היה נותן בהם סימנים דצ"ך שזה 
ר"ת ד'ם צ'ריכים כ'ולנו, ענהו הגאון ז"ל א"כ מה הר"ת של 
עד"ש באח"ב, וענהו הכומר שאינו יודע, אמר לו הגאון בא 
ואגיד לך, מה הם הר"ת האמיתיים, דצ"ך הוא ר"ת ד'וברים 
צ'רינו כ'זב, עד"ש ר"ת ע'לילת ד'ם ש'קר, באח"ב ב'ני א'ברהם 

ח'לילה ב'זאת. ופני הכומר חפו.

שאלו את הגאון רבי חיים קנייבסקי שליט"א אם למכת בכורות 
קוראים מכה אז בסימנים של ר' יהודה היה צריך לומר 
באח"מ ולא באח"ב, אלא תירץ היות ובמדרש מובא שהבכורים 
במצרים היו להם מחלוקת ורבו ביניהם ונהרגו הרבה מהם, 
וזהו למכה מצרים בבכוריהם לבד. וזהו הרמז באח"ב ולא במכה 

בבכורים לבד.

עשרת המכות. ר' יהודה נתן בהם סימנים דצ"ך עד"ש באח"ב. 
למה? דצ"ך- "וידעו מצרים כי אני ה'", עד"ש- "למען 
תדע כי אני ה' בקרב הארץ" באח"ב- "בעבור תדע כי אין כמוני 
בכל הארץ". הסבר מפורט לפרעה על מציאות ה': דצ"ך- מלמד 
על מציאות ה' בגלל שאמר פרעה: "מי ה' אשר אשמע בקולו, 
לא ידעתי את ה'" עד שאמרו במכה השלישית: "אצבע אלוקים 
היא". עד"ש- הקב"ה נתן בינה לחיות להבדיל בין יהודי למצרי 
פרעה לא האמין עד שבדק ומצא: "והנה לא מת ממקנה ישראל 
אף אחד" פרעה מבין שה' בארץ ואומר: "לכו זבחו לאלוקיכם 
בארץ". באח"ב- ברד הוכיח שאש והמים הם לא כוח בפני 
עצמם ה' מחליט.  ארבה הוכיח שהרוח מביאה מה שה' אומר 
ולא יכולה לקחת ללא רשות. חושך הוכיח שהמאורות הם לא 
דבר טבעי וה' מחליט מתי הם יאירו... "כי אין כמוני בכל 
הארץ". למרות שה' הוא דבר וודאי, היה צורך להסביר זאת 

לפרעה.
סיפור להמחשה: היה ילד גאון ששמו התפרסם בעיירה והפריץ 
רצה לבדוק את יכולותיו. מה עשה? הזמין את הילד 
לשעה 16:00 וביקש מכל עובדיו להיכנס ולנעול את עצמם 
במרתף הארמון, ואף הוא הסתתר בארמון תוך שהוא מביט 
במצלמות האבטחה לראות כיצד ינהג הילד החכם. כשהגיע 
הילד בחן את הארמון ועלה ישירות לחדר הפריץ. לתדהמת 
הפריץ השיב: כי לא ראה אף אחד בביתן של השומר והסיק 
שהוא במבחן. כשראה שוילון אחד מוסת שיער היכן החדר 
כי הבין שהפריץ מביט בו...  כששאל אותו מה היה עושה אם 
לא היה הוילון מוגף? השיב שהיה שואל את האנשים היכן 
חדרו של הפריץ. הקשה הפריץ: ואם התשובות סותרות חלק 
אומרים כך וחלק כך? "הייתי הולך לפי הרוב"... השיב הילד 
החכם. לרגע זה חיכה הפריץ ושאל בזדון: "אם כן מדוע אינך 
הולך לפי הנוצרים הרי אנו הרוב"? מבלי להתבלבל השיב 
הילד: "תראה, אם יאמרו לי כשאצא מכאן שאתה בחדר אחר 
לא אשמע לאף אחד כיוון שאני יודע היכן אתה. אחרי הרוב 
הולכים בדבר שאיננו וודאי בדבר וודאי כמו מציאות ה' ותורתו 

אין הולכים אחר הרוב!!! ואת זה לא הבין פרעה..

למען רבות מופתי בארץ מצרים )יא, ט(. שואל המדרש: מדוע 
נצרכו עשר מכות, האם לא די היה במכה אחת, שלא 
תסור עד שישלח פרעה את העם? את התשובה הסביר המגיד 
מדובנא זצ"ל במשל: אדם המכין לעצמו ארוחה, די לו בתבשיל 
אחד, שיהיה בו כדי להשביעו. אבל אכסנאי, המבשל לאורחיו, 
מרבה בתבשילים כדי להשביע את רצון כולם ולהציג בפניהם 
מבחר מגוון ומינים ממינים שונים. אף כאן, אילו היתה מטרת 
המכות שילוח בני ישראל בלבד, היה די במכה אחת, אבל 
הקב"ה מעיד שהמכות באו "למען תדע כי לה' הארץ" )שמות 
ט-כט(, להראות את כוחו וגבורתו המלאים עולם, "ולמען ספר 

שמי בכל הארץ" )שם טז( לשם כך רצוי גיוון ומבחר, להשתומם 
ולהתפעל! זהו שאמר המדרש: "'ולמען תספר באזני בנך' )שמות 



דברים טובים

קב

י-ב( זו מכת הארבה". לכאורה, מכת הברד והארבה כפולות 

היו, שהרי הארבה אכל את אשר הותיר הברד, ומדוע נצרכו 
שתיהן? הרי זה ממש כבעלת האכסניה, המגישה שני סוגי 
בשר, כדי שיתפעלו מתבשיליה וישבחו את מאכליה. אף מכת 
הארבה לא באה לאחר מכת הברד, אלא "למען תספר באזני 

בנך", להתפעל מיד ד'.

מובא בנועם אלימלך ומשה ואהרן עשו את כל המופתים האלה 
לפני פרעה ויחזק ד' את לב פרעה )יא, י(. ויש לדקדק מה 
בא הכתוב להשמיענו אלא יש לפרש שזה קאי על הפסוק 
שלאחריו שבשביל זה נענש פרעה שחיזק ד' את לבו בשביל 
שלא שם על לבו שמה' היו הנפלאות האלה כי כשהצדיק עושה 
נפלאות אזי שורה עליו רוח הקודש וקדושה והכל יכולים 
להבין שמה' היתה זאת ופרעה הרשע לא רצה לשום על לבו 
זאת וזה שאמר הכתוב ומשה ואהרן כו' לפני פרעה רוצה לומר 
שאדם אחר היה יכול להבין שמשה ואהרן לא עשו כלום אלא 
שמה' היתה זאת רק לפני פרעה רוצה לומר בעיניו היה שמשה 
ואהרן עשו זאת מעצמם ולא רצה לשום על לבו שמה' הוא 

זאת ולכך נענש שחיזק ד' את לבו.

"החודש הזה לכם ראש חודשים". נשאלת השאלה: מה הטעם 
למצווה זו דווקא כשיוצאים ממצרים?  והתשובה: 
הסיבה היא לזכור למה ירדנו למצרים. כל הסיבה לירידה 
למצרים הייתה בגלל חטא הדיבור בלשון הרע "ויבא יוסף את 
דיבתם רעה אל אביהם" וכשהושלם התיקון נאמר: "ולבני 
ישראל לא יחרץ כלב לשונו"... כעת עם ישראל יוצאים ממצרים 
עליהם לזכור מי דיברה לשון הרע - הראשונה בעולם - זו 
הלבנה. במקום לדבר על עצמה דברה בגנותה של השמש: "אי 
אפשר לשני מלכים בכתר אחד" אם את לא יכולה תגידי מהיכן 
קבעת שהשמש לא יכולה?! לכן גם בסוף הברכה של הלבנה 
אומרים שלום עליכם. אחד הטעמים לאמירת שלום עליכם 
הוא כדי להזכיר לנו את עניין המריבה הזו ולומר להם )לשמש 

ולירח( שלום עליכם...

בשמים, ואתה על הארץ. החפץ חיים זצ"ל סיפר  האלוקים 
היה  אחת  בעיירה  השכל:  מוסר  שכולו  סיפור, 
איזבושציק, מעין מוכתר ושתדלן אצל הרשות. בקושי הסתדר 
עם סידור התפילה, על חומש אין מה לדבר. כשפקד את בית 
הכנסת בשבת, אמר לשמש: "בשבוע הבא יש לי יאהרצייט. 
יום זיכרון לאבי. ראה נא להסדיר לי מפטיר ותפילת מוסף, 
ועליה ביום שלישי הבא!". ענה השמש: "המפטיר והמוסף, 
שלך. אבל עליה לתורה, אין ביום שלישי...". גאתה חמתו של 
האיזבושציק: "שכחת עם מי אתה מדבר, שמש! יעקיל אומר 
שתהיה עליה לתורה, תהיה עליה לתורה!"... משך השמש 
בכתפיו, פנה והלך. זועם ופגוע פנה יעקיל האיזבושציק לשכנו: 
"זוכר אני שקראו בתורה ביום חול!" אמר. אישר הלה: "אכן, 
בימי שני וחמישי קוראים בתורה". "וביום שלישי?" שאל. 

"אין קריאה", צדק השמש. "אף פעם לא?" התעקש יעקיל. 
"לעתים נדירות", הבהיר השכן. "כשחל יום צום"... "ומתי חל 
יום צום?" חקר יעקיל. "בעשרה בטבת, י"ז בתמוז"... אמר 
השכן. "או כשיש צרה, לא עלינו, והרב גוזר צום. בימי סכנה 
או מגפה, או גזירה רעה"... אורו עיני יעקיל. בבוקר יום ראשון 
מיהר לבית המרזח, וקנה בקבוק וודקה משובח, רבע רובל 
מחירו. עלה לתחנת המשטרה, והניח את הבקבוק לפני השוטר 
המשועמם, ידידו. מזג שתי כוסות ברוחב יד, השוטר שתה 
בקורת רוח ויעקיל הפטיר: "יודע אתה שהעיירה שלנו היא, 
זה  למעשה, מחוץ לתחום המושב של היהודים"... "למי 
אכפת"... הפטיר השוטר, ולגם. לגם יעקיל לעומתו, ואמר: 
"מה פירוש למי זה אכפת, תבוא ביקורת מפטרבורג, ובמי 
ינזפו, הלא בך!". "מי יבוא, מי ינזוף", ביטל השוטר את החששות, 
"אינם יודעים שכפר זה קיים, לבדוק יבואו?!"... "יבואו ויבואו", 
קבע יעקיל, "ובך ינזפו!". הוודקה עלתה למוחו של השוטר, 
ועירפלה את שיפוטו: "ומה אעשה, איפוא", שאל. "יום ראשון 
היום", הזכירו יעקיל, "לך לכיכר העיירה ותכריז, שעד יום 
ראשון הבא חייבים כל היהודים לעקור מן המקום, שאם לא 
כן יגורשו בשוטים! ואל תסכים לדבר עם איש מן היהודים, 
מלבדי!". "כדברך אעשה", הבטיח השוטר, ורוקן את שארית 
כוסו. לא עברה שעה ארוכה, והעיירה רעשה וגעשה. חנוונים 
סגרו את חנויותיהם, רוכלים הגיפו דוכניהם. הכל התכנסו 
לבית הרב לטכס עצה, שיגרו שליח ליעקיל השתדלן, והשליח 
חזר בידיים ריקות: יעקיל שוכב במיטתו, מאז חזר ממטה 
המשטרה חשך עליו עולמו. כמעט אחזו השבץ, אינו יכול 
לבוא. החליטו, שאם אין יעקיל יכול לבוא לאסיפה תבוא 
האסיפה אצל יעקיל. קם הרב, קמו הפרנסים, קמו אחריהם 
כולם, ופנו לביתו של השתדלן. התיישב הרב ליד מיטתו, 
התיישבו הפרנסים סביבו, והכל עמדו סביבם ביראת כבוד. 
ויעקיל פתח וסיפר כיצד נקרא למטה המשטרה, כיצד נמסר 
לו דבר הגזירה הנוראה. ולא, הוא לא קיבל את הדברים בשלווה, 
פתח והזכיר לאותו ערל את כל הטובות שקיבל ממנו, בכה 
לפניו, התחנן, תלש שערות ראשו, וללא הועיל. פרס בפניו 
את חולצתו, אמר: "ירה בי, ולא אראה ברעה אשר תמצא את 
עמי!" אבל הערל בשלו, קשוח כצור חלמיש. אמר: "פקודה 
היא מגבוה. משר הפלך, ואולי אף מפטרבורג. אין בידו להועיל". 
שבור ורצוץ שבתי לביתי, הקיץ הקץ על קהילתנו המפוארת, 
סיים בבכי. שמעו נדהמים. הרב התעשת ראשון: "אפילו חרב 
חדה מונחת על צווארו של אדם, אל יתייאש מן הרחמים", 
הזכיר. חייבים לעשות דבר מה. "אין אפשרות", פסק יעקיל. 
"מוכרחים", אמר הרב. נאנח יעקיל. ראשית לכל, יש לברר 
מהיכן הגיעה הגזירה. אם מפטרבורג, אין סיכוי לשנותה. אם 
משר הפלך, שונה הדבר. ידיד לו בחלונות הגבוהים, מקורב 
לשר הפלך. אם יקבל איזו מתת, אולי יוכל לפעול מה. אבל 
עיניהם הרואות, אין בו כח אף לקום ממיטתו. "קווי השם 
יחליפו כח", ציטטו באזניו. חייב הוא להתחזק, קהילה שלמה 
תלויה בו, נושאת אליו עין, תתפלל להצלחתו. לא עת רפיון 



בא

קג

עתה, עת לעשות! אין ברירה. יביאו חמישים רובלים, ודמי 
נסיעה. "חמישים רובלים", נבעתו. והעיירה כה עניה! כאן זה 
כסף רב, הסכים אבל בעיר הפלך אין זה אלא כסף קטן, בפחות 
מזה לא יפעל דבר. אבל אם חפצים הם שיסע, יש למהר. אין 
פנאי. מיהרו וערכו מגבית בזק. שקלו על ידיו חמישים רובלים, 
הוסיפו דמי נסיעה. בערבו של יום חזר, שם פעמיו היישר 
לבית הרב. בשורה אחת טובה בפיו, והשניה רעה. הבשורה 
הטובה: לא מפטרבורג יצאה הגזירה. ידו של יועץ שר הפלך 
בדבר. אכן ניתן לבטל ולהעביר את רוע הגזירה. והבשורה 
הרעה: זה יעלה חמש מאות רובלים. "חמש מאות", נבעת הרב. 
האיזבושציק משך בכתפיו, ידידו יקח מעט לעצמו, יתן את 
הרוב למזכיר השר, ודמי לא יחרץ לכמה מסביב... ולבסוף, 
אין בטחון שכל זה יעזור... "מה עושים?", מלמל הרב. "דבר 
ראשון, אוספים את הכסף. הנה אני תורם חמישים. ודבר שני, 
גוזרים תענית ציבור למחר". "למחר אי אפשר", אמר הרב, וגם 
יעקיל כבר בירר וידע. "יש לקבל תענית מבעוד יום. רק ליום 
שלישי אפשר". "יהיה ליום שלישי", הסכים יעקיל "בינתיים 
אסע, ואראה מה ניתן לפעול". הכלל, נמסרו לידיו ארבע מאות 
וחמישים רובלים, שארית כספם של עניי העיירה המרודים. 
קם ונסע, ותפילותיהם מלוות אותו. בערבו של יום חזר, בישר 
שכל האמצעים הופעלו, אך אין לדעת באיזו מידה הצליחו. 
רק מחר ידעו, ביום התענית. ולמחרת, כמובן השתתף בתפילה, 
גם עלה לתורה. לאחר התפילה נטל בקבוק וודקה בידו ועלה 
למטה המשטרה, ועיני הכל צופיות בו ומייחלות להצלחתו. 
הפעם שתה השוטר לבדו, יעקיל שרוי בצום, יום זיכרון הוא 
לו. וגם תענית ציבור, כזכור. יחד עם השוטר יצא, ועיני שניהם 
זורחות. השוטר בישר שהגזירה בטלה, ויעקיל היה לגיבור 
היום... בבוז סקר יעקיל את השמש הזקן, שסירב לתת לו 
עליה ביום שלישי. יעקיל החליט, אז יעקיל השיג. ומה גרם 
השמש בסיכלותו? שלושה ימי צער ואבל, יום תענית, והפסד 

של חמש מאות רובלים...
ומוסר השכל: אם איזבושציק נבער יכול להשיג כל רצונו, אם 
ברצון ואם בדרכי עקיפין וכורח. כיצד יחשוב אדם 
זעיר שיעלה בידו להפר רצון הבורא הכל יכול! כלום לא שילם 
פרעה עשרת מונים יותר מאותם בני עיירה! ואנו, כולנו, כיצד 

יעלה בדעתנו שנוכל אנו להפר עצת בוראנו.

"החודש הזה לכם ראש חודשים ראשון הוא לכם לחודשי השנה". 
מובא במדרש )שמות רבה טו, ב(: "יבוא הקב"ה שנקרא 
ראשון )"אני ראשון ואני אחרון"(  ויבנה בית המקדש שנקרא ראשון 
)"כסא כבוד מרום מראשון מקום מקדשנו"( ויפרע מעשיו שנקרא 

ראשון )"ויצא הראשון אדמוני"( ויביא משיח שנקרא ראשון )"ראשון 
לציון הנה הינם"( בחודש הראשון )"החודש הזה לכם ראש חודשים 

ראשון הוא לכם"(. אם כן יוצא, שהקב"ה ישפיל את עשיו וירים 

את קרן המשיח בחודש ניסן – מכאן מאמר חז"ל: "בניסן נגאלו 
ובניסן עתידים להיגאל". 

למה הדבר דומה: שני עניים אחד חולה ומוכה שחין  משל 
והשני גיבור חייל יצאו לקבץ נדבות. במשך כל הזמן 
הגיבור היה צוחק על החולה והחולה התפלל לקב"ה שיגביה 
שפלים וישפיל גאים. באותה מדינה מתו באורח פתאומי רופא 
המלך ושר המלחמה. המלך חיפש ומצא אחרים במקומם. וכדי 
לבחון את כישוריהם של הרופא החדש ושר המלחמה ביקש 
הרופא חולה ועל הרופא להוכיח שהוא ירפא אותו, ואילו משר 
המלחמה ביקש המלך, לצאת מלחמה נגד גיבור אחר ויראה 
לעיני כל איך הוא מנצחו. אך דא עקא, אף אחד לא הסכים 
ללכת. ממונים מטעם המלך יצאו לרחובות לתור אחר שניים 
כאלה. משפגשו את שני העניים דיברו עימם והללו הסכימו. 
אמר הגיבור לחולה: "הנה לך, אפילו המלך רוצה לתת לי 
כבוד..." כשהגיעו התברר להם שתפילת החולה אכן נענתה, 
הגיבור חטף מכות קשות ואילו החולה נרפא....  כן הוא הנמשל: 
כך עשיו שמתגאה היום ומתפאר ביכולותיו להשמיד את 
ישראל - ה' ישפילו, יביא משיח וקרן ישראל תורם. ומתי כל 

זה יקרה? דווקא בחודש ניסן...

ויאמר ה' אל משה ואל אהרן... החדש הזה לכם ראש חדשים... 
)יב, א-ב(. בדינא דבעינן שלשה לקידוש החודש, מביאה 

הגמ' בר"ה )כה, ב( ראיה ממקרא זה, דהא אין לך מומחה לרבים 
בישראל יותר ממשה רבינו, ומ"מ קאמר דאינו מקודש עד 
דאיכא אהרן בהדך, הרי שלא סגי ביחיד מומחה ובעינן שלשה. 
וקשה דהא כיון דהיו אחים אין מונין אותם אלא אחד, וא"כ 
מאי ראיה יש מכך שלא די ביחיד מומחה לקידוש החודש. 
ונראה לתרץ, ובהקדם דברי התו"כ )פ' ויקרא( אמר ריב"ב י"ג 
דברות נאמרו בתורה למשה ולאהרן, וכנגדן נאמרו בתורה י"ג 
מיעוטים ללמדך שלא לאהרן נאמר אלא למשה שיאמר לאהרן, 
ובקרבן אהרן כתב עלה דמצות קידוש החודש היא מכלל הי"ג 
ע"ש, ויש להבין זאת מה טעם הענין בהי"ג דברות הללו, דמ"ט 
היתה האמירה באלו שיאמר לאהרן, יותר משאר הדברות. 
ולכאורה במצוה זו דקידוש החודש יש ליישב, דהנה אמרינן 
במנחות )כט, א( שלשה דברים היו קשין לו למשה וא' מהם הוא 
ראש חודש דהיינו ענין מולד הלבנה, עד שהראה לו הקב"ה 
כזה ראה וקדש, והא ודאי דאם היה קשה הדבר למשה רבינו 
ע"ה, כ"ש דהיה קשה זאת לשאר ישראל. ומבואר בסנהדרין 
)לו, א( דגם בקידוש החודש הרב ותלמידו אין מונין להם אלא 

אחד, ודעת הרמב"ם בספר המצות )מצוה קנ"ג( דקידוש החודש 
לא יעשו אותה רק בית דין הגדול, ואף לדעת הרמב"ן החולק 
שם, מ"מ זה פשוט דבעינן שהב"ד הגדול יהיו ראוים לזה, 
וכדברי הרמב"ן שם דבזמן שהיו ב"ד הגדול אזי הם צריכין 
לקדש החודש, או מי שיהיה לו רשות מהם, וכשאין ב"ד הגדול, 
הרשות ביד הגדול שבישראל לעבר ולקדש אפי' בחו"ל, וכיון 
דמ"מ בעינן ב"ד הגדול מה"ט בעינן שהם יהיו ראוים לקדש. 
ולפ"ז כיון שמשה עצמו היה צריך להיות מהב"ד שמקדשים 
החודש בצירוף שנים מהסנהדרין, והוא לימדם ענין הלבנה, 
הרי היו כולם תלמידיו, וכיון דצריכים אף לסברא דידיה, לא 



דברים טובים
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יכלו להצטרף עמו, דהרב ותלמידו איו מונין להם אלא אחד. 
ומה"ט נצטוה משה במצוה זו שיאמר לאהרן, והיינו שהוא 
ילמד ענין זה רק את אהרן, ואהרן יהיה המלמד לאחריני וממילא 
יוכלו האחרים להצטרף עם משה לדין. וזהו כונת הגמ' עד 
דאיכא אהרן בהדו, דהיינו שיהיה עמו בלימוד מולד הלבנה, 
ומדקאמר ליה הקב"ה הכי, מוכח דבעינן שלשה לקבוע המולד, 
דאם היה אפשר ביחיד היה די במשה לבדו שילמדם והוא 
עצמו יקדש בהיותו מומחה, וא"צ כלל ללמד לאחרים ע"י 
אהרן, אלא ע"כ בעינן עוד א' שיצטרף עמו וכיון שאין ב"ד 

שקול ע"כ דבעינן שלשה.

צדיק נקרא מי שנופל שבע פעמים ומתוך נפילות אלו הוא קם. 
רק אדם שנופל מספר פעמים, יש בכוחו להתמודד מול 
ניסיונות. השמש עומדת לשקוע. דממת קודש שוררת בבית 
הכנסת בעיירה סלונים. הקהל נעמד להתפלל את התפילה 
האחרונה ביום הקדוש, את תפילת נעילה - בעת נעילת שערי 
הרחמים. האדמו"ר בדרכו אל עמוד התפילה, ולפתע התמקדו 
עיניו בשניים מהקהל, אשר חזותם הוכיחה עליהם כמו אלפי 
אלה  היו  המקומי...  ל"נוף"  משתייכים  שאינם  עדים, 
קנטוניסטים. ה"חוק" ברוסיה איפשר לצאר לקחת ילדים בני 
10-12 ולגייסם לצבא הרוסי בעל כרחם, ללא הסכמת המשפחה. 
הם היו מגויסים ליחידות צבאיות למשך 30 שנה, ללא כל 
יכולת של שחרור או חופשה. הצאר ניקולאי הראשון  שעלה 
לשלטון בשנת 1825, היה אדם עריץ ואכזר גם כלפי בני עמו, 
ועוד יותר כלפי היהודים. הוא  היה נוצרי אדוק, והשתמש 
בחוק זה בעיקר כדי לגייס ילדים יהודים, לקורעם מחיק 
משפחתם, ולהעבירם טקס התנצרות במסגרת הצבא. ילדים 
אלו כונו "קנטוניסטים". קנטוניסטים אלו, כשסיימו את שירותם 
לצאר, רובם המוחלט שכח מזמן את זהותו היהודית, ויצא 
לחיים ללא כל זיק וזכר לעובדת היותו יהודי. האדמו"ר עצר 
לפתע את הליכתו, ועוד בטרם החל את תפילת הנעילה, ביקש 
לשאת מספר מילים בפני הקהל, אירוע בלתי שגרתי בעליל. 
הקהל נדרך. וכך הוא אמר: המשנה במסכת כלים כותבת שכל 
הכלים ראויים לקבל טומאה, חוץ מכלים שנעשו מעור של 
חיות מים, למשל עור של כריש וכדו', שהם אינם ראויים לקבל 
טומאה. בקטגוריה זו יוצא דופן כלב הים. כלי שנעשה מעורו 
של כלב הים – ראוי לקבל טומאה. למה? מדוע הוא שונה 
מחבריו? כותב רבי עובדיה מברטנורא )מפרש המשנה. חי במאה 
ה 15 באיטליה, ומת בירושלים בערך בשנת 1500( שהסיבה נעוצה 

בעובדה, שכאשר כלב הים  מרגיש בסכנה - הוא נמלט ליבשה. 
אם בשעת סכנה הוא נמלט ליבשה ושם הוא מרגיש בטוח, 
סימן שלשם הוא משתייך... האדמו"ר השתנק בבכי, ואמר: 
נמצאים איתנו שני קנטוניסטים, חזותם החיצונית מראה 
כאילו אין הם שייכים לעם היהודי... אך חזותם מטעה. שהרי 
שעה זו, שעת חתימת הדין היא. זהו זמן "סכנה", עתידו של 
כל אחד נחתם כעת, מי יחיה ומי ימות, מי ישליו ומי יטרף... 
איפה הם בשעת סכנה? – בבית הכנסת... סימן שלכאן הם 

שייכים... עם יהודים יקרים כאלה, ניגש יחדיו לתפילת 
נעילה..." סיפור זה, ועוד רבים כמוהו, ממחישים היטב את 
המובאת  החודש  קידוש  מצוות  מאחורי  העומד  הרעיון 
בפרשתנו. בטרם הגאולה, לפני מכת בכורות והיציאה ממצרים, 
מצווה הבורא את משה: "החודש הזה לכם ראש חודשים" – 
מצוות קידוש החודש. בציווי נאמר לעם ישראל לחשב את 
החודשים לפי מחזור הלבנה )הירח(. כידוע, הלבנה - בשונה 
מהשמש – הינה דינמית ולא קבועה )על פי האור הנראה עליה(, 
פעמים והיא מלאה ופעמים והיא נסתרת לחלוטין... אומר 
אלוקים למשה כשהלבנה אינה נראית מסתיים חודש. כשהיא 
מתחילה להיראות שוב – כשיש "מולד הלבנה" – כשהלבנה, 
כביכול, "נולדת" מחדש חל תחילתו של החודש. ההשלכות 

חשובות עד מאוד, שהרי כל החגים נקבעים על פיה...
הרעיון שעומד מאחורי הדברים הינו מרתק. אלוקים מעביר 
מסר נפלא למשה: עוד כמה ימים אני עומד להוציא 
את בני ישראל ולקחת אותם לי לעם. הרעיון העומד מאחרי 
קידוש החודש מהווה אבן יסוד להכרה היהודית שלנו כעם 
מחד, וכפרסונל מאידך. עם ישראל משול ללבנה, פעמים 
שהיא מלאה, פעמים שהיא חסרה ופעמים שהיא נסתרת 
לחלוטין מעין אדם. אולם כל "ירידה" היא לצורך "עליה". גם 
כשהיא נסתרת מעינינו כליל, היא מתגלית לאחר זמן שוב, 
וחוזר חלילה... כך עם ישראל לדורותיו, פעמים שהוא בשיא 
כוחו, פעמים שהוא כושל ופעמים שהוא כמעט נעלם מעל 
פני מפת האנושות, אך בסופו של דבר, תמיד הוא "נולד" 
מחדש... גם בפן האישי, היהדות אינה מתעלמת מחולשות 
האדם. פעמים שהאדם נמצא בירידה לפני העלייה ופעמים 
שהוא בירידה שאחריה. אלוקים לא דורש "פרפקט" – "שבע 
ייפול צדיק, וקם", צדיק נקרא מי שנופל שבע פעמים ומתוך 
נפילות אלו הוא קם. רק אדם שנופל מספר פעמים, יש בכוחו 
להתמודד מול ניסיונות... זאת ועוד, גם יהודי שנראה רחוק 
מאוד מנקודת האמת הפנימית, גם אם חיצונית הוא נראה "לא 
קשור" לבורא – זה רק חיצוני... גם אצל הלבנה יש זמנים שהיא 
נעלמת לחלוטין, אולם אם נמתין בסבלנות היא תשוב ותאיר 
בעצמה רבה. כמותה הוא האדם. שם בפנים, עמוק עמוק, דולק 

הניצוץ, שלעולם, אבל לעולם, לא יכבה...

החודש הזה לכם ראש חדשים. השמש עומדת לשקוע. דממת 
קודש שוררת בבית הכנסת בעיירה סלונים. הקהל 
נעמד להתפלל את התפילה האחרונה ביום הקדוש, את תפילת 
נעילה - בעת נעילת שערי הרחמים. האדמו"ר בדרכו אל עמוד 
התפילה, ולפתע התמקדו עיניו בשניים מהקהל, אשר חזותם 
הוכיחה עליהם כמו אלפי עדים, שאינם משתייכים ל "נוף" 
המקומי. היו אלה קנטוניסטים. ה"חוק" ברוסיה איפשר לצאר 
לקחת ילדים בני 10-12 ולגייסם לצבא הרוסי בעל כרחם, ללא 
הסכמת המשפחה. הם היו מגויסים ליחידות צבאיות למשך 
30 שנה, ללא כל יכולת של שחרור או חופשה. הצאר ניקולאי 
הראשון  שעלה לשלטון בשנת 1825, היה אדם עריץ ואכזר 
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גם כלפי בני עמו, ועוד יותר כלפי היהודים. הוא  היה נוצרי 
אדוק, והשתמש בחוק זה בעיקר כדי לגייס ילדים יהודים, 
לקורעם מחיק משפחתם, ולהעבירם טקס התנצרות במסגרת 
הצבא. ילדים אלו כונו "קנטוניסטים". קנטוניסטים אלו, 
כשסיימו את שירותם לצאר, רובם המוחלט שכח מזמן את 
זהותו היהודית, ויצא לחיים ללא כל זיק וזכר לעובדת היותו 
יהודי. האדמו"ר עצר לפתע את הליכתו, ועוד בטרם החל את 
תפילת הנעילה, ביקש לשאת מספר מילים בפני הקהל, אירוע 
בלתי שגרתי בעליל. הקהל נדרך. וכך הוא אמר: המשנה במסכת 
כלים כותבת שכל הכלים ראויים לקבל טומאה, חוץ מכלים 
שנעשו מעור של חיות מים, למשל עור של כריש וכדו', שהם 
אינם ראויים לקבל טומאה. בקטגוריה זו יוצא דופן כלב הים. 
כלי שנעשה מעורו של כלב הים – ראוי לקבל טומאה. למה? 
מדוע הוא שונה מחבריו? כותב רבי עובדיה מברטנורא )מפרש 
המשנה. חי במאה ה 15 באיטליה, ומת בירושלים בערך בשנת 1500( 

שהסיבה נעוצה בעובדה, שכאשר כלב הים  מרגיש בסכנה 
- הוא נמלט ליבשה. אם בשעת סכנה הוא נמלט ליבשה ושם 
הוא מרגיש בטוח, סימן שלשם הוא משתייך. האדמו"ר השתנק 
בבכי, ואמר: נמצאים איתנו שני קנטוניסטים, חזותם החיצונית 
מראה כאילו אין הם שייכים לעם היהודי. אך חזותם מטעה. 
שהרי שעה זו, שעת חתימת הדין היא. זהו זמן "סכנה", עתידו 
של כל אחד נחתם כעת, מי יחיה ומי ימות, מי ישליו ומי יטרף. 
איפה הם בשעת סכנה? בבית הכנסת... סימן שלכאן הם שייכים. 
עם יהודים יקרים כאלה, ניגש יחדיו לתפילת נעילה..." סיפור 
זה, ועוד רבים כמוהו, ממחישים היטב את הרעיון העומד 
מאחורי מצוות קידוש החודש המובאת בפרשתנו. בטרם 
הגאולה, לפני מכת בכורות והיציאה ממצרים, מצווה הבורא 
את משה: "החודש הזה לכם ראש חודשים" מצוות קידוש 
החודש. בציווי נאמר לעם ישראל לחשב את החודשים לפי 
מחזור הלבנה )הירח(. כידוע, הלבנה, בשונה מהשמש, הינה 
דינמית ולא קבועה )על פי האור הנראה עליה(, פעמים והיא מלאה 
ופעמים והיא נסתרת לחלוטין... אומר אלוקים למשה כשהלבנה 
אינה נראית מסתיים חודש. כשהיא מתחילה להיראות שוב 
– כשיש "מולד הלבנה", כשהלבנה, כביכול, "נולדת" מחדש 
חל תחילתו של החודש. ההשלכות חשובות עד מאוד, שהרי 
כל החגים נקבעים על פיה... הרעיון שעומד מאחורי הדברים 
הינו מרתק. אלוקים מעביר מסר נפלא למשה: עוד כמה ימים 
אני עומד להוציא את בני ישראל ולקחת אותם לי לעם. הרעיון 
העומד מאחרי קידוש החודש מהווה אבן יסוד להכרה היהודית 
שלנו כעם מחד, וכפרסונל מאידך. עם ישראל משול ללבנה, 
פעמים שהיא מלאה, פעמים שהיא חסרה ופעמים שהיא 
נסתרת לחלוטין מעין אדם. אולם כל "ירידה" היא לצורך 
"עליה". גם כשהיא נסתרת מעינינו כליל, היא מתגלית לאחר 
זמן שוב, וחוזר חלילה... כך עם ישראל לדורותיו, פעמים 
שהוא בשיא כוחו, פעמים שהוא כושל ופעמים שהוא כמעט 
נעלם מעל פני מפת האנושות, אך בסופו של דבר, תמיד הוא 
"נולד" מחדש. גם בפן האישי, היהדות אינה מתעלמת מחולשות 

האדם. פעמים שהאדם נמצא בירידה לפני העלייה ופעמים 
שהוא בירידה שאחריה. אלוקים לא דורש "פרפקט" – "שבע 
ייפול צדיק, וקם", צדיק נקרא מי שנופל שבע פעמים ומתוך 
נפילות אלו הוא קם. רק אדם שנופל מספר פעמים, יש בכוחו 
להתמודד מול ניסיונות. זאת ועוד, גם יהודי שנראה רחוק 
מאוד מנקודת האמת הפנימית, גם אם חיצונית הוא נראה "לא 
קשור" לבורא – זה רק חיצוני... גם אצל הלבנה יש זמנים שהיא 
נעלמת לחלוטין, אולם אם נמתין בסבלנות היא תשוב ותאיר 
בעצמה רבה. כמותה הוא האדם. שם בפנים, עמוק עמוק, דולק 

הניצוץ, שלעולם, אבל לעולם, לא יכבה.

החודש הזה לכם ראש חדשים ראשון הוא לכם לחדשי השנה 
)יב, ב(. מובא באהבת שלום איתא בשל"ה הק' )תורה 

שבכתב סוף פר' בא( על החודש הזה לכם ראש חדשים, דכל החודש 

כולו נקרא ראש חודש עיי"ש )לד(, וזה ראשון הוא לכם לחדשי 
השנה, פירוש שלא יעלה על לב איש לומר שזה דווקא בחודש 
ניסן, אלא אפילו בשאר חדשים הוא כן, שאם יום ראש החודש 
אצלו כתיקונו, אז גם שאר ימי החודש נקרא ראש חודש, דבתר 
רישא גופא אזיל )עירובין מ"א.( אך החודש ניסן הוא ראשון לכל 
החדשים בדבר זה, ועל כן הוא ראוי ונכון לאיש המשכיל 
לראות ולהשגיח על עצמו שהיום ראש חודש יהיה אצלו כתיקונו 
בעבדות השי"ת, ואז יהיה לבו נכון ובטוח בכל החודש כולו, 
ואפילו אם עשה שעה אחת ביום ראש חודש כתיקונו, אז יהיה 
בוודאי אצלו כל החודש בחינת ראש חודש, וכן הוא בראש 
השנה וכן הוא בכל הראשים, העיקר תלוי בההתחלה ובהשכמה 
כמבואר אצלנו במקום אחר )פר' משפטים ד"ה אם זרחה( בביאור 
מאמרם ז"ל )ברכות נ"ח.( אם בא להרגך השכם להרגו שהעיקר 

תלוי בהשכמה.

"החודש הזה לכם ראש חודשים ראשון הוא לכם לחודשי השנה". 
מובא במדרש )שמות רבה טו, ב(: "יבוא הקב"ה שנקרא 
ראשון )"אני ראשון ואני אחרון"(  ויבנה בית המקדש שנקרא ראשון 
)"כסא כבוד מרום מראשון מקום מקדשנו"( ויפרע מעשיו שנקרא 

ראשון )"ויצא הראשון אדמוני"( ויביא משיח שנקרא ראשון )"ראשון 
לציון הנה הינם"( בחודש הראשון )"החודש הזה לכם ראש חודשים 

ראשון הוא לכם"(. אם כן יוצא, שהקב"ה ישפיל את עשיו וירים 

את קרן המשיח בחודש ניסן – מכאן מאמר חז"ל: "בניסן נגאלו 
ובניסן עתידים להיגאל". 

למה הדבר דומה: שני עניים אחד חולה ומוכה שחין  משל 
והשני גיבור חייל יצאו לקבץ נדבות. במשך כל הזמן 
הגיבור היה צוחק על החולה והחולה התפלל לקב"ה שיגביה 
שפלים וישפיל גאים. באותה מדינה מתו באורח פתאומי רופא 
המלך ושר המלחמה. המלך חיפש ומצא אחרים במקומם. וכדי 
לבחון את כישוריהם של הרופא החדש ושר המלחמה ביקש 
הרופא חולה ועל הרופא להוכיח שהוא ירפא אותו, ואילו משר 
המלחמה ביקש המלך, לצאת מלחמה נגד גיבור אחר ויראה 
לעיני כל איך הוא מנצחו. אך דא עקא, אף אחד לא הסכים 



דברים טובים
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ללכת. ממונים מטעם המלך יצאו לרחובות לתור אחר שניים 
כאלה. משפגשו את שני העניים דיברו עימם והללו הסכימו. 
אמר הגיבור לחולה: "הנה לך, אפילו המלך רוצה לתת לי 
כבוד..." כשהגיעו התברר להם שתפילת החולה אכן נענתה, 
הגיבור חטף מכות קשות ואילו החולה נרפא....  כן הוא הנמשל: 
כך עשיו שמתגאה היום ומתפאר ביכולותיו להשמיד את 
ישראל - ה' ישפילו, יביא משיח וקרן ישראל תורם. ומתי כל 

זה יקרה? דווקא בחודש ניסן...

החדש הזה לכם )יב, ב(. )בשבת קמ"ז:( איתא שרבי אלעזר בן ערך 
רצה לקרות "החדש הזה לכם" וקרא "החרש היה לבם", 
ובפשטות הכוונה מכיון שנעקר ממנו חכמת התורה, ושכח 
כמה פרטים בהלכות קידוש החדש, קרא על עצמו המליצה 
"החרש היה לבם", דהיינו שנסגר לבו ונסתמו מעיינותיו. אמנם 
בשם הגה"ק רבי שמשון מאוסטרופליא זי"ע מבואר ששר 
השכחה שמו "ריב" ושר הממונה על הזכרון שמו "דזך", ומכח 
השכחה נתהפך לו אותיות "דזך" ל"ריב" והיינו באותיות השניות 
"החדש הזה לכם הם דז"ך ונתהפך לו ב"רי"ב" החרש היה לבם.  
והוסיף החתם סופר שטומאת מצרים היה שם "קפא" )כמו 
שאמרו )בפסחים קטו:( שמרור צריך למתקו בחרוסת משום "קפא"( 

וכשתוסיף מספר "קפא" על "דזך" עולה "ריב" שהוא שר 
השכחה, וכשנגאלו מטומאת מצרים והסיר מהם השכחה נשאר 

הזכרון, וזהו החדש הזה לכם, שהוא שם של זכרון.

מהגר״א מוילנא זי״ע החודש הזה לכם ראש חדשים  מובא 
ראשון הוא לכם לחודשי השנה )יב, ב(. ואפשר לומר 
דאיתא בשו״ע דיש נוהגין להתענות בראש חודש ניסן כיון 
שאז מתו בני אהרן, אבל בכל חודש ניסן אסור להתענות, וזה 
שמרומז כאן ״החודש הזה לכם ראש חדשים״, היינו שכל חודש 
ניסן הוא לכם כמו שאר ראשי חדשים שאסור להתענות בו, 
אבל ״ראשון״ יום ראשון בחודש ניסן דהיינו ראש חודש ניסן, 

״הוא לכם כחדשי השנה״ שמותר להתענות בהם.

מובא בבינת ישראל, הגה"ק רבי ישראל שפירא מגראדזיסק 
זצ"ל, החדש הזה לכם ראש חדשים וגו' )יב, ב(. במדרש 
רבה )שמו"ר טו, כא( עשרה דברים עתיד הקב"ה לחדש לעתיד 
לבוא וכו' השמש ירפא, מים חיים ירפא וכו', שהם בונים על 
ערים החרבות, ואפילו סדום ועמורה נבנות לעתיד לבוא וכו', 
והחדוש העשירי הוא שאין עוד לא אנחה לא אנקה ולא יגון 
אלא הכל שמחים. וקשה שהוא מונה בתחילה ט' דברים פרטים 
שיהיה לעתיד לבוא, ולא די בזה שהוא מונה בסוף שלא יהיה 
שום יגון והכל יהיו שמחים, שזהו בענין הכולל את הכל. והנראה 
בזה, שהוא ענין השתלשלות דרגא אחר דרגא התלויה בהשגחת 
האדם, שאינו משיג את העיקר הכולל הכל בבת אחת, אך כל 
פרט ופרט בפני עצמו עד שמגיע להארה הכללית המאירה לו 
את הכל. וכמו שביארנו במקום אחר בענין כשפים, שהרמב"ם 
ז"ל )הל' ע"ז פי"א הי"ד; פירוש המשניות ע"ז פ"ד( סובר שאין לכשפים 

מציאות אמתית בעולם, וזהו לכאורה נגד דברי חז"ל בכמה 
מקומות, כמו למה נקרא שמה כשפים שמכחישין פמליא של 
מעלה )חולין ז:(, ובהרבה דברים אמרו שהם קשים לכשפים, 
והרבה מעשיות בדברי רז"ל מענינים אלו )ראה ביאור הגר"א יו"ד 
סי' קעט אות יג(. אבל האמת הוא שאין בזה סתירה כלל, שגם זה 

תלוי בהשגת האדם ואמונתו, וענין כשוף שולט אך במי שאינו 
מואר באור השכל האמתי ואין דביקותו ואמונתו בה' שלימה 
בתכלית השלימות. ומה שאמרו למה נקרא שמם כשפים 
המכחישין פמליא של מעלה, פירושו, שכל ענין הכשפים 
ושליטתם בעולם הם אך לזה שמכחיש כח הפמליא של מעלה 
שאמונתו נפגמה בזה, שסובר שנמצא בעולם כח מה שיכול 
להרע או להטיב לו מלבד כח הפמליא של מעלה, ומאן דקפיד 
קפדינן בהדיא, אבל מי שאמונתו בה' מגיעה עד כדי לדעת 
שאין עוד מלבדו, שאין שליטה וכח בעולם מלבד כח ה' ורצונו 
המשגיח בהשגחה פרטית על הכל, אין כשפים שולטים בו. 
והרמב"ם ז"ל ששיטתו במורה היא שאין כח ביד שום נברא 
להרע או להטיב זולת רצון הבורא ית"ש, נמצא שבאמת אין 

מקום לכשפים כלל.
ומה שאירע להתנאים ואמוראים לפעמים מענין כשוף היה 
בשעה שירדו מעט מזעיר ממדריגתם הרמה, ותיכף 
כשהגיעו שוב למדריגת אין עוד מלבדו בטל הכשוף מיד, כמו 
שאמרו ז"ל )חולין ז, ב( גבי ר' חנינא דנפיש זכותיה ואמר אין 
עוד מלבדו כתיב ולא חשש לכשפים, משל לבית אפל שרמשים 
זוחלים בו וכשמדליקים את הנר בורחים ומתחבאים ואינם 
נראים, כך כשמתנוצץ באדם אור השכל האמתי לדעת כי אין 
מלבדו, מתבערים וחולפים כל הכחות המזיקים המתהוים 
בעולם על ידי האמונה הפגומה של בני האדם, וקודם שיקבע 
באדם האמונה העתידה הוא נופל וקם נופל וקם, עד שעומד 
על עמדו בקביעות להאמין באמונה שלימה שאין שום כח 
בלעדי כח ה', ורואה בטבע הבריאה פלאי פלאים מנפלאות 
הבורא ב"ה, וכל מה שעובר עליו הוא מקבל באהבה ובשמחה 
בידעו כי הכל הוא עליו מיד ה' לטובתו. וקודם שמגיע האדם 
למדריגה זו, צריך להתחדשות והתפעלות מפרט זה או אחר, 
שעזרו והצילו ה' מאותם הדברים שהוא חושב אותם לרע לפי 
דעתו, ובאמת יש כח ביד אותם הדברים להזיקו מאחר שהוא 
חושב אותם לרע, כי הכל תלוי בדעת ובמחשבת האדם כנ"ל, 
והוא דומה לחולה בחלאים הרבה רח"ל, וצריך הוא להשתמר 
מדברים המזיקים לכל מחלה ומחלה, וכשמתרפא כולו אין 
שום דבר מזיק לו. וזהו כוונת המדרש, שבני ישראל במצרים 
היו משוקעים במ"ט שערי טומאה )זוה"ח יתרו לא, א(, ולא היו 
מכירים בכח ה' המסתתר בכל הבריאה, ולכן אמר להם משה 
החדש הזה לכם ראש חדשים, שתתחילו מעתה להרגיש 
התחדשות ותתפעלו דרגא אחר דרגא מחדושי ונסי ה' שיעשה 
לעיניכם, עד שתגיעו למדרגה היותר גבוהה, והוא מונה והולך 
עשרה חדושים שעתיד הקב"ה לחדש מים חיים ירפא, שמש 
ירפא, יבנו כל החורבות, ואפילו סדום ועמורה תבנה וכו', עד 
שמגיע למדריגה היותר גבוהה, שתקבע אמונת ה' בלבם שאין 



בא
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שום כח בלעדי כח ה', ואז ממילא יוסר כל הרע מן העולם עד 
שלא יהיה שום יגון ואנחה ונאקה בעולם אלא הכל יהיו שמחים 
וידעו שהכל הוא מרצון ה' הטוב ומטיב לבריותיו, וזהו התיקון 

האמתי והגמור של עתיד.

במעינה של תורה בשם חתם סופר, ראשון הוא לכם  מובא 
לחודשי השנה )יב, ב(. את חודשיהם כך שניתן יהיה 
הראשון והאייר השני וכן הלאה. אלה שמשתמשים לפעמים 
בחדשיהם של הגווים, מוטב כי יכנו את החדשים בשמותיהם 
ולא לפי מניינם, כגון הראשון, השני, השלישי וכיוצא בזה, 
כי חישינן שמא יעבור בזה על "ראשון הוא לכם". ניסן הוא 

החודש הראשון ולא ינואר.

הזה לכם ראש חדשים )יב, ב(. הברון ר' שמעון וולף  החודש 
רוטשילד – אחד מבני המשפחה שנודעה בעשרה – 
התפרסם בזכות מסירותו כל הקשור במצוות היהדות. מספרים, 
כי בעת שרצה לקיים מצות כתיבת ספר תורה, לא סמך על 
סופר הסת"ם שבאשכנז )גרמניה( ארצו, שכן הללו לא היו בקיאים 
בכל חדרי התורה. מה עשה אפוא, הביא מרוסיה סופר סת"ם 
שנודע כירא שמים וכלמדן גדול, והאיש ישב בביתו של הברון 
תקופה ממושכת וכתב את ספר התורה בקדושה ובטהרה. סוף 
סוף נשלמה מלאכת הקודש. ספר התורה היה מוכן, והסופר 
נכנס אצל  הברון כדי לקבל את השכר המגיע לו. "האם כבקבלת 
סכום כל שהוא על החשבון", שאלו הברון רוטשילד. "כן", 
השיב הסופר. הוא שלף פנקס מכיסו והחל קורא בקול: "בחודש 
אפריל קבלתי כך וכך...בחודש מאי קבלתי כך וכך...בחודש"... 
אך כאן קטע אותו קולו של הברון: "עד כדי כך", הרעים הברון 
רוטשילד בקולו. "האם סופר סת"ם ירא שמים מונה על פי 
חדשי הגויים ולא על פי חדשי ישראל או פרשיות השבוע, 
הגם סופר סת"ם, העוסק כל הימים בכתיבת ספרי תורה, עובר 
על הנאמר 'ושם אלהים אחרים לא תזכירו לא ישמע על פיך'", 
ובדברו נטל הברון רוטשילד את ארנקו ושלם לסופר את שכרו. 
ואמר לו "בלכתך קח עמך את כל יריעות ספר התורה שכתבת"! 

ציוה עליו.

כתוב באפריון להגר"ש גנצפריד זצ"ל החודש הזה לכם ראש 
חדשים ראשון הוא לכם לחודשי השנה. יש לומר רמו 
דהנה נפסק בשו"ע שר"ח ניסן זהו תענית צדיקים שבו מתו 
נדב ואביהוא ואילו כל חודש ניסן אסור הוא בתענית, ובשאר 
ראשי חדשים הם אסורים בתענית ושאר ימות החודש מותרים. 
וזה הרמז "החודש הזה" כל חודש ניסן הוא "לכם ר"ח" יש לו 
דין כראשי חדשים שאסורה בתענית, אבל "ראשון" יום ראשון 
של ניסן שוהו ר"ח הרי "הוא לכם כחדשי השנה" כשאר ימות 

החודש, ומותרת.

פירוש רבינו חננאל הובא ברבינו בחיי, החודש הזה לכם ראש 
חדשים )יב, ב(. קביעות החדשים אינו אלא על פ׳ החשבון 

לא על פי ראיית הלבנה. והראי' שכל ארבעים שנה שהיו 
ישראל במדבר הי׳ הענן מכסה אותם ביום ועמוד האש לילה 
ולא ראו כלל השמש ביום ולא ירח בלילה וכוי, ונלהיכן היו 
קובעים הדשים על פי ראיית הלבנה, אלא בודאי עיקר המצוה 

בכתוב הוא על פי החשבון.

מובא באוהב ישראל דברו אל כל עדת ישראל לאמור בעשור 
לחודש הזה ויקחו להם איש שה )יב, ג(. ובמדרש )עי' שמו"ר 
טו, יב( מסמיך לכאן הפסוק )בראשית כב, ח( "אלקים יראה לו 

השה לעולה בני". ויש לפרש, דהנה בקיום מצוה, יש לפעמים 
שהרבה בני אדם עושין אותה, ומכל מקום "אין טעם ומחשבה 
של אדם זה בעשייתו המצוה, כטעם ומחשבה של אדם הזה 
זו גופא, דעיקר הוא הכוונה זכה ורצויה  בעשייתו מצוה 
בעשייתה. רצ"ל כשהאדם עושה מצוה יהא בכל לבו ונפשו 
ומאודו בדחילו ורחימו ולמסור נפשו עליו, מחמת שבוער 
בלבו אהבת ה' מאוד, כמ"ש )שה"ש ח, ז(: "אם יתן איש את כל 
הון ביתו באהבה בוז יבוזו לו", ויהיה מתוק לו עשיית המצוה 
יותר ויותר מכל מיני מתיקות שבעולם, ויהא שש ושמח כמוצא 
שלל רב ויותר, ועל ידי זה עושה אותה במסירות נפש ולא 
יבוש מהמלעיגים עליו. וכמו כן במצות קרבן פסח, שציוה 
הש"י שיקחו להם בעשור לחודש טלה ויקשרו אותו בכרעי 
המטה )ילק"ש רמז קצא(, ולהיות מוכן לשחטו בערב פסח. והנה 
היו ביניהם כמה אנשים מן הערב רב וכדומה, שלא היו מאמינים 
הכשרים  אמנם  מזה.  מתלוצצים  והיו  שיגאלו,  זה  בדבר 
שבישראל, בני אברהם יצחק ויעקב, תפסו אומנות אבותיהם 
הק' בידיהם ומסירות נפשם להש"י לקיים מצותו וקשרו הטלה 
בכרעי המטה, הגם שהיה תועבת מצרים, כמ"ש )לעיל ח, כב(: 
"הן נזבח את תועבת מצרים" וגו', עם כל זה לא חששו לזה 
וקיימו פקודת מלכנו, כולם כאחד במסירות נפש באמת ותמים, 
אחד מחמת גודל האמונה שהאמינו בני ישראל בהש"י ובמשה 
עבדו שבודאי תהיה הגאולה; והב' – מחמת שהש"י צוה לעשות 
כן עשו פקודתו יתברך לקיים מצותו במסירות נפש, כמו יצחק 
אבינו ע"ה בעת העקידה שפשט צוארו לקיים דבר ה', ולא 
חששו לדברי המלעיגים והליצנים,כמו שרי ועבדי פרעה אשר 
יראו זאת וישחקו עליהם". וזהו שאמר: "דברו אל כל עדת 
ישראל" - הם בני ישראל הכשרים )עי' זוח"ב מה: קעה:(. "בעשור 
לחודש הזה ויקחו להם איש", היינו שכל איש ואיש יקיים 
מצוה זו, "שה לבית אבות", שיהא שה זה נלקח באותה בחינה 
וכוונה שהיה השה של האבות בעקידת יצחק. ולכך הסמיך 
המדרש הפסוק "אלקים יראה לו השה לעולה בני". רצ"ל, 
כאותה מסירות נפש של אברהם ויצחק עבור אהבת הש"י, כן 

בבחינה זו ממש תקיימו אתם לקיחת הטלה בעשור לחדש.

)יב, ב( 'החדש הזה לכם ראש חדשים ראשון הוא לכם  כתוב 
ית" – אמר רבי  רֵאשִׁ לחדשי השנה', )רש"י בראשית א, א( "בְּ
יצחק: לא היה צריך להתחיל את התורה אלא מ"הַח…דֶשׁ הַזֶּה 
לָכֶם" )שמות יב, ב(, שהיא מצוה ראשונה שנצטוו ישראל. ומה 
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יד  יו הִגִּ חַ מַעֲשָׂ טעם פתח בבראשית? משום )תהלים קיא, ו( "כ…ּ
יִם". שאם יאמרו אומות העולם לישראל:  לְעַמּו… לָתֵת לָהֶם נַחֲלַת גּו…
"לסטים אתם שכבשתם ארצות שבעה גוים", הם אומרים להם: 
"כל הארץ של הקב"ה היא; הוא בראה ונתנה לאשר ישר בעיניו. 
ברצונו נתנה להם, וברצונו נטלה מהם ונתנה לנו". ע"כ, וצ"ע 
מדוע להתחיל מפרשת החודש את התורה? מה כ"כ עניין דוקא 
בזה, זה פלא?! אלא העניין כך: איתא )רש"י מס' מגילה( קוראים 
בשבת ר"ח חודש ניסן, את פרשת החודש דוקא, כי בלי פרשת 
החודש אי אפשר לעשות הפסח, וצ"ע מה הקשר של פרשת 
החודש, לפסח? מה מיוחד במצוה זו, מדוע לא ניתנה יחד עם 
כל המצוות בהר סיני? ולמה דוקא לפני יציאת מצרים? אלא 
יש שני אופנים למנות ולחשב את זמנים, יש אפשרות ע"י 
מניין ה'שנה', וזהו הלשון 'שנה' ששונה כל שנה מחדש, 365 
יום, וחוזר חלילה, וזהו מניין של הגויים, ולכן פרעה בגימטריה 
'שנה', הגויים יש להם רק 'שנה', החלוקה לחודשים נהיה 
יותר מאוחר, ויש דרך השניה של מניין ה'חודש', וזה היפך 
משנה, כי חודש הוא מלשון חדש לא ישן, שמתחדש כל הזמן, 
'שנה' זה הנהגה של 'טבע' שהכל חוזר על עצמו, כי השמש 
מדוייק מאוד בזמן, וידוע מראש את כל התהליך שלו, לעומת 
זה 'לבנה' היא לא 'שנה' ואינו מדויק, והיא שייכת לעם ישראל, 
וכך היה מיציאת מצרים עד שהשתנה שירדו לגלות, שעד אז 
החודש היה מתחדשת לפי 'לשכת הגזית', והיה תלוי בהם, 
מתי שרצו לחדשם, עד כדי כך הייתה להם שליטה, שאיתא 
)ר"ה כה.( 'רבי חייא חזייא לסיהרא דהוה קאי בצפרא דעשרים 

ותשעה, שקל קלא פתק ביה, אמר לאורתא בעינן לקדושי בך, 
ואת קיימת הכא, זיל איכסי, ע"כ, כלומר ראה הלבנה לפני 
הזמן שרצו לחדשה, זרק לה רגב וצעק שתתכסה, וברחה, 
במצרים היינו עבדים לפרעה, שמסמל טבע, והכל במצרים 
מסגרת מקובעת של טבע לשון מצרים של טבע, והקב"ה 
הוציאנו ממצרים לא רק במובן הפיזי הנפשי הגשמי, אלא גם 
ממסגרת של הטבע ומגבלותיו של הזמן והטבע, וכדי לצאת 
ממסגרת הטבע, נתן לנו הקב"ה ראשית את 'פרשת החודש', 
ועברנו ממצב של 'טבע' שזה בחינת 'שנה', למצב של בחינת 
'חודש', והירח כ"כ שונה מהשמש,שאצלה כתוב )( 'שמש ידע 
מבואו', )גמרא( אבל לבנה לא ידע מבואו, וזה גם משפיע על הכל 

ואפילו ששיכים לשמש, כדוגמא, העניין של אם בתוליה 
חוזרים אחרי ג' שנים, שזה תלוי בשנה של ישראל, ולא תלוי 
בטבע הפיזי, וזהו היה התכלית של יציאת מצרים, לצאת 
ממסגרת הטבע, ולהיכנס לבחינה שהכל למעלה מהטבע, וזה 
הכונה )רש"י( אמר רבי יצחק שהתורה היתה צריכה להתחיל 
עם 'החודש', כלומר שאין טבע, כי בראשית זה תחילת זמן, 
וזמן זה בריאה, ובבראשית ברא את הזמן של שנה ושל טבע, 
וכשבאה יציאת מצרים, אנו יוצאים מהטבע ונכנסים לזמן של 
החודש הזה, כלומר רבי יצחק אומר מדוע התחיל עם טבע 
ולא עם החודש שזה למעלה מהטבע, אלא 'כח מעשיו הגיד 
לעמיו', כלומר 'בשביל הגויים שהם נוהגים כן על פי הטבע, 

ולהם לא ניתנה עניין של החודש כמו לנו,  )של"ה הק'(

"החודש הזה לכם ראש חודשים ראשון הוא לכם לחודשי השנה". 
נשאלת השאלה: מדוע הציווי הראשון לבני ישראל 
הוא "החודש הזה לכם ראש חודשים ראשון הוא לכם לחודשי 
השנה?" השאלה מתחזקת לאור דברי רש"י:  "ר' יצחק אומר 
לא היה צריך להתחיל את התורה אלא מהחודש הזה לכם"  מה 
מיוחד במצווה הזו? ועוד בשלשה מקומות נאמר בשולחן 
ערוך שצריך לרקוד: שמחת תורה, שמחת חתן וברכת הלבנה 
מדוע? בני ישראל שאלו את משה: הרי אנחנו עובדי עבודה 
זרה ונמצאים במ"ט שערי טומאה - שיא החשיכה, למה שנגאל? 
משה שואל את ה' והקב"ה נותן את מצוות החודש לומר: תסתכלו 
על הירח כשם שהלבנה מתחדשת ובשיא החשיכה והעלטה 
תעלו  הטומאה  משיא  אתם  כך  להאיר,  הלבנה  מתחילה 
לקדושה... לכן חודש נקרא גם ירח )ירחי כלה( כל דבר שהוא 
מתחדש יש מצווה לשמוח ולרקוד ולכן כשמתחילים לבנות 
בית בישראל האדם מחצי מתחדש והופך לשלם מצווה לשמוח. 
כשהלבנה מתחדשת מצווה לשמוח. וכשמתחילים מחדש את 
התורה גם מצווה לשמוח ולרקוד... אם כך אומר ר' יצחק 
שהייתה התורה צריכה להתחיל מהחודש הזה לכם שהיא 
שׁ  תְחַדֵּ מצווה ראשונה, כיוון שהיא מורה על התחדשות... "תִּ

ר נְעוּרָיְכִי" )תהילים קג' פסוק ה'( שֶׁ נֶּ כַּ
רד"ק שואל: מה קשור הנשר להתחדשות? והוא עונה: שיש 
סוג של נשר שכל 10 שנים מגיע לרקיע, נשרף מהשמש, 
צולל לים ומשיר את נוצותיו וכך הוא מתחדש בכל פעם עד 

שמגיע לגיל 100...

שיש לנו מצוה לעשות 'ברכת החמה' פעם בעשרים  טעם 
ושמונה שנים, מכיון שרוצים להראות לכל הגויים, 
ולהוציא מלבם להפריך לכל הגויים שמשתחווים לשמש, 
שהשמש היא לא אלוהית, כי אלוהית א"א לצפות מראש, 
ולחשב ולידע במדוייק מראש מתי והיכן תעמוד בעוד כ"ח 

שנים, )שואל ומשיב, שנת ברכת החמה תרכ"ח(

מובא במדרש רבה החודש הזה לכם )יד, ד(. על־ידי שישראל 
יקדשו את החודש יזכו בכמה עניינים שהם "לכם" בלבד: 
הרחמים שנועדו לישראל, כמו שכתוב "ונתן לך רחמים"; 
הברכות שניתנו לישראל, כמו שכתוב "יברכך"; והימים־טובים 

של ישראל, כמו שכתוב "מקרא־קודש יהיה לכם". 

מובא בשפת אמת ישראל מונים ללבנה ואומות־העולם לחמה 
)סוכה,כט(. אומות־העולם יכולות להתקיים רק בזמן 

שהשמש מאירה, כאשר טוב להן וכשהאור מאיר להן, אבל 
כששמשן שוקעת, הן חדלות מלהתקיים ונעלמות. לעומת 
זה, ישראל חיים וקיימים אפילו בשעת חושך ואפלה. גם 

בזמנים כאלו הם מפיצים את אורם, כמו הלבנה. 
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מובא בספר המאמרים תרפ״ב הלבנה מבטאת את היקטנות׳, 
שהרי לעומת השמש, שהיא "המאור הגדול", הלבנה 
נקראת "המאור הקטן". ההרגשה העצמית הזו של קטנות מבטאת 
את ההתבטלות המוחלטת של האדם, ועל־ידה הוא זוכה לכל 

הגילויים הנעלים שחז"ל מונים. 

ביאר הרמ״א בקידוש לבנה נוהגים לומר "דוד מלך ישראל חי 
וקיים", לרמז שמלכות דוד משולה ללבנה. אף־על־פי 
שהיא נעלמת מפעם לפעם, אין איש מפקפק פקפוק כלשהו 

בקיומה, וברור לו שהיא תשוב ותיראה מחדש. 

ביאר רבי דוד מדינוב זי"ע כשם שהלבנה מאירה רק בשעה 
שהיא רחוקה מהשמש, כך ישראל, ככל שהם יראים 
יותר מהקב"ה הם זוכים להתקדש ביתר שאת ולהאיר את 

העולם. 

ביאר רבי אברהם־יעקב מסדיגורה בשעה שמקדשים את החודש, 
אף שהלבנה היא נקודה זעירה בלבד, בכל־זאת כבר 
נכללים בה ימי החודש שבהם תגדל ותלך. כך ישראל, אף 
שרואים אותם כנקודה קטנה, עם זה הם הבסיס לקיומו של 

העולם. 

החודש הזה לכם ראש חדשים ראשון הוא לכם לחדשי השנה 
)יב, ב( מובא בטובך יביעו כיצד צריך יהודי מאמין 

להתייחס לועידה שבה משתתפים נשיאי אומות העולם כדי 
לסייע, כביכול, ליהודים במלחמתם נגד הטרור, משל למה 
הדבר דומה, ליהודי שהיו לו כבר בנים ונכדים, ובעקבות 
ניתוח קשה, שכח כל מה שלמד בימי חייו עד שהיה צריך 
ללמוד ללמוד הכל מההתחלה. שכרו לו בניו מורים פרטיים 
שילמדו עמו, וכשהגיע ללמוד האותיות, אמר לבניו שעכשיו 
הוא רוצה ללכת ל"חיידר" כדי ללמוד עם כולם, כי הוא חס על 
ממונם ואינו מעונין שיוציאו עליו הוצאות מיותרות. הלך 
הסבא ל"חיידר" ולמד עם הילדים הקטנים את האל"ף-בי"ת. 
יום אחד, עוברים הבנים ליד תלמוד התורה ושומעים קולות 
של צהלה העולים מהחצר. כשהתקרבו, ראו את אביהם משחק 
עמהם  ומשתעשע  הקטנים  הילדים  כל  עם  יחד  בכדור 
במשחקיהם הילדותיים. בושה כזו כבר לא יכלו לסבול. הם 
הוציאו את האב הסב מחצר ה"חיידר" ואמרו לו: "ביישתנו. 
האם עד כדי כך אבדה בינתך, שהנך צריך לשחק עם ילדים 
בני חמש בכדור", כך ולא אחרת צריך להסתכל על כל ועידה 
שמתקיימת בעולם, בה משתתפים עשרות ממנהיגי העולם, 
שהצהירו שמטרת כינוסם היא לעצור את הטרור. חשיבותה 
של ועידה זו לעם ישראל היא בדיוק כמו אותו סבא זקן, המשחק 
בכדור עם ילדים בני חמש. וכי עם ישראל זקוק למנהיגים 
שכאלו, חשובים ככל שיהיו, כדי למגר את הטרור המתפשט 
להותנו בארץ ישראל, יש בכוחו של ילד יהודי אחד, שזה עתה 
החל ללמוד ב"חיידר", להילחם בעוז ובתעצומות נגד כל אותם 

מחבלים, שמטרתם היחידה היא להשמיד, להרוג ולאבד מנער 
ועד זקן, טף ונשים ביום אחד, רח"ל. רק מי שאינו יודע את 
כוחו הסגולי של עם ישראל מסוגל להאמין באותה ועידה 
ולתלות במנהיגי העולם את תקותו. הפסוק "החודש הזה לכם" 
מלמד על כוחם של חכמי ישראל, השולטים שליטה ללא 
מצרים בטבע וביקום כולו, שקביעתם בענין המולד נותרה 
תקפה במשך אלפי שנים. אם היינו קובעים בליבנו כיתד שלא 
תמוט את הידיעה שהאומה היהודית מסוגלת לשלוט על כל 
העולם, בתנאי שהתורה תהיה נר לרגליה, או אז היינו יודעים 
להתייחס לועידה כזו בשמה האמיתי, שאינו חשוב יותר 
מקליפת השום. על אחד מבעלי התספות, רבי קלונימוס, 
מסופר שכאשר בקשו, באחת מעלילות הדם המפורסמות, 
להוציאו להורג על שכביכול שחט ילד גוי כדי ללוש בדמו את 
המצות לפסח, אמר רבי קלונימוס לשופט, שבעוד רגע קט 
הוא מתכונן לעמוד בתפילה ואז מן השמים יחיו את הילד 
המת, שיקום ויספר את כל האמת ויגלה מי שחט אותו. הדברים 
אך יצאו מפיו, ואחד האנשים שעמדו בבית המשפט נפל ארצה 
מתעלף, וכשעוררוהו מעלפונו, הודה שהוא-הוא זה ששחט 
את הילד כדי לגולל את העלילה השפלה הזו על היהודים. הרי 
לנו דוגמא לכוחם של חכמי ישראל. נתאר לעצמנו שגאון וחכם 
כמו המהר"ל מפראג היה חי בתקופתינו והיה יוצר את הגולם 
כל  את  ויתפוס  יונס  ולחאן  לעזה  שילך  כדי  המפורסם, 
"המתאבדים" ימ"ש. הרי דברים אלו היו והיו בעם ישראל. 
צריך רק להגביה את עצמנו ולדעת את מעלתנו כעם וכאומה, 

וכאוצר של סגולה לפני מלך מלכי המלכים.

החדש הזה לכם )יב, ב(. בגמרא )שבת קמ"ז ע"ב( רבי אלעזר בן 
ערך חליש ואיעקר תלמודיה קם למיקרי בספרא בעי 
למיקרי החודש הזה לכם )שמות י"ב, ב'( אמר החרש היה לבם. 
אמר הרה"ק מקאצק ז"ל אף על פי שהחרש היה לבם. אף על 
פי כן החודש הזה לאמור תתחדש. וגם לכאורה החילוק בין 
החודש הזה לכם בכל אות הוא נקודה קטנה שיש שינוי, וזה 

הלימוד להתחיל עם שינוים בנקודות קטנות.

השם משמואל )בא תרע"ג( ונראה דהנה כבר אמרנו שישראל 
במצרים הי' להם מירוק מחטא ע"ז שהוא בשכל, ומחטא 
התאוה הנטועה בגוף שהוא הלב. והנה באדם יש שני פתחים 
פתח למוח ופתח ללב. וכנגדן שתי בריתות ברית המעור וברית 
הלשון, המעור הוא פתח המוח שדרך שם יורד הזרע שהוא 
מהמוח, וסמך לזה )יבמות נ"ג ע"ב( אין קישוי אלא לדעת, והלשון 
הוא פתח הלב כאמרם ז"ל לישנא קולמסא דליבא, וניתנו על 
שני הפתחים שתי בריתות. והיינו שבלתי אפשר לאיש שיהי' 
השכל שלו זך ונקי אלא א"כ הוא שומר ברית המעור. וכ"כ 
בלתי אפשר שיהי' לאיש לב טהור אלא א"כ שומר פיו ולשונו. 
וכעין שאמר הכתוב )משלי כ"א( שומר פיו ולשונו שומר מצרת 
נפשו. והנה פסח עיקרו הוא לאכילה, הוא מקדש את פתח הלב 
שהוא הפה. ואמרו ז"ל פסח נוטריקון פה סח. הנה כי מצות 
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הפסח שומרת פיו ולשונו של אדם. ומצות מילה  היא השמירה 
של המוח כנ"ל. א"כ פסח ומילה הם שומרי הפתחים של אדם, 
ובהם תלוי' גאולת ישראל שיהי' להם מירוק המוח והלב, ואחר 
שנתמרקו ונטהרו צריכין לשמירה. ע"כ בזכות שתי מצוות אלו 
נגאלו ישראל. וצריכין זה לזה, כי אם אין מילה ופתח המוח 
פתוח לבוא בו כל רע מה יעיל מה ששומר את פיו ולשונו לבל 
יקרב זר ללב, הלא המוח הוא על הלב ומשפיע בו ומחשבות 
המוח מעוררות את הלב וממילא מחשבות לבו רק רע כל היום. 
ע"כ בלעדי המילה אין הפסח כלום. ומהאי טעמא חייבים על 
ביטולם כרת, כי זה כל האדם ואם לא הוא כבהמה ונכרתה 

הנפש ההיא מעמה.

ה"דברי שמואל" אמר על שיר של בעל ה"קדושת לוי" זי"ע 
אום אני חומה וכו' מעלה אחת יש אום אני חומה ועוד 
מעלה יש ברה כחמה, אפילו אפילו גולה וסורה בכל זאת בכל 
זאת דמתה לתמר נעבעך נעבעך נעבעך הרוגה עליך נעבעך 

נעבעך נעבעך ונחשבת כצאן טבחה. כך הניגון המקורי.
שישירו עוד מעלה יש "ההרוגה עליך" ]שנהרגים על  אמר 
ואיך עושים זאת כשאתה עוד בחיים  קידוש השם[ 
"ונחשבת כצאן טבחה ]ששוחטים מחשבה לפניך[, ככה אתה 

"קדוש שליט"א".

אל תחשוד סתם אלא מה שאתה רואה. במדרש פרשת כי תשא 
)מו, א( ויאמר ה' אל משה פסל לך הה"ד )איוב יא( ויגד לך 

תעלומות חכמה אתה מוצא בשעה שאמר לו הקב"ה לך רד כי 
שחת עמך היה תופס בלוחות ולא היה מאמין שחטאו ישראל 
אמר אם איני רואה איני מאמין שנא' )שמות לב( ויהי כאשר קרב 
משה אל המחנה שלא שברן עד שראה בעיניו אי להם לבני 
אדם שהם מעידים מה שאינם רואים אפשר שלא היה משה 
מאמין בהקב"ה שאמר לו כי שחת עמך אלא הודיע משה דרך 
ארץ לישראל אפילו שיהא אדם שומע דבר מן יחידי נאמן אסור 

לקבל עדותו לעשות דבר על פיו אם אינו רואה.

קבלה קטנה. ברש"י על שמות )פרק יב פסוק כח( וילכו ויעשו 
וגו' - )מכילתא( וכי כבר עשו והלא מראש חודש נאמר 
להם אלא מכיון שקבלו עליהם מעלה עליהם הכתוב כאלו 

עשו: מכאן רואים רק קיבלו עליהם כבר נחשב כעשיה.

אמר הרב ברוך רוזנבלום שליט"א "החודש הזה לכם". פרשת 
בא הייתה צריכה למעשה להתחיל את התורה. כפי שאומר 
רש"י בתחילת חומש דברים: "לא היה לו לפתוח את התורה 
מ"החודש הזה לכם" שהיא מצווה ראשונה... כלל יש בידנו: 
כל מצווה שציווה משה היא התורה! שנאמר "תורה ציווה לנו 
משה מורשה קהילת יעקב" )גם ברית וגיד הנשה חזרה התורה וציוותה 
ע"י משה( בא: 3 מכות אחרונות - ארבה, חושך, ומכת בכורות. 

אמר פעם בדחן אחד- למה צריך את הגימטריא? זה ר"ת- ב"א: 
בכורות, ארבה. שאלו אותו מיד: ומה עם חושך?! אז הוא השיב 

את החושך לא ראו, גם כאן לא רואים... מדוע חילקו את המכות 
7 + 3 )ולא 9 + 1 אולי זה יותר מתאים(?! אוזניים לתורה: ארבה לא 
היה בשבת וגם חושך היה רק 6 ימים )בדיחה: במכת ארבה נאמר 
ע"י פרעה 'ויסר מעלי רק את המוות הזה' מה קרה? ערוב זה לא מוות?! אלא 

מכה 'חרדית' ששומרת שבת אני לא רוצה...( ממשיך האוזניים לתורה 

ואומר - שלשת המכות הללו הם כנגד ששלשת ההבדלות שאנו 
אומרים בכל מוצאי שבת: המבדיל בין קודש לחול - מכת 
ארבה שלא הייתה בשבת בין אור לחושך - מכת חושך "ולכל 
בני ישראל היה אור במושבותם" ובין ישראל לעמים - מכת 
בכורות - רק למצריים. "כימי צאתך מארץ מצרים אראנו 
נפלאות" - כשם שבפרשת השבוע יוצאים בנ"י בחיפזון אחר 
מהפך שקרה במצרים, כך הגאולה העתידה תבוא מתוך מהפך 

ובחיפזון גדול...

החודש הזה לכם, אומר הרה"ק בעל ה"חידושי הרי"ם" זי"ע 
במדרש מבואר שהכל מסור בידינו ואם היה יודע 
האדם מה הוא זה )מה הפירוש במילים של הכל מסור בידינו( ומה יש 

בידו לפי זה לא היה מבטל אף רגע אחד.

אדמו"ר ה"פני מנחם זי"ע אמר פרעה אמר ד' הצדיק  כ"ק 
בשכר זה ניתן לקבורה, ואם נתבונן בזה בשכר ד' הצדיק 
אבל כמה זמן החזיק מעמד המילים שלו, והוא מיד אח"כ כבר 
חזר בו, אבל בשכר דקה של מילה טובה קיבל שכר, א"כ אנחנו 
בוודאי לא כפרעה, וצריכים לקחת חיזוק מזה. מה זה חיזוק 

על דקה.
אמר הרה"ק מרדכי חיים מסלונים זיע"א שהמצרים שקידשו 
את ד' על ידי שמתו בענשם, באו תיכף על שכרם, וכי 
מה רוצה יהודי נאמן על סף חייו. שלושה דברים הוא מבקש, 
שיוציא נשמתו בקרב 'מנין' יהודים, ויטבילוהו לטהרה, 
ושיחלקו את ממונו לצדקה. והמצרים זכו בשלשתם. יצאה 
נשמתם בים סוף במעמד שישים רבוא מישראל, כולם הוטבלו 

בים, וכל כספם וזהבם נפל בידיים כשרות.

כ"ק אדמו"ר בעל ה"לב שמחה" זי"ע היה אומר והא מכל תיבה 
ואות בתורה דורשים תילי תילים של הלכות, והנה באלופי 
עשו שלכאורה אין שום שימוש עשו התורה האריכה מאוד 
אלא ידוע שאמר רבי שמעון בידוע שהלכה שעשו שונא ליעקב, 
וא"כ למה וישקהו אלא באותה שעה נכמרו רחמיו, והנה בגלל 
זה יצא מעשו כל כך הרבה אלופים, א"כ נתבונן מה זה קבלה 

קטנה, ושעה אחת.
ובאותו ענין מסופר שהרה"ק ר' גדלי' משה מזוועהיל זי"ע 
אמר לבחור שהיה צריך המון חיזוק שילך לשמוע 
איזה שיעור, טען הבחור מה יעזור השיעור אני יצא משם 
אותו דבר אני מכיר את עצמי אני לא ישתנה, אמר לו אם אחד 
ילך לים ויטבע והמציל יצילו ויאמר לו בעוד חצי שעה אני 
זורק אותך האם אז הוא יגיד לו תשאיר אותי כאן, אלא לחיות 
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חצי שעה גם טוב, כן השעה שאתה בשיעור גם טוב אפילו 
שאתה יוצא אחר כך אותו דבר. 

אל תתייאש. מובא בפירוש על התורה )שמות י, ב( יש לשאול 
מ"ש שמתו כל הרשעים בתוך ג' ימי אפלה ודתן ואבירם 
לא מתו שהיו רשעים גמורים. יש לומר אף על פי שהיו רשעים 

לא נתייאשו מן הגאולה.

כל דקה חשוב ואל תחמיצנה אפילו בדקה דקה קודם גם חשוב 
כמו שאמר הכתב סופר זי"ע עה"פ ושמרתם את המצות 
)יב, טו(. פעם בא אורח לביתו של הרה"ק רבי דוד מלעלוב זי"ע 

ולא היה לו מה לתת לאורח לאכול רק מצה שמורה היתה 
בביתו, שאותה הוא שמר מכל משמר לפסח. לקח הרה"ק רבי 
דוד את המצה השמורה, בישל ממנה מאכל ונתן לאורח לאכול. 
לתמיהת בני ביתו, הוא הסביר: הרי את החיוב של מצה שמורה 
לומדים אנו מן הפסוק: "ושמרתם את המצות". ומאותו פסוק 
אל  לידך  הבאה  שמצוה  נוסף  דין  אנו  לומדים  הרי  עצמו 
תחמיצנה. הריני מקיים איפוא את הדין שלא להחמיץ את 

המצוה, ולפסח יזמן לי הקב"ה מצה שמורה אחרת.

הקב"ה עסוק עם יהודי אפילו שהוא נמצא במ"ט ח"ו, שפת 
אמת )תרנ"ד( וענין כי ביד חזקה הוציאך. דיש להבין 
וכי לא הי' יכול הקב"ה להוציא אותנו ממצרים בדרך הטבע. 
וגם גוף הדבר שנשתעבדנו לפרעה שהכל הי' בחכמתו ית"ש 
בכוונה לבטל כל הטבע בעבורינו. כמ"ש במד' בענין השבת 
שברא הקב"ה רוחות למזיקין ועד שלא ברא הגופות קידש 
היום. וביאר הטעם ללמד לדורות שאפי' יעסוק אדם במלאכה 
יקרה כשקידש היום שבת ישבות ע"ש. וכן הדבר הזה בגלות 
מצרים שבאמת מצד הטבע היו בנ"י משועבדים ת"י פרעה. 

והוא הי' שליט בזמן ההוא.

הקב"ה רוצה אותך באיזה מצב שאתה נמצא, הבן יקיר לי אפרים 
אם ילד שעשועים. אומר האור החיים הק' זי"ע בספרו 
ראשון לציון שידוע שבן אפילו התלכלך מאוד אבל האם והאב 
משעשעים עם בניהם כך אומר הקב"ה אפילו התלכלכת בעוונות 

אבל אני עוד משתעשע עמך.

לאחר שנות הדמים בהם עלו על מוקדה ריבי רבבות מאחינו 
בני ישראל הי״ד על אדמת אירופה, עלה הגה״צ רבי 
יצחק שלמה אונגאר זי״ע אל ארץ הקודש, התיישב בעיר בני 
ברק והקים שם קהילה קדושה, אשר רוב בני הקהילה היו 
אודים מוצלים מאש. ביום מן הימים נכנס ובא אליו אחד מבני 
קהילתו ושאלתו בפיו, ולשאלתו הקדים לספר עובדא נוראה 
שהיתה עמו בשנות הזעם. וכה אמר, בשהותי במחנות העינויים, 
שכנתי בצריף אחד יחד עם יהודי אחד ׳בנם של קדושים׳, 
איש מורם מעם. יומא חדא פנה אלי אותו בנש״ק ואמר לי, דע 
לך שהיום ערב פסח הוא, והנה צבאות ארה׳׳ב כבר החלו לשבר 
ולהרוס את בניני צבא דייטשלאנד )גרמניה( ימ׳׳ש ומפעליהם, 

ואך לפני כמה ימים הבריחו את הגרמנים מבית ייצור של 
טחינת חיטים לקמח, ועדיין יש שם שיירי חיטים וקמח לרוב, 
אנא ממך פנה נא לשם, ׳ותגנוב׳ משם גרגרי חיטים, תכין מהם 
מצות לליל הסדר )על מרור אינני דואג כל כך שהרי יש לנו כאן במחנה 
׳שיעור גדול ומהוה־ של מרוח, ונוכל לערוך יסדר פסח׳ כהלכתו ככל משפטו 

וחוקתו. הדבר היה כרוך במסירות נפש רבה, כי על כגון דא היו הרשעים 

רוצחים על אתר, אכן ה׳בנש׳׳ק׳ הפציר בי רבות עד שנעניתי לו, סכנתי 

בעצמי בהליכה לשם, והצלחתי לגנוב גרגרי חיטה, טחנתים באבנים עד 

שנתהוו לקמח, לאחר מכן שפכתי על הקמח ממעט מים שהיה לי, אפיתי 

את הבצק על גבי מתכת רותחת עד שבחסדי ה׳ היה לי שני כזיתי מצה. 

בשמחה רבה יצאתי עם המצות המהודרות כשאני מחיש פעמי לחזור אל 

המחנה, ואכן הגעתי עד שערי המחנה תוך כדי שהנני מטמין את המצות 

בתוך בגדי שלא ישזפום עיני הצוררים, אמנם כאשר כבר עמדתי להיכנס 

אל אהלינו שבו שהינו הבחין בי אחד מהרשעים ימ״ש, משך את ידי שבה 

החזקתי במצות המוחבאות, והמצות היקרות - נפלו על הארץ, אותו רשע 

רמס את המצות ברגלו, לאחר מכן בעט בי עד שנפלתי על הארץ תוך כדי 

שהרשע מפליא בי מכותיו בחמת רצח, ולא הניחני לנפשי עד שמצא לו 

קרבן אחר - עוד יהודי, ופנה להכותו אז עזבני לנפשי. במהרה גחנתי על 

הארץ, אספתי מלא חופנים מפירורי המצות - שעתה כבר עלו רק לכדי 

כזית אחד, ונכנסתי האהלה בשארית כוחותי, שם התעלפתי מחוזק המכות 

וכמעט שלא פרחה נשמתי, ואך בנס שבה אלי רוחי כאשר ידידי ה׳בנש״ק׳ 

החיה את נפשי ועוררני מעלפוני. אז החל הבנש׳׳ק להתחנן על נפשו שאת 

הכזית מצה היחיד אתן לו באמרו הלא אני גיליתי את אוזניך שערב פסח 

היום, ואני הוא זה ששידלתי אותך לצאת ולהסתכן, על כן עלי לאכול 

מהכזית... אך אני עניתי כנגדו כי אין כל צדק בדבריו שהרי אני סיכנתי את 

נפשי ואף לקיתי מכות רצח מהרשע על כך, ומדוע אתן לך את הכזית... כך 

נמשכו תחנוניו של הבנש״ק בדמעות שליש, בבקשת רחמים על המצה 

באמרו שארחם עליו כי לעיניו נרצחו זוגתו ושלשת צאצאיו הרכים, וגם 

אני עניתי כנגדו שכדברים האלו אירעו גם עמדי... עד שעשינו ׳הסכם׳ 

שהיות והוא יודע בעל פה את כל סדר ההגדה ושיר השירים, על כן אני 

אוותר לו על כזית המצה, ובתשלום על זה יערוך הבנש״ק את הסדר עמי, 

ויאמר עמי מילה במילה את כל סדר ההגדה ושיר השירים, וגם זאת שהשכר 

על אכילת מצה וקיום המצוה שלי הוא. כך הוה, בליל הסדר ישבנו בהיחבא 

וקיימנו את ה׳סדר נאכט׳ ברוב התרגשות, ואכן הבנש׳׳ק קרא עמדי את כל 

סדר ההגדה על בוריו, ואכל את הכזית מצה, ואילו אני שמחתי שלכל הפחות 

שכר אכילת מצה אקבל בעולם העליון. ויהי ממחרת היום, יצאנו לעבודת 

עבודה ועבודת משא תחת הרשעים ימ״ש, ותוך כדי היעבודה׳ התפללנו 

את תפילות החג בלחש )היות וידענו שבאם הרשעים ישמעו מאתנו שאנו 

מתפללים ירצחונו נפש( בדמעות שליש, ובשארית הכוחות שבחנו 

את הבורא מתוך גיא צלמוות ׳הקל בתעצומות עוזך הגדול 
בכבוד שמך... הגיבור לנצח והנורא בנוראותיך...׳, בבואנו 
להתחיל לקרוא את ההלל, לא יכול הבנש״ק להתאפק יותר, 
וברוב התלהבות דקדושה נזדעק בקול גדול ׳ברוך אתה ה׳ 
אלוקינו מלך העולם... אשר קדשנו במצוותיו וצוונו לקרא 
את ההלל...׳ ולא היה סיפק בידינו לענות אמן עד שאחד 
מהצוררים ירה בו, ואותו צדיק נפל על קידוש ה', ה׳ יקום 
דמו... כל זה סיפר היהודי להרב אונגאר, כהקדמה לשאלה 



דברים טובים

קיב

- בליל אמש בא אלי הבנש״ק בחלומי, והפציר בי היות וההסכם 
ביינו היה שהשכר מצווה יהיה שלי, אמנם כעת כאשר הוא 
׳קדוש׳ בשמים ממעל רואה הוא עד כמה יוסיף לו 'שכר המצווה׳ 
כל כך, לכן נפשו בשאלתו שאמחול לו על השכר מצווה... 
עתה שאלתי - האם עלי לוותר לו על כך אם לאו... נענה הרב 
אונגאר ואמר, שאלה כזו יש לשאול לרבי ואני איני רבי, על 
כן גשה נא אל הרה׳׳ק ממאכניווקע זי״ע המתגורר בסמיכות 
ושאל את פיו כדת מה לעשות, ולאחר שהוא יענה לך מה 
תעשה ומה תפעל, שוב נא אלי כי ברצוני לשמוע את אשר 
ענה לך. נכנס היהודי אל הרה״ק ממאכניווקע והרצה את דבריו 
אל מול פני הקודש, נענה הרבי ואמר ׳מן היושר -שתוותר לו 
על שכר המצווה׳, שאל היהודי בסערת רוחו, בשלמא אם היה 
הרבי אומר ׳שלפנים משורת הדין׳ יש לי לוותר לו, ניחא, אבל 
מדוע אומר הרבי שמן היושר עלי לוותר לו על כך, הרי אני 
םכנתי את חיי עבור כזית זה, ו׳אף שלמתי מחיר הגון׳ עליה 
במכות רצח, הסביר לו הרבי ממאכניווקע, כי הנה רעך הבנש׳׳ק 
נגדע באיבו באמצע אמירת ההלל ולא זכה להקים דור ישרים 
מחדש, ולא עוד אלא שמני אז לא זכה לקיים אפילו עוד מצווה 
אחת, ואילו אתה זכית לחדש את ביתך ולהקים דור ישרים 
מבורך, וכמה וכמה כזיתי מצה אכלת מאז ועד היום, ומצוות 
רבות זכית לקיים, על כן אמרתי לך שתוותר לו שכר האי מצווה 
חדתא, והוסיף הרה״ק לשדלו עד שהסכים יהודי לכך. עתה 
אמר לו הרבי, קח נא מעמי את מפתחות בית מדרשי ואת 
מפתחות ארון הקודש, היכנס לביהמ׳׳ד וגש נא אל ארון הקודש, 
התכבד ב׳פתיחת הארון׳, הכנס את ראשך בתוך ארון הקודש 
והעלה בזכרונך את כל אותו ערב פסח, בכל התלאה הרבה 
ומסירות הנפש שהיה לך, באפיית המצה ובאכילתם, במכות 
שנתן הרשע, באמירת ההלל שבו נרצח אותו צדיק, ולאחר 
מכן אמור בפה מלא ׳הריני מוסר את שכר מצוות אכילת המצה 
לפלוני בן פלוני׳. היהודי אכן קיים את הדברים, ואך בקושי 
עמד לבו בסערת נפשו כי רבה, בהזכרו במראות הדמים, 
ובבכיות עצומות זעק אל חלל הארון הקודש ׳הריני מוסר 
ומוחל את שכר אותה אכילת מצה לפלוני בן פלוני׳, חזר לבית 
הרבי ובחוץ מצא את משמשו של הרבי, נתן לו את המפתחות 
ואמר לו, אמור לרבי שלמחרת עם שחר אתייצב אצלו, ומיד 
רץ אל ביתו שם המשיך בבכיו הרב, עד שנפלה עליו תרדימה, 
והנה בחלומו רואה הוא את הבנש״ק בפנים מאירים ושמחים, 
אשר בא להודות לו על השכר הרב טוב שמסר לו. למחרת 
התייצב אותו יהודי אל מול הקודש וסיפר לרבי את כל המעשה 
עם דבר החלום, והנה ממעשה החלום לא התפעל אותו צדיק, 
אך מזאת התלהב הרבי ואמר, בין והתבונן, הרי אותו בנש״ק 
היה יהודי מורם מעם, עובד ה׳ במסירות נפש, ואף אם תאמר 
שאין צדיק בארץ אשר יעשה טוב ולא יחטא )קהלת ז(, הרי 
וודאי הכל התכפר לו בייסורים המרבים שהיו נחלת הכלל 
בשנות הזעם, ובוודאי נזדככה נשמתו בכור הברזל בעבודת 
פרך אצל הרשעים, ולא עוד אלא שנתעלה להיות ׳קדוש׳ אחר 
שעלה השמימה על קדושת שמו ית׳, ומאז נמצא הוא זה שנים 

רבות בגן עדן, ועם כל זאת ירד אליך להתחנן בפניך כעני 
בפתח, כדל וכרש דפק את דלתיך, לבקש ממך את שכר עוד 
מצווה אחת של ׳אכילת מצה׳, ומכאן נלמד כמה עלינו ליזהר 
לחטוף עוד ועוד מצוות ומעשים טובים שבהישג ידינו ולא 
לדחותם חלילה וחלילה... כי יקרה היא ביותר שכר כל מצווה 

ומצווה עד לאין ערוך...

העיקר להתעורר מהחלומות. הפאנביזער רב אמר להגאון ר' 
יעקב גלינסקי שליט"א שענין הדרשות מה שראוי הוא 
שיעורר את הציבור, כמו אחד שהוא ישן, ולעברו מגיע אריה, 
אז אין ברירה צועקים או שופכים עליו מים כדי שיתעורר 
שיברח, כך גם דרשה צריכה לעורר את האדם שיברח ממה 

שלא טוב.

מה אתה מביא מהעולם הזה. הגאון הסטייפלער זצ"ל אומר 
שבשנת תרע"ד נסע הביתה מהישיבה ופגש איזה אבא 
של בחור שלמד איתו בנובהרדוק וביקש ממנו שימסור לבנו 
מכתב, והנה פרץ מלחמה, ואחרי שמונה שנים מצא את הבן 
אמר לו הנה יש לי מכתב מאביך שהוא כבר איננו בחיים, ומיד 
באיזה התרגשות פתח את המכתב, וכך היה כתוב בני, אל 
תשכח כשתבוא הביתה להביא לי משם דגים מלוחים כאשר 
אהבתי. רח"ל מה יהיה בן אדם ירד לעולם הזה בסוף מה הוא 

מביא דגים מלוחים, או מצות ומעשים טובים.

קבלה קטנה פתח קטן תפתח. וז"ל ה"שפת אמת" ]שבת הגדול 
תרס"א[: למה הקדים לקיחתו כו'. ואת ערום ועריה ולא 
הי' בידם מצות לגאול ונתן להם ב' מצות כו'. דאיתא במדרש 
פתחי לי אחותי רעיתי שבכל הד' מלכיות צריכין לפתוח פתח 
של גאולה. ואיתא פתחו לי כחודה של מחט ואני אפתח לכם 
כפתחו של היכל. וכן במצרים רצה הקב"ה שיפתחו בנ"י איזה 
פתח קטן במצות לקיחת הפסח. וכתיב וראה את הדם כו' ופסח 
ה' על הפתח. זה הפתח שפתחו בנ"י. ופסח וחמל או ודלג היינו 
שאותו משהו שפתחו בנ"י הי' חביב לפני הקב"ה וחמל על זה 
הפתח והרחיב והגדיל והרים זו הנקודה עד מעשה אבות כמ"ש 
מדלג על ההרים כו'. שקישר מעשה הבנים למעשה האבות. 
כמ"ש והגעתם אל המשקוף כו' המזוזות שרומז לג' אבות כמ"ש 
במ"א. ועל זה נאמר אחות לנו קטנה שהגם שזה הדביקות הוא 
רק משהו. מ"מ אם היא כחומה נבנה עלי'. ובנה הקב"ה יסוד 
כל הגאולה והתורה על זו הנקודה שפתחו בני ישראל. ובאמת 
זה בא ללמד על הכלל כולו אפילו בכל אדם בפרט כשפותח 
משהו פתח והוא אצלו כחומה יכול לבוא מזה לידי גאולה שלימה. 
ועיקר הפי' ופסח ה' על הפתח שחל שמו הקדוש על הפתח 
כמ"ש וראו כל עמי הארץ כי שם ה' נקרא עליך ויראו ממך. 
ועל זה מבקשין ויהי נועם ה' עלינו. ובנ"י קיימו מצוה הראשונה 

בשמחה רבה כמ"ש ויעשו כו' כאשר צוה ה'. 



בא

קיג

ויקחו להם איש שה לבית אבות שה לבית )יב, ג(. בני ישראל 
לקחו את פסחיהם, שנחשב לאלהי מצרים, לשחיטה 
וכל מצרים ראו זאת והיו שיניהם קהות. נס גלוי עד ש'שבת 
הגדול' על שמו קרוי. וידוע מה שמובא בספרים הקדושים 
שבכל שנה יורדת הארה משמיים באותו המועד לעוד ניסים. 
בשנת תש"ם התקבלה שיחת טלפון בהולה בביתו של הבבא 
סאלי, מעבר לקו היה יהודי מארגנטינה שביקש את עזרת הרב 
בדחיפות. הוא סיפר שהנער ישראל, בנו של שאול סתהון 
דבאח, מעשירי היהודים בארגנטינה, נחטף. שמע הצדיק 
והרכין ראשו בדומיה. שהה כך שעה קלה, נשא ראשו ואמר: 
"החוטפים יתפסו, והוא ישוחרר בשלום!... חינם אין כסף!". 
חלפו ימים ושבועות ומהחטוף לא נשמע דבר. בראשית ניסן 
טס אביו במיוחד לארץ הקודש, נכנס אל הצדיק שיעתיר שלום 
לבנו. אמר לו הצדיק: "השולחן ערוך הוא ספר הלכה, להורות 
את המעשה אשר נעשה. ונכתב בו: שבת שלפני פסח קורין 
אותו 'שבת הגדול' מפני הנס שנעשה בו. אם כן זה יום המסוגל 
לניסים וישועות". והבטיח: "בשבת הגדול ישוחרר הבן חינם 
אין כסף!". מעודד חזר האב לארגנטינה. ערב שבת הגדול צלצל 
הטלפון בבית העשיר. החוטפים הודיעו שהבן בידם ונקבו 

בסכום עתק. "אם
ישולם הכופר – ישוחרר הבן! מסכימים?". ההסכמה ניתנה. 
אמנם הם זכרו שהצדיק הבטיח חינם, אך הם חששו 
להסתכן בפיקוח נפש, ואף לא הודיעו על כך למשטרה. דוד, 
אחי החטוף, ניגש אל מקום המפגש כשמזוודה בידו, ממתין 
שאחד החוטפים יגש אליו לקבלת המזוודה. אך המשפחה לא 
העלתה על דעתה שהמשטרה מאזינה לשיחות הטלפון בביתם, 
ושמעה כמותם על דרישת הכופר ועל כן היא הכינה מארב. 
השוטרים הבחינו בשני החוטפים עושים דרכם אל עבר האח 
המצוייד במזוודת הכסף ויצאו לקראתם. הבחינו השניים 
בשוטרים ונמלטו. ראה דוד וחשכו עיניו. החוטפים יסיקו 
שהם הזעיקו את המשטרה ויהרגו את אחיו ישראל. הוא פחד 
לחזור הביתה לספר להורים את אשר ארע. בינתיים אחד 
החוטפים שנמלט נכנס לשירותים של בית קפה, ופשט את 
יזהו אותו השוטרים. הוא יצא לתחנת  אפודתו כדי שלא 
האוטובוס, ואחד השוטרים הבחין בו שהוא טורח להכניס את 
חולצתו למכנסיו. מיד עצר אותו השוטר לחקירה בת שעה 
וחצי, בה נשבר החוטף והסגיר את חבריו. בינתיים דוד החליט 
לפנות למשטרה, להיוועץ עמם מה עליו לעשות. כשהגיע 
מצא שם את... אחיו החטוף, ששוחרר כעבור חמישים וששה 
ימי כליאה בתנאים מחפירים. בשבת הגדול, בלא תשלום 

כופר...

לחודש הזה ויקחו להם איש שה לבית אבות )יב, ג(.  בעשור 
מדוע ציום הקב"ה לקחת את הפסח בעשור לחודש, 
ומדוע נצטוו בדינים כה רבים באופן אכילת הפסח, אלא, אמר 
המגיד מדובנא זצ"ל, משל למה הדבר דומה, לנער יתום, בנה 
של תופרת עניה, שעשה חיל בלימודיו והיה למעולה שבבחורי 

הישיבה. לימים, הגיע עשיר מופלג אל ראש הישיבה וביקש 
שימליץ בפניו על הטוב שבתלמידיו, כדי לקחתו כחתן לבתו 
היחידה. המליץ ראש הישיבה על בנה של התופרת. נשא הנער 
חן בעיני העשיר, והוא אמר לאם הנער: "אני מוכן לקחתו 
לחתן, לתת לו דירה מרווחת ולשאת בכל הוצאות החתונה. 
אני מוכן לסמוך את בני הזוג על שולחני, ובנך יוכל להמשיך 
ולהתעלות בתורה. רק דבר אחד אתבע ממך: להלביש את 
החתן כיאה וכיאות ליום חופתו. כל השאר – עלי". ענתה האם 
בחכמה: "מסכימה אני לתנאי שלך, אך זאת, בתנאי משלי". 
תמה העשיר: "מהו תנאך", ענתה האם: "שתתנו לי לתפור את 
בגדי הכלה". הסכים העשיר, והשידוך קם ונהיה. שאל החתן 
את אמו: "מדוע הצבת תנאי זה למחותן", ענתה האם: "פשוט 
מאד. הן המחותן עשיר הוא, לבטח ידרוש שתהיה לבוש בבגדים 
יקרים, לכבוד ולתפארת. ואני, הן עניה אני. מהיכן תשיג ידי 
לשלם בעבור בגדים כאלו, אבל אם יתפרו אצלי את בגדי הכלה, 
ויתפרו ברוחב יד, כמנהג העשירים, בגדים רבים ויקרים – כי 
אז ארויח סכום נאה, שבו אוכל לקנות את הבגדים היקרים 
והנכבדים". הוא הדין בענינינו. עם ישראל היה חסר מצות, 
ולא היה ראוי להגאל. מה עשה הקב"ה, נתן להם את מצוות 
קרבן פסח, ובזכות התעסקותם בה, התעלו והיו ראויים להגאל.

אחדות מביאה הגאולה. ברחוב שמשון עמד בניין רב קומות. 
הבניין היה מיושן, והדירות בו קטנות וצפופות. יום 
אחד נתלתה על לוח המודעות הזמנה לאסיפת דיירים. באותו 
ערב הגיעו כל הדיירים למקלט. מר זומשיין, יוזם הרעיון, קם 
מכיסאו ואמר: 'הגיע זמן לשים קץ למצב הבלתי נסבל. משפחות 
ברוכות ילדים מצטופפות בדירות של שניים וחצי חדרים, 
אין מנוחה להורים, והילדים לא יכולים להזמין חברים. שכרתי 
מהנדס, והוא הציע לי רעיון כיצד להרחיב את הבניין'. זומשיין 
פרש גיליון ובו תוכנית משורטטת. 'זהו הצד הדרומי של הבניין', 
הסביר. 'מהמסדרון הצר שיש בכל דירה תיפתח דלת לכיוון 
דרום וכך יתווסף לכל דירה חדר נוסף. על מנת שנוכל להוזיל 
את עלויות הבנייה, אני מציע להזמין קבלן אחד שיבנה את 
התוספת בכל שש הקומות'. 'וכמה זה יעלה לנו'? שאל מר 
כהן. 'המהנדס העריך שקבלן מוסמך ובעל ניסיון ידרוש 
כחמישים אלף שקלים מכל דייר'. ענה זומשיין. 'זה מחיר 
גבוה מדיי', אמר שמעוני. 'דוד שלי קבלן, הוא יבנה לי בארבעים 
אלף שקלים'. 'גיסי גם הוא קבלן', אמר יעקובי, 'הוא ייקח לי 
לא יותר משלושים וחמישה אלף שקלים'. 'תפסיקו לערב בני 
משפחה', כעס זומשיין. 'צריך קבלן אחד שיחפור את היסודות 
לעומק כמו שצריך, שיבנה את השלד עד למעלה, ואחר כך 
יבנה את החדרים בצורה איכותית. זה לא משחק בלגו'. 'הדוד 
שלי לא שחקן לגו, הוא קבלן מצוין, אני מציע שהוא יעשה 
את כל הפרויקט', כעס שמעוני. 'הגיס שלי הרבה יותר ותיק, 
ויש לו יותר ניסיון, הוא בנה את כל רחוב גוזלי'. צעק יעקובי. 
האסיפה הפכה למבול של צעקות וטענות. בסופו של דבר 
עזבו כולם לביתם, כשהם רוטנים וממורמרים. בחלון המקלט 



דברים טובים
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ישבו שני נערים, יוסי וחנן. הם ראו בכאב לב כיצד המבוגרים 
עוזבים בכעס את המקלט מבלי שהצליחו לקדם את התוכנית. 
'כמה חבל', אמר חנן, 'כל כך רציתי עוד חדר בבית'. 'גם אני 
רציתי שתהיה לי אפשרות להזמין חבר אליי הביתה, שיאכל 
וישן אצלי', הוסיף יוסי. 'יש לי רעיון', אמר חנן, 'בוא נערוך 
אסיפה של כל הילדים והנערים בבניין, וננסה לחשוב יחד 
איך פותרים את הבעיה'. למחרת העבירו חנן ויוסי דף קשר 
בין כל ילדי הבניין, והזמינו אותם לאסיפת ילדים במקלט. 
ילדי הבניין הגיעו כולם. 'אני מציע שנכתוב מכתב בשם 
הילדים, ובו אנו מבקשים מהמבוגרים להגיע להסכמה ביניהם, 
כדי שלא להחמיץ את ההזדמנות', אמר חנן. 'אבל בלי שיהיה 
שלום בין המבוגרים, לא נצליח להזיז שום דבר', אמר נחום. 
'יש לי רעיון', אמר דורון, 'צריך לארגן סעודה משותפת לכל 
הדיירים במקלט, וכך נצליח לעשות שלום ביניהם'. 'איזה 
רעיון אדיר', הריע יוסי. 'מי בעד?' כל האצבעות הורמו. למחרת 
יצאו הילדים למשימה. הם ביקשו מצרכי מזון מבעלי חנויות, 
והוציאו מדמי הכיס שלהם על מנת לקנות לחמניות ומשקאות. 
הנערים החליטו שזו תהיה הפתעה מוחלטת. בזמן ארוחת 
הערב הם הזמינו את ההורים לבוא לראות כיצד קישטו את 
המקלט. ההורים ההמומים מצאו שולחנות ערוכים עם מפות 
צבעוניות, וכיבוד של מזון ומשקאות. אחר כך העלו הילדים 
הצגה קצרה שהראתה כמה קשה הצפיפות בבית. כמה מהם 
עלו על במה מאולתרת שהקימו, והקריאו שיר שבו ביקשו 
מן המבוגרים להתחשב בילדים ולהגיע להסכמה על התוספת 
לבניין. כעבור כמה שבועות נראו כלים כבדים עושים את 
דרכם אל הבניין. כעבור חצי שנה הסתיימה העבודה לשביעות 
רצונם של הדיירים. 'לא רק שהגדלנו את הבית, גם זכינו ל'שלום 
בית',' סיכם זומשיין. והנה הקב'ה מצווה את משה רבנו להקריב 
את קרבן הפסח במצרים. כל משפחה צריכה הייתה לקחת 
טלה אחד, לשחוט אותו, לצלות אותו, ולאכול את כל בשרו 
באותו הלילה. למשפחות גדולות לא הייתה בעיה. הם יכלו 
לגמור יחד בשר של טלה אחד. אבל למשפחות קטנות הייתה 
בעיה, מה עשו? ציווה הקב'ה כי משפחה שאינה מסוגלת 
לאכול את כל הטלה, תצרף אליה משפחה נוספת או אפילו 
כמה משפחות. כך הרוויחו מלבד המצווה, גם יחסים של אחווה 
ורעות בין בני ישראל - אחדות שהוסיפה זכויות לעם והייתה 

הכנה מתאימה לקראת הגאולה.

מובא בספרים ואם ימעט הבית מהיות משה ולקח הוא ושכנו 
הקרוב )יב, ד(. משה נוטריקון מ'קום ש'דה ה'ר, ואיתא 
)בפסחים פח.( אברהם קרא לבית המקדש הר, שנאמר: "בהר ה' 

יראה". יצחק קראו שדה שנאמר: "ויצא יצחק לשוח בשדה". 
יעקב קראו מקום שנאמר: "ויפגע במקום וילן שם". וזשה"כ 
"ואם ימעט הבית מהיות משה" אם ח"ו לא נבנה ביהמ"ק הרמוז 
ב"משה" הוא מחמת חסרון אחדות, והעצה לכך "הוא ושכנו" 

שיתאחדו כלל ישראל ואז יבנה ביהמ"ק בב"א.

קרבן פסח – מסירות נפש. בזכות ב' דברים נגאלו – דם פסח 
ודם מילה. עם ישראל לא היו ראוים לגאולה. תמיד 
מתחילים מאתערותא דלתתא, ולבסוף אתערותא דלעילא, 
'פתחו לי פתח' זה חייב להתחיל מאיתנו, וכאן הקב"ה גאלנו 
מבלי שיש לנו זכויות כלשהן – 'ופסח ה' על הפתח'… למעט דם 
פסח ודם מילה. עם ישראל עדיין קשורים לעבודה זרה, וצריך 
לומר להם 'מישכו וקחו לכם צאן', אמרו חז"ל מישכו ידיכם 
מעבודה זרה. ואעבור עליך ואראך כו', אמרו חז"ל בזכות שני 

מיני דמים נגאלו ישראל ממצרים. דם פסח ודם מילה.
צריך ביאור מדוע דם פסח היא זכות לגאולה? מה המסירות 
נפש בזה? ומי לא ירצה לאכול צלי שריחו נודף? מילא 
מילה מסירות נפש בה, ודאי לאדם מבוגר, אלא קרבן פסח 
צלוי- מה מסירות נפש יש בו שבזכותו נגאלו? ועוד צריך 

ביאור: מדוע בקרבן אנו מוצאים הגבלות הטעונות ביאור.
א. מישכו. מדוע לא קחו?

ב. מי' בניסן. מדוע לא בי"ד?
ג. נמנים בחבורה. מדוע לא יחידים?

ד. הדם על המזוזות. מדוע?
ה. לא לבשלו אלא לצלותו. מדוע?

ו. צלייתו בשלימות. מדוע?
ז. לא להותיר עד בוקר. מדוע?

ח. הנותר לשרוף באש. מדוע?
מה החוט המקשר בין כל הדברים הללו? 
בני ישראל הגיעו במצרים למ"ט שערי 
טומאה. עבדו עבודה זרה. עבודה זרה של מצרים- טלה. כדברי 
משה: "הן נזבח את תועבת מצרים לעיניהם ולא יסקלונו"? 
על מנת לזכות לגאולה יש לפרוק את אמונת ההבל, ולהאמין 
בה'. לכן בני ישראל נגאלין ממצרים דוקא בחדש ניסן שהוא 
מזל טלה, ובאמצעו- שזהו עיקר כוחו, להורות שאעפ"כ אין 

בו כוח להצילם. על פי זה יובנו כל הציווים.
שימשכנו בפרהסיא ויוכיח קבל עם ועולם שהוא  מישכו- 
מאמין בה' והולך לשחוט את אלוהי מצרים. לכן בי' 
בניסן שמי שלא ראה אותי מושך יראהו קשור בביתי לכרעי 
המיטה. וישאלני... לכן נמנים בחבורה כדי שיהיה בפרהסיא 
ולא התגנבות יחידים. את הדם נשים על הפתחים כדי שמי 
שלא ראה זאת עד עתה יראה את הדם של אלוהיו מרוח על 
הדלתות. ולכן צולים אותו, כדי שכל מצרים יריחו את אלוהיהם 
נשרף... ולכן אף צולהו שלם על מנת שלא תהיה טעות ויבינו 
שזה טלה ולא בהמה. ולכן אוכלו עד תום כדי להשמיד את 
אלוהיהם עד גמירא. ולכן הותירו העצמות בלא שבירה שניתן 
ע"י העצמות לראות שאלה אלוהי מצרים. ולכן שורף את הנותר 
באש כדי להשמיד טוטאלית את אלוהי מצרים בלא להותיר 
זכר. בני ישראל היו עבדים שנפשם מטבעם שפלה לגבי האדון, 
ובפרט עבד בן עבד, כדברי דוד אני עבדך בן אמתך כו'. ואע"פ 
כן עשו זאת, והיה בזה מסירות נפש עצומה. חנה מסרה לעקידה 
ז' בנים, ואילו אברהם רק בן אחד, מדוע עניינו של אברהם כל 
כך מפורסם ומוזכר אין סוף פעמים בראש השנה כו', ואילו 



בא

קטו

ענין חנה אינו מועלה על נס באותה מידה ואף שבעתיים יותר? 
מפני שהמסירות נפש של חנה מוטבעת בה משום שאברהם 
מסר נפש והעניק לנו את הגנים הללו של מסירות נפש. לאחר 
אברהם אבינו אף חנה מסוגלת למסור נפש ולראות בעקידת 
ז' בניה מבלי לעשות מאומה. ובאמת קדושה ששורה בשל 
מסירות נפש משפיעה לכל הדורות הבאים. דבר זה מוצאים 
אנו בהר סיני, ששרתה עליו שכינה ולבסוף במשוך היובל 
המה יעלו בהר, ואילו בהר הבית – שם נעקד יצחק – שורה 

הקדושה לנצח, והעולה אף בימינו חייב כרת רחמנא ליצלן!
מה ההבדל? בהר סיני לא מסרנו נפשנו, ולא עשינו שום עמל 
להגיע לשם, לעומת זאת בהר הבית עקד אברהם את בנו 
ומס נפש לצורך כך! דבר זה נחקק בדם ונותר לעולמים! ראתה 
שפחה על הים מה שלא ראה יחזקאל בן בוזי, ומה איתה בסוף? 
נותרה שפחה. מדוע? מפני שלא התאמצה בשביל כך. לעומת 
יחזקאל שעבד על עצמו עד שהגיע למה שהגיע! אצלו זה נותר 

לנצח! 
המעשה ברבי שלום שבדרון שנסע ברכבת, ולידו ישב בחור 
חילוני ששאל היכן כאן באנטוורפן מוכרים כשר, 
ולאחר שיחה ארוכה עמו התברר שסבו היה בצבא גרמניה 
ומסר נפש על אוכל כשר. אני הבנתי את הקשר – מסירות נפש 
של סבו השליכה על כך שהוא אינו מסוגל לאכול טרף! הגמרא 
במסכת שבת אומרת שמצוה שמסרו נפשם עליה עדין מוחזקת 
בידם, כדוגמת מילה, לעומת מצוה שלא מסרו נפשן עליה 
כדוגמת תפילין רופפת בידן עיין שם דוגמאות. הרי לנו שמצוה 
שמסרו נפש עליה משליכה אח"כ לדורות! עד היום מלים 
ישראל הרחוקים את בניהם רק משום שאבות אבותיהם מסרו 

נפש עליה!
המעשה ברב מבריסק שאמרו לו שהבן שלו זורק אבנים על 
חתולים, והוא אמר שלא יתכן שמי שהכיר את אביו 
איזה בעל חסד וטוב לב הוא היה, יבין שלא יתכן שיצא לו נכד 
שמתעלל בחתולים...  הרב מבריסק וביתו שהיה פתוח לרווחה. 
והמודעות דרושים על קיר הסלון, ישן על דלת עקורה, ובנו 
שסירב לתת את עטו והרב נתן בו מבט מצמית. מסופר על מרן 
הגר"ח מבריסק שהיה נוהג לעיתים לטייל בבריסק ולחשוב 
בלימוד, והיה לבוש כיהודי פשוט עם חלוק רגיל וכיפה לראשו, 
ללא הכובע ובגדי הרב. פעם אחת כשחלף ליד תחנת הרכבת, 
פגע בו אורח שירד מהרכבת ושאלו לכתובת האכסניה שאליה 
הוזמן להתארח. הציע לו הגר"ח שילווהו ויראה לו היכן הבית. 
לאחר כמה פסיעות, אמר אותו יהודי לר' חיים, כי המטען 
שהביא כבד והוא מבקשו שיסייע לו וישא את המזוודה הגדולה 
בידיו. מרן הגר"ח הסכים ונשא את המזוודה במשך כל הדרך 
הארוכה. כשראה האורח כי האדם האלמוני שנזדמן לו מתקשה 
לסחוב, ואף מבקשו מדי פעם שיסייע לו מעט ויחליף עמו 
לכמה רגעים, השיב לו האיש: אין לי כוח, והגעתי עכשיו 
מהדרך, ולא יזיק לך אם תמשיך לסחוב… כך אמר לו האורח 
כמה פעמים, עד שהגיעו לרחוב הסמוך לכתובת המיועדת, 

ואז הראה לו הגר"ח באצבעו על הבית שהוא מחפש ברחוב 
הסמוך וביקש להיפרד ממנו לשלום.

אמר האורח: אם כבר עזרת לי עד עכשיו, אולי תלווה אותי 
ותישא את חבילותי עד לכתובת ממש, אך הגר"ח אמר : 
עד כאן, יותר אינני יכול. האורח הפציר בו שיעשה עמו טובה 
שלימה )הלא אין המצוה נקראת אלא ע"ש גומרה, והמתחיל במצוה אומרים 
לו גמור(, ואם כבר סחב והתייגע כל הדרך שישלים עד תומה, 

אך הגר"ח סירב בכל תוקף. למחרת שאל בעל האכסניה את 
האורח, אם ברצונו לבקר את רב העיר ולתת לו ברכת שלום 
כנהוג. האורח הסכים מיד, וילכו שניהם לבית הרב. אך כשהגיעו 
לביתו של הגר"ח, חשכו עיניו של האורח, האיש שאותו ניצלתי 
ועשיתיו לנושא משאות, הוא הוא רב העיר! מיד הביע צערו 
וביקש מחילה. אך הגר"ח השיב לו אין לך מה להצטער לא 
קרה כלום. אמר האורח: שאלה אחת לי אל הרב, לאחר שכבר 
ראה הרב שאינני מכירו, והסכים ללכת עימי ולשאת את 
המזוודה דרך כה ארוכה, מדוע התעקש שלא יצא את הפסיעות 
האחרונות עד הבית ולגמור את המצוה? אמר הגר"ח : אכן, 
באמת הייתי צריך ללוותך עד הבית שיהיה מעשה חסד שלם 
אך חששתי שאם בעל האכסניה יראה אותנו צועדים כך ברחוב, 
יתנפל ויגער בך. האיך אתה מעיז להטריח את רב העיר, ולכן 
החלטתי שמוטב ואלך קודם ולא אגרום לך לבושת פנים… מוסר 
השכל רב רב למדים אנו ממעשה זה, אף שאדם זה התנהג שלא 
כשורה עשה עמו הגר"ח חסד ודאג שלא יהיה ח"ו בושה וכלימה… 
)"משולחנו של רבינו"( מכזה בעל חסד – לא יתכן שיצא בן שמתעלל 

בחתולים!

שה תמים... מן הכבשים ומן העזים תקחו )יב, ה(. מובא בס' 
אהבת חיים הגמרא )שבת עז( אומרת, שדרכן של העיזים 
השחורות והזריזות ללכת בראש העדר לפני הכבשים הצחורות 
המתנהלות לאיטן. ומדוע, "כברייתו של עולם", כמו שהחושך 
נברא לפני האור. פירש הרב החיד"א זצ"ל בספרו "כסא דוד", 
שהעיזים השחורות והולכות בראש מסמלות את היצר הרע 
המתלווה לאדם משעת לידתו, והכבשים הלבנות, המשתרכות 
מאחור, מסמלות את היצר הטוב, המגיע רק בהיכנס האדם 
למצוות. ואמר הרב יוסף חיים זצ"ל, בעל ה"בן איש חי", שלפיכך 
נצטווינו לקחת לקרבן הפסח מן הכבשים ומן העיזים, כי יש 
לו לאדם ללמוד הן מן היצר הטוב, המדריכו בדרך טובה, והן 
מן היצר הרע. כיצד, על כך המשיל משל בדרך המליצה: פעם 
פגש היצר הטוב ביצר הרע. אמר לו היצר הרע: "עד מתי נילחם 
זה בזה, ועד מתי תתנגד לכל מעשי, והלוא כבר קרא לי שלמה 
המלך 'זקן', ולך קרא 'ילד' ועל הילד לשמוע לקול המבוגר". 
אמר לו היצר הטוב: "אדרבה, לך קרא שלמה המלך 'כסיל' ולי 
קרא 'חכם', ואין החכם נשמע לכסיל". אמר לו: אף על פי כן, 
בבקשה ממך, השלם איתי לשעה אחת". אמר לו: "מה תרצה 
לעשות באותה שעה", אמר לו: "ברצוני להזמין אחד מאנשיך 
לבית מרזח". אמר לו היצר הטוב: "את מי תרצה להזמין", אמר 
לו: "חסיד פלוני". אמר לו: "ומי מונע בעדך, לך והזמן אותו". 



דברים טובים

קטז

אמר לו היצר הרע: "חסיד גדול הוא ולא ישמע בקולי, אלא 
אם כן תצטרף להזמנה". אמר לו היצר הטוב: "כן אעשה, אתן 
לו רשות ללכת לאותו מושב לצים". בא היצר הרע לאותו חסיד 
ודיבר על ליבו ללכת לשם אך החסיד לא אבה לשמוע. עד 
שבא היצר הטוב ואמר לו: "תלך, ומה בכך, אולי יצא ממהלך 
זה דבר טוב. רק תשמור יראת ד' בקרבך ולא תחטא". הלך אותו 
חסיד לבית המרזח, הקשיב מעט לדברי הליצנות שהעלו שם, 
הלך לחדר הצדדי ששיחקו בו קלפים, התבונן כשעתיים בכל 
אורחות בית המרזח ושב לביתו, והיצר הרע הולך אחריו לראות 

כיצד השפיע עליו כל מה שראה.
וירא, והנה החסיד נכנס אל ביתו ונופל על מיטתו בקול בכיה 
וצעקה מרה. נזעקה אליו רעייתו ואמרה: מה לך, אישי", 
אמר לה: "כלי זהב היה לי, והלילה מסרתי אותו לבדיקה, 
ואמרו לי שהזהב מעורב בסיגים וערכו אינו רב". אמרה לו: 
"מה זה תדבר, וכי מניין לך כלי זהב, וכי מתוך שיכרות תדבר", 
אמר לה: "איני שיכור, ויודע אני את אשר אדבר. לבי הוא כלי 
הזהב שלי, אשר בו אני עובד את בוראי כל ימיי, והלילה 
העמדתיו למבחן. כל ימי סבור הייתי, שלבי זך וטהור, זהב 
מזוקק, ואני עובד את הבורא בחשק ובשמחה. אך הלילה הזה 
ראיתי עד כמה רחוק אני משלמות העבודה. כאשר התבוננתי 
בקבוצת אנשים הישובים למשחק קלפים, רתוקים ומתוחים 
לאין שיעור, התביישתי בעצמי כיצד אני איני רתוק כך לגמרא 
הקדושה. כאשר ראיתי באיזו התלהבות שמחים וצוחקים שם, 
ואני לא הגעתי לשמחה זו בעסק התורה והמצוות או אז נוכחתי 
לדעת כמה רחוק אני משלימות עבודת ה', והלב שחשבתי 
שהוא זהב טהור ומזוקק, התגלה לי כמעורב בסיגים ובפסולת". 
כשמוע היצר הרע דיבורים אלה מת ליבו בקרבו, והוא יצא 
מן הבית בקומה שחוחה ובראש מורד, כי לא עלתה מחשבתו 
בידו, ויהי להיפך. למחרת בא היצר הרע לבית הכנסת לעשות 
את מלאכתו עם האנשים הנתונים ברשותו, להחטיאם בשיחה 
בטלה בתוך התפילה, בתפילה בלא כוונה, ובריב של כיבודים 
קטנוניים, וראה שהנה החסיד מתפלל בכוונה עילאית, בחשק 
ובהתלהבות כפל כפליים ממנהגו בכל יום. ויספוק היצר כפיים 
ויאמר: "אכן נתקיים בי מאמר חז"ל 'הגמל הלך לבקש לו קרניים, 
וגזזו לו את האוזניים'. לעיתים אנו רואים אנשי עסקים 
העסוקים  במלאכתם והנה הקפה מונח לפניהם והם אינם 
נוגעים בו מהלהט של העבודה, ואף שהמשקה מתקרר הם 
אינם שמים ליבם לכך. ואנו, שיושבים ועוסקים בתורה הנה 
הקפה מונח לפנינו ואנו מיד לוגמים ממנו ולא "שוכחים" 
לשתות ממנו. וכך צריכה להיות בחינתו של האדם את עצמו 
עד כמה הוא דבוק בהשי"ת. כאשר האדם מקיים מצווה והוא 
"חי" אותה, מתלהב ממנה, קיום המצוות אצלו היה נראה אחרת 
כפי שכתב "אור החיים" הקדוש, שאם היו בני האדם מרגישין 
במתיקות ועריבות התורה היו "משתגעים" ומתלהטים אחריה. 
צריך להרגיש מתיקות זו, בבחינת "טעמו וראו כי טוב ד'" ומי 
שירגיש במתיקות ממילא יתלהב ויתלהט באהבת תורה. אדם 
שלומד תורה חייב להרגיש אחרת לאחר הלימוד, אם לימוד 

התורה לא השפיע עליו משהו היה חסר בעריבותה. רואים 
אנו, שיש לו לאדם ללמוד אף מן היצר הרע ומפעלוליו לדעת 
לנצלם לעבודת ד' כראוי. ועל כך נאמר: "מן הכבשים" אלו 
כוחות היצר הטוב, "ומן העיזים" אלו כוחות היצר הרע,"תקחו" 
לימודים ולקחים בעבודת הבורא יתברך. )אור דניאל(. בימיו 
של המגיד הגדול ממזריטש ז"ל גר בעל הבית אחד שהיה גם 
עשיר וגם למדן, והיה עוסק כל ימיו בתורה ועבודה, ואשתו 
היתה עוסקת בחנות שהיתה להם. רק לשתי שעות ביום הבעל 
היה נכנס לחנות, ושאר היום יושב בבית המדרש. והיה האיש 
מתנגד לחסידות, ולא ראה את פני המגיד. פעם אחת הלך 
באשמורת הבוקר של ערב שבת קודש לבית המדרש, ומצא 
שם אברכים אחדים, שלא מבני העיר, שיושבים ולומדים. 
שאלם האיש: "מאין אתם, ומה מעשיכם", השיבו לו שבאו אל 
הרבי. נמלך האיש בדעתו: "הנה אנשים ממרחק באים אל 
המגיד, ואני דר כאן ועדיין לא ראיתיו אף פעם אחת! את זמן 
הלימוד בתורה אמנם אין כדאי לבטל בשביל כך, אבל אבטל 
פעם אחת את הליכתי לחנות, ואלך להקביל פניו". כשבא אל 
המגיד נתרגש מאוד מזיו השכינה והדרת הקדושה שחפפה 
על פניו, והתחיל מי אז לבטל גם את שיעוריו בתורה בשביל 
להסתופף בצלו של המגיד, ונתקשר אליו בכל המסירות כאחד 
החסידים המובהקים. וגלגל ההצלחה נהפך עליו מאז ועסקיו 
ירדו מטה מטה עד שנתדלדל. לא יכול עוד האיש להתאפק, 
ופנה אל רבו, המגיד הגדול, בשאלה: "למה זה מאז נתקרבתי 
אל הקודש ירדתי ממצבי", השיבו המגיד: הרי למדן אתה, 
ובוודאי ידוע לך מאמר חז"ל )בבא בתרא כה:(: "הרוצה להחכים 
ידרים, להעשיר יצפין, וסימנך שלחן בצפון ומנורה בדרום", 
אשאלך איפוא, מה יעשה האיש שרצונו להיות גם חכם וגם 
עשיר, הלא רב המרחק בין צפון לדרום, שתק האיש, ולא ענה 
דבר. אמר לו המגיד שוב: אם האדם משים עצמו כאין ואפס 
הוא נעשה רוחני, ורוחני אינו תופס מקום, ויוכל איפוא להיות 
גם פה וגם שם. ירדו הדברים לחדרי ליבו של האיש, ומאז 
והלאה נעשה שפל אברך ועניו, וההצלחה חזרה אליו כמקודם. 
)סיפורי צדיקים( מעשה איך שדורות הראשונים היו מותרים על 

כל עושר וכבוד וכל תענוגי העולם הזה והיו מקבלים על עצמם 
צער, יסורים, עני, דוקא שיזכו לבן צדיק וכך היה המעשה. 
אחר גרוש אספניא התישבו היהודים בערי טורקיה, התפזרו 
מעט הנה ומעט הנה והתערבו עם הטורקים בכפרים שלהם 
וחיו חיים טובים. בכפר אחד היה ישמעאלי עשיר מאוד והיה 
בעל צאן ובקר ופרדסים ושדות אבל החיים שלו נמאסו עליו 
כי תמיד היה ריב בינו ובין אשתו ומשפחתו. פעם עלה בדעתו 
לברוח מכולם, שם היה יהודי בשם חיים קראקו, לא היה עשיר 
כל כך, אבל היה צדיק אמת שגם הגויים היו אוהבים אותו 
ומכבדים אותו. פעם נכנס הישמעאלי העשיר הזה אצלו ואמר 
לו סוד ביני ובינך אני צריך לברוח משפחתי בלתי ידיעתם, 
לכן תשמע לעצתי אני אמכור לך כל מה שיש לי במחיר נמוך 
כזה למשל כל דבר ששווה לירה אמכור לך בעשרה גרוש, מפני 
שאתה צדיק העושר הזה מגיע לך, עשו חשבון ביניהם במחירים 
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נוחים כאלה שהיהודי היה צריך לתת לו שמונה מאות לירות 
טורקיות. הלך והתיעץ עם אשתו אמרה טוב הדבר שיסע 
העירה אצל הקרובים וילוה סכום שחסר לו וכך עשה. בחזרו 
טרם שיצא מהחומות החוצה, ראה בהלה גדולה וצעקות, ניגש 
אצלם לראות והנה אשה בוכה שהפחה לקח את שלשת ילדיה 
עבור חובות של בעלה שכבר מת, האיש הזה הוציא כל הכסף 
ופדה את שלשת הילדים בינתיים נהיה לילה, נכנס לבית כנסת 
אחד להתפלל מנחה וערבית. ובאותו הרגע נעשה רעש גדול 
בשמים על האיש הזה איך נתן כל כספו לפדות את הילדים 
היה צריך לקנות קודם כל מה שהיה בידו, ובמשך יומים שלוש, 
היה מוכר ופודה את הילדים, והיה נשאר גם העושר גם פדיון 
הילדים בידו. בא השטן וקיטרג עליו באומרו שלא כיון בדבר 
מצוה אלא עשה משום רחמנות לילדים, ואמר להקדוש ברוך 
הוא תן לי רשות אני ארד ואנסה אותו אם זה לשם שמים אם 
לאו, בא אליהו הנביא זכרונו לברכה ואמר הניסיון הזה שייך 
לי אני אנסה אותו וכן עשה, נכנס לבית הכנסת בדמות עשיר 
ישב על ידו שאל ממנו מאין בא, ולאן הולך, בין דיבור לדיבור 
עד שסחב מפיו שפדה את הילדים, אמר לו היית צריך לקנות 
את כל הסחורה שהבטחת לגוי עד מחר, אחרי כן לקיים מצוה 
זו. עכשיו שנשארת בלי פרוטה איך תתראה עם אשתך ומה 
תאמר לה, התחיל לבלבל מוחו עד שאמר לו אתן לך כל הסכום 
שנתת ונשתתף במצוה זו, אמר לו לך מכאן מה שנעשה נעשה, 
אמר לו תקח כפליים מהכסף ותן לי חצי מהמצוה, אמר לו 
בבקשה עזוב אותי, העשיר ונתן לו שלוש פעמים מהסכום 
שימכור לו רבע מהמצוה ולא רצה. כיוון שראה אליהו הנביא 
ז"ל שזה עומד על דעתו גילה את עצמו ואמר לו אי אליהו, 
וכיון שעמדת בניסיון אני מבטיח לך שני דברים, או לשנה 
הבאה תחבוק בן  ויקרא שמו אליהו ויהיה תלמיד חכם צדיק 
בדורו, או תהיה עשיר כזה ששרים גדולים בכל המדינות 
יצטרכו לכספך. אמר לו אני אלך להתייעץ עם אשתי, ומחר 
אתן לך תשובה, וכך היה אמרה לו אשתו לא ראיתי בתכריכים 
שיש כיסים שקוברים את המת עם כסף בכיסים, כולם נקברים 
בלי כיסים, טוב לנו בן צדיק בעולם הזה ובעולם הבא מכל 
אושר וכבוד של עולם הזה, ובבוקר כשקם ללכת לבית הכנסת 
להתפלל והנה פגש את אליהו הנביא ז"ל אמר לו, אשתי מרוצה 
בילד צדיק יותר מעושר, אמר לו זה וזה יתקיים בידך. אמרו 
חכמינו זיכרונם לברכה שהניסיון של האשה היה יותר גדול 

ממנו.

אותו כל קהל עדת ישראל בין הערביים )יב, ו(. שעת  ושחטו 
בין הערביים נתפסת בעינינו כשעת דמדומי חמה, 
לפנות ערב, בטרם שקיעה. אבל אין זה כך. קרבן תמיד של בין 
הערביים, מוקרב בשש שעות ומחצה, כלומר מיד לאחר חצות 
היום, ותיכף לאחריו מקריבים את קרבן הפסח, שזמנו בין 
הערביים. הגאון רבי משה שמעון זצ"ל, רבה של פיטספורג, 
ראה בכך אות ולקח מאלף. הוא אמר: נכון הוא, שבשעת 
הצהריים, מיד לאחר חצות היום, עדיין קופחת השמש במלוא 

עוזה, והחום לוהט. אבל כבר נעשה הצעד הראשון לקראת 
השקיעה. הכל יודעים שהערב מתקרב, ובסופה של הדרך 
תשרור חשכה נוראה. משל למה הדבר דומה, לאניה השטה 
בלב ים. הקברניט יודע, שאם יסע בכיוון מסוים, לפי המצפן 
ויקפיד לשייט במעלה פלונית, יגיע לנמל, מחוז חפצו. הוא 
אחז בהגה ביד אמונה, אבל לא הקפיד לדייק ככלות הכל, 
מעלה אחת פחות או אחת יותר, מהי? הוא סטה בשבריר 
מעלה, אבל הקפיד לשייט בקו ישר. בתחילה היתה הסטייה 
קלה ובלתי מורגשת. באמת שלא היתה משמעותית. אך כעבור 
כמה מילין, הפריד מרחק ניכר בינו לבין המסלול הנכון. ככל 
שהרחיק, הלך המרחק וגדל. בסופו של דבר, לא זו בלבד 
שהחטיא את נמל האי שאליו בקש להגיע, אלא שהחטיא את 
האי כולו, והמשיך לשייט במרחבי הים, תועה ואובד דרך, 
עד שכלתה הצידה ואזלו המים, וכל יבשה לא נראתה באופק. 
כל דרך תועה, מתחילה בסטיה קלה. הצעד הראשון אינו 
מורגש. הוא צמוד כמעט לדרך הישרה. אבל המרחק הולך וגדל 
עד הניתוק המוחלט, ואבדן הדרך. לפיכך אמר המדרש: "ויהי 
ערב אלו מעשיהם של רשעים". אנו רואים אותם ברשעותם, 
בשיא החשכה והאופל של מעשיהם. אבל עלינו לדעת, שדרכם 
התחילה בסטיה הראשונה לעבר האופק, בצהרי היום, כאשר 
נטו אל "בין הערבים". אשרי מי שמפקח על צעדיו, ושב מבעוד 

מועד אל המסלול הנכון, אל הדרך הסלולה.

החיפזון למצווה הוא מדד, על מנת להבין את חשיבות הזריזות 
קזיוף  פינחס  הרב  שסיפר  סיפור  נביא  למצווה, 
שליט"א: לא פעם אנו דוחים מצווה שבא לידנו, לא רק שאיבדנו 
אותה אלא הרסנו את מה שקיים. משל למה הדבר דומה: לקמצן 
אחד, שהחליט לקנות חליפה חדשה לאחר עשרים וחמש שנות 
נישואין. למחשבה החיובית הזו  נדרשה חשיבה רבת שנים... 
בשעה  החג  בערב  רק  ההחלטה  התקבלה  זו,  של  כדרכה 
שהחנויות לקראת סגירה. המוכר היה קצר רוח, הוא אומנם 
מצא חליפה תואמת ללקוח, אך המכנס היה ארוך ונדרשה 
מקפלת של 5 ס"מ. מכיוון והחייט כבר הלך לביתו, נאלץ ידידנו 
לעשות זאת בכוחות עצמו. כשהוא מאושר על הרכישה ניגש 
לרעיתו וביקש ממנה: "קניתי חליפה אנא גיזרי 5 ס"מ קפלי 
5 ס"מ ותתפרי..." האישה מצאה את שעת הכושר להזכיר 
נשכחות: "אתה לא מתבייש?! עד שכבר קנית יא-קמצן לא 
יכולת לשלם עוד 20 ש"ח וישעשו לך מכפלת?! יש לי לסדר 
את הבית!" בצר לו, פנה האיש אל ביתו בת החמש-עשרה שזה 
עתה סיימה קורס תפירה. אך גם זו כאימה, החלה מיללת: 
"אבא וכי אינך רואה שיש לי מבחנים ובגרויות?! לא מצאת 
זמן?!..." כשהוא המום מתשבותיהן של רעייתו וביתו, ניגש 
בלית ברירה לחמתו. מאז שנפטר בעלה לפני כשלוש עשרה 
שנה היא גרה אצלו וסועדת על שולחנו. גם היא כצאצאיה 
בחרה להפר שתיקה: "עד מתי אשתוק?! כל הביבי-סיטר אני 
עושה לכם. את מטלות הבית אתם דוחפים רק לי מה חשבת 
לעצמך?!"... כהוא מיואש ומצר על החליפה שקנה, שם את 
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החליפה בארון והלך לישון. אישתו סיימה את הניקיונות 
בשעה 12 בלילה ובשעה של חשבון נפש אמרה לעצמה: "איזו 
אישה רעה אני מה בסך הכול ביקש בעלי לאחר 20 שנה? 
מכפלת?!... אעשה לו הפתעה!..." קמה מיד הוציאה את 
המכנסים מהארון גזרה 5 ס"מ קיפלה 5 ס"מ ותפרה. תחושה 
טובה עלתה על יצועה, מחר היא תשמח את בעלה.... כך 
חשבה. הבת שלו חזרה בשעה 2 בלילה וגם היא בשעה של 
חשבון נפש אמרה לעצמה: "איזו ילדה רעה אני. מה בסך הכול 
ביקש אבא ממני? ועוד לאחר שהשקיע בי ונותן לי כל מה 
שביקשתי ממנו? מכפלת?!... אעשה לו הפתעה!..." קמה מיד 
הוציאה את המכנסים מהארון גזרה 5 ס"מ קיפלה 5 ס"מ ותפרה. 
בתחושה טובה עלתה על יצועה, מחר היא תשמח את אבא... 
כך חשבה. בשעה 4 לפנות בוקר קמה חמתו לשתות כדור. 
ובשעה של חשבון נפש אמרה לעצמה: "איזו חמה רעה אני 
בביתו?  אותי  שמארח  היקר  חתני  ביקש  הכול  בסך  מה 
מכפלת?!... אעשה לו הפתעה!..." קמה מיד הוציאה את 
המכנסים מהארון גזרה 5 ס"מ קיפלה 5 ס"מ ותפרה. בתחושה 
טובה עלתה על יצועה, מחר היא תשמח את .... כך חשבה..... 
מסכן אפילו מכנס ברמודה לא נותר לו... מכאן נלמד:  מצווה 
שבאה לידנו אם לא נקיימה מיד, לא רק שנאבד אותה אלא גם 
נחבל בה... זריזות למצווה היא מדד לאהבה. אם יהודי מתאמץ 
להזדרז הרי הוא מגלה חיבה למי שציווה עליו... עם ישראל 
משתבח במצה כי היא המוכיחה את אהבתנו לבורא עולם...

במאיר עיני ישרים והיה לכם למשמרת )יב, ו(. נאמר  מובא 
"והיה לכם למשמרת" ופרש"י שנתן להם ב' מצוות: דם 
פסח, ודם מילה, שמלו עצמם באותו לילה. ולכאורה הרי מילה 
אינה כשירה רק ביום שנאמר "וביום השמיני ימול בשר ערלתו" 
ואפילו מילה שלא בזמנה פסולה בלילה? ולכך אומר )הזוה"ק( 

שהאירה להם כיום ממש וכשר היה למילה. 

"חמץ בפסח במשהו". הרה"ק רבי יחזקאל מקוזמיר נהג להחמיר 
ולדקדק בעניני פסח חומרות רבות. את החיטים של 
המצות השמורות היו ניחים בשק, ואת השק הכניסו לתוך 
חבית. את החבית שמו בשק שני, את השק קשור בחבל ותלו 
אותו על התקרה.  היה מעשה שרצו לשלוח את החיטים לטחינה, 
והיו צריכים לחתוך את החבל שהיה השק קשור בו, הוציא 
אחד מכיסו סכין של חמץ.  נבהל רבנו וצעק:  'חס וחלילה קחו 
סכין של פסח'. עמד איש אחד מן הצד והרהר על החומרות 
הרבות.  אמר לו רבנו הקדוש:  הלא אמרו חז"ל 'חמץ אוסר 
במשהו'.  במשהו, פירושו, במה שהוא.  כלומר, כל אדם כפי 

מה שהוא ולפי ערכו, כן הוא החומר של איסור חמץ אצלו.

רבי חיים הכהן ראפאפורט זי"ע אב"ד לעמבערג, מן  הגה"ק 
הכבשים ומן העזים תקחו )יב, ח(. מבואר שקרבן פסח 
היה אפשר להביא או מן הכבשים או מן העזים. ובני ישראל 
לקחו שה כבשים. לפי"ז יש לבאר כמין חומר דברי המדרש, 

מפני מה קורין את השבת לפני הפסח שבת הגדול, על הנס 
הגדול שהיה לישראל, שהמצרים היו עובדין לשה והם היו 
קושרין אותו השה לכרעי המטה לפסח, והיו המצרים רואין 
כל אלה ושותקים, והיה נס גדול. ודברי המדרש תמוהין בתרתי. 
א. הרי פסח מקחו בעשור, והיה הנס כל הארבעה ימים קודם 
הפסח עד השחיטה, א"כ למה נחשב הנס רק על שבת הגדול, 
הרי כל ארבעה ימים היה נס. ב. הרי בני ישראל עשו על פי 
צווי ה', וא"כ מאי שייך בזה נס, ששמעו לקול ה'. אלא למעשה 
היו יכולים לקחת "מן העזים" שבזה לא היה עבודת המצרים, 
א"כ מצד צווי השי"ת לא היו צריכים לנס, רק מעצמם לקחו 
"שה כבשים", ממילא נחשב לנס גדול מה שהמצרים שתקו. 
אך בשאר ימים כבר לא נחשב לנס, שהרי קרבן פסח צריך 
ביקור ארבעה ימים, הרי לאחר שלקחו את השה כבשים, כבר 
לא יכלו למחר להחליפו בשה עזים, שהרי צריך ביקור ד' 
ימים, נמצא ששאר ימים כבר נעשה ע"פ צווי ה' וזה לא נקרא 

נס, לכך רק יום הראשון חשיב נס.

ואכלו את הבשר בלילה הזה צלי אש ומצות מרורים יאכלוהו 
)יב, ח(. והביא רש"י ממסכת פסחים )קטז:(, שציום לאכול 

מרור זכר לוימררו את חייהם, ובאבן עזרא הביא מאחד מחכמי 
ספרד עוד טעם בזה, כי ליחות האויר תגבר בארץ מצרים עבור 
מימי היאור, ועל כן מנהגם היה לאכול בכל סעודתם, מיני 
מרורים רבים מעשבים וחרדל, ואפילו לא היה להמצרי אלא 
פת לבדה, לעולם המרורים יהיו על שולחנו לטבול בו הפת, 

כי הם רפואה להאויר הלח שיכול להזיק להגוף.
ובאור החיים הק' כתב דדרך אוכלי צלי לאכול עמו דבר חריף 
כי בזה יערב לחיך האוכל, ויאכל בכל אות נפשו. עיי"ש.

כתוב בדרשות חתם סופר אל תאכלו ממנו נא ובשל מבושל 
במים כי אם צלי אש )יב, ט(. אזהרה שלא לעשות מצות 
ה' בלב ולב, חצי ההתבשלות, וגם שלא מבושל במים של 

דמעות עין וצרה, כי אם צלי אש האהבה הבוער בקרבו.

תאכלו ממנו נא ובשל מבושל במים כי אם צלי אש ראשו  אל 
על כרעיו )יב, ט(. שואל ספר החינוך מה טעם שאסור לאכול 
"נא" או "מבשל"? עונה ספר החינוך: בשר מבושל אוכל רק 
עני. העני קונה כמות מועטה של בשר ויחד עם ירקות הוא 
מבשל אותם בסיר וכל התבשיל מקבל טעם של בשר, והבשר 
עצמו מקבל נפח גדול יותר. עשיר לוקח את הבשר ושם אותו 
באש, הבשר אמנם מצטמק, אך טעמו נפלא. דעה אחרת אומרים: 
"דעת זקנים מבעלי התוספות: בני ישראל היו עצבניים כי 
המצרים ראו שהם לוקחים את השה וישראל קצת חששו 
מהתגובה שלהם. לכן ישראל בקשו לאכול ממנו "נא", כלומר 
לבשל אותו מעט. משה רבנו אמר: שאסור לאכול ממנו "נא". 
אמרו בני ישראל: אז נאכל ממנו "מבשל" כלומר נשים אותו 
בתוך הסיר עם מכסה שלא יראו, אמר להם משה שגם זה לא, 
אלא צלי אש בחוץ, שכולם יראו! אולי אפשר לצלות אותו 
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חתיכות? שאלו בני ישראל. ענה להם משה: לא. אלא על כרעיו 
ועל קרבו! כדי שהמצרים יראו! מוסיפים על כך 'דעת זקנים 
מבעלי התוספות' : ד' אמר להם שגם את העצמות אסור לשבור! 
שכל העצמות יסתובבו ברחובות שלמים וכל המצרים יראו 
ויזהו, שאכלתם את הטלה. יוצא שהטעם של 'דעת זקנים 
מבעלי התוספות' שונה מהטעם של ספר 'החינוך' שאומר 
שצריכים לאכול אותו כמו בני מלכים. ומוסיף הרה"ג ר' יאיר 
ישראלי שספר 'החינוך' מדבר על פסח דורות. בפסח מצרים 
לא שייך לומר שיש לאכול את הפסח, כמו בני מלכים.. כיון 
שהם היו עדיין בתוך העבדות במצרים. אך מכיון שהבינו 
שצריך למהר, היה אפשר לחשוב שצריך לאכול "נא" לכן אמר 
להם משה, לא לאכול "נא" ולא לאכול "מבשל" אלא רק צלי 
וכו' כמבואר לעיל. אבל בפסח דורות שהוא זכר לחירות, יש 

לאכול אותו כמו בני מלכים, וכמו שאומר 'החינוך'.

בשארית מנחם אל תאכלו ממנו נא וגו' כי אם צלי אש  מובא 
וגו'. ידוע שסגולה גדולה שהתפלה תעלה יפה ליתן 
צדקה קודם התפלה, כמאמרם ז"ל )ב"ב י.( יהיב פרוטה לעני 
והדר מצלי, ויש למצוא רמז דהנה הר"ת של ולא תקפוץ את 
ידך הנאמר גבי צדקה )דברים טו, ח( מכוונים לר"ת של אז תקרא 
וה' יענה )ישעיה נח, ט(, והנה מצינו בברכות )ט.( אין נא אלא 
לשון בקשה, רומז לתפלה, וזה מרומז בפסוק כאן אל תאכלו 
ממנו נא, היינו שלא להתפלל עד שיתן מקודם צדקה המרומז 
בתיבות כי אם צל"י, שהוא ר"ת צדק לפניו יהלך )תהלים פה, 

יד(, ואז זוכה לאש התלהבות בתפלתו.

שמעתי מכ"ק אדמו"ר מטלנא שליט"א אל תאכלו ממנו נא )יב, 
ט(. פעם סיפר ה'בית ישראל' זצ"ל שבעת שאביו 

כשהיו  ישראל  בארץ  אתו  יחד  ביקר  זצ"ל  אמת'  ה'אמרי 
בירושלים התחמק הבית ישראל מאביו לימים אחדים בשבת 
החכמוני בישיבת המקובלים בית א-ל, וכשחזר משם שאלו 
אביו אודות זמן העדרותו, ובעת שענה לו שהיה בישיבת 
המקובלים הבחין באביו שמקפיד עליו בזאת. כעבור כמה 
חדשים מתום הביקור כשחזרו לפולין ניגש הבית ישראל 
לאביו ה'אמרי אמת', ואמר לו שיש לו להקשות איזו קושיא, 
הנה יעקב אמר ליצחק )בראשית כז-יט( קום 'נא' שבה, אבל 
בעשו נאמר )שם לא( ויאמר לאביו יקום אבי ולא אמר יקום 'נא' 
ופירש רש"י )שם כב( שיעקב דיבר בלשון תחנונים קום נא, 
אבל עשו בלשון קנטוריא דיבר, יקום אבי. וקשה הלא גם עשו 
דיבר עם אחיו בלשון נא, כמו שנאמר )בראשית כה-ל( ויאמר 
עשו אל יעקב הלעיטני 'נא' מן האדם האדם הזה. השיבו ה'אמרי 
אמת זצוק"ל, שאכן לא חשב מעולם על דיוק זה והוא באמת 
דיוק נפלא. אמר לו ה'בית ישראל', כשהיינו בארץ ישראל 
אישתמיטנא לישיבת המקובלים ובה שמעתי תירוץ נכון על 
זה, דהנה לכאורה צריכים להבין הלשון האדום האדום הזה 
וכפירש רש"י שם עדשים אדומות, הלא עדשים הן באמת 
אדומות כשהן חיות לפני הבישול, אבל אחרי שמבשלים אותן 

נהפכות הן ללבן, ואם כן היה צריך עשו לומר הלעיטני נא מן 
הלבן הלבן הזה ולמה אמר האדום האדום הזה, אלא שלתיבת 
'נא' יש עוד פירוש כמו שנאמר בפרשת בא אל תאכלו ממנו 
נא, היינו שאינו מבושל לגמרי. לכן ביקש עשו הלעיטני מהן 
ובהן, אפילו אם הם עדיין אינן מבושלות לגמרי, אלא הן עדיין 
בשיעור 'נא', ואכן במצב זה שפיר יתכן לכנותן מן האדום 

האדום, כי אז עדיין הם אדומים. עד כאן.

מובא בס' דור ודור, ואכלו את הבשר בלילה הזה צלי אש ומצות 
על מררים יאכלהו אל תאכלו ממנו נא ובשל מבשל במים 
כי אם צלי אש )יב, ט(. מצות לא תעשה שלא לאכול הפסח נא 
ומבושל שלא להותיר מבשר הפסח. לגביר אדיר אחד היה בת 
כליל  לעלם  להשיאה  ביקש  אשר  מעלות  כלילת  יחידה, 
השלמות, חכם ונבון, ירא שמים ובעל מידות טובות, מתמיד 
ובעל נימוסין. את כל ההצעות שהוצעו לו פסל, בכל מעמד 
מצא פגם. חקר ודרש לא נח ולא שקט, עד שמצא את שחיפש. 
בכפר אחד בביתו של עני ואביון גדל עלם כליל מעלות, ברוך 
כשרונות ובעל מידות - כל אשר שאלה נפשו! פנה הגביר אל 
אביו של הבחור ואמר לו:  "תן לי את בנך לי ונחוג מיד את 
כלולותיו!"  השתאה העני ואמר: "מה המהירות, ומה החפזון, 
קצוב נא זמן ואכין את צרכי החתונה כיאות!". צחק העשיר 
ואמר: "ואם אקבע מועד לעוד שנה כלום תוכל להכין את צרכי 
החתונה, כלום תוכל לחסוך בה דינר זהב אחד לפחות? הנה, 
אקרא למשרתי, אקרא לחיטים, לאופים ולמבשלים, לנגנים 
ולשאר העוסקים במלאכה ובתוך כמה שעות יהיה הכל מוכן.  
העשיר אמר כך מחשש שמא יקדימנו אחר ויקח את בן העני 
המבוקש לחתן. לכן ביקש למהר כדי לזכות בחתן המושלם. 
ואכן, כך עשה: חיש מהרה הובאו הבדים, ונתפרו הבגדים, 
הבהילו את האופים והללו טרחו, לשו, ואפו, ובעל השמחה 
העשיר עומד עליהם לזרזם, אך מכיון שהוצרכו לעשות הכל 
במהירות, לא הספיק הבצק לתפוח והחלות יצאו נוקשות 
ורדודות. בתוך כך הוכנו שאר צרכי החתונה והחתן החליף 
את בגדיו הבלויים בבגדים חדשים והדורים שהוכנו לכבודו, 
והנה בעת שהחליף החתן את הבגדים הבחין כי העשיר אבי 
הכלה לוקח את בגדיו הבלויים ואורז אותם בקפידה. החתן 
החכם הבין את פשר מעשי העשיר, ולכן מיהר לקחת אחת 
מחלות החתונה, חלה נוקשה ורדודה והכניס אותה אל בין 
בגדיו הקרועים שהיו כבר ארוזים. החתונה נחוגה ברוב פאר 
והדר, העשיר הביא את החתן אל ביתו ונתן לו כל מחסורו.  
לימים, הקל החתן בכבוד חותנו. ביקש העשיר לרמוז לו מאין 
בא, ומי הרימו מאשפתות.  מה עשה, ציוה להביא צרור בגדים 
המונחים בפינת הארון, העשיר החל לפתוח את הצרור לעיני 
חתנו, והוציא מתוכו בגדים בלויים וקרועים שלבש החתן 
בערב חתונת. והנה לפתע נשרה חלה יבשה נוקשה ורדודה. 
"מה זאת", תמה העשיר. "אני הנחתיה שם", ענה החתן.  "בערב 
החתונה הבנתי מדוע ציווית לארוז את הבגדים, שכן בקשת 
לרמוז לי מי אני, ואני הכנסתי את החלה כדי לרמוז לך מי 
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מיהר כל כך, מי דחק לערוך את הנישואין בחפזון, עד שלא 
היה לו פנאי לחכות ולהמתין שיתפחו החלות כראוי, כי בקש 
לזכות באוצר - בחתן המושלם..." סיפור זה אינו אלא משל, 
והנמשל הוא: אכילת קורבן פסח מורה על מעלתנו וכבודנו 
כבני מלכים. מסיבים אנו דרך חרות, אוכלים אותו צלי ולא 
נא ואסור להשאיר ממנו לבוקר כדרך העניים. לא שוברים בו 
עצם, ואוכלים אותו על השובע - הכל כדרך בני מלכים. וכדי 
שלא תזוח דעתנו ולא ירום לבבנו, הורה הקדוש ברוך הוא 
לאכול עם הקרבן מרור, זכר לעוני במצרים ולשעבוד המר. 
כמוהו, כצרור בגדי הדלות של אותו חתן שעלה לגדולה. אבל, 
לבל תפול רוחנו בקרבנו, הורה לאכול עמו את המצה, המרמזת, 
שלא הספיק בצקם של אבותינו להחמיץ, עד שנגלה אליהם 
מלך מלכי המלכים וגאלם. מזכירה היא כאותה חלה שנצררה 
עם הבגדים שהקדוש ברוך הוא מיהר לקחת אותנו לו לעם, 
כמו שאמרו חז"ל:  "ואכלתם אותו בחפזון - זה חפזון של שכינה 

לקים מה שנאמר: "על מצות ומרורים יאכלוהו".

מבאר המשך חכמה וחגותם אותו חג לד׳ חקת עולם תחגוהו 
)יב, י(. הנה בדורות הבאים יוכל בקלות להיות שהאדם 

לא ירצה לחוג את החג מחמת שהוא שוב סובל צרות גדולות 
ואין לו מנוחה, ואינו שמח עם הישועה שהיתה אז בימי צאתנו 
מארץ מצרים, אבל כל זה הוא רק כאשר השמחה הוא בעבור 
שמחתינו העצמי, אבל אם חוגגים את החג לה׳ בלבד ״וחגותם 
אותו חג לה׳״, אז ״חקות עולם תחגוהו״, ואין לחוש שיתבטל 

במשך כל הדורות.

מובא בחתם סופר ואכלתם אותו בחפזון )יב, יא(. כוונת התורה 
הוא שיאריך בסיפור יציאת מצרים כל כך, עד שלבסוף 
יהיה הזמן בהול כדי להספיק לאכול אפיקומן עוד קודם חצות 
)תלוי במחלוקת ברכות ט.( ועל ידי זה האכילה בחפזון ובבהילות, 

והנסיון מוכיח.

באבן עזרא, חזקוני. ומקלכם בידכם. לנהוג בהם את  מובא 
החמורים, וכמו שמצינו בפרשת בלק )כב, כו( אצל בלעם, 

ויך את האתון במקל.

וככה תאכלו אותו מתניכם חגורים נעליכם ברגליכם ומקלכם 
בידכם יש להבין לשם מה הוצרכה התורה להתיר לנו 
לאכול בצורה כזאת, מדוע היינו חושבים שאסור, ויש לתרץ, 
היות שכתוב בתרגום יונתן שהקב"ה לקח את בני ישראל 
ממצרים על ידי עננים והביא אותם לארץ ישראל מקום בית 
המקדש כדי לאכול מהקרבן פסח בליל פסח, ואח"כ החזירם 
למצרים ויש דין שלא יכנס אדם להר הבית במקלו ובמנעלו 
ובחגורתו, לכן היינו יכולים לחשוב שאסור כך להיות בשעת 

אכילת הפסח לכן הצריכה התורה להתיר בפירוש. 

וככה תאכלו אותו מתניכם חגורים )יב, יא(. מובא עולם החסידות 
)אדר ב' גליון 66( מעשה נפלא אירע לגאון החיד"א שיצא 

כשליח לחוץ לארץ כדי לאסוף  כספים לפרנסת עניי ארץ 
ישראל, באניה שירד בה נסע איש סוחר שהוביל אתו מלאי 
גדול של גבינה בלתי כשירה למדינת איטליה, אותו סוחר ידע 
שהחיד"א רב גדול ומפורסם שיצאו לו מוניטין בכל תפוצות 
ישראל, והיה כאשר ישיג ממנו 'הכשר' על הגבינה יעלה העסק 
יפה. לכן השתדל אצל החיד"א יום יום שיתן לו 'הכשר', אף 
איים עליו באיומים נוראים אם לא יתן, כמובן שהחיד"א השיב 
פניו ריקם. הלך אותו סוחר ושכר כמה פוחזים וריקים מן מלחי 
האניה והללו התנפלו על החיד"א באמצע הלילה ואמרו 
להשליכו לים אם לא יתן את כתב ההכשר המבוקש, משראה 
הרב שחייו בסכנה ואין מפלט, עמד וכתב להם 'הכשר' כדת 
וכדין לאמר, 'הגבינה של מוסר כתב זה כשרה וישרה היא 
למהדרין מן המהדרין, יאכלו ענוים וישבעו וכו', וסיים, הכותב 
וחותם ביום ג' לסדר וככה תאכלו אותו מתניכם חגורים וגומר 
בספר שמו"ת שנת תק"ח לפ"ק. כשהגיע הסוחר לאיטליה 
פירסם ברבים שיש לו גבינה למכירה למהדרין מן המהדרין 
בהכשר הגאון הגדול והמפורסם הנודע בישראל החיד"א, 
אולם כנהוג נתבקש הסוחר להכנס אל הרב 'מרא דאתרא' 
להראות את ההכשר. קרא הרב את ההכשר וראה שאמנם ההכשר 
טוב ותקיף הוא, אבל כיון שהגיע לפסוק שבתאריך נצנצה 
תמיהה בלבו לשם מה ציין החיד"א כי הפסוק שבתאריך נמצא 
בספר שמות דבר שגם תינוק של בית רבו יודע, העמיק הרב 
לחשוב עד שמצא שמו"ת ראשי תיבות 'שניים מקרא ואחד 
תרגום', ועיין בתרגום על הפסוק ומצא שתרגום אונקלוס 
מתרגם, מתניכם חגורים,  חריציכון יהון אסירין, עמד ופירש 
לעצמו, חריצי הגבינה יהיו אסורים. ציוה הרב לאסור את 
הסוחר ואחרי חקירה ודרישה נמרצת הודה הסוחר כי הוציא 
את ה'הכשר' מהחיד"א במעשי אלמות. עמד הרב ובירך על 

החידא 'ברוך שחלק מחכמתו ליראיו'.

וככה תאכלו וגו' מתניכם חגורים )יב, יא(. הבית ישראל זצ"ל 
סיפר, בנו של הגאון מוילנא נטה לבו מעט לחסידות, 
וכאשר שמע כיצד מדברים בוילנא כל דבר רע על החסידים 
תלמידי הבעש"ט, רצה לחקור אודות התנהגות החסידים, 
ונסע לפינסק.  בבואו ראה התקהלות רבתי ברחוב העיר, כולם 
עמדו וחירפו את הרב )ר' לוי יצחק מברדיצ'וב שהי מתחילה רב 
בפינסק( ואיימו לפגוע בו.  כששאל לפשר המהומות נודע לו 

כי הגיעה גבינה לשוק למכירה, והרב הטיל עליה איסור, 
למרות כתב ההכשר המהודר שהיה עליה.  מעשה שהיה כך 
היה, ההכשר היה מהגאון רבי יעקב שמשון משפיטיוקא, הרב 
רבי לוי יציק ראה את ההכשר ונכתב בו 'וככה תאכלו אותו 
וגו'.  והרי המשך הפסוק הוא 'מתניכם חגורים' ומתרגם אונקלוס 
'חרציכון יהון אסירין', וגבינה באמרית 'חרציכון', כמר שכתוב 
'חריצי החלב' )שמואל א יז, יז(.  )א"ה ואני שמעתי שכתב אחר הפסוק 
שמות י"ב וכו', והבין שכתב וכו' ולא וגו' כנהוג לכתוב כשמביאים פסוק, 



בא

קכי

שבא לרמז שמו"ת ר"ת שנים מקרא ואחד תרגום לעיין בתרגום(. מתוך 

כך הבין שההכשר ניתן תחת איומים, והגבינה אסורה באכילה. 
לבסוף נתברר כי מיצרי הגבינה תפסו את הגה"ק משפיטיוקא 
קשרוהו ואיימו עליו שאם לא יחתום על ההכשר יהרגוהו, לכן 
נאנס לחתום.  אך כדי שלא יכשלו על ידו באיסור מצא עצה 
זו, לרמז בכתב ההכשר שהגבינה אסורה באכילה, והתפלל 
להקב"ה שיגיע מכתבו לידי אדם גדול שיבין את הרמז. הגאון 
לא נתפעל מן הסיפור, ונשאר בשלו.  אך בנו של הגאון הסיק 

מכך כי כל הדיבורים אודות החסידים הינם עלילות שקר.   

וככה תאכלו אותו, מתניכם חגורים )יב, יא(. מובא בפאר ישראל 
- גור מרגלא בפומא של הרה"ק ה"בית ישראל" מגור 
זי"ע: "וככה תאכלו אותו, מתניכם חגורים". כשבאים אל 
האכילה, צריך לאזור חלציו בחגורה )"זיך גיט אונטער גארטלען"(, 
כדאיתא בזוהר הקדוש )פ' עקב(: "שעת אכילה – שעת מלחמה". 
ומצינו במעשה המשכן, שנצטווינו רק בשולחן הלחם לעשות 
מסגרת סביב. ורמז גדול יש בדבר זה, דהיינו, שבעניני אכילה 
האדם מוכרח לעשות לעצמו איזה מסגרת והגבלה, ולא, עלול 
הוא להתגשם ולהיות ח"ו זולל וסובא. והיה אומר משמו של 
הרה"ק ר' משה מקוברין זי"ע: כתוב )בראשית ט, ג( "כל רמש 
אשר הוא חי לכם יהיה לאכלה, כירק עשב נתתי לכם את כל". 
אמר הקב"ה לנח, מעכשיו שהתרתי לכם בשר למאכל, ראו 

שתאכלוהו כירק עשב בעלמא, דהיינו, בלי להתגשם.

וככה תאכלו אותו וגו' ואכלתם אותו בחפזון וגו'. והיה היום 
הזה לכם לזכרון וגו'. שבעת ימים מצות תאכלו וגו' )יב, 
יא - טו(. מובא במאור ושמש ראוי להתבונן מה טעם מצוה זו 

"ואכלתם אותו בחפזון", הלא  אכילת הפסח היתה קודם חצות, 
ולא יצאו מפתח ביתם עד אור הבוקר. אמנם, הנה נצטווינו 
לאכול בפסח "לחם עוני" )דברים טז, ג( - שהוא תפל בלי מלח, 
להורות שלא ימשך אדם אחר התענוגות המדומות, ולכן נקראת 
המצה "לחם עוני", מפני שהעני אין בידו לבחור מאכל אשר 
יתאוה ויחמוד, ומוכרח לאכול מן הבא בידו אף אם אינו ערב 
לחיכו, כן גם אנחנו אוכלין מצה מעיסה בלתי מתוקנת, להורות 
שיהא שוה אצלינו המתוק ואיננו מתוק, והאכילה צריכה להיות 
רק לקיום נפשינו לעבודתו ית"ש, ונקדש עצמינו על ידי אכילת 
מצה שבעת ימים לנגד שבעים שנה ימי שנותינו, שנדע על 
ידי זה שמן הצורך להשליך מנגד כל המדת העולם ומאוויו. 
ומהאי טעמא נצטוו לאכול את הפסח בחפזון, כי ידוע שבאכילת 
חפזון לא ימתקו לחיך אף המעדנים הערבים, כאכילת המתינות 
ואריכת השולחן, וזאת גם כן להורות שלא תהיה אכילת האדם 
למילוי תאוותו, כי אם לצורך חיי נפש. וגמר אומר: "והיה היום 
הזה לכם לזכרון", כלומר, שתזכרו זאת לעולם מדוע נצטוו 
לאכול הפסח בחפזון, שהוא לשבר כח התאוה, וגם "שבעת 

ימים מצות תאכלו", שתהיה זאת על לבבכם כל הימים.

ועברתי בארץ מצרים בלילה הזה )יב, יב(. מהו לשון "ועברתי", 
הגאון רבי שלמה קלוגר מברודי זצ"ל הסביר זאת על 
פי דברי המדרש )ילקוט שמעוני( על הפסוק "ועברתי בארץ 
מצרים" כמלך העובר ממקום למקום. מה כונת המדרש, מה 
ההבדל בין מלך העובר ממקום למקום למלך היושב בארמונו, 
אלא, משל למה הדבר דומה, למלך שביקש להיטיב לבני עמו 
ולמלא את משאלותיהם. אבל בני המדינה מרובים הם לאין 
מספר. מה עשה, קצב לכל עיר ומחוז יום מסוים, שבו יבואו 
התושבים לארמונו וישטחו את בקשותיהם. בהגיע היום 
המיועד, היו התושבים לובשים בגדי חג ועולים לארמון המלוכה 
בסדר מופתי, כיאות לבאי שער המלך, מתיצבים בפניו, פורשים 
את משאלותיהם ונענים ביד רחבה, כיד המלך. בהתקרב תורו 
של מחוז רחוק ונדח, שאנשיו גסים ונבערים, אכרים שוכני 
בקתות חמר, חשב המלך: איך יבואו לארמון בבלואי סחבותיהם, 
ברעשם ובלעגם, הן הכל ילעגו להם, והם יחושו שלא בנוח. 
מה עשה, החליט לצאת מארמונו ולנסוע אליהם, לפקוד אותם 
במקומם, כך, בחודש תשרי, בימי הדין, הקב"ה יושב על כסא 
רחמים, ואנו מכינים עצמנו כדבעי בחודש אלול בתפילה 
ותשובה וצדקה, ובאים לפניו לבקש על נפשותינו. אבל בחודש 
ניסן, בעת גאולת מצרים, כאשר היינו מעורטלים ממצות, כמו 
שנאמר, "ואת ערם ועריה", ולא היה לנו מלבושי כבוד לעמוד 
לפני המלך עבר הקב"ה ובא אלינו, "כמלך העובר ממקום 

למקום", וגאלנו.

ועברתי בארץ מצרים בלילה הזה )יב, יב(. מובא במשך חכמה 
הנה ידוע שמדת הדין קטרגה וצווחה הללו והללו 
עובדי עבודה זרה מה נשתנו אלו מאלו. וזשה"כ "ועברתי" אני 
אעבור ואעלים עין מבני ישראל, מהקטרוג של מצרים ולא 

אתן לקטרג על בני ישראל.

ועברתי בארץ מצרים בלילה הזה. וגו'. אני ד' )יב, יב(. ופירש 
רש"י אני ד' אני בעצמי, ולא על ידי שליח, וכן כתב 
בירושלמי סנהדרין )פ"ב הי"א( וכן מבואר במכילתא )והתם יליף 
לה מדכתיב וד' הכה כל בכור  ובמק"א במכילתא איתא דילפינן לה מדכתיב 

והכיתי כל בכור(, וכן אומרים בהגדה של פסח ויוציאנו ד' ממצרים, 

לא על ידי מלאך ולא על ידי שרף, ולא על ידי שליח אלא 
הקב"ה בכבודו ובעצמו, שנאמר "ועברתי בארץ מצרים בלילה 
הזה וגו', ועברתי – אני ולא מלאך, והכיתי אני ולא שרף, אני 

ד' ולא על ידי שליח.
במדרש רבה )יז, ה( איכא פלוגתא בזה, שיש אומרים  אמנם 
שהיה על ידי מלאך, וי"א שהיה על ידי הקב"ה בכבודו 
ובעצמו )אמנם בידי משה כתוב שלהמ"ר שהיה על ידי מלאך הכוונה הוא 

שהיה גם ע"י מלאך(.

ובזוהר הק' )מא( נתקשה בזה, דלפי זה שהקב"ה בעצמו הכה 
את מצרים, אם כן אמאי כתוב לקמן )יב, כג( שלא יתן 
המשחית לבוא אל בתיכם לנגוף, דמשמע מזה שהמשחית 
היה נוגף, ומבאר הזוהר הק', דבוודאי הקב"ה היה הקוטל, רק 
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שהמשחית היה רוצה למצוא עלילה על ישראל כדי שיהא 
ביכלתו להזיק את ישראל, ועל ידי הדם שנתנו על הפתחים 

לא היה ביכלתו להרע לישראל.
ובמזרחי מבאר, שהמשחית היינו המשחית סתם שיוצא בכל 
לילה, וכמו שמבאר רש"י שלילה רשות הוא למחבלים, 
ואף על גב שבאמת חשש זה שייך בכל לילה, מכל מקום הזהירם 
הקב"ה על זה במיוחד על אותו לילה, שאם יארע איזה נזק 
לישראל בלילה זה, אז יעלילו המצרים, הלא מכת בכורות 
שולט גם אצל ישראל, ומשה בדאי הוא, ועוד יש לומר במה 
שהזהירם באותו לילה דוקא, משום שבאותו לילה היה עידן 
ריתחא, וברי היזקא יותר, לפיכך יש לחשוש יותר, שהמחבלים 
יזיקו אנשים )נחלת יעקב(, ובספר למען תספר הביא מהגר"א, 
שמכל שכן המשחית, הכוונה למלאך המות, שאף אם הגיע 
זמנו של אחד מישראל למות באותו לילה, לא הומת בליל של 
מכת בכורות, כדי שלא יאמרו המצריים, שגם ישראל מתו 

במכת בכורות.
ובשל"ה הק' כתב שהקב"ה הכה את שר מצרים, ועל ידי זה 
היה בכח להמשחיתים להרוג את המצריים, בהגדת 
ברכת שיר כתב דהבכורים הידועים הומתו על ידי המשחית, 
והאינם ידועים על ידי הקב"ה. בפענח רזא, ובפי' הר"י מוינא 
כתבו, דהבכורים מתו על ידי ד', אבל הגדול שבבית שבמקום 
שאין בכור הומת על ידי מלאך. בידי משה על המדרש כתב, 
שד' הכה הבכורים הגדולים, אבל הבכורים במעי אמן שלא 
חטאו, ניגפו על ידי מלאך, בהגדת מעשי ידי יוצר כתב, שהגכם 
שבכל ארץ מצרים לא היה ביכלתו של מלאך לירד שם מפני 
גודל הטומאה, מכל מקום בארץ גושן שהיה בה קצת קדושה 
)ובארץ גושן היה פחות זוהמא ושרתה קדושה שם מובא באלשי"ך כי פרעה 

כתב את ארץ גושן לכתובה לשרה אמנו( על כן היה יכול לבוא שם 

משחית להרוג את המצרים בתוכו.

"ויאמר ה' אל משה ואל אהרן...דברו אל כל עדת ישראל" רש"י 
מקשה: והרי נאמר למשה ואתה תדבר אם כן, אהרן 
לא דיבר?  אלא, משיב רש"י: שמשה ואהרן חלקו כבוד זה לזה, 
והדיבור יצא מבין שניהם כאילו שניהם מדברים. מובא סיפור 
בספר "וקראת לשבת עונג": פעם אחת נסעו ר' עקיבא איגר 
ור' יעקב מליסא לוורשא, לאסיפת רבנים גדולה שנערכה 
בעיר. כל הדרך ישבו ודברו דברי תורה. יהודי וורשא הגיעו 
בהמוניהם לשערי העיר כדי לקבל את פני שני גדולי הדור, 
והובילום במרכבה מפוארת רתומה לסוסים בכבוד מלכים. 
ברצונם היה לכבדם, ולכן התירו תלמידי חכמים את הסוסים 
ומשכו בעצמם את העגלה במקום הסוסים.... כשראה ר' עקיבא 
את כל הכבוד הזה, חשב כי הוא לר' יעקב ולכן ירד מן המרכבה 
ומשך גם הוא את העגלה... ושראה ר' יעקב את הכבוד הזה 
חשב גם הוא כי הוא לכבודו של ר' עקיבא ולכן גם הוא ירד 
מהמרכבה ומשך אותה בגופו... וכך נשארה העגלה ריקה 
כשתלמידי חכמים ובתוכם ר' עקיבא איגר ור' יעקב מליסא 

מושכים אותה... כך חלקו גדולי ישראל כבוד זה לזה!

והיה הדם לכם לאות על הבתים )יב, יג(. המגיד מדובנא זצ"ל 
תמה: מצד אחד, הדם הוא סמל לפורענות, כמו מכת הדם 
שבאה על המצרים. וכן אמרו חז"ל )שבת נה.( שבעת חורבן בית 
ראשון התוה המשחית תו של דם על מצח הרשעים שדינם 
נחתם למיתה. ואילו לישראל, היה הדם סימן לפדות ולהצלה, 
לאות שהמשחית לא יבוא אל בתיהם לנגוף, כאשר יראה את 
דם הקרבן על המשקוף ועל המזוזות. ובכן, מהו הדם: אות 
לפורענות, או להצלה, ותירץ, המצרים ידיהם היו מגואלות 
בדם הזולת. הם זרקו ילדים ליאור, שקעום בחומה, ופרעה 
רחץ בדם ילדים! ואילו עם ישראל כאשר ראה הקב"ה שאין 
בידם מצוות, נתן להם דם פסח ודם מילה. אמר מעתה: מי 
אות  הוא  בעבורו  הדם  הרי  אחרים  בדם  מגואלות  שידיו 
לפורענות. אבל אם ידיו מגואלות בדם עצמו, במסירותו לדבר 
ד' הדם בעבורו הוא אות חיים. רבים הם האנשים המוכנים 
להקריב את הזולת. אך לו זו הדרך. את ההקרבה ידרוש האדם 
מעצמו! וזהו שנאמר: "והיה הדם לכם לאות על הבתים". בכל 
מקום דרשו חז"ל: "לכם משלכם" )סוכה כט, ע"ב(. "לכם ולא 
לאחרים" )מכילתא בא, יב-ז(. אף כאן, אם הדם הוא משלכם, 

הקרבה עצמית, רצוי הוא. ולא שיהיה זה על חשבון הזולת.

והיה הדם לכם לאות על הבתים )יב, יג(. פי' מרן אדמו"ר )ה"נתיבות 
שלום" מסלונים( זיע"א, והיה הדם לאות על הבתים, האות 

של יהודי במה נחשב ליהודי ובמה נחשב ביתו לבית יהודי, 
תלוי עד כמה שופף דמו בביתו לכבודו ית', ע"ד מאמר מרן 
בעל "דברי שמואל" זי"ע כשאיש יהודי אומר זה א-לי יש 
לשאול באיזה זכות הנך יכול לומר כן מה הקרבת בשביל זה...

ויאמר ד' אל משה ואל אהרן בארץ מצרים לאמר וגו' ולקחו מן 
הדם ונתנו על שתי המזוזות ועל המשקוף. יש מחלוקת 
בזה במכילתא )יב, ז( דלדעת  ר' שמעון ור' נתן, וכן כתב רש"י 
לקמן )יב, יג( נתנו את הדם מצד פנים של הדלת, ולדעת ר' יצחק 
היו נותנין הדם מצד חוץ של הדלת, כדי שיהיו המצריים רואין 

הדם ומעיהם מתבקעין ומתחתכין. 

ומובא בכלי יקר ונתנו על שתי המזוזות ועל המשקוף. ומשה 
הפך הסדר ואמר והגעתם אל המשקוף ואל שתי המזוזות, 
ועל דרך המדרש )איכ"ר ה כא( נוכל לומר כי אמרו שהקב"ה אמר 
לישראל )מלאכי ג ז( שובו אלי תחילה ואח"כ אשובה אליכם 
וננסת ישראל משיבה אין בי כח לשוב תחילה אלא אתה תהיה 
המתחיל שנאמר )איכה ה כא( השיבנו ה' אליך ואח"כ ונשובה, 
ועל דרך זה יפורש המשקוף כלפי השי"ת עליון על כל, כד"א 
)תהלים קב, כ( כי השקיף ממררם קדשו, ושתי המזוזות המחזיקים 

המשקוף היינו זכות אבות ואמהות, כמ"ש )דברים לג, כז( מעונה 
אלהי קדם ומתחת זרועות עולם. כי האבות מתחת למרכבה 
והם זרועות עולם, לכך אמר הקב"ה כחולק כבוד ליראיו ונתנו 
על שתי המזוזות תחילה ואח"כ על המשקוף, לומר שהצדיקים 



בא

קכג

בני אבות ואמהות יהיו המתחילים, ומשה אמר והגעתם אל 
המשקוף תחילה כי אין בנו כח להתחיל:

ויש אומרים, שהוא ע"ד שפירש"י בשיר השירים )ז, ב( שישראל 
מקלסים להקב"ה מלמעלה למטה והקב"ה מונה קילוסם 
מלמטה למעלה, על כן הקדים הקב"ה המזוזות למשקוף לומר 
שהשפע עולה מלמטה כי הצדיקים מוסיפין כח בגבורה של 
מעלה, אמנם מפני הכבוד הקדים משה המשקוף למזוזות לומר 
שהשפע יורד מלמעלה למטה כי זה דרך כבוד אל השי"ת. ואם 
נפשך לומר ששתי המזוזות כנגד משה ואהרן יבא ג"כ אל נכון, 

כי הקב"ה חלק להם כבוד והם חלקו כבוד אל השי"ת. 

מובא בבעל הטורים, והגעתם אל המשקוף ואל שתי המזוזות 
- ובנתינה כתיב )לעיל פסוק ז( ונתנו על שתי המזוזות ועל 
המשקוף, הקדים מזוזה למשקוף, לומר שאם שינה הסדר יצא.

והיה הדם לכם לאות על הבתים )יב, יג(. למה כשד' אמר למשה 
אמר קודם מזוזות ואח"כ משקוף וכשמשה דיבר לבני 
ישראל אמר קודם משקוף ואח"כ מזוזות. ועל כן תדע שאין 
מעבירין על המצוות א"כ קודם בא המזוזות ואח"כ משקוף 
אבל שחטו את הפסח בירושלים )תרגום יב"ע( כדכתיב ואשא 
אתכם על כנפי נשרים, וא"כ חזרו מעננים וא"כ המשקוף 
הראשון. בשם הרב געששטטנר זצ"ל אבל עיין בעה"ט או דעת 

זקנים.
ובכלי יקר מוסיף שיש מחלוקת בין ישראל לאבינו שבשמים 
שאבינו אומר תשובו ואנחנו אומרים השיבנו ד' אליך 
ולזה אמר הקב"ה קודם תשפריצו למזוזות תעשו אתערותא 
דלתתא ואח"ז על המשקוף, אבל משה אמר קודם על המזוזות 
שזה יבוא קודם אתערותא דלעילא ואח"כ על המזוזות ממתקים

והוסיף גיסי הרב קליין דרש"י אומר דרך דילוג וקפיצה, וידוע 
המעשה מר' עקיבא אייגר שנכדו סר לדרך החסידות 
ונסע אליו לקאצק ואשאל אותו על דין של שמא יעבירנו ד' 
אמות ולכאורה הוא מלתא דלא שכיחא, ולא גזרו רבן. אלא 
מאי אמר לו מה איך יכולים לשבת צריכים לקפוץ ואפילו יותר 
מד' אמות וא"כ מובן שפיר דילוג וקפיצה. א"כ קודם הגיע 

למשקוף.

מובא בפנינים יקרים בשם אמרי נועם והיה הדם לכם לאות על 
הבתים )יב, יג(. בשו"ת הרשב"א )חלק ד' סימן קפ"ז( שאל 
אותו כומר אחד דכתיב בחגי )ב-ט( גדול יהיה כבוד הבית האחרון 
מן הראשון מדקרי ליה אחרון ונחרב, אם כן מה תקוותינו 
שיבנה בית המקדש עוד. והשיב אף על גב דכתיב אחרון בכל 
זאת לאו אחרון ממש, רק שהוא מאוחר מהקודם והראיה דכתיב 
בפסוק )ד-ח( 'והיה אם לא יאמינו לקול האות הראשון יאמינו 
לקול האות האחרון והיה אם לא יאמינו גם לשתי האותות 
האלה ולקחת מימי היאור וגו' ונהפכת הדם ביבשת' אלמא 
דאחרון לאו אחרון ממש הוא, וזה הרמז והיה הדם רצונו לומר 

האות הג' של הדם לכם לאות על הבתים שיבנה בית המקדש 
במהרה בימינו אמן, דמן הדם מוכח דאחרון לאו אחרון ממש.

כומר אחד אמר פעם לגאון ר' איצל'ה מוואלוזין זצ"ל, בהגדה 
של פסח מרומז שאתם לוקחים דם של גוי בשביל המצות, 
שהרי אתם אומרים ר' יהודה היה נותן בהם סימנים דצ"ך שזה 
ר"ת ד'ם צ'ריכים כ'ולנו, ענהו הגאון ז"ל א"כ מה הר"ת של 
עד"ש באח"ב, וענהו הכומר שאינו יודע, אמר לו הגאון בא 
ואגיד לך, מה הם הר"ת האמיתיים, דצ"ך הוא ר"ת ד'וברים 
צ'רינו כ'זב, עד"ש ר"ת ע'לילת ד'ם ש'קר, באח"ב ב'ני א'ברהם 

ח'לילה ב'זאת. ופני הכומר חפו.
שאלו את הגאון רבי חיים קנייבסקי שליט"א אם למכת בכורות 
קוראים מכה אז בסימנים של ר' יהודה היה צריך לומר 
באח"מ ולא באח"ב, אלא תירץ היות ובמדרש מובא שהבכורים 
במצרים היו להם מחלוקת ורבו ביניהם ונהרגו הרבה מהם, 
וזהו למכה מצרים בבכוריהם לבד. וזהו הרמז באח"ב ולא במכה 

בבכורים לבד.

ביאר הגה"צ רבי שמעון לעמבערגער שליט"א גאב"ד מאקאווא 
ולא יהיה בכם נגף )יב, יג(. וברש"י, שאפילו ישראל הנמצא 
בבית מצרי גם כן ינצל. ידוע הענין ש"מושב ליצים" משפיע 
על המקום כמו שפירשו בספרים על המשנה באבות )ג, ב( 
שלושה שישבו ואין ביניהם דברי תורה הרי זה מושב ליצים. 
דכוונת המשנה שהטעם שאין ביניהם ד"ת הוא, מפני שבעבר 
היה במקום זה, מושב ליצים וזה השפיע עליהם שלא יהיה 
ביניהם ד"ת. והשמיענו כאן רבותא גדולה, שאפילו הישראל 
שנמצא בין המצרים לא יושפע ולא ינזק מכך מאומה. ומדה 
טובה מרובה שמעשה טוב משפיע על המקום כידוע העובדא 
שפעם בא הרה"ק ה"ישמח משה" זי"ע לשינאווא )שכידוע היה 
שם רב לפני היותו מרא דאתרא באוהעל(, והרגיש שם בחדרו הק' 

המיוחד התעוררות, והבין שלא מכוחו ובירר הדבר, עד שנודע 
לו שהרה"ק ר' שמעלקא מניקלשבורג זי"ע היה עומד ומתפלל 

במקום זה. 

וחגתם אותו חג לד' לדרתיכם חקת עולם תחגהו )יב, יד(. מובא 
במשך חכמה אם רואים את חג יציאת מצרים רק בתור 
השתחררות חומרית משעבוד גופני, יכולים רבים לטעון, 
שאין כל טעם לחוג את החג הזה בשעה שנתונים שוב בגלות 
ומשועבדים תחת הגויים. ברם, משרואים את יציאת מצרים 
בתור השתחררותו הרוחנית של העם, שחילצנו השם יתברך 
מתוך טומאת מצרים, לקח אותנו לו לעם סגולה והישרה עלינו 
את שכינתו וקדושתו אזי הרי חג יציאת מצרים הוא חג נצחי, 
אפילו כאשר אנו שוב משועבדים בגלות. זהו שאמרה תורה, 
"וחגותם אותו חג לד'" אם תחוגו את החג בתור חג לד' ותראו 
את אופי הגאולה הרוחני שבו, אזי "חוקת עולם תחגוהו" ואפילו 

בתקופות הגלות הקשות ביותר.



דברים טובים

קכד

אך ביום הראשון תשביתו שאר מבתיכם כי כל אכל חמץ ונכרתה 
הנפש ההוא מישראל מיום הראשן עד יום השביעי וביום 
הראשון מקרא קדש וביום השביעי מקרא קדש יהיה לכם כל 
מלאכה לא יעשה בהם אך אשר יאכל לכל נפש הוא לבדו יעשה 
לכם ושמרתם את המצות כי בעצם היום הזה הוצאתי את 
צבאותיכם מארץ מצרים )יב, יד - טו(. מצות השבתת חמץ. ר' 
רפאל דבז'נסקי אשר חי באחת העירות בסביבת פרנצ'ב 
שבפולין - בעליו של בית שכר היה. אדם ישר והגון, עובד 
אלוקים באמונה. שמע יושרו והגינותו התפרסם בכל האזור 
כולו, והכל העריכוהו מאוד, גויים כיהודים. כולם ידעו שר' 
רפאל לא יקח מהם ממון מבלי לתת תמורה מלאה. לא יפלא, 
אפוא, כי היהודי רפאל מצא את פרנסתו בשפע. הוא ואשתו 
יכלו לחיות חיים שלוים ומאושרים, אך לא כך היה, דאגה את 
כרסמה בלבם, שכן ילדים לא היו להם, ועל כך צערם היה גדול 
מנשוא. שנים רבות חלפו עליו בכפרו ולא נשתנה סדר עולמו, 
עד שהופיע בכפר כומר שונא ישראל מובהק, שהשנאה ליהודים 
פעפעה עמוק בלבו ולא יכול היה לשאת כי היהודי רפאל 
מצליח בעסקיו, ולכן החל הכומר מתאנה ומציק לרבי רפאל.  
תחילה סובב בין הכפרים ודרש מהם להחרים את בית השכר 
ולא להכנס אל רבי רפאל, כך קיווה שיצליח לשבור את מטה 
לחמו, אך הכפריים שהטיפה המרה משכה אותם כבחבלי 
קסמים, לא שעו לדבריו ולא שתו ליבם אל דרישותיו, והמשיכו 
כהרגלם להידפק על דלת בית המרזח לשתות לשכרה, ורבי 
רפאל המשיך להתפרנס ברווחה. כשראה הכומר כי הטפותיו 
אינן מועילות, החליט לנסות מזלו אצל פריץ הכפר. הוא ביקש 
מהפריץ שיטול חזרה את רשיון החכירה של רבי רפאל. אך 
גם כאן לא האירה לו ההצלחה פנים. רבי רפאל זכה לחיבתו 
של הפריץ והוא סרב לשמוע בקולו של הכומר. כך נמשכו 
הימים והכומר חורש תחבולות ומחשבות כיצד להציק ולהרע 
ליהודי זה. אולם כל מזימותיו נתקלו בקשיים מרובים והדבר 
לא צלח בידו. חג הפסח קרב ובא, והכומר הגה מחשבת זדון 
חדשה.  יודע הוא כי רבי רפאל מוכר את חמצו מדי שנה בשנה 
לנכרי, אחד הכפריים, והנה החליט לעשות מעשה. הוא הלך 
לאותו כפרי והבטיח לו סכום כסף גדול ובלבד שלא יקנה את 
החמץ של רבי רפאל. בתחילה סרב הגוי להישמע לכומר, "זה 
שנים אחדות קונה אני את חמצו של היהודי ומקבל תמורת 
זאת סכום הגון" כך סיפר "ולבד מזאת מעניק לי היהודי יין 
לפני החג ודאי שאינני רוצה להפסיד כל זאת!" טען בלהט.  
"אני אתן לך סכום כפול מזה שהיה נותן לך היהודי", הבטיח 
הכומר ברוחב לב. ונוסף לכך מבטיח אני לך כי ימחלו עוונותיך 
- הן אלה שכבר נעשו והן אלה שעתיד אתה לעשות".  הכפרי 
עמד תוהה ומהסס את מול הכומר ולא ידע להשיבו דבר, אך 
לאחר הבטחת הכומר להוסיף לו כמה בקבוקי משקה - התרכך 
מעט, ולאחר איומי הכומר בקללות, לא נשאר הכפרי אדיש 
והנהן לאות הסכמה.  הכומר לא הניח לו ולא עזב את הבית, 
עד אשר נשבע לו הכפרי כי רגליו לא תדרוכנה על מפתן בית 
השכר עד לאחר הפסח. לאחר צאת הכומר מבית הכפרי עוד 

ניקר חשש בלבו שמא מישהו אחר מהגויים האחרים יקנה את 
חמצו של היהודי ואז תהא כל טרחתו לשווא, לכן, הזהיר את 
כל הכפריים לבל יהיה איש מהם לקנות את חמצו של היהודי, 
וכך היה בטוח שהצליח במשימתו. ערב פסח מתקרב, רבי 
רפאל מחכה לבואו של הגוי, רוצה הוא לשוב לביתו ולהתכונן 
לחג המצות, אך הגוי שדרכו הייתה להופיע בשעת בוקר 
מוקדמת לא הופיע הפעם.  ודאי יגיע מאוחר יותר חשב רבי 
רפאל, והמשיך להמתין לו בבית השכר. השעות נקפו והגוי 
לא הגיע לקנות את החמץ כהרגלו. או אז הבין רבי רפאל כי 
ידו של הכומר העריץ בדבר, וכי הפעם הצליחה מזימתו. לכן 
יצא חיש מחנותו ופנה לאיכר אחר שיקנה את חמצו, אך זה 
סרב לקנות את החמץ. פנה רבי רפאל לאיכרים נוספים וכולם 
סרבו לערוך עיסקה עם היהודי. בדמיונם כבר ראו כיצד נכנסים 
הם לבית השכר המופקר ושותים כתאות נפשם מבלי לשלם... 
מכיוון שהגיעה שעת "איסור חמץ" חזר רבי רפאל אל חנותו 
פתחה לרווחה וקרא בפולנית:  "לכל מאן דבעי הנני מפקיר 
את כל החמץ שברשותי וכל הרוצה יכול לבוא ולקחת." כשסיים 
את הכרזתו, ארז את תרמילו ויצא לכיוון ביתו. במשך כל ימי 
החג היה שרוי רבי רפאל בשמחה מרובה, שכן בטוח כי מן 
השמים מנסים אותו וכדי לא לצער את אשתו הצדקנית על 
אבדן פרנסתו, לא סיפר לה מכל אשר ארע. לאחר הפסח רתם 
רבי רפאל את עגלתו ונסע עם אשתו לכוון הכפר. בדרך ראה 
רבי רפאל את אחד הכפריים, שבא מול, הוא עצר את עגלתו 
וברוח טובה פנה אל הכפרי ושאלו: "כיצד עבר עליכם חג 
הפסח, האם שתיתם לרוויה השנה, האם הרוויתם את צימאונכם 
בשנה זו שלא כבשנים קודמות", הביט הכפרי ברבי רפאל כלא 
מבין וענה לו: הכיצד רצית שנשתה, והרי שני כלבים שחורים 
מטילי אימה שמרו על פתח חנותך ולא אפשרו את הכניסה 
אליה.  נדהם רבי רפאל לשמוע את תשובת הגוי ובמהירות 
נסע לכוון חנותו, ואכן ראה שני כלבים שחורים עומדים בפתח, 
אך כלבים אלו - בראותם את רבי רפאל נגשו אליו, רחרחו בו 
ומיד עזבו את המקום במהירות ונעלמו. הבין רבי רפאל שמן 
השמים סייעו לו ולחמו את מלחמתו, למרות זאת אמר לנפשו: 
בביתי לא ילין חמץ שעבר עליו הפסח, ותוך כדי מחשבה נגש 
אל ברזי חביות היין שרך, פתחן לרוחה והיין שרף החל להישפך 
החוצה מתוכן.  כשראתה אשתו את מעשהו נבהלה ואמרה: 
"כל פרנסתנו היא ביין זה וכיצד מאבד אתה פרנסתך במו 
ידיך", שמע רבי רפאל את דברי אשתו והחליט לשאול שאלת 
חכם, כששמע הרב את סיפור המעשה פסק לו כי היין שרך 
מותר בהנאה.  שמחה אשתו לשמע פסיקת הרב, אך רבי רפאל 
עדין לא נרגע, הוא החל לעשות חשבון נפש, אמת ונכון הוא 
שחביות יין שרף אלה הן מקור פרנסתו. - אם יאבדו החביות 
תאבד גם פרנסתו, משום כך מצא הרב התר דחוק להשתמש 
ביין שרף זה, ואמנם יכול הוא לסמוך עליו - והמשיך להפוך 
במחשבותיו - רבונו של עולם, כיצד אני רפאל דבז'נסקי, יכול 
להסתמך על היתר זה בגלל בצע כסף, ובחשבו כך גמלה בלבו 
החלטה:  כשהגיע לחנות פתח שנית את הברזים והיין שרף 



בא

קכה

ניגר ונשפך ארצה. החביות התרוקנו עד טיפת היי"ש האחרונה... 
לשמע מעשהו פרצה אשתו בבכי מר, היא נגשה לבית הרב 
וביכתה את מר גורלה. "בנים אין לי, ועתה אבד כל רכושנו 
ואני אנא אני באה", "אל תבכי" ניחמה הרב, "שובי לביתך 
והסירי דאגה מלבך ובזכות המצוה שקימתם יולד לך בן שיאיר 
בצדקתו את עיני העולם..." ואכן לתקופת השנה נולד להם 
בן, הלא הוא הצדיק רבי אברהם מטשכנוב )אביו של האדמו"ר 
רבי זאב מסטריקוב זצ"ל(, עליו אמר הרבי מקוצק זצ"ל: "מי יכול 

להדמות לאיש קדוש כזה שכל אבריו הם תורה וקדושה".

מובא בכתב סופר ושמרתם את המצות )יב, טו(. פעם בא אורח 
לביתו של הרה"ק רבי דוד מלעלוב זי"ע ולא היה לו מה 
לתת לאורח לאכול רק מצה שמורה היתה בביתו, שאותה הוא 
שמר מכל משמר לפסח. לקח הרה"ק רבי דוד את המצה השמורה, 
בישל ממנה מאכל ונתן לאורח לאכול. לתמיהת בני ביתו, הוא 
הסביר: הרי את החיוב של מצה שמורה לומדים אנו מן הפסוק: 
"ושמרתם את המצות". ומאותו פסוק עצמו הרי לומדים אנו 
דין נוסף שמצוה הבאה לידך אל תחמיצנה. הריני מקיים איפוא 
את הדין שלא להחמיץ את המצוה, ולפסח יזמן לי הקב"ה מצה 

שמורה אחרת.

"אך ביום הראשון תשביתו שאר מבתיכם" )יב, טו(. ערב פסח 
לאחר חצות היום, ברחובות העירה ברדיטשוב ניכרת 
התכונה האחרונה לקראת החג הממשמש ובא, בתי ישראל 
נקיים, רחוצים וממורקים, שלוות החג הקרב כבר החלה לרדת 
על בתי היהודים. הרב הקדוש, רבי לוי יצחק מברדיטשוב 
זצ"ל, יוצא לשוק, קורא לגוי אחד ומבקש ממנו: "הא לך מטבע 
והבא לי מעט טבק תוצרת חוץ!" אותו טבק נאסר בסחורה על 
ידי המלכות. נטל הגוי את המטבע וכעבור זמן מה הביא לצדיק 
את הסחורה האסורה, את הטבק, כשהוא ארוז ומוצנע היטב 
לבל יתגלה. כי ידע הגוי שהעובר על החוק וסוחר בסחורה זו 
צפוי לקנס כבד מאוד. הודה לו הרבי ופנה אל משמשו ואמר 
לו: "הא לך מטבע ולך הבא לי לחם מאחד היהודים, שלם לו 
ביד רחבה עבור ככר לחם. הביט המשמש בפני הצדיק ולא 
הבין: מנין ישיג עתה לחם?! כלום נשאר חמץ בבית יהודי? 
אך את הרבי אין שואלים שאלות והמשמש החל לסובב בבתים 
לבקש לחם, אך כמובן, באף בית יהודי לא מצא את מבוקשו. 
בידיים ריקות שב אל רבו ואמר לו: "רבי, הן ערב פסח היום 
והחמץ בל יראה ובלא ימצא, לא מצאתי לחם בשום בית יהודי!" 
נשא רבי לוי יצחק את עיניו למרומים, ואמר בהתרגשות: 
"ראה, ריבונו של עולם, מי כעמך ישראל! הקיסר אסר על 
המסחר בטבק זה והציב אלפי שוטרים ופקחים והעניש בקנסות 
ובענשי מס, ולמרות זאת מבריחים בני המדינה כמויות אדירות 
מהסחורה האסורה. ואילו אתה כתבת בתורתך: "ולא יראה לך 
חמץ" ולא הצבת שום שוטר ופקח ואין להשיג בבתי ישראל 

אפילו משהו חמץ! היש עם כעמך ישראל?!".

מובא בספרים הק' ושמרתם את המצות )יב, טו(. פרש"י )בשם 
אין  כך  המצות  את  מחמיצים  שאין  כדרך  המכילתא( 

מחמיצין את המצוות וכן איתא )במגילה ו( אין מעבירין על 
המצוות דמצוה הבא לידך על תחמיצנה. ויש לפרש בדרך רמז 
כאשר בא האדם לקיים מצוות הבורא אל יקיימנה מתוך אונס 
והכרח ובפנים חמוצות כאילו כפאו שד אלא "עבדו את ה' 

בשמחה".

ביום הראשון תשביתו שאור מבתיכם כי כל אוכל חמץ  אך 
ונכרתה הנפש ההוא מישראל )יב, טו(. ביאר הגאון ר' נתן 
אדלר זצ"ל הראשונים אמרו שני טעמים על זה, שציוותה 
תורה לבער את החמץ ואף גזירה, 'לא יראה ולא ימצא', יותר 
מבכל איסורים אחרים, ראשית, משום שאין אדם נגמל מן 
החמץ הנאכל בכל ימות השנה, ונקל לו לשכוח ולאכול ממנו, 
באם יהא מצוי בבית. לפיכך היה הכרח להחמיר ולגזור עליו 
ביעור  מוחלט. ושנית, משום שאיסור חמץ הוא חמור ביותר, 
שחייבים עליו כרת, ולכן אמרה תורה 'לא יראה ולא ימצא'. 
זהו שאמר כאן הכתוב 'אך ביום הראשון תשביתו שאור מבתיכם' 
על שום מה. ראשית, 'כי כל אוכל חמץ', לפי שהכל אוכלים 
חמץ בכל ימות השנה ורגילים מאוד בכך, ושנית, משום 'ונכרתה 

הנפש ההיא' לפי שאיסור חמור הוא, שחייבים עליו כרת.

כי כל אוכל חמץ ונכרתה )יב, טו(. מובא באוצר י"ד החיים שמעתי 
עובדא שהיה בלבוב, באיש עשיר מופלג, ומסחרו במי 
דבש, והיה שמו איטשי רעכט מעיר יאנאוו. ובא ללבוב בחול 
המועד פסח, ועשה מסחר גדול של דבש, עם אדון אחד. ושכח 
בשעת המסחר שהיום חול המועד פסח, ושתה כוס שכר. 
וכשיצא לחוץ, נזכר תיכף שהוא פסח, והלך תיכף לש"ב הגאון 
ר' יוסף שאול נאטאנזאהן ז"ל, מלבוב, וביקש מאיתו שיסדר 
לו תשובה על זה. ושאל אותו ש"ב הגאון ז"ל, אם נוסע לפעמים 
לאיזה צדיק. והשיב, שנוסע לפעמים לבעלז, לש"ב רשכבה"ג 
הצדיק מו"ה ר' יהושע זצללה"ה. ונסע תיכף לשם, והיה שם 
על שני ימים אחרונים של פסח. וסיפר תיכף לש"ב רשכבה"ג 
הצדיק הנ"ל את צרתו מה שאירע לו. ואמר אדמו"ר הנ"ל, 
שלאחר יום טוב יסדר לו תשובה על זה. ולאחר יו"ט השיב לו 
שהתשובה על זה הוא שיסע לארץ ישראל. ונסע לביתו ושהה 
בביתו זמן מה עד שעשה איזה הכנה דרבה, שיוכל לנסוע 
לארץ ישראל. ובא ללבוב ליטול רשות מש"ב הגאון הנ"ל ז"ל, 
אבד"ק לבוב. ושאל אותו על התשובה שנתן לו הה"צ ז"ל מבעלז. 
והשיב שציוה לו לנסוע לארץ ישראל. ועמד הגאון הנ"ל בתחילה 
קצת בתימה, מה ענין תשובה זו לעבירה זאת, ותיכף נזכר 
שאומרים העולם בשם הגר"א ז"ל, שהכוונה מה שאיתא במדרש 
איכה )א-כח( על הפסוק )א-ג( גלתה יהודה מעוני, ודרש במדרש 
על שאכלו חמץ בפסח. והראה הגר"א ז"ל רמז לזה הדרש בתורה, 
שלא מצינו בתורה בהטעמים על הפסוק ונכרתה טעם גרשיים, 
רק בחמץ בפסח, להורות, כי לזה מועיל גלות. וסיים הגאון 
הנ"ל שעשה הגר"א ז"ל לזה הדרש, מטעמים כאשר אהב. ואני 
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אמרתי שכוונת אדמו"ר ש"ב הה"צ מבעלז זצללה"ה, שפקד 
לו דווקא לנסוע לארץ ישראל, ולא על סתם גלות, דהיינו שיסע 
מעיר זו לעיר אחרת, שג"כ נקרא גלות. על פי הגמרא דמכות 
)ז.( שמי שנתחייב מיתה אפילו בב"ד, וברח לארץ ישראל, 

חוזרין דינו, וכל שכן באונס בידי שמים ובשוגג. ודו"ק.

ביום הראשון תשביתו שאר מבתיכם כי כל אכל חמץ  אך 
ונכרתה... מיום הראשון עד יום השביעי )יב, טו(. מובא 
בחתם סופר בשם רבו הגה"צ רבי נתן אדלר זי"ע ויש לפרש 
בקשר הפסוקים כי התוס' בריש פסחים כתבו ב' טעמים מדוע 
רק בחמץ יש מצוה לבער האיסור מהעולם, א( מחמת אסור 
כרת, וע"ז נאמר "כי כל אכל חמץ ונכרתה". ב( משום דלא 
בדילי איניש מיניה. וע"ז נאמר "מיום הראשון עד יום השביעי" 

שבשאר הימים החמץ מותר, ולכן יש מצות "תשביתו".

ביום הראשון תשביתו שאור מבתיכם כי כל אוכל חמץ  אך 
ונכרתה הנפש ההיא מישראל מיום הראשון עד יום השביעי 
)יב, טו(. רמז נפלא לשיטת הראשונים בעניין בדיקת חמץ, מצא 

הגאון רבי נתן אדלר מפרנקפורט דמיין )רבו של ה"חתם סופר"( 
בפסוק זה. כידוע, נחלקו הראשונים בתחילת מסכת פסחים 
)ב.( בטעם תקנת בדיקת חמץ בליל י"ד בניסן. התוספות כתבו 

שהטעם הוא כדי שלא יבוא לאכול החמץ. וכתבו שהטעם 
שהחמירו כאן יותר מבאר איסורי הנאה שלא הצריכו לבערם, 
הוא משום שהוא איסור כרת. והר"ן כתב שזהו גם כן הטעם 
שחמץ הוא בבל יראה ובל ימצא, משום שחששה תורה דלמא 
אתי למיכל מיניה )שמא יטעה ויבוא לאכול ממנו(. והקשו התוספות: 
מאי שנא מחלב ודם שגם כן אסורים באיסור כרת ומכל מקום 
אין מצוה לבערם? ותירצו דחמץ שאני כיון שאין בדלים ממנו 
כל השנה, מה שאין כן חלב ודם, ולכן יש חשש שיבוא לאכלו 
יותר משאר איסורים הנוהגים כל השנה. כל זה, אמר רבי נתן 
אדלר, נרמז בפסוק: "אך ביום הראשון תשביתו שאור מבתיכם 
כי כל אוכל חמץ" – דהיינו, כיון שכל השנה אוכלים חמץ ואין 
בדלין ממנו. ועוד – "ונכרתה" – שאיסור חמץ הוא חמור, שהוא 
בכרת. ואם תבוא להקשות: הרי יום הכיפורים שאיסורו איסור 
כרת ואין בדלין ממנו כל השנה, ומ"מ לא תיקנו לבער האוכל? 
אינו דומה, שכן יום הכיפורים הוא יום אחד ויכול להיזהר 
שלא ישכח את איסור האכילה, מה דשאין כן חמץ איסורו –  
"מיום הראשון עד יום השביעי", ולכן קשה להיבדל ממנו, 

והצריכו בדיקה וביעור. 

וביום השביעי מקרא קודש יהיה לכם כל מלאכה לא יעשה 
בהם אך אשר יאכל לכל נפש הוא לבדו יעשה לכם )יב, 
טו(. מובא באמרי פנחס בכל המועדים מותר לעשות מלאכה 

לצורך נפש, ואילו היתר זה לא נאמר בתורה אלא בשביעי של 
פסח ולא נאמר במועדים אחרים. אלא, כיון ש'קשים מזונותיו 
של אדם כקריעת ים סוף', הרי אותו יום בו חלה קריעת ים 

סוף, שביעי של פסח, יש לו שייכות ישירה להיתר של מזונות, 
אוכל נפש.

אך אשר יאכל לכל נפש הוא לבדו יעשה לכם )יב, טו(. מובא 
בתפארת שלמה הנה כתיב ממקומו הוא יפן ברחמים, לפי 
הידוע שיש עולם עליון שנקרא הוא, ובעולם ההוא אין בו 
שום מלאך ולא שרף אלא כביכול לבדו ית"ש, וזה הרמז "אך 
אשר יאכל לכל נפש" פי' האדם שאין רצונו להתענג בתענוגים 
רק להחיות את "נפשו" כמו שאמר הלל הזקן שהולך לגמול 
חסד עם העלובה, אדם כזה הנה הש"י בעצמו הוא מזמין לו 
כל צרכיו, וזה "הוא לבדו יעשה לכם" להזמין כל צרכיכם, כמו 
שדרשו רז"ל לכם ולא לרשעים, כי אם השפע יורד מעולם 
ההוא כנ"ל, אין שום שליטה להחיצונים לטרוף ההשפעה ח"ו.

ושמרתם את המצות ושמרתם את היום הזה לדורותיכם )יב, 
יז(. מובא באזנים לתורה כשם שעליכם לשמור את 

עיסת המצות שלא תחמיץ, כך עליכם לשמור את היום הזה 
לדורותיכם שלא "יחמיץ" ברבות הדורות, ולא יתהפך חלילה 
"לחג ניצחון הצבא הישראלי על הצבא המצרי", ועליכם לשמור 
ולזכור תמיד, "כי בעצם היו הזה הוצאתי את צבאותיכם מארץ 

מצרים" ולא צבאותיכם הוציאו אתכם.

הרה"ק בעל "קרן לדוד" זי"ע ושמרתם את המצות )יב,  ביאר 
יז(. פרש"י ב' פירושים: 1( לשמור את המצה שלא יחמץ. 

2( לשמור מצוות, שמצוה הבאה לידך אל תחמיצנה אלא עשה 
אותה מיד. ויש לומר דאיתא  בשם האריו"ל: הנזהר ממשהו 
חמץ בפסח מובטח לו שלא יארע לו שום תקלה כל השנה. 
ולפי"ז ב' הפירושים הם אחד, אם תשמור המצה שלא תחמיץ 

ממילא ישמור המצוות ולא יכשל ח"ו.

מובא בספרים הק'איתא  )בתשובות הרדב"ז( מה טעם ראו חז"ל 
להחמיר בחמץ יותר מבשאר איסורי תורה עד שאסרו 
אותו אפילו במשהו וכותב שם "לא מצאתי כל טעמא במילתא 
זולת אמרם ז"ל "חמץ רומז ליצר הרע" ויצה"ר אסור אפילו 

במשהו.
 

מהאר"י ז"ל ודורשי רשומות היו אומרים לפי הנ"ל  מובא 
דהנה "מצה רומז ליצר הטוב" וההבדל בין ח'מץ למצ'ה 
הוא נקודה קטנה כקוצו של י' לרמז שההבדל בין מצוה לעבירה 

הוא לפעמים נקודה קטנה שמבדלת ביניהם.

"מצה" נוטריקון: מ'כל צ'רה ה'צילנו "מצות" נוטריקון: מ'תי 
ת'בנה צ'יון ו'עריה "מצת" נוטריקון: צ'דקה ת'ציל 
מ'מוות, לרמז שבזכות קדושת המצות נזכה לבנין ביהמ"ק 
ולהנצל מכל רע ח"ו, וגם רומז למעות חיטין שנוהגים לתת 

לעניים בפסח. 



בא

קכז

ושמרתם את המצות )יב, יז(. מעשה שהיה פעם בעת אפיית 
המצות של מרן הגרי"ז ז"ל בירושלים, נגש אחד אל 
הגרי"ז וסיפר לו סיפור שמספרים על אחד מגדולי האדמורי"ם 
הראשונים, שהיה אופה את מצותיו בדקדוקים נוראים, ובאותה 
המאפיה באותו זמן אפה את מצותיו גם יהודי פשוט אחד, 
שראה את כל הדקדוקים הנפלאים של האדמו"ר במצותיו, 
הצטער על כך שהוא אינו יכול גם כן לעשות כך, ונעמד לו 
אותו היהודי בקרן זוית והתפלל לד' מקירות לבו: רבש"ע, אני 
יהודי פשוט, ואיני יכול להדר ולדקדק בעסק המצות כמו 
האדמו"ר, על כן הנני מבקש ומתחנן לסיעתא דשמיא שהמצות 
שאני עושה יצאו כשרות ומהודרות... האדמו"ר שהבחין ושמע 
תפילה זכה זו, ניגש אל היהודי הזה ובקשו להחליף אתו את 
מצותיו. )כך סיפר הנ"ל לפני הגרי"ז, והיה מורגש שכוונת המספר היתה 
להוכיח שעדיפות מצות שכשרות ע"י תפילה, יותר מאשר מצות כשרות 

ומהודרות ע"י רוב עמל ודקדוקים וחומרות(. השיב לו רבינו הגרי"ז 

על אתר תוך כדי דיבור: אם כן הלא רואים שהיהודי ההוא 
באמת פעל בתפילתו על המקום )שאכן זכה ע"י תפילה, שהוא יזכה 
במצה שנעשית מתוך רוב דקדוקים והידורים אשר עמל ויגע עליהם 

האדמו"ר(.

ושמרתם את המצות )יב, יז(. פעם אחד קודם חג הפסח עבר 
אורח על בית הרה"ק רבי דוד מלעלוב זי"ע, ולא היה 
לו לצדיק כלום לכבד בו את האורח, כי אם מצה שמורה שהיה 
לו מן המוכן, אבל הן מצה זו מוכנה על החג הממשמש ובא, 
ושמורה אחרת לא ישיג, עם כל זה לא עשה הרה"ק שום שהיות, 
לקח אותה מצה ועשה ממנה סעודה שלימה בעד האורח. ואמר 
אז כהאי לישנא, עיקר ה'שמורה' היא לשמור המצה מחימוץ 
ואשר על כן כתיב מפורש בקרא ושמרתם את המצות, וחז"ל 
דרשו מכאן. ושמרתם את המצות את המצוות, מצוה הבאה 
לידך אל תחמיצנה )הובא בפירש"י יב-יז(, ובכן בנידון דידן, אורח 
ישראל כשהוא רעב, הרי שורת הדין נותנת שצריך שמירת 
המצוה ולתת ארוחה להשביעו, ומובטחני שהשי"ת יזמין לי 

מצה שמורה אחרת על חג הפסח.

בערב תאכלו מצות )יב, יח( סיפר הרה"צ ר' מרדכי חיים סלאנים 
זצ"ל:  לעת זקנתו של הרה"ק מאפטא )בעל אוהב ישראל( 
לא הניחוהו בניו להרבות באכילה, ואף מן המצה בליל הסדר 
הניחו לפניו "כזית קטן".  אמר להם:  הנני מרגיש בכל מאכלי 
טעם עפר.  אולם מן "כזית" מצה בליל הסדר ו"כזית" שאוכלים 
בסוכה, יש לי חיות לכל השנה.  האם את זאת אתם רוצים לקחת 

ממני.

תאכלו מצות )יב, יח(. הרה"ק רבי צבי הירש מליסקא  בערב 
זי"ע, דרשה מיוחדת היתה לו בשבת הגדול. הרי הרבנים 
נוהגים ליטול שני פסקי הלכות של הרמב"ם, להציג את הקושיא 
המבצבצת, ולתרצם אל נכון. אף אני עושה כן אמר הצדיק, 
הריני נוטל את פסק הרמב"ם להלכה. "בערב תאכלו מצות". 

לעומתו פוסק הרמב"ם "לא תגנובו". וכיצד יישב העני חסר 
הכל את ה"סתירה" בין שני פסקי הלכה אלו. הנה כי כן, כאשר 
בא אלי העני, הריני מיישב לו במתת "מעות חיטין" את 
ה"סתירה" ואף הוא יכול לצאת ידי שני פסקי ההלכה של 
הרמב"ם. והיה רבי צבי הירש מוסיף ומספר, כי פעם שיגר 
אליו הרה"ק רבי מרדכי מנדבורנא זי"ע, קושיא ופירוקה. 
השולחן ערוך פוסק )או"ח סי' תכ"ט ס"א( כי שואלים ודורשים 
קודם לפסח שלושים יום. על דברים אלה מוסיף הרמ"א, 
"והמנהג לקנות חטים, לחלקם לעניים לצרכי פסח". בדרך 
כלל, יש קשר בין דברי ה"מחבר" לתוספתו של הרמ"א. ואילו 
כאן, קשה להבין מה הקשר. מה גם שהרמ"א מוסיף ו"ו החיבור, 
"ונהגו". אלא שהרמ"א מתכוון לרמוז נחרצות, לא איכפת לי 
אם תדרוש או לא תדרוש, ובלבד שתדאג לכלכלת העניים. 
והיה זה תירוץ מפליא, ששיגר הצדיק ברוח קדשו, לקושיא 
שנתחבט בה הצדיק מליסקא שנים הרבה. אף הוא, תיכף הלכה 
למעשה קודם שבת הגדול, נשמע בכי בביתו, בכיה של עניה 
סוערה, שלא היו לה מצות לפסח. שיגר הרב את חתניו ומשפחתו 
ואף הוא נלוה עמם, לאפות מצות עבור אותה עניה. ומי רואה 
את אלו יוצאים ואינו יוצא עמהם. ותוך מחצית השעה נאפו 

כל המצות.

ועשרים לחדש בערב שבעת ימים שאר לא ימצא בבתיכם כי 
כל אכל מחמצת ונכרתה הנפש ההוא מעדת ישראל 
בגר ובאזרח הארץ כל מחמצת לא תאכלו בכל מושבתיכם תאכלו 
מצות )יב, יט(. שלא לאכול מכל דבר שיש בו חמץ. אל הגאון 
רבי יוסף שאול נתנזון הגיע יהודי מבוהל וביקש תיקון לחטאו. 
"רבי, שתיתי בחג הפסח כוס של שכר, והרי זה חמץ גמור" 
אמר, וכאן החל לגולל לפני הרב את סיפורו.  "בימי חול המועד 
פסח הגעתי אל הפריץ כדי לדון בעניני מסחר ולאחר שהתכבדתי 
מידי הגוי בכוס שכר - שכחתי כי פסח אתה וגמעתי את הכוס 
על תומה.  מה אעשה", בכה היהודי לפני הרב, "כיצד אכפר 
על חטאי", שלחו רבי יוסף שאול אל רבי יהושע מבלז כדי 
שיתן לו תיקון על חטאו, וביקש מהיהודי שיבוא לומר לו מה 
היתה תשובתו של הרבי מבלז. בהגיע היהודי אל הרבי מבלז 
סיפר לו שוב את מעשה החטא ובקול בוכים שאל שוב מה 
עליו לעשות כדי לכפר על חטאו. השיב לו הרבי: "עליך לעלות 
לארץ ישראל!" כשמוע הגאון רבי יוסף שאול נתנזון את תשובת 
הרבי מבלז תהה היכן המקור לתשובה זו, ואכן כעבור זמן מה 
נודע לו מפי רבי יהושע מבלז המקור. במגילת איכה מבואר: 
מכיון שאכלו חמץ בפסח חיבים הם גלות. ואם כן, חייב יהודי 
זה, בשל אכילתו חמץ בפסח לגלות מביתו. ואם כך מוטב 
שיגלה לארץ הקודש... כששמע רבי יוסף שאול נתנזון תשובה 
זו הוסיף ואמר: "ראו כיצד הצדיקים בחכמתם ובהבנתם מבינים 
כל תג וסימן בתורה". בתורה, על המילה "ונכרתה" )שם יב, יט(, 
שנכתבה אודות אוכל חמץ בפסח יש גרשיים, בעוד שבשאר 
המקומות בתורה בהם כתוב 'ונכרתה' אין גרשיים )גרשיים=גרוש, 



דברים טובים

קכח

גר-שם(, אין זה אלא בא לרמז התיקון לאכילת חמץ בפסח הוא 

גלות.

מובא באגרא דכלה מעדת ישראל )יב, יט(. י"א פעמים מצינו 
בתורה לשון "עדת ישראל" דאיתא "אין השכינה שורה 
על פחות מעשרה מישראלי ו"עדה" נקראת עשרה )עי' רש"י 
פר' שלח( וכשיש עשרה הרי השכינה מצטרפת עמהם. וע"ז 

נרמז י"א פעם "עדת ישראל" להורות שכשיש עדה שהיא 
עשרה יתהוו י"א, כי כביכול הקב"ה מצטרף עמהם. 

שבעת ימים שאור לא ימצא בבתיכם )יב, יט(. ערב פסח לאחר 
חצות היום, ברחובות העיירה ברדיטשוב ניכרת התכונה 
האחרונה לקראת החג הממשמש ובא. בתי ישראל נקיים 
ורחוצים, שלוות החג הקרב כבר החלה לרדת על בתי היהודים. 
הרב הקדוש, רבי לוי יצחק מברדיטשוב זי"ע יוצא לשוק, קורא 
לגוי אחד ומבקש ממנו:  "הא לך מטבע והבא לי מעט טבק 
תוצרת חוץ". אותו טבק נאסר בסחורה על ידי המלכות. נטל 
הגוי את המטבע, וכעבור זמן מה הביא לצדיק את הסחורה 
האסורה, את הטבק, כשהוא ארוז ומוצנע היטב לבל יתגלה. 
ידע הגוי, שהעובר על החוק וסוחר בסחורה זו צפוי לקנס כבד 
מאד. הודה לו הרבי, פנה אל משמשו ואמר לו: "הא לך מטבע 
ולך הבא לי לחם מאחד היהודים. שלם לו ביד רחבה עבור ככר 
לחם". הביט המשמש בפני הצדיק, ולא הבין: מנין ישיג עתה 
לחם. כלום נשאר חמץ בבית יהודי, אך את הרבי אין שואלים 
שאלות, והמשמש החל לסובב בבתים לבקש לחם. אך, כמובן, 
באף בית יהודי לא מצא את מבוקשו. בידים ריקות שב אל רבו 
ואמר לו: "רבי, הן ערב פסח היום, והחמץ – בל יראה ובל 
ימצא. לא מצאתי לחם בשום בית יהודי". נשא רבי לוי יצחק 
את עיניו למרומים, ואמר בהתרגשות: "ראה, רבונו של עולם, 
מי כעמך ישראל! הקיסר אסר על המסחר בטבק זה, הציב 
אלפי שוטרים ופקחים והעניש בקנסות ובענשי מס, ולמרות 
זאת מבריחים בני המדינה כמויות אדירות מהסחורה האסורה. 
ואילו אתה כתבת בתורתך: 'ולא יראה לך חמץ', ולא הצבת 
שום שוטר ופקח – ואין להשיג בבתי ישראל אפילו משהו 

חמץ. "היש עם כעמך ישראל".

כתוב באמרות משה, להרה"ק רבי משה מקאברין זי"ע משכו 
וקחו לכם צאן למשפחותיכם )יב, כא(. מחז"ל במכילתא 
משכו ידיכם מעבודה זרה. היינו מעבודה שהיא זרה לכם, רק 
מן השפה ולחוץ, וקחו לכ"ם, אותיות מל"ך, למשפחותיכם, 
היינו שתתחברו יחד בעבודת השם, באהבת השם ובאהבת 

חברים. 

"ופסח ה' על הפתח" )יב, כג(. בעיר אחת היה יהודי עשיר אשר 
נהג לקנות בדרך כלל אצל חנויות הגוים, וכמובן אשר 
דבר זה היה למורת רוחם של בעלי החנויות היהודים אשר 
בעיר, אשר העשיר הזה מקפח פרנסתם, לימים פגשו רב העיר 

ביוצאו מאחד מחנויות הגוים, אמר לו הרב "בוקר טוב ר' פסח" 
העשיר הסתכל על הרב בתמיהה ואמר לו כבוד הרב שמי 
אברהם ולא פסח, אמר לו הרב אמת שמך אברהם אבל כיון 
שאתה פוסח על בתי בני ישראל וחנויותיהם, אם כן זהו השם 

שמתאים לך. 

ופסח ה' על הפתח ולא יתן המשחית לבוא אל בתיכם )יב, כג(. 
מובא בס' לב ישראל, זקני, הרה"צ רבי יצחק דוד גרוסמן 
זצ"ל – מספר הגאון רבי ישראל גרוסמן זצ"ל – היה לומד תורת 
הח"ן ורזין דאורייתא, לאחר חצות הלילה בחברותא עם הרה"ק 
רבי דוד בידרמן, האדמו"ר מלעלוב זי"ע. זקני היה נוהג לקום 
לפני חצות, ולרדת לטבול במעיין השילוח במקום. ליד המעיין 
התגורר ערבי שונא ישראל, והנה הבחין הגוי שבכל לילה מגיע 
יהודי מבוגר לטבול במעיין. בשנאתו העמוקה ליהודים, גמר 
אומר בלבו לרצחו נפש. לילה אחד, כשהגיע סבי למקוה, 
המתין לו הגוי הרוצח במקום מסתור. כשראה הבליעל שסבי 
כבר נמצא בתוך המים, קפץ והנחית את ידו בחזקה על ראשו. 
הסבא רבי יצחק דוד ניסה להרים את הראש מן המים, אבל 
הגוי התגבר עליו ודחפו פנימה. כך חזר הדבר על עצמו מספר 
פעמים, זקני כבר היה באפיסת הכוחות, ובמחשבתו כבר חזר 
על פסוקי קריאת שמע, וחיכה לגרוע ביותר... לפתע פתאום 
הופיע רבי דוד'ל כמלאך מן השמים, ניגש במהירות לגוי 
השפל, סטר לו על פניו, והגוי נפל על הרצפה. שנים אחר כך, 
כשהיה הסבא מספר את הסיפור, היה אומר: "אינני יודע אם 
ממכה כזו הוא יוכל לקום לתחיית המתים"... הסבא רבי יצחק 
דוד הודה לר' דוד'ל, על היותו שליח מן השמים להצילו ממוות 
לחיים ממש. הוא שאלו בפליאה, מה פתאום הגיע כעת לכאן. 
רבי דוד'ל בענוותנותו השיב: "הרגשתי שחברי הטוב נמצא 

כעת במצוקה".
בעת שהגיע הגאון מטשעבין זצ"ל לארץ ישראל, לאחר שנות 
סבל וגלות במעמקי סיביר, בא לבקר ביקור נימוסין אצל 
יוסף צבי  ורבי הגה"צ רבי  המרא דארעא דישראל, מורי 
דושינסקיא זצ"ל. זכיתי להיות נוכח בעת שנפגשו שני גדולי 
העולם. מה נהדר היה המראה, ומה נעים היה לשמוע את 
שיחתם בדברי תורה ועובדות מצדיקים. בין שאר הדברים 
סיפר הרי"צ דושינסקיא מעשה פלא, וכה סיפר: בעיר קראקא 
הגדולה והמעטירה חיפשו יהודי בעל שיעור קומה, שישמש 
כרב ראשי לכל הקהילות וינהיג את העיר. שליחים ושתדלנים 
הגיעו מכל קצוות אירופה כדי להציע שמות של רבנים גדולים 
ומפורסמים הראויים למלא את המשרה הנכבדה. הנוהג היה 
שבכל הצעה, שהיתה נראית לראשי הקהילה כהצעה רצינית 
ומכובדת, היו מזמינים את הרב המועמד לשבות בעיר. במשך 
השבת היה הרב מוסר דרשה מרכזית בהלכה ואגדה, ולאחר 
השבת היו יושבים פרנסי הקהילה ודנים בעניין. דא עקא, 
במשך הזמן באו רבים לקראקא ויצאו בבושת פנים, בשל 
חבורת אברכים צורבים ובעלי תריסין, שעשו להם מנהג 
שבשעה שהרב האורח היה דורש מחידושיו בפני הקהל – היו 



בא

קכט

"מתקיפים" אותו בשאלות וקושיות, ובגודל חריפותם הצליחו 
לסתור את חידושיו. לא פעם קרה שבאמצע הדרשה היה 
האורח הנכבד מתבלבל מרוב הקושיות, והיה יורד במפח נפש 
מהבמה. המנהג הרע הזה גרם לצער ועגמת נפש לרבים וטובים. 
באחד הימים, הגיעה הבשורה על הופעתו של הגאון רבי 
שמעון סופר זצ"ל, שעומד לדרוש בשבת הקרובה בבית הכנסת 
המרכזי. בהגיע יום השבת התקבצו ובאו אלפים מתושבי 
קראקא לראות את הגאון הנודע, בנו של שר התורה רבינו 
החתם סופר זי"ע. מקורבי הרב עדכנו אותו מראש על חבורת 
הלומדים. כשעלה רבי שמעון סופר לדרוש הבחין בפינת בית 
הכנסת בחבורת האברכים שכבר "הפשילו שרוולים", והוא 
פתח ואמר: "לפני שאתחיל לדרוש בענייני הלכה ואגדה, 
ברצוני לספר לכם סיפור שהתרחש אצל אבי מורי הגה"ק 
החתם סופר זי"ע, ואני הייתי עד למעשה. בעיר פרשבורג, 
מקום כהונתו של אבי, הגיעה שמועה רעה על אחד הקצבים 
בעיר, המוכר בשר טריפה באיטליזו. אבי שלח את שליח בית 
הדין שיזמין את הקצב לבוא אל הרב. השליח בא לקצב ואמר 
את דברו. הקצב, בחוצפתו כי רבה, אמר לשליח להשיב לאבי 
שאין לו עסק עם רבנים. אבי ביקש מהשליח לחזור שוב לקצב 
ולהזמינו לבוא, וכשבא אליו – הזהיר הקצב את השליח לבל 
יבוא אליו עוד. אבי ביקש מן השליח ללכת אל הקצב בפעם 
השלישית ולהזמינו לדין תורה, כשראה הקצב מרחוק את 
השליח – יצא לקראתו והפליא בו את מכותיו. השליח שב 
לבית אבי חבול ומוכה, כשראה זאת אבי, קרא לי וביקש ממני 
ללכת לקצב. הוא מסר לי "שם", ואמר: "אם הקצב ירצה להכותך 
– תאמר את השם הזה". הלכתי כמצוות אבי. כשהגעתי לחנות 
ומסרתי את דברי אבא, נמלא הקצב בזעם וביקש להכותני. 
אמרתי מיד את השם, ולא נותר מן הקצב שריד ופליט"... פנה 
רבי שמעון לכיוון האברכים, ואמר: "דעו לכם שהשם נשאר 
אצלי. אם כוונתכם לטובה, לשם שמים, תבורכו! כך היא דרכה 
של תורה, זה בונה וזה סותר. אך אם אין כוונתכם לטובה – 
הזהרו והשמרו"... מיד נשמעה המולה בבית הכנסת. האברכים 

קפצו מן החלונות ונסו על נפשם...

מובא בוידבר יוסף ופסח ד' על הפתח )יב, כג(. ידוע מה שאמרו 
חז"ל בספרי המוסר שבכדי שאדם יחזור בתשובה צריך 
הוא לפתוח פתח קטן כחודו של מחט ואז הקב"ה פותח לו פתח 
כפתחו של אולם, ז"א שהצעד הראשון וההשתדלות הראשונה 
צריכה לבוא מידי האדם, ולאחר מכן אז הוא רואה את עזרת 
ה' בדבר, אולם ביציאת מצרים הקב"ה לא חכה שבני ישראל 
יפתחו פתח כחודו של מחת כי אם עוד רגע אחד היו נשארים 
במצרים לא היו נגאלים, כי היו נכנסים לשער החמישים של 
הטומאה ולא יכלו להתמהמה, ולכן ופסח ד' על הפתח. כוונת 
הדברים שהקב"ה ויתר על פתחו לי פתח כחודו של מחט, אלא 
מיד גאל את בני ישראל ממצרים לבלתי יכנסו בשער החמישים 
של הטומאה, שאם היו נכנסים בשער החמישים של טומאת 
מצרים ח"ו לא היתה גאולת מצרים. ובזה אפשר להסביר את 

דברי הנביא בסוף מגילת איכה שאמר השיבנו ד' אליך ונשובה 
חדש ימינו כקדם, ולכאורה אנו דורשים מהקב"ה שישיב אותנו 
בתשובה, השיבנו ד' אליך ונשובה, הרי אמרנו שהצעד הראשון 
צריך לבוא על ידי בני ישראל, כמו שנאמר שובו אלי ואשובה 
אליכם, וא"כ כיצד אנחנו תובעים מהקב"ה השיבנו ד' אליך, 
ועל זה ממשיך הנביא ואומר חדש ימינו כקדם, כמו שבגאולת 
מצרים הקב"ה פסח על הפתח וויתר על פתחו לי פתח כחודו 
של מחט כמו כן כאן שהקב"ה יחדש ימינו כקדם ויהיה בבחינת 
השיבנו ד' אליך ונשובה. ובזה אפשר להסביר ולפרש את דברי 
הנביא ישעיה שאמר כי לא בחפזון תצאו ובמנוסה לא תלכון 
כי הולך לפניכם ד' ומאסיפכם אלקי ישראל, זה יהיה בגאולה 
העתידה, שלא תהיה עוד ע"י בשר ודם אלא ע"י הקב"ה בעצמו, 
ולכן לא צריך לצאת בחפזון ובמנוסה כי הקב"ה גואלם, שנאמר 
כי הולך לפניכם ד' ומאסיפכם אלקי ישראל, לכן אפשר לחכות 
עוד ולהתמהמה, כי אצל הקב"ה לא שייך חפזון ומנוסה, 
ובגאולה זו העתידה להיות ע"י הקב"ה בעצמו אין שייך יותר 
גלות אחריה, וזהו שאמר ישראל נושע בד' תשועת עולמים, 
ז"א הישועה תהיה לעולמי עד, כי מה הקב"ה נצחי אף גאולתו 

נצחית, וזהו תשועת עולמים.

מכת בכורות. פרעה ספג את המכה העשירית – מכת בכורות, 
והחליט סוף סוף לשחרר את בני ישראל. זהו. גלות מצרים 
הגיעה לתכליתה ובני ישראל יוצאים למסע הנצח... מאורעות 
מצרים הסתיימו להם )חוץ מקריעת ים סוף(, אולם אלוקים מצווה 
אותנו לזכור בתמידות את אשר אירע שם ולשנן לעצמנו מידי 
יום את הניסים הנפלאים - "למען תזכור את יום צאתך מארץ 
מצרים כל ימי חייך" )דברים ט"ז, ג(. פעמיים ביום אנו מזכירים 
את יציאת מצרים - בקריאת שמע שחרית וערבית, וכן ישנן 
מצוות רבות שנצטווינו לקיימן כאות זיכרון ליציאת מצרים, 
וביניהם מצוות שבת, ציצית, מועדי ישראל ועוד מצוות רבות. 
מעניין, שבדיבר הראשון מעשרת הדברות - וזו הפעם הראשונה 
שאלוקים מדבר אל העם כולו - הוא אומר: "אנכי השם אלוקיך 
אשר הוצאתיך מארץ מצרים" )שמות כ, ב(... מדוע כל כך חשוב 
לזכור את אותו מאורע היסטורי? התשובה: משום שבענייני 
יציאת מצרים טמונים עיקרים רבים מעיקרי היהדות. למשל, 
מציאות האלוקים בעולם, השגחתו, ענייני שכר ועונש, עיקרי 
הנבואה, ועוד עיקרים רבים. מובן אם כן, מדוע חשוב לזכור 
את יציאת מצרים, שהרי על ידי זכירתו אנו משננים לעצמנו 
את עקרונות העם היהודי. לאחר "סדנת" עשרת המכות, בני 
ישראל יוצאים כשהם מחוזקים באמונתם, הם מודעים היטב 
למציאות האלוקים בעולם ולשליטתו הבלעדית. בהגדה של 
פסח אנו אומרים: "רבי יהודה היה נותן בהם )בעשרת המכות( 
סימנים: דצ"ך, עד"ש, באח"ב", אלו ראשי תיבות של עשרת 
המכות. מה העניין לתת לנו סימנים, סתם כדי לזכור? וודאי 
שלא. רבי יהודה מחלק את המכות לשלושה רבדים של גילוי 
אלוקים בעולם, "דצ"ך", מורה על שליטת האלוקים ברובד 
התחתון של היקום. על ידי מכת דם - ביאור. על ידי מכת 



דברים טובים

קל

צפרדע – על פני היאור. על ידי מכת כינים – באדמה. "עד"ש", 
מורה על שליטת הבורא בנבראים שעל פני האדמה. על ידי 
מכת ערוב – בבהמות. על ידי מכת דבר – בחיים ובמוות של 
הבהמות. על ידי מכת שחין – באדם. בסדרת "באח"ב", חווינו 
שליטה ברובד גבוה יותר. על ידי מכת ברד – בשמים - שם 
"ואש  ראינו שליטה מוחלטת על הטבע וכמאמר הפסוק 
מתלקחת בתוך הברד". על ידי מכת ארבה – שליטה על הרוח, 
כמו שנכתב בתורה: "ורוח הקדים נשא את הארבה". על ידי 
מכת חושך – שליטה על המאורות. ולבסוף, ראינו את שליטת 
האלוקים בחיי האדם - על ידי מכת בכורות. זו כוונת רבי 
יהודה בסימנים, כל סדרה הראתה לנו שליטה חזקה יותר 
ביקום מהסדרה שלפניה. האמונה במציאות האלוקים ובשליטתו 
הבלעדית נחרטה עמוק בלב בני ישראל, והבורא רוצה לשמר 
אמונה זו לנצח, על כן הוא מצווה לזכור תמידית את יציאת 
מצרים. אחת התובנות המרתקות והיסודיות שיציאת מצרים 
לימדה אותנו, הוא דבריו המפורסמים של אחד מרבותינו 
הראשונים – הרמב"ן. נצטט את דבריו ונרחיב בהם. "ומן הנסים 
הגדולים המפורסמים, אדם מודה בנסים הנסתרים שהם יסוד 
התורה כולה, שאין לאדם חלק בתורת משה רבנו, עד שנאמין 
בכל דברינו ומקרינו שכולם ניסים, אין בהם טבע ומנהגו של 
עולם, בין ברבים בין ביחיד" )רמב"ן פרק יג, פסוק טז(. נרחיב 
מעט בדבריו. אחד מיסודות התורה הוא להאמין שכל דברנו 
ומקרינו הם ניסים ואין בהם טבע ומנהגו של עולם. זאת אומרת, 
רצונו של הבורא שהעולם יתנהל על פי חוקיות מסוימת שאנחנו 
רואים אותה כטבע, אבל הטבע מוחזק כל רגע ורגע על ידי 
רצונו של הבורא, וכשהוא רוצה אחרת הוא משנה את "הטבע". 
ביאור יש מים לא בגלל שכך קבע הטבע, אלא כי כך אלוקים 
רוצה, ברגע שהוא ירצה אחרת הם ייהפכו לדם או לקוקה 
קולה, רק כיוון שאלוקים החליט שביאור יהיו בדרך כלל מים, 
לנו זה נראה כטבע כיוון שהתרגלנו לעניין. וכן זה שהצפרדעים 
נמצאים בין ביצות המים ולא אצלנו במטבח זה כי כך אלוקים 
רוצה, וכיוון שזהו רצונו בדרך כלל, לנו זה נראה כטבע, הנה, 
כשהוא רצה אחרת הם נכנסו תחת שמיכת הפוך של פרעה... 
וכן לגבי כל דבר ודבר. אנו חיים היום בעולם עם תפיסה 
מטריאליסטית, מאוד קשה לנו לחשוב על כך – אבל זו האמת, 
ואת האמת הזו אלוקים רוצה שנשנן לעצמנו על ידי שנזכיר 
לעצמנו את סיפור יציאת מצרים דבר יום ביומו... הרמב"ן 
עולה מדרגה, והוא אומר דבר נוסף: "אלא אם יעשה מצוות 
יצליחנו שכרו, ואם יעבור עליהם יכריתנו ענשו, הכל בגזירת 
עליון", נבאר את דבריו. כולנו יודעים שיש "חוקים" לטבע. 
למשל חוק הגרוויטציה, חוק ההתמדה, חוק החיכוך וכו´, 
ובדרך כלל אלוקים מנהל את עולמו על פי חוקים אלו. באה 
היהדות וטוענת, שכשם שיש חוקים לעולם הגשמי, כך יש 
חוקים לעולם הרוחני, חוקים רוחניים שעל פיהם אלוקים 
מנהל את העולם. מהם אותם חוקים רוחניים? אם אדם עושה 
מצוות "יצליחנו שכרו", ואם אדם עובר עליהם ומחטיא את 
המטרה "יכריתנו ענשו". הרעיון בא לידי ביטוי במצרים, 

המצרים שהרעו לישראל נענשו, וישראל ניצלו. אגב, גם בקרב 
בני ישראל עצמם, היו כאלו שלא פעלו כפי שצריך לפעול 
והם נהרגו במכת חושך... הבורא כותב בתורתו כמה פעמים 
שאם עם ישראל יצעד בדרך הנכונה יהיה שלום בארץ, יהיו 
גשמים, הארץ תיתן את פריה והכל יתנהל על מי מנוחות, 
ואילו חלילה אם עם ישראל לא יצעד בדרך הנכונה, לא יהיה 
שלום בארץ, לא יהיו גשמים והמצב יהיה גרוע... שוב, המח 
שלנו לא רגיל לתפיסת עולם זו, כיצד יתכן שמעשי בני האדם 
קובעים את התנהלותו של העולם, וכי הגשם תלוי במעשי 

האדם? אבל זו תפיסת היהדות...
נמחיש את התובנה הזו ונבסס אותה מכמה סיפורים המובאים 
בתלמוד. התלמוד מספר )מסכת ברכות דף לג´( שבאחת 
הערים היה ערוד )סוג של נחש( שמידי יום הגיח ממאורתו והזיק 
את העוברים ושבים. בני העיר ניסו להרוג אותו שוב ושוב 
וללא הצלחה... יום אחד, הגיע לאותה עיר רבי חנינא בן דוסא 
– שהיה תנא קדוש, ובני העיר בקשו ממנו שיתפלל עליהם 
שהערוד יפסיק להציק להם. אמר להם רבי חנינא היכן מאורת 
הערוד? הראו לו, הניח רבי חנינא את רגלו על פתח המאורה, 
יצא הערוד והכיש את רבי חנינא – ומת הערוד... נטל רבי 
חנינא את הערוד על כתפו ואמר לבני העיר – דעו לכם, לא 
הערוד ממית, אלא החטא  ממית. אמרו – "אוי לו לאדם שפגע 
בו ערוד, ואוי לו לערוד שפגע בו רבי חנינא בן דוסא"... רבי 
חנינא לימד את בני העיר ששום דבר לא קורה לחינם... הערוד 
לא ממית כי כך מנהגו של עולם, הערוד ממית רק את מי שצריך 

למות... 
סיפור נוסף מופיע בתלמוד מסכת ברכות )דף ה´(. לאחד מגדולי 
האמוראים בשם רב הונא אירע מקרה מצער, החמיצו 
לו ארבע מאות חביות יין, זהו הפסד כלכלי עצום. חבריו באו 
אליו ורמזו לו בעדינות: "אלוקים גרם לך הפסד כל כך גדול, 
כנראה לא לחינם הדבר, אולי תעיין במעשיך...", אמר להם 
רב הונא: "וכי חשוד אני בעיניכם?" אמרו לו חבריו – "וכי 
חשוד אלוקים בעיניך, האם עולה על דעתך שאלוקים זימן 
לך הפסד כה רב לחינם?" אמר להם רב הונא, "יש לי תחושה 
שאתם יודעים עלי משהו ספציפי, שייתכן שמחמתו בא אלי 
הפסד כה גדול. אדרבא, אמרו לי ואתקן את דרכי...". "נכון", 
אמרו לו חבריו, "שמענו שאתה לא מעניק לפועליך בשדה את 
כל הזכויות שהתורה מזכה אותם בתור פועלים". אמר להם 
רב הונא, "אמת, אני לא מעניק להם את כל זכויותיהם, אבל 
אני לא מונע זאת מהם ללא סיבה, חלילה. יש לי טענה מאוד 
הגיונית - הם גונבים ממני כמויות גדולות של יבול...". אמרו 
לו חבריו, "על מה שאתה טוען שהם גונבים אותך, זכותך 
המלאה לתבוע אותם לדין תורה, אבל זה עדיין לא פוטר אותך 
מלהעניק להם את זכויותיהם..." )התלמוד מסיים שרב הונא קיבל 
את דבריהם ונעשה לו נס, והחומץ התייקר וכך לא הפסיד...(. זו ההשקפה 

– דברים לא קורים ללא סיבה... אחד מגדולי התנאים בשם 
רבי יהושע בן קרחה מספר )"ילקוט שמעוני" פרשת בחוקתי, אות 
תרעה(, שיום אחד הוא ישב יחד עם חבריו תחת האילן, ואוושת 



בא

קלי

הרוח שנשבה בעלים "הקפיצה" אותם. הם פחדו שאויבים 
מתקרבים אליהם, והחלו לנוס ולברוח. לאחר כמה דקות מנוסה 
הם שמו לב שאף אחד לא רדף אחריהם ובעצם הם נסו לחינם... 
מה היינו עושים במקומם? מן הסתם שהיינו נושמים לרווחה... 
הבה נראה איך הם הגיבו לסיטואציה: "לאחר שעה נפנינו 
לאחורינו וראינו שאין שם אדם, וישבנו ובכינו ואמרנו אוי 
ורדף אותם קול עלה  לנו, נתקיים עלינו מקרא שכתוב בתורה́ 
נידף ונסו מנוסת חרב מפני אימה´". זאת אומרת, רבי יהושע 
בן קרחה אמר, שהוא וחבריו עשו חשבון נפש מדוע אלוקים 
גרם להם להיבהל ולנוס מחמת עלה נידף, שהרי שום דבר לא 

נעשה ללא סיבה, כנראה שאלוקים דורש מאיתנו משהו...
נמצאנו למדים שהעולם הרוחני פועל על פי חוקים אלו – 
למעשי האדם יש השלכה על המציאות, העולם מתנהל 
על פי שכר ועונש... חשוב להדגיש, שההנהגה של שכר ועונש 
לא תמיד באה לידי ביטוי באופן גלוי ופשטני, בשאלת "צדיק 
ורע לו רשע וטוב לו", עסקו גדולי עולם, זהו נושא הדורש 
לימוד בפני עצמו. ה"אור החיים הקדוש" מוסיף נדבך נוסף 
)פרק יב´, פסוק נ´(. אלוקים רוצה לגאול את עם ישראל. אלוקים 

הוכיח את שליטתו ביקום ואין ספק שהוא יכול לשחררם ללא 
שום תנאים מוקדמים. אולם הבורא קבע חוק בעולם – גאולה 
תבוא רק אם בני ישראל יקיימו מצוות, ולשם כך נתן להם שתי 
מצוות בטרם יציאתם ממצרים – דם קרבן פסח, ודם מילה. 
אלוקים ציווה עליהם לשחוט קרבן פסח ולאכול אותו – אולם 
הוא מוסיף, שמי שלא מהול לא יכול לאכול אותו... כותבת 
התורה "ויעשו כל בני ישראל כאשר ציווה השם את משה ואת 
אהרן כן עשו", ומיד - "ויהי בעצם היום הזה הוציא השם את 
בני ישראל מארץ מצרים" )שמות יב, נא(. אלוקים רוצה לגאול 
אותם, אולם כדי לתפעל את הגאולה בני ישראל חייבים לקיים 
מצוות, רק לאחר שקיימו את המצוות – אלוקים גאלם, זו כוונת 
הנביא יחזקאל: "ואעבור עלייך ואראך מתבוססת בדמייך, 
ואומר לך בדמייך חיי ואומר לך בדמייך חיי" )יחזקאל טז, ו(, 
רק לאחר שהם קיימו את שתי המצוות, אלוקים העניק להם 
חיים, חיים אמיתיים, חיים של חירות... מי מאתנו לא חפץ 
בחירות אישית? כולנו מצפים לישועה כל אחד בעניינו הוא. 
לאור האמור כנראה שהמפתח אל החופש נמצא בידיים שלנו 

– איך אמר הרמב"ן? - "אם יעשה המצוות – יצליחנו שכרו".

אמר הגר"א זצ"ל, ולא יתן המשחית לבוא אל בתיכם לנגוף )יב, 
כג(. ותמוה, הרי בפירוש כתוב: שמכת בכורות היתה ע"י 

הקב"ה בכבודו ובעצמו, שנאמר "ועברתי בארץ מצרים אני 
ולא מלאך" ואם כן מדוע אמר הכתוב ולא יתן המשחית לבוא 
אל בתיכם לנגוף" אלא ההסבר הוא: אמנם מכת בכורות היתה 
ע"י הקב"ה בעצמו, אבל הרי היו בלילה הזה גם מתות "טבעיות" 
אלו שהגיעה שעתן למות באותו לילה, ואומר הכתוב שבאותה 
לילה, לא יתן ד' למשחית לבוא אל בתיכם, כדי שלא לתת 
פתחון פה למצרים לומר, שגם בני ישראל ניגפו על ידי מכת 

בכורות.

ופסח ד' על הפתח )יב, כג(. לעולם אין מושיעין לו לאדם מן 
השמים, אלא אם יש בו התחלה של תשובה, כפי שאמרו 
חכמינו: "פתחו לי פתח כחודו של מחט ואני אפתח לכם כפתחו 
של אולם". הפתח, אפילו קטן ביותר, חיב להפתח תחילה מצד 
האדם. אולם במצרים היו בני ישראל שקועים בטומאת הגלות. 
לא היתה כל התעוררות מצידם, ולא נפתח כל פתח, ואף על 
פי כן חמל עליהם ה' יתברך ןפתח בפניהם תחילה את פתח 
הגאולה, מבלי להתחשב בכך שהם לא פתחו אפילו פתח כחודה 
של מחט. זהו שאמר הפסוק: "ופסח ה' על הפתח" – פסח השם 
יתברך על אותו הפתח, שהיו בני ישראל צריכים לפתוח תחילה, 
והקדים לפתוח להם את פתח הגאולה. )בוצינא דנהורא( לפעמים, 
כדי לפתוח פתח לתשובה, יש להשתמש גם בדרכי היצר עצמו, 
"הסבא  החכמה.  ברשת  אותו  ולמשוך  עליו  להערים  כדי 
מסלבודקה" נקט שיטה זו. הוא היה טוען, שלפי מצבם הרוחני 
של בני האדם בדורנו, אי אפשר למשוך אותם לבתי המדרשות 
ולהניע אותם למעשים טובים על ידי השפעה רוחנית ובכונות 
לשם שמים שמים בלבד. בתור דוגמה לעובדות מעין אלה, 
היה מספר מקרה שנזדמן לו לראות בצעירותו בשוק העיר 
וילנה. אשה רוכלת, שעמדה בשוק ומכרה פולים, התרגזה רוגז 
רב על אחת משכנותיה, כנראה מתחרה שלה, חרפה וגדפה 
אותה בקולי קולות, עד שקצף ניתז מפיה וכולה כוסתה זיעה. 
נדמה היה שנחוץ זמן רב עד שיעבור זעמה ותשוב רוחה, והנה 
עודה קופצת ורוגזת, ניגש אליה אדם אחד וביקש לקנות פולים 
בפרוטה אחת. קשה היה להאמין היאך רוכלת זו שינתה לפתע 
את טעמה! פניה צהלו, חיוך עבר על שפתותיה, ובאדיבות 
רבה פנתה אל הקונה ונתנה לו את מבוקשו. במקרה הזה גילה 
הסבא מסלובודקה סוד גדול בכוחות הנפש: פרוטה זעומה 
אחת – בכוחה להפוך אדם מקצה אל קצה, ולבלום את המידות 
הסוערות ביותר, מה שלא יכלו לפעול שום אמצעי חכמה 
והסברה שבעולם. ואם בפרוטה כך, הוא הדין בכל הנאה חושית, 
כגון שבחים, מחמאות, ולפעמים אף חיוך קל או מילה אדיבה 
אחת אפשר לרכוש בהם לבותיהם של בני אדם ולהפיג רשעותם.

ואמרתם זבח פסח הוא לד' אשר פסח על בתי בני ישראל במצרים 
בנגפו את מצרים ואת בתינו הציל ויקד העם וישתחוו 
)יב, כד(. מובא בתורת חיים )בריסק( בתשובת: "והגדת לבנך" 

כתוב: "ואמרתם זבח פסח וגו'. וצ"ב, מדוע לא נאמר ואמרתם 
לו? ואמר מרן ה"בית הלוי" זצ"ל, כי הכתוב בא ללמדינו כי 
אף אם רואים שדברי התוכחה לא נכנסו בלב השומע – אעפ"כ 
צריכים אנו לחזק את עצמנו, פן תיפגם אמונתינו מהשפעתו 
של אותו בן רשע. סיפר מרן הגרי"ז זצ"ל שבילדותו ביום 
תשעה באב עמד עם ילד אחד בבית המדרש ודיברו ביניהם. 
ושאל אותו אביו מרן הגר"ח זצ"ל "מה דיברו ביניהם"? והשיב: 
שהוא סיפר לילד ממאמרי חז"ל על חורבן בית המקדש שבגמרא 
מסכת גיטין בפרק הניזקין. ושאל הגר"ח ומה אמר הילד? 
והשיב: הוא אמר שיש גירסא אחרת לסיפור באחד מהספרים 



דברים טובים

קלב

החיצונים. ומיד הרעים הגר"ח בקולו הקדוש ויאמר: "דע לך 
שהילד הזה הוא אפיקורוס, ואסור לעמוד בד' אמותיו, ויינו 
יין נסך... ומובא בקול יעקב שמרן הגר"ח זצ"ל אמר "שמי 
שמפקפק אפילו על מאמר אחד מדברי חז"ל, שכך וכך יקרה 
בזמן ביאת המשיח וחושב שאינו כמשמעו, אזי אם הוא שוחט 
אסור לאכול משחיטתו". וביאר דהדבר פשוט, שאם יש לאדם 
ספק על מאמר אחד מדברי חז"ל נופל בדעות כוזבות. ואם 
נופל בדעות כוזבות, נופל בכפירה. ואז בא ממילא לידי טריפות, 
ולבסוף בא לידי שמד, כי השלושה הולכין ביחד ותלויים זב"ז. 
ומעשה היה בבחור אחד בעיר בריסק שהיה חסר לו הרבה 
באמונה והתחיל להדרדר ולהסחף אחר המשכילים רח"ל, 
וכמה שרבי חיים דיבר איתו כדי להשיבו למוטב לא עלה 
הדבר בידו, ורבי חיים חיפש עצות ותחבולות איך להצילו. 
עד שיום אחד עלה בדעתו שאולי כדאי לשלוח אותו לידידו 
הצדיק רבי משה מידנר זצ"ל שהיה מחסידי סלונים והיה חכם 
וצדיק מופלא ובעל מדריגה גדול, אולי הוא יוכל להשפיע 
עליו לחזור למוטב. וכשרבי חיים דיבר עם רבי משה מידנר 
על כך, נענה רבי משה ואמר: "עם בחור שחסר לו באמונה אני 

מפחד לדבר שמא ח"ו ישפיע עלי".

ואמרתם זבח פסח הוא לד' )יב, כד(. מובא בשמע שלמה בשם 
הרב הקדוש ר' שלמה קארלינער זצ"ל, ואמרתם זבח 
פסח הוא לה', היינו כשאתם רוצים לזבוח את היצר הרע, פס"ח 

הוא לה', פי' אזי תפסחו ותקפצו אל ה'.

ושמרתם את הדבר הזה לחק לך ולבניך עד עולם )יב, כד(. מובא 
מהרה"ג ר' חיים שמואלביץ זצ"ל לחק לך ולבניך 
למדינן שיהיה חק בלי טעם. כך תתנהג בקביעות וזו כוחה 
הגדול של הקביעות. ומובא במדרש בראשית רבה )פכ"ב, יב( 
שבשוק של רומי היו כלבים ערמומיים. הכלב היה רובץ על 
פתח חנותו של האופה, משים עצמו כישן ולוטש עיניים בהחבא 
אל המגשים העמוסים בדברי מאפה מפיצי ניחוח. מה רוצה 
הכלב, לחמניה אחת. האם האופה, האדם, יניח לו זאת. בודאי 
שלא. הוא שומר על הלחמניות לבל יחטוף הכלב אף אחת מהן. 
הכלב בשוק של רומי היה משים עצמו כישן, אך ברגע קט של 
היסח הדעת היה הופך תבנית שלמה. במהומה שהיתה קמה, 
היה הכלב חוטף לחמניה אחת ובורח. כשהיתה המהומה שוככת, 
היה האופה עורך את המאזן, ומנחם את עצמו. רק לחמניה 
אחת חסרה, לא נורא. רבי חיים שמואלביץ היה מסביר באופן 
זה את תחבולותיו של היצר הרע, כך היא דרכו של היצר. הוא 
רוצה להכשיל את האדם רק בפרט אחד, כדי שמחר יוכל 
להכשילו בפרט נוסף. הרי כך אמרו חכמינו ז"ל )מסכת שבת דף 
קה:( כך אומנותו של יצר הרע, היום אומר לו עשה כך, ולמחר 

אומר לו עשה כך, עד שאומר לך עבוד עבודה זרה. אך איזה 
בר דעת מיושב בדעתו יניח ליצר להכשיל אותו. והנה, בספר 
חובת הלבבות אמר על היצר. 'אתה ישן לו והוא ער לך' )שער 
יחוד המעשה, ריש פ"ה(. ליצר יש סבלנות. הוא מחכה לרגע של 

היסח הדעת. ברגע זה הוא מחולל מהומה. הוא מכניס את 
האדם למצבים פתאומיים, שבהם נדמה לו שהוא עומד להפסיד 
הרבה יותר ולכן, הוא מגיב בלא דעת ומתוך לחץ. אחר כך 
כשהכל נעשה שקט, עושה האדם את חשבון הנפש ומתברר 
לו, שהבעל דבר הצליח להכשיל אותו רק בפרט אחד. והאדם 
מתנחם בכך, הוא מרגיש טוב, לדעתו האסון אינו גדול. הוא 
אינו יודע, שיותר מזה הבעל דבר כלל לא רצה ממנו. מה הבעל 
דבר רוצה, שבחור יבטל קביעות בלימוד. איזה בר דעת יתפתה 
לשמוע לו, מה עושה היצר, הוא מספר לבחור שכדאי לו ללמוד 
"משמר" לילה שלם. חלילה לא פחות מכך. ההתלהבות היא 
עצומה, הוא כבר מחפש גם חברותא. כרגיל לומד הבחור 
המתמיד על חצות. אבל לפני ה'משמר' צריך לחטוף תנומה 
שעה שעתיים... הרי כל היום כולו היה עמל בתורה. למחרת, 
סדר הבוקר עובר לא רע. אמנם, לקראת הצהרים ראשו של 
הבחור קצת כבד עליו. בצהרים שוב יש למתמיד שלנו קביעות, 
אבל החברותא ימחל לו אם לא יהיה כל כך מיושב בדעתו, 
שהרי כולם יודעים שהוא ישב ולמד לילה שלם. החברותא 
של אחר הצהרים כבר צריך למחול לו על כך שהלך לישון, 
שהרי לשבת לילה שלם לאו מילתא זוטרתא היא. כשהבחור 
קם משנת העובד המתוקה שלו, הוא שוקל הפסד מצוה כנגד 
שכרה ושכר עבירה כנגד הפסדה, בתוך כל המהומה של בקשת 
החכמה, הוא מתנחם בכך שבסך הכל הוא ביטל קביעות עם 
חברותא. אבוי לחשבון נפש זה. הכלב מן השוק של רומא אינו 
רוצה יותר מלחמניה טריה אחת. אנו איננו יודעים מה גדול 
כוחה של קביעות, אבל היצר הרע, הוא יודע זאת היטב. והסוף, 
כך דרכו של יצר הרע, היום אומר לו לבטל קביעות בגלל 
הלימוד, למחר יאמר לו לבטל קביעות בגלל מעשה חסד, 
מחרתיים יאמר לו לבטל קביעות סתם כך, עד שיאמר לו, לך 

עבוד עבודה זרה, סגור את הגמרא.

ושמרתם את הדבר הזה לחק לך ולבניך עד עולם )יב, כ(. מובא 
באור לשמים נ"ל דאיתא בגמרא כל העולם לא נברא 
אלא לצוות לזה עפ"י כי זה כל אדם כי הצדיק נקרא זה, וז"פ 
"ושמרתם את הדבר הזה" פי' לשמור את הצדיק מאוד, ולא 
תנסהו כלל, כי הצדיק שבדוק אצלך לצדיק בודאי כל כוונתו 
לשמים, ואל תהרהר אחריו "לחק לך" וצריך שיהיה אצלך כמו 
חוקה, הגם שפעמים לא תבין דרכו, אף על פי כן לא תהרהר 
אחריו כי בודאי כל דרכיו משפט, ועל ידי זה שיהיה לך אמונה 
זאת תזכה "ובניך" פי' שיהיה לך ליבון עונות, "עד עולם" צריך 

זאת להיות תמיד. 

מובא בבני יששכר והיה כי יאמרו אליכם בניכם מה העבודה 
הזאת לכם וגו' ויקוד העם )יב, כו - כז(. כתב רש"י ז"ל 
ויקוד העם: על בשורת הבנים. פלא גדול איזו בשורה טובה 
היא זו, והרי שאלת מה העבודה וגו' היא שאלת בן הרשע, 
ועוד מהי הבשורה הטובה, וכי העלו בני ישראל על דעתם 
שלא יהיו להם ח"ו בנים לדורות עולם, אולם מה שהוקשה 



בא

קלג

להם היה הלשון "והיה" שנאמר כאן בפסוק, שכן "והיה" הוא 
לשון שמחה )ויקרא רבה יא, ז(, ולשמחה מה זו עושה – הלא "מה 
העבודה הזאת לכם" היא שאלת הבן הרשע, אלא, ביאור העניין 
הוא על פי מה שאמר שמואל לרב יהודה )כתובות נג.(: "שיננא, 
לא תיהוי בעבורי אחסנתא אפילו מברא בישא לברא טבא, 
דלא ידיעה מאי זרעא נפיק מיניה" )כלומר: אל תעיד על העברת 
נחלה מבן אחד לבן שני, ואפילו מבן רע לבן טוב, שהרי אינך יודע איזה 

בנים יוולדו לאותם בנים, ואפשר שבני הבן הרע יהיו צדיקים ולהיפך(. 

והנה, במקום תשובה מקהים את שיניו של הבן הרשע ואומרים 
לו "אילו היה שם לא היה נגאל", אולם לכאורה הנה עובדה 
שהוא בתוכנו והוא רשע  - הרי שנגאל, אלא על כרחך שיש 
בו איזה ניצוץ קדוש, ועל ידי זה עתידים לצאת ממנו צאצאים 
טובים! ולכן אמרה התורה "והיה" - לשון שמחה, והיינו: שמחה 
תהיה לך אפילו משאלת "מה העבודה הזאת", שהיא שאלתו 
של בן רשע, כי מכל מקום כיוון שבפועל ישנו בינינו, על כרחך 
שיש בו ניצוץ קדוש וייצא ממנו זרע טוב. זו הבשורה הטובה 

שהתבשרו ישראל כאן.

והיה כי יאמרו עליכם בניכם מה העבודה הזאת לכם )יב, כו(. 
רשע מה הוא אומר, "מה העבודה הזאת לכם" לכם ולא 
לו. ולפי שהוציא את עצמו מן הכלל, כפר בעיקר. ואף אתה 
הקהה את שיניו ואמור לו: "בעבור זה עשה ד' לי בצאתי 
ממצרים". )הגדה של פסח( נשאלת השאלה: מה היא תגובה זו 
של "הקהה את שיניו", הדבר יובן במשלו של המגיד מורשה 
זצ"ל: מעשה בסוחר גדול, שעסקיו מסועפים. בעיר הקרובה 
עמד להתקיים יריד ענק. עסקיו של הסוחר רתקוהו לבית 
מסחרו. מה עשה, קרא לבנו ואמר לו: "קח את צרור הכסף וסע 
ליריד. רכוש סחורות אלו במחירים אלו. אבל דע לך, שליריד 
מתקבצים ובאים ליצנים ועושי להטים, קלפנים ומהמרים, 
הכל מקימים דוכנים ומבקשים ללכוד ברשתם את הסוחרים 
התמימים וליטול את רכושם. הזהר והשמר לך פן תיפול לידם. 
אוי לך אם תוציא פרוטה אחת על מותרות ועסקי שעשועים. 
עליך לרכוש את הסחורות, לעמוד על המקח ולשוב בלא לנטות 
ימין ושמאל! ועתה, הסכת ושמע: אם כן תעשה, וד' יצליח 
דרכך תקבל מחצית מן הרוח, הון עתק, אבל אם תתפטה ותבזבז 
שם את כספי, אשלול ממך את דמי הכיס לשנה תמימה", שמע 
הבן, והבטיח לציית. נטל את הכסף ונסע אל היריד והנה רעש 
והמולה, מהומה וקול תרועה. המוני דוכנים ססגוניים, סחורות 
לאין ספור, והסוחרים מכריזים איש איש על מרכולתו. ראשו 
היה סחרחר עליו מרוב קולות ומראות. הוא עבר בין הדוכנים 
לראות את הסחורות, והנה לנגדו דוכן של צועני מגיד עתידות. 
תמורת כמה פרוטות, יאמר לו מה יהיה עד סוף כל הדורות. 
מענין, מרתק, מסקרן. ומה הן כמה פרוטות? ושם יש דוכן של 
קליעה למטרה. אם יקלע, יקבל פרס. ואם לא? יפסיד פרוטה. 
משתלם וכדאי, הוא ירה, והחטיא. אין דבר, ינסה שוב. אך 
הנה עולה קול באוזניו: מי שישחיל טבעת זו במוט, יזכה 
בקופסא, מה בקופסא, מי יודע. אבל תמורת פרוטה, הקופסא 

שלך. שלם פרוטה ולא הצליח. הקופסא נותרה חידה. כמה 
פרוטות הפסיד, אין הוא זוכר. הלך להטביע את אכזבתו בכוסית 
משקה בבית המרזח. שם השתכר, וגנב זריז רוקן את כיסיו. 
שב אל אביו בראש חפוי, ספג את הגערות ואת הנזיפות, ואף 
איבד את דמי הכיס. כעבור חדשים אחדים, נערך יריד נוסף 
בעיר אחרת. עתה קרא האב לבנו השני ואמר לו: "ידוע לך מה 
ארע עם אחיך. ידוע לך, שהנסיון עמו נכשל. עתה אנקוט צעד 
אחר. אני שולח אותך אל היריד, אבל שכרתי מרגלי חרש 
לדוכני  לגשת  מתפתה  שאתה  יראו  אך  אחריך.  שיעקבו 
המשחקים או לבית המרזח, תנחת עליך מכה ולא תדע אפילו 
מנין". "אין בכך צורך, אבי", אמר הבן. "אף בלא זה אשמור את 
דבריך". "אמנם כן, כך אמר גם אחיך", ענה האב. "ועתה, לך 
לשלום וד' יצליח דרכך". נסע הבן אל היריד, וראשו הסתחרר 
מרוב קולות ומראות. הוא עצר לרגע ליד דוכן משחקים, ולפתע 
סטר לו מאן דהוא על לחיו. הוא הסתובב חיש מהר, אך הלה 
נבלע בקהל העצום. נחרד הבן וחש לקנות את הסחורות ולשוב 
לעירו. סטירה אחת בו במקום, פעלה יותר מהעושר הרב או 
העונש הקשה הצפוי לו בחזרתו לביתו. בכך מפרש הר"ן ז"ל, 
מדוע לא נכתבו בתורה שכר העולם הבא וענשי הגיהנם, אלא 
השכר והעונש הניתנים מיידית, בעולם הזה: "אם תאבו 
ושמעתם, טוב הארץ תאכלו. ואם תמאנו ומריתם חרב תאֻכּלו" 
)ישעיה א, כ-כא(. וזו גם התשובה לשאלתו של הרשע: "מה העבודה 

הזאת לכם", מדוע יש לקיים את מצוות התורה? אם תענה לו 
ותאמר, שבעבור קיום המצוות נוחלים גן עדן, ואם עוברים 
על התורה נופלים בגיהנום לא יתפעל ולא ישנה את דרכו. הוא 
יאמר: "אכל ושתה, כי מחר נמות". אבל אם תקהה את שיניו, 
ותאמר לו שבעבור עבירות מקבלים עונש מיידי, ובזכות קיום 

מצוות נגאלים כי אז ייטיב את דרכיו.

מה העבודה הזאת לכם )יב, כו(. הרשע תמה על העבודה הזאת. 
מוכן הוא להציע עבודה אחרת, לקיים דינים אלו ולהתעלם 
מאחרים, לשמור מצוות כהבנתו ועל פי החלטתו. די בכך, 
לדעתו, והקב"ה יסתפק בזה. משל, אמר הסבא מנובהרדוק 
זצ"ל, למה הדבר דומה, לאדם שנכנס לחנות אריגים וביקש 
אריג קטיפה כחול כהה. אך האריג אזל. המוכר יכול היה לומר, 
שאין ברשותו אריג כזה. יכול היה לומר לקונה לבוא למחרת 
היום, והוא ישתדל להשיג את האריג. אבל הוא הוריד מן המדף 
גליל של אריג פשתן שחור, והחל לשכנע את הקונה, שכדאי 
לו לקנות מגליל זה. האריג הוא כמעט כקטיפה, איכותו מעולה, 
והצבע השחור אינו שחור ממש. זהו כחול כהה ועמוק, כהה 
עד מאוד... הקונה מיאן לשמוע. אין הוא רוצה באריג פשתן, 
וגם הצבע אינו מתאים. אבל המוכר לא הרפה ממנו, ודבר 
בלהט רב. מי יודע, אולי גם את עצמו שכנע, אולי באמת ובתמים 
אמר, שהאריג שעיר מעט, מבריק מעט, דומה לקטיפה, וההבדל 
הוא במחיר בלבד. ולא הבין, שהנגיעה האישית מדברת מתוך 

גרונו, ורצונו להרויח כמה פרוטות מעות את שיקול דעתו.



דברים טובים

קלד

אשר פסח על בתי בני ישראל )יב, כז(. בעיר פלונסק היה עשיר 
אשר נהג לקנות את צרכי ביתו בחנויות הנכרים.  פגע בו 
הגאון רבי צבי יחזקאל מיכלזון רב העיר, כשהוא יוצא מחנותו 
של הנכרי עם סל קניותיו בידו, ואמר לו: צפרא טבא רבי פסח.  
נשתאה האיש ואמר:  הרי שמי אברהם, ומדוע קורא לי הרב 
בשם פסח?  ענהו הרב, הלא תודה כי בצדק קראתיך פסח, על 
שם הפסוק 'אשר פסח על בתי בני ישראל'.  כי הנך פוסח על 
כמה חנויות של בני ישראל עד בואך לחנות הגוי.  אבל לא 
שיעקר שמך אברהם ממקומו, כי אם פסח עיקר ואברהם טפל 
לו גם כן, על פי הדרש, 'כי אב המון גויים נתתיך', ודרשו חז"ל 
אב לכל הגויים, והנך להם לאב ולפטרון ולדאוג בעד פרנסתם, 
ולעבור על 'או קנה מיד עמיתך'... הדבר יצא מפי הרב ופני 
העשיר חפו מבושה, הבין את המסר, וקיבל על עצמו לקנות 

אצל אחיו היהודים, )עי' אהבת חסד פ"ה ס"ה(.

ואמרתם זבח פסח הוא לד' )יב, כז(. אמר מרן האמרי חיים זצ"ל, 
בעיה"ק טבריא )בשנת תשי"ג( בשם גדול אחד )מאחיו 
הרה"ק שארית מנחם זי"ע(, דאיתא בגמרא )פסחים ו.( שואלין ודורשין 

בהלכות הפסח קודם לפסח שלושים יום. המחצה של אות פ' 
הוא מספר מ', ושל אות ס' הוא ל', ושל אות ח' הוא ד'. נמצא 
דהמחצה של פסח הוא למ"ד. וזה שאמר הכתוב, ואמרתם זבח 
פסח, זבח מלשון חותך, דהיינו כשתחתוך תיבת פסח לשנים 
המחצה של פסח יהיה גם כן לד', היינו שיהיו שואלין מלמ"ד 

יום קודם הפסח.

ביאר הרה"ק רבי ישכר דוב מבעלזא זי"ע ויקוד העם וישתחוו 
)יב, כז(. פירש"י על בשורת הגאולה וביאת הארץ ובשורת 

הבנים שיהיו להם, ותמוה, לשמחה זו מה עושה, והרי לפני 
כן נאמר: "והיה כי יאמרו אליכם בניכם מה העבודה הזאת 
לכם, והיא שאלת הבן הרשע, ואם כן וכי לבן רשע יקרא בשורת 
הבנים. ברם, מצינו שנאמר: "כל באיה לא ישובון ולא ישיגו 
ארחות חיים" )משלי ב, יט( ופירש הרה"ק רבי שמואל מקאמינקא 
זי"ע שאימתי לא ישובון ואין להם תקנה רק כאשר: "לא ישיגו 
ארחות חיים", בשעה שאין להם קשר ללימוד התורה, אזי לא 
ישובון, אמנם על ידי לימוד התורה אפילו אלו שנאמר עליהם 
לא ישובון, מסוגלים להתעורר ולשוב בתשובה. וזה נרמז 
בדברי רש"י, שהדגיש "על בשורת הגאולה וביאת הארץ ובשורת 
הבנים שיהיו להם", ולכאורה מה היא האריכות שכתב "בשורת 
הגאולה וביאת הארץ", ואחר זה "בשורת הבנים", אך, בעצם 
קדמה לביאת הארץ קבלת התורה, שבזכותה עתידים לרשת 
את הארץ, כדכתיב: "ויתן להם ארצות גויים וגו' בעבור ישמרו 
חוקיו" וגו', וע"י קבלת התורה יש תקנה אפילו לבן הרשע. 
וזה מה שכתב רש"י: וביאת הארץ, שלאחר מתן תורה אז הבנים 
הם בשורה טובה ואפילו בן הרשע גם יוכל לחזור בתשובה 

באמצעות לימוד התורה.

אגודת אזוב וטבלתם בדם אשר בסף והגעתם אל  "ולקחת 
המשקוף ואל שתי המזוזות מן הדם אשר בסף..." )יב, 
כח(. "אזוב" – כותב רש"י: מין ירק הוא שיש לו גבעולין, גבעול 

הוא הקנה האמצעי שהזרע בראשו. כשם שדם "קרבן פסח" 
שמר על הבתים ולא נתן למשחית להשחית, כך גם "המזוזה" 
בכוחה לשמור על הבתים ולא לתת למשחית להשחית ושם 
"שדי" – שעל המזוזות פירושו: "שומר דלתות ישראל". וידוע 
דברי הרמב"ם: "חייב אדם להיזהר במזוזה, מפני שהוא חובת 
הכל תמיד, וכל זמן שיכנס ויצא יפגע בייחוד השם שמו של 
הקב"ה, ויזכור אהבתו, ויעור משנתו ושגיותיו בהבלי הזמן, 
וידע שאין דבר העומד לעולם ולעולמי עולמים אלא ידיעת 
צור העולם, ומיד הוא חוזר והולך בדרכי מישרים. בכניסה 
לעיר בני ברק, מול חברת "קוקה קולה", שוכנת לה חנות לייצור 
כלי כסף ותשמישי קדושה, בשם "האחים חדד". והנה, לפני 
6 שנים, רואה בעל החברה כי המצב בחנות "לא מרנין". בלשון 
המעטה. החנות הגדולה והיוקרתית הנמצאת ברחוב "השומר 
100 "נשארת ריקה ושוממת ברוב שעות היממה. העובדים 
עמלים במרץ ובעמל במשך רוב שעות היום לייצר כלי כסף 
מהטובים שבעולם, עם השקעה וכישרון רב, אלא שכמעט 
ואין לקוחות או אנשים שמתעניינים בכלי הכסף ותשמישי 
הקדושה שבחברה. המקום ממש שומם וחסר חיות. בעל החברה 
החליט לצאת ולפתוח בפרסומי ענק ובהנחות משמעותיות 
על מנת למשוך קונים, ואכן פירסם ברחבי העיר ובעיתונים 
המקומיים מבצעים מיוחדים, אך למרבה הצער... שום דבר 
לא זז. "מה קורה פה?" שואל בעל החברה את עצמו, "מדוע 
לא נכנסים אנשים לקנות בחנות? הרי עשיתי כל תרגיל מסחרי 
ושיווקי על מנת למשוך קונים, ומדוע לא השתנה הדבר 
במאומה?... הרי החנות נראית מצויינת, והעובדים עושים 
הכל בדיוק רב, ואף מיקומה של החנות נמצא במקום מצויין 
ומושך של בני ברק, ואם כן, מדוע לא נכנס אף אדם לחנות 
ואינו מתעניין בה?" היתה זו תעלומה מיוחדת במינה. בצר 
לו, פיטר בעל המקום כמה מהעובדים עקב חוסר עבודה, 
וחשש עד למאוד מהבאות – מקריסת החברה. והנה, בשעת 
בוקר אחת, הסתובב מנהל החנות בין העובדים, והנה הוא 
רואה את אחד העובדים היושב לו במקומו כשהוא מעיין 
ובודק בכמה קלפי מזוזות המונחים לפניו. "מה זה? מה אתה 
עושה?", שאל אותו בהפתעה. "סליחה אדוני", השיב העובד, 
"אך כיוון שהמקום ריק ואני ממתין ללקוחות, והרי שבינתיים 
אני בודק כמה תפילין ומזוזות של כמה חברים שביקשו ממני 
זאת". מנהל החברה נעמד במקומו והיה נראה כתוהה ומנסה 
להבין מהי מצוות מזוזה. או אז השיב לו העובד ואמר: "ציוונו 
ה' בתורה להעמיד בכל פתח של בית או חדר קלף הכתוב בו 
את פרשת 'קריאת שמע', ככתוב: "וכתבתם על מזוזות ביתך 
ובשעריך", ובזכות מצוות מזוזה מבטיח הקב"ה לשמור את 
האדם ובני ביתו מן המזיקים ואף לברך את הבית והמקום 
בברכתו, על כן כותבים על המזוזה את השם "שדי", שהם 
ראשי תיבות: "שומר דלתות ישראל". פניו של הבעלים אורו, 



בא

קלה

והוא שאל בהתלהבות: "אז אולי תוכל לבדוק את המזוזות של 
המפעל שלנו? מי יודע אולי בזכות כך תחזור הברכה למפעל"! 
העובד הסכים בשמחה וכבר באותו היום נשלפו ממקומם כל 
המזוזות בחברה. העובד לקח את המזוזות לבדיקה מוסמכת, 
ולאחר בדיקה קצרה התגלה הבלתי יאומן... המזוזה הראשית 
של הכניסה למפעל היתה... ריקה לחלוטין! לא היה כתוב בה 
מאומה. ואם זה לא מספיק כמחצית מהמזוזות במפעל היו 
פסולות, בעוד השאר דרושות תיקון רציני. מיד כששמע זאת 
בעל החברה הוא הורה מיד לרכוש מזוזות חדשות לכל המפעל, 
ובפרט לכניסה הראשית של החנות. לאחר ימים בודדים הגיעו 
צי שלם של מזוזות אשר נקבעו ברוב פאר והדר, ונחשו מה 
קרה מאז... מעידים העובדים, בזה אחר זה, כי כבר מאותו 
יום שנקבעו המזוזות החדשות החלו נהירה רבה ובלתי מוסברת 
אל החנות באורח פלאי. לקוחות רבים ביררו מחירים ורכשו 
כלי כסף יוקרתיים, שכמעט אין רגע פנוי בחנות ללא הזמנות 
ובקשות. מאותו יום ואילך נרשמה הכנסות שלא היו בעבר. 
הרי לנו עד כמה כוחם של מזוזות להשפיע, ולהביא ברכה אל 

המקום בו נקבעו )ויוציא עמו בששון(.

וילכו ויעשו בני ישראל כאשר צוה ד' את משה ואהרן כן עשו 
)יב, כח(. מובא בבנין אריאל תמוה מה החידוש שעשו 

כדבר משה, הרי ידעו שהוא הגואל, וממילא קיימו כל דבריו. 
אלא כך הוא הביאור: משה רבינו ע"ה ציווה את ישראל לתת 
את הדם תחילה על המשקוף ואח"כ על ב' המזוזות, מאחר 
והמשקוף מרמז על השי"ת, והמזוזות על משה ואהרן, ולכן 
קודם על המשקוף ואח"כ על המזוזות, ואילו בציווי השי"ת 
למשה כתוב קודם על המזוזות ואח"כ על המשקוף, ומשה 
שינה מפני כבוד שמים, והנה ישראל השיגו ברוה"ק איך נצטווה 
משה מפי הגבורה, ולא עשו כסדר שאמר להם משה אלא כסדר 

שנצטוה וזהו שבחם.

מובא ממהרי"ד מבעלזא זיע"א וילכו ויעשו בני ישראל כאשר 
צוה ד' את משה ואהרן כן עשו )יב, כח(. ופירש רש"י, 
להגיד שבחן של ישראל שלא הפילו דבר מכל מצות משה 
ואהרן, ומהו כן עשו, אף משה ואהרן כן עשו. לכאורה יפלא 
האם היה חס וחלילה עולה על הדעת שמשה ואהרן לא יעשו 
המצוה, ומדוע צריכה התורה לומר שגם הם עשו. ונראה לפרש 
על פי מעשה שהיה. הרבי ר' אלימלך מליזענסק נקלע פעם 
אחת בדרכו לעיר אחת ושהה בה מספר ימים, כאשר נסע 
לדרכו ליווהו כל אנשי העיר, ובהגיע העגלה חוץ לעיר ירד 
הרבי ר' אלימלך מהעגלה והלך  ברגליו יחד עם כל הקהל, 
כשראו האנשים זאת התפלאו מאוד, ושאלוהו מדוע הוא עושה 
להם ככה, הלא כל מטרת הליכתם היא ללוותו, ובאופן זה אין 
הלוויה ניכרת. והשיבם, כי יען שראה שהם מקיימים את 
המצווה בהתלהבות גדולה, ירד מהעגלה כדי לכלול את עצמו 
עמהם במצוה זו. וזה הפירוש כאן 'אף משה ואהרן כן עשו', 
דכאשר ראו משה ואהרן ההתלהבות הגדולה שאחזה את כלל 

ישראל בעשיית מצות פסח, כללו אף הם את עצמם בתוך כלל 
ישראל.

וילכו ויעשו בני ישראל כאשר צוה ה' )יב, כח(. פירש רש"י וילכו 
ויעשו "אף ההליכה מנה הכתוב ליתן שכר להליכה ושכר 
לעשיה". מתבאר דכל דרך לצורך מצוה היא לבדה ג"כ מצוה. 
ולכך יש שתי פעמים שכר, הן להליכה והן למצוה. וכן אמרו 
חז"ל )ברכות יא.( ובלכתך בדרך פרט לחתן, שהעוסק במצוה 
בין חתן בין "דרך" למצוה הרי הוא עוסק במצוה, כמו שביארה 
הגמרא שם מה דרך רשות אף כל רשות. ע"ש. וע"ע סוכה )כה.(. 
וגדולה מזו אמרו חז"ל )פסחים ח:( שלוחי מצוה אין ניזוקין לא 
בהליכתן ולא בחזירתן. ומספרת הגמרא )שם( ששאלו את רב 
על התלמידים שגרים בבקעה וצריכים לילך בהשכמה וכן 
אחר חשיכה לבית המדרש ללמוד אם יש חשש, ואמר להם: 
יבואו עלי ועל צוארי. כלומר שאין חשש. הרי לנו כי האדם 
שעוסק במצוה אל לו לפחד. והטעם פשוט כי האדם בעצם 
עיסוקו במצוה הרי הוא מתקשר לבורא עולם, ואז יגדל פי 
כמה עֵין ה' עליו. ומכאן, כל היוצא לדרכו לכיוון הכולל ללמוד, 
או כאשר יוצא להתפלל בבית הכנסת, ידע נאמנה: כי כל פסיעה 
ופסיעה היא מצוה, כי גם "הכשר מצוה" נחשב כמצוה ממש, 
ובפרט שאמרו חז"ל ע"ז )סוטה כב.( "שכר פסיעות יש". ע"ש. 
וז"ש בפרשה: וילכו ויעשו - כי כיונו במחשבתם: ש"ההליכה 
והפסיעות לשם מצוה הם". כי קיי"ל )ברכות יג.( מצוות צריכות 
כונה. וכן פסק הש"ע )סימן ס(. ועוד לימדונו רבותינו )במכילתא 
שם( הובא בפירוש רש"י: וילכו ויעשו, איך יתכן הרי פרשה 

זו של פסח נאמרה בראש חודש ניסן ואילו עשית הפסח לא 
היה עד י"ד לחודש, וא"כ מהו וילכו ויעשו? אלא "מכיון שקבלו 
עליהם לעשות מעלה עליהם הכתוב כאילו עשו"! הרי לפנינו 
"מחשבה טובה הקב"ה מצרפה למעשה" וע"ע קידושין )מ:( 
וברכות )ו.(. צא וראה מה שכתב אחד הקדמונים שו"ת תשב"ץ 
)ח"ג סימן פר"ח( שנשאל שהלא ידוע מי שבא לארץ ישראל זוכה 

למעלות גבוהות וזכויותיו גדולות ונמחלים עונותיו )ע' כתובות 
קי: והלאה( ומי שבא לעלות ומת בדרך ולא עלה, האם יש לו כל 

הזכויות כאילו נקבר בארץ או לא? והשיב להם: כבר אמרו 
חכמים מחשבה טובה הקב"ה מצרפה למעשה ומעלה עליו 
הכתוב כאילו עשאה. עכ"ד. והוסיף בשו"ת מהרי ברונא )סימן 
עז( שאפילו גלגול מחילות לא יצטרך. ואשר ע"כ כמה טוב 

שבכל עת יחשוב האדם רק טוב ולעשות טוב.

מובא בדברי נפתלי וילכו ויעשו בני ישראל כאשר ציוה ד' את 
משה ואהרן כן עשו )יב, כח(. וברש"י הק', להגיד שבחן 
של ישראל שלא הפילו דבר מכל מצוות משה ואהרן, ומהו כן 
עשו, אף משה ואהרן כן עשו, עיי"ש. ויש להסביר הענין על 
פי מה שראיתי בכתבי ד"ת מאאמו"ר הגה"צ ז"ל, שפעם בא 
דו"ז הגה"ק משינאווא זיע"א לעיר מעליץ, ולכבודו לא אמרו 
הקהל תחנון, ואף על פי שהדברי יחזקאל זי"ע היה ידוע 
בקפדנותו על ההלכות שבשולחן ערוך ואמירת תחנון, ובכל 



דברים טובים

קלו

זאת גם הוא לא אמר תחנון, וכשנשאל על כך, השיב על פי מה 
שאמרו חז"ל )ר"ה כ"ה.( הרי הוא אומר אתם אתם אתם ג' פעמים, 
אתם אפילו שוגגין, אתם אפילו מזידין, אתם אפילו מוטעין, 
וממילא אף על פי שקהל בני ישראל טועים וחושבים עלי 
שאני צדיק ולכן לא אמרו תחנון, ולכן הצטרפתי עמהם, ועל 
פי זה אמר ליה אף על פי שמשה ואהרן שמעו מפורש יוצא 
מפי הקב"ה להקדים המזוזות להמשקוף, אף על פי כן הצטרפו 
למעשה בני ישראל להקדים המשקוף קודם, כדי להראות בזה 
שבח הקב"ה וכמו שכתבתי לעיל, ועם כל זה הסכים הקב"ה 
על ידם ופסח על בתי בני ישראל במצרים, להראות שכל 

כוונתם לשם שמים היתה והרי קיימו המצוות כתיקונם.

וילכו ויעשו בני ישראל כאשר צוה ד' את משה ואהרן כן עשו 
)יב, כח(. פירש רש"י ומהו "כן עשו". אף משה ואהרן כן 

עשו. מה בא הכתוב לחדש, וכי תעלה על דעתך שכל ישראל 
עשו הפסח, ומשה ואהרן לא עשו. אלא, ביאר האדמו"ר ה'אמרי 
אמת זיע"א דרך בדיחותא, כשראו משה ואהרן את בני ישראל 
אצים לקיים את המצוה, "כן עשו" גם הם באותו רגע ממש 
ונחפזו לעשותה, כי היו חוששים פן אם יתמהמהו יבואו אחר 
כך אליהם כל ישראל לראות איך הם מקיימין המצוה כדרך 
שחסידים באים אל רבם להסתכל כשעושה המצוות, והלא 

המה בענוותנותם מבקשין להיות בשווה עם כולם. 

וילכו ויעשו בני ישראל כאשר ציוה ה' את משה ואהרן כן עשו 
)יב, כח(. מפרש רש"י אף משה ואהרן כן עשו.  מובא 

ביגדיל תורה ומקשים פשיטא מה החידוש שגם הם קיימו 
מצוות השי"ת. אצל האמרי אמת אירע בשעת הדלקת נרות 
חנוכה, שהגיעו חסידים רבים והיה דוחק רב, וכנראה שהפריע 
לו הדבר.  אמר הרבי:  כתוב בפסוק, 'וילכו ויעשו בני ישראל 
כאשר ציוה ה' את משה ואהרן כן עשו', ומפרש רש"י, כן עשו 
אף משה ואהרן כן עשו.  ולכאורה אינו מובן מה רוצה רש"י 
לומר שגם משה ואהרן עשו, מה החידוש שמשה ואהרן קיימו 
גם הם את המצוה.  אלא שהחסידים רגילים להדחק כדי לראות 
כיצד הרבי עושה עת עבודתו, ומשה ואהרון היו המנהיגים 
וכל העם עקבו אחריהם בכל פסיעה, כל מצוה שקיימו היתה 
ברוב עם.  לכן כאשר ראו שבני ישראל הלכו לעשות את המצוה, 
אמרו גם אנחנו יכולים כעת לעשות את הפסח כראוי וללא 

הפרעה עד שבני ישראל יגמרו. 

וילכו ויעשו בני ישראל כאשר צוה ד' את משה ואהרן כן עשו 
)יב, כח(, וברש"י ז"ל: "ומהו כן עשו, אף משה ואהרן כן 

עשו". והקשה זקני מרן מהרי"ד ז"ל: וכי יעלה על הדעת שמשה 
ואהרן לא יקיימו את המצוה כדבעי, ותירץ בהקדם סיפור: 
הרבי רבי אלימלך מליזענסק זי"ע, היה פעם בעיר אחת וכיבדו 
אותו בכבוד גדול מאד, וכאשר ליוו אותו בני העיר התירו את 
מושכות הסוס והובילו בידם את העגלה עליה ישב הר"ר 
אלימלך, כאשר ראה הרר"א את גודל התלהבותם בכיבוד ואמונת 

חכמים, ירד גם הוא מהעגלה ועזר להוליכו, כאשר הבחינו 
בזה האנשים, אמרו לו: הרי כל זה עשינו רק בכדי לכבדך 
ביותר ולמה ירדת ג"כ, ענה להם: כאשר ראיתי את גודל אמונת 
חכמים שיש לכם רציתי גם להיכלל עמכם יחד, וזה"פ כאן 
שבני ישראל היה להם כאן שתי מצוות, א. לקיים מצות ד', ב. 
המצוה לשמוע בקול החכמים, ששמעו והאמינו בקולו של 
משה רבינו, אבל משה ואהרן לא היה להם רק מצוה אחת והוא 
קיום מצות הבורא אבל המצוה של אמונת חכמים לא היה 
למשה רבינו, על כן התכוונו משה ואהרן להיכלל בתוך כלל 
ישראל במצוה של אמונה, וזהו: אף משה ואהרן כן עשו, שקיימו 

מצות אמונת חכמים על ידי התכללות.  

מובא בילקוט מעם לועז, ויהי בחצי הלילה וד' הכה כל בכור 
בארץ מצרים מבכר פרעה הישב על כסאו עד בכור השבי 
אשר בבית הבור וכל בהמה )יב, כט(. ויהי בחצי הלילה בליל 
ט"ו בניסן, וד' הכה כל בכור בארץ מצרים בשעה שהודיע 
הקדוש ב"ה למשה על אותה מכה עמדו כמה מצרים והביאו 
ילדיהם לבני ישראל, כל אחד למיודעו והיו אומרים להם, קחו 
הבן שלי וילון בלילה הזה בביתך ויישן על ידך. וכך עשו בני 
ישראל שהיו נוטלים את בניהם של המצרים והיו שמים אותם 
במיטה על יד בניהם. וכשהיה חצי הלילה התחילה מכת בכורות 
שהיתה מגפה גדולה שלא היתה הצלה ממנה וכל בכורי המצריים 
אע"פ שהיו נמצאים על יד בכורות ישראל נפגעו במכה. למחרת 
התעורר בעל הבית ומצא את בן המצרי מת על יד בניו. וזה 
היה עוד חסד לחוד שנעשה לישראל, כי מטבע המגפה להדביק, 
ובפרט אם נמצאים במטה אחת, ואעפ"כ לא נפגע שום יהודי 

ולא ניצול שום מצרי.

ויהי בחצי הלילה וד' הכה כל בכור בארץ מצרים מבכר פרעה 
הישב על כסאו עד בכור השבי אשר בבית הבור וכל בהמה 
)יב, כט(. הקשה רבי שלמה זלמן אויערבך זצ"ל: א. בתפילת 

שחרית, סמוך לתפילת שמונה עשרה, אומרים: "ממצרים 
גאלתנו ומבית עבדים פדיתנו, כל בכוריהם הרגת" - תחילה 
יציאת מצרים, ורק לאחר מכן "בכוריהם הרגת". ומאידך, 
בתפילת ערבית אומרים: "המכה בעברתו כל בכורי מצרים, 
ויוצא את עמו ישראל מתוכם לחרות עולם". ותמוה: הרי המובא 
בתפילת ערבית הוא הסדר הנכון - תחילה היתה מכת בכורות, 
ורק לאחר מכן יציאת מצרים, ואילו בתפילת שחרית הפכו 
חז"ל את הסדר - ומדוע? והמתבונן יראה, שבתפילת ערבית 
כתוב "המכה", ובשחרית כתוב "הרגת". ויש להבין, מדוע 
במקום אחד המינוח "הכאה" ואילו במשנהו המינוח "הריגה"? 
בפסוק מפורש שלאחר חצות הלילה, לאחר שפרעה קם באמצע 
הלילה - "ותהי צעקה גדולה". סוף-סוף מצא פרעה את משה 
ואהרן והתחנן: "קומו צאו מתוך עמי". ואז "ותחזק מצרים על 
העם למהר לשלחם מן הארץ, כי אמרו כולנו מתים", ותמוה: 
הלא חצות הלילה חלף עבר לו, ומי שמת מת, ומה יש לחיים 
לדאוג - הרי רואים שחיים הם? מתרץ רבי שלמה זלמן אויערבך: 



בא

קלז

חושבים העולם, שבכורי מצרים מתו בחצי הלילה, אך זו 
טעות. הבכורים מתו ביום! דבפתיחה למסכת שמחות הקשו: 
"ויהי בחצי הלילה וה' הכה כל בכור", ומאידך )בחומש במדבר( 
כתוב: "כי לי כל בכור וכו' ביום הכותי כל בכור" - מתי הוכו 
בכורי מצרים, בלילה או ביום? אמר רבי יוחנן: הקב"ה הכה 
אותם מכת מוות בחצי הלילה, ולא מתו! אלא גססו, ורק בבוקר 
מתו! בתפילת ערבית מודים על ההכאה שהיתה בלילה, 
ובשחרית על המיתה שהייתה ביום, ומדוע עינה ה' את בכורי 
מצרים מחצי הלילה עד היום? אמר רבי יוחנן: הנותן מתנה 
לילד, צריך להודיע לאמו. כך הקב"ה, שנתן מתנה לעם ישראל 
והרג בכורי שונאיהם, רצה שיראו המכה ויבחינו במתנה. מה 
עשה? היתה נפשם של בכורי מצרים מפרפרת עד הבוקר, 
וראו בני ישראל בבוקר את שונאיהם מתים. לפי זה יתבארו 
הקושיות: בתפילת שחרית מודים להקב"ה על מה שארע 
בבוקר, ולכן, תחילה מדגישים שיצאנו ממצרים בנץ החמה, 
ואח"כ "כל בכוריהם הרגת", כי באמת מתו רק בבוקר, לאחר 
שיצאנו. לעומת זאת, בתפילת ערבית אנו מודים על הנס 
שארע בלילה. ולכן תחילה מזכירים מכת בכורות בלא להזכיר 
מיתה, דבחצות הייתה רק ההכאה "המכה בעברתו כל בכורי 
מצרים", ורק אח"כ מוסיפים "ויוצא את עמו ישראל". ומכאן 
מובן מדוע חשבו המצרים "כולנו מתים" - כיון שלא מתו 
בחצות, אלא גססו! ולכן חשבו שיש מגיפה, והם גוססים, ואולי 
גם הבריאים יגססו! וממילא מהרו לשלח את בנ"י. יוצא שמכת 
בכורות אירעה בחצות הלילה, וגססו עד הבוקר, ויצאו ישראל 
ממצרים, ואז מתו בכורי המצרים. ומדוקדק הלשון בתפילה! 

מובא באמרי חן ותהי צעקה גדולה במצרים כי אין בית אשר 
אין שם מת )יב, ל(. לכאורה, היה צריך לכתוב: "ותהי 
בכייה גדולה" כי על מת בוכים, ולא צועקים, אלא במכת בכורות 
התגלה סרחונן של נשות מצרים, שהיו כולן מזנות תחת בעליהן, 
ואף שמשה אמר "ומת כל בכור" דהיינו רק הבכור לבדו ימות, 
ואילו שאר הבנים יחיו, הנה בהרבה בתים, מתו ארבעה 
וחמישה, שכולם היו בכורים מאב, וע"כ היתה "צעקה גדולה" 
שכל בעל צעק על אשתו על שזנתה תחתיו, )עיין רש"י(. וגם הן 
צעקו על בעליהם שהם בוגדים. כמאמר הגמרא איהו בקארי. 
ואיני בבוציני. וע"כ כתוב ותהי צעקה גדולה במצרים ולא 

בכיה.

"ומת כל בכור...". "למה נענש פרעה ב- 10 מכות?" המהר"ל: 
על המשנה באבות ה', א': "בעשרה מאמרות נברא העולם. 
ומה תלמוד לומר, והלא במאמר אחד יכול להבראות, אלא 
להיפרע מן הרשעים שמאבדין את העולם שנברא בעשרה 
מאמרות, ולתן שכר טוב לצדיקים שמקימין את העולם שנברא 
בעשרה מאמרות"  למה ב-10? אומר הקב"ה יכולתי לברוא 
באחד אבל בכל עשרה שכינתא שרייה )בכל עשרה יש השראת 
שכינה(. ולכן אדם שפוגע ביצירה שלי בבנים שלי ייענש ב- 10 

מכות... כאשר נולדים תאומים יש ראשון ליצירה וראשון 

ליציאה. רש"י: משל לאבנים בשפופרת מי שנכנס ראשון יוצא 
אחרון. אם כך הבל נוצר ראשון וקין שני. אצל יעקב ועשיו 
יעקב אומר לו אומנם יצאת ראשון אבל אני ראשון ליצירה... 
הבל מייצג את עם ישראל ולכן הוא מביא מבכורות צאנו וקין 
המייצג את מצרים ומביא פשתן הנחות שבפירות האדמה 
פישון-במצרים על שם הפשתן )רש׳׳י(. במשך 2448 שנה החזיקו 
מצרים בבכורה שהרי שייכים הם לקין. אומר ה': "בני בכורי 
ישראל" ישראל הם ראשונים ליצירה בשביל ישראל שנקראו 
ראשית ובשביל תורה שנקראה ראשית. ולכן דווקא כאן מודה 
ה' על הבכורה ליעקב. זהו שאומר רש"י: כאן הודה לו על 
הבכורה. השל"ה הקדוש: מצרים קידשו את הראשון עבדו 
לבכורות ועבדו לנילוס כי הוא יצא מפישון וזהו הנהר הראשון 
שיצא מעדן. הם עובדים את מזל טלה מדו? כי הוא המזל של 
חודש ראשון. מדוע? כי קין יצא ראשון... לכן הקב"ה מכה כל 
דבר שנקרא ראשון - את הנילוס בתחילה ולבסוף את כל הבכור 
גם של האדם וגם של הבהמה ולכן ה' מוציא אותנו דווקא בט"ו 
בניסן שיאו של מזל טלה. זהו שאומר המהר"ל: כל מכה שה' 
הביא היא הרס של אחד המאמרות שברא בהם את העולם 10 

כנגד 10 כדי לברוא עולם חדש למתן תורה.

"ויקם פרעה לילה" – אומר רש"י 'קם ממיטתו'. והתמיהה 
גדולה, וכי מהיכן קם, שיש צורך להשמיענו שקם 
ממיטתו? רש"י בא ללמדנו, עד כמה גדול כוחו הרע של הרשע, 
שפרעה ראה בחוש איך כל דברי משה מתקיימים אחד לאחד, 
וידוע ידע שבחצות הלילה ימותו כל הבכורות, ובכל זאת הלך 
כדרכו לישון על מיטתו כאילו לא קרה דבר, אלא שזו דרכם 
של רשעים, שאפילו על פתחו של גיהנום אינם חוזרים בתשובה, 
כדברי הגמרא בעירובין )יט, א(. ומדוע באמת זו דרכם? הקשה 
הגאון ר' שלום שבדרון זצ"ל, כיצד יתכן שהרשעים עומדים 
על פתחו של הגיהנום, האש יוקדת! החום נוראי! התהום פעורה 
עד שאול! ובמעמד נורא שכזה, עדיין עומדים הם במריים 
ואינם חוזרים בתשובה? וביאר, שהרשעים התרגלו לחיות 
את חייהם בלא לחשוב רגע אחד קדימה, בלא להסתכל על 
העתיד, הם חיים רק את ההווה, את ההנאה הרגעית שיש 
לפניהם ותו לא! אינם חושבים מה יהיה ברגע הבא, מה יצא 
להם מן ההנאה הרגעית? מה ישאר להם בסופו של יום?! לעומת 
זאת, ההולך בדרכי ה', חושב תמיד על העתיד! מה יצא לו 
מפעולותיו העכשויות, האם מקיים בזה את יעודו כאן בעולם 
הזה? כל חייו כאן בעולם הזה הם כפרוזדור והכנה לחיי הנצח 
בעולם הבא, כל ההסתכלות והמחשבה היא כדי להגיע אחרי 
מאה ועשרים שנה לחיי הנצח בעולם האמת. לכן הרשעים, 
אפילו על פתחו של גיהנום – אינם חוזרים בתשובה, כיון 
שהרגילו עצמם לא לחשוב על הרגע הבא, והרי הם עומדים 
עדיין רק בפתחו של הגיהנום ולא בתוכו, אז למה לחשוב על 
העתיד כשכעת בפתחו של הגיהנום עדיין לא רע?! ושוב אינם 

חוזרים בתשובה.



דברים טובים

קלח

ידוע ומפורסם מעשה ה'דיבוק', שקרה בימי מרנא החפץ 
חיים. בד' באדר תרס"ט, הגיע לחפץ חיים יהודי וסיפר 
לו שלבתו בת הארבע עשרה, נכנסה רוח גלגול, והיא צועקת 
וסובלת באופן נורא.שלח מרנא החפץ חיים את תלמידו הגדול, 
מרן ר' אלחנן וסרמן הי"ד עם עוד מנין רבנים וביניהם הגאון 
ר' נפתלי טרופ, הגרי"ש כהנמן, הג"ר ירוחם ממיר ועוד, כדי 
שיוציאו את הדיבוק מהנערה. דברים נוראים מספרים עדי 
הראיה לאותו מעמד נורא, וידוע שהגאון ר' אלחנן היה מספר 
בכל סעודת פורים במשך כשלש שעות את כל התגלגלות 
המעמד הנורא ההוא. בין הדברים סיפר ר' אלחנן זצ"ל, כי 
הדיבוק סרב לצאת מגוף הנערה, ואז אמר לו ר' אלחנן: "האם 
יודע אתה מיהו החפץ חיים?" כאשר הזכיר את שמו של החפץ 
חיים, התחיל גוף הנערה לרעוד, והדיבוק השיב: "אני יודע! 
ואני רועד, כי בשמים מחשיבים אותו כתנא!!" חזר ושאל ר' 
אלחנן: "על מה מעריכים את החפץ חיים בשמים?" והוא ענה: 
"על התמדתו בתורה, שכל חייו הם 'שויתי ה' לנגדי תמיד'" 
המשיך ר' אלחנן ושאל: "ואם החפץ חיים יצוה עליך שתצא 
– האם תצא?" והוא ענה: "אם הוא יצוה – אהיה מוכרח לצאת". 
לבסוף, אחר שאמר לו שהחפץ חיים מצוה עליו לצאת, והבטיח 
שילמדו לעילוי נשמתו, יצא הדיבוק. המעמד היה כה נורא 
הוד, עד שהתבטא עליו ר' אלחנן שאחר כל זה, יתכן שלא 
מגיע לו שכר על מצות אמונה בהשי"ת, כי התבטל ממנו כח 

הבחירה אחר שראה זאת בחוש. 
עוד סיפר ר' אלחנן, שכאשר הביאו את הדיבוק לפני הגאון 
ממינסק, החלה פתאום הרוח לצעוק צעקות נוראיות, 
שהיא חייבת לעזוב מיד את המקום ושיניחו לה, וכששאלו 
אותה מה קרה? היא ענתה: כי ביום זה חל יום פטירתו של 
הגאון מוילנא, והוא דורש בדברי תורה בפני פמליה של מעלה 
בגן עדן, ורבבות רבבות של מלאכים רצים לשמוע את שיעורו, 
ואף היא רוצה לרוץ לשומעו... ומה שנוגע לענייננו, הוא מה 
שסיפר הגאון ר' ירוחם ממיר, שהיה אף הוא נוכח באותו 
מעמד. שאל ר' ירוחם את הדיבוק: "מה הביאור בדברי חז"ל 
ש'רשעים אפילו על פתחו של גיהנום אינם חוזרים בתשובה'? 
איך שייך דבר כזה?" וענה הדיבוק: "כך הוא הדבר כפשוטו, 

מפני שכח הרע הוא כ"כ גדול".
הרשע המרגיל עצמו ליהנות רק מן ההווה שלפניו מבלי לחשוב 
רגע קדימה, ומבלי לחשב שכר ועונש וכו', הרי הוא 
מגדל בו את כח הרע שהוא כ"כ גדול, עד שנסתמים בפניו 

דרכי התשובה אפילו על פתחו של גיהנום רח"ל.

מובא בשפתי צדיק ויקם פרעה לילה )יב, ל(. פירש רש"י ממיטתו. 
לשם מה תיאר הכתוב את קימתו של פרעה ממיטתו. 
אלא, בא הכתוב להודיע גודל העזות של הרשע, שהרי כבר 
ראה שנתקיים כל מה שיצא מפה קדשו של משה רבינו עליו 
השלום, ושמע מפיו שתהיה 'מכת בכורות' בחצי הלילה. מכל 
מקום אף על פי כן נותר ברשעתו ואימץ לבבו לשכב במיטה.

מובא מהשרף מקאצק זי"ע ויקם פרעה )יב, ל(. וברש"י ממיטתו 
וצריך ביאור מה בא להשמיענו ויש לומר שבא ללמד 
הנהגתו של אותו רשע, שראה ונוכח שכל התראותיו של משה 
נתקיימו במילואן, ועכשיו משה התרה בו "ומת כל בכור בארץ 
מצרים מבכור פרעה היושב על כסאו עד בכור השפחה אשר 
אחר הרחיים" )יא, ה( ואף על פי כן פשט את בגדיו והלך לישון 

בלי פחד ומורא.

ביארו בספרים הק' כי אין בית אשר אין שם מת )יב, ל(. פירש 
רש"י כשאין בכור גדול הבית מת. וקשה למה לא התרה 
בהם משה רבינו על זה? דאיתא )במדרש( שלקחו המצריים את 
בכוריהם וזרקום לבתי בני ישראל שחשבו ששם ינצלו. ובשביל 
שלא ישאירו בכוריהם בבתיהם, לא התרה בהם על כך כדי 

שימותו גם גדול הבית חוץ מהבכור שבבית הישראל.

מובא ביעלת חן ויקם פרעה לילה הוא וכל עבדיו וכל מצרים 
ותהי צעקה גדולה במצרים כי אין בית אשר אין שם מת 
)יב, ל(. "כי אין בית וכו' " כל אחד בכור לאביו )רש"י(. מבואר 

מדברי רש"י דכל הבכורים מאב ג"כ מתו במצרים, ולכאורה 
א"כ מדוע לגבי פדיון הבן, ציוותה התורה דרק פטר רחם דהיינו 
בכורים מאם יפדו, והלוא הנס היה גם בבכורי ישראל מן האב 
שניצלו ולא מתו. ויש לומר, דהא מצינו דבכורים אף משאר 
אומות שהיו במצרים מתו, כדפירש"י בפסוק הקודם "הכה כל 
בכור אף של אומה אחרת והוא במצרים", ולכאורה הבכורים 
שהיו מאומות אחרות, היכן היה התראתן שימותו והלוא אין 
עונשין בלא התראה, וצ"ל דכתיב לעיל )פסוק יב( "והכיתי כל 
בכור בארץ מצרים" ופירש"י אף בכורות אחרים והם במצרים 
והיינו דתיבת "כל" אתי לרבוי בכורים מאומות אחרות. והשתא 
יש לדון, הבכורות מאומות אחרות שמתו, האם גם מהם מתו 
גם בכורים מן האב או שמא מהם מתו רק בכורים מן האם. 
ונראה לומר, דהאי "כל" יכול לרבות רק דבר אחד, ואם אמרת 
דמרבה בכורים משאר אומות אינו מרבה מהם את הבכורים 
מן האב. נמצא איפוא, דבכורים מן האב משאר אומות לא מתו. 
השתא לפ"ז אתי שפיר מדוע ציוותה התורה לפדות רק בכורים 
מן האם "פטר רחם", כיון דבכורים מן האב מבני ישראל, לא 
היה כל רבותא מכך שניצלו. דהלוא אף משאר אומות שהיו 
במצרים לא מתו הבכורים מן האב וא"כ אף בני ישראל שהיו 
במצרים לא גריעי ואין נס בכך שלא מתו, ורק הבכורים מן 
האם שמשאר אומות כן מתו ואילו מבני ישראל לא מתו, על 

כך יש לציין את הנס ולפדות רק את הבכורים מן האם. 

מובא באור החיים ויקרא למשה ולאהרן לילה )יב, לא(. כאשר 
בא הכתוב לספר כיצד קרא פרעה למשה ולאהרן 'קומו 
צאו מתוך עמי', לא היה לו, לכאורה, לחזור ולספר שהיה זה 
בלילה, שהרי כבר לעיל סיפרה התורה כי קם פרעה בלילה, 
וברור שאותם דברים שאמר לאחר שקם היו בלילה. אלא, 
כאשר נפגשו פרעה ומשה בפעם האחרונה, הזהיר אותו פרעה 



בא

קלט

שלא יוסיף לראות את פניו ואף חתם אזהרתו בעונש. 'כי ביום 
ראותך פני תמות' )שמות י-כח(. עתה, כאשר חיפש פרעה את 
משה ואת אהרן, אשר לא מיהרו להמציא את עצמם לפניו, 
חשש פרעה שמא מתיירא משה להראות לפניו בשל אותה 
אזהרה. משום כך צעק פרעה והכריז כי 'לילה' עכשיו, ולא 
על זמן זה נאמרה האזהרה, שכן באזהרה אמר 'כי ביום ראותך 
פני תמות', ביום ולא בלילה. המילה לילה שבפסוק אינה ציון 
זמן כי אם תוכן קריאתו של פרעה, 'ויקרא למשה ולאהרן, 

לילה'.

למשה ולאהרן לילה לכאורה על פי הדקדוק הוי ליה  ויקרא 
למימר 'ויקרא למשה ולאהרן בלילה' וכאן משמע שקרא 
ואמר למשה ולאהרן המילה 'לילה', ולהסביר זאת, דפרעה 
ראה שמשחקין בו ושולחים אותו מהכא להתם ומהתם להכא, 
עד שהבין כי היהודים לא רוצים להראות לו היכן משה רבינו, 
כי הרי אמר למשה 'ביום ראותך פני תמות' ולא רצו שמשה 
רבינו ימות, ולכן קרא בקול ואמר משה ואהרן "לילה" זה לילה 
כעת, ואני אמרתי "ביום" ראותך פני תמות, וא"כ לא יארע 

לכם דבר.

מובא בדברי צדיקים ויקרא למשה ואהרון לילה )יב, לא(.  למה 
אמר לילה פעם שניה, וא"ל שפרעה חשב, שמשה לא 
ירצה לבוא אליו, שהרי אמר לו "אל תוסף ראות פני" לזה אמר, 
אני אמרתי כי "ביום ראותך פני תמות" אבל עתה הוא "לילה" 
וזה שאמר הפסוק: ויקרא למשה "לילה" כלומר כעת "לילה" 

ומותר לראות פני.

באהבת שלום וישא העם את בצקו טרם יחמץ )יב, לד(.  מובא 
ויש לדקדק, למה לי טרם יחמץ, הא כתיב אחר כך בפסוק 
)יב, לט( ויאפו את הבצק כו' שלא יהא שהות שיחמץ הבצק, 

ועוד שאר דקדוקים. ויש לומר, על דרך זה דהנה ידוע שקודם 
חטא אדם הראשון היה כל הדברים שבעולם מתוקנים בתכלית 
השלימות בלי שום חסרון בעולם ולא היו מגושמים כל כך 
כמו עתה, וכל מיני מאכלים שבעולם היו רוחנים כמו המן 
שהוא לחם מן השמים, ועוד יותר, רק אחר החטא נתגשמו כל 
הדברים שבעולם הזה. והנה דבר זה ידוע גם כן שנשמת אדם 
הראשון היה כלול מכל הנשמות, וכשחטא אדם הראשון היה 
נוגע הפגם לכל הנשמות, על כן יש על כל אחד ואחד מישראל 
לתקן שני דברים, האחד מה שפגם אדם הראשון בבחינת 
נשמתו והשני מה שפגם הוא בעצמו על ידי עונותיו. והנה 
השני דברים הללו נקראים שאור וחמץ, וחמץ הוא מה שפגם 
אדם הראשון בנשמתו, ושאור הוא מה שפגם האדם בעצמו, 
ושאור קשה מחמץ, וכן מה שפגם הוא בעצמו על ידי עונותיו 
הוא חמור מן הפגם שפגם אדם הראשון בבחינת נשמתו, ובחינת 
מצה הוא בחינת מה שהיה קודם החטא אדם הראשון שלא 
היה אז בחינת רע כלל. ואי"ה בביאת משיח צדקינו במהרה 
בימינו ויתוקן החטא אדם הראשון אזי גם כן יתוקן כל העולמות 

וכל הדברים שבעולם, ויהיו מתוקנים בתכלית השלימות כמו 
שהיה קודם החטא. והנה יעקב אבינו ע"ה תיקן החטא אדם 
הראשון על דרך אמרם ז"ל )בבא מציעא פד.( שופריה דיעקב 
מעין שופריה דאדם הראשון, ובשעה שעשה המטעמים לאביו 
המתיק כל הדינים כמו שכתוב )בראשית כז, כה( ויבא לו יין 
וישת, שהמתיק כל הגבורות, ועל כן היו המטעמים מתוקנים 
בתכלית השלימות בלי שום חסרון כלל, והיו רוחנים וזכים 
וברורים כמו קודם החטא ממש. וזה בחינת כ"ל, פירוש, שאין 
בו שום חסרון בעולם, וכן כתיב בשבח ארץ ישראל )דברים ח, 
ט( ארץ לא תחסר כ"ל בה, פירוש, אין בה שום חסרון מפני 

שבחינת כ"ל בה. והנה ידוע שעשו הרשע הוא בחינת הסטרא 
אחרא, ועל כן תרגם יונתן על איש יודע ציד, גבר נחשירכון, 
פירוש נחש ירכין, שהיה נחש חקוק על ירכו כמו דאיתא במדרש 
)ראה ציוני בשם המקובלים(. וזהו שאמר יצחק אבינו ע"ה לעשו 

הרשע שהוא בחינת נחש בחינת הסטרא אחרא, ואוכל מכ"ל 
שטעמתי  לו  שאמר  פירוש  לג(,  כג,  )בראשית  תבוא  בטרם 
בהמטעמים של יעקב טעם מתוק ורוחני טעם מן, בחינת כ"ל, 
כמו שהיה קודם החטא, וזהו בטרם תבוא, פירוש, קודם שהיית 
אתה בחינת הרע בעולם, וד"ל. והנה כמו כן יש עתים שכל 
העולמות הן מתוקנים כמו קודם החטא, היינו בשבת קודש, 
כי ידוע כשישראל עושין תשובה שלימה במעלי שבתא ובושים 
עצמן מפני גודל אור קדושת שבת קודש, כי כל אחד ואחד 
יודע נגעי לבבו, אזי אחר כך מאיר עליהם אור קדושת השבת 
קודש ואזי קליפת נוגה נכללת בהקדושה, והג' קליפות הטמאות 
אתדחינן לנוקבא דתהום רבה, ומתבטלין מפני גודל אור קדושת 
שבת קודש, ומתעלין כל העולמות וכל הדברים המותרים 
שבעולם הנמשכים מקליפת נוגה עולים גם כן מגשמיותם 
ומזדככין, ובפרט מאכלים המוכנים לשבת קודש מזדככין 
ביותר ונעשין כמו בחינת מן כמו שהיה קודם החטא, וכמו 
שיהיה לעתיד אי"ה רק שהוא מעין דמעין מלעתיד. ומפני זה 
מלאך רע יענה אמן )שבת קיט:(, כמו שאמרו ז"ל )סוכה נב.( 
שלעתיד ישחוט הקב"ה היצר הרע, והכוונה שיפריד ממנו 
בחינת הרע ולא ישאר ממנו רק בחינת הטוב, ויהיה נכלל 
בקדושה, וכמו כן עתה בשבת קודש הטוב מן הסטרא אחרא 
היינו קליפת נוגה נכלל בהקדושה, והרע היינו הג' קליפות 
הטמאות הנ"ל נדחין לנוקבא דתהום רבה, וזהו שמלאך רע 
בעצמו יענה אמן, וד"ל. והנה ביציאת מצרים האיר הקב"ה 
הארה גדולה מאוד שלא כסדר הדרגות, כדאיתא בהאר"י ז"ל 
שהיה גדלות קודם לקטנות, ומחמת זה נתבטלו כל הקליפות 
ולא היה בחינת רע כלל, וממילא נתעלו כל הדברים שבעולם 
ונעשו כמו קודם החטא ממש. וזהו וישא העם את בצקו טרם 
יחמץ, פירוש, שהיה הבצק כמו קודם שהיה בחינת חמץ בעולם, 

וזהו טרם יחמץ, ודו"ק.

"וישא העם את בצקו טרם יחמץ משארותם צרורות בשמלותם 
על שכמם". בני ישראל לוקחים את המצות והמרור על 
כתפיהם. מבאר רש"י: אע"פ שבהמות הרבה היו עמהם )וכל 



דברים טובים

קמ

הכלים שלקחו ממצרים( מחבבים היו את המצוות. למעשה היה 

קשה לרש"י: לשם מה היו צריכים לשאת את המצות על 
הכתפיים?! והוא משיב: אלא שמחבבים היו את המצוות. נתאר 
לעצמנו שיש לנו מכונית או משאית ואנחנו שמים את כל 
הרכוש היקר במכונית ואת "לחם העוני" בתיק על הגב שלנו?!...  
ניתן לראות מה אפשר להרוויח מחיבוב מצוות מהסיפור הבא: 
דייוויד מילר הוא איש עסקים צעיר אשר נאלץ מעת לעת 
לטוס ברחבי ארה"ב לפגישות עסקים. מלבד מזוודת המסמכים 
שלו, הוא מחזיק צמוד ללב את תיק התפילין שלו, העטוף 
בקטיפה כחולה שעליה רקום באותיות זהב D.M דייוויד מקפיד 
לא להפסיד תפילה במניין, שלא לדבר על מסירותו לומר 
קריאת שמע של שחרית לפני סוף הזמן ע"פ ה"מגן אברהם". 
באותו יום אמור היה דייוויד לטוס במטוס של חברת יונייטד  
טיסה .07 – לפגישה עסקית, שממנה היה עתיד לקטוף סכום 
נכבד. שש שעות טיסה הפרידו בינו ובין העסקה. הוא המתין 
בטרמינל לאיתות לעלות למטוס... האיתות הגיע, ודייוויד 
חמוש במזוודת המסמכים בידו השמאלית ובידו הימנית בתיק 

התפילין.
רץ בזריזות לכיוון המנהרה המובילה לכבש המטוס.  הוא 
לפתע, צלצל הפלאפון בכיס חולצתו, דייוויד נעצר, על 
הצג הופיע שמה של אשתו. "כן רבקה" השיב והניח את תיק 
התפילין על כיסא מתכת שניצב סמוך לכניסה למנהרה. הוא 
איזן וישר את הטלפון על אוזנו והמשיך לצעוד. השיחה 
הסתיימה, דייוויד עלה בזריזות לכבש, נכנס למעבה המטוס 
ותפס כיסא בצד הימני. הוא הביט בשעונו והבחין כיצד דלת 
המטוס נסגרת אחרי הנוסע האחרון שעלה. "להדק חגורות" 
ביקש הקברניט. ואז לפתע הבחין דייוויד שתיק התפילין אינו 
מונח על ברכיו כמו תמיד. "איפה שכחתי אותו" הרהר, ואז 
נזכר, התיק מונח לא רחוק מכאן. המטוס התחיל לנוע. דייוויד 
הנסער פנה לדיילת וביקש: "אנא, בקשי מהטייס להמתין לי 
דקה, שכחתי את התפילין שלי בכניסה למנהרה המובילה 
למטוס. זה בקושי 51 מטר מכאן" הדיילת השיבה לו בנימוס 
אמריקני: "סליחה אדוני, יש לוח זמנים מדוקדק, הדלת כבר 
סגורה". דייוויד לא ויתר. הוא הרים את קולו "אני מבקש לשוחח 
עם הטייס. זה פשוט לא הוגן... יהודי לא יכול להישאר בלי 
מצוות תפילין". נוסעי המטוס הצטרפו אף הם למקהלה: "תנו 
לו לרדת, ביג דיל, תוך דקה וחצי הוא חוזר עם התפילין..." 
הטייס התעקש: "סליחה אדוני, אתה לא ממונה פה על לוח 
הזמנים, ועם כל הכבוד לתפילין שלך, לחברתנו יש כללים 
וחוקים... ואנחנו גם תלויים בלוחות הזמנים של נמלי תעופה 
בעולם ובנתיבי טיסה..." מילר הצעיר לא ויתר. הוויכוח עלה 
לטונים גבוהים, אם כי נשמרו כללי הכבוד ההדדי. זה נמשך 
דקות ארוכות. הוא מתחנן , הם מסרבים. "יכולתי כבר כמה 
פעמים לצאת ולחזור" זעק דייוויד, "נפלתם פה על הראש...?". 
בשלב מסוים הטייס נכנע והודיע לנוסע הבעייתי: "ידידי, 
אני פותח לך את הדלת, רוץ לתפילין שלך, אבל לא תוכל 
לחזור. אני נועל את הדלת וטס. גוד באיי! להתראות!!!" דייוויד 

ניסה לשכנע שהוא כבר חוזר, שיחוס ויחמול עליו. הוא פרץ 
מן המטוס ושעט לעבר המנהרה, בכניסה היה מונח תיק 
התפילין על אותו כיסא. הוא פנה בריצה חזרה לעבר המטוס... 
אך מאוחר מדי. מנועי הסילון הרעישו ובתאוצה קלה החלה 
ציפור הברזל בשעטה לקראת מעופה. הבעת אכזבה ניכרה 
על פניו של דייוויד. העסקה בסכנה. אבל הלב שמח, העיקר 
שאני עם התפילין! אחים יקרים! טיסה .07 של חברת יונייטד 
מעולם לא הגיעה ליעדה המקורי. מחבלי "אל קעידה" השתלטו 
על צוות המטוס באמצע הטיסה, וניווטו אותו לעבר בנייני 
התאומים, ניו-יורק. אסון ה-00 בספטמבר 1110 למניינם. על 
פי התכניות המדוקדקות והשטניות של חניכי בן-לאדן, היו 
אמורים שני המטוסים להתנגש ב"טווינס" בעת ובעונה אחת. 
באותה שניה ממש. פגיעה שכזו הייתה גורמת להדף אדיר של 
רעש, רוח וחום לוהט ולדליקה עצומה בממדים דמיוניים, 
מה שאמור היה להפוך את הפיגוע לקטלני פי כמה וכמה. 
מומחים אומרים שבמצב כזה היו אפס ניצולים. 00 דקות נמשך 
הוויכוח בין דייוויד מילר העקשן לבין צוות המטוס. ח"י רגעים 
בדיוק. באותן 00 דקות, מן הבהלה עקב פגיעת המטוס הראשון, 
הספיקו להימלט מן המגדל השני, שעדיין ניצב על תילו, 
01,111 בני אדם. דקות של חיים אילו נמשכו כמו נצח, כאשר 
אף אחד עדיין לא העלה בדעתו שמטוס שני עומד להתרסק. 
הפאניקה עשתה את שלה. רבבת בני אדם שנמלטו משם ניצלו 

מן התופת האימתנית. 
יש מדד שלפיו ניתן לבחון את  סדרי העדיפויות שלנו: פעם 
בספינה ביקשו לזרוק את המזוודות לים בעקבות סערה, 
תמיד נמצא את אלו שיזרקו את הטלית והתפילין לצערנו...  
עלינו לבנות את סדרי העדיפויות שלנו , לפי מה שהקב"ה 
מבקש. עם ישראל יגאל כמו בגאולת מצרים "כימי צאתך מארץ 
מצרים אראנו נפלאות" כשם שע"י חיבוב מצווה וחיפזון יצאנו 

ממצרים, כך ע"י חיבוב מצוות ניגאל...

בשו"ת בנין שלמה וישא העם את בצקו טרם יחמץ  מובא 
ומשארותם צרורות בשמלותם על שכמם. ובני ישראל 
עשו כדבר משה וישאלו ממצרים כלי כסף וכלי זהב ושמלות 
)יב, לד - לה(. לכאורה – תמה הגאון רבי שלמה הכהן מוילנא, 

בעל שו"ת "בנין שלמה" – הסדר צריך להיות הפוך, שהרי 
קודם שאלו ממצרים כלי כסף וכלי זהב, ורק לאחר מכן, לאחר 
שיצאו ממצרים, נשאו את בצקם ומשארותם על שכמם, שני 
תירוצים נפלאים הביא הגאון הנ"ל ליישב את קושייתו. האחד 
– משל אביו, הגאון רבי ישראל משה הכהן, מו"צ בוילנא, 
והשני – בשם אחיו, הגאון רבי בצלאל הכהן, בעל "ראשית 
ביכורים" ו"מראה כהן" על הש"ס. הגאון רבי ישראל משה 
הכהן תירץ, שהכתוב בא לתת טעם למה שנשאו את משארותם 
על שכמם ולא הניחו על החמורים והגמלים שהיו עמהם. ועל 
כך אמר שזה משום שבני ישראל עשו כדבר משה וישאלו 
ממצרים כלי כסף וכלי זהב, ובגמרא התבאר שתשעים חמורים 
לובים היו טעונים מכספה וזהבה של מצרים, ולכן לא רצו 



בא

קמי

להניח עליהם משארותם, כי היה נוח להם יותר להניח עליהם 
את כלי הכסף והזהב. בנו, הגאון רבי בצלאל הכהן, יישב באופן 
אחר: פסח מצרים, חימוצו היה נוהג רק יום אחד. כמו כן היה 
אסור להם לעשות מלאכה ביום ט"ו ניסן של אותה שנה )כך 
הובא בשם היראים, אולם מן הראוי לציין שבר"ן בסוף פסחים משמע 

שבמלאכה היו מותרים(. והנה, ידוע שאף לבית הלל הסוברים 

שמותרת הוצאה ביום-טוב אף שלא לצורך אוכל נפש, מכל 
מקום שלא לצורך יום-טוב כלל אסור. ואם כן לא היו רשאים 
לישא על כתפם כסף וזהב, שהרי זו הוצאה שלא לצורך יום-
טוב כלל, ולכן הניחו את הכסף והזהב על החמורים, שהרי 
קיימא-לן שאין שביתת בהמה נוהגת ביום-טוב. את הבצק 
והמשארות, לעומת זאת, יכלו לשאת על כתפם, שהרי היתה 

זו הוצאה לצורך אוכל נפש. 

וישאלו ממצרים כלי כסף וגו' ושמלות )יב, לה(, מובא באמרי 
פנחס וקשה הלא לא שינו כסותם ואיך ילכו בבגדי 
מצרים. ותירץ דישראל לא שינו אבל המצרים שינו והלכו 

קצתם בבגדי ישראל, אותן הלבושים שאלו להם מהם.

פי' האור החיים הק' זי"ע ובני ישראל עשו כדבר משה )יב, לה(. 
ויש לומר עפי"ד )הרמב"ם פ"ט מהלכות יסודי התורה( כי אם 
יבוא נביא ויאמר לישראל ע"פ ה' לעבור על מצוה אחת כהוראת 
שעה, כאליהו בהר הכרמל וכדומה שומעין לו חוץ מעבודה 
זרה. וזהו "ובני ישראל עשו" שעשו מעשה שאינו הגון, לגנוב 
דעת גוי ולגזול ממונו, "כדבר משה" אשר הובחן לנביא ולצד 

זה יאמינו לדבריו.

ביאר הרה"ק רבי משה אלשיך הק' זי"ע ובני ישראל עשו כדבר 
משה וישאלו ממצרים וגו' וה' נתן את חן העם בעיני 
מצרים וישאילום )יב, לה(. ויש לדקדק דבתחילה אמר "בני 
ישראל" ובסוף אמר סתם "העם", ועוד בתחילה אומר "וישאלו" 
ובסוף אומר "וישאילום", ויש לומר דהנה ציווי ה' שישאלו 
מהם כלי כסף וזהב, הוא לכאורה רחוק מההיגיון שהרי מאחר 
שהם צווחים ומתאבלים על בכוריהם איך ינדבו לבם לתת 
להם מחמדיהם כסף וזהב עמהם, אלא "בני ישראל" המאמינים 
בה' ובמשה עבדו עשו כאשר נצטוו בלי שאלות, ועליהם נאמר 
"וישאלו כדבר משה" אבל הפחותים אשר יכונו בשם "עם" לא 
הרהיבו עוז בנפשם לשאול ע"פ מאמר ה', ועליהם נאמר "וה' 
נתן את חן העם בעיני מצרים וישאילום" מבלי שהם בקשו 

מהמצריים כדי לקיים ואח"כ יצאו ברכוש גדול.

מובא באלשיך הקדוש, וגם ערב רב עלה אתם )יב, לה(. בשעה 
שיצאו בני ישראל ממצרים, נשאום מלאכי השרת על 
כפיהם מרעמסס לסוכות, והלכו ביום אחד מהלך ג' ימים, 
אבל לא נשאו מלאכי השרת את הערב רב, רק הערב רב נתעלו 
והמציא להם השי"ת המצאה שרגליהם נעשו קל ללכת, ובאו 

ביחד עם בני ישראל כמו הבהמות, אבל לא על ידי מלאכי 
השרת.

וינצלו את מצרים )יב, לו(. מובא בתולדות הרשב"ז במחוז שרעב 
בתימן עמלים הכל בחדשי אלול, תשרי וחשון, שהם 
תקופת הקציר, לאגור תבואה בעבור השנה כולה. הכל טרודים 
בחדשים אלו במזונותיהם, מלבד הרבנים גדולי התורה. הם 
עסוקים בענינים אחרים לגמרי. אלול הריהו חודש התשובה, 
וההכנה לימים הנוראים, והמארי אינו יוצא מביתו. עוסק הוא 
בחשבון נפשו ובתיקונה. חודש תשרי, כבר הגדירו מארי עמרם 
זצ"ל בראש תשובתו: "תם שארי ראתה יומי", שתרגומו: כולו 
חגים או ערבי חגים. מה נותר, חודש חשון בימים שבהם אין 
ברית או לויה, חתונה או אזכרה. והנה, כחלוף שלושת החדשים, 
וכל האסמים מלאים דורה, דוחן ודגן, והמארי יוצא ימים 
מספר למלאכתו  "והנה הפלא ופלא, ממש לא יאמן כי יסופר. 
אם לא ראיתי בעיני ושמעתי באזני, לא הייתי מאמין בזאת". 
כך התפעל רבי שלמה, בנו של מארי יששכר ברבי רצון מנג'מי 
זצ"ל, "ממש כמו בנס המן במשך שבוע או שבועיים אסף אבי 
יותר מכל העמלים החרוצים, שנשאו על גבם שקים כבדים 
במשך כל אותם חדשים", באזניו שמע גוי אחד, שפנה אל אביו 
ושאלו: "מארי, הבט! שדותי מגיעים עד קצה האופק, ואני 
מעבדן עם בהמותי ובעזרת בני משפחתי במשך השנה כולה, 
ועתה אספתי שמונים קדח. ואתה אספת במשך שבועיים 
תשעים קדח היתכן", ענהו אבי: "יש לי פה גדול". זהו מושג 
שגור בפי בני תימן למשפחה מרובת ילדים, שצרכיה מרובים. 
כלומר, הבורא יתברך מכין לכל גויה די מחסורה, ומכפיל את 
יבול המשפחה הזקוקה. שמע הגוי, ונחה דעתו. הגוי פנה 
לדרכו, ואני שאלתי את אבי: "אבא, מהי התשובה האמיתית", 
ענה לי "אמר לך, בני. בספרי הקבלה מוסבר ענין הרכוש הגדול 
שהוציאו בני ישראל ממצרים, שכל חיותן של כוחות הטומאה 
היא מהניצוצות הקדושים שנשבו לבין האומות. והם הממשיכים 
את השפע לאומות העולם. וכשנגאלו ממצרים, הוציאו מהם 
את ניצוצות הקדושה, בבחינת 'חיל בלע ויקיאנו' )איוב כ-טו(. 
ועל כך נאמר: 'וינצלו את מצרים' את חיותם, היינו מצולה 
שאין בה דגים אין בה חיים, ועל ידי כך נחלו גם את דגנם ואת 
שפעת טובם. אף אנו, בגלות, ניזונים ממה שאנו מצילים 
מקליפת האומות. וממילא יובן, שככל שדרגתו הרוחנית של 
האדם גבוהה יותר, שואב הוא יותר את טובתן של האומות. 
וזה הפתרון למחזה שראית, כיצד השתלחה המארה בשדותיו, 

ורבתה אצלי הברכה".

מובא בהגדת הבן איש חי, עוד יוסף חי, וינצלו את מצרים )יב, 
לו( אומר המדרש, וינצלו את מצרים עשאוה כמצולה 

שאין בה דגים. כאשר כנסו המצרים את רכוש כל האומות 
בשנות הרעב, וצברו עושר מופלג במשך מאות בשנים, כלום 
עלה בדעתם שאין הם כונסים לעצמם, אלא מכינים את הרכוש 
הגדול בעבור עם ישראל, שיקויים בהם הפסוק, ")רשע( יכין 



דברים טובים

קמב

וצדיק ילבש" )איוב כז-יז( על כגון דא, נשא רבינו ברכיה ברבי 
נטרונאי הנקדן זצ"ל את משלו: נקבצו העופות לבחור להם 
מלך. אמרו: "מי יאות למלוכה", באו הנשר, הפרס והעזניה, 
הדאה והאיה. אמרו העופות: "יתחרו ויוכיחו, אשר יעוף לרום 
מעל לכולם, לו יאתה המלוכה", ויאמר הנשר: "טוב הדבר! מי 
הזעיר  והוא  הזרזיר,  זאת  שמע  כמוני",  למרומים  ינסוק 
שבעופות. עף ועמד על כנף הנשר, שלא הרגיש בו בגלל קלות 
משקלו. פרש הנשר אברותיו ויעף. עלה מעלה מעלה, הותיר 
הרחק מתחתיו את מתחריו. חבט בכנפיו והמשיך לעלות, עד 
כי תש כוחו. כראות הזרזיר שחדל הנשר להעפיל, פרש כנפיים 
ועלה עוד יותר, ועיני העופות רואות. נחת הנשר. וכל רעיו 
המתינו לו. נתן מבט מנצח בפרס ובעזניה, בדאה ובאיה. שאל 
בגאון: "למי יאתה המלוכה", ענו ואמרו, "לזרזיר העומד על 
אברתך". )יוסף דעת, משלי שועלים( אותו מצרי, שעבד כל ימיו 
בפרך לצבור הון, ודאי לא העלה בדעתו שהוא עמל למעשה 
בעבור עבדו היהודי. על כך נאמר ")רשע( יכין וצדיק ילבש, 
ובאמת, כך הוא. גלגל הוא שחוזר בעולם, ואמרו חז"ל: "למה 
נקרא שמם זוזים, שהם זזים ממקומם. הולכים מזה ובאים 
לזה". מעשה במלך ספרד, ששאל את השר דון יצחק אברבנאל: 
"כמה ממון יש לך" אמר לו: "מאה אלף דינרים". כעס המלך 
ואמר, "שקר אתה דובר, הלא קרקעותיך בעצמן שוות חמש 
מאות אלף, מלבד כסף מזומן ורכוש רב שברשותך". ענהו 
השר, "שאלת אותי כמה ממון יש לי. הקרקעות, הכסף והרכוש 
אינם שלי, כי מי יודע מה יהיה ברגע הבא, אולי אני לא אהיה, 
אולי הרכוש לא יהיה, אולי אתה תחרים את רכושי. מה שאמרתי 
לך, הוא הסכום שנתתי לצדקה. כסף זה ודאי שלי הוא", משל 
למה הדבר דומה, לאב, ששאל את בנו הקטן: "בביתינו ירדו 
עשרה עופות וחנו על הגג. באו ארבעה ציידים, ירו ברוביהם, 
והרגו ארבעה מהם. כמה ציפורים נשארו על הגג" ענה הילד: 
"נשארו ארבע". אמר האב: "טעית, בני. אם תחסיר ארבע 
ירו ארבע ציידים  מעשר, ישארו שש". ענהו הילד: "אם 
ברוביהם, התעופפו כל הציפורים מקול היריות, ולא נשארו 
על הגג אלא הארבע שמתו". אמר האב: "צדקת, בני!" כך הענין 
בממונו של האדם. כספו וזהבו וכל רכושו היום הם ברשותו, 
ומחר יתעופפו, חלילה. ואף אם ישארו ברשותו, הרי בסופו 
של דבר, ילך הוא מהם, ובמותו אין מלוין לו לאדם כספו וזהבו, 
אלא מצוותיו ומעשיו הטובים. אך ממון אחד שלו הוא, שלו 
לנצח: הכסף שפיזר לצדקה ושנתן להחזקת תורה ולקיום 

המצוות.

וינצלו את מצרים )יב, לו(. מדוע, באמת, ציונו הקב"ה לשאול 
מן המצרים את ממונם, ולא נתנו לנו לחלוטין, על כך 
ענה המגיד מדובנא זצ"ל במשל מעשה לאדם, שחיבוהו עסקיו 
לשהות בעיר רחוקה למשך שנה תמימה. מה עשה, השכיר 
את ביתו לאדם לתקופה של שנה. אך שלא כמתוכנן, סים את 
עסקיו באותה העיר בתוך עשרה חדשים. שב העיר לעירו 
אבל לא היה לו לאן לחזור. הדיר דר בביתו, ומיאן לפנותו עד 

תום תקופת השכירות. פנה אליו בעל הבית והחל לדבר על 
ליבו ולשכנעו, אבל הלה עמד בסירובו, ולא נעתר לפנות את 
הבית, עד שהוצע לו סכום כפול ומכופל מדמי שכירותו. כל 
מי שהיה עד לאותה פגישה, תמה והשתומם, האם על בעל 
הבית להשפיל כך את עצמו, להתחנן ולשכנע, הרי הוא הבעלים 
יזעיק את המשטרה וישליך את הפולש מביתו, אך לא, אין זו 
גישה נכונה. אמנם הוא בעל הבית, אבל כאשר השכיר את ביתו 
לשנה הפך השוכר להיות כבעלים לאותו פרק זמן, ויש לקיים 
את ההסכם, או לשכנעו לוותר עליו מרצונו בהצעת פיצוי 
הולם. והנמשל: חז"ל אמרו, שאין הקב"ה נפרע מאומה, עד 
שתתמלא סאתה )סוטה ט.(. כלומר, הקב"ה לא נפרע מהאומות 
מעט מעט, כדרך שהוא נפרע מישראל, אלא ממתין עד שיגדשו 
את הסאה ואז מאבדם כליל. והואיל ואבדנם של המצרים היה 
בים סוף, כעבור שבעה ימים, הרי שרק אז מלאה סאתם. אם 
כן, מדוע יצאו ישראל ממצרים שבוע לפני כן, מדוע לא נשארו 
שבוע נוסף, ואז היו המצרים אובדים מחמת עוונם, והיה 
מתקיים בנו הכתוב "הפח נשבר, ואנחנו נמלטנו", התשובה 
היא, ששקענו במ"ט שערי טומאה, ואילו היינו נשארים רגע 
אחד נוסף, היינו נטמעים שם, חלילה, כמו שאמרו חז"ל על 
הפסוק "ולא יכלו להתמהמה", ואמרו על הפסוק "וחמושים 
עלו בני ישראל מארץ מצרים" מפתחו של השער החמישים. 
לפיכך, אמנם הרכוש הגדול הגיע לנו בדין, אבל רק כאשר 
תתמלא סאתם של המצרים. לכן הורנו הקב"ה שנבקש מהם 
את רכושם בהשאלה לפרק זמן קצר עד לשביעי של פסח, שאז 

ישוב הרכוש וישתייך לנו, לחלוטין.

מובא בחת"ם סופר וה' נתן את חן העם בעיני מצרים וישאלום 
וינצלו את מצרים )יב, לו(. פירש רש"י, אמר לו אחד, אמר 
לו הלואי קח שנים ולך, ולעיל פירש רש"י בהיפוך שאילולי 
מכת חשך היו מכחישים הכלים ואומרים אין לנו. על כן נלע"ד 
דהרי הקב"ה לא ציוה כי אם על כלי כסף וזהב ולא על שמלות, 
והטעם כי ישראלים היו נזהרים מללבוש מלבושי מצרים והיו 
מצויינים שם )ראה במ"ר יג, יט(. ואמנם ישראל האמינו ובטחו 
שיביאם השי"ת אל ארץ ישראל, ושם ילבשו מלבושי מצרים 
לסימן שנגאלו משם, כמו שכתב רמב"ן )בפרשתנו יב, ב( טעם 
קריאת שם החדשים ניסן אייר בלשון פרסי להורות שיצאנו 
משם בימי עזרא, והכי נמי ללבוש שמלות בארץ ישראל. 
והקב"ה לא ציוה על ככה, שהרי אמר שיחזרו אחר ג' ימים, 
וישראל האמינו שלא יוסיפו לראותם עוד עד עולם, על כן 
הוסיפו לשאול גם מלבושים. והגוים שמחו בזה כי חשבו ילכדו 
במצודתם שילבשו מלבושי נכרי מה שלא עשו עד עכשיו, 
על כן השאילום ג' וד' יותר ממה שבקשו ישראל, אבל כלי 

כסף וזהב לא השאילום ברצונם.

נתן את חן העם )יב, לו(. היה זה רופא שיניים תל אביבי  וה' 
שבאקראי גילה חלון הצצה דקיק אל עולמם הייחודי של 
משפחת שוורץ, הוא נפעם, והוא סיפר על כך נרגשות לר' 



בא

קמג

חיים אדלר )החזן המפורסם( "אני רוצה לספר לך דבר מעניין! 
קרא לעברו, אתמול היו כאן אורחים חשובים – דוד לייב ואשתו" 
ואז סיפר לו, והוא סיפר לנו: כשהוחלט בבית משפחת שוורץ 
להרכיב לרבנית שיניים תותבות, יצאו השניים לתל אביב 
לרופא שיניים מומחה. נקל לשער שזו היתה נסיעה נדירה. 
אמנם בעת בואם ארצה התגוררו ביפו הסמוכה לתל אביב, אך 
משעברו לדור בשיכון ויזניץ בבני ברק, לא היתה להם סיבה 
לבקר יחד בתל אביב. ד"ר ר' משה לרנר רופא השיניים הכיר 
מיד את ר' דוד לייב עפ"י מראהו וקיבלו בחביבות. ר' דוד לייב 
אמר וביקש את מה שביקש, הרופא הסביר ועשה מצדו את 
המקסימום. נרשם להם תור אחרי תור, ועוד הזמנה נוספת, 
ובסופה של פרוצדורה נקבע להם מועד לקבלת השיניים באופן 
סופי. הרופא הוציא מהמגירה את השיניים המוכנות, עשה 
את כל הסידורים, והשיניים נכנסו אל הפה הטהור, אותו פה 
של הצדקנית. אותו פה שלא טעם 'מילה מגושמת'- פה זך. 
השיניים התותבות הורכבו על החניכים. כמו תמיד, הלסת 
והחניכיים קיבלו מבט חדש, שונה לחלוטין. ד"ר לרנר הוציא 
'מראה' גדולה והגישה לרבנית, כך עושה רופא בכל טיפול 
מסוג זה- לתת לפציינט את האפשרות לראות, איך עוצבה 
חיצוניותו הכללית, איך נראה הפה בלי השיניים ועם השיניים 
וכו'. מי שמרכיב לעצמו שיניים יודע שמאותו רגע הוא נראה 
שונה לגמרי, בדרך כלל יותר טוב. "תשמע נא" אמר ד"ר משה 
לרנר לר' חיים אדלר "החזקתי את הראי בידי, והיא – במקום 
ליטול את המראה, סובבה את ראשה לעבר ר' דוד לייב וחייכה. 
גם הוא חייך". היה זה חיוך נדיר, חיוך מהורהר. חיוך שטומן 
אחריו סוד. נתתי להם את הכבוד – הבטתי בשתיקה. לאחר 
שניות של חיוך העזתי ושאלתי את ר' דוד לייב 'על מה ולמה 
בא החיוך? מה קרה? ס'איז עפעס געשען? – האם משהו קרה?' 
"ר' דוד לייב חייך יותר, אך התקרב ולחש לי סוד, משפט קצר: 
"ידי  אמר".  במראה,  הסתכלה  לא  היא  חתונתה  יום  'מאז 
שהחזיקה במראה התרופפה. שאלתי: 'אז לא?!'" "נכון. ניין. 
לא!" השיבו שניהם חד משמעית. דמותם שהשתקפה במראה 
לפני הרופא, סיפרה את סיפורם של זוג צדיקים, שמימיהם 
לא הביטו בעצמם. הם ראו במראות את הטוב והיפה שבאחרים. 
זוג חסידים, שלא חיפשו לראות את החיצוניות של גופם הגשמי. 
אבל החיצוניות של אחרים היתה בראש מעיניהם. על עצמו, 
לא לחש ר' דוד לייב באוזני הד"ר אם הסתכל במראה. אך סביר 
להניח )מ'קל וחומר'( שלא הביט במראה. על כך יש לציין )כהוכחה 
מסוימת(, כי אחת התמונות המפורסמות של ר' דוד לייב מסתירה 

מאחור סיפור, מפי הצלם ר' יעקב הלברשטיין: "בהזדמנות 
ניגשתי עם תמונה זו לר' דוד לייב, הראיתי לו אותה. חשבתי 
שיחייך, יגיב בקצרה, יזרוק משפט חריף כדרכו, אך הופתעתי 
ר' דוד לייב הביט עלי ועל התמונה, כמי שלא מבין מה אני 

רוצה ממנו 'איני יודע מי זה' אמר והפליג לדרכו"... 

וגם ערב רב עלה אתם )יב, לח(. במכילתא : "כאן נתקים ואחרי 
כן יצאו ברכש גדול". ונשאלת השאלה: מהו הקשר בין 

הדברים? כיצד עליית הערב רב כרוכה עם קיום ההבטחה 
ליציאה ברכוש גדול? מסביר הרב משה פולק זצ"ל בספרו 
"וידבר משה" כי הבטחת התורה "ואחרי כן יצאו ברכש גדול", 
אין בה מדד לגודל הרכוש, שהרי רוב האנשים בעולם, חשים 
שאין להם מספיק כסף, גם כשיש להם די והותר. לא מזמן 
פורסם על גוי, שהיה בעל רכוש עצום של מליארדים רבים 
ואיבד מחצית מממונו, אותו גוי כה הצטער על הרכוש שאבד 
לו, עד ששם קץ לחייו! על אף שהיה אדם כבן שבעים שנה 
ולא צעיר נמהר, פזיז וקל דעת! אם כן, מהו קנה המידה לבחינת 
"רכוש גדול"? התשובה היא, שכידוע, כאשר גוי רואה פרוסת 
לחם בידי יהודי, הוא מתייחס לכך כאל רכוש גדול מאד, הרבה 
יותר ממה שצריך... לכן אומרים חז"ל במכילתא "וגם ערב רב 
עלה אתם" כלומר: יצאו אתם גויים, וממילא כאן מתקיים 
"ואחרי כן יצאו ברכש גדול". כי כשגוי רואה שיש ליהודי 

משהו, די בכך כדי להגדיר זאת כרכוש גדול...

הגדול ההפסד הרוחני! ]ואחרי כן יצאו ברכוש גדול[  ההפסד 
מובא במעיין גנים לר' שלמה אסולין שליט"א כתיב 
בפרשה )יא,ב(: "דבר נא באוזני העם וישאלו איש מאת רעהו 
ואישה מאת רעותה כלי כסף וכלי זהב". ופירש רש"י: אין נא 
אלא לשון בקשה, בבקשה ממך הזהירם על כך, שלא יאמר 
אותו צדיק אברהם, ועבדום ועינו אותם קיים בהם, ואחרי כן 
יצאו ברכוש גדול לא קיים בהם עכ"ל. ויש לעמוד כאן על כמה 

נקודות.
א( כבר ידועה הקושיא, וכי רק בשביל שלא יאמר אותו צדיק, 
צריך לדבר עימהם שישאלו איש מאת רעהו? והרי הקב"ה 
הבטיח כן בעצמו לאברהם, ואחרי כן יצאו ברכוש גדול, ואם 
כן הוא צריך לקיים את הבטחתו, אפילו אם אברהם לא יאמר 

כלום.
ב( עוד יש לדקדק על לשון הכתוב דבר נא באוזני העם, משמע 
שזה צריך להיות בחשאי כדבר הנמסר מפה לאוזן. וזה לא 
מובן, הרי כשישראל בקשו מן המצריים כלי כסף וכלי זהב, 
בין כך נתפרסם הדבר, אם כן למה הציווי היה צריך להיות 

בחשאי באזני העם,
ג( עוד צריך להבין מה שכתוב וישאלו איש מאת רעהו ואישה 
המצרי,  מן  ישאל  שהישראל  שהכוונה  רעותה,  מאת 

והישראלית תשאל מהמצרית. ו
להבין למה הוציא הכתוב את המצרי והמצרית בשם  צריך 
רעהו ורעותה, וכי המצרי הוא רעהו של הישראל ? ממתי 
נקשרו ונעשו קשרי רעות ביניהם, בעוד שהם רק השתעבדו 
בהם בעבודת פרך. )ובפרט לשיטת רש"י בסוכה ל"ט ע"א, ד"ה הלוקח, 
שאפילו עם הארץ לגבי חבר, לא קרי ליה חברו, כל שכן ישראל עם המצרי(. 

ואפילו למה שכתוב מיד אח"כ: ויתן ה' את חן העם בעיני 
מצרים, וזה היה גם כדי שישאילום. וכן כתיב לקמן: "וה' נתן 
את חן העם בעיני מצרים וישאילום" )יב,לו(. מכל מקום, מציאות 
חן של ישראל בעיני המצריים עדין לא גורמת שהמצרי יקרא 
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רעהו של הישראל, ולמה הוציאה התורה ענין זה בלשון וישאלו 
איש מאת רעהו ואישה מאת רעותה.

עוד יש לדקדק במה שכתוב לקמן בפרשה: "ובני ישראל  ד( 
עשו כדבר משה וישאלו ממצרים כלי כסף וכלי זהב ושמלות. 
וה' נתן את חן העם בעיני מצרים וישאילום" וגו' )יב, לה-לו(. 
וצריך טעם למה פתח בלשון בני ישראל, והמשיך בלשון וה' 

נתן את חן העם.
ה( עוד יש לדקדק בפרשת שמות )ג, כ"ב( שכתוב ושאלה אישה 
משכנתה ומגרת ביתה כלי כסף וכלי זהב וגו', ולא כתוב 
שם גם איש מאת רעהו, משמע שרק הנשים ישאלו מן המצרים 
כלי כסף וזהב. ולמה כאן בציווי שאמר השי"ת למשה, וכן 

בקיום הציווי, כתוב גם איש מאת רעהו.
ואשר יתכן לפרש בזה בס"ד, דהנה מצאנו בתורה שקראה את 
ישראל בב' שמות, לפעמים בשם ישראל ולפעמים בשם 
העם. ופירש האור החיים הקדוש ועוד הרבה מפרשים, שישראל 
הם האנשים הצדיקים בעלי המדריגות, שנקראו על שם ישראל 
שהוא לשון שררה, כמו שכתוב בפרשת וישלח )בראשית לב,כט( 
כי שרית. והעם הכוונה תמיד לפשוטי העם שלא השיגו הרבה 
רוחניות ונשארו קשורים לגשמיות. עד שלפעמים הפסוק 
קורא לרשעים בשם העם, כמו שכתב רש"י בפרשת בהעלותך 
)במדבר יא,א(. ואחד החילוקים בין אדם גשמי לאדם רוחני, 

שאדם גשמי רואה את עיקר עולמו בעניני הגשמיות, ושמח 
מאוד מכל הישג גשמי, כמו כסף ונכסים וכבוד. ואדם רוחני, 
עיקר שמחתו הוא על הישגים רוחניים, וכל הענינים הגשמיים 
הם בעדיפות שניה, או ללא עדיפות כלל. כי מספיק לו רק את 
מה שהוא מוכרח להתקיים בעולם הזה, וכל השאר מיותר לו 
לגמרי. וכן לענין הצער. אדם רוחני מצטער מאוד על כל הפסד 
ענין רוחני, מה שאין כן על הפסד דבר גשמי אינו מצטער כל 
כך. לא כן אדם גשמי, עיקר צערו הוא על הפסד הגשמיות, 

ועל הפסד ענינים רוחניים אינו חושש כל כך. 
מעשה היה בנוסעים שטסו במטוס והיו שתי קבוצות, אחת 
לכל אורך הטיסה התלוננה, והשניה לא היו בפיהם 
שום טענות ומענות. לאחר מכן כשניסה הדייל להבין מדוע 
הקבוצה הראשונה לא הפסיקה להתלונן ואילו השניה שתקה, 
הוסבר לו שאין הדבר נובע מכך שהראשונה הם ישראלים 
והשניה בריטים, אלא מכך שהקבוצה הראשונה הם אנשים 
שבאו לטיול, ואילו השניה הם אנשי עסקים שבאו לשלושה 
ימים לחתום על עסקה ולשוב. מי שבא ליהנות בודק כל הזמן 
בברומטר האם הוא נהנה, ואם לא,אז יש לו תלונות. כך אלה 
שירדו למצרים להוציא ניצוצי הקדושה ולהתעלות ברוחניות 
לא חשו כמעט בשעבוד הגשמי אלא רק בשעבוד הרוחני. 
לעומת זאת 'העם' חשו גם חשו בשעבוד הגשמי, והם הוצרכו 

להבטחות על שכר גשמי חלף השעבוד הגשמי. ]ע"כ[
וכמו כן כשיארע רחמנא ליצלן איזה צער אצל אדם, אדם רוחני 
הרבה יותר קל לו להתמודד עם אותו צער, כי עולמו 
האמיתי הוא הרוחניות, וכל זמן שקיים אצלו העולם הרוחני, 
כל הסובב אותו מן הגשמיות הוא נמצא מחוץ לעולמו הפנימי. 

וכיון שעולמו הפנימי שהוא הרוחניות, קיים ועומד היטב על 
עומדו, יותר קל לו להתמודד עם הצער הגשמי, שהוא דבר 
שמחוץ לו. לא כן אדם גשמי שאין לו עולם רוחני פנימי, כל 
צער רחמנא ליצלן שובר לגמרי את נפשו, כי הרי כל עולמו 
בנוי על גשמיות, וכאשר עולמו הגשמי נפגע, אין לו במה 

להתנחם, והוא נשבר. 
ולהמחיש את הדבר יש להביא כאן מעשה שסיפר הרב קלונימוס 
פרבר זצ"ל מתלמידי החפץ חיים )ומובא בספר מאיר 
עיני ישראל חלק א' עמוד 208( על אחד מתלמידי ישיבת ראדין 

שהוגלה לסיביר, ובכל זאת הצליח להחזיק מעמד ולצאת משם 
בריא בנפשו. וסיפר בשם הרב דוד זריצקי זצ"ל, שהגדיר זאת 
שבעצם אותו תלמיד לא היה כלל בסיביר. וסיפר שהם היו 
בסיביר בקבוצה, ועבודתם היה לכרות עצים גדולים בעומק 
יערות סיביר. והיו צריכים לחטוב אותם, ואח"כ להעמידם 
על פסי רכבת שם למשלוח. וכל אחד עבד שם באפיסת כוחות 
בקור הנורא ששרר שם עם כל תנאי הגיהנום שמסביב, עד 
שאפילו על עצמם לא נותר להם פנאי רגע אחד לחשוב. והנה 
יום אחד באמצע העבודה המפרכת הזו, ניגש אליו אותו תלמיד 
ואומר לו, תשמע נתחדש לי עתה חידוש מוסרי נפלא כרגע, 
ואתה חייב לשמוע. אמר לו ר' דוד, תגיד לי האם יצאת מדעתך? 
עוד מעט תחטוף כדור בראש מכדורי המרצחים הסובייטים 
על שאתה מדבר עימי, מה קורה לך, וכי זו השעה לחשוב 
רעיונות מוסריים. אבל הוא לא הרפה, ואמר, לא איכפת לי 
כלום מסביב, ועמד והרצה באוזניו את מה שעלה ברעיוניו 
באותה שעה. ניתן להגדיר זאת שהוא כלל לא חי בסיביר, הוא 
ריחף בעולמות אחרים, הוא שוטט בישיבת ראדין או לומז'ה. 
הוא הדבר שנתבאר כאן, כאשר פנימיותו של אדם נמצאת 
ברוחניות ואינה נפגעת מהמצב הגשמי, הרי המצב הגשמי 
הוא ענין חיצוני שאינו פוגע בנפש, ולכן הרבה יותר קל 
להתמודד עם מצב זה. לא כן אדם גשמי שאין לו עולם רוחני, 
כל דבר גשמי שובר אותו לגמרי, כל עלבון וצער, כל פגיעה 
רחוקה, כל צער גשמי קטן מוציא אותו משלוותו, ואינו יכול 

להירגע ולחזור לעצמו, כי אין לו במה להתנחם. 
זה כשהיתה גזירה של 'גר יהיה זרעך בארץ לא להם  ולפי 
ועבדום ועינו אותם ארבע מאות שנה', הנה כשנתקיימה 
הגזירה, זו היתה גזירה גם בגשמיות וגם ברוחניות. ואדם גשמי 
הצטער בעיקר על הקושי הגשמי. אבל אדם רוחני, עיקר צערו 
היה על ההפסדים הרוחניים, ובזה הוא הרגיש את עיקר גזירת 
ועבדום ועינו אותם. כי אם מצבו הרוחני היה עומד על עמדו 
כראוי, לא היה לו כל כך צער בקושי השיעבוד, כי לא נפגע 
כלום מעולמו הפנימי, וכל הסבל הוא רק ענין חיצוני, וזה לא 
נקרא עינוי. ולכן ניתן לומר לפי זה, שגם שבט לוי שלא נשתעבדו 
במצרים בקושי הגשמי, ויכלו לעסוק בתורה, גם אצלם נתקיים 
ועבדום ועינו אותם, מחמת הסבל שהיה להם מטומאת מצרים, 
וחוסר הארת גילוי אלוקותו יתברך. ולפי זה כשכתוב ואחרי 
כן יצאו ברכוש גדול, פשוט הוא, שלאדם הרוחני שעיקר צערו 
היה על ירידה רוחנית, הרכוש הגדול היה ההשגות הרוחניות 
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וקירבת ה' שיזכה להם. וזה באמת היה להם בשפע במשך כל 
תקופת העשר מכות, כאשר ראו את גודל השגחתו יתברך על 
עמו בניסים ונפלאות, להבדיל בינם לבין המצריים. שכל מכה 
נתנה להם עוד תוספת של עליה רוחנית, ועוד קרבת ה', ובנתה 
אצלם עוד תוספת חיזוק באמונה. ובפרט במכת בכורות, שכתוב 
בפרשה: "ועברתי בארץ מצרים בלילה הזה, והיכתי כל בכור 
בארץ מצרים מאדם ועד בהמה, ובכל אלהי מצרים אעשה 
שפטים אני ה'" )שמות יב,יב(. ואמרו על זה בהגדה של פסח, 
ועברתי בארץ מצרים בלילה הזה, אני ולא מלאך. והיכתי כל 
בכור בארץ מצרים, אני ולא שרף, ובכל אלוהי מצרים אעשה 
שפטים, אני ולא שליח. אני ה', אני הוא ולא אחר. אם כן הייתה 
התגלות כבודו יתברך במצרים. וכן אמרו עוד בהגדה של פסח, 
ובמורא גדול זה גילוי שכינה. אם כן בודאי שזה היה שמחה 
גדולה ועצומה לכל איש ישראל, שהיה בצער גדול בגלות 
מצרים על הרס עולמו הרוחני, שעתה זוכה לבנין עולמו הרוחני 
בגילוי נפלא ועצום, ואם כן נתקיים אצלו כשיצא ממצרים 
בט"ו ניסן 'ואחרי כן יצאו ברכוש גדול', כי יצאו ברכוש רוחני 
גדול. וכמו שנתקיים אצלו ועבדום ועינו אותם על ההפסד 
הרוחני, שזה היה עיקר צערו ועינוייו. אבל לפשוטי העם שלא 
הצטערו כל כך בשיעבוד מצרים על ההפסדים הרוחניים, 
ועיקר צערם היה על הקושי הגשמי של השיעבוד, דאג ה' 

לרכוש גדול במובן הגשמי.
אם כן, למרות שראו בתקופת עשרת המכות גילויים רוחניים 
עצומים, הנה אם היו זוכים היו נהפכים להיות אנשים 
רוחניים, ואז גם הם היו מרגישים שהם יוצאים עם רכוש רוחני 
עצום. אבל אם לא זכו, הנה ברגע של יציאת מצרים עדין לא 
זכו לרכוש גדול, כי בשבילם רכוש גדול הוא בעיקר גשמיות.
ולכן כתוב בפרשת שמות )ג,כא( כאשר דיבר השי"ת עם משה 
בסנה: "ונתתי את חן העם הזה בעיני מצרים והיה כי 
תלכון לא תלכו ריקם", ופירש השי"ת על מי הכוונה העם הזה: 
"ושאלה אישה משכנתה ומגרת ביתה כלי כסף וכלי זהב". כי 
הנשים שאינן לרוב בעלות השגה כמו האנשים, ויתכן שעיקר 
צערן היה על הקושי הגשמי )ועיין רש"י בסנהדרין קג ע"א, ד"ה עד 
כאן( הן תצטרכנה לצאת ממצרים עם רכוש גשמי כדי שיתקיים 

בהן ואחרי כן יצאו ברכוש גדול. אבל האנשים, הבטיח השי"ת 
למשה רבינו, שהוא ישפיע להם כזה שפע רוחני, שעבורם 
הרכוש הגדול יהיה רוחניות, ולא יצטרכו לרכוש גשמי שיש 
בו גם סכנה פן ירום לבבו וכדומה, וזה מתבאר, מעצם מה 
שדיבר השי"ת עם משה רק על ושאלה אישה משכנתה, ולא 
הזכיר גם איש מאת רעהו. אמנם נתברר הדבר, שגם לאחר כל 
תקופת העשר מכות, היו אנשים מפשוטי העם שלא השכילו 
להתעלות בתקופה זו, ונשארו עדין גשמיים, שעיקר שמחתם 
היא בהישגים גשמיים יותר מהישגים רוחניים. והם עדין לא 
ראו את הרכוש הגדול בשפע הרוחני שנשפע לישראל באותה 
תקופה. ומעיקר הדין לא היה השי"ת חייב לאותם אנשים 
כלום, שהרי כבר אמר למשה רבינו שהוא יתן לכל האנשים 
השגות רוחניות עצומות וזה יהיה הרכוש הגדול. ומי שלא 

השכיל לקחת מן השפע ההוא, והעדיף להישאר אדם גשמי 
הרואה את עיקר שמחתו בגשמיות, זהו חיסרון בו, ואין השי"ת 
חייב ליתן לו גשמיות. אמנם כדי שלא יאמר אותו צדיק אברהם, 
שאע"פ שהם אשמים במצבם שלא השכילו לההפך לאנשים 
רוחניים, אבל בכל זאת ועבדום ועינו אותם קיים בהם, ואחרי 
כן יצאו ברכוש גדול לא קיים בהם, וכיון שמכל מקום את קושי 
השיעבוד הם עברו לפי בחינתם, והם לא יצאו ברכוש גדול? 
לכן דבר נא באזני העם )וכבר נתבאר לעיל, שכאשר כתוב העם זה 
רומז לפשוטי העם, וכאשר כתוב ישראל זה רומז לאנשים הצדיקים והרוחניים 

שבישראל(.

ומי הם 'העם'? אותם אנשים שלא השכילו להיות רוחניים, 
וישאלו איש מאת רעהו המצרי, משום שהם לא מספיק 
רוחניים להבין שאין להם שום קשר וריעות עם המצריים, 
ואצלם המצרי עדין נשאר בגדר רעהו. וכן ואישה מאת רעותה, 
כלי כסף וכלי זהב. ולכן נאמר בציווי דבר נא "באזני העם", כי 
הציווי לא היה לכולם רק לפשוטי העם, שעליהם יש חשש 
שמא יאמר אותו צדיק. ולכן היה נצרך שמשה ידבר ציווי זה 
בחשאי, שכל מי שמרגיש שלא יצא ברכוש גדול רוחני, שיבקש 
מהמצריים רכוש גדול גשמי, וכן יאמר לחבריו אם הוא סבור 
שגם הם בדרגה זו. אבל לאנשים הרוחניים לא היה ציווי כזה, 
משום שהם הרגישו שמחה עצומה במה שהשיגו ברוחניות, 
ומה הם צריכים להטריח את עצמם בענינים גשמיים, ועוד 
לדבֵר עם אנשי מצרים הטמאים והרשעים. אמנם מה שאירע 
במציאות, שלמרות שמשה דיבר דבר זה באזני העם, שהם 
האנשים הפשוטים שיעבירו בחשאי למי שחושב כמותם, 
נתפשטה ידיעה זו אצל כל ישראל, וגם האנשים הרוחניים 
נסתפקו בדבר, האם מה שהשגתי ברוחניות הוא בגדר רכוש 
גדול, או שגם אני כלול בציווי השי"ת לבקש רכוש גשמי. כן 
דרך הצדיקים שמתנהגים בענוה, וסוברים שהם אינם בדרגה 
גדולה. ולכן כתוב ובני ישראל )שרומז על האנשים הרוחניים( גם 
הם עשו כדבר משה וישאלו ממצרים כלי כסף וכלי זהב ושמלות. 
ולכן עשה השי"ת בירור מי הוא אדם רוחני ומי עדין נשאר 

גשמי.
והוא מה שכתוב וה' נתן את חן "העם" בעיני מצרים וישאילום, 
ולא כתוב וה' נתן את חן בני ישראל. ופירש רש"י מהו 
וישאילום, אתה אומר אחד, קח שניים ולך. נמצא שהאנשים 
הרוחניים שנקראים בני ישראל, כאשר הם ביקשו מהמצריים, 
הם קיבלו רק את מה שביקשו ולא יותר. אבל לעם שהם האנשים 
הפשוטים, נתן השי"ת חן מיוחד, שכאשר ביקשו אחד הם 
קיבלו שנים, כדי שיוכל להתקיים בהם ואחרי כן יצאו ברכוש 

גדול. 
נמצא שפשוטי העם יצאו עם רכוש גשמי יותר מבני ישראל 
שהם הצדיקים, אבל מכל מקום, כולם יצאו גם עם רכוש 
גשמי, שלכן אמרו בבכורות )ה, ע"ב( שלא היה אחד שיצא עם 

פחות מתשעים חמורים מכספה וזהבה של מצרים. 
וזהו גם כן הפירוש בביזת הים, שבודאי היה גם כן כפשוטו. 
אבל לבני עליה החפצים ברוחניות, היו גילויים עצומים 



דברים טובים

קמו

בגילוי אלוקותו יתברך, ונועם זיו הדרו, וזה היה עיקר ביזת 
הים שלהם. ועל זה אמר הכתוב ויסע משה את "ישראל" מים 
סוף, כי מחמת גודל הגילויים וההארות שזכו שמה, לא רצו 
ללכת משם, והוכרח משה להסיעם בעל כרחם. וכמפורש 
בזוה"ק פרשת בשלח ס' א' עי"ש. וזהו הפירוש במה שאמרו 
חז"ל בסוטה )יג, ע"א( על משה, חכם לב יקח מצוות, שכולם 
נפנו לביזת מצרים, ומשה הלך לעסוק בארונו של יוסף. 
שלכאורה קשה אם כן איך יתקיים אצל משה ואחרי כן יצאו 
ברכוש גדול? אלא באים חז"ל לומר שזהו גופא קיום ההבטחה 
של רכוש גדול אצל משה, מה שקיים את הציווי של יוסף לקחת 
את ארונו ממצרים, כי חכם לב יקח מצוות לקיים בהם ואחרי 
כן יצאו ברכוש גדול. וכמו כן יהיה בגאולה העתידה במהרה 
בימינו, שחז"ל הפליגו על השפע הגשמי שיהיה אז. שמי 
שעיקר צערו בגלות היה על הקושי שבהשגות הרוחניות, הנה 
כשתגיע הגאולה עיקר שמחתו תהיה על ההשגות הרוחניות 
שיהיו אז, ועיקר מה שישמח בביאת המשיח ויקבל את פניו, 
הוא כדי שיסיר ממנו את חשכת הגלות, כדי שיוכל להתפלל 
כראוי לפני השי"ת ולקיים מצוותיו וללמוד תורתו באופן 
היותר נעלה, שזה היה חסר לו עתה מחמת הגלות. ומי שעיקר 
צערו היה על ענינים גשמיים, גם הוא ישמח בביאת המשיח, 
כי יפסק שיעבוד המלכויות ויהיה שפע וטובה גשמית. אבל 
אשרי המשכיל להיות אדם רוחני באמת עוד בתקופת הגלות, 
שאז בגאולה ישמח ויגיל בכל הדברים, ולא יתבייש ממשיח 
צדקינו אשר נאמר עליו בישעיה )יא,ג( והריחו ביראת ה'. 

יעזרינו השי"ת להיות אנשים רוחניים בפנימיותינו באמת.

מובא בשארית מנחם, ויאפו את הבצק עוגות מצות כי לא חמץ 
כי גורשו ממצרים ולא יכלו להתמהמה וגו' )יב, לט(. אפשר 
לומר עפ"י הידוע שישראל היו במצרים משוקעין במ"ט ש"ט 
ולא יכלו להתמהמה, כי אם היו מתמהמהין עוד משהו היו 
משתקעין ח"ו בנ' ש"ט, וע"כ כתוב בתורה חמישים פעמים 
יצי"מ להורות שהיציאה היתה בזריזות כדי שלא ישתקעו ח"ו 
בנו"ן ש"ט. ובזה כתבו טעם שחמץ אסור במשהו אעפ"י שכל 
האיסורין בטילין בס', כי מכיון שיצי"מ והצלתם מטומאת 
מצרים היה תלוי במשהו, ע"כ גם חמץ במשהו. ובזה יתפרש 
המקרא קודש שלפנינו ויאפו את הבצק עוגות מצות כי לא 
חמץ, ר"ל שאפו את בצקם בזריזות שלא יחמיץ והטעם כי 
גורשו ממצרים שכל נס יציאת מצרים היה תלוי בזריזות כנ"ל. 
ובזה יתפרש דברי המכילתא עה"פ ושמרתם את המצות )לעיל 
פסוק י"ז(, א"ר יאשיה אל תיקרי את המצות אלא ושמרתם את 

המצוות, כדרך שאין מחמיצין את המצה כך אין מחמיצין את 
המצוה ומצוה שבא לידך אל תחמיצנה, דלפמש"נ מכיון שזריזות 
המצה היתה לרמז על יציאת מטומאת מצרים והתקרבותם 
לקדושה בזריזות )עיין תו"ח ויקרא ד"ה יצי"מ(, ע"כ כל מצוה צריכה 
להיות בזריזות, ועיין בחובת הלבבות שער ההכנעה שעצה 
טובה למצוה שתהיה נעשית במעשה ובמחשבה טובה ביחד 

היא הזריזות.

ויאפו את הבצק אשר הוציאו ממצרים עוגות מצות, כי לא חמץ, 
כי גורשו ממצרים ולא יכלו להתמהמה וגם צדה לא עשו 
להם. )יב, לט(. אמר ר' יהושע בן לוי לא עשו ישראל את העגל 
אלא ליתן פתחון פה לבעלי תשובה )עבודה זרה ד(, לכאורה מנין 
לו שכל אותו הדור לא היה ראוי לאותו מעשה? והנה מובא 
בכתבי האר"י ז"ל, "שהנזהר ממשהו חמץ בפסח מובטח לו 
שלא יחטא כל השנה", והואיל וכאן העיד עליהם הכתוב : "כי 
לא חמץ" - הרי שעל כרחם לא היו ראוים לחטא, אלא כדי 

להורות דרך לבעלי תשובה.

מובא באמרי חן ולא יכלו להתמהמה )יב, לט(.  שאילו התמהמהו 
היו שוקעים בנ' שערי טומאה, ולא היתה להם תקנה 
ותקווה לצאת ממצרים, בא וראה! מה בין יהדות ללא תורה, 
המבוססת על לאומיות, ועל לשון, שמות ומלבושים לאומים, 
אותם דברים ששמרו בני  ישראל במצרים )שלא שינו שמותם, 
שפתם, ומלבושם( לבין יהדות של תורה, הרי אבותינו היו במצרים 

רק רד"ו שנים, ואם היו מתמהמהים עוד היו מתבוללים לגמרי 
עם המצרים, אף ששמרו על סימני הלאום העברי, ואני הננו 
קרוב לאלפיים שנה בגלות, ואעפ"כ עם ישראל חי וקיים, ולא 
התבולל בעמים, כי התורה שקבלנו היא מגינה ומצילה אותנו 
)אוזנים לתורה לוקט מאמרי חן(. והיה כי תבואו אל הארץ: כאשר 

תטעמו טעם החירות, חיי עם חפשי על אדמתו, רק אז "ושמרתם 
את העבודה הזאת" בשמחה בהלל ובהודיה, אבל במדבר כאשר 
היו נעים ונדים, ישנם מבני ישראל שהתחרטו על שיצאו 
ממצרים, ולא היה מקום להקרבת קרבן הפסח במדבר, ובאמת 
לא הקריבו ב"י את קרבן פסח במדבר, רק פעם אחת, בשנה 
השניה לצאתם ממצרים, וזה ע"פ הדיבור, והטעם לפסח הזה 
א"ל, מפני שפנחס נקרא "עדות" ורצה הקב"ה ש"הגדת העדות" 
הראשונה תצא מפיהם של יוצאי מצרים, שראו בעיניהם את 

כל הניסים והנפלאות, שעשה ה' עמנו בהוציאנו ממצרים.

מובא בנחמת ציון ולא יכלו להתמהמה )יב, לט( בני ישראל לא 
יכלו להתמהמה, משום שהיו שקועים במ"ט שערי 
טומאה, ואם היו מתמהמהים, עלולים היו חלילה להטמע בין 
הגויים. לפיכך, נגאלו מיד. כיוצא בכך אמרו בגמרא, שישראל 
יגאלו בדור שכולו זכאי, או בדור שכולו חייב. אם כולו זכאי, 
הן ראוי הוא להיגאל, ואם כולו חייב, תמהר גאולתו לבוא, 
לפני שיטמע ויאבד. משל למלך, שהיו לו שני בנים, והוא תפר 
להם בגדי מלכות יקרים ומפוארים ועדינים עד מאוד. פעם 
הלכו שניהם בדרך, ואחד מהם נתקל באדם, שנשא פחית נפט. 
נשפך עליו הנפט והכתים את בגדו מראשו עד שוליו והשחית 
את מראהו לגמרי, ואילו על אחיו, שהלך לצידו, לא נת\ו אלא 
טפות מעטות. היה האח הראשון הולך ובוכה על בגדו הדהוי 
והמוכתם, והשני שמח – אמנם היה בבגדו כמה כתמים זעירים, 
אבל הוא נותר יפה ומהודר. כאשר הגיעו לארמון אביהם, 
נכמרו רחמי האב על בנו בראותו שהושחת בגדו כליל, וצריכים 



בא

קמז

להשליכו לאשפה, וצוה לתפור לו בגד חדש, יקר ומפואר 
כראשון. והנה, אותו בן, שבכה על בגדו שהוכתם – שש ושמח 
על בגדו החדש והמושלם, ואילו הבן השני, ששמח בתחילה, 
החל בוכה עתה, כי בבגדו נותרו כתמים זעירים שאינם נמחים. 
הוא הדין בעם ישראל. כל זמן שחטאיהם היו כאותם כתמים 
קלים, סבלו את עול הגלות. אבל כשעמדו להיטמע כליל גאלום 
מעבדות לחרות עולם, וממ"ט שערי הטומאה – לפסגת הקדושה.

יכלו להתמהמה )יב, לט(. הגאון רבי יוסף שאול נתנזון  ולא 
מלבוב זצ"ל המחיש זאת במשל מהוי אותם ימים: בנוהג 
שבעולם, כאשר שני צדדים משתדכים, קובעים את זמן החתונה 
למועד ידוע, כדי שיהיה סיפק ביד המחותנים להכין דירה 
נאה וכלים נאים, בגדי כבוד וסעודה נאה. אבל כאשר נשמע, 
שהמלכות עומדת לחוקק חוק שלפיו לא יורשו להינשא עד 
גיל עשרין וארבע או אז מיהרו האבות לשדך את בניהם הצעירים 
והכניסום לחופה לפני שיכנס החוק לתקפו, אף בטרם הכינו 
בגדים ובטרם השלישו את הנדוניה. ערכו סעודה חפוזה בחוג 
המשפחה, וברכו על המוגמר. הוא הדין בגאולת מצרים. מכיון 
שהידרדרו עד למ"ט שערי טומאה והוצרכו להיגאל מיד "לא 
יכלו להתמהמה" הסתפקו "בסעודה חפוזה", בלחם עוני. )דברי 
שאול( חז"ל אמרו שבני ישראל הדרדרו במצרים למ"ט שערי 

טומאה, ואילו היו נשארים שם, היו שוקעים לשער הנ' והיו 
נטמעים במצרים, ושוב לא היו יכולים להגאל. משום כך, 
חלצם הקב"ה משם בחיפזון, ברגע שלפני האחרון. המגיד 
מדובנא זצ"ל הסביר זאת במשל, מעשה בעני, שהיה לו בגד 
נאה לשבת. כיון שהוצרך למעות, הלך לבית העבוט ונתן את 
בגדו במשכון. עבר חודש, עברו חודשיים, ולא פדה את הבגד. 
עברה חצי שנה, שנה ולא בא. הבין בעל העבוט שההלואה לא 
תושב לו עוד, והבגד ישאר ברשותו. מכיון שכך, קרא לחיט 
ובקשו שיתאים את הבגד לגופו. יגזור וישנה ככל הנדרש. 
החיט הכיר את הבגד ונזכר, שהוא תפר אותו לעני פלוני. סיפר 
החיט לעני, שנקרא כדי לשנות את הבגד. הפציר בו העני 
להמתין יומיים לפני שיגש אל המלאכה, וחזר על פתחי מכריו 
ללוות מהם כספים כדי ללות את בגדו. שאלוהו: "הלא זה שנה 
מונח הבגד בבית העבוט, ולא עשית כל מאמץ לפדותו. מדוע 
כה בהול אתה דוקא עכשיו", ענה ואמר: "הרי הבגד נתפר לי 
מדתי. כל עוד נשאר במתכונתו, לא מהרתי לפדותו, אבל 
כשהחיט עומד לשנותו נזעקתי, כי אם לא עכשיו אימתי, אם 
ישנוהו, יחתכוהו ויתפרוהו לפי מידת בעל בית העבוט, לא 
יועיל לי מאומה, וגם אם אפדהו, כבר לא יתאים למדתי". 
והנמשל מובן. כך גם אנו בגלותינו, הולכים ומדרדרים מיום 
ליום ומדור לדור. הדורות הולכים ומתמעטים, התורה הולכת 
ומשתכחת, ומי יודע מה יהו פני הדור ביום מחר, לפיכך, 
מסיים ירמיהו הנביא את מגילת איכה בפסוק: "השיבנו ד' 
אליך ונשובה". כלומר, השיבנו כל שמן שיש מי שישוב. גאלנו 
כל עוד יש את מי לגאול. כיוצא בכך אמרו בגמרא, שישראל 
יגאלו בדור שכולו זכאי, או בדור שכולו חייב. אם כולו זכאי, 

הן ראוי הוא להגאל. ואם כולו חייב, תמהר גאולתו לבוא, לפני 
שיטמע ויאבד.

מובא בברכת השיר ולא יכלו להתמהמה )יב, לט(. בפועל, היו 
ישראל במצרים מאתיים ועשר שנים בלבד, "ולא יכלו 
להתמהמה" עוד, משום שהגיעו עד למ"ט שערי טומאה, ולו 
היו נשארים שם רגע נוסף היו נופלים לשער החמישים שממנו 
אין להיחלץ עוד. אבל אמרו חכמים, שעמד שר של מצרים 
וטען, שיש לעמו זכות להשתעבד בעם ישראל עוד מאה 
ותשעים שנה, וכי מה אשמים הם שישראל הידרדרו עד למ"ט 
שערי טומאה, תשובתו תובן במשלו של המגיד מדובנא זצ"ל: 
מעשה ברב גדול בתורה, שהיה לו בן ברוך כשרונות שהתעלה 
בלימוד התורה הקדושה, עד שהיה לכלי מפואר וכליל המעלות. 
בקש הרב, שבנו יוכל להמשיך ולעסוק בתורה באין מפריע. 
לפיכך, נאות להשיאו לביתו של עשיר כפרי, בור ועם הארץ, 
אך מוקיר חכמים, שהתחייב להחזיק את הזוג על שולחנו 
לאורך ימים ולהאכילו משמני ארץ מתנובת שדותיו. עקר הבן 
אל הכפר, התנתק מחבריו לישיבה ומסביבה של תורה, ובעל 
כרחו הטה אוזן לשיחה בטלה של אכרים בורים, מצא ענין 
בלהגם ונטה לאורחותיהם. נודע הדבר לאביו, שמהר לקרוא 
לבנו והורהו לשוב העירה, להתגורר בבית אביו ולהסתופף 
בבית המדרש. אמר הבן: "אולי לא תאבה האשה ללכת אחרי", 
ענה אביו: "הריני גוזר עליך להתגורר בביתי, ואם לא תסכים 
רעיתך לכך  תפרדו. חיי עולם חשובים מחיי שעה". צית הבן 
לאביו. נשאר בביתו, ושלח מכתב לאשתו ולחותנו, כי שוב לא 
ישוב. אם ברצונה תבוא אחריו. המכתב התקבל, ובבית האכר 
תאניה ואניה. האם בוכה, האשה מתיפחת והאב נסע אל מחותנו 
והרעים בקולו: "הכך ינהג רב בישראל, היכן ההבטחה כי הבן 
יתגורר בביתנו ויסעד על שולחנינו", אמר הרב: "שמעתי, כי 
לבו נטה מן התורה ולמודה, והוא מבלה את ימיו בהבלים". 
נענה האיכר ואמר: "אם סטה מן הדרך יסרהו בשוטים, אך אל 
תגזלהו מאיתי", השיבו הרב: "חלילה לי מליסרו דע לך, כי 
אוצר יקר הוא, מדותיו תרומיות וכשרונותיו נעלים, וכאשר 
למד כאן, היה שקדן ומתמיד והתעלה אלי פסגות. כשהתגורר 
בכפרכם, נסחף אחריכם והידרדר לרמתכם. על כן, הכרח הוא 
לנתקו מכם ולהשיבו למקומו", כך ענה הקב"ה לשר של מצרים: 
לא היהודים אשמים בהדרדרותם, אלא המצרים הם שהביאום 
לכך. על כן יש לנתקם מהם, ולהשיבם אל אביהם שבשמים 
ואל אורחותיו, )כוכב מיעקב( והגאון מהרא"ל מפלוצק זצ"ל ענה 
על כך במשל אחר, מעשה באדם עריץ ששכר פועל לשנה. 
התעמר בפועל והעבידו בפרך, עד שחלה והתמוטט כעבור 
מחצית השנה. בא הרופא וקבע, שאם ימשיך לעבוד ולו יום 
אחד נוסף ימות. עליו לנוח שנה תמימה. ביקש הפועל לקבל 
את שכרו ולשוב לביתו, אך בעל הבית טען: "לא, כאן תשאר 
עד מלאת ימי שכירותך תעבוד, או שלא תקבל פרוטה", ודאי, 
שהצדק עם הפועל: אם רדה בו המעביד עד לאפיסת כוחות 
מגיע לו לפועל לצאת עתה לחפשי, והנמשל: האר"י הקדוש 



דברים טובים

קמח

כתב, שהמצרים דרדרו את בני ישראל למ"ט שערי טומאה, 
ואם היו נשארים שם, היו נופלים לשער הנ' ונטמעים שם 
לעולם. לכן לא יכלו להתמהמה אף רגע נוסף ודאי הדין נותן 
שיצאו לחרות כדי להחלץ מן המצב שנוצר בעטים של המצרים 

עצמם.

כתוב בזר זהב, הגה"ק רבי זאב וואלף ססטריקוב זצ"ל וגם צדה 
לא עשו להם )יב, לט(. בתנא דבי אליהו )פרק י"ח( על פסוק 
)יהושע א, יא( הכינו לכם צדה, וכי צדה היו צריכין ישראל, והלא 

אינו היו אלא אוכלי המן, אלא עשו תשובה, עכ"ל. ומדבריו 
הקדושים הבינותי, כי בצאת ישראל ממצרים היה בוער בקרבם 
חשק אהבתם ללכת אחרי ה' כלפיד אש, ולא יכלו להתמהמה 
אפילו לעשות תשובה, ולא הביטו לרחוץ טנופן ולכלוכם כי 
לא יכלו להתאפק אך רצו אחרי ה' מרוב אהבת כלזלתם, כמו 
שהם, וזהו וגם צדה לא עשו להם, ומעשה זו עלתה לרצון לפני 
ה', יותר ממאה תשובות ככתוב )ירמיה ב, ב( זכרתי לך חסד 
נעוריך וגו'. ובזה נבין מאמר רבי לוי )שמו"ר כג, ה( הדא הוא 
דכתיב )שה"ש ד, ח( אתי מלבנון כלה, בנוהג שבעולם כלה מקשטין 
ומבשמין אותה ואחר כך מכניס אותה לחופה, והקב"ה לא 
עשה כן, אלא אמר לכנסת ישראל מטיט ולבנים עשיתיך כלה, 
]ולשון שהש"ר על פסוק אתי מלבנון וגו' עד שאתם עוסקים 
בטיט ולבנים, קפצתי וגאלתי אתכם, דעה סרוחה של אחשורוש 
אמר ששה חדשים בשמן המור, ואני לא עשיתי כן[, והן הן 
הדברים אשר דברנו. ובאמת מעשה זה, הוא עומק נקודת 
התשובה הנרמזת במלת "ועתה", והיא התשובה הקודמת 

לעולם.

יציאת מצרים מכת בכורות וקריעת ים סוף. נצטוינו לקרוא 
בכל יום פעמיים קריאת שמע בה מוזכרת יציאת מצרים 
ועפ"י התלמוד הירושלמי גם מכת בכורות וקריעת ים סוף 
)ברכות פ"א, פ"ו( וכך אנו מזכירים בעזרת אבותינו=ברכת הגאולה 

ובערבית ראו בנים... הסבא מקלם מביא משל למה הדבר 
דומה: יש סוג מזון שמספיקה לאדם, כמות קטנה ממנו כמו 
תבלינים וסוגי ויטמינים. ולעומתם יש סוגי מזון הנצרכים 
יום יום לאדם - חלבונים ופחמימות... כן הוא הנמשל: יש 
מצוות שהם פעם בשנה - ר"ה ויוה"כ - שופר ויש מצוות 
שזקוקים להם שבוע = פסח וסוכות ויש אחת לשבוע- שבת 
ויש שהם כארוחת בוקר וערב ונצרכות לאדם יום יום כגון 
הזכרת יציאת מצרים בקריאת שמע. נתאר לעצמנו אדם שהולך 
לקבל ברכה מרב שיהיה לו ילדים והרב מבקש ממנו לקרוא 
בכל יום פרק תהילים במשך שנה ויהיה לו בן האם יעלה על 
הדעת שזה לא יקרה?! ואם משה רבנו יאמר לו?! ואם הקב"ה 
יאמר זאת?!.. בוודאי שזה יתקיים. אם כן שאלה: מדוע ר"ה 
ויוה"כ משפיעים עלינו מאד ובחג סוכות ופסח האדם מרגיש 
התעלות רוחנית ואת צאת השבת כל אחד מרגיש בהבדלה... 
אך כשהאדם מזכיר יציאת מצרים בקריאת שמע, האם מרגיש 
הוא שהתעלה?! ואם המשלנו את המצוות לאוכל הרי אחרי 

ארוחת בוקר וערב האדם מרגיש שבע ולאחר הזכרת יציאת 
מצרים - מאומה?  ונשאל: הייתכן שסגולתו של הקב"ה לא 
פועלת?! תשובה: לא יתכן! אך למה נרמה את עצמנו הרי זה 
לא משפיע עלינו במאומה?! תרוץ יובן על פי משל: לאחד 
צרוד שבא לרופא ואיננו יכול לדבר. הרופא רושם תרופות 
לגרון ומבקש לחזור אליו לאחר שלושה ימים לביקורת ומסביר: 
לקחת כל שעה מחר תרגיש הקלה, מחרתיים שיפור ובעוד 3 
ימים תבוא. ביום השלישי מגיע כשעדיין אינו יכול לדבר 
מאומה. הרופא מתפלא ושואל לקחת את כל הכדורים? והוא 
משיב בקושי בלעתי את כולם כל שעה... לבלוע?! מזדעזע 
הרופא, כדורים לגרון צריך למצוץ!!!...  כן הוא הנמשל: זוהי 
התשובה אנו "בולעים" את הזכרת יציאת מצרים לכן אינה 
פועלת את פעולתה.. עלינו לעיין בה ולהבין את לקחי האמונה 

ואז נושפע...

רבי בצלאל אב"ד אוסטרא בן הסמיכת חכמים, ומושב  אמר 
בני ישראל אשר ישבו במצרים ארבע מאות ושלושים 
שנים וברש"י הק' פירש שחשבון זה ת"ל הוא משנגזרה הגזירה 
דברית בין הבתרים, אבל במצרים לא היו רק ר"י שנים. ויש 
להבין מה טעם החשבון הזה של ר"י שנה במצרים, ויש לפרש 
עפ"י הגמרא )סוטה מו:( בשביל ד' פסיעות שליוה פרעה את 
אברהם וכו' נשתעבד בבניו, ומצאנו בנבוכדנצר )סנהדרין צו.( 
בשכר ד' פסיעות שהלך לקחת האיגרת ששלח אוויל מרודך 
מלך בבל לחזקיהו, זכה שנשתעבדו ישראל אצלו, וידוע שמדת 
פסיעה של אדם בינוני היא אמה, כמבואר בגמרא )עירובין מב., 
וברש"י ד"ה פסיעה בינונית(, וקומתו של אדם הוא ג' אמות, וא"כ 

פסיעה הוא שליש מקומתו, ואמרו חז"ל (מו"ק יח:) פרעה 
שהיה בימי משה גובהו היה אמה אחת וזקנו היה אמה, ואם 
גובהו אמה א"כ פסיעתו הוא שליש  אמה, נמצא שנבוכדנצר 
הלך ארבע אמות בארבע פסיעות, ופרעה הלך ארבע אמות 
בשתיים עשרה פסיעות, ואחר שראינו שנבוכדנצר קיבל 
בשכר ד' פסיעות שישראל נשתעבדו אצלו בבבל שבעים שנה, 
א"כ פרעה שפסיעותיו ד' אמות הם כפול שלשה, א"כ צריך 
גם שכרו להיות כפול שלשה מנבוכדנצר דהיינו מאתים ועשר.

מובא במעם לועז ומושב בני ישראל אשר ישבו במצרי שלשים 
שנה וארבע מאות שנה )יב, מ(. ויש לתמוה הרבה, שהרי 
ראינו בפרשת ויגש שיוכבד בת לוי נולדה באותו יום שנכנסו 
ישראל למצרים ובפרשת שמות ראינו שבשעה שהיא היתה 
מעוברת עם משה היתה בת ק"ל שנה, ובפרשת וארא הראינו 
כי בשעה שהופיע משה לפני פרעה בפעם הראשונה בשליחות 
השי"ת שיאמר לו להוציא את בנ"י ממצרים, היה אז בן שמונים 
שנה. ומכמה מקומות הראינו כי כל הזמן שישראל היו במצרים 
מאז שירד יעקב למצרים עד זמן שיצאו ממצרים היו מאתים 
ועשר שנים, אם כן איך נבין מה שנאמר כאן כי מושב בנ"י 
אשר ישבו במצרים היה שלושים שנה וארבע מאות שנה. ועוד 
יש לשאול והלא גזירת בין הבתרים היתה רק ארבע מאות שנה 



בא

קמט

ולא יותר, ולמה היו ארבע מאות ושלשים שנה. יותר ממה 
שגזר הקב"ה. אלא הביאור הוא כך ומושב בני ישראל במצרים 
היה שלשים שנה, היינו שלשים שמיטות, כי מאחר שהשמיטה 
חלה אחת לז' שנים, והם היו במצרים ר"י שנה נמצא כי היו 
שלשים שמיטות שהן ר"י שנה. וזה שאמר הכתוב עוד כי היו 
ארבע מאות שנה, הכוונה כי אע"פ שלא היו שם אלא ר"י שנה 
נתקיימה גזרת הקב"ה שהיתה לד' מאותה שנה אבל מאחר 
שהקב"ה הוא רחום וחנון, אע"פ שגזר גזרה לד' מאות שנה, 
היה די בכך כי הגלות התחילה מלידתו של יצחק, כי מאחר 
שאמר כי גר יהיה זרעך בארץ לא להם, מיד שנולד יצחק התחילה 
להתקיים הגזרה, כי היה זרע אברהם ומאז שנולד יצחק ועד 
היום שיצאו ישראל ממצרים הם בדיוק ארבע מאות שנה. כי 
כשנולד יעקב היה יצחק בן ששים שנה, כמו שראינו בפרשת 
תולדות, וכשבא יעקב למצרים היה בן ק"ל שנה כמו שהראינו 
בפרשת ויגש, ויחד הם ק"צ שנה. ואם נצרפם לר"י שנה יצא 
בדיוק ד' מאות. ויש מי שמתרץ התמיהה באופן אחר, שהגזרה 
התחילה משעה שניתנה בברית בין הבתרים שאז היה אברהם 
בן שבעים שנה, כי היה שלשים שנה מאז ועד שנולד יצחק. 
וכשנולד יצחק היה אברהם בן מאה שנה. ומאז שנולד יצחק 
ועד שיצאו ישראל ממצרים היו ד' מאות שנה, וכן מונה כאן 
הכתוב ארבע מאות ושלושים שנה, כי הגזרה התחילה משעה 
שהודיע ה' הגזרה, והטעם הוא כי משעה שניתנה הגזירה של 
הגלות באו המלאכים למצרים, ונמצאו שם עד שיצאו ישראל 
ממצרים, ועכשיו שנגאלו ישראל יצאו המלאכים עמם. וזהו 
שנאמר ויהי בעצם היום הזה יצאו כל צבאות ה' מארץ מצרים 
כי תיבה זו צבאות נאמרה על מלאכים. ולכן נאמר כי היו שם 

ת"ל שנה, כי מאז שנגזרה הגזרה היו שם המלאכים.

"ומושב בני ישראל אשר ישבו במצרים שלושים שנה וארבע 
מאות שנה". במסכת סנהדרין מסופר: פעם אחת תבעו 
אנשי ארץ מצרים לדין את בני ישראל לפני אלכסנדר מוקדון 
הקיסר. ואמרו לו כי בני ישראל חייבים להם את הכסף והזהב 
שנטלו מהם לפני שיצאו ממצרים ברכוש גדול. קם גביהה בן 
פסיסא, זקן מבני ישראל, שביקש לענות להם על כך. ואמר: 
אם ינצחוני בדין – תאמרו הם כי זקן פשוט ניצחתם. אך אם 
אני אנצח אותם – תאמרו להם כי תורת משה ניצחה אתכם... 
וכך אמר: "מהיכן יודעים אתם שלקחנו ממכם כסף וזהב?" 
"כתוב במפורש בתורה!" –ענו המצרים. אמר להם: "אם כך 
אביא להם ראיה מפורשת בתורה, שלא שילמתם שכר עבודה 
לששים ריבוא מבני ישראל שעבדו אצלכם כפועלים בפרך 
שנאמר: "ומושב בני ישראל אשר ישבו במצרים שלושים שנה 
וארבע מאות שנה"... נבהלו המצרים מתשובתו ונמלטו במהרה..

מובא בחנוכת התורה ומושב בני ישראל אשר ישבו במצרים 
שלושים שנה וארבע מאות שנה )יב, מ(. ובאמת לא היו 
במצרים רק 210 שנה, ונחסר 190 שנה, וכתוב במדרש שע"י 
שהמצריים העבידו אותם ימים ולילות, הלילות השלימו את 

המספר, ורמז לדבר עפ"י הכתוב: "קץ שם לחשך" שמנין ק"ץ 
שנחסרו להם, ע"י חשך שהעבידו אותם בלילות השלים.

ביאר הקדושת לוי ליל שמורים הוא לה' להוציאם מארץ מצרים 
הוא הלילה הזה לד' שמורים לכל בני ישראל לדורותם 
)יב, מב(. יש לדקדק מה שאמר תחילה לה' ואחר כך לבני ישראל. 

ונראה פירושו דהנה ישראל לא היו ראוים ליגאל בשעת יציאת 
מצרים, שלא היה להם שום זכות שיהיו ראוים ליגאל בשבילו, 
כדאיתא במדרש )עי' זוה"ק תרומה קע, ב( שרו של מצרים טען 
הללו עובדי עבודה זרה כו', ועל כל זה הש"י ברוב רחמיו 
וחסדיו הושיעם, והיה מכה מצריים בעשר מכות במצרים 
ומאתים וחמשים מכות על הים, והשפיע רחמים וחסדים על 
ישראל כמו שהבטיח לאברהם אבינו כמאמר בעל הגדה ברוך 
"שומר" הבטחתו לישראל כו', והשי"ת משמר הבטחתו שלא 
ילכו החסדים מחיל אל חיל לשום אומה רק לישראל בלבד אף 
שלא היו ראוין ליגאל. אך מכל מקום היה ישראל שלשה מעלות 
יתירות על שאר האומות כמה שאמרו חז"ל )במ"ר יג, כ( בשביל 
שלשה דברים ישראל נגאלין על שלא שינו את שמם כו', והיו 
מחזיקים במדת האבות. וזהו פירוש הפסוק ליל שמורים הוא 
לה', כלומר ליל שמורים דהיינו שהשי"ת היה משמר כביכול 
את החסדים שלא ילכו לשום אומה רק לישראל בלבד, הוא 
לה', כלומר שהשמירה היה מצד הש"י כביכול בעצמו, שלא 
היו ישראל ראוין ליגאל. שמורים הם לבני ישראל, כלומר על 
כל זה היה השמור גם כן מצד ישראל לדורותם, פירוש, מחמת 
שנמשכו לדורות שלפניהם דהיינו אברהם אבינו, וזהו לדורותם.

ליל שמרים הוא לד' להוציאם מארץ מצרים )יב, מב(. מובא בית 
הלוי משומר ובא מן המזיקין )רש"י(, מטעם זה, מבואר 
בשולחן ערוך, נהגו לפתוח את דלת הבית בליל הפסח, כדי 
להראות שהלילה הוא ליל שימורים. אלא שמקומו של מנהג 
זה מעורר שאלה, נכון היה יותר לעשות אותו בתחילתה של 
הסעודה, כשאומר "כל דכפין ייתי ויכול" ולא כפי הנהוג, 
בסופה של הסעודה. ברם, לא על חינם נקבעה פתיחתה של 
הדלת עם מזיגת הכוס הרביעית. בגמרא )פסחים קט:( התקשו 
בתקנת חז"ל לשתות ארבע כוסות, חשש זוגות, דבר העשוי 
להביא לידי סכנה. ותירצו על כך בגמ', באחד מהתירוצים, 
שלילה זה הוא ליל שימורים, שמור מן המזיקין, ואין לחשוש 
בו לזוגות. מטעם זה פותחים את הדלת דוקא בעת מזיגתה של 
הכוס הרביעית, שכן כוס זו לא היתה נמזגת, מחמת הסכנה 
שבזוגות, לולא ייחודו של הלילה, שהוא ליל שימורים. ולכן 
פותחים אז את הדלת ומראים כי זהו ליל שימורים, כדי להצדיק 

בכך את מזיגתה של הכוס הרביעית.

ליל שימורים הוא לד' )יב, מב(. מובא בתלמידי הבעש"ט" זי"ע 
"שימורים" הוא מלשון "ואביו שמר את הדבר" )פר' וישב( 
שהוא לשון ציפיה והמתנה שהקב"ה כביכול יושב ומצפה 



דברים טובים

קנ

וממתין אימתי יגיע ליל הסדר ובני ישראל יספרו שבחו של 
מקום. )וכך איתא  בזוה"ק הנאמר בליל הסדר(. 

ליל שימורים הוא לה' להוציאם מארץ מצרים... לדורותם )יב, 
מב(. ביאר הרה"ק בעל "בני יששכר" זי"ע ויש לומר כי כמו 

שביציאת מצרים הקב"ה עומד ומצפה מתי יגיע ליל יציאת 
מצרים כך לדורותם הקב"ה עומד ומצפה מתי יגיע ליל הגאולה 

העתידה במהרה בימינו אכי"ר.

ליל שימורים הוא לד' )יב, מב(. מובא בשם הרה"ק בעל "חנוכת 
התורה" זי"ע איתא )בזוה"ק( נהור האי לילה )מאירה היתה 
הלילה הזה(. ויש לומר דאיתא  בגמרא עה"פ "ויקרא אלקים לאור 

יום ולחושך קרא לילה" ולא נזכר שם ד' כי אין הקב"ה מייחד 
שמו על הרעה. והנה כאן נוכר שם ה' על לילה? אלא ודאי 

שלילה כיום מאירה להם לבני ישראל.

בן נכר לא יאכל בו )יב, מג(, ביאר הרה"ק מקוצק זי"ע אל  כל 
תפילת יום הכיפורים מצרפים אפילו את פושעי ישראל, 
בתחילת היום הקדוש נהוג בכל תפוצות ישראל להכריז, כי 
עם  להתפלל  מתירים  הקהל  דעת  ועל  המקום  דעת  על 
העבריינים. לא כן בעת אכילת קרבן פסח, אז אנו מרחיקים 
מאתנו את אותם פושעים, שכן על הפסוק "כל בן נכר לא יאכל 
בו" דרשו חז"ל, כי הפסוק מדבר במי שנתנכרו מעשיו לאביו 
שבשמים. כאשר בא פושע מפושעי ישראל והוא מביע את 
יום הכיפורים, לקבל על עצמו  רצונו להשתתף בעבודת 
להתענות בחמישה עינויים, ולהתנזר מאכילה ומשתיה, אות 
הוא כי רצונו לשמים, ואז ודאי מן הראוי לצרפו. לא כן המומר, 
אשר מריח את ריחו הטוב של צלי הפסח, והרי הוא מביע את 
רצונו להצטרף אל חבורת האוכלים כדי לענג את כריסו – לזה 
נאמר כי ישאר במקומו. מי שבא ליהדות בגלל ריח טוב או 

בגלל טעם ערב, טוב לו שלא יבוא ואין מן הראוי לצרפו.  

מובא באמרות משה, להרה"ק רבי משה מקאברין זי"ע ויאמר 
ד' אל משה ואהרן זאת חקת הפסח, כל בן נכר לא יאכל 
בו )יב, מג(. הפסח פה-סח, כל מי שרוצה לדבר לפני השם יתברך, 
כל בן נכר ווער עס איז פרעמד פון דעם ווארט, לא יאכל בו 

פירוש לא ירגיש בו שום טעם. 

מובא בפרדס יוסף כל כן נכר לא יאכל בו )יב, מג(. צריך ביאור 
דלמה ביום הכיפורים אצל תפלת כל נדרי שקדושתו 
הוא למעלה מהשכל, מצרפים לתפלותינו גם את הבן נכר, 
שנתנכרו מעשיו לאבינו שבשמים, ולמה לא באכילת הקרבן 
להיות  ורוצה  בא  הוא  שאם  פשוט,  הוא  והתירוץ  פסח, 
בתשובותינו ותפלותינו עמנו, אז זהו סימן שעדיין לא נתנכר 
כל כך לאבינו שבשמים, ורוצה בעבודתו הק׳ עכ״פ במקצת, 
אבל כשרוצה לאכול סתם בשר צלי, אז בודאי יש להרחיקו 

ככל האפשר.

במשך חכמה כל בן נכר לא יאכל בו )יב, מג(. בתרגום  כתוב 
אונקלוס, כל בר ישראל דאשתמד. לכאורה מה הטעם 
שדווקא משומד, אלא, כי לא יתכן שהתורה מדברת כאן לאדם 
מישראל, שלא יתן לגוי לאכול מקרבן פסח, כי אז צריך היה 
הכתוב לומר 'לכל בן נכר לא תאכיל' וגם לא יתכן שהתורה 
מדברת כאן לגוי ממש, שהרי לא ניתנה תורה לגויים, לפיכך 
יש להסיק, שהתורה מדברת כאן ליהודי משומד, שאסור לו 

לאכול מקרבן פסח.

מובא בכוכב מיעקב זאת חקת הפסח כל בן נכר לא יאכל בו )יב, 
מג(. חז"ל דרשו: "בן נכר – שהתנכרו מעשיו לאביו 

שבשמים". כלומר, אסור למומר להקריב ולאכול מקרבן הפסח. 
ויש להבין: הלא מומר חייב בכל במצוות שבתורה. על עברותיו 
יענש בכל החומרה, אך מן המצוות לא נפטר. מדוע איפוא 
נשללה ממנו מצוה זו של הקרבת הפסח, המגיד מדובנא זצ"ל 
ענה על כך – במשל: סוחר אחד, מיוצאי עיירה פלונית, עקר 
אל העיר הגדולה ופתח בה בית מסחר. לימים, הבחין באחד 
מבני עיירתו, שמגיע לעתים מזומנות אל העיר הגדולה, קונה 
בה סחורה רבה ומשלם בעבורה בכסף מזומן. תמה הסוחר: 
מדוע לא יקנה בחנותי, פגש בו והעיר לו פנים, נתן לו שלום 
וטפח לו על שכמו באמרו: "אמור נא לי, אחי, מדוע לא תבקר 
בביתי בבואך העירה, נכספה וגם כלתה נפשי לשמוע חדשות 
מהעיירה. אורח רצוי תהיה בביתינו, כאחד מבני משפחתנו". 
קבל הלה את הדברים כפשוטם. בכל יום היה עולה לבית 
הסוחר, מעכבו שעה ושעתיים ומלהג על העיירה ועל תושביה, 
אוכל ושותה ויוצא אל הרחוב לקנות סחורה בחנויות המתחרות. 
כך נמשך הדבר שלושה וארבעה ימים, עד שפקעה סבלנותו 
של הסוחר והוא אמר לו: "שמעני אדוני, כלום סבור היית 
שהזמנתיך לביתי להפיג את שעמומי, כלום הולך בטל אני, 
או הולך רכיל, ועתותי בידי לבלות אתך שעות תמימות לריק, 
הלא כל כוונתי היתה, שאם תהיה לבן בית במעוני, תרכוש 
את סחורותיך בחנותי. אבל אם אתה בשלך, קשור למתחרי 
– מה לי ולך, כי תהיה עלי לטורח", הוא הדין במצות הקרבת 
קרבן הפסח. אנו עולים אל בית ד' ומקריבים את הקרבן  - אבל 
אין הוא העיקר, אלא הלקח שנפיק ממנו, כי ד' בחר בנו להיות 
לו לעם ולעבדו בלבב שלם. אבל, המבקש להקריב את הקרבן 
ואינו מפיק את לקחו, ומעשיו מתנכרים לאביו שבשמים, 
עליו נאמר: "למה לי רוב זבחיכם יאמר ד'. כי תבואו לראות 

פני – מי בקש זאת מידכם רמוס חצרי".
 

אמר הגה"ח רבי גד'ל אייזנר זצ"ל כל בן נכר לא יאכל בו )יב, 
מג(. וביארו חז"ל )במכילתא(: דהיינו יהודי, שנתנכרו 

מעשיו לאביו שבשמים – שאסור לו להמנות על קרבן פסח. 
וכבר תמהו העולם על כך, שהרי שנינו בכריתות )ו:( "כל תענית 
שאין בה מפושעי ישראל – אינה תענית", ואף לענין ארבעת 
המינים אוגדים עם הלולב גם את הערבה, שאין בה לא טעם 



בא

קני

ולא ריח, לא תורה ולא מעשים טובים, ומדוע לא נקרב את מי 
שנתנכרו מעשיו לאביו שבשמים, ונראה לו לחזור בתשובה 
ולאכול מקרבן פסח, ומשיבים על כך בדרך צחות, ושמעתי 
כך מהרבי ה"בית ישראל" זי"ע, כי ההבדל הוא רב: אם בא 
אותו פושע ומבקש להניח תפילין וטלית ולהתפלל – שומה 
עלינו לקרבו, שהרי מעשיו מוכיחים, שנתעורר לתשובה. מה 
שאין כן אם הוא בא להתחיל בקרבן פסח, שאפשר שכל זה בא 

לו, משום שעבר והריח ריח צלי בשר.

ויאמר ה' אל משה זאת חוקת הפסח כל בן נכר לא יאכל בו )יב, 
מג(. מובא בדברי שמחה, הגה"ק רבי שמחה ישכר דוב 

מציעשינוב זצ"ל במדרש רבה פרשת בא פרשה י"ט, ויאמר 
ה' אל משה ואל אהרן זאת חוקת הפסח, הדא הוא דכתיב )משלי 
יד, י( לב יודע מרת נפשו ובשמחתו לא יתערב זר. ויש להבין 

מה שייך הך קרא לזאת חוקת הפסח, הגם שהמדרש מסיים 
שם ד"א לב יודע וגו' אלו ישראל שהיו נתונין בשעבוד וכו'. 
אפשר לזמר עוד דהנה במס' זבחים )דף כ"ב:( איתא דבן נכר 
היינו שנתנכרו מעשיו לאביו שבשמים, וידוע )זוה"ק תרומה 
קע, ב( דעל הים היה קטרוג הללו עובדי עובדי זרה והללו וכו', 

אם כן לא היה ישראל ראוים כלל לפסח. אך דענין פסח הוא 
ענין דילוג, כענין גנון והציל פסוח והמליט )פייט לשבת הגדול(, 
והיינו אף שהיו ישראל במצרים במ"ט שערי טומאה משוקעים 
בתאות מצרים )זוה"ח יתרו לא, א(, מכל מקום אמר להם הקב"ה 
משכו וקחו וגו'. ואיתא במדרש רבה לעיל פרשה ט"ז על זה 
כלומר משכו ידיכם מעבודה זרה, ועל ידי זה זכו תיכף להתעלות 
ונעשו ראוים, וזאת היא חוקה, והוא חוקת הפסח. וכן הוא 
באמת אצל כל איש אף שהוא במדריגה פחותה מאוד ומעשיו 
אינם מטוהרים, מכל מקום כאשר נותן אל לבו לשוב אל ה' 
באמת נתעלה מיד, כענין גנון והציל פסוח והמליט ותגל נפשו 
בה', ואף שלב יודע מרת נפשו כי זר היה מעשהו, מכל מקום 
בעת אשר לבו ישמח בה' אין לו לערב בזה את שמחתו כמבואר 
בספרים הקדושים. וזה כוונת הכתוב לב יודע מרת נפשו, רצ"ל 
אף שיודע מעשיו הזרים, מכל מקום ובשמחתו לא יתערב זר, 
לא יתערבו אז במחשבתו בעת שהוא בבחינת גנון והציל פסוח 
והמליט וישמח לבו בה', ושפיר יש שייכות להך קרא על זאת 

חוקת הפסח.

שמורים הוא )יב, מה(. מובא ב"הגדה של פסח" 'והגדת'   ליל 
ההתמדה של הסטייפלר זצ"ל, הלא "מעולם לא מצאו אדם 
יושב ודומם, אלא יושב ושונה"! )סוכה כח( פעם באתי, ומצאתיו 
מעיין במשניות. אמר בבת צחוק: "לעת זקנותי נהייתי יהודי 
של משניות... הלא תבין, אנשים באים ואנשים יוצאים, עוד 
זה מדבר וזה בא, ובין גברא לגברא אפשר לחטוף משהו. לעיין 
זוכר  אני  משנה"...  ללמוד  אפשר  אבל  קשה.   - בסוגיא 
בביאליסטוק, היו לו סדרי לימוד של 36 שעות רצופות - ופעם 
בא לפניו בחור והתאונן, שקשה לו ללמוד... "קשה?! זה הדבר 
הכי מתוק בעולם, הכי מושך בעולם"! פעם נכנסתי אליו, ואמר 

לי בחיוכו הכובש: "ר' יעקב, התדע?! ברכת התורה אינה ברכת 
המצוות בלבד, אלא גם ברכת הנהנין"! איך אפשר להבין בחור 
שאין לו טעם בלימוד?! אבל הסטייפלר לא התפלא, ובוודאי 
שלא גער. ברחימאיות התעניין: "חמש דקות אתה יכול ללמוד"? 
"חמש דקות, כן". כמה שמח, איך אורו פניו: "הרי זה אוצר! 
תלמד חמש דקות, ותעשה הפסקה. תקום, תלך - ותחזור, 
לעוד חמש דקות, עוד אוצר. 'איש לפי אכלו', כל אחד ויכלתו"!... 
ופעם אמר לי: "הרי אתה מדבר לפני בני תורה - יש הסבורים, 
שההצלחה היא להיות בין הראשונים בשיעור, אם לא בישיבה 
כולה. תאמר להם, שכל דף גמרא, כל רש"י, כל הבנה של תוספות 
- זו הצלחה"!!! נכנסתי אל הסטייפלר זצ"ל, ואמר לי: "בוא 
ואספר לך סיפור שתוכל לפרסמו ברבים. 'תמכור' אותו בכל 
מקום ותפיק ממנו רווחים, ואני איני מבקש אחוזים"... וכה 
סיפר, "השל"ה הקדוש זצ"ל הסתבך בעלילת שקר שנרקמה 
סביבו והיה בסכנה גדולה. הוא נדר, שאם יחלץ ממנה יעלה 
לארץ ישראל. באותם ימים לא היה זה פשוט. רבות היו סכנות 
הדרכים וקשים טלטולי המסע, והארץ עצמה הייתה חרבה 
ובזוזה, והמחיה בה יקרה. עזר ה' וניצול, ופנה לקיים את נדרו. 
"באו בני פרנקפורט עירו והודיעו, שרצונם להיות שותפים 
עמו בקיום נדרו, למסור בידו כסף להוצאות הדרך ולקיומו 
בארץ הקדש. הודיעם שיש בידו כסף ככל הדרוש, והריהו 
מעלה עליהם כאילו נתנו חלקם, ויתפלל עליהם להצלחתם 
ורווחתם". הסטייפלר סיים את סיפורו, והמתין לתגובתי. 
חיכה להתפעלותי מהסיפור הנפלא. והאמת, כמדומני, שיש 
סיפורים מרתקים יותר ויפים יותר ובעלי לקח רב יותר. לא 
בדיוק הבנתי איזו מציאה מצא כן, מה יש לדרוש פה ברבים 
ולהפיק רווחים? נענה ואמר: "הלא תבין, היו להם מושגים! 
שאם הרב נדר, ואין לו כסף לשלם נדרו, והם יממנו נסיעתו, 
יהיו שותפים במימוש הנדר – וכשהקדוש ברוך הוא נדר להביא 
הגאולה, ואין לו יכולת להביאה כי ה'מימון' בידינו, אנו צריכים 
להמציא תורה ומצוות, תפילה ותשובה...". הרי שכל יהודי 
שלומד תורה, שמקיים מצוה, שמתפלל ושב בתשובה, ומקרב 

בכך את הגאולה, נהיה לשותף בה! האין זו מציאה?! 

ליל שמורים הוא )יב, מה(. מובא בבית הלוי ודרשו )פסחים קט:( 
ליל המשומר ובא מן המזיקין. ואיתא בשולחן ערוך )אורח 
חיים סימן ת"פ( דמשום הכי נהגו לפתוח הדלת בליל פסח, להראות 

שהוא ליל שמורים. ולכאורה יש להבין, דהרי סימן זה לכאורה 
היה נכון יותר לעשותו בהתחלת הסדר, כשאומר כל דכפין 
ייתי ויכול, ולא עתה אחר ברכת המזון שכבר אכלו כולם. רק 
הענין, דהוא בא ברמיזה להראות לתינוק דבר חכמים, דבפסחים 
)קט:( פריך על הא דלא יפחתו לו מארבעה כוסות, היכי מתקני 

רבנן מידי דאתי לידי סכנה, דהרי הוא זוגות. ואחד מן התירוצים 
שאמר בגמרא הוא, משום דהוא ליל שמורים. וזהו כשמוזגין 
כוס רביעי, והרי יקשה להמסובין שהוא זוגות ופותחין הדלת 

להראות שהוא ליל שמורים, וכתירוץ של הגמרא. 



דברים טובים

קנב

לא תוציא מן הבית מן הבשר חוצה ועצם לא תשברו בו. )יב, 
מו(. מובא בתולדות אדם מדוע 'לא תוציא' כתוב בלשון 

יחיד, ואילו 'לא תשברו' כתוב בלשון רבים. ויש להבין על פי 
הירושלמי )פרק ז' הלכה יג(, יש שובר אחר שובר, ואין מוציא 
אחר מוציא. כלומר אם הוציא את הפסח החוצה כבר נפסל, 
ואין חייבין שוב פעם על הוצאתו, ואילו השובר עצם, חייבים 
גם על שבירתו שוב פעם, וכן פוסק הרמב"ם בהלכות קרבן 
פסח )פרק ט' הלכה א' פרק י' הלכה ד'(, לכן כתוב 'לא תוציא' לשון 
יחיד, דרק הראשון חייב על הוצאתו והשני פטור, ועל שבירה 

חייבים גם רבים. 

בפנינים יקרים לא תוציא מן הבשר חוצה. ועצם לא  מובא 
תשברו בו. פתח בלשון יחיד )תוציא( ומסיים בלשון 
רבים )תשברו(, ויש לומר כי הלכה הוא שאין מוציא אחר מוציא, 
כלומר שאם אחד הוציא מבשר הפסח לחוץ שוב אין חייבים 
עליו משום הוצאה לחוץ, ובשבירת עצם אינו כך אלא יש שובר 
אחר שובר, ולכך בהוצאה נאמר בלשון יחיד שרק הראשון 

חייב, ובשבירת עצם בלשון רבים כי יש שובר אחר שובר.

ועצם לא תשברו בו )יב, מו(. כתב החזקוני הטעם לזה כדי שלא 
תבואו לידי איחור, כי כל ענינו דרך חפזון. ועוד טעם 
משום שדינו של הפסח הוא לאכול על השובע, כדי שיהיה 
נשאר בפיו טעם הפסח על כן אין לשבור בו עצם, שאז נראה 

כגרגרן ורעבתן.
פירוש, שגם מצוה זו הוא, שעל ידו נזכר ביציאת  ובחינוך 
מצרים, שאין כבוד לבני מלכים ויועצי ארץ לגרר 
העצמות ולשברם ככלבים, לא יאות לעשות ככה כי אם לעניי 
העם הרעבים, ועל כן בתחילה בואנו להיות סגולת כל העמים 
ממלכת כהנים ועם קדוש, ובכל שנה ושנה באותו הזמן, ראוי 
לנו לעשות מעשים המראים בנו המעלה הגדולה שעלינו לה 
באותה שעה, ומתוך המעשה והדמיון שאנחנו עושים נקבע 

בנפשינו הדבר לעולם.
ואל תקשה בני למה ציוה השי"ת כל כך מצוות שטעמם אחד, 
דהיינו זיכרון יציאת מצרים, והלא בזכרון אחד יעלה 
הדבר במחשבתינו, ולא ישכח מפי זרעינו, ומבאר החינוך 
בדבריו הידועים, שאדם נפעל לפי פעולותיו וכו'. וז"ל החינוך 
)מצוה טז( ועתה בני אם בינה שמעה זאת, והטה אזנך ושמע, 

כפי  נפעל  האדם  כי  דע  ובמצות  בתורה  להועיל  אלמדך 
פעולותיו, ולבו וכל מחשבותיו תמיד אחר מעשיו שהוא עושה 
בהם, אם טוב ואם רע, ואפילו רשע גמור בלבבו וכל יצר 
מחשבות לבו רק רע כל היום, אם יערה רוחו וישים השתדלותו 
ועסקו בהתמדה בתורה ובמצוות, ואפילו שלא לשם שמים, 
מיד ינטה אל הטוב ובכח מעשיו ימית היצר הרע, כי אחרי 
הפעולות נמשכים הלבבות, ואפילו אם יהיה אדם צדיק גמור 
ולבבו ישר ותמים, חפץ בתורה ובמצות, אם אולי יעסוק תמיד 
בדברים של דופי, כאילו תאמר דרך משל, שהכריחו המלך 
ומינהו באומנות רעה, באמת אם כל עסקו תמיד כל היום באותו 

אומנות, ישוב לזמן מן הזמנים מצדקת לבו להיות רשע גמור, 
כי ידוע הדבר ואמת, שכל אדם נפעל כפי פעולותיו, כמו 

שאמרנו.
ועל כן אמרו חז"ל )מכות כג:( רצה המקום לזכות את ישראל, 
לפיכך הרבה להם תורה ומצות, כדי להתפיס בהן כל 
מחשבותינו ולהיות בהן כל עסקינו, להטיב לנו באחריתנו, 
כי מתוך הפעולות הטובות אנחנו נפעלים להיות טובים וזוכים 
לחיי עד, ורמזו זכרונם לברכה על זה באמרם )מנחות מג:(, כל 
מי שיש לו מזוזה בפתחו וציצית בבגדו ותפילין בראשו, מובטח 

לו שלא יחטא, לפי שאלו מצות תמידיות ונפעל בהן תמיד.
אתה, ראה  גם ראה מה מלאכתך ועסקיך, כי אחריהם  לכן 
תמשך ואתה לא תמשכם, ואל יבטיחך יצרך לומר, אחרי 
היות לבי שלם ותמים באמונת אלוקים, מה הפסד יש כי אתענג 
לפעמים בתענוגי אנשים, לשבת בשווקים וברחובות, להתלוצץ 
עם הלצים ולדבר צחות, וכיוצא באלו הדברים, שאין מביאין 
עליהם אשמות וחטאות, הלא גם לי לבב כמוהם, קטני עבה 
ממתניהם, ומדוע ימשכוני הם אחריהם, אל בני, השמר מפניהם 
פן תלכד ברשתם, רבים שתו מתוך כוס תרעלתם, ואתה את 
נפשך תציל, ואחר דעתך זה, אל יקשה עליך מעתה ריבוי 
המצוות בענין זכירת ניסי מצרים, שהן עמוד גדול בתורתינו, 

כי ברבות עסקינו בהם נתפעל אל הדבר עכלה"ק.

כל עדת ישראל יעשו אותו )יב, מז(. מובא ב"בן ביתי"שמתקשרים 
ביחד באהבת חברים, באחדות אחד דקדושה, אז יגרמו 
עבור זה "יעשו אותו" כלומר שהקב"ה יכול לעשות כל שהוא 
רוצה כביכול, כנודע כשמטיבין ישראל לתתא את מעשיהם, 
אז יורדין השפעות מזון וחיים ארוכים בבנים מאירין, בפנים 

צוחקות.

"וכי יגור אתך גר" )יב, מח(. שבע מצוות נצטוו בהם כל אומות 
העולם, ואלו הם: א( שלא לעבוד עבודה זרה. ב( שלא 

לקלל את ה'. ג( שלא לשפוך דמים.
ד( איסור גילוי עריות. ה( שלא לגזול. ו( שלא לאכול אבר מן 
החי. ז( למנות דיינים. ושאר כל המצוות אינם מחוייבים 
בהם, אך גוי שהגיע להכרה כי העם היהודי הוא העם הנבחר, 
וברצונו להתעלות ולהפוך להיות יהודי לכל דבר, הרי שעליו 

לעבור תהליך גיור, שמותנה בשלשה תנאים:
א( לקבל על עצמו בפני בית- דין לקיים את כל מצוות התורה.

ב( לעשות ברית מילה
ג( לטבול במקווה טהרה, )ובזמן שבית המקדש היה קיים, היה 

עליו להביא גם קרבן(.

לאחר תהליך הגיור הרי הוא יהודי לכל דבר ומחויב בכל מצוות 
התורה בלא יוצא מן הכלל. אך להיפך, שיהודי יהפך 
לגוי ויפקיע מעצמו עול תורה ומצוות, זה דבר שלא ניתן 
לעשותו לעולם, יהודי שנולד יהודי, הרי הוא יהודי לעולם, 
ואינו יכול להפוך להיות גוי. המושג "יהודי" אינו מושג הקשור 
להסכמת בני אדם, אלא הוא מושג טבעי שאין בכוחה של 



בא

קנג

החלטה משפטית זו או אחרת, או בכוחו של מסמך כלשהו 
לשנותו, אם בתעודת זהות יכתב על בעל עיניים חומות שעיניו 
כחולות התהפכנה עיניו לכחולות?! הבדיחה העממית מספרת 
על יהודי שבא לכומר ושאל אותו כמה ישלם לו אם יתנצר. 
"000,10 דולר" היתה התשובה. והיהודי הסכים. "אבל עלי 
להזהירך" – אמר הכומר, "שאנו הנוצרים נוהגים לא לאכול דג 
בליל שבת, עליך לוותר על הדג של שבת". היהודי הסכים 
מחוסר ברירה – מה לא עושים בשביל פרנסה?... נטל הכומר 
מעט מים, היזה עליו ואמר: "בזאת הפכת לנוצרי". ליל שבת 
הגיע, והכומר בא לבדוק האם היהודי המנוצר שנוסף למנזר 
עומד בדיבורו. הציץ הכומר בעד החלון ולהפתעתו רואה הוא 
את ה"נוצרי" הטרי שלו יושב ליד שולחן שבת כדרכו, ואל 
השולחן מוגש טס ועליו... דג של שבת! פרץ הכומר אל תוך 
הבית בכעס רב. "מה זה" צרח בהצביעו אל הדג. "זה עוף" – 
ענה היהודי בשלוות נפש. "כיצד מעז אתה לשקר במצח 
נחושה?" רתח הכומר הנדהם, "הן כל אחד רואה שזה דג!" "אה, 
אתה רואה את החתיכה שבצלחת", היתמם היהודי "אבל לא 
ראית מה עשיתי לפני כן במטבח". "ומה עשית במטבח?" – 
שאל הכומר. "במטבח, לקחתי מעט מים, היזיתי על הדג 
והודעתי לו חגיגית: "בזאת הפכת לעוף!" אמנם סיפור מצחיק, 
נשאר  לעולם  יהודי  לדורות,  מסר  בחובו  הוא  טומן  אך 
י..ה..ו..ד..י.., כשם שאי אפשר להפוך דג לעוף, כך לא ניתן 
להפוך יהודי לנוצרי, יהודי לעולם נשאר יהודי. בעל מפעל 
מעסיק מאות עובדים, ומשלם להם משכורת מלאה מידי חודש 
בחודשו, אך העובדים, במקום שיעבדו לבעל המפעל שמשלם 
להם משכורת, הרי הם הולכים ועובדים לבעל קיוסק זוטר... 
נתאר לעצמינו שבעל המפעל היה בא לבקש מאיתנו עצה מה 
לעשות עם העובדים האלה, מה היינו עונים לו? יתכן מאוד 
שהיינו מציעים לו להחליף אותם, היינו מציעים לו לפטר את 
העובדים הקיימים ולהביא עובדים חדשים, האמת, שזאת 
העצה שיעץ הושע הנביא להקב"ה, כי בימי הושע הנביא בני 
ישראל היו בשפל המדרגה, הן בין אדם למקום והן בין אדם 
לחברו. דברי התוכחות שנאמרו על ידי הנביאים לא נתקבלו 
באוזניהם, והיו מתרחקים מהדרך הטובה. אמר לו הקב"ה 
להושע: "חטאו ישראל". והושע השיב להקב"ה: "ריבונו של 
עולם! מה הבעיה?! הלא כל העולם כולו שלך הוא, החליפם 
באומה אחרת!" זו התשובה הטבעית וההגיונית שכל אדם היה 
משיב, אתה מעסיק פועלים שאינו עובדים כראוי, החליפם 
בפועלים אחרים, אך אצל הקב"ה התשובה שונה, הבה נראה 
מה השיב הקב"ה להושע הנביא: "לך ותחפש אחר אשה זונה 
ותישא אותה לאשה". הלך הושע הנביא ומצא את גומר בת 
דבלים הידועה באותם הימים בעיסוק שלה, ונשא אותה לאשה. 
חלפו השנים והיא הביאה לו שלשה ילדים, ואז נגלה אליו 
הקב"ה ואמר לו: "גרש את אשתך ותסלק את ילדיך". הושע 
לא ידע את נפשו, "מה פירוש לגרש את אשתי ולסלק את בניי? 
וכי הם איזה חפץ שאפשר להחליף כך בקלות"?! ואז החל 
הושע לבקש עליהם רחמים להשאירם אצלו. אמר לו הקב"ה: 

"אני לא מבין אותך, הלא אשתך אינה מיוחדת לך, ובניך לא 
בטוח שהם שלך, ובכל זאת אתה חפץ בהם, אז עמי, בני ישראל, 
בני אברהם יצחק ויעקב, אחד מהקניינים שקניתי בעולמי, 
אתה אומר לי לשלחם"?! מיד הבין הושע הנביא שטעה בדבריו 
וביקש עליהם רחמים. אם היינו מדברים על בעל מפעל 
שמעסיק פועלים שאינם משרתים את רצונותיו, אז בוודאי 
שהיינו מציעים לו להחליפם בפועלים אחרים, אך כשמדובר 
בבנים שלך, בילדים שלך, גם כשהם סטו מן הדרך, וגם כשאינם 
עושים את מה שאתה מבקש, אי אפשר להחליף אותם בילדים 
אחרים, כך גם הקשר שלנו עם הקב"ה, הוא לא בחר בנו שנהיה 
הפועלים שלו, הוא בחר בנו שנהיה הבנים שלו, ובנים לעולם 
לא מחליפים. מכל האמור אנו למדים כמה הקב"ה אוהב אותנו, 
וכאן אנו צריכים לשאול את עצמנו את השאלה הבאה: "האם 
גם אנחנו אוהבים את הקב"ה כמו שהקב"ה אוהב אותנו?" הלא 
כל יום ויום אנו קוראים שמע ישראל והפסוק הראשון פותח 
במילים: "ואהבת את ה' אלהיך בכל לבבך ובכל נפשך ובכל 
מאדך", כמה אנו מודעים למילים היוצאות מפינו?! הגיע הזמן 
לעורר את האהבה לבורא עולם! וזה הטעם שספר התהילים 
מסיים בפסוק קטן הכמות ורב האיכות "כל הנשמה תהלל יה 
הללו-יה", פסוק זה מסכם את כל ספר התהילים, שעל כל 
נשימה ונשימה של רוח חיים נהלל את ה' על חסדיו וטובותיו 

ומעשיו ונפלאותיו )דבש וחלב(.

כל בן נכר לא יאכל בו )יב, מח(.  מדוע "בכל נדרי" אנו מתירין 
להתפלל עם העבריינים, וגם בתעניות ציבור מצרפים 
"פושעי ישראל", ואילו בפסח אנו דוחים אותם, "כל בן נכר 
לא יאכל בו" שהתנכרו מעשיו לאביו שבשמים, ההסבר הוא 
אם העבריין רוצה להצטרף אתנו לתפילותינו ולתעניותינו 
ניחא, סימן שיש בו עוד ניצוץ של קדושה ואין להרחיקו, אבל 
אם הוא מתקרב אלינו רק להנות מקרבן פסח מצלי אש וממטעמי 
הסדר, ואילו התפילות והעינויים משאיר בשבילנו על זה 
נאמר: כל בן נכר לא יאכל בו. שלא נאכיל מן הפסח לישראל 
משומד שלא נאכיל מן הפסח לגר ולתושב בתקופת בית המקדש 
השני, חי חכם גדול בתורה ושמו רבי יהודה בן בתירא, מקום 
מגוריו היה בעיר נציבין - לא הרחק מגבולה הצפוני של ארץ 
ישראל, שם גרו גם רומאים - פקידי מלך רומא. בין הנכרים 
הללו, היה רומאי שידע היטב את מנהגי ישראל ואף דיבר 
בלשון הקודש. גוי זה נהג מדי שנה בשנה לעלות לרגל לירושלים 
כשהוא לבוש בגדי יהודי. הוא התערב בין עולי הרגל שבאו 
בהמוניהם כדי להקריב את קרבן הפסח. רבים מאוד היו עולי 
הרגל, ולכן נקל היה לרומאי הזה להעמיד פנים, כאילו הוא 
יהודי המבקש לקים מצות עליה לרגל. ואכן היהודים הניחו 
לו להצטרף למנינם על קרבן הפסח ולהשתתף בסעודת המצווה. 
פעם אחת עת חזר הגוי מירושלים, נכנס אל רבי יהודה בן 
בתירה והחל ללעוג על תורת ישראל. הוא פנה אל החכם הזקן 
ואמר לו בלגלוג: "בתורתכם כתוב: "כל בן נכר וכל ערל לא 
יאכל בקרבן הפסח" פרוש הדבר שאסור לנכרי לאכול מקרבן 



דברים טובים
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הפסח. והנה אנוכי עולה מדי שנה בשנה לירושלים, מתבולל 
בין בני ישראל ואוכל איתם את קרבן הפסח. ולא עוד אלא 
שמקבל אני חלק טוב ומשובח מבשר הכבש ושום דבר רע לא 
ארע לי, כפי שאתה רואה". כך אמר הגוי וצחק צחוק גדול על 
שהצליח לרמות את היהודים.  שמע רבי יהודה בן בתירא את 
דבריו וכאב מאוד את הדבר. הוא חשב לעצמו: כנראה יש 
לרומאי זה סיבה מיוחדת לטרוח ולנסוע דרך ארוכה עד 
ירושלים כדי לאכול מקרבן הפסח.  וכי אין הוא יכול להשיג 
ביתר קלות בשר כבש צלוי כאן בעירו בנציבין? והוא אף מוכן 
לסכן את חייו בעבור זה! קרוב לודאי שמרגל הוא, מתחפש 
כיהודי ומתערב בין עולי הרגל כדי לשמוע את סודותיהם, 
שמא רוצים הם למרוד במלך רומי או לעבור על גזרותיו, אחר 
כך ילך וילשין, ואם כן, סכנה גדולה יש בדבר! חשב רבי יהודה 
בן בתירא כיצד להפר את מזימותיו של הרומאי. הוא עצמו 
כבר היה זקן וחולה מכדי לעלות לירושלים. ואפילו אם היה 
מספיק לשלוח איש נאמן כדי להזהיר את החכמים - כיצד 
יכירו את הנכרי, והרי זה יודע להתחפש כל כך יפה! החליט 
רבי יהודה:  אותו רשע צריך להודיע בעצמו שאיננו יהודי, 
אלא עובד-אלילים רומאי, פיו יכשילנו, ואז ידעו עם מי יש 
להם עסק! לא גילה רבי יהודה לנכרי מאומה ממחשבותיו, 
הראה לו פנים שוחקות ושאלו:  - כל כך הצלחת? האומנם 
נתנו לך מן החלקים המשובחים ביותר של הכבש? למשל, 
האם נתנו לך לאכול מן האליה )זנב הכבש(?  - לא! - הודה הגוי. 
- עד עכשיו לא שמתי לב לזה. באמת. אף פעם לא האכילו 
אותי אפילו חלק קטן מן האליה. ובכן רואה אתה? - אמר לו 
רבי יהודה בן בתירא. - אולי בכל זאת הרגישו שאינך יהודי.  
עצתי לך, כשתעלה השנה לירושלים, בקש שיאכילו אותך מן 
האליה! הרומאי שם את הדברים האלו ללבו. היטב חרה לו 
שכנראה לא הצליח לרמות את היהודים כפי שחשב, כי הרי 
לא שיתפו אותו בחלק הכי שמן של קרבן הפסח ושמרו אותו 
לעצמם. מה טוב שרבי יהודה העיר את אוזנו על ענין זה. 
מעכשיו כבר לא יותר ויעמוד על "זכותו" המלאה! ושוב הגיע 
פסח והרומאי בא לירושלים, מחופש כרגיל. התערב בין עולי-
הרגל, שוחח עמהם בלשונם והצטרף לקבוצה אחת להיות 
מנוי על כבש. כשהגיע הזמן לאכל את סעודת-המצוה, דרש 
בעזות:  - מן האליה אני רוצה לקבל!  הסתכלו בו האנשים 
בתימהון. בתחילה חשבו שאולי לא הבינו נכון:  - מה אמרת? 
מן האליה?! הרי את האליה יש להקריב על המזבח ואסור 
לאכול אותה! מה אתה שח?!  עמד עובד-האלילים נבוך ומבויש 
על שלא ידע את הדין הזה, וכך נכשל בדבריו. - הרי הזקן אמר 
לי במפורש, שאבקש את האליה - מלמל בכעס. - מי אמר לך? 
- חקרו הסובבים אותו, אולי בור ועם-הארץ היה? לא שלט 
עוד הרומאי הנרגז ברוחו וקרא: "מי? דוקא חכם ידוע, רבי 
יהודה בן בתירא מנציבין, הוא שאמר לי לבקש מן האליה, 
מפני שזה החלק הכי משובח!" נדהמו העומדים שם: רבי יהודה 
בן בתירה אמר?! היתכן? למה התכון? מה הדבר המוזר הזה 

שבא לפנינו? עצרו את הרומאי והביאו אותו לפני החכמים. 
אלה הבינו שרבי יהודה ביקש להזהירם בדרך זו. 

בתקופת מלכות רומי נגזרה גזרה על היהודים שלא ימולו את 
בניהם, ויהודי שיעבור על גזרה זו - דינו למות. יהודים 
רבים פחדו לעבור על גזרה זו ואכן לא מלו את ילדיהם מפחד 
העונש. לרבן שמעון בן גמליאל נולד בעת ההיא בן. רבן שמעון 
כינס מנין אנשים בביתו ומל את בנו בשקט ובצנעה ויקרא 
שמו בישראל יהודה.  כאשר נודע הדבר לשר העיר, כעס מאוד. 
כיצד העז אדם להפר את גזרת המלך הרומאי? -  יש שלח 
חיילים להביא לפניו את רבי שמעון. שאל אותו השר: "מדוע 
עברת על דברי המלך ומלת את בנך?" ענה ואמר לו רבי שמעון: 
"את מצות התורה קימתי". השר אשר הכיר את גדלותו של רבי 
שמעון אמר לו: "ידוע לי כי אדם גדול אתה, אך איני יכול 
להעלים עין מגזרת המלך, אין לי ברירה אלא לשלוח את 
התינוק עם אמו אל קיסר רומי, והוא יפסוק את דינכם." בלב 
מלא בטחון ואמונה בה' לקחה אשת רבן שמעון את תינוקה 
הרך והחלו להיטלטל בדרכים המובילות לרומא. בדרכה הקשה 
והארוכה החליטה אשת רבי שמעון להכנס ולנוח בבית ידידתה 
הרומאית, ואף לדרוש בשלומה. גם לידידה זו נולד תינוק זה 
לא מכבר. שמחה האשה הרומאית בחברתה היהודית וקבלה 
אותה בסבר פנים יפות. "מדוע את מטלטלת עם התינוק הרך 
בדרכים?" שאלה הרומית את אשת רבי שמעון, "ומדוע עצובה 
את ופניך כה דאוגות?" סיפרה לה חברתה את צרתה ואת פקודת 
השר.  רחמה האשה הרומית על חברתה הטובה, ומוחה טיכס 
עצה כיצד לעזור לה. לפתע עלה במוחה רעיון. "הקשיבי 
ידידתי!" אמרה הרומית לחברתה, ועיניה אורו משמחה, "הרי 
לשתינו יש תינוקות בגיל זהה. קחי עמך לרומי את ילדי שהוא 
ערל והשאירי כאן את תינוקך המהול. אל תדאגי לו, אני אטפל 
בו כאילו הוא בני, ולבני איני דואגת - יודעת אני כי תטפלי 
בו כראוי. שמחה אשת רבי שמעון לרעיון, וכשיצאה להמשך 
דרכה לרומי כבר היה בחיקה התינוק הרומי - אנטונינוס שמו. 
כאשר הגיעה למלך, הוכנסה אל הארמון בבהילות ושם מול 
המלך שמעה את השר האומר לו: "אשה יהודיה זו עברה על 
גזרתך ומלה את בנה." המלך ציוה להביא אליו את התינוק ומה 
השתומם בראותו שלא נימול.  כעס מלך על השר שהטריח 
את האשה לבוא לשוא להטלטל בדרך כה ארוכה עם תינוקה, 
והחליט לבטל מיד את הגזרה. הקיסר נתן רשות ליהודים למול 
את בניהם ולאשת רבי שמעון אמר: "שובי בשלום לארצך", 
ושלחה בכבוד ופיצה אותה עם הצער שנגרם לה. מאז נקשרה 
אהבת אמת בן אימו של יהודה, הלא הוא ר' יהודה הנשיא לבין 
אם אנטונינוס.  כאשר גדולו הילדים יהודה ואנטונינוס היו 
אף הם ידידים גדולים. בזכות החלב שהניקה אמו של רבי 
יהודה את אנטונינוס בימים ההם, זכה להעשות מלך רומי. 
לימים החליט אנטונינוס למול את עצמו. וכך מספרים לנו 
חכמינו זכרונם לברכה:  אנטונינוס בא אל רבי יהודה ושאלו: 
"האם אזכה בעולם הבא לאכול מסעודת הלויתן?", ענה לו 
רבי: "כן". המשיך אנטונינוס ושאלו: "כיצד זה יתכן, הרי 



בא

קנה

מקרבן פסח אינך נותן לי לאכול, וכיצד זה אוכל מסעודת 
הלויתן", השיב לו רבי: "מה אעשה, זו גזרת הכתוב 'כל ערל 
לא יאכל בו'. פרושו - אפילו האדם צדיק גמור אך הוא ערל 
כיון שמתו אחיו מחמת מילה, אסור לו לאכול מקרבן פסח". 
כיון ששמע כך אנטונינוס, שכל כך חביבה מצות מילה לפני 

הקדוש ברוך הוא, הלך ומל את עצמו.

יגור אתך גר ועשה פסח לד' המול לו כל זכר ואז יקרב  וכי 
לעשתו והיה כאזרח הארץ וכל ערל לא יאכל בו )יב, מח(. 
מעשה במרן הגר"ח זצ"ל שנזדמן עם גדולי ישראל לפונדק 
אחד בפטרבורג הבירה, עלתה על הפרק שאלת התינוקות 
הבלתי נימולים אם הם ראויים להיספח על רשימת היהודים 
בפנקסי הקהילה, נענו כל הרבנים ואמרו: "בוודאי, אסור 
לרשום אותם בספרי הקהילה, כי הלא לא נימולים המה" )על 
ידי אמצעי זה קיוו להכריח את המתבוללים למול את בניהם(. עמד ר' 

חיים על רגליו ואמר "רבותי, הראו לי את ההלכה האומרת, 
כי ערל איננו בכלל ישראל, אני יודע, שערל אסור לאכול 
בקדשים ותרומה, אבל אינני יודע שאין הוא קדוש בקדושת 
ישראל, אמנם אם הגדיל ולא מל את עצמו, הרי הוא חייב כרת, 
ברם גם אוכל חלב ודם ומחלל את השבת חייבים כרת, ומדוע 
החמרתם בערל והקלתם במחללי שבתות, אדרבה, התינוק 
עדיין לא חטא כלל וכלל, ורק אביו לא קיים את חובתו". מפי 
נכדו הגרי"ד מארה"ב, והוסיף "מבחינה פוליטית ומשום הוראת 
שעה, ומנקודת מבט מעשית, בוודאי שצדקו הרבנים, אבל 
על פי ההלכה צדק ר' חיים".  )שמעתי די"א שטעמו של מרן הגר"ח 
היה כדי לא לנעול דלת בפני שבים, לעתיד כשהבנים הללו ירצו לשוב 

בתשובה לא ידעו אם יהודים המה, אבל כשיהיו רשומים בספרי הקבילה 

כיהודים שפיר ידעו את מעמדם. וכן הרישום ימנע מהם התבוללות מוחלטת(. 

אחד הנואמים באסיפה סיפר על מקרה שאירע בוורשה, שאחד 
היהודים סירב למול את בנו והילד מת אחרי זמן, ולא הניחה 
הקהילה להביאו לקבר ישראל. כמעט כל הנוכחים הצדיקו 
את פרנסי קהילת וורשה, העומדים בפרץ. האחד ששלל את 
הצעד הנמרץ היה רבי חיים, ונימוקו אתו: "אין דין כזה שילד 
בלתי נימול יצא מכלל ישראל ואסור לקברו אצלנו. הערל אינו 
פסול אלא לתרומה ולקדשים, לאכילת פסח, ולביאת מקדש, 
אך לא לקבורה... המשיך רבי חיים ואמר "אם צריך לעשות 
"סייג" נגד מופקרים, היה מן הראוי שלא להביא את האב לקבר 
ישראל, במקרה שימות, אולם הרך שלא נימול מה חטאו ומה 
פשעו?" באותה אסיפה הציע היושב ראש לשלוח, כנהוג 
במקרים כאלה, מברק עם הבעת "רגשי הכנעה" לקיסר ניקולאי 
השני, רבי חיים משך בכתפיו ואמר: "למה לשלוח טלגרמה 
לרשע כמותו, אם אין הכרח לכך"? אבל המברק נשלח, בניגוד 
לדעתו, ושום תשובה לא נתקבלה, אפילו לא תשובה מנומסת 
של אישור, לאחר המעשה הבינו הרבנים, שהצדק היה עם 
רבי חיים. במהלך אסיפה זו זכה רבי חיים לתשומת לב יתירה 
מצד עיתונאים, שהפליגו בשבח פיקחותו והוסיפו גם דברי 
הגזמה, דמכיון שניתנה רשות לעיתונאי לכתוב, שוב אינו 

מבחין בין אמת לגוזמא, בין הוי להבאי, הפליגו העיתונאים 
וכתבו על רבי חיים כמה דברי גוזמא ואמרו בשמו דברים שלא 
אמר מעולם, ורבי חיים נפשו סלדה מכך. יום אחד בא אל רבי 
חיים עיתונאי אחד לספר עמו על עצמו, לא נענה לו רבי חיים, 
ואמר כשהוא מחייך: "עדיין לא קראתי את העיתון היום, ואיני 
יודע מה לומר על עצמי"...  מרביצי תורה ומוסר ח"א עמ' 
קכ"א. וידוע שתמיד כשביקשו ממרן הגר"ח זצ"ל לדבר ע"ע 
לא נענה, וכיון שלא רצה לפגוע בשואל היה תמיד אומר איזה 
ווארט שהיה מעלה חיוך על פני השואל אבל היה מבין היטב 
את התשובה. ומסופר שפעם נסע רבי חיים ברכבת ושכנו 
למסע היה עיתונאי רוסי שונא ישראל מובהק, בשעת הנסיעה 
החל העיתונאי לגולל שיחה עם רבי חיים, כשהוא שופך 
קיתונות של עלבון, דופי ובוז כלפי היהודים. פנה אליו רבי 
חיים ואמר לו אכן ידען גדול הנך, התוכל איפוא להסביר לי 
את אשר כתבה התורה על השעיר לעזאזל, אותו שולחים ביד 
איש עתי? מה הכוונה בתיבות "ביד איש עתי"? עמד האיש 
מחריש, ולא ידע להשיב, אמר לו רבי חיים שמע נא ואסביר 
לך את הדברים, "איש עתי" הכוונה לכתב עת – עיתונאי! את 
השעיר לעזאזל מסרו בידיו של איש, העוסק בעתינות – היודע 
ומכיר את כל עוונות הדור, אולם היו משגרים אותו יחד עם 

כל העוונות לעזאזל.

יגור אתך גר ועשה פסח לד' המול לו כל זכר ואז יקרב  וכי 
לעשתו והיה כאזרח הארץ וכל ערל לא יאכל בו )יב, מח(. 
מעשה במרן הגר"ח זצ"ל שנזדמן עם גדולי ישראל לפונדק 
אחד בפטרבורג הבירה, עלתה על הפרק שאלת התינוקות 
הבלתי נימולים אם הם ראויים להיספח על רשימת היהודים 
בפנקסי הקהילה, נענו כל הרבנים ואמרו: "בוודאי, אסור 
לרשום אותם בספרי הקהילה, כי הלא לא נימולים המה" )על 
ידי אמצעי זה קיוו להכריח את המתבוללים למול את בניהם(. עמד ר' 

חיים על רגליו ואמר "רבותי, הראו לי את ההלכה האומרת, 
כי ערל איננו בכלל ישראל, אני יודע, שערל אסור לאכול 
בקדשים ותרומה, אבל אינני יודע שאין הוא קדוש בקדושת 
ישראל, אמנם אם הגדיל ולא מל את עצמו, הרי הוא חייב כרת, 
ברם גם אוכל חלב ודם ומחלל את השבת חייבים כרת, ומדוע 
החמרתם בערל והקלתם במחללי שבתות, אדרבה, התינוק 
עדיין לא חטא כלל וכלל, ורק אביו לא קיים את חובתו". מפי 
נכדו הגרי"ד מארה"ב, והוסיף "מבחינה פוליטית ומשום הוראת 
שעה, ומנקודת מבט מעשית, בוודאי שצדקו הרבנים, אבל 
על פי ההלכה צדק ר' חיים".  )שמעתי די"א שטעמו של מרן הגר"ח 
היה כדי לא לנעול דלת בפני שבים, לעתיד כשהבנים הללו ירצו לשוב 

בתשובה לא ידעו אם יהודים המה, אבל כשיהיו רשומים בספרי הקבילה 

כיהודים שפיר ידעו את מעמדם. וכן הרישום ימנע מהם התבוללות מוחלטת(. 

אחד הנואמים באסיפה סיפר על מקרה שאירע בוורשה, שאחד 
היהודים סירב למול את בנו והילד מת אחרי זמן, ולא הניחה 
הקהילה להביאו לקבר ישראל. כמעט כל הנוכחים הצדיקו 
את פרנסי קהילת וורשה, העומדים בפרץ. האחד ששלל את 



דברים טובים

קנו

הצעד הנמרץ היה רבי חיים, ונימוקו אתו: "אין דין כזה שילד 
בלתי נימול יצא מכלל ישראל ואסור לקברו אצלנו. הערל אינו 
פסול אלא לתרומה ולקדשים, לאכילת פסח, ולביאת מקדש, 
אך לא לקבורה... המשיך רבי חיים ואמר "אם צריך לעשות 
"סייג" נגד מופקרים, היה מן הראוי שלא להביא את האב לקבר 
ישראל, במקרה שימות, אולם הרך שלא נימול מה חטאו ומה 
פשעו?" באותה אסיפה הציע היושב ראש לשלוח, כנהוג 
במקרים כאלה, מברק עם הבעת "רגשי הכנעה" לקיסר ניקולאי 
השני, רבי חיים משך בכתפיו ואמר: "למה לשלוח טלגרמה 
לרשע כמותו, אם אין הכרח לכך"? אבל המברק נשלח, בניגוד 
לדעתו, ושום תשובה לא נתקבלה, אפילו לא תשובה מנומסת 
של אישור, לאחר המעשה הבינו הרבנים, שהצדק היה עם 
רבי חיים. במהלך אסיפה זו זכה רבי חיים לתשומת לב יתירה 
מצד עיתונאים, שהפליגו בשבח פיקחותו והוסיפו גם דברי 
הגזמה, דמכיון שניתנה רשות לעיתונאי לכתוב, שוב אינו 
מבחין בין אמת לגוזמא, בין הוי להבאי, הפליגו העיתונאים 
וכתבו על רבי חיים כמה דברי גוזמא ואמרו בשמו דברים שלא 
אמר מעולם, ורבי חיים נפשו סלדה מכך. יום אחד בא אל רבי 
חיים עיתונאי אחד לספר עמו על עצמו, לא נענה לו רבי חיים, 
ואמר כשהוא מחייך: "עדיין לא קראתי את העיתון היום, ואיני 
יודע מה לומר על עצמי"...  מרביצי תורה ומוסר ח"א עמ' 
קכ"א. וידוע שתמיד כשביקשו ממרן הגר"ח זצ"ל לדבר ע"ע 
לא נענה, וכיון שלא רצה לפגוע בשואל היה תמיד אומר איזה 
ווארט שהיה מעלה חיוך על פני השואל אבל היה מבין היטב 
את התשובה. ומסופר שפעם נסע רבי חיים ברכבת ושכנו 
למסע היה עיתונאי רוסי שונא ישראל מובהק, בשעת הנסיעה 
החל העיתונאי לגולל שיחה עם רבי חיים, כשהוא שופך 
קיתונות של עלבון, דופי ובוז כלפי היהודים. פנה אליו רבי 
חיים ואמר לו אכן ידען גדול הנך, התוכל איפוא להסביר לי 
את אשר כתבה התורה על השעיר לעזאזל, אותו שולחים ביד 
איש עתי? מה הכוונה בתיבות "ביד איש עתי"? עמד האיש 
מחריש, ולא ידע להשיב, אמר לו רבי חיים שמע נא ואסביר 
לך את הדברים, "איש עתי" הכוונה לכתב עת – עיתונאי! את 
השעיר לעזאזל מסרו בידיו של איש, העוסק בעתינות – היודע 
ומכיר את כל עוונות הדור, אולם היו משגרים אותו יחד עם 

כל העוונות לעזאזל.

תורה אחת יהיה לאזרח ולגר הגר בתוככם )יב, מט(. מובא באוצר 
חיים כשהיו חיכוכים בין פלגי היהדות החרדית התבטא 
פעם מרן הגר"ח זצ"ל ואמר, הרי הדברים ק"ו ומה לישראל 
ולגר צריכה להיות רק "תורה אחת", ישראל בינם לבין עצמם, 
ועל אחת כמה וכמה יהודים חרדים בינם לבין עצמם, בודאי 

ובודאי שצריכה להיות להם רק תורה אחת.  

מובא ב"בן ביתי" תורה אחת יהיה לאזרח ולגר הגר בתוככם 
)יב, מט(. ר"ל האזרח שהם צדיקים וחסידים קדושים 

שתורתם מאיר מסוף עולם ועד סופו וכן הם בעבודתם מאירין 

לכל העולם ]מלשון האזרח[ עליהם אמר הכתוב הקדוש "ולגר 
הגר בתוככם" כלומר שישתתפו תמיד עם שאר ישראל הקדושים 
שאין בהם כל כך כח התורה או שאין להם כל כך פנאי ללמוד 
שזהו שיאמר אלו צדיקים בכל יום ויום בעת למודם בכל לבם 

בשם כל ישראל שנהיה כולם בתוככם.

כל בני ישראל כאשר ציוה ה' את משה ואת אהרון כן  ויעשו 
נ(. מובא במעם לועז כי בשעה שהרגישו  )יב,  עשו 
המצריים בריח הצלי שהיה רב באו לאכול עם בני ישראל כי 
היו כמתעלפים ע"י הריח, אז אמר להם הקב"ה חס ושלום 
לתת להם, כי כך צויתי כל בן נכר לא יאכל בו. והטעם הוא 
מאחר שסוד הקרבן פסח הוא להוריד את מזל טלה שבנ"י היו 
שבויים בכוחו וגאלם השי"ת ולקחם תחת פיקוחו. וכך אי 
שליטה לשום מזל על ישראל, כמו שאומר הכתוב" ואתכם 
לקח ה' וגו' להיות לו לעם וגו' ואם כן אין מן הראוי אלא שרק 
בנ"י יאכלו הקרבן פסח אבל לא אומות העולם כי הם נמצאים 
תחת שלטון המזלות. וטעם זה מספיק גם למשומד כי מאחר 
שהמיתר דתו שבודאי לא היה ראוי משוחרר אלא ישאר תחת 
שלטון המזלות ואם כן הרי הוא דומה לשאר אומות וגרוע מהם. 
וכשראו ישראל שהקב"ה פוסל את הערלים, החליטו כל בנ"י 
ובשעה אחת מלו עצמם ובניהם ועבדיהם וכן הערב רב. כי 
מאחר שגאלם הקב"ה ועשה להם נפלאות כאלו, הרי עכשיו 
בשעת המשתה כשהפסחים היו צלויים וטובים, אמר להם 
הקב"ה שכל מי שאין עליו חותמו של ידידי אברהם אין לו 
רשות לטעום מן הצלי הזה. וכך מלו עצמם בשעה אחת כל  
ישראל, כי כבר כתבנו שכשהיו ישראל במצרים ביטלו את 
מצות מילה מחוץ לשבט לוי שקיימו אותה תמיד. ואמר רבי 
שמעון בר יוחאי כי משה היה המוהל ואהרון עשה פריעה 
ויהושע החיה אותם, והיו רבים שלא רצו למול עצמם. אבל 
הקב''ה גזר על רוחות ארבעה צדדי העולם ועברו את גן עדן 
ומשם יצאו והדיפו על גופות הפסחים באופן זה שהריחות 
הלכו מסוף מצרים ועד סופה, וזה גרם למשוך האנשים. ויהושע 
היה אז בן נ"ה שנה ואז באו בנ"י והתחננו בפני משה שיתן להם 
לטעום מחתיכת פסח. ענה להם אין לי רשות ליתן לפי שאתם 
ערלים. ורבים הסכימו ומלו עצמם בגלל הריח של הבשר כי 
היו נמשכים אחרי הריח. ולכן אומר הכ' ויעשו כל בנ"י כאשר 
ציוה ה' את משה, שאפילו אלו שלא רצו לעשות כדבר משה, 
עכשיו הסכימו וקיימו מה שציוה וכן מפני שנתייראו שלא 
ימותו במכת בכורות, כי היו ערלים כמו המצרים, ונעשה  כמו 
נהר של דם מאותם האנשים שנימולו בערב הפסח,  וכך נתערבו 
דם של ברית מילה עם דם הפסח ובזכות זו הם נגאלו. וזהו 
שאומר הכתוב ואעבור עליך ואראך מתבוססת בדמיך ואומר 
לך בדמיך חיי כלומר שני הדמים דם הפסח ודם המילה שראה 

אצל ישראל וגאלם.

כוחה של מצוה מובא בוהגדת ובטעמו וראו "חצות לילה אקום 
להודות לך על משפטי צדקך׳ )תהלים קיט, סב(. ואמרו 



בא

קנז

במדרש )שמות _רבה יח, ב( שזה ליל מכת בכורות שהיתה בחצי 
הלילה )שמות יא, ח(, שהיה משפט למצרים, וצדקה לישראל 
להצילם. שלא היו בידם מצוות להתעסק בהן שיגאלו, ונתן 
להם שתי מצוות, דם פסח ודם מילה. שנאמר )יחזקאל טז(: 
״ואעבור עליך ואראך מתבוססת בדמיך, ואומר לך בדמיך 
חיי, ואומר לך בדמיך חיי״ )רות רבה ו, א(. נתבונן אפוא בפעולת 
מצוה, מה רב כוחה. עם ישראל שקוע היה במ״ט שערי טמאה, 
ועבד עבודה זרה – עד שאחרי תשע מכות, על סף הגאלה, 
היה עוד צורך לדחוק בהם: משכו ידיכם מעבודה זרה )רש״י 
שמות יב, ו( י ״ואמר אליהם איש שקוצי עיניו השליכו ובגלולי 

מצרים אל תטמאו, וימרו בי ולא אבו לשמוע אלי, ואומר 
לשפוך חמתי עליהם לכלות אפי בהם בתוך ארץ מצרים״ 
)יחזקאל כ, ל(, זה היה מצבם ובאו שתי מצוות, והצדיקו גאולתם! 

היש לנו משג בפעולת מצוה?! ויותר מכך נוסיף ונזכיר דברי 
המדרש: היה הקדוש ברוך הוא מבקש לגאלן ולא היתה להם 
זכות. קרא למשה ואמר: לך ומול אותם. והרבה מהם לא היו 
מקבלים עליהם למול! נורא: מוכנים להשאר עבדים במצרים, 
ובלבד שלא לפצוע עצמם.  אמר הקדוש ברוך הוא שיעשו 
הפסח, וגזר על רוחות שמנשבות בגן העדן שידבקו בקרבן 
הפסח, ונתקבצו אצל משה ואמרו: בבקשה ממך האכילנו 
מפסחך, מפני שהיו עייפים מן הריח. אמר להם: אם אין אתם 
נימולים אין אתם אוכלים. מיד נתנו עצמם למול, והיה הקב"ה 
עובר ומנשק כביכול כל אחד ואחד". חז"ל אומרים "ואעבור 
עליך ואראך מתבוססת בדמיך ואומר לך בדמיך חיי ואומר 
לך בדמייך חיי", שבזכות דם מילה ודם הפסח נגאלו בני ישראל 
ממצרים. והנה, ישנם רבים מבני ישראל שמוכנים לוותר על 
הגאולה מהשעבוד בגלל פחד מכאב המילה? וביותר מכך, 
סופו של דבר אותם האנשים מתרצים למול רק בשביל לאכול 
מקורבן הפסח, ואת קורבן הפסח רצונם לאכול לא מחמת 
המצווה אלא מחמת ריח הגן עדן שבו, ואם כן נמצא שקיימו 
את שתי המצוות שלא לשם המצווה אלא לשם עצמם, ואלו 
הן המצוות שבזכותם הם נגאלו? הייתכן? הסביר את זה המגיד 
רבי יענקלה גלינסקי זצ"ל במעשה: עליתי פעם לביתו של 
הרה"ג חיים קרייזוירט זצ"ל רבה של אנטוורפן עיר היהלומים. 
כדרכו קיבלני בסבר פנים יפות, ואמר לי: "תשמע דין תורה 
מענין שהיה אצלי אמש. מתווך תיווך עסקת יהלומים ותבע 
את חלקו שש אלפיות האחוז, והיהלומן הסכים לתת רק חמש 
אלפיות האחוז בלבד! השומע אתה? דין תורה על אלפית 
האחוז"! חיך הרב, וגם אני גיחכתי על קטנוניות זו של היהלומן 
והמתווך. אך אז הרצין הרב ואמר: "אבל הקרן הייתה 15 מליון 
דולר, שאז אלפית האחוז מהוה סכום נאה בהחלט – $15.000". 
הגמ' במס' קידושין דף מ' אומרת: ת"ר לעולם יראה אדם 
עצמו כאילו חציו חייב וחציו זכאי עשה מצוה אחת אשריו 
שהכריע עצמו לכף זכות עבר עבירה אחת אוי לו שהכריע 
את עצמו לכף חובה שנאמר וחוטא אחד יאבד טובה הרבה 
בשביל חטא יחידי שחטא אובד ממנו טובות הרבה. לכאורה, 
מופקע כל כך: לראות עצמנו כחציו זכאי וחציו חייב? הרי 

רבא הקדוש העיד על עצמו ״כגון אני, בינוני״ )ברכות סא ע״א(. 
ואנו, בינונים?! הן ״לב יודע מרת נפשו״ )משלי יד, י(, המאזן 
אינו חיובי. ואיך נצטוינו, רבא ואני, לראות עצמנו חצינו זכאים 
וחצינו להפוך? או שאנו טועים או שרבא טועה ח"ו? למעשה 
– איננו יודעים מה רב ערכו של מעשה טוב. אמרו )קדושין לט 
ע״ב(, ששכר מצוה בהאי עלמא ליכא, שנאמר: ״היום״ לעשותן, 

ולמחר לקבל שכרן )ערובין כב ע״א( ופרשו ה״הפלאה״ והפנים 
יפות״ במה שאמרו )אבות פ״ד מט״ז(, שיפה שעה אחת של קורת 
רוח בעולם הבא, יותר מכל חיי העולם הזה. והרי אין לך מצוה, 
איך שנעשית שלא מגיעה עליה ״שעה אחת״, זמן מועט, של 
״קורת רוח״ הנאה מועטת, בעולם הבא. ואין כל ״חיי העולם 
הזה״ יכולים להכילה. ועל מה נותנים שכר של קורת רוח? הרי 

על מצוה יש ג"ע ולא רק קורת רוח? 
מבארים כגון אדם שישב רגל על רגל, ומיד תפס עצמו ואמר 
אין זה מכובד לישב כך לפני מה"מ הקב"ה! זה לא 
מ"ע מדאורייתא ואף לא מדרבנן. זה כבוד שמים שהתעורר 
בליבו. על זה מגיע לו קורת רוח בעוה"ב. ועדין לא התחלנו 
להבין ולהשיג רוב טובו של הבורא יתברך עלינו, וכמה שמח 

בכל התקדמות שלנו.
ישנו בספור מעשה שהיה. הגאון רבי חיים מווילויז׳ין למד 
בספר ״תנא דבי אליהו״, שפותח בשבחו של מקום: ״ברוך 
המקום ברוך הוא שבתבונתו ברא עולמו ושמח בחלקו״ ־ נרעש: 
איזה שבח זה, לבורא יתברך?! על אדם המוגבל באמצעיו 
יאמר: איזהו עשיר, השמח בחלקו )אבות פ״ד מ״א(. אבל הבורא, 
הכל יכול, הרי אין מונע בעדו. אם ירצה עוד, יבראהו. קם ונסע 
לוילנה, לשאל פי רבו, הגאון זצ״ל. אך שמע הגאון, השיב על 
אתר: אמת, ודאי יכול הבורא יתברך ליצר כל מה שברצונו. 
אבל יש דבר אחד שהחליט מרצונו שלא יתערב בו: ״הכל בידי 
שמים חוץ מיראת שמים״ )ברכות לג ע״ב(. גם אם ירצה שהעם 
בכללותו, וכל אחד ואחד, יוסיף ויתעלה ברוחניות, ימתין 
למעשינו. ועל עם ישראל נאמר: ״כי חלק ה׳ עמו״ )דברים לב, 
ט(. והקדוש ברוך הוא ״שמח בחלקו״, שמח בבני ישראל 

בכללותם, ובכל יהודי ויהודי, כפי מה שהוא. משל למה הדבר 
דומה? הורים צפו לבן, קוו לבן, התפללו לבן, והנה נולד… ילד 
פגוע, רחמנא לצלן. לא לכך התפללו, לא לכך יחלו. אבל הם 
אוהבים אותו, ומטפלים בו, ומקדמים אותו, ושמחים כל כך 
בכל התפתחות, זעירה ככל שתהיה... כך שמח ה׳ בי. קווה 
שאהיה טוב יותר, שאתקדם מהר יותר, רצוף יותר, אבל דוקא 
משום כך שמח בכל ניצוץ של אור, בכל שביב התקדמות. 
ונניח, ה׳ ירחם. נניח שיש להורים אלו שני בנים. האחד מבריק, 
כשרוני, טוב לב ואציל נפש, שקדן וירא שמים, פאר הכתה. 
ואחריו נולד תינוק האומר לאביו ולאמו לא ראיתיו, שקוע 
בבועה אטומה, ילד אוטיסט, רחמנא לצלן. מחבקים ומלטפים 
ומדברים ושרים ומגרים, ולשוא. יום אחד, קורים שני דברים: 
הבן הבכור מביא הביתה תעודת הצטינות, ואחיו מיקד פעם 
ראשונה מבט, ומלמל: ״אמא״  במי שמחים יותר, ממי מתפעלים 

יותר? – לדאבון הלב, מאתנו.



דברים טובים

קנח

נסביר יותר. שאלו פעם את הגאון רבי חיים קנייבסקי שליט״א: 
הקדוש ברוך הוא אמר לנח: ״מכל הבהמה הטהורה תקח 
לך שבעה שבעה איש ואשתו, ומן הבהמה אשר לא טהרה הוא 
שנים, איש ואשתו״ )בראשית ז, ב(. מענין: מי סדר להם קדושין? 
הפטיר: הן זו שאלת הגמרא )סנהדרין קח ע״ב(: "אישות לבהמה 
מי אית לה?" ותרצו: מאותם שלא נעבדה בהם עברה. שההשחתה 
חלחלה לכל בעלי החיים! חיו מין עם שאינו מינו, והם לא 
נזקקו אלא למינם. הבהרתי: הרי זו שאלתי! ומה אם לא השחיתו 
דרכם, איך מתרצת השאלה. איך אפשר לומר על בהמות ״איש 
ואשתו״. איזו סבלנות יש לו: הסתכלו שם בצד, אמר. זה בסדר, 
כבר הסתכלתי. מובא שם בשם ה״ערוך״: ״פירוש. בשביל שלא 
באו על שאינן מינן, עשה להן כבוד וכתב להן אישות כבאדם״. 
ואכן, לכך חתרתי. שאלתי: לפי זה, בדורנו, שקרן התורה ירדה 
כל כך, והרחוב גדוש השחתה וסאוב, ובן תורה שוהה בהיכלה, 
גם אם אינו לומד בשקידה, קצת חולם, קצת מפטפט, וקצת 
לומד התרגש רבי חיים ואמר: אין ספק, נחשב הוא במרום 
כרבי עקיבא איגר. לא, לי אין משג ברבי עקיבא איגר, אבל 
לרבי חיים הרי יש ויש. עניתי ואמרתי: בכך התישבו לי דברי 
המדרש )ויקרא רבה כו, ז(, הראהו הקדוש ברוך הוא למשה דור 
דור ושופטיו ומלכיו, חכמיו ומנהיגיו, שוטריו ופרנסיו, חומסים 
וגזלניו, לא מובן. מילא שופטיו וחכמיו, בקש לראות ושמח 
לראות. אך לשם מה הךאוהו חומסיו וגזלניו? ]ומעי"ז מספרים 
על רבי נפתלי מרופשיץ ששאל והשיב על אתר, אם יראו 
לאדה"ר את ר' נפתלי הוא יגיב – נו נו, עוד "חכם"… אך כשיראו 
לו את הדור, יגיד אכן, לעומת הדור, ראוי נפתלי להיקרא 
חכם... אבל הדורות הולכים ומתמעטים וכראות משה רבינו 
גדולי הדורות האחרונים חלשה דעתו. הראהו הקדוש ברוך 
הוא את הדור, ולעמתו יפתח בדורו כשמואל בדורו ונענע לי 

בראשו...
המהרש"ם חלה בטיפוס ר"ל, ובימי חוליו חלם שעומד הוא 
לדין בבי"ד של מעלה, ובדינו מיימינים ומשמאילים, 
ויצא חייב, ונידון למיתה. מסרו אותו לשליח ויעף עמו באויר 
ובתוך כך בא שליח שני וצעק שיחזירו אותו לבית המשפט. 
החזירו השליח ועמדו בבית הדין. שם בבית הדין עמד הרב 
הצדיק ר' יצחק אייזיק מזדיטשוב, שהמהרש"ם לא הכירו 
כלל. שאל ר' יצחק איזיק מדוע חייבו אברך זה בדין? הלא הוא 
מתמיד גדול בתורה, יום ולילה לא ישבות. השיב לו אחד 
מהמשמאילים: אפח פעם אחת ברוח פי ואאפח את כל התורה 
שלמד. ענהו הרב בכעס- האם גם בזמננו זה תביטו על מי 
שיושב ולומד היאך הוא לומד? ברצונכם שילמדו גם בזמן הזה 
באורך הגלות בכל הכוונות לשמה? חזרו בית הדין ודנוהו 
לחיים. שאל המהרש"ם מי הוא זה שלימד זכות עלי? והשיבוהו 
זהו הצדיק ר' יצחק אייזיק. המהרש"ם הקיץ מחלומו ותפעם 
רוחו, אך לא סיפר את דבר החלום לאדם. חוליו הלך וגבר מיום 
ליום. כשמוע אחי המהרש"ם- הרב ר' יעקב ז"ל- שאחיו חולה 
מסוכן, נכנס לר' יצחק אייזיק שהוא היה מחסידיו, ונתן עבורו 
פדיון נפש. השיב לו הצדיק: תסע מיד בחזרה ותאמר לו שלא 

יפחד כלל וכלל, בקרוב הוא יתרפא בגוף ובנפש, שמו שלום 
ויהיה שלום בגופו, שלום בממונו, שלום בתורתו! וכך אכן 
היה. החולי הלך והתמעט, וכעבור מספר ימים נרפא המהרש"ם 
כליל. כששב לאיתנו אמר בלבו לסוע לזידיטשוב, וכן עשה. 
כשהגיע לפתח ביתו של הרה"צ ר' יצחק אייזיק, מיד זיהה 
המהרש"ם שהוא הוא זה שעמד אז לפני הב"ד של מעלה והליץ 
טוב בעדו! הוא נבהל עד מאוד, ונשאר כך עומד בפתח מבלי 
יכולת להוציא הגה מפיו. כששבה רוחו אליו קידמו הרב בשלום, 
ושאל אותו: האם אתה יושב ולומד בהתמדה? מסיים בנו של 
המהרש"ם: ומאז נסע אבי לזידטשוב עד שנסתלק ר' יצחק 
אייזיק זצ"ל, וגם אותי לקח עמו פעם אחת לחג השבועות 
כשהייתי בן י"ג שנים, וחלום זה כבר נתפרסם במדינת גאליציא 
לכמה וכמה אנשים אשר שמעו מפיו הקדוש, וחברא חברא 

אית ליה. ]שאל אביך ויגדך ח"ג עמ' רצ"ז[
האדם נכשל, והוא נשבר. אך אינו זוכר – כעת אני  לפעמים 
כמו הילד האוטיסט להבדיל. כעת כל מעשה שלי 
– הוא פנינה. דוקא בגלל שנפלתי. ואם דוקא כעת לא נחדל 
מקיום התורה, ואנו מנסים להתנער מעפר, לשנות כוון, לשחות 
נגד הזרם. וזה קשה כל כך, ולפום צערא אגרא )אמת פ״ה מכ״ג(, 

כמה חשובה כל מצוה, וכמה שמחים עליה.
דוגמת מה שמצינו )חלין צב ע״ב(, שמתוך שלושים מצוות שקבלו 
עליהם בני נח, אינם מקימים אלא שלוש. במלים אחרות: 
פשיטת רגל של תשעים אחוזים! ואלו שלוש? לא איסור עבודה 
זרה, גלוי עריות או שפיכות דמים. לא זו בלבד שהורגים, עוד 
אוכלים בשר הנרצחים, איזו זועה. ומודעים הם לזוועה, ולפיכך 
אינם מוכרים אותו באטליז. זו הזכות שיש להם. ואינם כותבים 
כתובה לזכר – את הזכות הזאת כבר אבדו האומות… ואותה 
מצינים לשבח… כי אצל אוכלי אדם, יש להעריך גם ״מצוה״ 
כזאת… נח צדיק או לא נחשב למאומה? רש"י מביא שתי דעות 
מה היה מצבו של נח לו היה בדור של אברהם. אחד אומר דוקא 
בדורותיו היה צדיק, אך אם היה בדור של אברהם לא היה 
נחשב למאומה. אחד סובר שאם בדורו שהיו רשעים היה צדיק 
עאכו"כ שאם היה בדור אברהם היה צדיק יותר. למדנו המהר"ל 
שאין מחלקת כלל בחז"ל, ועאכו"כ בדברי אגדה. מהי האמת 
אם כן? התשובה פשוטה. שתי הדעות אמת. לדעה הראשונה 
אם היינו נוטלים את נח ומעמידים אותו מול צדקות אברהם 
בדורו של אברהם לא היה נחשב הוא למאומה. ביחס לדורו 

בלבד היה צדיק.
הדעה השניה אינה חולקת, רק סוברת שאם נח היה נולד בדורו 
של אברהם ללא כל ספק היה מתעלה יותר, שאין רשעים 

מפריעים להתעלותו, ואז עאכו"כ שהיה נחשב לצדיק
האריז"ל דע לך שכיון שזהמה גדולה ירדה לעולם, כל  אמר 
מעשה קטן של האדם בדור הזה משפיע רבות פי כמה 
וכמה ממעשה גדול בדורות הקדומים. היום כל מאמץ, כל 
עצימת עין מאיסור, כל התגברות קטנה לעבודת ה' משפיעה 
תיקון עצום! כל התגברות לתפילה, לשיעור, לקיום מצוות 
נחשבת לדבר עילאי שבכוחו לתקן מה שבדורות הקודמים 
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היו צריכים להשקיע רבות על מנת לתקן. זהו נח. אמנם אם 
היה בדורו של אברהם לא היה נחשב למאומה, אך המאמצים 
הכבירים שעשה להתגבר על זהמת אנשי דורו היא שהביאה 
אותו לדרגת צדיק תמים, בוחנים את האדם ביחס למפריעים 

ולדור.
מיסד ישיבת לומדה, הגאון רבי אליעזר שולביץ זצ״ל, תלמידו 
של רבי ישראל סלאנטער זצ״ל, בא לפני ה״חפץ חיים״ 
זצ״ל. אמר: ״רבי, הגיעו מים עד נ?ש. אךבע מאות בחורים 
בישיבה, ואין להם לחם לאכל!״ נאנח ה״חפץ חיים״: ״כבודו 
יודע מארבע מאות תלמידיו, ואני יודע מאלפי תלמידי כל 
הישיבות. מנסים אותנו בלמוד תורה מתוך הדחק!״ אמר לו: 
״.רבי, לא באתי לקונן, באתי לפתיר את המצב!״ אורו עיני 
ה״חפץ חיים״: ״הכיצד?״ אמר: ״יודע אני ש׳שכר מצוה בהאי 
עלמא ליכא׳, משום שאין בכל העולם ומלאו כדי לשלם ולו 
שכר מצוה אחת, ולו של המצוה הקלה ביותר. אבל אין ברירה, 
כשהילדים חייבים שוברים את החסכונות. ברוך השם, הרכה 
תורה למדתי והרבה תורה למדתי, ואני מלא מצוות כרימון. 
אבקש לפרט לי שכר ׳אמן יהא שמיה רבה׳ אחד, עבור לחם 
לבני הישיבה!״ זה אפוא הפתרון שמצא. אמר לו ח״חפץ חיים״: 
״אם זה מבקשו, יתפלל ויבקש!״ ענה ברגש: ״זהו, שהתפללתי 
ובקשתי ולא נעניתי. אבל למעלתו ישמעו, ודאי יוכל לפעל. 
יבקש זאת, למעני!״ סרב ח״חפץ חיים״: ״כבודו רוצה, יבקש. 
אני לא אבקש עבורו. איני רוצה לקנות לעצמי שונא!״ ״שונא? 
איזה שונא?!״ אולי מלאכים יקטו־גו, כהות עליונים ירדפוהו 
– לא: ״איני רוצה שכבודו יכעס עלי!״ תמה: ״אני? הרי אני 
המבקש!״ ״אמת, אבל א?זביר לכבודו־ הלא האדם אינו חי 
לעולם. יבוא יום, והנשמה תעלה למרום. וכבודו, כעדותו, 
מלא וגדוש בתורה ובמצוות. יוליכוהו אצל הארמון שבנה 
לעצמו בגן עתו. המלאך ילוהי מטרקלין לטרקלין, לא תשבע 
העין מו־אות והנפש לחנות. ואז עיעו לדלת אחת, ינסו לפתיח, 
ןהיא נעולה. מה זה? ־ אה, זו ה׳אמן יהא שמיה רבה׳, שהמיר 
בשכר בעולם הזה, עבור לחם לאכיל. אני?! אני המךתי שכר 
נצחי עצום ורב בשביל לחם כלה תפסד?! אכן כן, כך בקשת. 
ואז תזכר שאכן כך בקשת, ותתמךמר. תיאמר: מילא אני. בקשתי 
כי לא ידעתי מה עצום ורב השכר. אבל אתם, למה נעניתם? 
למה הסכמתם? ויענו לך: האמת, לא הסכמנו. אבל פנית לישראל 
מאיר – ה״חפץ חיים״ – והוא פעל זאת. כמה תצטער! הוא?! 
למה עשה לי כן – ומאז, ולנצח, תקפיד עלי. ואני איני רוצה 

לרכיש שונא! לא. אם תרצה, פעל זאת בעצמך.

קדש לי כל בכור בבני ישראל... ויאמר משה אל העם זכור את 
היום הנה ולא יאכל חמץ... והעברת כל בכור )יג, א(. מובא 
מהאר"י ז"ל ויש לדעת למה לא צוה משה לבני ישראל תיכף 
על מצות בכור ולמה צוה מקודם על מצות מצה וזכירת יציאת 
מצרים, ברם כידוע משה רבינו ע"ה הכניס הערב רב לתחת 
כנפי השכינה )רש"י כי- תשא לב, ז, "שחת עמך"( וחשש שאם יאמר 
להם תיכף על מצות בכור "בבני ישראל" יאמרו הערב רב כי 

הם לא חשובים לפני השי"ת ויבעטו ח"ו בד' לכן אמר להם 
קודם מצות מצה וזכירת יציאת מצרים ומתוך כך יבינו שמצות 

בכור לא שייכת להם כלל כי לא היו בשעבוד מצרים. 

קדש לי כל בכור )יג, א(.  מובא בעבודת עבודה דב"ק משפטים 
הרה"ק אדמו"ר מטאהש זי"ע פירשו הצדיקים הק' בזה, 
שהאדם צריך לקדש כל ענין ראשון, היינו המחשבה הראשונה 
של היום, הדיבור הראשון, והמעשה הראשון, שתיכף בקומו 
ממטתו יתבונן במחשבתו בגדלות הבורא ב"ה, שהבורא ב"ה 
ממלא כל עלמין וסובב כל עלמין, והדיבור הראשון יקדש, 
על ידי שיאמר תיכף בהקיצו, מודה אני וגו', כמבואר בשו"ע, 
על ידי הדיבורים הקדושים הללו, זוכה לקדש ראשית דיבורו.

וידבר ה' אל משה לאמר, קדש לי כל בכור פטר כל רחם בבני 
ישראל באדם ובבהמה לי הוא )יג, א(. עכשיו ציוה הקב"ה 
לישראל מצות פדיון הבן. כלומר כל מי שנולד לו בן בכור חייב 
לפדותו כמו שנאמר: וידבר ה' אל משה לאמר קדש לי כל בכור 
וגו' והטעם כי הרגתי כל בכורות מצרים וכל מי שהוא בכור 
לאמור אע"פ שאינו בכור לאביו חייב, כי כן תלתה התורה 
החיוב באם. ואילו מי שהוא בכור לאביו אבל אינו בכור לאמו, 
אינו חייב בפדיון, ואם יש לו לאדם שתים ושלש נשים ונולד 
לו בנים מכולן, חייב לפדות את כולן. ולכן חייב הכהן לשאול 
את האם לפני הפדיון כי היא עיקר החיוב אם זהו הילד הראשון 
שנולד לה. ואם הפילה איזו הפלה קודם שנולד זה, נמצא שזה 

אינו בכור. וכן יעשה חקירה ודרישה עד שיברר האמת.

קדש לי כל בכור )יג, ב(. בענין אהבת חברים אמר הרה"ק רבי 
אברהם אלימלך מקארלין הי"ד: אי אפשר בשום אופן 
להגיע למידה זו עד שכל אחד יכניע את עצמו ויחזיק את עצמו 
לשפל נגד חבירו, וממילא אינו רואה שום חסרון עליו ועל ידי 
זה יאהבהו. ואמר בשם זקנו אדמו"ר הצעיר זי"ע שהוא אוהב 
לעיר שיש בה חסיד אחד וחצי, שכ"א יחזיק א"ע שהוא החצי. 
בשם הרה"ק מרימנאב זי"ע שפי' הכתוב )יג, ב( "קדש" אז דו 
ווילטס זיך הייליגן צו מיר )אם אתה רוצה להתקדש אלי(, "כל בכור" 
זאלסט האלטין יעדען גרעסער פאר דיר )כל אחד שיהיה אצלך 
חשוב יותר ממך(, "פטר כל" דער אנהייב פון אלץ איז )הדבר הראשון 

הוא( – "רחם בבני ישראל" זאלסט ליב האבן א יודין )תרחם על 

בני ישראל(, "באדם ובבהמה" צו יענער איז א מענטש אדער א 

בהמה )להחליט אם הוא בן אדם או בהמה( "לי הוא" דאס גיהער צו 
מיר )זה שייך אלי(.  

לי כל בכור )יג, ב(. מובא בברכת אברהם )סלונים(שמענו  קדש 
מר' אליעזר הכהן ז"ל בשם ה"פרי הארץ" זי"ע, קדש לי 
כל בכור, שהעיקר לקדש המחשבה הראשונה בבוקר כשהוא 
מתעורר משנתו. וראיתי בפירוש על תהלים )סג, ז( "אם זכרתיך 
על יצועי", אם אדם זוכר את הקב"ה כשהוא על מיטתו אז 

"באשמורת אהגה בך", כשהוא קם בבוקר מדבר בקב"ה. 
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קדש לי כל בכור פטר כל רחם )יג, ב(. מובא באהבת שלום פירוש, 
כשאדם רוצה , לפתוח פתח לנפשו לקיים הרמ"ח מצות 
עשה, אזי העיקר הוא לקדש ולטהר המחשבה הנקרא ראשית 
ובכור, וזולת זה ילאה למצוא הפתח. וזה קדש לי כל בכור, 
פירוש, שצריך לקדש את המחשבה הנקרא בכור, כשרוצה 
לפתוח פתח לנפשו לקיים הרמ"ח מצות עשה, וזהו פט"ר כל 

רח"ם, ורח"ם הוא אותיות רמ"ח, וד"ל. 

ושמרת את החוקה הזאת למועדה מימים ימימה )יג, ג(. כותב 
ה'מנחת אלעזר' זצוק"ל )אות חיים ושלום סימן לא ס"ק א'(. 
פעם נתאספו בבית הגה"ק הרבי ר' משה לייב מסאסוב ז"ל 
תלמידיו הק', וביניהם בעל אשל אברהם מבוטשאטש והגה"ק 
בעל עטרת צבי מזידטשוב זצוק"ל ונתווכחו אודות הנחת 
תפילין בחול המועד. בתוך דבריו אמר הגה"ק מבוטשאטש 
זצוק"ל כמה רמזים להניח תפילין בחול המועד כשיטתו )ראה 
אשל אברהם סימן לב סעיף ב'( ועל זה השיבו הגה"ק מזידטשוב 

זצוק"ל, אם ברמזים אתה בא אלי, הנה אגיד לך רמז נכון במקומו 
בתורה מאותו הכתוב שדרשו חז"ל )מנחות לו:( לאיסור תפילין 
בשבת ויום טוב, והיינו כי 'את החוקה הזאת למועדה מימים 
ימימה' עולה בגימטריא 'מניח תפילין בחול המועד חייב 
מיתה' )כדברי הזוהר הק' בזוהר חדש שה"ש ס"ה. מובא בבית יוסף סימן 

ל"א(, חושבנא דדין כחושבנא. 

והיה לאות על ידך ולזיכרון בין עינך. למה מניחים של ראש 
ואח"כ של יד? קבלת עול מלכות שמים - נעשה ונשמע. 
נעשה זה בידיים ורק אח"כ נשמע בראש. רק עבד אומר נעשה 
ונשמע. מי שלא עבד אומר נשמע ונעשה אם יראה לי... עבד 
עושה קודם, ללא שכל. בית הלוי בהקשר לחטא העגל מבאר, 
בני ישראל לא רצו לעשות עגל אלא רצו לעשות רצון ה' אבל 
העשייה למרות שהייתה מבורכת הם לקחו את תבנית השור 
ממעשה המרכבה אבל הבעיה הייתה שה' לא ביקש... ושה' 
לא ציווה זו לא קבלת עול מלכות שמיים ולכן על עוון העגל 
יש פרה אדומה והמשכן. מורה נבוכים, משכן נאמר "כאשר 
ציווה ה' את משה" שהקב"ה מצווה אז הכרובים הם על הכפורת 
ואם זה מחשבה ללא ציווי זה עגל. לכן גם פרה אדומה זה ציווי 
ללא היגיון - שכל והיא והמשכן באים על עוון של עשייה ללא 
ציווי... לקחתם דומם )זהב( הפכתם לחי )עגל(. הכפרה לקחת 
חי )פרה אדומה( ולהפוך אותו לדומם )אפר(. זהו סוד התפילין, 
כמו שהמשכן זו כפיפות מוחלטת להקב"ה כך התפילין זו 
כפיפות מוחלטת לה'. הרב פינקוס מספר.  שרב אחד ראה 
מישהו מתבדח כשתפילין לו בראשו אמר לו: אתה גדול 
מאשמדאי מלך השדים. כשראה הרב שהוא מתפלא אמר לו 
הרב: אצל אשמדאי כתוב כששלמה המלך רצה לתופסו שם 
עליו שרשת עם שם השם וכשנתפקח מיינו לא יכל לזוז. ואילו 

אתה, שם ה' מונח עליך ואתה עוד מצליח להתבדח?...

מובא בשארית מנחם ויאמר משה אל העם זכור את היום הזה 
אשר יצאתם ממצרים מבית עבדים )יג, ג(. ובסוף הפרשה 
)פסוק ט'( והיה לך לאות על ידך ולזכרון בין עיניך למען תהיה 

תורת ה' בפיך וגו', אפשר לומר דהנה ביציאת מצרים היו שני 
מיני שמחה, פשוטי עם שמחו שיצאו מעבדות לחירות, ובני 
עליה שמחו שהולכים לקבל תוה"ק, וזש"ה ויאמר משה אל 
"העם" היינו להמון העם זכור את היום הזה אשר יצאתם ממצרים 
"מבית עבדים", והיה לך, אמר ליחידי סגולה לאות על ידך 
ולזכרון בין עיניך למען תהיה תורת ה' בפיך, שזה עיקר 
הישועה. וי"ל לפי"ז דמה שאומרים בליל פסח עבדים היינו 
וכו' ואפילו כולנו חכמים דהתשובה קאי על ב' סוגי בני אדם, 
דלבן השואל מחמת קטנות הדעת, השיב עבדים היינו ויוציאנו 
ה' אלוהינו משם דאצלו העיקר היציאה מעבדות, לכן לסיפור 
זה יש גבול, ואח"כ אומר ואפילו כולנו חכמים נבונים וזקנים 
כולנו יודעים זה התשובה לבני עליה שעיקר הישועה הוא 
יודעים את התורה "לדבק" בה, ויהיה יודעים מלשון וידע 
אדם )בראשית ד' כ"ה(, ע"כ כל המרבה לספר הרי זה משובח, 
אשר עריבות מתיקות התורה אין לה שיעור וארוכה מארץ 
מדה, וראיה ממעשה דר' אליעזר ור' יהושע שהיו מספרים 

כל אותו הלילה.

זכור את היום הזה אשר יצאתם ממצרים מבית עבדים )יג, ג(. 
רבי נחום מטשרנוביל הגיע פעם לאכסניה של יהודי 
באחד הכפרים הנידחים. בחצות הלילה קם רבי נחום ממשכבו, 
התיישב על הארץ ואמר תיקון חצות בבכי גדול. בעל האכסניה 
שהתעורר לקול הבכי, סבר לתומו שאירע משהו לאורח שלו 
והוא רץ בבהלה כדי לראות במה הוא יכול לסייע לו. כאשר 
שאל בעל האכסניה את רבי נחום לפשר בכייתו, אמר לו רבי 
נחום שהוא עסוק בתפילה ובתחנונים לפני בורא עולם שישלח 
לנו במהרה את משיח צדקנו ויגאל אותנו מצרותנו. בראותו 
שהיהודי, שהיה עם הארץ ומרוחק מרוחניות, עדיין מסתכל 
עליו בתמהון, שאלו רבי נחום, וכי אינך רוצה שהמשיח יבוא 
ונעלה כולנו לירושלים. השיב לו היהודי. אינני יודע, עלי 
להוועץ עם אשתי. כעבור שעה קלה הוא שב ואמר בשם אשתו 
שאין הם יכולים להזניח את הברווזים והתרנגולים שהם 
מגדלים, ולפיכך אין הם מעוניינים לעקור מכאן לירושלים. 
חזר רבי נחום ושאל, ומה תעשו כשיבואו הקוזקים ויגזלו מכם 
את רכושכם ואולי אף חייכם יהיו אז בסכנה, חזר האיש ושאל 
את אשתו מה להשיב על שאלה זו. ותשובתה לא איחרה לבוא. 
הקוזקים  את  ויקח  המשיח  שיבוא  שיתפלל  לרבי  אמור 
לירושלים. ואנו נוכל להשאר כאן עם הברווזים. לעיתים האדם 
שקוע בגלות הנפש וממאן לצאת מאותו בית עבדים רוחני אל 
הגאולה השלימה. הפסוק. "זכור את היום הזה אשר יצאתם 
ממצרים מבית עבדים", מורה לנו שעלינו לזכור תמיד את 
יציאת מצרים וללמוד ממנה לקח בכל יום ויום. אחד הלקחים 
שעלינו ללמוד הוא שיש לשאוף להשתחרר מהכבלים הכובלים 
ה"ברווזים"  להיות  עלולים  אדם  לכל  החומר.  אל  אותנו 



בא

קסי

וה"תרנגולים" המיוחדים לו, הכוונה היא לכל הדברים המסיחים 
את דעתו ואת לבו מהיציאה לחירות אמיתית. אשריו למי 
שזוכר תמיד את היציאה מבית עבדים, את היציאה מהעבדות 
החומרית, ושואף תמיד לגאולה רוחנית אמיתית, לגאולה 

השלימה שתבוא ותתגלה בלבו פנימה.

והיה כי יביאך וגו' בעבור זה עשה ה' לי בצאתי ממצרים )יג, ה, 
ח(. מובא ביגדיל תורה מסביר המשך חכמה על פי משל 

לאחד שהשיא בתו לעלם נחמד, נתן לו דירה נאה מרוהטת 
בכלים נאים, וכל מחסורו עליו.  שמחה אשתו אם הכלה כי 
בתה שבעת רצון ומאושרת.  אמר לה האב, לא כעת ההוכחה 
שהצלחנו, כל זמן שמקבל כל טוב ואין לו סיבה להתנהג שלא 
כראוי.  אני אוכל לשמוח כאשר יצטרך לדאוג לפרנסתה ובנפשו 
יביא לחמו, אז אדע כי כדאי היה כל עמלי עליו. כן הדבר בבני 
ישראל, אף שנצטוו פסח ומצה בצאתם ממצרים, אין זו ראיה 
על חפצם בעבודתו של מקום, כל זמן שהם נשאים על כנפי 
נשרים מסובבים בענני כבוד, אוכלים מן ושותים מי באר.  רק 
כאשר יבואו אל הארץ ובחודש הזה עת הקציר ישמרו את החג 
הזה עם מצוותיו, או אז תהיה הוכחה שהיה כדאי כל הניסים 
והנפלאות שעשיתי עבורם בצאתם ממצרים. זה הפירוש 
'בעבור זה', שאתה עמל קוצר וזורע, ושומר את מצוות ה' 
'עשה ה' לי בצאתי ממצרים'. לכן רמזו חז"ל בלשונם, בעת 
שמצה ומרור מונחים לפניך', ולא הזכירו פסח, כי כוונתם על 
זמני הגלות, שאין לנו פסח רק מצה ומרור, סובלים צרות 
בגלותם ועכ"ז מקיימים מצוות החג כהלכתו 'בעבור זה עשה 

ה' לי בצאתי ממצרים'.
בספר פאר ישראל )ח"א עמ' רכט( מובא רעיון מעין זה.  הרב 
רבי מרדכי מיירנץ שליט"א הגיע ארצה מפולין בודד 
וגלמוד.  בליל הפסח שנת תש"ו הזמינו ה'בית ישראל' זצ"ל 
להסב עמו לשלחן הסדר.  בשעת הסעודה אמר הב"י: 'יכול 
מבעוד יום', שמא תחשוב כי רק כאשר מאיר לך כיום תיטיב 
לעבוד את השי"ת, 'תלמוד לומר בעבור זה, לא אמרתי אלא 
כשיש מצה ומרור מונחין לפניך', מצה ומרור רומז לקשים 
ולמכשולות, מצה מלשון מריבה )כמו 'אנשים נצים'(. הדרישה 
היא שתעבוד את השי"ת אפילו בזמנים קשים ובהסתר פנים.

שבעת ימים תאכל מצת, מצות יאכל את שבעת הימים )יג, ו- ז(. 
ביאר הגר"א מוילנא זי"ע מסופר, שפעם אחת, בשנת 
בצורת, החליטו גבאי הצדקה של העיר ווילנא, מפני המצב 
הקשה, להפחית מסכום הכסף הרגיל אשר נהגו לחלק לעניי 
העיר בכל שנה ל״קמחא דפיםחא״. כאשר הגיע הדבר להגר״א 
מווילנא זי״ע ציוה לקרוא מיד לגבאי הצדקה, והללו מיהרו 
לבוא. אשאל אתכם שאלה - פתח הגאון - מדוע בפסוק ו׳ כתוב 
״תאכל מצת״, בכתיב חסר בלי האות ו׳, ואילו בפסוק ז׳ כתוב: 
״מצות יאכל״, בכתיב מלא עם האות ו׳, אלא השיב הגר״א זי״ע 
- כאשר מדובר בך, בעצמך, רשאי אתה לצמצם ככל שתרצה, 
משום כך כתוב: ״תאכל מצת״, בכתיב חסר. ואילו כאשר מדובר 

באחרים הזקוקים לעזרה ולתמיכה, שם אין אתה רשאי לחסוך, 
ומשום כך כתוב: ״מצות יאכל״, בכתיב מלא. 

ולא יראה לך חמץ )יג, ז(. מובא בקדושת ציון שמעתי ענין נורא, 
שהיה אצל הרה"ק ר' מרדכי מטשערנוביל זי"ע, כי היה 
רב בעירו, אשר היה תלמיד חכם גדול וירא שמים, אך לא היה 
מכת החסידים, ולא היה בא אל הרבי ר"מ. פעם אחת באחרון 
של פסח, נמלך אותו רב בדעתו, והלך אל שולחנו הטהור. 
ותיכף בדרכו על מפתן ביתו, אמר לו הרבי ר"מ, שצריך לקבל 
על עצמו תשובה כי נכשל באיסור חמץ בפסח. הרב הזה נתחלחל 
מאוד, ותיכף הלך לביתו, ויחפש בכל אשר בביתו, ולא מצא 
שום דבר. ושאל לבני ביתו על כל הדברים שהיו משתמשים 
בהם בימי החג, ולא היה עליהם שום חשש. ופשפש ולא מצא, 
עד שבא אל חבית המים )כי היה מנהגם להכין חבית גדולה של מים 
שיהיה על כל ימי החג מפני הזהירות(, וכשהיה מסתכל בחבית, וראה 

מה שבתוכה, נבהל על המראה, כי מצא בשוליו חתיכת לחם 
חמץ גמור. והוא היה משתמש בכל ימי החג במים האלו לבישול 
ולכל הצורך, ונכשל הוא וכל בני ביתו באיסור חמץ בכל ימי 
הפסח. וחזר לבית הרבי, וביקש מאתו שיסדר לו תשובה. 
והוסיף ואמר, הנה יש לי תלונה עליכם, מאחר שמעיני כבודו 
שנעשה  מה  ממנו  נעלם  היה  ולא  דבר.  נסתר  אין  תורתו 
בביתי,למה זה חכיתם עד בואי אצלכם, ולא שלח לי מר בערב 
פסח, להזהירנו על זה, לפני שנבוא לידי מכשול. למה לא 
החיש להציל את נפשותינו מן האיסור החמור הזה. ענה לו 
הרה"ק, אל תחשדו אותי בזה, כי באמת לא ידעתי מזה עד 
היום, מאחר שלא היה לו שום קשר עמי. אך היום הזה, כאשר 
בא לביתי ונתקשר עמנו, אז נתגלו לי כל מטמונותיו, וראיתי 

צרת נפשו, ותיכף הזהרתיו על זה.

ולא יראה לך חמץ )יג, ז(. מובא באוצר אפרים פעם אחת בא אל 
הרה"ק מרדומסק בעל תפארת שלמה ז"ל, רב גדול בתורה 
לפני הפסח, ונתן לו פתקא, והזכיר שם, שיהי רצון שלא יכשל 
חס וחלילה בהוראות חמץ בפסח בשאלות בני עירו. ואמר לו 
הרה"ק סגולה לזה, שיראה ללמוד ולסיים כל השולחן ערוך 
של הלכות פסח מהחל ועד כלה. וזה יהיה לו סגולה ושמירה 
בטוחה, שלא יבוא לו שאלה. והרב הנ"ל עמד משתאה מה זאת, 
מה שייכות זה לזה. הסביר לו הרה"ק, תדעו כי ההלכה בשולחן 
ערוך מבקשת ומתחננת בשמים ממעל, שנלמדהו. ומי שאינו 
לומד את ההלכות בשולחן ערוך, הלא ההלכה עומדת וצווחת 
בשמים, ומבקשת שנלמוד את ההלכות. מה עושים בשמים, 
מכריחים אותו בעל כרחך ומזמינים לו שאלות, כדי שעל ידי 
זה יתגלגל הדבר שילמוד את ההלכות. ולכן עצה היעוצה ועצה 
טובה קמ"ל, אם כבודו ילמוד כל השולחן ערוך לפני הפסח, 
אזי שקטה מטענת ההלכה שנלמדנו, כי כבר למדו אותו לפני 
הפסח, דשואלין ודורשין ל' יום, לכן ירויח שלא יזמינו לו 

משמים שום שאלות.



דברים טובים

קסב

יראה לך חמץ ... בכל גבולך )יג, ז(. בואה עמי! – ביקש  ולא 
הרה"ק הרבי ר' לוי יצחק מברדיצ'וב ממשמשו בערב 
פסח לאחר חצות היום. יצא הרבי בלוית משמשו, ויהלכו 
בחוצות העיר. תוך כדי הליכה פגע הרבי באחד הערלים. 
"אמור נא לי" – פנה אליו הרבי בלחישה – התימצא ברשותך 
סחורה מוברחת כלשהי, ודאי, ודאי – השיב הלה בהתלהבות, 
צמר ושיראין יש עמדי וכל מה שאך יחפוץ לבו. המשיכו 
השניים בדרכם ויפנו אל רחוב היהודים. פגע הרבי ביהודי, 
הממהר לבית המרחץ לטבול לכבוד החג. "יאמר נא לי, מר 
יהודי" – פנה אליו הרבי – שמא יימצא ברשותך חמץ או שאור, 
חלילה לי! נחרד הלה – וכי מה עול מצא רבנו בי הכלום יחשדני, 
כי אכשל באיסור חמץ לאחר ו' שעות, התקדמו הרבי ומשמשו 
צעדים מספר, והצדיק עצר יהודי אחר. יסלח נא לי, - אומר 
הוא אליו – האם נותר בביתך או ברשותך חמץ כלשהו, חמץ, 
נדהם הנשאל, האעבור על איסור התורה של "ולא יראה לך 
חמץ", חלילה לי. אזי נשא רבינו את עיניו השמימה ויאמר: 
רבונו של עולם! השקיפה ממעון קדשך, מן השמים, הבא נא 
וראה את עמך ישראל, כיצד ישמרו את מצוותיך בהקפדה על 
כל קוצו של יו"ד! ראה נא גם ראה: כמה וכמה שופטים ושוטרים 
מינה הקיסר האדיר של רוסיה, כמה וכמה חיילים ואנשי צבא 
לו, הממונים על השמירה ועל הפיקוח בגבולות, לבל יבריחו 
סחורות חוץ למדינתו, - ולמרות כל זאת אין מי שיחוש למלא 
אחר דבריו, ואין מי שיירתע מפני גזרתו. המציאות היא, שרבים 
רבים מבין נתיניו נושאים סחורות מסוג זה ללא כל הגבלה, 
ואילו אתה, ריבון כל העולמים, שאך כתבת בתורתך, 'ולא 
יראה לך חמץ, ולא יראה לך שאור' – שום חייל ושום שוטר 
לא העמדת עלינו, שום מרגל ושום בולש לא יתורו סביבותינו 
– ועם כל זה, היימצא משהו חמץ בידי אחד מבניך ייחוסיך, 

עם ישראל!. 
בשעת עריכת ה'סדר' אצל הרה"ק רבי מנחם מנדל, בעל ה"צמח 
צדק", נטל אחד המסובים את שני חצאי המצה, אשר 
נחצו באמירת ה"יחץ" כדי למדוד, מהו החלק הגדול מבין 
השניים. משהבחין הרבי במעשהו, אמר לו, גדול הזקוק 
למדידה, הרי הקטן גדול הוא הימנו. מאז שמעתי דברים אלו 
יוצאים מפי זקני, ואני אז נער כבן חמש שנים – אמר הרה"ק 
רבי שלום בער בימי כהונתו – החילותי לבחול ולמאוס בגדול, 

שמודדים אותו. 

מובא בקדושת ציון ולא יראה לך חמץ ולא יראה לך שאר הנה 
ידוע מספה"ק כי חמץ רומז ליצר הרע, הוא השאור 
שבעסה המעכב עלינו לעבוד את ה', ולעשות רצונו כאשר 
עם לבבנו, והעצה היעוצה לבטל את היצה"ר, היא ההתמדה 
בלימוד, וידוע מה שכתב הרמב"ם שאין יצה"ר מתגבר אלא 
בלב פנוי מן החכמה, כי מי שמתמיד בלימוד ואינו הולך בטל 
בלב פנוי, לא יוכל היצר להתגבר עליו, וזה יש לרמז בתיבת 
"חמץ" אשר הוא במלואו חי"ת מ"ם צד"י נמצא שאחר אותיות 
חמ"צ באים האותיות יתמי"ד, היינו שלא ייראה לך אותיות 

חמץ רק האותיות הבאות אחריהן שהם יתמיד דהיינו שיתמיד 
בלימודו, שזה הוא תבלין ליצה"ר, ועי"ז ולא ייראה לך שאור 
היינו השאור שבעסה, כי בראתי יצר הרע ובראתי לו תורה 

תבלין.

ביאר הרה"ק רבי משה ראזוואדאב זי"ע ולא יראה לך חמץ ולא 
יראה לך שאור בכל גבולך, והגדת לבנך ביום ההוא לאמור 
בעבור זה עשה ה' לי בצאתי ממצרים )יג, ז - ח(. יש לדרוש 
הסמיכות על פי מה שנדרש בגמרא )פסחים ה:(: "ולא יראה לך 
חמץ ולא יראה לך שאור" "שלך אי אתה רואה, אבל אתה רואה 
של אחרים ושל גבוה". עוד איתא )שם ו:(: "שני דברים אינן 
ברשותו של אדם ועשאן הכתוב כאילו הן ברשותו להתחייב 
עליהן, ואלו הן בור ברשות הרבים וחמץ משש שעות ולמעלה". 
וזהו שאמר הכתוב: "ולא יראה לך חמץ ולא יראה לך שאור 
בכל גבולך", ואם ישאלך בנך הרי כל חמץ לאחר זמן איסורו 
אינו שלו, כיון שאסור בהנאה, ואם כן היאך עובר עליו בבל 
יראה, הלא דוקא "שלך אי אתה רואה אבל אתה רואה של 
אחרים ושל גבוה", על זה אמר: "והגדת לבנך ביום ההוא לאמור 
בעבור זה עשה ה' לי בצאתי ממצרים", כלומר, בשביל זה 

עשה ה' כאילו הוא שלי, לעבור עליו בבל יראה ובל ימצא.

ולא יראה לך חמץ ולא יראה לך שאור בכל גבולך והגדת לבנך 
לאמר בעבור זה עשה ה׳ לי )יג, ז - ח( אמר הרה"ק ר׳ משה 
מראזוואדאוו זצ"ל מובא בייטב לב קשה למה אמר הכתוב 
הלשון ״בעבור זה״ ולא אמר ״בעבור מה״. ונראה דהנה אמרו 
רז״ל בפסחים )ו:( ״שני דברים אינם ברשותו של אדם ועשאן 
הכתוב כאילו הן ברשותו, חמץ בפסח ובור ברה״ר״. וזהו שאמר 
הכתוב ״ולא יראה לך חמץ ולא יראה לך שאור בכל גבולך״, 
וכי תימא והרי חמץ בפסח אינם ברשותי ואיך אעבור על זה, 
לכך משיב הכתוב ״והגדת לבנך לאמר בעבור זה״, פי' בעבור 

שתהא עליו לאו, ״עשה הי לי״, ר״ל כאילו הן שלי. 

מובא במשך חכמה והגדת לבנך ביום ההוא בעבור זה עשה ד' 
לי בצאתי ממצרים )יג, ח(. על דרך צחות יש לפרש, משל 
לאחד שהשיא את בתו לעלם בעדי עדיים, בדירה נאה, וכל 
מחסורו עליו. ושמחה אשתו )אם הבת(, כי בתה מצאה מנוחה 
בית אישה. ויאמר לה בעלה לא כן, כי מה יעשה הבן עתה 
שיחטא לאשתו. אימתי אני רואה כי עמלי היתה לתועלת, 
ובתי מצאה אוהב נאמן, כאשר ידאג לפרנסתה, ובנפשו יביא 
לחמו, אז אבין כי כדאי היה עמלי עליו. כי אף שנצטוו ישראל 
תיכף בפסח ומצה, אין זה עיקר התכלית אשר ישמרו מצוות 
השי"ת בעוד המה נשואים על כנפי נשרים, ומסובבים בעמוד 
ענן, ואוכלים מן ושותים מי באר. רק כאשר יבואו אל הארץ, 
ובחודש הזה עת הקציר, תשמור את החג הזה. אז אראה, כי 
כדאי היו הנסים והנפלאות אשר עשיתי בעת הוציאי אותך 
ממצרים. וזהו בעבור זה, שאתה עמל וזורע וקוצר ושומר 
מצוות ד', עשה ד' לי בצאתי ממצרים. וחז"ל דרשו )מכילתא 



בא

קסג

פר' בא מס' דפסחא פ' י"ז( בעבור זה, לא אמרתי אלא בשעה שיש 

מצה ומרור מונחים לפניך. השכילו רבותינו לבאר יותר הפקת 
רצון השי"ת, אשר בעת הגלות, כשעם ישראל יוכו עבור התורה, 
ואין לפניהם פסח, רק מצה ומרור לבד, והם שומרים משמרת 
השי"ת, בעבור זה, לא אמרתי אלא בשעה שיש מצה ומרור 
מונחים לפניך, ולא פסח. שהם בגלות בזמן שאין פסח, ובכל 
זאת הם מקיימים כל חוקת החג כהלכתו, בעבור זה עשה ד' 

לי בצאתי ממצרים, והבן.

והגדת לבנך ביום ההוא לאמר )יג, ח( מובא באוצר אפרים שמעתי 
ממו"ר מרן האמרי חיים זצ"ל בעיה"ק טבריא )בשנת 
תשי"ג( על פי מה שפירש גדול אחד בתהלים )טז, ד( 'ירבו עצבותם 

אחר מהרו', הם מרבים עצבות ודאגות מפני מה שיהיה לאחר 
זמן, מה יאכלו מחר או אחר כמה שנים, ורוצים להבטיח עצמם 
לכל ימי חייהם, ואינם מאמינים שהם ביד השי"ת והכל בידו, 
ומי יודע מה יולד יום. וזה פירוש הפסוק ירבו עצבותם, מפני 
שאחר מהרו, הם ממהרים את האחר, מה שיהיה לאחר הזמן. 
ופירש בזה מרן ה'אמרי חיים' זצ"ל, והגדת לבנך, היינו שתלמד 
את בנך, שרק ביום ההוא לאמר, שלא יאמרו מה יהיה ביום 
המחר רק ביום ההוא, היינו על יום הזה, שיהיה להם מדת 

הבטחון. 

והיה לך לאות. ולזכרון בין עיניך )יג, ט(. שאלו את רבי יהושע 
לייב דיסקין זצ"ל, אימתי פשטה מצות תפילין בישראל 
לראשונה, השיב, בליל פסח, תיכף אחר שסיימו לאכול את 
פסחיהם, עדיין נותרה להם שהות מרובה עד זמן יציאתם ואז 
אמר להם משה פרשת 'קדש לי כל בכור' והזהירם על התפילין, 
ומיד הלכו והתקינו לעצמם תפילין מעורות הפסחים ומגידיהם. 
מכאן ואילך היו הלוכים מעוטרין בתפיליהם כל עת מצוותן.

והיה לך לאות על ידך וגו' למען תהיה תורת ד' בפיך )יג, ט( 
מובא בקרבן העני החדש השייכות תפילין לתורה יותר 
משאר מצוות יתכן על פי דאיתא במגיד מישרים שפעם אחת 
נפסק הקשר של תפילין להרב בית יוסף ונפלה התפילה לארץ, 
ונזדעזע הרב בית יוסף וחרדה גדולה נפלה עליו, ואמר לו 
המגיד שאירע לו זאת מן השמים להודיע לו איך גורם נפילת 
השכינה כביכול כשמפסיק מדביקת הקל ולימוד התורה אף 
רגע אחד. והשתא הפסוק מבואר. וכמה מוסר יוצא מזה, אוי 

לנו מיום הדין אוי לנו מיום התוכחה, מה נענה ומה נדבר.

למען תהיה תורת ה' בפיך )יג, ט(. מובא מהחיד"א ידוע שקץ 
הימים תלוי בלימוד התורה וזשה"כ "למען" )190( בגימ' 
"קץ" )190( שהקץ תלוי ב"תהיה תורת ה' בפיך", בלימוד התורה.

והיה לאות על ידכה ולטוטפות בין עיניך )יג, טז(. מובא בגן רוה 
בתפילין של ראש ישנם ארבעה בתים משום שבדעות 

מותר להם לישראל להיות להם דעות מחולקים, אבל כשבא 
לענין ״לעזור זה לזה״ בשל י״ד, אז ישנו רק בית אחד.

והיה לך לאות על ידך וגו' )יג, ט( רבי אליהו לופיאן זצק"ל על 
קיום המצוות וזהירות בכבודו של כל אחד פעמים רבות 
מצאנו, שמצוות נדחות אחת מפני רעותה. למשל "עשה" דוחה 
"לא תעשה". כל זה - במצוות הנוגעות אל העושה בלבד; או 
אז כששתי המצוות מוטלות לפניו - אחת יכולה לדחות את 
השניה מפני חומרתה. אולם, אם על הפרק ניצבת מצוה חשובה 
וחמורה ולעומתה ניצבים כבודו או צערו של הזולת - הכלל 
משתנה! כי מצוות האדם, אינן יכולות לבוא על חשבון הזולת. 

כאן אין הוא בעל-הבית בכדי לדחות זו מול זו!
רעיון זה שהסיק רבי שלום שבדרון )תלמידו של רבי אליהו לאפיאן( 
מאחת פרשיות התורה, קיבל תימוכין מהמעשה הבא: 
"פעם" סיפר, "נלוויתי לרבנו על פי בקשתו. הלכנו יחדיו לאיש 
פלוני, על מנת להוכיחו על דבר מה, וצירופי לעניין היה נצרך. 
בבואנו לביתו, פתחה לנו אשתו את הדלת, הכניסה אותנו אל 
החדר וקראה לבעלה. אך מכיון שלא בכל יום מזדמן לה בביתה 
ביקור שכזה - נעמדה אף היא בפתח החדר להאזין לשיחה. 
רבנו שאל בשלומו של בעל הבית, התעניין במצבו ושוחח כך 
עם בעל הבית כרבע שעה, בירכו לשלום – ויצא לדרכו". בדרכנו 
הסביר רבינו את פשר הנהגתו זו: "היות שאשתו של אותו בעל 
בית ניצבה כל העת בפתח החדר, לכן על אף שבאמת מחמת 
חומרת מעשיו - היתה מגיעה לו ההערה ומגיע לו הביזיון 
אפילו מול אשתו, אבל מה שנוגע לאשתו - הרי היא לא חטאה 
ולא פשעה. וכיון שההערה לבעלה תפגע גם בה, אם כן היאך 
נעשה ונקיים מצות תוכחה באיש, בעודנו עוברים על 'בין 

אדם לחברו' בעלבונה של אשתו"?!...
תקופה היתה, שבה גדולי המשגיחים בישיבות התכנסו אחת 
לחודש, בביתו של רבי צבי שרגא גרוסברד. אחד 
האורחים הקבועים בכינוס זה היה רבנו, ששימש אז כמשגיח 
דישיבת כפר חסידים. מפאת גילו המבוגר )למעלה מתשעים( 
וחולשתו, לא שב רבינו לכפר חסידים בתום הכינוס, אלא 
נשאר ללון בבית המארח, ורק למחרת בבוקר עשה את דרכו 
חזרה. כאן יצוין, שגם בימים עברו בעודו בליטא, נהג רבינו 
להתארח בבית רבי אהרן זאב גרוסברד, אביו של רבי צבי 
שרגא. פעם עם תום אחד הכינוסים, הגיע לבית משפחת 
גרוסברד יהודי, שטען שהוא קרובו של רבנו. בטענה זו בא 
לרבנו וביקשו שיבוא ללון אצלו. דעת רבנו לא היתה נוחה 
מכך, יתכן מהסיבה שכך למדנו מאברהם אבינו - שאין אדם 
משנה מאכסניה שלו. אבל אותו קרוב משפחה החליט לעשות 
מעשה, ונטל עמו לביתו את מזוודתו של רבנו, שכללה את 
הטלית והתפילין וכל חפציו. כך קיווה לקבוע עובדות בשטח. 
למרות זאת, נשאר רבנו ללון בבית מארחו הקבוע. אף את 
תפילת השחרית התפלל בתפילין של מארחו. אך לא איש 
כרבנו יניח למאורע כלשהו שיחלוף, מבלי להפיק ממנו את 
הלקח הנדרש: בשנה שלאחר מכן הקפיד להודיע מראש שמיד 



דברים טובים

קסד

בתום הכינוס הוא חוזר לכפר-חסידים, גם אם יסתיים בשעת 
לילה מאוחרת - כי מהי טרחה של יהודי בן למעלה מתשעים 
שנה ותשוש כח - לעומת בושה כלשהי שעלולה להיגרם 
למישהו... עובדה נוספת לפנינו, המעידה על גודל זהירותו 
של רבנו מלבייש את הזולת: בנוהג היה שבמוצאי שבתות היו 
באים לביתו של רבנו קבוצת תלמידים חשובים, וביניהם רבי 
שלום שבדרון ורבי הירש פלאי, והיו מספרים סיפורים על 
צדיקי הדורות הקודמים. מכל סיפור והנהגה למדה חבורת 
המוסר הלכה למעשה. באחת ההזדמנויות רצה רבנו לספר 
סיפור כלשהו, אבל לא רצה שנכדו, שהיה אז עוד צעיר לימים, 
ישמע את הסיפור. מאידך, גם לא רצה לבקש ממנו שיעזוב 
את החדר שמא זה עלול לביישו. מה עשה? עבר עם כל הקבוצה 
לחדר אחר. וכל זאת, כדי שלא יעבור חלילה על נדנוד קל של 
פגיעה בבין אדם לחבירו. לעת זקנותו, שהה רבנו בבית משפחת 
בתו הרבנית פינסקי, בשכונת בית וגן בירושלים, והיא זכתה 
לשמש את אביה במסירות רבה. ומעשה שקרה בשבת קודש 
בביתה, עת חילקה הרבנית את מנות-האוכל לבני הבית. בהגיע 
תור החמין המהביל להגיע לשולחן, רבנו קיבל את מנת החמין, 
אכל אותה וסיים את כולה. כשהגיעה הרבנית לשולחן וטעמה 
ממנת החמין, פערה את פיה בתמהון בשאלה: "אבא, הכיצד 
סיימת מנה זו של חמין, הרי החמין כה מלוח"?! - "אכן, צדקת 
בתי" – ענה רבנו, בקול מלא רוך ואהבה - "החמין יצא הפעם 
כשהוא מלוח מן הרגיל, והיה קשה לאוכלו. אבל קשה פי כמה 
היה שלא לאוכלו, ולהגיע לידי חשש שאת תפגעי"... זיע"א 

בחתם סופר והיה לך לאות. ולזכרון בין עיניך )יג, ט(.  מובא 
בתפילת לשם יחוד קודם הנחת תפילין אומרים וציונו 
להניח על היד. שהיא כנגד הלב לשעבד בזה תאוות וכו' ועל 
הראש כנגד המח וכו'. ויש להבין זאת על פי משל לבני מדינה 
שרצו להמליך איש אחד למלך, אמר המיועד. אם כנים דבריכם, 
אסרו תחילה באזיקים את פלוני, המערער על המלוכה, ואחר 
כך תמליכוני עליכם. כיוצא בדבר זה, טרם יעטר אדם בתפילין 
את המוח להקדישו, צריך הוא תחילה שיאסור באזיקים את 
המערער על המלוכה, דהיינו את הלב השולט באברי הגוף, 
ובתפילין שהוא מניח כנגד הלב הריהו קושרו באזיקים לפיכך 
מקדימים תפילין של יד כנגד הלב, ומברכין 'להניח' ורק 
לאחריהן מניחים של ראש ומברכין על 'מצות' כדרך שמברכין 

על גמר מצוה.

ולזכרון בין עיניך )יג, ט(. פעם שהה הגרי"ז מבריסק זצ"ל במרחץ 
קרעניץ והתאכסן אצל אחד מחסידי צאנז שם, ויהי 
בבוקר בעת התפילה ראה הבעל אכסניא שהרב מבריסק מסתכל 
במראה בשעת הנחת התפילין, ויחרה לו מאוד דהלא מרן 
ה'דברי חיים' זצוק"ל הקפיד על כך מאוד כמבואר בשו"ת 
דברי חיים ]חלק ב' אורח חיים סימן ו', דכתב שם דאין זה אלא 
דברי בורות דהלא קיי"ל )ערובין צה:( מקום יש בראש להניח 
בו שתי תפילין, והיינו אפילו ברוחב הראש. עיי"ש[. ולהעיר 

לו לא חפץ מפני כבוד תורתו, על כן כשהכין להרב מבריסק 
את סעודת שחרית שם הניח במתכוון על השולחן את השו"ת 
דברי חיים, ובתוכו סימן לתשובה הנ"ל, ויהי כאשר בא לסעוד 
פת שחרית וראה את תשובת ה'דברי חיים' הבין מיד את כוונת 
מארחו, ואמר לו הנה, חסיד אתה ולכן אסביר את עצמי לך 
כלשון החסידים, והוא על פי מה שידוע שפעם ירדו גשמים 
עזים בחג הסוכות ומרן הדברי חיים נשאר לישב בסוכה 
וכששאלו אותו הלא בגמרא אמרינן )עיין בירושלמי שבת פרק א' 
הלכה ב' ובשולחן ערוך סימן תרל"ט סעיף ב' ברמ"א(, דהנשאר בסוכה 

נקרא הדיוט, ענה הדברי חיים, אהיה הדיוט והעיקר שבסוכה 
אשאר, כמו כן אומר אני לך אהיה בור כדברי הדברי חיים 

בתשובה, והעיקר שאניח תפילין כהלכה.

מובא במדרש אגדה ושמרת את החוקה הזאת למועדה מימים 
ימימה )יג, י( בהגדת "זכרון אברהם" ובספר "יד יוסף" 
הקשו על כך שאנו אוכלים מרור בליל הסדר, מדברי המדרש 
)שמות רבה יט,ז( על הפסוק: "ושמרת את החוקה הזאת למועדה 

מימים ימימה". משל למלך שנשא אשה ממדינת הים, והגיעוה 
גלים עד שלא נכנסה אצלו.אמר לה: לא תזכרי כל הגלים שעברו 
עליך, אלא אותו יום שנפלטת מהם תהיי זוכרת אותו, ועשי 
אותו שמחה בכל שנה. כך ישראל נגלה עליהם הקב"ה לגאלם, 
וכמה גלים קשים עברו עליהם ועשה להם תשועה. לכך הזהירן, 
שיהיו שמחין בהם בכל שנה ושנה, שנאמר: "שמחו בה' וגילו 
צדיקים". נמצאנו למדים, שאין לעשות זכר לצרות, אלא לגאולה 
בלבד. וכיצד אנו אוכלים מרור זכר לצרות, הגאון רבי נפתלי 
משכיל לאיתן זצ"ל השיב על כך במשל, וליתר דיוק, בהרחבת 
המשל שמובא במדרש ובהסברתו: מעשה במלך שנשא אשה 
ממדינת הים, והיא הפליגה לארצו באניה. לפתע התחוללה 
סערה נוראה, האניה עלתה שמים וירדה תהומות, עד כי חשבה 
להשבר. בחסדי שמים שככה הסערה, וחיי הנוסעים ניצלו. 
יומיים לאחר מכן, עלתה האניה על שרטון, חר נפער בתחתיתה, 
והמים החלו חודרים דרכו. בעמל רב שאבו את המים והמתינו 
לגאות שתשא את האניה. או-אז פנו לסתום את החור, ולאחר 
שעות של חרדה הצליחו בכך חלקית. הכל ידעו, שהישועה 
היא זמנית, והמים ישובו ויפרצו פנימה. ואז נראתה ספינה 
באופק. אותתו לה, והיא באה לקראתם אך לצערם, היתה זו 
ספינה של שודדי ים. השודדים שבו את כל הנוסעים, וספינתם 
הקודמת ירדו למצולות. הורידום לחוף למוכרם לעבדים, והיא 
המליחה להמלט מהם באורח פלא. הרפתקאות הרבה עברו 
עליה, עד שהגיעה לארצו של המלך ובאה לארמונו. או אז 
התיפחה ברוב אושר, ובקשה לקבוע ימי הודיה על הצלתה. 
יום הודיה אחד, בתאריך שבו שככה הסערה. שני, ביום שבו 
תוקנה הפירצה באניה. שלישי, ביום שבו העלתה על האניה 
השניה, ורביעי ביום שבו ברחה משבי שודדי הים. אמר לה 
המלך, לא, אל לך לזכור את כל הגלים שעברו עליך, ולציין 
את כל התאריכים. תקבעי יום אחד בלבד, את היום שבו הגעת 
לארמוני, וכל הצרות חלפו עברו וביום זה תזכרי בכולן, תספרי 



בא

קסה

מכל  ההצלה  על  ותודי  והנפלאות  הניסים  כל  על  לכל 
ההרפתקאות. זו כוונת המדרש, וזהו שהסמיכו את המשל 
לפסוק: "ושמרת את החוקה הזאת למועדה מימים ימימה". 
כלומר: ציינו מועד אחד בלבד, אבל בו תודו על "ימים ימימה" 
על ההצלה מכל פרטי השעבוד ומכל המרורים, ועל ההצלה 
הכוללת את כל המכות כולן, שנחתו כל אחת במועדה. ביום 

זה עושים אנו זכר לכל, למרור ולמצה.

מובא בחכמת חיים וכל בכור בבניך תפדה )יג, יג(. מקובל אצל 
אנשי ירושלים מקדמת דנא, שכתוב בספרים שהאוכל 
מסעודת פדיון הבן, נחשב לו כאילו התענה פ"ד תעניות. 
ומכאן מקור למנהג לחטוף כזית מהחלה הגדולה ]קוליטש[ 
שהכהן פורס עליה בשעת עריכת פדיון הבן. ובשדי חמד בכלל 
נ"ד )כרך ה', עמוד 208( כתב ונראה שאין מקור לדבר הזה, רק 
שיחה נאה בפי הבריות. והגאון ר' יוסף חיים זוננפלד זי"ע, 
מצא רמז לזה בפסוק, 'וכל בכור אדם בבניך תפדה, נוטריקון, 
אם דבר מה בפדיון בן נהנית יחשב כאילו התענה פ"ד תעניות. 
אבל יש עוד מעשה הנחשב לעושהו, כאילו התענה פ"ד תעניות. 
והוא 'דף' גמרא, ומי שלומד דף גמרא נחשב כאילו התענה 
פ"ד תעניות, כי 'דף' בגימטריא פ"ד, אלא שעל מעשה זה אין 

הרבה קופצים.

מובא בדברי יחזקאל וכל פטר חמור תפדה בשה ואם לא תפדה 
וערפתו )יג, יג(. שמעתי בשם הרה"ק מוה"ר צבי הירש 
זלה"ה מזידיטשוב, "פטר" לשון פתיחה, ו"חמור" הוא גשמיות 
העולם הבאים מצד החומר. היינו שבאם באים לאדם מחשבות 
פחותים יראה להכניסם אל הקדושה. "ואם לא תפדה" היינו 
שאינו יכול להעלותן אז "וערפתו" שיפסוק מהמחשבה הזאת 

הבאה לטורדו וידחה ויסלק אותה לגמרי ממנו.

באמרות משה, להרה"ק רבי משה מקאברין זי"ע, וכל  מובא 
פטר חמור תפדה בשה ואם לא תפדה וערפתו )יג, יג(. 
וכל פטר חמור ]פטר הוא מלשון פתיחה[ כשנפתחים תאוות 
חומריות תפדה בשה תחלץ מהם בהתכללות עם שה פזורה 
ישראל ואהבת חברים, ואם לא תפדה וערפתו, זאלסטו אפהאקין 

וואס מען טאר ניט טאר מען ניט.

מובא בספרים היום אתם יוצאים בחודש האביב )יג, יד(. "האביב" 
נוט' ב'רוך ה'גבר א'שר י'בטח ב'ה', שבזכות אמונה 

ובטחון בה' היום אתם יוצאים.

אמר הרה"ק בעל "דברי יחזקאל" זי"ע היום אתם יוצאים בחודש 
האביב )יג, יד(. איתא )בזוה"ק פרשת תצוה( דבזכות מה שבני 
ישראל נזהרין ואוכלין מצה בפסח ניצולין ויוצאין בדימוס 
ביום הדין בר"ה, וזה הרמז "היום אתם יוצאים" היום רומז 
לר"ה, שבר"ה אתם יוצאים בדימוס זכאן "בחודש האביב" 

בזכות המצוות שאתם מקיימים בחג האביב )פסח(. 

לו היינו נשאלים מה חזק יותר מן האדם? מן הסתם היו חולפות 
במוחנו מחשבות על הוריקנים, על וירוסים קטלניים, על 
בעלי חיים או על איתני הטבע. למען האמת, התשובה פשוטה 
הרבה יותר – הסביבה! רומן פריסטר הגיע במלחמת העולם 
למחנה בירקנאו עם אביו. עם הגיעם חלה אביו בטיפוס. מצבו 
הידרדר והוא גסס. ידעתי, מספר פריסטר, כי מתחת למזרן 
הקש שלו חבויה מחצית כיכר לחם. שלחתי את ידי לקחת 
אותה, ואז הוא הביט לי בעיניים... ולא יכולתי לעשות זאת. 
חמש דקות לאחר שנפח את נשמתו, שלחתי את ידי אל מתחת 
למזרן, אך הלחם כבר לא היה שם. בנקודה זו הגעתי למסקנה,  
כי אם רצוני לשרוד את הגהינום הזה, עלי להותיר את ערכי 
המוסר שעליהם חונכתי מחוץ לגדרות המחנה. והוא אכן נהג 
כך. באחד הלילות גילה רומן פריסטר כי כובעו נגנב. "ידעתי 
בבירור", הוא מספר בעדותו ב"יד ושם", "כי בכך גזר עלי הגנב 
מוות. מחר עם שחר, במסדר הבוקר, יירו בי הגרמנים. ואני 
רציתי לחיות. בזהירות גנבתי מאסיר אחר את כובעו, למרות 
שידעתי כי בכך אני חורץ את גורלו. ואכן, למחרת בבוקר, 
בעת המסדר, שמעתי ירייה... מישהו נפל מאחורי... לא 
הסתובבתי... לא רציתי שדמותו תיחרט בזיכרוני לכל ימי 
חיי". אם היינו נשאלים מה חזק יותר מן האדם? מן הסתם היו 
חולפות במוחנו מחשבות על הוריקנים, על וירוסים קטלניים, 
על בעלי חיים או על איתני הטבע. למען האמת, התשובה 
פשוטה הרבה יותר – הסביבה. רומן פריסטר העיד על עצמו 
כי גדל והתחנך במשפחה בורגנית על ערכי מוסר והגינות, 
מערכת שקרסה מול זוועות המציאות. ניתן לומר כי הסביבה 
שנכפתה עליו עיצבה מחדש את תודעתו ושינתה את סדרי 
העדיפויות שעליהם גדל ונתחנך. אמת היא כי "היו אנשים 
שהקדישו את חייהם למען אחרים", מעיד פריסטר, אך "אני 
לא הייתי שייך אליהם. סיסמת חיי היתה - לחיות". ברור כי 
כדי לעמוד מול נחשול הסביבה נדרש האדם לתעצומות נפש 
נדירות. לעיתים קרובות, במהלך הרצאה אני נשאל שאלות 
על אורח החיים החרדי ועל חינוכו המתבדל: "למה אתם 
נועלים את עצמכם בגטאות?" "זו לא חכמה גדולה לסגור 
לילדים את העיניים!" "אתם לא כל כך סומכים על החינוך 
שלכם?" שאלות אלו מלמדות כי השואל אינו מודע להשפעתה 
העצומה של הסביבה על התפתחותו הרוחנית של האדם, 
צעיר כמבוגר. הזהירות וההקפדה על סביבת התפתחותו של 
האדם נובעות משתי סיבות. האחת – מתוך חשיבותו הרבה 
של היעד הרוחני שאליו אנו חותרים, והשנייה – הכרתנו את 
עצמת הסביבה. היעד שאליו נדרש כל יהודי להגיע אינו יעד 
זמני, הוא נצחי. ככל שהיעד שאליו שואף האדם להגיע חשוב 
יותר בעיניו, כך תתעצם זהירותו מן המפריעים להגיע למטרה. 
הכרת האדם את עצמת הסביבה וידיעתו כי סביבת חיינו 
מעצבת את רצונותינו ואת מאוויינו, את התנהגותנו ואת ערכי 
המוסר שלפיהם אנו חיים, תגרום לו לבחור את סביבת חייו 
בקפידה. ובאשר לטענה: "זו לא חכמה לסגור לילדים את 



דברים טובים

קסו

העיניים", אענה: נכון, זו אכן "לא חכמה גדולה", אך איננו 
מחפשים "חכמות", אנו מחפשים את ההצלחה. עיצובה של 
תודעתנו מתבצעת על ידי גורם  חיצוני – הסביבה. המונח 
סביבה אינו מסתכם בהגדרה הפשטנית. היהדות מעניקה 
למושג סביבה פרשנות רחבה יותר. הסביבה היא כל דבר אשר 
אינו מצוי בתוכנו. כל מקור מידע חיצוני - בשם סביבה ייקרא. 
כשם שפעולות האדם משפיעות על הרגשתו ועל תודעתו, 
כך משפיעים על תודעתנו הספרים והסופרים שאנו קוראים. 
ואכן, כשחפצו חכמינו להסביר מדוע לא עמדה לאלישע בן 
אבויה, רבו של רבי מאיר, זכות תורתו, קבעו כי "בשעה שהיה 
עומד מבית המדרש הרבה ספרי מינים נושרים מחיקו". כיום 
המדיה האלקטרונית היא הסביבה המרכזית של האדם. אם 
בעבר נהגו לומר: אמור לי מי הם חבריך, ואומר לך מי אתה, 
הרי שבימינו נאמר: אמור לי באילו תוכניות אתה צופה, ואומר 
לך מי אתה. אמור לי באילו אתרים אתה "גולש", ואומר לך מי 
אתה. כיום המדיה האלקטרונית שינתה את פני הסביבה. 
מקורות המידע המודרניים החליפו את הספרים לטובת מרקעי 
האינטרנט. השפעתם של אלילי התקשורת, המדע, הזמר 
והספורט, על עיצוב תודעתו של הילד, ואף של האדם הבוגר, 
רבה לאין שיעור מאשר השפעתם של הסופרים והספרים 
בעבר. אם יסייעו אמצעים אלו ליהודי להגיע אל יעדיו 
הרוחניים, אין אמצעים טובים מהם. אך אם יעדיהם של "מורי 
הדרך" העכשוויים סותרים את תורת ישראל, אין אמצעים 
מסוכנים מהם לנפש האדם היהודי. כשאנו מושיבים את ילדינו 
מול "ספרים וסופרים" אלו, אנו קובעים במסמרות את עתידם, 
עד שכמעט יהיה בלתי אפשרי לשנותו בעתיד. כשחיפשו 
חז"ל את הסיבה מדוע זכו בני ישראל לצאת ממצרים, אמרו: 
"בזכות ארבעה דברים נגאלו ישראל ממצרים, שלא שינו את 
שמותם, ולא שינו את לשונם, ולא גילו מסתרים שלהם ולא 
נפרצו בעריות". האומנם? וכי מה הקשר בין שינוי השם או 
הלבוש לבין הזכות לצאת ממצרים? רואים אנו שחז"ל, שהכירו 
את השפעתה העצומה של הסביבה, העלו על נס את חוסר 
השתלבותם של בני ישראל בתרבות המצרית, והם ראו בכך 
נס הגובל במסירות נפש. מסירות נפש זו לעמידה כצור איתן 
מול נחשולי הסביבה, היא שזיכתה את בני ישראל לצאת 
ממצרים. היא שזיכתה את עם ישראל לקבל את תורת ה'. היא 
ששימרה את העם היהודי על אף נדודיו הארוכים בארצות 
העמים ומול תרבויותיהם השונות. הכרתו של קברניט הספינה 
בעצמתו של הים ובמגבלותיה של ספינתו, מעידה על בגרות 
ולא על פחד או על חולשה. הכרה זו היא תנאי הכרחי לחציית 
האוקיינוס. ההכרה בהשפעתה העצומה של הסביבה והזהירות 

ממנה, מעידה על חוסן ולא על חולשה.

"כי בחוזק יד הוציא ה' אתכם מזה". נשאל פעם הגאון ר' אהרון 
בוקשט: מדוע ה' לא עושה לנו נפלאות כשם שעשה 
לאבותינו במצרים? השיב הגאון בדרך משל: בתחילה ילד 
קטן זקוק לתמיכת אביו בצעדיו הראשונים. ואחרי שלימדו, 

הולך הוא בכוח הלימוד הזה כל חייו. כך הוא הנמשל:  כשעם 
ישראל יצא ממצרים היה זקוק הוא לתמיכה מאת האבא - 
הקב"ה. וכעת, עם ישראל לאחר התמיכה של הניסים וקבלת 
התורה, ע"י לימוד התורה צריכים הם לראות את נפלאותיו 
של הקב"ה שנאמר: "גל עני ואביטה נפלאות מתורתך" )תהילים 

קיט יח(.

מובא בשארית מנחם בחוזק יד הוציאנו ה' ממצרים ויהי כי 
הקשה פרעה לשלחנו ויהרג ה' כל בכור וגו' על כן אני 
זובח לה' כל פטר רחם וגו' והיה לאות על ידכה ולטוטפות בין 
עיניך וגו' )יג, יד(. עיין תוס' ר"ה )י"א ע"א( דמתשרי פסקו ישראל 
לעבוד במצרים ובניסן יצאו, והנה במצרים היו שני עינויים, 
עינוי הגוף ועינוי הנפש במ"ט ש"ט, וכמו שפירשתי בפרשת 
שמות הפסוק וימררו את חייהם בעבודה קשה בחומר, היינו 
בגשמיות, ובלבנים רומז לעבדות הש"י והוא עינוי הנשמה 
חלק אלוה ממעל אשר לבושו כתלג חיור כידוע, ומה"ט היה 
עצם "יציאת מצרים" עיקר הנס, דלהיפטר מעבודה לא היה 
הכרח להוציאם משם והיו יכולים להשאר במצרים, ובאמת 
זאת היתה כוונת פרעה בחודש תשרי שפטרם מעבודה כדאי' 
בתוס', וע"כ אמר לכו זבחו בארץ )לעיל ח' כ"א(, דהיינו שיעבדו 
את ה', אבל עכ"פ ישארו במצרים. ועפי"ז יל"פ הפסוק כי 
בחוז"ק י"ד הרומז לחודש תשרי שהוא זמן הדין והמשפט, 
הוציאנו ה' מבית עבדים להיות פטור מעבדות הגוף, ויהי כי 
הקשה פרעה "לשלחנו" ממצרים רק להשאר שם ולהיות ח"ו 
משוקע בטומאתו, ויהרג ה' כל בכור רומז שהכניע הש"י ראש 
ועיקר טומאתם, ע"כ אני זובח לה' כל פטר רחם הזכרים לקבל 
עלינו עול מלכות שמים להכנס לנו"ן שערי קדושה, והיה 

לאות על ידכה ולטוטפות בין עיניך לקדש המוח והלב.
וז"ש בעל הגדה עבדים היינו לפרעה במצרים בגוף ובנפש, 
ויוציאנו ה' אלהינו משם, ואילו לא "הוציא" אותנו משם 
רק הגאולה היתה להיות בני חורין מן העבודה, הרי אנו ובנינו 
וכו' משועבדים היינו בדעתנו לדעתם ח"ו. והנה לסיפור גאולת 
הגוף יש גבול, משא"כ גאולת הנפש שאין לה שיעור גבוה מעל 
גבוה, ומשו"ה מסיים וכל המרבה לספר "ביציאת" מצרים 
דייקא ביציאה דבזה הוי גאולת הנפש ה"ז משובח, והביא 
ראיה מרבותינו שהגיעו בסיפור זה לק"ש שהוא אמונת היחוד 
בלב שלם, אשר לזה אפילו כולנו חכמים ונבונים עדיין לא 
באנו לתכלית השלימות וחייבים בסיפור זה, וז"ש אפילו כולנו 
חכמים וכו' מצוה עלינו לספר ביצ"מ וכל המרבה לספר ביצ"מ 
הרי "זה" בחינת זה אלי ואנוהו משובח לעולם, כנ"ל דבגאולת 
הנפש שהוא רוחני אין שיעור. והנה אותיות אמצעיות של 
מצרים הוא יצ"ר המחטיא לאדם, ויש להחליפו לאנ"י בחי' 
אני ה' היינו להכניס אותיות אנ"י במקום אותיות יצ"ר ועם 
הב' ממי"ן יהיה אותיות מאמי"ן שיהיה באמונה שלימה בו 
ית"ש ]עיין אהבת ישראל לך לך עה"פ ויעל אברם עפ"י הצ"צ 
ע"ש[ וזשה"כ כחצות לילה עת רצון )עי' טושו"ע סי' א'( אנ"י יוצא 
בתוך מצרים בתוך דייקא כלומר באמצע, ועי"ז ומת כל בכור 



בא

קסז

בארמ"צ מקור הטומאה ר"ל, והוא ע"י אמונה, וז"ש "אני" ה' 
אלהיכם אשר הוצאתי אתכם מארץ מצרים להיות לכם לאלהים 
ולקבל מלכותו יתב'. והנה אחז"ל )בילקוט שמעוני פר' בשלח( 
בזכות אמונה עתידין להגאל, ואמונה מרומז בתיבת אני כנ"ל, 
וזש"ה )מלאכי ג' ו'( "אני" ה' לא שניתי ואתם בני יעקב לא כליתם 
היינו שאתם מאמינים בני מאמינים, ע"כ אתם בנ"י לא כליתם 
רק תזכו לגאולה.וזה יש לרמז בפסוק להלן )ט"ו כ"ו( כל המחלה 
אשר שמתי במצרים לא אשים עליך כי אני ה' רופאך, דכוונת 
אומרו במצרים היינו בתוך האותיות של מצרים שהוא יצ"ר 
כנ"ל, שעל ידו בא חולי הנפש המביא חולי הגוף כידוע, וזה 
אומרו לא אשים עליך כי "אנ"י", שמכניסים בתיבת מצרים, 

ונהי' מזה מאמין כנ"ל המביא האמונה בה' רופאך.

מובא בכתב סופר והיה כי ישאלך בנך מחר לאמר מה זאת 
ואמרת אליו בחוזק יד הוציאנו ה' ממצרים מבית עבדים 
)יג, יד(. יש לפרש כאשר הבן רואה את אביו שעוסק בפסח 

בעצמו, שואלו "מה זאת" למה אינו נותן לעבדים ומשרתים 
שיעסקו בעסק זה, עונה לו אביו "בחוזק יד הוציאנו ה' ממצרים" 
כמו שדרשו חז"ל "אני ולא מלאך" רק הקב"ה בכבודו ובעצמו, 

ולכן גם אני בעצמי עוסק בעסק זה ולא ע"י שליח.

המורעל – ״אני, ולא מלאך״ מובא בס' והגדת, לאחר  האויר 
עקורים  למחנה  העברנו  השניה,  העולם  מלחמת 
בגרמניה. המנהל האמריקאי, מר פישביין, הבין שיש להקים 
במקום מוסדות קהלתיים. הוא מינה למחנה רב ובית דין לטפל 
בענייני עגונות, נישואין וגרושין. התמניתי בו כדיין. יום אחד 
אני עובר במחנה ורואה התגודדות ושומע צעקות רמות. ראו 
אותי, ואמרו: ״הנה, הדיין הגיע, הוא יכריע את הדין״. וכבר 
נבקע שביל והובלתי פנימה. מה הענין?! אחד הפליטים פנה 
אלי, פניו סמוקות ועיניו יורקות גצים: ״מה הענין?! היינו 
בגטו, סבלנו חרפת רעב. כחי תש, חשבתי שאני עומד למות, 
וראיתי אותו״, הצביע על האדם שלידו, ״ובידו כיכר לחם. 
אוצר יקר, המפתח לחיים. בקשתי ממנו שיתן לי, חיי אוזלים. 
וענה: מצטער, ׳חייך קודמים׳. אמרתי: תן חצי ככר, וסרב. 
הצעתי לו תכשיט יקר, משובץ יהלומים, ועמד בסרובו. אמרתי: 
קח את התכשיט, ותן לי פרוסה. שאשיב נפשי. לכך, נאות. 
צבט פרוסה, ולקח את התכשיט. אכלתי, והתאוששתי. לאחר 
מכן הובאנו למחנה המות, עברנו מה שעברנו, ושרדנו. וכעת, 
אני מוצא אותו. שיחזיר את התכשיט. זה היה עושק, ניצול 
מצוקה רגעית, תכשיט ששוה הון עתק תמורת פרוסת לחם! 
שישיב את הגזלה!״ ״שתוק הס, די, שמענו אותך", אמרו סביב. 
״נשמע מה אומר הדיין!" החוכמה לא היתה כאן לפסוק, החוכמה 
היתה לשכנע. כמו שמפרש המלבי"ם בנוגע למשפט שלמה 
– ששלמה כבר הבין מראש מכוח טענותיהן מי האם האמיתית, 
החוכמה הייתה לשכנע, ולהוכיח לכולם שהוא צודק. ולכן 
אמר גזורו, ואז נוכחו כולם לראות מי האם האמיתית. כך גם 
כאן – החכמה הייתה לשכנע. פתחתי ואמרתי: תשמעו – כל 

העושה מצוה אחת, קונה לו פרקליט אחד )אבות פ״ד מי״א(. ידוע 
שאפילו ריקנים שבישראל מלאים מצוות כרימון )סנהדרין לז 
ע״א(, ואין מספר למלאכים שנוצרו ממצוותינו. בראש השנה 

עולים כל המלאכים שנוצרו מהמצוות ומתיצבים במרום 
להמליץ טוב בעדנו. גדודים גדודים, המונים המונים. עוברים 
המלאכים לפני כסא הכבוד. האחד חסר רגל. חברו היה תומך 
בו, אבל הוא גידם. כולם חבולים ושבורים, בעלי מומים, 
עיוורים ופסחים, מעוררי רחמים! הקטגור ממלא פיו שחוק 
ולועג בקול תרועה: אלו ימליצו לשנה טובה, לזכיה בדין?! 
הלא עדים חיים הם למצוות קטועות וחסרות. והנה גופת מלאך 
נישאת באלונקה, תפילה בלא כונה כגוף בלי נשמה. ומלאך 
גוסס, בהבהובי כונה. ומעשים שנעשו בלא רגש, ומצות שלא 
הגיעו לכלל מימוש. הכלל, כמו שנראה מחנה המות ביום 
השחרור. כל השומעים הזדהו, המראות היו חרוטים וצרובים. 
מה עונה הקדוש ברוך הוא למקטרג? אל תדון את חברך עד 
שתגיע למקומו )אבות פ״ב מ״ד( – וכמו שנאמר בפרשתנו )שמות 
יב, יב(: ״ועברתי בארץ מצרים בלילה הזה״, אני ולא מלאך. 

״והכיתי כל בכור בארץ מצרים״, אני ולא שרף. ״אני ה' ״ אני 
הוא ולא אחר – ומדוע? אמר האר״י הקדוש זצ״ל )״טעמי המצוות״, 
שמות(, שאילו היה מלאך עובר במצרים, היה המלאך נטמא! 

מלאך – נטמא?! אכן כן, כי האויר מורעל! המלאכים שירדו 
להפך את סדום נענשו על שאמרו: ״כי משחיתים אנחנו את 
המקום״ )בראשית יט, יג(, ובעונש כפול )רש״י בראשית יט, כב. 
בראשית רבה נ, ט(. ואיך אירע להם מכשול זה? אלא שגם מלאך, 

אם יורד לסדום, יושפע. ואמרו במדרש )ילקוט שמעוני בראשית 
ו. ועיין ברש״י נדה סא ע״א( שהמלאכים קטרגו בדור המבול, אמר 

להם הקדוש ברוך הוא: גלוי וידוע לפני, שאם אתם שרויים 
בארץ היה שולט בכם יצר הרע והייתם קשים מבני אדם. אמרו 
לו: תן לנו רשות ונדור עם הבריות, ונראה איך אנו מקדשים 
שמך. הורידם, וקלקלו. ושנינו )ברכות סא ע״ב( שבשעה שהוציאו 
את רבי עקיבא להריגה וסרקו בשרו במסרקות של ברזל קרא 
קריאת שמע והעיד בעצמו שכל חייו היה משתוקק לרגע זה, 
למסר נפשו על קדושת השם. אמרו מלאכי השרת לפני הקרוש 
ברוך הוא: רבונו של עולם, זו תורה וזו שכרה? אמר להם: 
״חלקם בחיים״ )תהלים יז, יד(. ופירש הסבא מסלבודקה זצ״ל: 
זה הרגע הגדול ביותר בחייו! שעתו היפה ביותר! ויש להבין: 
רבי עקיבא מעיד בעצמו שכל ימיו השתוקק לרגע זה, והתמלאה 
משאלתו. והקדוש ברוך הוא מעיד על אושרו. והמלאכים 
מתאוננים ומקוננים?! אלא שגם מלאך, כשישקיף לעולם הזה 
הראיה יוצרת חיבור והתקשרות )מהרש״א ברכות יח ע׳׳ב ד״ה כבר. 
בְדוּ מִזּ…קֶן ל…א  רָאֵל כָּ )ספורנו בראשית מח, י(. דוגמא לכך: "וְעֵינֵי יִשְׂ

ק להם" )בראשית  ק לָהֶם וַיְחַבֵּ ַ שּׁ שׁ א…תָם אֵלָיו וַיִּ גֵּ ת וַיַּ יוּכַל לִרְאו…
מח,י(. מה הקשר בין תחילת הפסוק לסופו? אלא יעקב רצה 

לראותם וכך בראיה להתחבר אליהם ולברכם. שראיה יוצרת 
חיבור. אך היות ועיניו כבדו מזוקן, ולא יכל לראות, לא הייתה 
לו ברירה והשתמש בחיבוק ונישוק כדרך להתחבר להם! כך 
גם לוט ואשתו הוזהרו שלא להביט אל הפיכת סדום שבכך 



דברים טובים

קסח

יתחברו לזה, וכך אמנם קרה לאשת לוט! המלאכים שהסתכלו 
למטה לארץ – בראייתם התחברו לארציות והושפעו לקנות 
מבט גשמי ושטחי! ואם מלאכים משפעים מהעולם החומרי 
והגשמי, בני האדם לא כל שכן?! ומה התביעה אם התפללו 
אבל לא בכונה, וקימו מצוות אבל כמצות אנשים מלמדה, 
ולמדו אבל בריפיון. מה רוצים מהם, הלא אינם מלאכים – וגם 
מלאכים היו מתקלקלים כאן, בעולמנו זה! ומקבלים את 
המלאכים שנוצרו מן המצוות כמו שהם, באהבה וברצון, ומזכים 

אותנו בדין!
הרב בארץ ומצודתו פרושה בבית דין של מעלה, המהרש"ם 
חלה בטיפוס רחמא ליצלן, ובימי חוליו חלם שעומד הוא 
לדין בבית דין של מעלה, ובדינו מיימינים ומשמאילים, ויצא 
חייב, ונידון למיתה. מסרו אותו לשליח ויעף עימו באויר, 
ובתוך כך בא שליח שני וצעק שיחזירו אותו לבית המשפט. 
החזירו השליח ועמדו בבית הדין. שם בבית הדין עמד הרב 
הצדיק ר' יצחק אייזיק מזדיטשוב, שהמהרש"ם לא הכירו 
כלל. שאל ר' יצחק איזיק מדוע חייבו אברך זה בדין? הלא הוא 
מתמיד גדול בתורה, יום ולילה לא ישבות. השיב לו אחד 
מהמשמאילים: אפח פעם אחת ברוח פי ואפח את כל התורה 
שלמד. ענהו הרב בכעס- האם גם בזמננו זה תביטו על מי 
שיושב ולומד היאך הוא לומד? ברצונכם שילמדו גם בזמן הזה 
באורך הגלות בכל הכוונות לשמה? חזרו בית הדין ודנוהו 
לחיים. שאל המהרש"ם מי הוא זה שלימד זכות עלי? והשיבוהו 
זהו הצדיק ר' יצחק אייזיק. המהרש"ם הקיץ מחלומו ותפעם 
רוחו, אך לא סיפר את דבר החלום לאדם. חוליו הלך וגבר מיום 
ליום. כשמוע אחי המהרש"ם- הרב ר' יעקב ז"ל- שאחיו חולה 
מסוכן, נכנס לר' יצחק אייזיק שהוא היה מחסידיו, ונתן עבורו 
פדיון נפש. השיב לו הצדיק: תסע מיד בחזרה ותאמר לו שלא 
יפחד כלל וכלל, בקרוב הוא יתרפא בגוף ובנפש, שמו שלום 
ויהיה שלום בגופו, שלום בממונו, שלום בתורתו! וכך אכן 
היה. החולי הלך והתמעט, וכעבור מספר ימים נרפא המהרש"ם 
כליל. כששב לאיתנו אמר בלבו לסוע לזידיטשוב, וכן עשה. 
כשהגיע לפתח ביתו של הרה"צ ר' יצחק אייזיק, מיד זיהה 
המהרש"ם שהוא הוא זה שעמד אז לפני הבית דין של מעלה 
והליץ טוב בעדו! הוא נבהל עד מאוד, ונשאר כך עומד בפתח 
מבלי יכולת להוציא הגה מפיו. כששבה רוחו אליו קידמו הרב 
בשלום, ושאל אותו: האם אתה יושב ולומד בהתמדה?… מסיים 
בנו של המהרש"ם: ומאז נסע אבי לזידטשוב עד שנסתלק ר' 
יצחק אייזיק זצ"ל, וגם אותי לקח עמו פעם אחת לחג השבועות 
כשהייתי בן י"ג שנים. וחלום זה כבר נתפרסם במדינת גאליציא 
לכמה וכמה אנשים אשר שמעו מפיו הקדוש, וחברא חברא 

אית ליה. ]שאל אביך ויגדך ח"ג עמ' רצ"ז[
כך גם בעניינו – המבט בשמים משתנה כשרואים את הקושי 
וההתמודדות כאן בעולם הזה, ומכוח זה זוכים אנו בדין. 
)המשך המעשה על האדם שקנה לחם בגטו בעבור תכשיט(: התבוננתי 

סביב, וראיתי שהשומעים מסכימים עם כל מילה. הוספתי: 
עליכם לדעת, כי כמו שהעולם הזה והעולם הבא הם שני 

עולמות, ומלאכים המצויים בעולם העליון אינם יכולים לקטרג 
עלינו כאן, כי המושגים אחרים, והלחצים אחרים, והתנאים 
אחרים. בקצרה, עולם אחר. כך העולם של המלחמה, של הגטו 
והמחנות, היה עולם אחר, יקום שונה. בעל תנאים אחרים, 
מושגים אחרים, ערכים אחרים. כאן הלחם בשפע והיהלום 
נדיר. הלחם בזול והיהלום יקר. שם, הלחם היה יקר וחשוב 
לאין ערוך מהיהלום ־ והם הסכימו. חוו על בשרם. ועל כן, 
סיכמתי, אין לדון מכאן על שם. קנית חיים תמורת תכשיט, 
ועשית עסק טוב. אתה ניצב כאן עמנו ומערער על העסקה, 
רק מכוחה והודות לה! בלעדיה – לא היית כאן! דברים שרואים 
משם – לא רואים מכאן. ואין זה צודק לדון כאן – על דברים 
שהיו שם!! צריך לדון על מה שהיה שם – על פי הפרמטרים 
של שם!! והמריבה שקטה. מעשה שהיה הוא, אך כמה עלינו 
ללמד ממנו, כמה מחייבים הדברים. ידוע המעשה, המשגיח 
רבי יחזקאל לוינשטיין זצ״ל הוצרך לנסוע לתל אביב, להסדיר 
איזה ענין במשרד ממשלתי. נסע במונית שוילונות חלונותיה 
מורדים, ועפעפיו מורדים, ופשיטא שלא הביט ימין ושמאל, 
לא פזל לצדדים, ובשובו נאנח ואמר שנסיעה זו קילקלה עבורו 
חמש עשרה שנות יגיעה! והלא שמר עיניו מראות ברע – אבל 
האויר מורעל! זהו שפרשו בכתוב )ויקרא יט, ב(:.״קדשים תהיו״, 
יכול כמוני? תלמוד לומר: ״כי קדוש אני ה׳ אלוקיכם״, קדושתי 
למעלה מקדושתכם )ויקרא רבה כד, ט. הובא בתוספות יבמות ה ע״ב(. 
וכבר תמהו רבותינו להוה אמינא זו, כיצד היה עולה על הדעת 
להיות קדושים כמוהו? ברם, קדושתו של הקדוש ברוך הוא 
נעלה כל כך, עצמית ומוחלטת, עד שיכול הוא לשכון איתנו 
בתוך טומאותינו )ויקרא טז, טז( ונשאר בקדושתו, וכמו שאומרים 
ב״שיר היחוד״: ״כל טנפת לא תטנפך״. ואילו אנו, אם נצא 
לרחוב נושפע, וקדושתנו תיפגם! זהו "יכול כמוני" – האם אתם 
כמוני – מסוגלים להיכנס לטומאה ולא להיפגם? ודאי שלא, 
"כי קדוש אני ה' אלוקיכם", ולכן תשמרו עצמכם שלא להגיע 
למקומות שאינם הגונים, שלא תיפגמו!! וזה לקח יציאת מצרים 
לגבנו, שמחד – גם אם אדם רואה עצמו טמא ומסואב רחמנא 
לצלן, הרי ״אשריכם ישראל, לפני מי אתם מטהרים ומי מטהר 
אתכם. אביכם שבשמים״ )משנה יומא פ״ח מ"ט(. גם אלו מלאך 
היה נטמא במחיצתו, אבל ה׳ בכבודו ובעצמו ירד לטהרו 
ולהצילו. אך מאידך – כל זה בתנאי אחד: כשם שאז נצטוינו 
להסתגר בבתים, ״ואתם לא תצאו איש מפתח ביתו עד בוקר… 
ולא יתן המשחית לבא אל בתיכם לנגף״ )שמות יב, כב-כג(, משום 
שהפכנו את הבית לכעין בית מקדש בשחיטת הפסח ונתינת 
דמו על המשקוף והמזוזות, כך התנאי לטהרתנו שנבוא ונסתופף 
בבית ה׳, בבתי המדרש והיכלי הישיבות ובתי מקדש מעט. 
וזהו שהמשיכה המשנה: ״ואומר, מקוה ישראל ה׳ )ירמיה יז, 
יג( מה מקוה מטהר את הטמאים אף הקדוש ברוך הוא מטהר 

את ישראל״. כמו שאל המקוה צריך לבוא, ולהתכסות במימיו, 
כך הבא לבית ה׳ והמסתופף בחצרותיו ה' לטהרתו!



בא

קסט

ואמרת אליו בחוזק ידי הוציאנו ה׳ ממצרים מבית עבדים ויהי 
בי הקשה פרעה לשלחינו ויהרוג ה׳ כל בכור בארץ 
מצרים וכו׳ )י״ג, י״ד - ט״ו( מובא בבכור שור וצ״ב למה הוא מתחיל 
עוה״פ לומר ״ויהי כי הקשה פרעה לשלחנו וכו׳״, מאחר שכבר 
גמר לספר את כל מעשי הנסים האלו מקודם. ויש לומר בהקדם 
דברי הגמ׳ )ב״ק קי״ג:( ״אמר רבא דעבד עברי גופו קנוי, ואפילו 
אם מכר עצמו לגוי״. ולפי זה במה נפקע זכות הקנין הגוף שהיו 
למצרים בגופם של כלל ישראל במצרים, וצריך לומר דמאחר 
שהמה בעצמם צעקו באמצע הלילה של פסח ״קומו וצאו״, 
הרי שחררו את ישראל מדעתם ורצונם, ואף שהיי בכפיי, הרי 
קיי״ל ד״כופין אותו עד שיאמר רוצה אני״. אבל יש לומר באופן 
אחר גם כן, שמאחר שהמצרים הרי נעשו עבדים ליוסף הצדיק 
עוד קודם גלות מצרים, כאשר אמרו ליוסף ״קנה אותנו ואת 
אדמתינו״ )בראשית מ״ז, י״ט(, ועל כן אף שקנו אחר כך את ישראל 
לעבדים, הרי הדין ד״מה שקנה עבד קנה רבו״, במילא אף 
שהמצריים העבדים קנו את ישראל, זה הולך בחזרה כזכות 
לישראל רבם של מקודם... והנפק״מ שבין ב׳ התירוצים יהי׳, 
דלתירוץ השני אכתי יבוא פרעה בעצמו לטעון שהוא לא הי׳ 
נמכר ליוסף הצדיק לעבד, והוא אינו מסכים להפקעת ישראל 
ממצרים, משא״כ לתירוץ הראשון גם פרעה בכלל, שאדרבה 
הרי הוא הי׳ מי שצעק קומו צאו מכאן. וא״ש ״ואמרת אליו 
בחוזק יד הוציאנו ה׳ ממצרים״, ולא מרצונם הטוב, וכי תימא 
אם כן היאך נפקע קנין הגוף המצרים, אף אתה תשיב לו ״מבית 
עבדים״, היינו ממה שהיו המה עבדים אל יוסף הצדיק, ״ויהי 
כי הקשה פרעה לשלחינו״, דהיינו שיהי׳ כי יקש״ה לך פרעה 
בעצמו, שאני לא הייתי בתוך כלל העבדים שנמכרו ליוםף 
הצדיק, ואם כן המה אינם נפקעים מידי, על זה אתרץ לך 
״ויהרוג ה׳ כל בכור בארץ מצרים״, ומאחר שגם אתה היית 
בכור, היית מוכרח לזעוק ״קומו צאו״, ועי״ז נפקע כל העבדות 

גם מידך. 

כן אני זבח לד' כל פטר רחם הזכרים וכל בכור בני אפדה  על 
והיה לאות על ידכה ולטוטפת בין עיניך כי בחזק יד הוציאנו 
ד' ממצרים )יג, טו(. מצות קידוש בכורות בארץ ישראל לזכר 
מכת בכורות המכה האחרונה ששבה את גב הגמל ושילח פרעה 
את בני ישראל לחופשי. דמעות ותחנונים שפכו בני זוג לפני 
ריבון העולמים שיזכם ויברכם בילדים.  זה שבע עשרה שנה 
שהם נשואים; את טובי הרופאים פקדו, כל סגולות אפשריות 
שניתנו להם על ידי נשים צדקניות ניסו, אך ללא הועיל. הם 
ציפו ויחלו לנס שישנה את מזלם ויולד להם ילד. במר נפשם 
עליהם נסעו אל הרבי מליובאוויץ ושפכו לפניו את לבם והתחננו 
שיברכם בילדים. האדמו"ר שמע את צרתם ולאחר הרהור קל 
פנה אל הבעל ושאלו: "מתי לאחרונה בדקת את התפילין 
שלך?"  נדהם האיש לשאלת האדמו"ר, והתחיל לאמץ את מוחו 
כדי להיזכר מתי בדק את התפילין.  בעודו חושב, שמע את 
האדמו"ר מצוה עליו: "לך לבדוק את התפילין! ותושע!"  לא 
הבינו בני הזוג את תשובת האדמו"ר, אך מיהרו לעשות את 

מצות רבם. נטל האיש את נרתיק התפילין ושם פעמיו למגיה 
התפילין שהיה גר בעירם. כשמסר האיש את התפילין לבדיקה, 
נשאר עומד ליד הסופר בעודו מאיץ בו לסיים את המלאכה.  
המגיה לא הבין את הדחיפות שבענין אך כששמע שזה מצות 
רבם לא התמהמה, והחל במלאכתו. דממה עמוקה שררה בחדר, 
ובני הזוג עוקבים בדריכות רבה אחר עבודת הקודש.  לאחר 
זמן מה קפץ המגיה מכסאו וקרא בהתרגשות: "מה עיני רואות" 
בואו וראו, הרי חסרה פה מילה שלמה, מילה שלמה. צמרמורת 
חלפה בגופו של הבעל והוא התקרב לראות במו עיניו, ואכן 
ראה גם הוא, כי המלה "רחם" בפסוק: "כל פטר רחם" חסרה. 
עתה נתבאר לו פשר היותו חשוך בנים.  חיש מהר ציוה על 
המגיה להכין לו במקום פרשיות חדשות ובתפילין אלו החל 
להתפלל יום יום. לא עברה שנה והתקימה ברכתו של האדמו"ר 

שבזכות התפילין יושעו - ולזוג נולד בן.

קדש לי כל בכור פטר כל רחם בבני ישראל באדם ובבהמה לי 
הוא )יג, ב(. תקדש לי הפי' תתדבק בי ותקח את החיים 
שלך ותדבק במטרה להאמין רק בד' וכדי שנבין זאת נבאר 
במשל: הנסיך חובב הריצה הודיע על פתיחת תחרות ריצה 
בין חיילי המשמר המלכותי. 'מי שינצח יתמנה למפקד המשמר!' 
הודיע הנסיך. הם היו צעירים, רעננים, מלאי כוחות ומרץ, 
והם רצו בתחרות זו כמו שלא רצו מעולם, מי לא רוצה להיות 
מפקד?! הנסיך אהב לרוץ. בכל יום עם שחר הוא היה רץ במשך 
שעתיים תמימות, ורק אחר כך היה פונה לעיסוקיו הממלכתיים. 
גם בערב לפני השינה הוא הקפיד לרוץ לפחות שעה. את ענייניו 
הדחופים כאחראי על הצבא הוא סידר בדרך כלל תוך כדי 
ריצה משותפת עם המפקדים הבכירים. בממלכה כולה לא 
היה מי שיוכל להתחרות עמו בריצה, הוא היה קל כנשר ורץ 
כצבי. עוברי אורח שראו אותו רץ בעודו לבוש בבגדיו המהודרים 
עמדו נפעמים ולחשו ביראת כבוד: 'מהיר כמו הרוח'. גם 
הנסיך השתתף בתחרות, ויחד עם הצעירים ממשמר המלוכה 
הוא נשא את רגליו בריצה מהירה והתחרה בהם במרץ נעורים. 
הוא השיג אותם אחד אחרי השני, הוא עבר את המהירים 
שבהם במרוצה והותיר אותם הרחק מאחור, בפסיעות קלילות 
הוא עבר מרחקים אדירים, וחיילי המשמר המתוסכלים הבינו 
שמול הריצה המטורפת של הנסיך הנמרץ אין לאף אחד סיכוי, 
הם יכולים לקבור את החלום שלהם, אף אחד מהם לא יתמנה 
למפקד. אבל חייל אחד המשיך לרוץ כאילו לא היה שם נסיך. 
הוא התנשם בקצב מדוד, הניע את רגליו לפי פקודה מדויקת, 
ואט אט בעקביות ובמהירות הצליח להדביק את הפער שנוצר 
בינו לבין הנסיך. לנקודת הגמר הם הגיעו ביחד, הנסיך וחייל 
המשמר. הם נעצרו על קו הסיום באותה השנייה בדיוק, והמוני 
הצופים שעמדו שם לא ידעו למי בדיוק להריע. 'אני מודיע 
בזאת על תחרות נוספת!', הכריז הנסיך. 'אני, והחייל שלידי. 
מה שמך?' קטע הנסיך את דבריו פתאום. 'אנדריי', אמר החייל 
הצעיר. 'אני ואנדריי, נתחרה בעוד שבוע בדיוק, באותו מקום 
ובאותו מסלול'. ההמונים הריעו והתפזרו, ממתינים במתח 



דברים טובים

קע

לתחרות הבאה. אנדריי חזר הביתה נרגש. הוא ידע שיש לו 
סיכוי טוב להיות מפקד. הוא היה טיפוס שדבק במטרה ולא 
מניח עד שהוא משיג אותה, והוא בהחלט התכוון לנצח בתחרות 
מול הנסיך המהיר. 'איך אצליח לנצח אותו?' ביקש אנדריי 
את עצתו של הסב החכם שהתגורר בביתם, 'תן לי עצה, סבא'. 
'הנסיך שלנו אוהב מאוד ממתקים!' לחש לו סבא, 'זה בעצם 
לא סוד, כולם יודעים את זה! יש לו ממש חולשה לממתקים. 
בשבוע הבא לפני התחרות, פזר על השביל קצת ממתקים, 
ככה פה ושם, שוקולד בעטיפה צבעונית, סוכריות בעטיפות 
נוצצות, הנסיך שלנו לא יוכל לעמוד בזה'. אנדריי פיזר את 
הממתקים לפני התחרות, הוא הניח אותם במקומות בולטים 
לאורך המסלול, אבל במקומות שייאלצו את הנסיך להתעכב 
כדי להרים אותם. והנסיך אכן התעכב. בתחילה הוא רץ כמו 
הרוח, וככל שחלפו הדקות כך גברה מהירותו, אנדריי עדיין 
היה הרחק מאחור בשעה שהנסיך גילה את השוקולד הראשון 
שלו, העטיפה הנוצצת הבזיקה בעיניו, הוא עצר את ריצתו 
בחריקה, חזר לאחור הרים את השוקולד ואכל ברעבתנות. 
אחר כך הגיע תורם של הסוכריות, המרשמלו וממתקי הקוקוס. 
והנסיך עצר ליד כל עטיפה נוצצת ואכל, ואחר כך המשיך 
לרוץ במהירות אדירה כדי לפצות על הזמן שהפסיד. אבל 
אנדריי כבר הספיק לעבור אותו ולהתקדם לקו הסיום. הפעם 
הוא היה שם לבד, מנצח, דבק במטרה, ומאושר. והנסיך שסיים 
ללעוס את חטיף הקוקוס שלו, הגיע לנקודת הגמר רק כדי 
לראות את ההמונים מריעים לאנדריי, המפקד החדש של 

המשמר המלכותי.
אם אתה רוצה להצליח במשהו אתה חייב לדבוק במטרה, עד 
הסוף בלי לסטות לימין או לשמאל. כשאתה מתפתה לעצור 
בגלל כל מיני דברים שמדברים אליך, שמושכים את תשומת 
לבך, אתה עלול למצוא את עצמך הרחק מאחור. והעולם הזה 
מלא בעטיפות צבעוניות, הכול מרשרש ונוצץ, בוהק וזוהר, 
מפתה ומגרה, הכול כדי לגרום לנו לעצור ולסובב את הראש, 
ולשכוח להתמקד במטרה האמיתית של החיים, במרוץ הרוחני 
שמכוון אותנו להתקדם ולהעפיל גבוה יותר ממה שהיינו 
אתמול, להיות טובים יותר, קדושים יותר, נשגבים יותר. אם 
נטה ראש אל הזוהר והבוהק, נפספס את העיקר. אם נהיה 
דבקים במטרה נזכה גם לעונג הנצחי של החיבור עם הקדוש 

ברוך הוא.

קדש לי כל בכור פטר כל רחם בבני ישראל באדם ובבהמה לי 
הוא )יג, ב(. ביאר הרה"ק בעל ה"מאור עינים" זי"ע קדש 
לי כל בכור, שתקדש את כל הראשית להשי"ת כמו ראשית 
דגנך )דברים יח, ד( ראשית עריסותיכם )במדבר טו, כא( וכדומה, 
פטר כל, הראשית מכל המצות, רחם בבני ישראל שתרחם על 
איש ישראל, באדם ובבהמה בין שהאיש שאתה מרחם עליו 
הוא מכונה בשם אדם ובין שנקרא בשם בהמה תרחם עליו, לי 
הוא, כלומר שהעסק שלי אם הוא אדם או בהמה ולך אין לחשוב 

בזה כלל, כי אם שתרחם עליו.

אמר הרה"ק ר' מרדכי דוב מהארנסטייפל זצוק"ל בדומה להנ"ל: 
יש לומר כי הקב"ה אומר קדש לי, כשהנך בא להתקדש 
לי, כל בכור, צריך אתה לדעת ולהכיר שכל אחר ואחר הוא 
גדול יותר ממך. וגם פטר כל, לפני הכל, רחם בבני ישראל, 
הנך מחויב לרחם על כל בני ישראל. באדם ובבהמה, אם תרצה 
לעשות הבדלים בין איש לאיש ולקבוע מי הוא בן אדם ומי 
בהמה, לי הוא, דע שענין זה שייך רק לי היינו להקב"ה, ולך 
אין רשות להבדיל בין איש לאיש, רק צריך לרחם על כולם 

בלי כל הבדל. 

אמר הרה"ק המגיד מטשערנאביל זצוק"ל קדש לי כל בכור 
פטר כל רחם בבני ישראל )יג, ב(. קדש לי, כשאדם רוצה 
להתקדש להשי"ת, אזי כל בכור, צריך להחזיק כל אחד מישראל 
במעלה יותר ממנו, וצריך להיות במדת הענוה, וגם פטר כל, 
כשפותח את פיו לדבר דיבורים, רחם בבני ישראל, יהיו רק 

דיבורים שהם להמשיך חסדים ורחמים כל כלל ישראל.

אמר הרה"ק מאפטא זי"ע קדש לי כל בכור קדש לי – אם תרצה 
לקדש את עצמך לי )לה'( קח לך שתי יסודות אלו, א. כל 
בכור שכל אחד מישראל יהיה חשוב בעיניך יותר ממך, כמו 
בכור שהוא הגדול והחשוב, ואתה תהיה טפל אליו, ב. 'פטר 
כל רחם' התחלת כל מדה טובה בעבודת ה' 'בני ישראל' לחוס 
ולרחם על כל אחד ואחד מישראל, 'באדם ובבהמה' ומה שאתה 
חושב שצריך להפלות בין אדם שמתנהג כמו אדם לבין מי 
שמתנהג כבהמה ח"ו, זה לא הדרך אלא 'לי הוא' זה שייך לי, 
להקב"ה בלבד, יעשה הוא החשבונות האלו ולא אתה, אלא 

כולם יהיו בעיניך כבנים לה' אלוקיך.

והיה לך לאות על ידך ולזכרון בין עיניך )יג, טו(. ענין התפילין 
הוא, שנתן הבורא ית' לישראל שיהיו ממשיכים עליהם 
מקדושתו המשך ממש ויתעטרו בו, ושני אברים ראשיים 
נמצאים באדם המוח והלב שבהם הנשמה מתגברת תגבורת 
גדולה, לכן ציוה הבורא שיימשך האור הזה אל המוח ע"י 
תפילה של ראש, וממנו יתפשט האור אל הלב ע"י תפילה של 
יד שכנגדו, נמצא האדם כולו בכל בחינותיו נכלל תחת המשך 

קדושה זו ומתעטר בה )לוצטו(.

כח ההתאפקות. יש בית הכנסת שהגבאי במשפחתו היה כמה 
בחורים מבוגרים שלא נוושע אז בשידוכים ופעם אחד 
שכח להדליק המזגן ואיזה איש זקן התרעם בקולי קולות עליו, 
ומיד ניגש אברך להגבאי ואמר לו יש לך במשפחה ג' בחורים 
מבוגרים אל תענה ובזכות ההתאפקות נזכה לשמחות, והנה 
לא עבר הרבה זמן ומאנגליה הציעון שידוך ונפתח כל הקשיים 

שם והתארסו בזה אחר זה.



בא

קעי

כל תפילה חשובה כהיום. בחור נסע להחפץ חיים זצ"ל ועל 
הדרך ירד בראדין והיה אמצע חורף והיה קר בחוץ ומצא 
הבחור את חתנו של הח"ח הרב ר' צבי לוינזון זצ"ל ואמר לו 
שהוא יכול לבוא אצלו לישון ולמחרת יעלה איתו לה"חפץ 
חיים", ושמח הבחור, והנה נתן לו לאכול ועלה על יצועי, ונזכר 
שלא התפלל מעריב, אמר אני כבר קם רק קצת להתחמם מתחת 
לשמיכה, וביני לביני הוא קם בבוקר ושכח מהכל שלא התפלל 
מעריב, והתפלל שחרית ואח"כ נכנס לה"חפץ חיים", והנה 
אמר לו ה"חפץ חיים", פעם היה עשירות שאם נפל פרוטות 
של נחושת או כסף לא התכופפו להרים כי היה עשירות, אבל 
כהיום העניות עוברת מהראש שמתכופפים לאפילו אם נראה 
כמו  נחושת, ובזה סיים ה"חפץ חיים" פעם היה בשמים תפילות 
של צדיקים שאם בחור היה מחסיר תפילה אחת לא היה ניכר 
כל כך, אבל היום כל דבר ניכר בשמים ואם בחור החסיר תפילה 

מיד ניכר, והבחור דנן נזכר מיד שלא התפלל ערבית.

רק תבקש תקבל. יש אברך שבביתו לא היה נמצא כסף לפורטה 
והיו צריכים ללכת למחר לרופא ואין פרוטה בכיס, ולמחרת 
צריכים לשלם לטיפול חמש מאות שקל, אמר האברך לאשתו 
אני הולך להתפלל מעריב ונראה, וכשהאברך הלך הרבנית 
סידרה את הבית, ופתאום נפל מהציפית של הכרית )קישן( 
חמש מאות שקל, וזה היה כסף מהחתונה ושכחו מזה לגמרי 
וכשחזר הביתה אמרה האשתו הנה הקב"ה כבר שלח לנו כסף, 
אמר האברך הנה הכסף היה כבר מזמן רק היה חסר התפילה 

והבקשה, הנה תבקש תקבל.
ומובא בתולדות יעקב יוסף )פרשת עקב( וז"ל כמו ששמעתי 
ממורי שרוב ענותנותו של האדם גורם שנתרחק מעבודת 
הש"י, שמצד שפלותו אינו מאמין כי האדם גורם ע"י תפלתו 
ותורתו שפע אל כל העולמות, וגם המלאכים ניזונין ע"י תורתו 
ותפלתו, שאלו היה מאמין זה כמה היה עובד ה' בשמחה וביראה 
מרוב כל, והיה נזהר בכל אות דתנועה ומלה לאומרה כדקא 
יאות, וגם לתת לב אל מה שאמר )שלמה( ]דוד המלך[ ע"ה אם 
תשכבון בין שפתים )תהלים סח, יד(, שהקדוש ברוך הוא שומר 
ושוקד על שפתי האדם לנושקה כשהוא אומרה בתורה ותפלה 
בדחילו ורחימו, ואם ישים אליו לבו בודאי מי זה האיש אשר 
לא יאחזנו רתת וזיע שהמלך גדול ונורא שומר ושוקד על שפתיים 

של אדם נבזה חדל אישים וכיוצא בזה.

בתפילה אתה מגיע לדרגת מלאך. ה"שפת אמת" זי"ע מבאר 
ודייקא  העמידה,  תפילת  נקרא  עשרה  ששמונה 
עמידה, כי אדם הוא הולך, ומלאך הוא עומד. ובתפילתו יכול 

להגיע למדרגת מלאך ובזה מרומז תפילת העמידה.
ר' מוטל מסלונים אמר להרה"ק מבעלזא זי"ע אימרא, והרה"ק 
מבעלזא שיחזור על זה כמה פעמים, בשם הרה"ק ה"שר 
שלום" מבעלזא זי"ע שאדם שמכוון פירוש המילות יכול להגיע 

לגילוי אליהו ולרוח הקודש.

היערות דבש במכתב כותב למחבר ספר הפרדס )אביו של ה"יסוד 
ושורש העבודה( שההוא כתב לו, שמעתי עליך שבראש 

השנה אתה מאריך כל היום בתפילה, ובאמצע השנה לא כל 
כך, ולמה,  ענה לו ה"יערות דבש" אני לא יודע למה אתה אומר 
ככה, תדע לך אני עסוק מאוד בצרכי ציבור ואפילו הכי 
כשהציבור בעלינו אני עוד באמצע שמונה עשרה, והגם שילעגו 
עלי צעירים, אבל זה חלקי מכל עמלי בשעה שאני עומד לפני 

שומע תפילה וכוונתי רצויה.

תפילה טובה בזכות לימוד כל היום. הרב ר' רפאל סולבייציק 
אמר בשם האבא של הבריסקער רב אני עמל כל היום 
בתורה אבל אני מקוה שבזכות זה הקב"ה יתן לי א גוטן דאווען 

)תפילה טובה(.

תפילה מעל הכל. בתהלים )נא, יח – יט( כי לא תחפץ זבח ואתנה 
עולה לא תרצה: זבחי אלוקים רוח נשברה לב נשבר 
ונדכה אלוקים לא תבזה. שואל הרבינו יונה, לכאורה עולה 
הוא קרבן ומהו ש"עולה לא תרצה" אלא דוד המלך ע"ה אמר 
עולה זו על שוגג, החטא שלי היה מזיד ואין עולה ומה יש כן 

ד' שפתי תפתח, תפילה מעל הכל.

הצעקה שלך. האור החיים הק' )דברים כו, ז( ואומרו  איפוא 
ונצעק אל ה' כאן רמז שצריך האדם להתפלל לה' בכל 
יום שיצילהו מיצר הרע, והוא אומרו ונצעק אל ה' וגו', ואומרו 
וישמע ה' את קולנו וגו', פירוש הגם שה' הוא שברא יצר הרע 
לבחון האדם בעבודת בוראו, אף על פי כן כשצועקים אליו 
שומע קולם, מטעם שראה את הרשום שהוא ענינו ועמלנו 

ולחצנו.

התביעה עליך למה לא פנית בצר לך. אמרו פעם לרופא תורן 
שתדע יש הלילה עבודה רבה והנה רק אתה נמצא 
כאן  ותשמור על השקט כי אם לא יהיה כאן ששון, ואם אתה 
רואה שאתה לא מסתדר תדע שיש לך טלפון תצלצל ללמטה 
ונעלה כמה רופאים, ובאמצע הלילה, אחד התעורר ועוד אחד 
ונהיה באלאגן במחלקה, ואחד נפטר ואחד גוסס, ובבוקר הגיעו 
רופאים אחרים והרופא התורן הלך הביתה, ובסוף השבוע, 
משפחת הנפטר קרא לרופא התורן לבית משפט, והאשימו 
אותו כי בגללו נפטר ראש המשפחה שלהם,  הרופא התורן 
התחיל לצעוק בבית משפט מה רוצים ממנו אני הייתי לבד 
במחלקה מה יכלתי יותר לעשות, אמרו לו היה שם טלפון 

שתקרא לעזרה למה לא קראת, למה לא צלצלת.
זה הטענה על בן אדם למה אתה לא מצלצל כשאתה לא יכול 
תתפלל לד', כך אם היצר בא, יש לך טלפון לד', יש כל הזמן 

קליטה.



דברים טובים

קעב

בעל החתם סופר זצ"ל היה אומר כשאדם חוטא הוא בבחינת 
פרה אדומה, וכשש בתשובה הוא נהיה אפר פרה, וכשבוכה 

בדמעות הוא נהיה מי חטאת, ומטהר את עצמו.

המהר"ל אומר תפילה עם דמעות שובר כל המחיצות. היתה 
עיר שהנהר עלה על גדותיו, והנה כולם לא ידעו מה 
לעשות היות והעיר מוצפת מים, וכן התאספו כל המומחים 
והתחילו לבנות גדר, אבל זה גם לא עזר, הגדר נפרץ ונשבר, 
והלכו ובדקו וראו שהמים מלוחים, והנה המלח אוכל את הכל, 
וזהו התפילה שערי דמעות לא ננעלו, הדמעות אלו המים 

המלוחים.

יהרוג ה' כל בכור בארץ מצרים מבכור אדם ועד בכור בהמה 
על כן אני זובח לה' כל פטר רחם הזכרים וכל בכור בני 
אפדה )יג, טו(. הקשה הגרע"א דמאחר שבמצרים נהרגו הן בכורי 
אב והן בכורי אם, למה רק בכורי אם חייבים בפדיון ולא בכורי 
אב, כדכתיב בקרא וכל בכור בני פטר רחם וכו', שרק הם נתחייבו 
בפדיון. והנה בתורה לא נתבאר במפורש שאף בכורי אב נהרגו 
במצרים, ובתהלים כתיב ויך כל בכור במצרים ראשית אונים 
באהלי חם, והרי שאף בכורי אב שהוא ראשית אונים נהרגו. 
מיהו נראה שהרי במצרים נהרגו כל הבכורים ואף בכורים 
מאומה אחרת כמבואר בחז"ל, מיהו ענין זה שנהרגו בכורי אב 
אירע דוקא למצרים שכל בכוריהם נהרגו, והכי דייקא קראי 
ויך כל בכור במצרים, והיינו בין בכורי אב בין בכורי אם, 
וראשית אונים דהיינו בכורי אב באהלי חם נהרגו, והיינו 
דהמצרים שמוצאם מחם כמש"כ ובני חם כוש ומצרים וכו', 
נהרגו בכל מקום שהיו, וכן מצינו בכתוב כל בכור בארצם 
ראשית לכל אונם, שמבואר נמי כן. )וכעי"ז כתב המלבי"ם שם(. 
ומעתה אין כאן מקום לקושיה כלל שהרי כל מה שנאמר כי לי 
כל בכור ביום הכותי וגו', לפי שהצלתי את הבכורים, הרי שייך 
דוקא בבכורי אם, שבכורים אלו נהרגו מכל האומות, ולכך יש 
כאן בזה הצלה לבכורי ישראל שנשתנו מכל הבכורים ולא 
מתו, אכל בכורי אב שרק המצרים נהרגו ולא בכורי אב מיתר 
האומות, נמצא דבכך שלא הרגו לבכורי ישראל מאב אין בכאן 
כל הצלה, דלא גרעי מיתר האומות דבוכרי האב מהם לא נהרגו, 
ולכן אין בהם דין פדיון. עוד נראה דיתכן דהחפצא של בכור 
הוא אמנם רק בבכורי אם, ומה שנהרגו אף בכורי אב הוא על 
מה שנהרגו גם גדולי הבית כמבואר בחז"ל שנהרגו כל גדולי 
אומתם, ומעתה שייך שיחול דין מיוחד של פדיון רק במי 
שהוא בחפצא בכור שזהו בכור האם, אבל בכורי אב שאין 
במהותם דין בכור שמחמתו נהרגו, וכל הריגתם היא מפני 

היותם גדולים, בזה לא מצינו שנאמר דין פדיון כנגדם.

על כן אני זובח לה' כל פטר הזכרים )יג, טו(. ובפשטות נראה 
כי אלו סיום דברי הישראל בעת פדיון בנו, שהרי מסיים 
ואת בכור בני אפדה, וכהן פטור מפדה"ב, ומעתה נמצא דאף 
מה שאומר על בכור בהמה, אני זובח לה', היינו דהישראל 

קאמר לה. וקשה דהא באמת אין הישראל זובח את הבכור אלא 
נותנו לכהן, והכהן הוא אשר זובחו לה', וא"כ מהו שאמר ע"כ 
אני זובח לה'. ונראה לבאר, דבבכור איכא תרי דינים, א' שהוא 
קרבן, ב' שהוא ממתנות כהונה וניתן לכהנים, ונראה דמצד 
דין מתנות כהונה לא היה צריך הקרבה כלל, ורק היה נאכל 
לכהנים כמו תרומה, ורק דיש לו דין מיוחד שהוא קרבן, ודין 
קרבן שבו אינו מחמת הכהנים, אלא מחמת הישראל שהתורה 
אמרה שבכורו של ישראל נעשה קרבן, ונחשב קרבנו של 
הבעלים, ורק מכיון שמצד דין מתנות כהונה שבו, צריך הוא 
ליתנו לכהן, ממילא נמסר לו כל ענין הקרבתו, אבל מ"מ נחשב 
הבכור קרבנו של הבעלים. ויש להוכיח זאת שהבכור נחשב 
קרבנו של הבעלים מדאמרינן בגמ' תמורה )ז, א( דבכור תם 
בזמן הבית אין לכהנים זכיה בגוויה מחיים, ומשו"ה אינם 
עושים תמורה, ורק הבעלים עושין תמורה עד שיצא מתח"י 
לכהנים, יעו"ש, ומבואר שאחר הנתינה כבר אינו ברשותו של 
הישראל. ומעתה י"ל דמה"ט נקרא הישראל בגדר זובח בכור 
לה' כיון שמחמת קדושתו נזבח הקרבן, וקדושתו מחמת הבעלים 

רמיא עליה.

והיה לאות על ידכה ולטוטפות בין עיניך )יג, טו(. בס' אור לציון 
מובא: בכל אדם מצא מרן הגאון רבי בן ציון אבא שאול 
זצ"ל את הנקודה הטובה, ולכל אדם היתה בפיו מילה טובה. 
העיד בנו הגאון רבי אליהו שליט"א: "לא היה אצלו מושג של 
'אנשים פשוטים', אנשים 'קטנים'. כל אחד ואחד היה חשוב 
בעיניו, יהודי שנברא בצלם והוא בן למקום". במשך תקופה 
ארוכה מתפלל היה ב"מעון לגלמוד", והכיר כל קשיש וכל 
גלמוד, ידע על מחלותיו ומיחושיו והתעניין בהם, והזקנים 
שמחו כל כך לספר ולשפוך את לבם. לכל אחד אמר: "בוקר 
טוב, מה שלומך, מה שלום בני משפחתך?" התעניינות ששימחה 
את האומללים על תשומת הלב. הם חשו חשובים ובעלי ערך, 
שיתפוהו בבעיותיהם וחרדותיהם, וציפו בכליון עינים לבוקר 

הבא, לפגישה הבאה.
נסע במשך שעות ארוכות לאירוסי תלמידים בערים  רבינו 
רחוקות. אם ארגנו הסעה, היה שמח ושימח את הנוסעים 
בדרך, כשהוא מרומם את מצב הרוח. פעם נסע לעיר מרוחקת, 
לאירוסי תלמיד, ומצא שהמחותנים והנאספים משני הצדדים 
הינם יהודים פשוטים שבפשוטים. המעמד היה עבורם כמפגש 
חברתי, וכל מעייניהם נתונים היו באוכל וברכילות. כמעט 
ולא השגיחו ברב, ולא היה טעם להתעכב בשמחה. ראה רבינו 
שהחתן חש שלא בנוח מאוירה זו, ומה יאמרו בישיבה על 
אירוסין שכאלו. מיד נטל לידיו את שבט המנצח, שורר פיוטים 
לכבוד החתן וסחף עימו את הקהל, השמיע דברי תורה מאירים 
ושמחים כהבנתם, דיבר בעיקר בשבח החתן, ושידעו שהיום 
מוקמות ישיבות ומתיבתות לרוב, וקל למצוא משרת הוראה 
תורנית ולהתפרנס בכבוד מתוך כבוד. מדגים היה כיצד יקומו 
לכבודו בהכנסו, כן, זה החתן גדול יהיה. יקראוהו חכם, וינשקו 
את ידו. בחכמה עשה אביו כששלחו ללמוד בישיבה, ובחכמה 



בא

קעג

עשה חותנו כשבחר בו בלתו. מהם יראו וכן יעשו, וינחלו שני 
עולמות... כך הפך את המעמד למסיבה של מצוה, חדורת 
רגשי קודש שנזכרה זמן רב הן על ידי החברים, הן על ידי 
הקרובים. ובעיקר, על ידי החתן אסיר התודה. ארע פעם 
שירושלים היתה כמשותקת מחמת השלגים הכבדים שירדו 
בלא הפוגה במשך יומיים רצופים. הקור העז והשלג העמוק 
לא הרתיעו את רבינו, גם לא העובדה שהתחבורה שבתה. הוא 
בוסס במרבד השלג, ופילס דרכו לבית אחד ממתפללי בית 
הכנסת "אהל רחל" הקבועים, שהכניס את בנו באותו ערב 
לעול המצוות. רבינו הבין שבמזג אויר זה לא יבואו רבים, 
והמצוה לשמח כפולה ומכופלת. אך המציאות העגומה עלתה 
על כל מה ששיער. רבינו הגיע לביתם שברחוב הרב פולנסקי, 
כשהוא קפוא ומרובב בשלג, ומצא את הבית ריק! השולחנות 
ערוכים, האורות דולקים, והאוירה נכאה. בבית נכחו רק חתן 
בר המצוה, הוריו ורבינו. כמה שמחו לבואו, וקיוו שיפזר מעט 
את הקדרות, ויצהיל את הלבבות כמנהגו. אבל רבינו, אך בירך 
את החתן ואת הוריו, מסר את המתנה וביקש את סליחתם: 
"אשוב בעוד כמחצית השעה", אמר לנער המאוכזב. בעלטת 
הליל עשה דרכו, כשהוא מבוסס בשלג הכבד, עד שהגיע 
לטלפון ציבורי. באצבעות קפואות שילשל אסימונים וחייג 
לבעל רכב עם גלגלים גבוהים שיכול לנוע בשלג. הרוח העזה 
הטילה פתיתי שלג מעקצצים, ורבינו המתין רועד לבוא 
המכונית. עלה, ופקד על הנהג כתובת אחר כתובת. בכל מקום 
עלה למעונו של אחד מענקי דור דעה, והכריז בגיל: "יש כאן 
מת מצוה חי! בר מצוה קודרת! מצוה נדירה שאין לעשותה על 
ידי אחרים!" העליצות והרצינות, הדביקו. כך הצטרפו אליו, 
מורו ורבו הגאון רבי עזרא עטיה, ראש הישיבה הנערץ. המקובל 
האלקי חכם אפרים הכהן, ועוד. התחנה האחרונה היתה בבית 
הורי חתן הבר מצוה, ובזה אחר זה ירדו הגאונים הקדושים, 
בעוד רבינו נשאר לשלם לנהג ולהודות לו מקרב לב על עזרתו 
החיונית בקיום המצוה הנעלה. הוא הצטרף אל החוגגים, 

והפעם מצא שפני הנער והוריו זוהרים וקורנים.

והיה לך לאות על ידך ולזכרון בין עיניך )יג, טו(. הנה כאן מתנה 
טובה גילה לנו האל. היא מצות התפלין פאר לישראל. 
בודאי סודות המצוה עצמו עד אין חקר. ואפילו קצה הבנה 
אין עד יהי בוקר. אבל אכתוב סיפור קטן, מהרבה סיפורים, 
אשר ממנו יובן, אור זעיר מהאורים. פעם צילמו במצלמה אדם 
אשר היה עטור בתפלין וחזרו וצילמוהו אחר הסרתם. וראה 
זה פלא, שבתמונה ראשונה נראה "הילה" סביב סביב האיש 
ומאירה בו. ואילו בתמונה שניה, ולא כלום. אבל קצת יש ליתן 
טעם מיני אלף למצוה זו. הנה האדם כשנולד מיד מתעטר 
במלאך הנקרא יצר הרע וע"ז נאמר "לפתח חטאת רובץ". וכאשר 
גדל והיה לאיש בן י"ג, בא מלאך שני הנקרא יצר הטוב. וע"ז 
אמרו במדרש את הפסוק "טוב ילד מסכן וחכם ממלך זקן 
וכסיל". כלומר שיצר הרע ישן וזקן, משא"כ יצר הטוב צעיר 
כי לא בא רק אחרי י"ג שנים. ומעתה מלחמה נטושה אך קשה 

כיצד יש "איזון". הרי הזקן הלזה מלומד מלחמה כי הוא ותיק. 
ולעומתו יצר הטוב חלש וצעיר כתושב חדש. ומה דמות לערוך 
מלחמה חלש מול חזק. אכן נאמר בפסוק שלמלחמה צריך 
"חכמה", כמ"ש )משלי כד, ו( "בתחבולות תעשה מלחמה". והנה 
ארבע פרשיות שבתפלין נקראין "חיים" כי הם מצד החכמה 
]וע' תענית דף כ:[, ונאמר "החכמה תחיה בעליה". והנה כאשר 
האדם מתעטר בהן בראשו, נוחת עליו חיים וחכמה. וכאשר 
קשרם על זרועו מקבל חסד וגבורה ]וע' ברכות נז. המניח 
תפלין בחלום יצפה לגדולה[, ואז החכמה והגבורה נאצלים גם 
על יצר הטוב. ואז "מתאזן" כח החלש אל מול החזק והכוחות 
משתווים. ]וראה בתיקוני זוהר דף קכד. ובזוהר חדש תרומה 

מא. וזו"ח רות[.
ובזה מובן לענין "בר מצוה" שעיקר חינוכו מזכירים ב"תפילין", 
אע"פ שקריאת שמע קדמה. אכן כי כיון שזה הקטן, גדול 
נעשה, ונכנס בו יצר הטוב, אשר צריך חיזוק כאמור, לכן מזכירין 
התפלין כי הם הנותנין לו עוז וחכמה. וע' ברכות )דף ו.(. ה' 
יתברך יזכנו לשמוח בזמן הנחת התפלין ונתקדש על ידיהם 
ותעלה מלכות האל עלינו ונצא מקטנות לגדלות ונראהו כביכול 

פנים בפנים. אמן.

והיה לאות על ידכה ולטוטפת בין עיניך כי בחוזק יד הוציאנו 
ה' ממצרים )יג, טז(. מקום נכבד בין המצוות תופסת מצות 
הנחת תפילין ולא רק בין החרדים לדבר ה'. על התועלת 
הרוחנית מקיום המצוה, מביא הרמב"ם בהלכות תפילין: 
"קדושת תפילין, קדושתן גדולה היא, שכל זמן שהתפילין 
בראשו של אדם ועל זרועו, הוא עניו וירא שמים ואינו נמשך 
בשחוק ובשיחה בטילה, ואינו מהרהר מחשבות רעות, אלא 
מפנה לבו בדברי האמת והצדק". ובהלכות מזוזה כתב הרמב"ם: 
"כל מי שיש לו תפילין בראשו ובזרועו, וציצית בבגדו ומזוזה 
בפתחו, מוחזק הוא שלא יחטא, שהרי יש לו מזכירין רבים, 
והן הם המלאכים שמצילין אותו מלחטוא, שנאמר: 'חונה 

מלאך ה' סביב ליראיו ויחלצם'". 
ספר החינוך מבאר ביתר הרחבה את סגולת השמירה של מצות 
התפילין, הציצית והמזוזה, במצוה תכ"א: "משרשי המצוה, 
לפי שהאדם בעל חומר יימשך בהכרח אחר התאוה, כי כן טבע 
החומר לבקש כל הנאות אליו והערב, כסוס כפרד אין הבין, 
אם לא שהנפש אשר חננו הא-ל תמנענו לפי כוחה מן החטא 
... ורצה הקדוש ברוך הוא לזכתנו, אנחנו עם הקודש, וציוונו 
להעמיד שומרים גיבורים סביב לה, והם: שנצטוינו לבל נפסוק 
דברי תורה מפינו יומם ולילה ושינתן ארבע ציציות בארבע 
כנפות כסותינו, ומזוזה, והתפילין בידינו ובראשינו, והכל 
להזכירנו למען נחדל מעושק ידינו ולא נתור אחר עינינו ואחרי 

יצר מחשבות לבבינו".
עיון נוסף בדברי חז"ל מלמדנו שהתפילין מהוות קישוט יקר 
לעם ישראל. במסכת ברכות מובא שהתפילין קרויות 
"פאר", וזאת על סמך הנאמר ביחזקאל: "פארך חבוש עליך", 
וכן דרשו במסכת מגילה על הנאמר במגילת אסתר: "ליהודים 



דברים טובים

קעד

היתה אורה ושמחה וששון ויקר" – שלאחר שהתבטלה גזרית 
המן, יכלו היהודים שוב ללמוד תורה, לקיים מצות מילה 
ולהניח תפילין הנדרש מהמילה "ויקר", וכן כמובא בשולחן 
ערוך: "הרא"ש היה מסדר הברכות )ברכות השחר( עד 'עוטר 
ישראל בתפארה', ואז היה מניח תפילין, מברך 'עוטר ישראל 
בתפארה'", וזאת ללמדנו שהתפילין הם עטרת הפאר שבה 

מתעטרים ישראל.
מצות תפילין שכרה גדול מאד, וכמובא ב"משנה ברורה" בשם 
הטור "שכל המניחם מאריך ימים בעולם הזה, שנאמר 
ה' עליהם יחיו, כלומר, אותם שנושאים שם ה' עליהם בתפילין 
– יחיו, ומובטח שהוא בן עולם הבא, ואין אש של גיהנם שולט 
בו, וכל עוונותיו נמחלים לו", וכן מובא ב"קיצור שולחן ערוך": 
"כל הזהיר במצות תפילין לנהוג בהם קדושה שלא לדבר בהם 
דברי הבלים ושיחת חולין ... מאריך ימים ומובטח שהוא בן 

עולם הבא".
מסופר על הרה"ק רבי שלום מבעלזא זצ"ל שבא אליו כנהוג 
נער בר מצוה שיניח לו תפילין. אחר הנחת התפילין 
אמר לו הרבי שיזהר שלא לדבר שיחת חולין בעת שהתפילין 
על ראשו. לאחר כמה שנים בא אותו נער שהתבגר ועמד לפני 
נישואיו, לבקש ברכת הצדיק לרגל הנשואין. שאלו הרבי האם 
קיימת את ההבטחה שלא לדבר בתפילין? לא ענה הבחור 
מאומה. משחזר ושאלו מספר פעמים ולא ענה, הבין הצדיק 
שהבחור החתן לא קיים את ההבטחה. אמר לו הרבי: אם כן 
הבטח לי שלא תדבר דברים בטלים עם הטלית! הושיט לו 
הצדיק את ידו, והחתן קיבל על עצמו בנתינת יד שלא לדבר 
בעת שהוא מעוטף בטליתו, וכך אכן נהג כל ימיו. כשנפטר 
מהעולם, קברו אותו עם הטלית, כמנהג חוץ לארץ שקוברים 
עם הטלית, וכאשר הגיע לעולם העליון, מצבו לא היה כל כך 
טוב ... כאשר נשאל על מעשיו, לא ענה והראה בתנועות שהוא 
אינו מדבר כשהוא עטוף בטלית, ונעשה רעש גדול בשמים, 
עד שהוברר מה שאמר לו המוהר"ש זצ"ל, והוחלט שאם אכן 
קיים הבטחתו ולא דיבר דברים בטלים כשהוא מעוטף בטלית, 

ומצאו שאכן קיים הבטחתו, וכך דחף עצמו ישר לגן עדן.
מסופר על בעל ה"שאגת אריה" זצ"ל שהיה רב בוולוז'ין ונסע 
פעם בכרכרה לעיר אחרת והיה יושב תחת אהל העגלה 
מעוטר בטלית ותפילין, ולמד שם, וגם העגלון היה לבוש 
בתפילין והתפלל. כשהגיעו ליד היער, יצאו מתוך היער חמשה 
גזלנים וביקשו מהעגלון את הכסף שהיה ברשותם? השאגת 
אריה לא שמע ולא ראה אותם עד שהתחיל העגלון לצעוק: 
רבי, אוי נא לנו, כי בסכנה גדולה אנחנו. הביט עליהם הגאון 
וברחו מפחד לתוך היער. כששאלו העגלון למה ברחו, ענה 
הרב: לא מפני הכח הגופני שלי ברחו, אלא מפני עוזו של 
תפילין שבראשי ברחו, כנאמר: 'וראו כל עמי הארץ כי שם ה' 
נקרא עליך ויראו ממך', אלו תפילין שבראש, ולכן, כשראו 
את אור קדושת התפילין שלי ברחו. אמר לו העגלון: הלא גם 
אני הייתי לבוש התפילין על ראשי, ולא יראו? ענה הגאון: 
חז"ל אמרו "תפילין שבראש" ולא "על הראש", אצלך היו 

התפילין רק על הראש, כמצות אנשים מלומדה, וקדושת מצות 
התפילין צריכה להיות בפנימיות הראש, האדם צריך להניח 
את התפילין כדין ובכוונה של מצוה, ולכן לא יראו הגזלנים 

ממך ...
בענידת התפילין כראוי הופכים היהודי והתפילין להיות כמין 
ישות אחת ששם שמים נקרא עליה ועל ידי כך יכול 
הוא להטיל יראה על אויבי ה', וכשם שמהדרים במצות תפילין 
שייכתבו בידי סופר ירא שמים ומומחה, לא פחות מכך צריכים 
להדר במחוייבות שלא להסיח דעת מהתפילין, ולא לנהוג 

בהם קלות ראש.

והיה לאות על ידכה ולטוטפת בין עיניך )יג, טז(. לאחד השוטרים 
הייתה בקשה נוספת שעוררה שאלה שהגיעה עד לפתחו 
של הגאון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א אחד השוטרים 
ההולנדיים, משכים ומעריב לאחרונה באופן קבוע אל בית 
הכנסת שלנו. הוא נראה כחסיד שורשי, ומשך כל התפילה 
אוחז בידו את הסידור )הפוך(, מתנענע ושפתותיו רוחשות... 
והנה, ניגש אלינו השוטר ואמר: "אני רואה שאתם מניחים על 
ראשכם בכל בוקר 'ריבועים שחורים' שמחוברות להם רצועות. 
ראו נא, על מנת שהמשימה תצליח, אנו מוכרחים להיות זהים 
ממש, ראוי שתתנו לי גם ריבוע שחור ואניחהו על ראשי..." 
מכיון שהובהר לנו, כי לבישת התפילין של השוטר הנוכרי, 
אינה צורך נחוץ כל כך של פיקוח נפש, אלא רק בגדר 'עדיפות 
לכתחילה', אם כן ברצוננו לדעת, האם מותר לנו למסור לנוכרי 
את התפילין, או שמא יש להימנע מכך? השיב מו"ר שליט"א: 
כתב הרמב"ם )הלכות מלכים פ"י ה"י(: "בן נח שרצה לעשות מצוה 
משאר מצוות התורה כדי לקבל שכר, אין מונעים אותו לעשותה 
כהלכתה...", וכתב הרדב"ז על דבריו: "ומכל מקום במצוות 
שצריכים קדושה וטהרה, כגון תפילין ספר-תורה ומזוזה, אני 
חוכך להחמיר שלא יניחו אותם לעשותם". לאור דברי הרדב"ז, 
נראה שאין מקום להקל וליתן לנוכרי תפילין, כאשר אין בכך 
צורך חיוני של פיקוח נפש. התפילין הם "פאר" מיוחד דווקא 
לעם היהודי )"כי שם ה' נקרא עליך" – אלו תפילין שבראש(, ולכן אין 
לעטר נוכרי בפאר זה. והצעתנו היא, למסור לנוכרי בתים 
ריקים שלא נעשו לשם קדושת תפילין, ובזה תהיה תחפושתו 
מושלמת! בנוגע ללבישת הציצית של השוטרים הנוכרים, 
אמנם שנינו בשולחן ערוך, שאין מוכרים ומפקידים טלית 
מצוייצת לנוכרי, שמא יתלווה עם ישראל בדרך )מחמת שיטעה 
הישראל לחשוב כי מדובר ביהודי(, ויהרגנו הנוכרי. מכל מקום, הרי 

אנשי המשטרה דנן, אינם חשודים על שפיכות דמים, ואדרבה, 
כל מעשיהם נעשים על מנת ללכוד עושי עוולה, ולכן ניתן 
להתיר )בנסיבות הקיימות( למסור להם את הציציות. )והערב נא(

מובא בשארית מנחם והיה לך לאות על ידך ולזכרון בין עיניך. 
בגמ' מנחות )לז:( דריש בין עיניך זו גובה שבראש, או 
אינו אלא בין עיניך ממש, נאמר כאן בין עיניך ונאמר ולא 
תשימו קרחה בין עיניכם מה להלן בגובה שבראש מקום שעושה 



בא

קעה

קרחה אף כאן גובה שבראש מקום שעושה קרחה ע"כ, וא"כ 
מה שכתוב עיניך היינו בראשו, ובזה יל"פ הפסוק בקהלת )ב' 
י"ד( החכם עיניו בראשו והכסיל בחושך הולך, הכסיל הם 

הצדוקים וכדו' שמפרשים הפסוק כפשוטו ושמים התפילין 
בין עיניכם ממש, זה בחושך הולך רח"ל דהוה קרקפתא דלא 

מנח תפילין.

לאות על ידכה ולטוטפות בין עינים )יג, טז(.  לאות על  והיה 
ידכה נאמר בלשון יחיד, כי בתפילין של יד כל הפרשיות 
בבית אחת, ולטופפות בלשון רבים, כי הפרשיות בתפילין 
של ראש, מונחות בארבעה בתים, ויש כאן רמז, שכל עוד 
הדברים הם בגדר מחשבה ורעיון, יכול כל אדם לחשוב כפי 
שעולה על רוחו, אבל כשמגיעים למעשה הפעולה צריכה 
להיות מאוחדת, ולכן בשל יד שזה מרמז על המעשה, הכל 
בבית אחד. )שמות יב-מג( הנאמר באכילת קרבן פסח "כל בן נכר 
לא יאכל בו" – "בן נכר" רומז ליצר הרע, שלא יאכל אתנו את 
הקרבן פסח ואת ה'כזית מצה'... שח כ"ק מרן אדמו"ר זי"ע: 
היצר הרע, רצונו להזדווג עם האדם גם בלימודו ובתורתו, 
ללמוד עמו בשותפות, וכן בתפילה – להביא בלבו גאוה, 
התנשאות מתורתו ותפילתו. כשהרה"ק מבארדיטשוב זיע"א 
היה עדיין בבית חותנו, כיבדו אותו בשמחת תורה לומר "אתה 
הראת". ניגש הרה"ק אל ה'עמוד', ולקח את הטלית בידו, אך 
מיד הניחה חזרה. אח"כ לקח שוב את הטלית, ושוב – החזירה 
והניחה על מקומה. כך עשה מספר פעמים, ולבסוף לא אבה 
ללכת לומר "אתה הראת" לפני ה'עמוד'. חותנו של הרה"ק 
מבארדיטשוב התבייש ונעלב, ולאחר מכן, כששבו לביתם, 
שאל אותו חותנו ברוגזה: למה לא רצית לרדת לפני התיבה 
ב"אתה הראת"? השיבו הרה"ק: לפני שהלכתי אל ה'עמוד', 
בא אלי היצר הרע, ואמר לי: אני רוצה לומר "אתה הראת" עמך 
יחד! שאלתיו: מה הנך רוצה ממני?! והשיב לי שהוא חברי 
וירא שמים כמותי. שאלתיו: היכן למדת? והשיב לי: איפה 
שאתה! "אצל מי?" – שאלתיו – והשיב לי: אצל רבך! אמרתי 
לו: אני חסיד, והשיב לי – גם אני חסיד. כך התווכחתי עמו 
עוד ועוד, ולבסוף החלטתי: חבר כזה אינני צריך, והנחתי את 
הטלית... ובזה ביאר מרן זי"ע את הכתוב )שמות יב-מג( הנאמר 
באכילת קרבן פסח "כל בן נכר לא יאכל בו" – "בן נכר" רומז 
ליצר הרע, שלא יאכל אתנו את הקרבן פסח ואת ה'כזית מצה'...

כי בחוזק יד הוציאנוּ ה' ממצרים )יג, טז(. רבי יחזקאל אברמסקי 
זצ"ל היה קובל ומיצר על כך שאנשים יודעים להודות לה' 
על ניסיו וחסדיו שבפועל, אך אינם מרגישים כל צרכם, ואינם 
מודים לה' על ניסיו וחסדיו שעל דרך השלילה, כלומר, על 
הצרות והייסורים שנמנעים מהם. והוסיף ואמר: צא וראה, 
הלא אמרו חז"ל )אבות ה, ה(: "עשרה נסים נעשו לאבותינו בבית 
המקדש", ומה היו נסים אלו?  "לא הפילה אשה... ולא הסריח 
בשר הקודש... ולא נראה זבוב.. ולא ארע... ולא כיבו גשמים... 
ולא נצחה הרוח... ולא נמצא פסול... ולא הזיק נחש ועקרב…. 

ולא אמר אדם"... ללמדך, שלא פחות משיש להודות על ניסים 
שבפועל, יש להודות על ניסים כאשר הכל הולך למישרין 
ונמנעת רעה מן האדם. באחד מבתי החסידים ערך אחד 
המתפללים קידוש. התעניינו המתפללים: "על מה ולמה?" 
סיפר להם: "אתמול חציתי את הכביש ופגעה בי מכונית, 
ובדרך נס יצאתי ללא פגע. עושה אני קידוש של הודאה לה' 
יתברך על חסדו הגדול שהצילני ממיתה". בשבת הבאה ערך 
מתפלל אחר קידוש משלו. שאלוהו: "גם בך פגעה מכונית 
ונצלת בדרך נס?" השיב: "לא". "אם כן, על מה ולמה הקידוש?" 
השיב: "כבר עשרות שנים שאני חוצה את הכביש, ומעולם 

לא פגעה בי מכונית"...
בבר מצוה לנכדו, תאר רבי יעקב גלינסקי כיצד יצא מאפלה 
נובהרדוק  בישיבת  ולמדנו  "ישבנו  גדול:  לאור 
שבביאליסטוק, לא עוללנו רע לאף בריה בעולם. אך הרשעים 
הקומוניסטים סברו אחרת – הם החליטו שאנו מהוים סכנת 
איום גדולה על העולם. ללא משפט העלו אותנו על רכבת 
לסיביר. אחר נסיעה בתנאים נוראים, במשך ימים ארוכים, 
הגענו לסיביר ואם לא די בקור העז המקפיא שחשנו בעצמותינו, 
נתבשרנו בפתח המחנה, כי על כולנו נגזרו עשרים וחמש שנות 
עבודת פרך בסיביר. ואם סבורים אתם שעבודת פרך – משמעה 
בפה רך, טועים אתם! שם היתה עבודת פרך ב"פה קשה"... 
מנהל המחנה הצביע לעבר שער המחנה ואמר: "אתם רואים 
את הפתח הזה? הוא חד סטרי, מכאן לא היה אף אסיר שיצא 
חי". באפלה נוראה זו מה היו תקוותי? איזה מחשבות חלפי 
בי? לאוכל או להתחמם מעט לא היה שום סיכוי. למה יחלתי 
ושפכתי את צקון לחשי אז לקדוש ברוך הוא? 'רבונו של עולם, 
פרוסת לחם ואם לא, אז לפחות קבר ישראל, שלא אמות בלי 
להקבר'". הוסיף רבי יעקב ואמר: "אם מישהו היה מספר לי 
אז שבעוד שישים וחמש שנים, אעמוד במעמד זה של בר 
המצוה של נכדי, כאשר ניצבת בפני בעיה לא פשוטה, הזמינו 
אותי למסע חיזוק בחו"ל, ואין לי אפשרות לעשות זאת, כי 
בכל כמה ימים עלי להשתתף בשמחה אחרת של נכדיי: בר 
מצוה, אירוסין, שבע ברכות, ברית מילה... כעת מתבאר לי 
פירוש הפסוק: "רחוק מישועתי דברי שאגתי". בפשטות מבינים 
שהכוונה בפסוק היא, שאדם מבקש, למשל, עשרים אלף דולר 
ולבסוף הוא מקבל רק דולר אחד. אך על בשרי, ברוך ה' למדתי 
פשט הפוך: "רחוק מישועתי דברי שאגתי", אני ביקשתי רק 
קבר ישראל, ולבסוף מה קיבלתי?! הרבה יותר רחוק ממה 

שיחלתי"...


